
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.16389, 16393, 16394,

16401, 16405, 16406, 16407, 16408, 16409, 16415, 16420,
16425, 16426, 16427, 16433, 16435, 16437, 16439, 16442,
16459, 16460, 16464, 16465, 16466, 16468, 16477,16489.  

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Να οριστεί άµεσα Διοικητικό Συµβούλιο και Δι-

οικητής στο Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας», σελ.16459 
ii. µε θέµα: «Σε διακινδύνευση η οµαλή λειτουργία του Νο-

σοκοµείου Πρέβεζας, λόγω έλλειψης νεφρολόγων και αναι-
σθησιολόγων», σελ.16460 

iii. µε θέµα: «Κίνητρα για προσλήψεις γιατρών στα νοσο-
κοµεία των νησιών και των ακριτικών περιοχών», σελ.16462 

iv. µε θέµα: « Όχι στην παραχώρηση του Κέντρου Υγείας
Πύλης Αξιού µέχρι να εξευρεθεί κατάλληλος και επαρκής
χώρος υποδοχής και λειτουργίας των υπηρεσιών του»,
σελ.16463 

v. µε θέµα: «Αποκαταστήστε το   Γενικό Νοσοκοµείο Δυτι-
κής Αττικής (ΓΝΔΑ) Αγία Βαρβάρα. Με χειροκροτήµατα δεν
σώζονται ζωές», σελ.16465 

vi. µε θέµα: «Ανέτοιµη η Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας
(ΠΦΥ) Μαγνησίας για την επόµενη µέρα της µάχης απέναντι
στον κορωνοϊό (Covid-19)», σελ.16466 

β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Σύσταση αστυνοµικού τµήµατος στην Τοπική

Κοινότητα Κινέττας του Δήµου Μεγαρέων», σελ.16468 
ii. µε θέµα: «Αναίτια σύλληψη και απόπειρα τροµοκράτη-

σης µελών του περιβαλλοντικού κινήµατος», σελ.16470 
γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Διάνοιξη νέας Συνοριακής Διάβασης και Τελω-

νειακού Σταθµού στην Πέλλα», σελ.16472 
ii. µε θέµα: « Άµεσες παρεµβάσεις και µηχανισµός αντιµε-

τώπισης των προβληµάτων που αναδύονται από την κατα-
σκευή του αεροδροµίου», σελ.16474 

iii. µε θέµα «Καθυστέρηση καταβολής εφάπαξ ενίσχυσης
στους σεισµοπαθείς της Ζακύνθου», σελ.16476. 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών,

Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών, Υποδοµών
και Μεταφορών και Επικρατείας κατέθεσαν στις 10-7-2020
σχέδιο νόµου: «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης», σελ.16389 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση και
απλούστευση της ενίσχυσης οπτικοακουστικών έργων, ενί-
σχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και άλλες διατάξεις»,
σελ.16389-16442 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 16459-16477

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16425-16458
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 16408-16425
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16389-16408

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 16459, 16460, 16464, 

16465, 16466, 16468, 
16477

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16426, 16427, 16433, 
16435, 16437, 16439, 
16442

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 16425
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 16433
ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 16427
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 16437
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 16394, 16439
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 16409, 16420, 16425
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16389, 16393, 16394, 

16401, 16404, 16405, 
16406, 16407, 16408

ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 16415
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 16425
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 16409
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 16426

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 16465, 16466, 16470, 16471
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ του Αχ. , 

σελ. 16473, 16474, 16475, 
16476, 16477

ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 16474, 16475
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 16459, 16460, 16461, 

16462, 16463, 16464, 
16465, 16466, 16467, 
16468

ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 16459
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 16466, 16467, 16468
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 16460, 16461, 16462
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16469, 16470
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 16469, 16470, 16471
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 16462, 16463
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 16476, 16477
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 16472, 16473, 16474
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 16463, 16464, 16465

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης:

ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 16399
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 16414
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 16410
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16411
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 16422
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16437
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 16434, 16435
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 16406, 16432, 16433
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 16423
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 16395
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ΖΑΡΙΦΟΠΟΥΛΟΣ Γ. , σελ. 16420
ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 16435
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 16426
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 16413
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 16391, 16393, 16405, 

16406, 16407, 16431
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 16409, 16410
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 16427
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 16394
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 16438, 16439
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 16405, 16406, 16430, 

16431, 16432, 16433
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 16421
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 16408
ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Α. , 

σελ. 16421
ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ Ν. , σελ. 16437
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 16404
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 16415
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ. , σελ. 16401, 16417, 16429, 

16430, 16435
ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 16414, 16433
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 16389, 16433
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 16405, 16406, 16407, 

16408, 16428, 16429, 
16430, 16431, 16432

ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 16433
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 16409, 16410
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 16425, 16426
ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ Ν. , σελ. 16404, 16405, 16406, 

16407, 16408
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 16397

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 16439
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 16426, 16433



Αθήνα, σήµερα στις 13 Ιουλίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
11.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Πριν µπούµε στην ηµερήσια διάταξη, θα ήθελα να κάνω µια
ανακοίνωση προς στο Σώµα.

Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών
και Επικρατείας κατέθεσαν στις 10-7-2020 σχέδιο νόµου µε θέµα:
«Προώθηση της ηλεκτροκίνησης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης: «Επιτάχυνση και απλούστευση της ενίσχυσης οπτι-
κοακουστικών έργων, ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και
άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 9ης Ιουλίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών. 

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Δίνω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.

Νικόλαο Ταγαρά, για δεκαπέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις τρέχουν, οι ταχύτη-

τες αυξάνουν και εµείς δεν µπορούµε να παρακολουθούµε από
απόσταση. Χαίροµαι που το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
συνεχώς εκσυγχρονιζόµενο, παρέχοντας υπηρεσίες, απλοποιών-
τας και επιταχύνοντας θέµατα που αφορούν στη διασύνδεση και
επικοινωνία του πολίτη µε τις δηµόσιες υπηρεσίες, συνεχώς ανα-
βαθµίζει και εκσυγχρονίζει όλες τις υπηρεσίες.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια της
Βουλής έρχεται στα βασικά του σηµεία, κατά πρώτον, να συµ-
πληρώσει, να διορθώσει αλλά και να καλύψει αδυναµίες που πα-
ρατηρήθηκαν στην εφαρµογή του ν.4487/17 που αφορά στην
παραγωγή οπτικοακουστικών έργων, παρεµβαίνοντας στα ελά-

χιστα όρια επιλέξιµων δαπανών και µειώνοντας τα όρια αυτά
κατά περίπτωση ή και αυξάνοντας από την άλλη πλευρά το πο-
σοστό ενίσχυσης για να δώσει περαιτέρω κίνητρα και για εισα-
γωγή επενδύσεων και χρηµάτων στον χώρο παραγωγής
οπτικοακουστικών έργων στην πατρίδα µας, αλλά και για φορο-
λογικά κίνητρα και υποχρεώσεις άλλες και αναλύσεις που διευ-
κολύνουν την παραγωγή αυτών των έργων.

Έρχεται συγκεκριµένα να µειώσει για κινηµατογραφικές ται-
νίες, ντοκιµαντέρ και ταινίες µικρού µήκους από τις 100.000
ευρώ στις 60.000 ευρώ το ελάχιστο όριο επιλέξιµων δαπανών.
Ταυτόχρονα να πω ότι για θέµατα που αφορούν τηλεοπτικές σει-
ρές -ο αριθµός ήταν τα εκατό επεισόδια, όπως παρουσιαζόταν
στην αρχή του νοµοσχεδίου, αλλά νοµίζω ότι ο κύριος Υπουργός
αναφέρθηκε σε µείωση, στα εβδοµήντα επεισόδια- µειώθηκε στις
15.000 ευρώ ανά επεισόδιο το ελάχιστο όριο επιλέξιµων δαπα-
νών.

Εντάσσονται και δηµιουργούνται διαδικασίες και δυνατότητες
στην «ΕΡΤ Α.Ε.» που όταν πραγµατοποιείται οποιαδήποτε παρέµ-
βαση στην πραγµατοποίηση και παραγωγή οπτικοακουστικού
έργου από την «ΕΡΤ Α.Ε.» να µπορούν να εντάσσονται και τέτοιες
επενδύσεις σε αυτό το νοµοσχέδιο. Οι επιλέξιµες δαπάνες ενι-
σχύονται, αυξάνοντας το ποσοστό από το 25% στο 35% για την
αµοιβή και τα δικαιώµατα σεναρίου και µουσικής, την αµοιβή του
σκηνοθέτη, του σεναριογράφου και των δύο πρωταγωνιστών
ηθοποιών και του παραγωγού του οπτικοακουστικού έργου.

Επίσης, αυξάνεται το ποσοστό ενίσχυσης από το 35% στο 40%
επί της αξίας των συνολικών παραγόµενων έργων σε ό,τι αφορά
τα οπτικοακουστικά έργα, µε το ποσοστό ενίσχυσης -το µέγιστο-
από όλες τις παρεµβάσεις κρατικές και λοιπά όταν είναι δύσκολη
η παραγωγή του οπτικοακουστικού έργου να ανεβαίνει στο 80%
από το 70% που υπάρχει σήµερα.

Επίσης, απλουστεύονται οι διαδικασίες ένταξης και επιταχύ-
νονται οι διαδικασίες αξιολόγησης όλων των επενδυτικών σχε-
δίων, ακριβώς για να υπάρχει ένα πρόσθετο κίνητρο τάχιστης
αξιοποίησης πόρων αλλά και εσόδων από πλευράς παραγωγής.

Για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα χορήγησης της προσω-
ρινής βεβαίωσης, η οποία πιστοποιεί ότι οι εργασίες που έχουν
εκτελεστεί είναι σύµφωνες µε αυτές που προβλέπονται στο σχέ-
διο υπαγωγής της επένδυσης.

Επίσης, σε ό,τι αφορά αποφάσεις ενίσχυσης επενδυτικών σχε-
δίων, αυτές θα δηµοσιεύονται µόνο στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και όχι και
στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης, όπως γίνεται µέχρι σή-
µερα όπου δηµοσιεύεται η περίληψη της απόφασης ένταξης
έργου οπτικοακουστικής παραγωγής. Επιπλέον δίνονται, όπως
είπα, φορολογικά και άλλα κίνητρα για να µπορεί κάποιος να µπει
στην παραγωγή τέτοιου έργου.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Σηµαντική ήταν η παρέµβαση που ξεκίνησε µέσα στη διάρκεια
της πανδηµίας και αφορά την άυλη συνταγογράφηση, που δό-
θηκε η δυνατότητα χωρίς την επαφή του ασθενούς µε το γιατρό
να µπορεί να γίνεται αυτή η συνταγογράφηση. Αυτή η κίνηση
αποκτά µόνιµο χαρακτήρα, κάτι που είναι σηµαντικό, εκτός και
αν για ειδικούς λόγους είναι απαραίτητη η επαφή µεταξύ ασθε-
νούς και ιατρού.

Σε ό,τι αφορά την ηλεκτρονική αίτηση και υποβολή δικαιολο-
γητικών και εγγράφων που αφορούν στην παροχή υπηρεσίας και
αποζηµίωση για ειδικές και ατοµικές περιπτώσεις, όλα αυτά πε-
ριλαµβάνονται πλέον και µπορούν να γίνουν ηλεκτρονικά µέσω
της ενιαίας ψηφιακής πύλης της δηµόσιας διοίκησης. Οπότε όλα
αυτά είναι πρόσθετα στοιχεία και για πρόσθετες κατηγορίες εξυ-
πηρετούν τον πολίτη, τον διευκολύνουν και ταυτόχρονα επιταχύ-
νουν διαδικασίες.

Σηµαντική παρέµβαση, επίσης, είναι η δυνατότητα που παρέ-
χεται για να µπορεί κάποιος από το πτυχίο, το οποίο έχει πάρει
από ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα, να αντλεί οποιαδήποτε πλη-
ροφορία, ακόµη και αυτό το κρατικό πτυχίο, το πτυχίο σπουδών,
µέσω της ηλεκτρονικής υπηρεσίας e-diplomas και µπορεί ταυτό-
χρονα να διαβιβάζει το δικαίωµα να µεταφέρεται και να αντλείται
µέσα από µία ψηφιακή βάση δεδοµένων και από τη διαλειτουρ-
γικότητα µεταξύ των πανεπιστηµιακών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
και του ΔΟΑΤΑΠ, µέσω ενός συστήµατος που αναπτύσσεται
στην ενιαία ψηφιακή πύλη. Αυτό, πέρα από την ταχύτητα, δίνει
πρόσθετες δυνατότητες να απαλειφθούν και προβλήµατα πλα-
στών πτυχίων και δεν χρειάζεται να είναι έγχαρτα ή όλα αυτά τα
οποία υπάρχουν, αλλά µπορούν και σε ψηφιακή µορφή.

Σε ό,τι αφορά -και αυτό είναι σηµαντικό- τη δηµιουργία του
Εθνικού Μητρώου Επικοινωνίας Πολιτών µέσα από τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων της δηµόσιας διοίκη-
σης και του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, είναι µια κεν-
τρική µοναδική βάση δεδοµένων, που ο πολίτης θα µπορεί άπαξ
να δώσει στοιχεία που αφορούν στην ηλεκτρονική διεύθυνση,
την ταχυδροµική διεύθυνση, τον αριθµό κινητού τηλεφώνου και
αυτόµατα θα συµπληρώνονται όλα αυτά τα στοιχεία ταυτοποι-
ώντας τον πολίτη οριζόντια και διαλειτουργικά µε όλες τις δηµό-
σιες παρεχόµενες υπηρεσίες, µέσα από την Ενιαία Ψηφιακή
Πύλη της δηµόσιας διοίκησης. Αυτά τα δεδοµένα, σε περίπτωση
αλλαγής, εντός µηνός, οφείλει ο πολίτης να τα συµπληρώνει για
να είναι πάντα επικαιροποιηµένα στη διάθεσή του.

Σε περιπτώσεις πληρωµών, είναι απαραίτητη και σηµαντική η
παρέµβαση ταυτοποίησης του αριθµού φορολογικού µητρώου µε
το IBAN του λογαριασµού για να υπάρχει η δυνατότητα άµεσης
ταυτοποίησης και ταχύτητας στις συναλλαγές και στις πληρωµές
λογαριασµών. Επίσης, και για το αποδεικτικό φορολογικής ενηµε-
ρότητας και για τη βεβαίωση οφειλής από τις 30 Οκτωβρίου θα
δίδεται η δυνατότητα να µπορεί να λαµβάνει µέσω διαλειτουργι-
κότητας των συστηµάτων ο φορέας ο οποίος χρειάζεται τέτοια
στοιχεία, κατόπιν βεβαίως εντολής και βεβαίωσης του πολίτη, δια-
συνδέοντας τα συστήµατα µεταξύ τους. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της στελέχωσης της υπηρεσίας συντο-
νισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης γίνεται άλλη µια σηµαντική πα-
ρέµβαση. Και εδώ θέλω να πω -τα είπαµε και στην επιτροπή- ότι
στην προσπάθειά του το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
να καλύψει ανάγκες, διότι εκτείνονται και καλύπτουν σε θέµατα
εκσυγχρονισµού της δηµόσιας διοίκησης όλες τις δηµόσιες υπη-
ρεσίες, πρόσθετες ανάγκες για πρόσθετες υπηρεσίες, άρα χρει-
άζεται και υπεύθυνο και µε συγκεκριµένες δυνατότητες και
εφόδια προσωπικό. Έρχονται λοιπόν να καλυφθούν µε πρόσθε-
τες θέσεις, όπως περιλαµβάνεται στο σχέδιο νόµου.

Σηµαντική παρέµβαση η διασύνδεση µέσα από τη δηµιουργία
του Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων, το οποίο διασυνδέεται και µε
το Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων Αναδόχων Γονέων αλλά και µε το
Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων Θετών Γονέων, µια άµεση αντιστοί-
χιση, που επιταχύνει, που απλοποιεί, που διασφαλίζει θέµατα δια-
φάνειας αλλά και ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα, που δίνει τη
δυνατότητα πιο γρήγορα να καλύψουµε ανάγκες και να µην πα-
ραµένουν τα παιδιά σε δοµές, που σίγουρα δεν περιποιούν τιµή
σήµερα για την κοινωνία µας. Άρα αυτή η παρέµβαση είναι ση-
µαντική. Γνωρίζω ότι µέχρι τώρα έχουν υποβληθεί πάνω από δια-

κόσιες αιτήσεις για αυτές τις περιπτώσεις. Το 60% αναφέρονται
στις περιπτώσεις που αφορούν το Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων
Θετών Γονέων και το υπόλοιπο 40% στο Εθνικό Μητρώο Υποψη-
φίων Αναδόχων Γονέων.

Θέλω να πω επιπλέον και να συµπληρώσω και κάποιες παρα-
τηρήσεις, που αφορούν στις τροπολογίες που έρχονται σήµερα
προς συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής. Το πρώτο αφορά
τις τεχνολογίες 5G και αυτή η αναβάθµιση από το σύστηµα δι-
κτύων που µέχρι τώρα γνωρίζουµε, από το 4G στο 5G, δεν είναι
απλά µια αλλαγή σε επίπεδο κινητής τηλεφωνίας, αλλά είναι µια
σηµαντική τεχνολογικά αλλαγή σε άλλο επίπεδο. Δεν αφορά
µόνο τις ταχύτητες, που ως προς αυτό µιλάµε για αύξηση ταχυ-
τήτων πάνω από εκατό φορές, µιλάµε για δυνατότητες που πα-
ρέχουν για να διασυνδεθούν διαφορετικές και πολλές συσκευές
και συστήµατα µεταξύ τους, ανταλλάσσοντας πληροφορίες, µι-
λάµε για δυνατότητες που παρέχονται στο επίπεδο της ροµπο-
τικής, στο επίπεδο της ιατρικής όχι µόνο της από απόσταση
παροχής υπηρεσίας αλλά και µεγάλες παρεµβάσεις, για παρά-
δειγµα στην τηλεχειρουργική, όπως επίσης σε θέµατα ασφά-
λειας, που αφορούν και στις συγκοινωνίες και στις µεταφορές,
προσθέτοντας και τη δυνατότητα που καλύπτει αυτό το σύστηµα
να µπορεί ακόµη και να υποκατασταθεί η φυσική παρουσία του
οδηγού στο αυτοκίνητο. Όλες αυτές οι δυνατότητες µάς παρέ-
χονται µε ασφάλεια και µε ταχύτητα, για να µπορούµε λοιπόν να
αλλάξουµε επίπεδο, αξιοποιώντας αυτές τις τεχνολογίες, και γι’
αυτόν τον λόγο ανοίγουµε τον χώρο, σε ό,τι αφορά το διάστηµα
από 3.400 έως 3.800 MHz, για να δοθεί η δυνατότητα ανάπτυξης
αυτών των δικτύων 5G και µε στόχο µέχρι το τέλος του χρόνου
να έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες που είναι προαπαιτούµενες
για να µπορούν να λειτουργήσουν αυτά τα συστήµατα.

Είναι σηµαντικό επίσης ότι µέσα από τα κέντρα εξυπηρέτησης
πολιτών συνεχώς προστίθενται νέες υπηρεσίες, που εξυπηρε-
τούν τον πολίτη. Καινούργια είναι η δυνατότητα επικοινωνίας
µέσω βιντεοκλήσης, όπου δίνεται η δυνατότητα και µε επίδειξη
της ταυτότητας να µπορεί ο πολίτης που δεν µπορεί να κινηθεί ή
δεν έχει άλλες δυνατότητες µέσα από το σύστηµα να αξιοποι-
ήσει, να µπορεί και µε αυτόν τον τρόπο να επικοινωνήσει και να
λάβει την όποια υπηρεσία χρειάζεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νέα προσθήκη που ήρθε µε τρο-
πολογία και αφορά την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Βεβαίως
αναλύσεις περαιτέρω και θα δώσει και ο Υπουργός. Όµως, εγώ
θέλω να πω ότι το θέµα του εκσυγχρονισµού και της αξιοποίησης
των τεχνολογιών σε έναν τόσο πολύ ευαίσθητο χώρο, όπως είναι
η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, είναι απαραίτητο αυτές οι τε-
χνολογίες ως εργαλείο να µπορούν να αξιοποιηθούν πολύ περισ-
σότερο σε αυτόν τον χώρο.

Το ένα λοιπόν είναι ο εκσυγχρονισµός και το δεύτερο είναι η
δυνατότητα άντλησης πόρων, µέσα από τη δηµιουργία, για πα-
ράδειγµα, του Κέντρου Τεχνολογικής Υποστήριξης, Ανάπτυξης
και Καινοτοµίας. Είναι µια πρόσθετη τροπολογία, που αναφέρε-
ται στο πρόγραµµα οικονοµικής στήριξης υπηρεσιών και οικογε-
νειών για την παροχή φροντίδας και φιλοξενίας σε παιδιά
προσχολικής ηλικίας. Είναι κάτι το οποίο είχε ξεκινήσει µέσα από
το ΕΣΠΑ, λόγω όµως των δύσκολων κριτηρίων κάποιες οικογέ-
νειες δεν µπόρεσαν να ενταχθούν. Δίνεται η δυνατότητα και για
αυτές τις οικογένειες και αναφέροµαι σε εργαζόµενους στον
ιδιωτικό τοµέα αλλά και για οικογένειες υπαλλήλων του δηµο-
σίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να µπω στην
τελευταία τροπολογία, η οποία αναφέρεται στο προσωπικό που
αφορά τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Γνωρίζουµε
την αναβάθµισή της, γνωρίζουµε το έργο που έχει επιτελέσει, µε
σηµαντικά αποτελέσµατα σε όλες τις δράσεις, ακόµη και µέσα
στην έκτακτη πανδηµία.

Γνωρίζουµε ότι τα αποτελέσµατα παρέµβασής της ήταν και
ουσιαστικά, αλλά και αποτελεσµατικά. Σίγουρα χρειάζεται στή-
ριξη, αναβάθµιση, εκσυγχρονισµό που εξελίσσεται, για να µπορεί
να καλύψει τις ανάγκες που συνεχώς προκύπτουν και εξελίσσον-
ται.

Με αυτές τις παρατηρήσεις θέλω να συγχαρώ το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, διότι κάθε ηµέρα στην πράξη αποδει-
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κνύει ότι µε υψηλές ταχύτητες εκσυγχρονίζει όλο το ελληνικό δη-
µόσιο και τις δηµόσιες υπηρεσίες, απλοποιώντας διαδικασίες,
επιταχύνοντας διαδικασίες µε διασφάλιση και ποιότητα, όπως
απαιτούν οι περιστάσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ταγαρά.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μάριος Κάτσης,
για δεκαπέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε

ένα γενικότερο πολιτικό σχόλιο για το νοµοσχέδιο που καλούµα-
στε σήµερα να ψηφίσουµε και συζητάµε. Ένα σχόλιο µε βάση τα
όσα ακούστηκαν στις τέσσερις συνεδριάσεις των επιτροπών,
αλλά επίσης να εξηγήσουµε και στο Σώµα και σε όσους µας πα-
ρακολουθούν σε τι ακριβώς στοχεύει η Κυβέρνηση µε αυτό το
νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο χοντρικά χωρίζεται σε τέσσερις άξονες. Ο πρώ-
τος άξονας είναι τα οπτικοακουστικά, δηλαδή η επιτάχυνση της
προσέλκυσης οπτικοακουστικών παραγωγών στη χώρα. Ουσια-
στικά αναγνωρίζει η Κυβέρνηση το έργο του ΣΥΡΙΖΑ µε τον
ν.4487/2017 και τη δηµιουργία του Εθνικού Κέντρου Οπτικοακου-
στικών Μέσων, που παρείχαµε εργαλεία και κίνητρα για να γυρι-
στούν στην Ελλάδα ταινίες, βιντεοκλίπ, ντοκιµαντέρ, video
games και οτιδήποτε αφορά οπτικοακουστικό έργο.

Ποια ήταν αυτά; Το ένα ήταν η επιστροφή δαπανών και το δεύ-
τερο η επιστροφή φόρου. Φέρνετε αλλαγές, λοιπόν, που άλλες
είναι στη σωστή κατεύθυνση, άλλες είναι σε εντελώς λάθος και
άλλες είναι σωστές, αλλά είναι άτολµες. Αναλυτικότερα θα µι-
λήσω παρακάτω.

Στον δεύτερο άξονα έχουµε αλλαγές στην ψηφιακή διακυβέρ-
νηση. Σε αυτόν τον άξονα φέρνετε και νοµοθετείτε χρήσιµα ερ-
γαλεία της ψηφιοποίησης της σχέσης πολιτών - δηµοσίου, που
φέρατε προσωρινά µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου κατά τη
διάρκεια του lockdown. Οι περισσότερες απ’ αυτές µας βρίσκουν
σύµφωνους και σας κάναµε κιόλας και εποικοδοµητική κριτική
ως προς την υλοποίησή τους.

Φέρνετε, όµως, και άλλα. Αλλάζετε το προεδρικό διάταγµα του
Υπουργείου σας, παραδεχόµενοι µε µία εντυπωσιακή αυτοκρι-
τική στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου για τον τρόπο που
«στήσατε» το Υπουργείο, η οποία λέει κατά λέξη: «Έφερε καθυ-
στερήσεις και αναποτελεσµατικότητα». Είναι όπως ακριβώς σας
το είχαµε επισηµάνει.

Φέρνετε, όµως, µαζί σας και το αγαπηµένο σας θέµα ως δεξιά
Κυβέρνηση. Ρουσφέτια, µετακλητούς, µεταθέσεις-αποσπάσεις
κατά παρέκκλιση όλων των κείµενων διατάξεων, σε µία προσπά-
θεια να αλώσετε πλήρως το κράτος, αναβιώνοντας τις χειρότε-
ρες ηµέρες του πελατειασµού και του παλαιοκοµµατισµού.

Στον τρίτο άξονα είναι η διά της πλαγίας αναθεώρηση του εµ-
βληµατικού ν.4538/2018 του ΣΥΡΙΖΑ για αναδοχή και υιοθεσία.
Με πρόσχηµα την ψηφιοποίηση της διαδικασίας -και λέω πρό-
σχηµα, γιατί ήδη η διαδικασία ήταν ψηφιοποιηµένη- έρχεστε στα
άρθρα 23 και 24 και παρακάµπτετε µία κρυστάλλινη και διαφανή
διαδικασία, που επιτάχυνε τις διαδικασίες ταιριάσµατος υποψη-
φίων γονέων µε υποψήφια τέκνα, και δίνετε –άκουσον, άκουσον!-
την εξουσιοδότηση στους Υπουργούς µε κοινή υπουργική από-
φαση να καθορίσουν τους φορείς, δηλαδή να µπουν µέσα και
ιδιωτικοί φορείς, ενδεχοµένως, ενώ ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ προ-
έβλεπε ρητά ποιοι δηµόσιοι φορείς είναι αρµόδιοι γι’ αυτό.

Στον τέταρτο άξονα παλιά µου τέχνη κόσκινο. Τροπολογίες
άσχετες, χωρίς διαβούλευση, αιφνιδιαστικές, που ορισµένες είναι
απαράδεκτες, ρουσφετολογικές και επικίνδυνες για το δηµόσιο
συµφέρον. Η λογική του Μαξίµου είναι, βρήκαµε παπά να θά-
ψουµε πέντε-έξι. Βρήκαµε, δηλαδή, ένα νοµοσχέδιο που θα «φυ-
τέψουµε» ό,τι έχει περισσέψει από τα υπόλοιπα Υπουργεία και θα
περάσουµε και σκοτεινές διατάξεις, ώστε να πιάσουµε στον ύπνο
την Αντιπολίτευση. Άµ, δε! Είναι τόσο κοµβικής σηµασίας µερικές
τροπολογίες, που θα µπορούσαµε κάλλιστα να ισχυριστούµε πως
ο βασικός λόγος ύπαρξης του νοµοσχεδίου είναι να περάσουν
αυτές οι διατάξεις και όχι αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο.

Φέρνετε διατάξεις εθνικής σηµασίας µε απίστευτη προχειρό-
τητα και κουτοπονηριά, όπως αυτή που µετατρέπει την ΕΥΠ στην
αλήστου µνήµης ΚΥΠ. Τροπολογία για να πάρει είκοσι οκτώ µε-
τακλητούς-ρουσφέτια κατά παρέκκλιση όλων των διατάξεων ο κ.
Χαρδαλιάς, µπας και βγει Βουλευτής. Τροπολογία του Υπουρ-
γείου Παιδείας που αναστέλλει την υποχρεωτική δίχρονη προ-
σχολική εκπαίδευση, που µε περηφάνεια θεσµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Φέρνετε, όµως, και διατάξεις για την προπαρασκευή της δη-
µοπρασίας του ψηφιακού φάσµατος, ενός δηµόσιου πόρου που
πρέπει το κράτος να λάβει, κατά το δυνατόν, µεγαλύτερο τίµηµα
για την επιτάχυνση του δικτύου 5G. Πάλι αιφνιδιαστικά, πάλι
χωρίς διαβούλευση, πάλι µόνο µε το πρόσχηµα ότι βιάζεστε, ενώ
έναν χρόνο τώρα δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτε, παρά µόνο
επικοινωνία.

Αυτό είναι συνοπτικά το νοµοθέτηµα, για το οποίο σήµερα κα-
λείται η Εθνική Αντιπροσωπεία να πάρει θέση και παρακάτω θα
τοποθετηθώ αναλυτικά και στους τέσσερις άξονες για τα σηµεία
που συµφωνούµε και διαφωνούµε. Ωστόσο, αυτό που µπορούµε
επιγραµµατικά να πούµε είναι ότι νοµοθετείτε χωρίς συνοχή, µε
διατάξεις ατάκτως ερριµµένες. Είναι µνηµείο κακής νοµοθέτη-
σης. Μάλιστα, µας εγκαλείτε ότι είµαστε µίζερη Αντιπολίτευση
και κάνετε επίκληση στην ανάγκη συναίνεσης, ενώ την ίδια
στιγµή δεν υιοθετείτε καµµία από τις προτάσεις µας και φέρνετε
διατάξεις που αφορούν ευαίσθητα ζητήµατα, όπως αυτό της
ΕΥΠ, χωρίς διαβούλευση και εντελώς αιφνιδιαστικά. Δεν περιµέ-
ναµε, όµως, τίποτα καλύτερο από µία σκληρή Κυβέρνηση, σε ολι-
σθηρό αντιδηµοκρατικό κατήφορο τον τελευταίο καιρό.

Εµείς είµαστε εδώ, για να σας ελέγχουµε και να σας αποκα-
λύπτουµε. Πλανιέστε πλάνην οικτράν, εάν νοµίζετε ότι δεν θα πά-
ρουµε χαµπάρι τι κάνετε. Είναι και δείγµα αλαζονείας να
υποτιµάτε τη νοηµοσύνη και τη δική µας και του Κοινοβουλίου.

Κάνω, λοιπόν, µία σύνοψη των προτάσεων και των ενστάσεών
µας, λοιπόν, χωρίς καµµία µιζέρια, χωρίς κανένα κόµπλεξ, αλλά
µε το θάρρος της υπεύθυνης Αντιπολίτευσης. Σας είπαµε και το
γνωρίζει ο ελληνικός λαός ότι δεν είµαστε, όπως η Νέα Δηµο-
κρατία, ούτε λαϊκίστική ούτε κοµπλεξική Αντιπολίτευση.

Πρώτος άξονας, λοιπόν, είναι τα οπτικοακουστικά. Είναι ένας
κλάδος για τη χώρα, που είναι δυναµικός στην αναπτυξιακή µας
στρατηγική, µε συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Φέραµε, λοιπόν, το
Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων µε κίνητρα το cash re-
bate και το tax rebate και φτιάξαµε το θεσµικό πλαίσιο. Εκ του
αποτελέσµατος, βλέπουµε ότι λειτούργησε πάρα πολύ αποτελε-
σµατικά. Παραδεχθήκατε ότι ογδόντα πέντε επενδυτικά σχέδια
έχουν εγκριθεί, ύψους 56 εκατοµµυρίων ευρώ.

Από την ιδιότητά µου, κύριοι Υπουργοί, ως µηχανικός, ξέρω
µία γενική αρχή. Όταν κάτι λειτουργεί, δεν το πειράζεις. Εσείς,
αντί να κάνετε οριακές βελτιώσεις, το πειράζετε µε αµφίβολο
αποτέλεσµα και έχετε καθυστερήσει στον τοµέα των οπτικοα-
κουστικών και το πληρώνει το οικοσύστηµα. Σας είπα σε όλες τις
προηγούµενες συνεδριάσεις και σοβαρή απάντηση δεν πήρα:
Γιατί έχετε καθυστερήσει µε τα δεκατρία film offices στις περι-
φέρειες, όταν µάλιστα η συντριπτική πλειοψηφία των περιφε-
ρειών ανήκει στον πολιτικό σας χώρο; Πού είναι το έργο του
ψηφιακού αποθετηρίου, που σας παραδώσαµε εν εξελίξει; Κυ-
ρίως, πού είναι τα 100 εκατοµµύρια ευρώ ρευστότητας, 25 εκα-
τοµµύρια από το Ταµείο Εγγυοδοσίας και 75 εκατοµµύρια από
το Επενδυτικό Ταµείο για τις οπτικοακουστικές παραγωγές;
Ακόµη θα περιµένουµε τον «µαυρισµένο» Υπουργό ύφεσης να
υπογράψει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων;

Στις επίµονες ερωτήσεις µας, κύριε Υπουργέ, όταν υπάρχει
πολιτική στη µέση, αφήνετε τη «µπουγάδα» για τους Υφυπουρ-
γούς σας, όπως είναι ο κ. Γεωργαντάς, που είναι εµφανές ότι για
πολιτικούς λόγους παίρνει τον λόγο, γιατί εσείς προσπαθείτε να
δείξετε την εικόνα του τεχνοκράτη και να µείνετε πολιτικά «ατσα-
λάκωτος» και όταν «καίει» η µπάλα, την κάνετε µε ελαφρά!

Πάµε παρακάτω. Φέρνετε αλλαγές σε θετική κατεύθυνση και
το αναγνωρίζουµε, όπως για παράδειγµα, στο άρθρο 4 για τις
αµοιβές των βασικών καλλιτεχνών, που στην πανδηµία τους
άφησε η κ. Μενδώνη στο έλεος του Θεού. Θα το υπερψηφί-
σουµε.

Προς θετική κατεύθυνση είναι, επίσης, η αύξηση του cash re-
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bate, του ποσοστού από το 35% στο 40%. Εµείς σας ζητήσαµε
στις επιτροπές επανειληµµένως, όπως και οι φορείς, να το πάτε
στο 45%, γιατί δεν έχετε καµµία απολύτως δέσµευση από τις
κρατικές ενισχύσεις και τους περιορισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να το θεσµοθετήσετε, να το πάτε δηλαδή στο 45%. Δεν
ιδρώνει το αυτί σας. Παρ’ όλα αυτά, είµαστε θετικοί για την αύ-
ξηση στο 40%. Όµως, θα επιµείνουµε και θα περιµένουµε µέχρι
την τελευταία στιγµή να το πάτε στο 45%.

Αντίθετα, όµως, είµαστε αρνητικοί στο ότι µειώνετε το κατώ-
τατο όριο συνολικών επιλέξιµων δαπανών για τα επεισόδια σει-
ρών στις 15.000 ευρώ ανά επεισόδιο, ενώ ήταν 30.000 ανά
επεισόδιο µέχρι σήµερα. Μάλιστα, η κ. Βούλτεψη στις επιτροπές
–απόδειξη δε είναι ότι την υιοθετήσατε αυτή την πρόταση- ως
«λαγός» ίσως, ζήτησε να µειωθεί επιπλέον το κατώτατο όριο των
επεισοδίων, από τα εκατό στα εβδοµήντα. 

Λέτε, λοιπόν, ότι το υιοθετείτε. Σας είπαν στις επιτροπές οι φο-
ρείς ότι µόνο και µόνο το µισθολογικό κόστος υπερβαίνει τις
15.000 ευρώ. Πρόκειται, λοιπόν, για ξεκάθαρο δώρο προς τα κα-
νάλια.

Αφού τα έχετε «ταΐσει» µε τη «λίστα Πέτσα» για να σας λιβανί-
ζουν νυχθηµερόν, αφού τα έχετε απαλλάξει από τα 21.000.000
για την κατοχή συχνότητας, για τις άδειες για το 2020, αφού δεν
είπατε το παραµικρό για το τι θα κάνετε για να εφαρµόσουν το
νοµοθετηµένο 1,5% για την ενίσχυση των οπτικοακουστικών πα-
ραγωγών, έρχεστε να δώσετε τη δυνατότητα να παίρνουν επι-
πλέον κρατικό χρήµα από το ΕΚΟΜΕ, για να κάνουν αρπαχτές
ποιοτικά ευτελών παραγωγών, µε χαµηλές αµοιβές και ελάχιστες
θέσεις εργασίας.

Αλλοιώνετε, έτσι, το ίδιο το πνεύµα του νόµου του ΕΚΟΜΕ.
Εµείς σας είπαµε, ότι είχαµε µια ισορροπία -και την πετύχαµε-
µεταξύ της οικονοµικής ενίσχυσης των εταιρειών παραγωγής και
της παραγωγής προϊόντος, µε υψηλότερα στάνταρ ποιότητας.
Καταφέραµε µε αυτόν τον τρόπο, να ξαναγεννηθεί η µυθοπλασία
στη χώρα. Και τα αποτελέσµατα της ποιότητας και των τελικών
δηµιουργηµάτων τα είδαµε όλοι: «Άγριες µέλισσες», «Έτερος
εγώ», διεθνείς παραγωγές κ.ο.κ.. 

Με το άρθρο 3 έρχεστε κουτοπόνηρα να ενισχύσετε την ΕΡΤ
από το ΕΚΟΜΕ. Και σας είπαµε: Αυξήστε, αν θέλετε, τον προ-
ϋπολογισµό της ΕΡΤ γι’ αυτό. Είναι παράδοξη η ενίσχυση από
δηµόσιο σε δηµόσιο. Αντί να εντάξετε video games και ντοκιµαν-
τέρ εντάσσετε την ΕΡΤ. Μου θυµίζει πολύ εκείνα τα τετρακόσια
χιλιάρικα που πήρε από τη «λίστα Πέτσα» η δηµόσια τηλεόραση
για να διαφηµίσει δηµόσιο µήνυµα υγείας που έπρεπε να είναι
δωρεάν. Εκτός αν είναι τα αποµεινάρια του µαγειρέµατος του κ.
Πέτσα και του Μαξίµου και τα βάλατε εκεί στην ΕΡΤ για να τα δι-
καιολογήσετε. Θα το ερευνήσουµε.

Διαφωνούµε, επίσης, και µε το ότι εισάγετε ιδιώτες στην αξιο-
λόγηση των επενδυτικών σχεδίων όταν µιλάµε για κρατικό
χρήµα. Αξιολογητές και αξιολογούµενοι θα είναι ένα και το αυτό,
δηµιουργώντας σύγκρουση συµφέροντος.

Τελείως λάθος είναι ότι αφήνετε, επίσης, κρατικές ενισχύσεις
και δηµόσιο χρήµα, χωρίς δηµοκρατικό έλεγχο, στα χέρια ενός
ανθρώπου, του εκάστοτε προέδρου του ΕΚΟΜΕ σε συνδυασµό
µε την κατάργηση δηµοσίευσης στο ΦΕΚ, όπως και του διπλού
ελέγχου υπαγωγής και έγκρισης.

Επίσης, την απόφαση ανάκλησης πρέπει να την υπογράφει ο
Υπουργός. Δείτε την αντίφαση. Υπάγει ο πρόεδρος του ΕΚΟΜΕ,
αλλά απεντάσσει ο Υπουργός. Όταν µιλάµε για κρατικό χρήµα
και ενισχύσεις, δεν µπορεί να µην υπάρχει δηµοκρατικός έλεγ-
χος. Αν γίνει έστω ένα λάθος, ποιος το πληρώνει; 

Κοιτάξτε, η κλασική δικαιολογία είναι πως όταν πρόκειται κά-
ποιος να κάνει αδιαφανείς διαδικασίες, επικαλείται την επιτά-
χυνση, «δεν προλαβαίνουµε» και άλλα τέτοια. Εδώ ακολουθείτε
την πεπατηµένη, δηλαδή. Δεν γνωρίζω ποιανού συµβουλές
ακούτε και υιοθετείτε για τέτοιες διατάξεις, αλλά εγώ θα ήµουν
πάρα, µα πάρα πολύ προσεκτικός στη θέση σας. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο άξονα, στην ψηφιακή διακυβέρνηση,
στο πολυδαίδαλο, υδροκέφαλο Υπουργείο που έχετε φτιάξει, η
οµολογία αποτυχίας, δηλαδή, του «επιτελικού κράτους». Έχουµε
άλλη µία συντονιστική υπηρεσία που θα συντονίζει τους συντο-
νιστές, οµάδες επί οµάδων, µετακλητοί επί µετακλητών, επιλογή

στελεχών κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων µε προ-
σοντολόγιο που ορίζει ο ίδιος Υπουργός. Το κοµµατικό κράτος
της Δεξιάς στα καλύτερά του!

Συστήνετε εξήντα νέες θέσεις στο Υπουργείο εκ των οποίων
οι δεκαπέντε είναι εµπειρογνώµονες και προσλαµβάνετε όποιους
και όπως θέλετε. Καραµπινάτο ρουσφέτι!

Επιπλέον, υπάρχουν ανακατατάξεις στις δοµές και στις αρµο-
διότητες του Υπουργείου. Εµείς δεν είπαµε ότι η στελέχωση των
δοµών της δηµόσιας διοίκησης είναι κακό πράγµα. Όπως είπαµε,
όµως, και στην πρώτη συνεδρίαση, οι δοµές και οι αρµοδιότητες
δεν µπορούν να αλλάζουν κάθε µήνα, γιατί θα χάσετε κρίσιµο
χρόνο µέχρι να σταθεροποιηθεί η δοµή και να µπορέσει να γίνει
αποδοτική.

Σας είχαµε πει ότι φέρνετε µια υδροκέφαλη και υπερσυγκεν-
τρωτική δοµή όταν συστήσατε το Υπουργείο πέρυσι τέτοιον
καιρό και ότι δεν θα λειτουργήσει. Απόδειξη ότι δεν έχετε βγάλει
ένα οριζόντιο έργο ούτε έχετε εντάξει ένα συγχρηµατοδοτού-
µενο ούτε έχετε ολοκληρώσει κανένα έτοιµο δικό µας ένα χρόνο
τώρα. Τι έχετε κάνει, όµως; Μικροαλλαγές που τις παρουσιάζετε
εσείς και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης του Μαξίµου σαν τις κα-
ποδίστριες ψηφιακές µεταρρυθµίσεις. Και όλα αυτά, αφού κόλ-
λησε και το δικό σας το Υπουργείο τον ιό των απευθείας
αναθέσεων, που νοσεί όλη η Κυβέρνηση, της κατά τα άλλα µη
κρατικοδίαιτης επιχειρηµατικότητας.

Σε δυόµισι µήνες έδωσε το Υπουργείο σας κοντά στα 5 εκα-
τοµµύρια ευρώ µε όριο τα 20.000 ευρώ όπως προβλέπει ο νόµος,
19.900 συν, πλην.

Εµείς έχουµε όλη τη λίστα και την ψάχνουµε. Πρωταθλητής
σε αυτήν είναι ο κ. Ασθενίδης της «Κοινωνίας της Πληροφορίας».
Μερικές έχουν ενδιαφέρον.

Σας πόσταρα στα social media, κύριε Υπουργέ, µία έρευνα της
«Κοινωνίας της Πληροφορίας» προς τη δηµοσκοπική εταιρεία
MRB, για να κάνει έρευνα γνώµης των πολιτών για την «Κοινωνία
της Πληροφορίας». Εδώ δεν ξέρουν οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας αν υπάρχει και τι ρόλο έχει η «Κοινωνία της Πληρο-
φορίας». Εσάς, όµως, δεν σας ενδιαφέρει. Το µόνο που σας
ενδιαφέρει είναι να πληρώσετε µάλλον καµµία εικόνα του Μωυσή
και τίποτα άλλο.

Μια άλλη: Το ψηφιακό αγροτικό σε έναν εντελώς άσχετο
φορέα. Τι ακριβώς νοµίζετε ότι θα κάνετε έτσι; Θα κάνετε ψη-
φιακό µετασχηµατισµό µε διασπάθιση των χρηµάτων των Ελλή-
νων φορολογουµένων, που βλέπουν τη φτώχεια, την ανέχεια και
την ανεργία να τους κτυπά την πόρτα; Δεν είναι δικά σας τα χρή-
µατα αυτά. Δεν είναι δικά σας, κύριοι της Κυβέρνησης, και δεν
σας αφήσαµε γεµάτα ταµεία για να κάνετε πάρτι.

Στο δεύτερο κεφάλαιο έχουµε διατάξεις οι οποίες αφορούν
συνταγογράφηση και ηλεκτρονικές διαδικασίες αποζηµίωσης
από τον ΕΟΠΥΥ, την ηλεκτρονική αναζήτηση τίτλων σπουδών
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης από το δηµόσιο. Αυτές οι διατάξεις
είναι σε θετική κατεύθυνση και τις στηρίζουµε και εµείς.

Ωστόσο, στα άρθρα 17 έως 19, που αφορούν την ταυτοποίηση
του πολίτη µέσω κινητού τηλεφώνου για τις ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές, υπάρχει ένα θέµα, το οποίο σας το επισηµάναµε και πάλι
κωφεύσατε. Χρησιµοποιείτε αποκλειστικά τις τράπεζες και τους
κωδικούς web banking για την ταυτοποίηση, ενώ θα έπρεπε να
δίνετε τη δυνατότητα στους πολίτες και της αυτοπρόσωπης πα-
ρουσίας άπαξ, για να προσκοµίσουν βεβαίωση στο ΚΕΠ ή στη
ΔΟΥ ότι ο αριθµός κινητού τηλεφώνου είναι πράγµατι δικός τους.
Δεν είναι λάθος αυτό που κάνετε, αλλά είναι λάθος η υποχρεω-
τικότητα, να είναι µέσω τραπεζών η ταυτοποίηση.

Αυτό, λοιπόν, την αυτοπρόσωπη παρουσία, έπρεπε να την εί-
χατε προβλέψει. 

Κατά την ακρόαση φορέων προέκυψε και µια σοβαρότατη
αβλεψία από πλευράς σας: Η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προ-
σωπικού Χαρακτήρα δήλωσε ότι δεν κλήθηκε, ως όφειλε από τον
νόµο, να γνωµοδοτήσει στη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή τόσο
για τη διπλή ταυτοποίηση, όσο και για την άυλη συνταγογρά-
φηση.

Εδώ έχουµε ένα σοβαρότατο ζήτηµα, κατά τη γνώµη µου, και
δεν θέλω να κινδυνολογήσω, αλλά είναι ζήτηµα θεσµικής τάξης.
Αν δεν εγκρίνει η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χα-
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ρακτήρα για τα προσωπικά δεδοµένα, όπως είναι ο αριθµός τη-
λεφώνου ή η ασθένεια και η αγωγή που λαµβάνει ένας πολίτης,
ότι θα είναι ανωνυµοποιηµένα, ποιος θα το κάνει; Δεν δώσατε
καµµία τεκµηριωµένη, πειστική απάντηση, όπως σας ζητήσαµε.

Γενικά έχετε µια αλλεργία σαν Κυβέρνηση, όπως και η κ. Κε-
ραµέως που πήγε να βάλει κάµερες στα σχολεία χωρίς έγκριση
της αρχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε περίπτωση που δεν το γνω-
ρίζετε, τα «Βig Data» είναι χρυσωρυχείο για τις µεγάλες πολυε-
θνικές, ασφαλιστικές τραπεζοβιοµηχανίες -GAFAM κ.λπ.- που
ορέγονται να παρακάµψουν ατοµικά και δηµοκρατικά δικαιώµατα
για να κερδοσκοπήσουν. Εδώ πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτι-
κοί. Εµείς αυτά θα τα παρακολουθούµε στενά.

Στον τρίτο άξονα, για τα άρθρα 23 και 24, είµαστε αρνητικοί.
Τα είπε και η κ. Φωτίου στην κ. Μιχαηλίδου. Με ΚΥΑ πηγαίνετε
να παρακάµψετε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ για το ταίριασµα παιδιού
- οικογένειας στην αναδοχή και την υιοθεσία. Σας είπαµε να το
αποσύρετε, αλλά εσείς, προφανώς, θέλετε να βάλετε αµφιβόλου
ποιότητας ιδιώτες µέσα, όπως είναι µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις. Θα δείξει. Θεωρώ ότι πρέπει να το αποσύρετε ακόµα και
τώρα.

Κλείνω µε τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. Είχα φτιάξει οµιλία
µόνο για το νοµοσχέδιο. Ωστόσο, την Παρασκευή το βράδυ µπή-
καν τρεις τροπολογίες.

Αποτελεί ντροπή να φέρνετε σηµαντικές τροπολογίες σε
άσχετο νοµοσχέδιο. Μας περνάτε για αφελείς και υποτιµάτε τη
νοηµοσύνη µας; Φέρνετε τροπολογία του Εσωτερικών για τη ρι-
ζική αναδιάρθρωση της ΕΥΠ, µιας κρίσιµης και ευαίσθητης υπο-
δοµής για την εθνική ασφάλεια της χώρας, µε τροπολογία, χωρίς
διαβούλευση µε τα κόµµατα, έτσι επειδή σας κάπνισε. Απογυ-
µνώνετε την ΕΥΠ από τη βασική της Υπηρεσία, τη Διεύθυνση
Ηλεκτρονικών Πληροφοριών, που είναι αρµόδια για την εξωτε-
ρική ασφάλεια της χώρας.

Ακούστε, δεν είναι να παίζουµε µε αυτά τα ζητήµατα. Αυτά
είναι εθνικά ζητήµατα και σας ζητάµε έστω και τώρα να αποσύ-
ρετε αυτή την τροπολογία, να συγκαλέσετε θεσµικά όλα τα κόµ-
µατα σε όποια επιτροπή θέλετε -είτε στη Θεσµών και Διαφάνειας,
είτε ακόµα και στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, που είναι
και απόρρητη- να γίνει διαβούλευση και συνεννόηση και µετά να
νοµοθετηθεί. Οι συνάδελφοι Βουλευτές αµφιβάλλω αν ξέρουν τι
ψηφίζουν ως προς αυτό το ζήτηµα.

Και µπαίνω στην ουσία της τροπολογίας. Απογυµνώνετε την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών από ένα από τα πιο παλιά και πιο
κρίσιµα κοµµάτια, τη Διεύθυνση Ηλεκτρονικών Πληροφοριών, και
τη δίνετε στις Ένοπλες Δυνάµεις. Και εδώ γεννιούνται πυρηνικά
ερωτήµατα, υψίστης σηµασίας. Διαπιστώσατε ανεπάρκεια της
διοίκησης της ΕΥΠ -χωρίς πτυχίο- που εσείς επιλέξατε µε βάση
τα τεκταινόµενα στα εθνικά θέµατα; Αυτό είναι µείζον. Και εν
πάση περιπτώσει, στέλνετε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας τη
βασική αυτή Υπηρεσία. Και τι θα µείνει να κάνει η ΕΥΠ; Τι µένει
πίσω δηλαδή; Μία απογυµνωµένη Υπηρεσία Πληροφοριών εναν-
τίον των εσωτερικών εχθρών και των πολιτικών σας αντιπάλων,
που κατά το δοκούν την κατασκευάζετε όπως η πάλαι ποτέ ΚΥΠ;

Αλλάζετε το σκοπό ίδρυσης και λειτουργίας της σαν κρίσιµη
εθνική υποδοµή και αντί να εκσυγχρονίσετε τον εξοπλισµό της
Διεύθυνση Ηλεκτρονικών Πληροφοριών, τη διώχνετε; Μήπως
είναι οικονοµικό το ζήτηµα και δεν είχατε χρήµατα; Αυξήστε τον
προϋπολογισµό της ΕΥΠ. Εξάλλου, παρακάτω στην τροπολογία
προβλέπετε και τη σύσταση ειδικού λογαριασµού τεχνολογίας,
ανάπτυξης και καινοτοµίας που µπορεί να αναλαµβάνει εθνικούς
και κοινοτικούς πόρους ή και ιδιωτικούς. Τι θα κάνετε µε αυτά τα
χρήµατα, κύριοι της Κυβέρνησης, αφού την έχετε διώξει αυτή τη
βασική υποδοµή και την έχετε πάει στο Υπουργείο Άµυνας; Τι θα
κάνετε; Θα την έχετε αφήσει χωρίς ανανέωση εξοπλισµού; Τι
εξοπλισµό θα αγοράσετε και, µάλιστα, εκτός «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ»;
Μήπως θα παρακολουθήσετε και τις διαδικτυακές πλατφόρµες
των µηνυµάτων; Μήπως, δηλαδή, θα πάτε να αγοράσετε έναν
υπερκοριό, αλλά ο στόχος θα είναι ο εσωτερικός εχθρός; Θα κά-
νετε, δηλαδή, πολιτική εργαλειοποίηση της υπηρεσίας σαν την
ΚΥΠ;

Κύριε Πιερρακάκη, σας το λέω ευθέως από το Βήµα: Σας κα-

θιστούµε απολύτως υπεύθυνο -εσάς και τον κ. Μητσοτάκη- αν
δεν µπορείτε να εγγυηθείτε την ασφάλεια των ηλεκτρονικών και
διαδικτυακών συνοµιλιών στη χώρα, εσάς προσωπικά και τον
Πρωθυπουργό. Πάρτε πίσω αυτή την τροπολογία και φέρτε την
σε διακοµµατική διαβούλευση σε όποια επιτροπή θέλετε. Σας
ανέφερα ως παράδειγµα την Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας,
µιας και αγγίζει κρίσιµα θέµατα.

Εσείς, ευχαριστήσατε όταν αναλάβατε την Κυβέρνηση τον κ.
Ρουµπάτη, που επί ΣΥΡΙΖΑ σας ενηµέρωνε θεσµικά. Έτσι το
απαιτούµε και εµείς. Ούτε καν µε το σωµατείο των εργαζοµένων
της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικών Πληροφοριών δεν τη διαβουλεύ-
τηκε η διοίκηση Κοντολέοντα, καθώς είδα ανακοίνωση που δια-
φωνεί σφόδρα. Αποσύρετέ τη, λοιπόν.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά το Υπουργείο Πολιτικής Προ-
στασίας, και το γεγονός ότι αναβαθµίσατε προσφάτως τον πολλά
βαρύ κ. Χαρδαλιά από Γενικό Γραµµατέα σε Υφυπουργό. Τώρα
στελεχώνετε και την υπηρεσία του µε ρουσφέτια. Είκοσι οκτώ
άτοµα, όλα εκτός των κείµενων διατάξεων, χωρίς κριτήρια, χωρίς
διαφάνεια. Κάνετε ό,τι γουστάρετε. Επικαλείστε επείγουσες
ανάγκες και υποστελέχωση. Αλήθεια, σαν Γενικός Γραµµατέας
και σαν Υφυπουργός σε ποια Γενική Γραµµατεία προΐστατο ο κ.
Χαρδαλιάς; Χωρίς βασικούς υπαλλήλους; Βγάλατε έτσι πανδη-
µία, δηλαδή; Τώρα επικαλείστε ότι στελεχώνετε την υπηρεσία;
Οι δικαιολογίες σας να αλώσετε το κράτος µε κοµµατικό και προ-
σωπικό στρατό του κ. Χαρδαλιά είναι αστείες. Ντροπή και για
αυτή την τροπολογία.

Για την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, αναστέλλετε σε
έναν χρόνο την υποχρεωτική δίχρονη προσχολική εκπαίδευση
που σας παραδώσαµε µε πόρους, νέα κτήρια και βρεφονηπια-
κούς σταθµούς στους δήµους. Τώρα την αναστέλλετε. Δεν έχετε
κάνει τίποτα έναν χρόνο τώρα. Τίποτα απολύτως. Ξηλώνετε µέρα
µε τη µέρα όλες τις προοδευτικές τοµές που κάναµε σε κάθε επί-
πεδο.

Κλείνω µε την τροπολογία για το ψηφιακό φάσµα. Παρ’ ότι σας
ασκήσαµε έντονη κριτική στην προηγούµενη συνεδρίαση, επειδή
φέρατε την τροπολογία χωρίς διαβούλευση, αφού τη µελετή-
σαµε, έχουµε να επισηµάνουµε τα εξής:

Στο άρθρο 1 που αφορά το ψηφιακό φάσµα και τη µετατροπή
και τη µεταφορά του rural σε άλλη συχνότητα, από τη στιγµή λοι-
πόν που το κράτος δεν έχει καµµία υποχρέωση να αποζηµιώσει
αυτόν που κατέχει, εν πάση περιπτώσει, τη συχνότητα των 3,5
GHz και το κόστος θα το επωµιστεί ο ιδιώτης υπερθεµατιστής,
δεν έχουµε κανένα πρόβληµα και θα την υπερψηφίσουν. Καλό
θα είναι, ωστόσο, για µεγάλα ζητήµατα, όπως η δηµοπρασία του
φάσµατος για το 5G, να υπάρχει η σχετική διακοµµατική διαβού-
λευση.

Στο άρθρο 2 που ουσιαστικά αλλάζετε τα τυπικά προσόντα του
διοικητή του ΕΚΟΜΕ να µπορεί και να µην είναι απαραίτητα υπο-
χρέωση να είναι δηµόσιος υπάλληλος, δεν ξέρω ποιον φυτευτό
του επιτελικού κράτους έχετε στο µυαλό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, όµως, τώρα,
γιατί έχετε υπερβεί τον χρόνο κατά πολύ.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κλείνω σε δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν ξέρω ποιον έχετε στο µυαλό σας. Νοµίζω ότι η θέση του
κ. Κουάνη τρίζει. Εµείς θεωρούσαµε σωστό µία κρίσιµη υποδοµή,
η οποία χειρίζεται κρατικές ενισχύσεις, να είναι δηµόσιος υπάλ-
ληλος και να υπόκειται στον Δηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα. Τώρα
θέλετε να το αλλάξετε. Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί δεν
γνωρίζουµε αν θα σας βγει αυτή η αλλαγή.

Τρίτον, στο άρθρο 3 τα ψηφιακά ΚΕΠ, ώστε στην ουσία να εξυ-
πηρετούν µε τηλεδιάσκεψη, είναι µια θετική ιδέα, κύριε Γεωρ-
γαντά. Ωστόσο πρέπει να είναι σε εθελοντική βάση από τους
υπαλλήλους και να διασφαλίζεται το απόρρητο της συναλλαγής
και της µη καταγραφής της βιντεοκλήσης. Αν αυτό το διασφαλί-
σετε, εµείς θα υπερψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει
ο κατάλογος των εγγράφων. Μέχρι να ετοιµαστεί υγειονοµικά το
Βήµα, να ετοιµάζεται για να πάρει τον λόγο ο ειδικός αγορητής
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του Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.
Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρει-

αστώ µια ανοχή πέντε λεπτών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε Κων-

σταντόπουλε. Και οι χρόνοι δεν είναι επαρκείς, αλλά θα υπάρξει
η δέουσα ανοχή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Απλώς να µην τηρούνται
οι χρόνοι µόνο για εµάς, για το Κίνηµα Αλλαγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να
ξεκινήσω µε την απόφαση του ανώτατου δικαστηρίου της Τουρ-
κίας για τη µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί και τούτο, βέ-
βαια, θα έλεγα κατ’ ουσίαν, καθ’ υπόδειξη του Ερντογάν. Μεγάλη
προσβολή στον παγκόσµιο πολιτισµό και βεβήλωση στο σύµβολο
του χριστιανισµού και της Ορθοδοξίας. Η Αγία Σοφία, αγαπητοί
συνάδελφοι, συµπεριλαµβάνεται στα προστατευόµενα µνηµεία
της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς της UNESCO. Ένα και
µόνο µπορούµε να πούµε σήµερα. Καληνύχτα στην Τουρκία της
ευρωπαϊκής προοπτικής. Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, µπο-
ρούµε να πούµε και καληµέρα στο βαθύ κράτος του ισλάµ. Ήδη,
αγαπητοί συνάδελφοι, το θέµα έχει διεθνοποιηθεί. Ωστόσο, είναι
αναγκαίες οι κυρώσεις σε βάρος της Τουρκίας πριν είναι αργά.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα στην Ολοµέλεια ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ, και αυτό αφορά την ψηφιακή διακυβέρνηση, ένα νοµο-
σχέδιο που φέρνει αλλαγές στις ενισχύσεις των οπτικοακουστι-
κών παραγωγών αλλά και στις ψηφιακές υπηρεσίες του
δηµοσίου. Τούτο, βέβαια, σε ό,τι έχει να κάνει µε τη σχέση του
µε τον πολίτη.

Βρισκόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, σε µια εποχή συνεχιζό-
µενης κρίσης τόσο στον χώρο του πολιτισµού, αλλά και ιδιαίτερα
στον χώρο των παραγωγών. Στις περιορισµένες παραγωγές,
αγαπητοί συνάδελφοι, θα έλεγα ότι κυριαρχεί ή κυριαρχούν συν-
θήκες εργασιακού µεσαίωνα. Τούτες, µάλιστα, οι συνθήκες επι-
κρατούν ιδιαίτερα για ηθοποιούς, τεχνικούς, µουσικούς. Ήρθε
βέβαια και η πανδηµία να προστεθεί και να πολλαπλασιάσει τα
προβλήµατα του κλάδου. Μάλιστα, οδήγησε πάρα-πάρα πολ-
λούς εργαζόµενους στην ανεργία, στην ένδεια και στη φτώχεια.
Με τα δεδοµένα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, ουδείς αµφισβητεί
ότι η πολιτεία πρέπει να αξιοποιήσει όλα τα διαθέσιµα εργαλεία,
ώστε να στηριχτούν οι παραγωγοί και οι επενδύσεις που οι ίδιοι
προτάσσουν και κάνουν. Ταυτόχρονα, όµως, να στηριχθεί και η
ανάπτυξη και η δηµιουργία θέσεων εργασίας στη χώρα µας ιδι-
αίτερα στον τοµέα αυτό.

Το ζήτηµα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι ο τρόπος που επι-
λέγετε να υλοποιηθούν αυτοί οι στόχοι δεν είναι ο κατάλληλος.
Και δεν είναι ο κατάλληλος τρόπος, διότι εργαλειοποιούνται πολ-
λές φορές συσχετισµοί, χωρίς βέβαια να αποδίδουν τα αποτελέ-
σµατα τα οποία περιµένουµε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο φέρνει κατ’
αρχάς αλλαγές στις ενισχύσεις των παραγωγών που παρέχονται
από το ΕΚΟΜΕ. Εδώ να θυµίσω ότι το ΕΚΟΜΕ συστήθηκε το
2015. Δύο χρόνια, µάλιστα, µετά µε τον ν.4487/17 θεσπίστηκε το
νοµικό του πλαίσιο και αφορούσε την ενίσχυση των παραγωγών
σε ποσοστό 35% επιλέξιµων δαπανών µέσω του cash rebate. Μά-
λιστα, θα έλεγα εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι µε τη χρηµατο-
δότηση των παραγωγών από το ΕΚΟΜΕ εξασφαλίστηκαν 75
εκατοµµύρια ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
κατά τα έτη 2018 έως 2022.

Να θυµίσω, επίσης, ότι από το 2007 λειτουργεί το Hellenic Film
Commission στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του Ελληνικού Κέν-
τρου Κινηµατογράφου, µε στόχο βέβαια την προσέλκυση και εξυ-
πηρέτηση ξένων παραγωγών. Η πλήρης θεσµοθέτησή του έγινε
µε τον ν.3905/2010 από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε το νόµο Γε-
ρουλάνου. Μάλιστα, θα έλεγα ότι είναι ο µοναδικός νόµος που
υφίσταται έως και σήµερα και αφορά τον κινηµατογράφο.

Το ΕΚΟΜΕ, λοιπόν, δηµιουργήθηκε ως ένα επιπλέον βήµα για
την προσέλκυση ξένων παραγωγών. Ωστόσο, υπάρχει ένα ερώ-

τηµα: Αν το ΕΚΟΜΕ πέτυχε τους στόχους. Εδώ πρέπει να απαν-
τήσουµε. Η απάντηση, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι το ΕΚΟΜΕ
δεν θωρακίστηκε µε ξεκάθαρες αρµοδιότητες. Χρηµατοδοτήθηκε
αδρά, χωρίς βέβαια ουσιαστικά αποτελέσµατα. Τούτο, φυσικά,
έχει να κάνει µε τη στήριξη και την ανάπτυξη των παραγωγών. Εν
τέλει, κατέληξε να ανταγωνίζεται τόσο το Ελληνικό Κέντρο Κινη-
µατογράφου όσο και το Hellenic Film Commission. Όλα αυτά,
αγαπητοί συνάδελφοι, εν τέλει δεν βοήθησαν όσο θα έπρεπε τις
παραγωγές, αφού σήµερα επικρατεί -θα έλεγα- χάος στη διαδικα-
σία των ενισχύσεων. Δίνονται ενισχύσεις χωρίς αξιολόγηση και µε-
τέπειτα χωρίς την πορεία των παραγωγών. Εµφανίζονται ξαφνικά
εταιρείες παραγωγής που στήνουν τηλεοπτικές παραγωγές µόνο
και µόνο για να πάρουν την επιδότηση.

Με τα δεδοµένα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι
θα χρειαστεί άλλο πλαίσιο. Μάλιστα θα έλεγα εδώ ότι χρειάζεται
ένα θεσµικό πλαίσιο µε αλλαγές, όπως σας τόνισα και στις επι-
τροπές. Θα πρέπει, επιτέλους, αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκάθαρα
το αντικείµενο λειτουργίας κάθε φορέα να είναι ορατό. Θα πρέ-
πει να έχει ξεκάθαρες αρµοδιότητες και µάλιστα, ξεκάθαρες αρ-
µοδιότητες στη χάραξη της πολιτικής µε τον κινηµατογράφο.
Εδώ, κύριε Υπουργέ, σας έχουµε ήδη προτείνει τη συγκέντρωση
των αρµοδιοτήτων σε έναν και µόνο φορέα, φυσικά τούτο µε τις
απαραίτητες προσαρµογές, για να υπάρχει σαφήνεια, διαφάνεια
και αντικειµενικότητα στις ενισχύσεις.

Τώρα, ως προς τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις του ΕΚΟΜΕ που
φέρνει το νοµοσχέδιο, θα έλεγα ότι είναι θετική η αύξηση του
ποσοστού του cash rebate από το 35% στο 40%. Εµείς, κύριε
Υπουργέ, σας προτείναµε το ποσοστό αυτό να είναι ακόµα µε-
γαλύτερο, ιδίως µάλιστα για παραγωγές που είναι πάνω από 4
εκατοµµύρια ευρώ, καθώς και να ενισχυθούν τα φορολογικά κί-
νητρα. Τούτο, βέβαια, ώστε η χώρα µας να καταστεί περισσό-
τερο ανταγωνιστική σε σχέση µε άλλες χώρες. Εδώ πρέπει να
έχει να κάνει το πώς η χώρα µας στον τοµέα των παραγωγών θα
προσελκύσει ξένες επενδύσεις και ξένες µεγάλες παραγωγές,
παραγωγές που όχι µόνο θα δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας και
έσοδα στο δηµόσιο, αλλά θα διαφηµίσουν τη χώρα µας ανά τον
κόσµο.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο επέρχονται αλλαγές
στα ελάχιστα όρια των επιλέξιµων δαπανών. Σε γενικό πλαίσιο
αυτό είναι θετικό, καθώς ο στόχος εδώ θα πρέπει να είναι η στή-
ριξη όχι των µεγάλων παραγωγών, αλλά των µικρών και αδύνα-
των παραγωγών που έχουν την ανάγκη µας. Είναι άλλωστε αυτοί
οι µικροί παραγωγοί που ζητούν τη στήριξή µας περισσότερο.

Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, κάποια όρια παραµένουν ψηλά
για την ελληνική πραγµατικότητα, όπως δηλαδή τα 60.000 ευρώ
για ταινίες µικρού µήκους. Εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το ξα-
ναδείτε. Δεν µας απαντήσατε ουσιαστικά ούτε στη συζήτηση επί
της αρχής, αλλά ούτε και επί των άρθρων. Περιµένουµε σήµερα
να µας απαντήσετε, γι’ αυτό και σας ζητάµε να το ξαναδείτε. Φυ-
σικά είναι κρίσιµο να τίθενται προδιαγραφές ποιότητας για τις
παραγωγές όχι µε αµιγώς οικονοµικά κριτήρια.

Στο ίδιο πλαίσιο, θα έλεγα, θετική είναι διεύρυνση των δικαιού-
χων των ενισχύσεων. Ωστόσο, όπως ήδη επισήµανα και στην επι-
τροπή και όπως ακούσαµε και από τους φορείς και να το λάβετε
υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, πρέπει και να ξεκαθαριστεί επιτέ-
λους τι ισχύει µε την απόδοση από τους δηµοτικούς σταθµούς
του 1,5% των ετήσιων διαφηµιστικών εσόδων υπέρ του κινηµα-
τογράφου που δεν δίνονται, όπως υποχρεούνται, δηλαδή, βάσει
του ν.3905/2010, του νόµου Γερουλάνου. Σήµερα αυτό το ποσο-
στό το αποδίδει, όπως είπαµε και στις επιτροπές, µόνο η ΕΡΤ.
Θα περιµένουµε εδώ την απάντησή σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, περνάω στις διατάξεις του νοµοσχεδίου
για τις ψηφιακές υπηρεσίες του δηµοσίου. Το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα
Αλλαγής είµαστε η παράταξη των µεγάλων µεταρρυθµίσεων στο
δηµόσιο µε στόχο τη διαφάνεια, τη διαύγεια και την καλύτερη
πρόσβαση του πολίτη στις υπηρεσίες. Και αυτό βέβαια για έναν
λόγο, ώστε το κράτος να εκσυγχρονιστεί. Θεσπίσαµε τη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» που άνοιξε µια νέα εποχή στις σχέσεις κράτους-πολίτη.
Θεσπίσαµε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση εν µέσω µεγάλων
αντιδράσεων. Η αξία αυτού του θεσµού, αγαπητοί συνάδελφοι,
αναγνωρίστηκε τελικά από όλους.
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Σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο εισάγονται κάποιες ρυθµίσεις
που εξυπηρετούν την ίδια τη στόχευση, δηλαδή την εξυπηρέ-
τηση του πολίτη, όπως η άυλη συνταγογράφηση, η ηλεκτρονική
υποβολή αίτησης και δικαιολογητικών για την αποζηµίωση δαπα-
νών ειδικής αγωγής για παιδιά και εφήβους. Είναι θετικό. Επίσης
εισάγονται: Αυτόµατη διαβίβαση των τίτλων σπουδών στους φο-
ρείς του δηµοσίου και ιδιαίτερα για τους φορείς της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης, όπως ο ΔΟΑΤΑΠ, αυτόµατη έκδοση
αποδεικτικού φορολογικής ενηµερότητας, δηµιουργία Εθνικού
Μητρώου Επικοινωνίας των Πολιτών µε καταχώρηση στοιχείων
µετά από ένα αίτηµα των πολιτών.

Απέναντι σε όλες αυτές τις διατάξεις εµείς, κύριε Υπουργέ,
όπως είπαµε και στη συζήτηση επί της αρχής, αλλά και επί των
άρθρων, στεκόµαστε θετικά µε αυτονόητη φυσικά την προϋπό-
θεση για ύπαρξη πρωτοκόλλων ασφαλείας και προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων.

Τώρα ως προς τα άρθρα 16, 20 και 21 του νοµοσχεδίου για τη
σύσταση και στελέχωση της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης, εδώ, κύριε Υπουργέ, και θέλουµε την προσοχή
σας, πρόκειται για διατάξεις που προκαλούν προβληµατισµό. Δη-
λαδή δηµιουργείται µα νέα δοµή στο Υπουργείο µε σαράντα
πέντε θέσεις προσωπικού και αυτές οι θέσεις υπάγονται στον γε-
νικό γραµµατέα. Και σας ερωτώ εδώ: Γιατί δεν έχετε κοστολο-
γήσει τις θέσεις αυτές και πώς θα γίνουν οι προσλήψεις; Θα
γίνουν µέσω ΑΣΕΠ; Δεν αναφέρεστε.

Εδώ η νέα δοµή υπάγεται στον γενικό γραµµατέα και στον γε-
νικό διευθυντή, όπως ορίζει η διοικητική ιεραρχία. Και το κυριό-
τερο, δηµιουργείται µια νέα δοµή όταν σήµερα υφίσταται στο
Υπουργείο η Γενική Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης µε
εκατόν δεκαοκτώ θέσεις υπαλλήλων, στην οποία υπάγονται ήδη
σήµερα οι διευθύνσεις σχετικά µε την ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση, τα τοµεακά έργα του δηµοσίου τοµέα και την ψηφιακή
στρατηγική. Πολύ φοβάµαι ότι θα ανακύψουν ζητήµατα επικάλυ-
ψης και σύγχυση αρµοδιοτήτων µεταξύ των διευθύνσεων.

Τέλος, στα άρθρα 23 και 24 προβλέπεται διασύνδεση του Εθνι-
κού Μητρώου Υποψηφίων Θετών Γονέων και του Εθνικού Μη-
τρώου Υποψηφίων Αναδόχων µε το Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων.
Κατανοούµε τη διασύνδεση. Μας προβληµατίζει βέβαια το γεγο-
νός ότι επαφίενται πολλά να καθοριστούν µε ΚΥΑ. Ακούσαµε την
αρµόδια Υφυπουργό να λέει στην επιτροπή ότι δεν θα γίνει αλ-
λαγή στους φορείς οι οποίοι µέχρι σήµερα προβλέπονταν στον
νόµο. Αναµένουµε τις δεσµεύσεις σας αυτές να τις υλοποιήσετε
και η διαλειτουργικότητα των µητρώων να φέρει πράγµατι απτά
αποτελέσµατα στην πορεία των υποθέσεων και των αναδοχών.

Άλλωστε, αγαπητοί συνάδελφοι, στόχος όλων µας είναι η κα-
λύτερη φροντίδα των παιδιών που φιλοξενούνται σε δοµές και η
εύρεση µιας κατάλληλης οικογένειας για καθένα από αυτά τα
παιδιά.

Τώρα, ως προς τις τροπολογίες του κατατέθηκαν, η µε αριθµό
386/1 προβλέπει την απελευθέρωση του φάσµατος συχνοτήτων
για το 5G. Εδώ θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν έχει
εκφράσει γνώµη επ’ αυτού η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων.

Επίσης, µε την τροπολογία αυτή καταργείται η υποχρέωση της
δηµοσιοϋπαλληλικής ιδιότητας για τον πρόεδρο και διευθύνοντα
σύµβουλο του ΕΚΟΜΕ. Εδώ να σηµειώσω ότι εκτός από τα τυ-
πικά προσόντα που αναφέρονται, θα πρέπει ο υποψήφιος για τη
θέση αυτή να διαθέτει και τεχνοκρατική συγκρότηση, επίσης,
εξειδικευµένες γνώσεις και ικανότητες για τη χάραξη πολιτικής
του ΕΚΟΜΕ και όλα αυτά στο πλαίσιο της εθνικής επικοινωνιακής
πολιτικής.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, δηµοσιοϋπαλληλική ιδιότητα θα µπο-
ρούσε να θεσπιστεί υποχρεωτική για τον αντιπρόεδρο και τον
αναπληρωτή του προέδρου.

Η τροπολογία 389/2 για τη δίχρονη προσχολική αγωγή λύνει
τυπικά γραφειοκρατικά ζητήµατα και δεν διαφωνούµε.

Περνάω στην τροπολογία 390/3 για τα θέµατα της ΕΥΠ. Με
την τροπολογία αυτή που έρχονται θέµατα της ΕΥΠ µετακινούν-
ται υπηρεσίες και προσωπικό της ΕΥΠ στο Υπουργείο Άµυνας.
Θεσπίζονται αλλαγές στην Υπηρεσία Ιστορικού Αρχείου της ΕΥΠ
χωρίς να προβλέπεται µια σαφής διαδικασία που θα ακολουθεί-

ται εφεξής. Ταυτόχρονα ιδρύεται το ΚΕΤΥΑΚ, το Κέντρο Τεχνο-
λογικής Υποστήριξης Ανάπτυξης και Καινοτοµίας.

Κύριε Υπουργέ, µε τη µετακίνηση της Διεύθυνσης Ηλεκτρονι-
κών Πληροφοριών στο Υπουργείο Άµυνας γυρνάµε σε λογικές
προηγούµενων δεκαετιών. Η ΕΥΠ χάνει, θα έλεγα, τον ειδικό της
ρόλο και µετατρέπεται σε µια υπηρεσία εσωτερικών θεµάτων και
µόνο, µια υπηρεσία που θα µπορούσε να είναι και τµήµα της
Αστυνοµίας. Εδώ να σας θυµίσω ότι από το 1986 η ΕΥΠ έχει στε-
λεχωθεί µε πολιτικούς υπαλλήλους και σήµερα είναι κρίσιµο κοµ-
µάτι να γυρνάµε πάλι στον στρατό.

Επίσης να αναφέρω ότι φέρνετε µεγάλες υπηρεσιακές αλλα-
γές για τους υπηρετούντες στην ΕΥΠ µε µια τροπολογία σε
άσχετο νοµοσχέδιο χωρίς διαβούλευση και χωρίς φυσικά την
ενηµέρωση των υπαλλήλων και µάλιστα χωρίς αιτιολογηµένη
ρύθµιση.

Ταυτόχρονα, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το σωµατείο
των εργαζοµένων το οποίο ουσιαστικά έτσι οδηγείται σε µαρα-
σµό και διάλυση, σε αντίθεση µε τις αρχές και τα οριζόµενα του
ν.1264/1982, αφού υπάρχουν συνδικαλιστικά στελέχη που θα µε-
τακινηθούν στο Υπουργείο Άµυνας. Κύριε Υπουργέ, εδώ θα πρέ-
πει να υπάρξει ρητή εξαίρεση για τα συνδικαλιστικά στελέχη.
Εκτός βέβαια και αν οι ίδιοι επιθυµούν τη µετακίνησή τους.

Τέλος, η τροπολογία 391/4 αφορά τη στελέχωση του Εθνικού
Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας. Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι,
προβλέπονται είκοσι οκτώ θέσεις µετακλητών µέχρι τις 31-5-
2023 και µε προϋπολογιζόµενη δαπάνη 3.000.000 ευρώ, καθώς
και κατά παρέκκλιση µετατάξεις.

Να σηµειώσω, επίσης, εδώ ότι στην έκθεση καταλληλότητας
για τη ρύθµιση αναφέρεται ότι δεν υφίσταται ίδια ή παρόµοια πε-
ρίπτωση τόσο σε χώρα της Ευρώπης ή του ΟΟΣΑ. Αυτό δεν το
καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ. Θα θέλαµε µια απάντηση. Επίσης,
γιατί χρειαζόµαστε µια τέτοια πρωτότυπη ρύθµιση που δεν υπάρ-
χει σε καµµία άλλη χώρα;

Κύριε Υπουργέ, εν µέσω των συνθηκών κρίσης που βιώνουµε,
η στελέχωση της Πολιτικής Προστασίας µε µετακλητούς δεν αν-
ταποκρίνεται στις αρχές ενός σύγχρονου δοµηµένου κράτους.
Είχατε όλον τον χρόνο να φέρετε µια συγκροτηµένη ρύθµιση για
το οργανόγραµµα της υπηρεσίας. Δεν το πράξατε και συνεχίζετε
µε προσωρινές λύσεις, δηλαδή «ράβε-ξήλωνε», που δεν εξασφα-
λίζουν µια µακροπρόθεσµη λειτουργία της υπηρεσίας. 

Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο θεω-
ρούµε στο Κίνηµα Αλλαγής ότι βελτιώνεται το καθεστώς των
οπτικοακουστικών παραγωγών και επίσης βελτιώνονται οι ψηφια-
κές υπηρεσίες του δηµοσίου. Γι’ αυτό και επί της αρχής ψηφί-
ζουµε «ναι». 

Τώρα θα σας ακούσουµε τόσο ως προς τα άρθρα όσο και ως
προς τις τροπολογίες και στα ερωτήµατα που βάλαµε. Στη δευ-
τερολογία µου θα αποφανθώ επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής, για δεκα-
πέντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το 2017 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ψήφιζε τον ν.4487, στον

οποίο το τέταρτο κεφάλαιο είχε τίτλο: «Δηµιουργία θεσµικού
πλαισίου για την ενίσχυση της παραγωγής οπτικοακουστικών
έργων στην Ελλάδα». Τότε καταψηφίσαµε και τα είκοσι άρθρα
αυτού του κεφαλαίου, γιατί όλα εκείνα τα άρθρα αποσκοπούσαν
στο να ενισχύουν και να δίνουν κίνητρα στους επενδυτές στον
συγκεκριµένο χώρο της τέχνης και του πολιτισµού.

Ποια ήταν, σύµφωνα µε τον παραπάνω νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, τα
βασικά κριτήρια της µοριοδότησης και της χρηµατοδότησης
ενός οπτικοακουστικού έργου; Κυρίως τα οικονοµικά του χαρα-
κτηριστικά και µεγέθη. Με λίγα λόγια, ένα οπτικοακουστικό έργο
αντιµετωπίζεται και προσεγγίζεται µόνο από την οικονοµική-εµ-
πορευµατική του πλευρά και άρα παραµερίζονται και αγνοούνται
τελείως τα πολιτιστικά, τα αισθητικά χαρακτηριστικά αυτού του
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έργου, όλα εκείνα δηλαδή τα χαρακτηριστικά τα οποία προσδιο-
ρίζουν ένα έργο ως έργο τέχνης.

Το νέο νοµοσχέδιο που φέρνει τώρα η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας δεν κάνει τίποτε άλλο από το να συνεχίζει στην ίδια
ρότα αυτό που άρχισε ο ΣΥΡΙΖΑ, κάτι που παραδέχονται άλλω-
στε και οι δύο.

Έτσι, σε όλα τα πρώτα δώδεκα σχετικά άρθρα του νοµοσχε-
δίου της Νέας Δηµοκρατίας τα λεγόµενα «επενδυτικά σχέδια» δί-
νουν και παίρνουν, ενώ επεκτείνονται και αυξάνονται τα
φορολογικά κίνητρα και οι φοροαπαλλαγές, καθώς και οι άµεσες
ενισχύσεις και επιχορηγήσεις µε ζεστό κρατικό χρήµα για τα µο-
νοπώλια του θεάµατος-ακροάµατος.

Το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, µε την ίδια λο-
γική προχωρά σε επιµέρους προσαρµογές του σχετικού νόµου
του ΣΥΡΙΖΑ, αφού δεν επαληθεύτηκαν στη ζωή οι µεγάλες προσ-
δοκίες που καλλιεργήθηκαν τότε περί της έλευσης των επενδυ-
τών που υποσχέθηκε ο ν.4487.

Βλέπετε, η καπιταλιστική οικονοµία και πραγµατικότητα είναι
αµείλικτη και η ανταγωνιστικότητα που τη χαρακτηρίζει έχει πολύ
συγκεκριµένους κανόνες και εδώ. Τα µονοπώλια του οπτικοακου-
στικού τοµέα επιµένουν να αναζητούν χώρες για την παραγωγή
ταινιών και οπτικοακουστικών έργων, οι οποίες θα πληρούν δύο
βασικά χαρακτηριστικά: Θα διαθέτουν εξειδικευµένο οπωσδή-
ποτε, αλλά ταυτόχρονα φθηνό εργατικό δυναµικό, καθώς και την
κατάλληλη τεχνική υποδοµή και τα στούντιο.

Στην περιοχή µας, όµως, υπάρχουν ήδη δύο τέτοιες χώρες-
ανταγωνιστές, η Ρουµανία και η Βουλγαρία, οι οποίες διαθέτουν
αυτά τα ανταγωνιστικά προσόντα που ζητούν τα µονοπώλια του
θεάµατος.

Άρα, ποιο είναι το τίµηµα για να τις ανταγωνιστεί η χώρα µας
στην προσέλκυση αυτών των επενδυτών; Οπωσδήποτε οι ακόµα
χαµηλότερες αποδοχές και οι ακόµα χειρότερες συνθήκες δου-
λειάς για τους χιλιάδες εργαζόµενους του χώρου του οπτικοα-
κουστικού τοµέα.

Αν δε σκεφτούµε ότι σύµφωνα µε την προχθεσινή τοποθέτηση
στην επιτροπή της εκπροσώπου της Ένωσης των Τεχνικών των
Οπτικοακουστικών Έργων ούτε συλλογικές συµβάσεις στον χώρο
λειτουργούν, δηλαδή δεν ισχύουν συγκροτηµένα εργασιακά δι-
καιώµατα, ούτε δε και κατοχυρωµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα
αναγνωρίζονται για τους εργαζόµενους του συγκεκριµένου
χώρου, αντιλαµβανόµαστε όλοι σε ποια εργασιακή ζούγκλα οδη-
γεί κάθε ανάλογος ανταγωνισµός προσέλκυσης επενδυτών σε
οποιονδήποτε κλάδο ή τοµέα.

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο αυτοπροβάλ-
λεται ως ευαίσθητη απέναντι στα αιτήµατα των ανθρώπων του
χώρου των οπτικοακουστικών έργων, τα οποία αιτήµατα ισχυρί-
ζεται ότι αντιλαµβάνεται και δήθεν ικανοποιεί. Μόνο που αυτό γί-
νεται τελείως επιλεκτικά, µε τη χρήση δηλαδή διαφορετικών,
ανισότιµων και ανισοβαρών κριτηρίων για την επιλεξιµότητα των
δαπανών κρατικής χρηµατοδότησης ενός οπτικοακουστικού
έργου, επιλεκτική δηλαδή και µεροληπτική κρατική χρηµατοδό-
τηση και αυτό από µόνο του αποκαλύπτει και τις προθέσεις της
κυβερνητικής πολιτικής στον τοµέα αυτό.

Ένα παράδειγµα είναι αρκετό: Συγκρίνετε πώς συµπεριφέρε-
ται το κράτος σε µια µικρού µήκους ταινία και σε ένα τηλεοπτικό
σίριαλ. Για την ταινία µικρού µήκους η κρατική χρηµατοδότηση
προϋποθέτει ως ελάχιστο όριο δαπανών τις 60.000 ευρώ. Για το
τηλεοπτικό σίριαλ αρκούν οι 15.000 ευρώ ως ελάχιστο όριο δα-
πανών για να χρηµατοδοτηθεί από το κράτος. Τέσσερις φορές
παραπάνω έξοδα στη µικρού µήκους ταινία σε σχέση µε ένα σί-
ριαλ απαιτούνται για να έρθει µια κρατική οικονοµική ενίσχυση.
Και άντε τώρα µετά από αυτό να βρει ένας νέος σκηνοθέτης
60.000 ευρώ τουλάχιστον για να γυρίσει µια ταινία και για να µπο-
ρέσει να πάρει και κάτι πίσω από το κράτος.

Και όµως, όλοι οι φορείς του χώρου και τα σωµατεία του κινη-
µατογράφου ως ρεαλιστική βάση χρηµατοδότησης θεωρούσαν
-και εξακολουθούν να θεωρούν- τις 25.000 ευρώ και αυτό το επα-
νέλαβαν και στην επιτροπή προχθές µε τους φορείς.

Αυτή η κυβερνητική, βέβαια, µεροληψία δεν έχει συνέπειες
µόνο ως προς το όποιο –τέλος πάντων- καλλιτεχνικό αποτέλε-
σµα, το οποίο µάλλον δεν ενδιαφέρει καθόλου την Κυβέρνηση

που βλέπει µόνο την οικονοµική πλευρά. Οι κυβερνητικές επιλο-
γές κυρίως αποκαλύπτουν τις κυβερνητικές προθέσεις.

Πρώτον, δεν δείχνει η Κυβέρνηση ούτε να σκοτίζεται ούτε να
νοιάζεται για την ανάπτυξη του εγχώριου οπτικοακουστικού
τοµέα. Το µόνο που την ενδιαφέρει, όπως και πριν την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, είναι η προσέλκυση των µεγάλων επενδυτών.

Και δεύτερον, συνεχίζοντας εκείνη τη µακρά παράδοση όλων
των προηγούµενων κυβερνήσεων -του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµο-
κρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ- αρέσκεται και η σηµερινή Κυβέρνηση να
φιλοδωρεί τα τηλεοπτικά κανάλια συνεχώς µε νέα δωράκια,
όπως το πρόσφατο -ας πούµε- για την αναστολή πληρωµής της
φετινής ετήσιας δόσης τους στο κράτος για εκείνη την περι-
βόητη απόκτηση της τηλεοπτικής άδειας.

Όσο δε για εκείνο το περιβόητο 1,5% των εσόδων του που
κάθε τηλεοπτικός σταθµός θα έπρεπε εδώ και χρόνια να κατα-
βάλει για την παραγωγή κινηµατογραφικών ταινιών, είναι πολύ
χαρακτηριστική η πορεία του. Το µεν ΠΑΣΟΚ, αν και το θέσπισε
αρχικά, µετά στην ουσία µείωσε στο µισό το ποσό που όφειλαν
να καταβάλουν τα τηλεοπτικά κανάλια. Έρχεται µετά ο ΣΥΡΙΖΑ
και µειώνει την οικονοµική βάση του υπολογισµού αυτού του
1,5% και αντί να παίρνεται υπ’ όψιν το σύνολο των εσόδων ενός
τηλεοπτικού καναλιού, παίρνονται υπ’ όψιν µόνο τα έσοδά του
από τις διαφηµίσεις.

Παρ’ όλα αυτά, παρά τις φιλότιµες δηλαδή διευκολύνσεις των
κυβερνήσεων διαχρονικά, τα ιδιωτικά τηλεοπτικά κανάλια απέ-
δωσαν µόνο κάτι ψιχουλάκια από αυτή την υποχρεωτική κατά τα
άλλα εισφορά τους για την ανάπτυξη του ελληνικού κινηµατο-
γράφου.

Ακούστηκε µάλιστα προχθές στην επιτροπή ότι αντί να µερι-
µνήσει για την εφαρµογή αυτού του νόµου η Κυβέρνηση, µιας
και κόπτεται τόσο πολύ για αυτή την εφαρµογή των νόµων, µα-
γειρεύει την κατάργηση αυτής της διάταξης, την οποία άλλωστε
ουδέποτε καµµία κυβέρνηση, όπως είπαµε και όπως είδαµε, δεν
υλοποίησε για να µη στενοχωρήσει τους καναλάρχες.

Υπάρχει όµως και συνέχεια. Με το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου
η Κυβέρνηση συνεχίζει να µεροληπτεί υπέρ των ιδιωτικών κανα-
λιών σε βάρος της ΕΡΤ, αφού δίνει σε αυτά τα ιδιωτικά κανάλια
ένα ακόµη πλεονέκτηµα, την κρατική χρηµατοδότηση από το
ΕΚΟΜΕ, ενώ την ίδια στιγµή αποκλείει την ΕΡΤ, την κρατική ΕΡΤ,
από αυτή τη χρηµατοδότηση. Ποια αποκλείει; Την ΕΡΤ, η οποία
είναι και ο µόνος φορέας που καταβάλλει κανονικότατα εκείνο
το 1,5% για την παραγωγή των κινηµατογραφικών ταινιών.

Τέλος, όσο κι αν συντοµεύονται τα χρονικά όρια µέσα στα
οποία το ΕΚΟΜΕ, δηλαδή το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών
Μέσων και Επικοινωνίας, θα πρέπει να ολοκληρώνει την εξό-
φληση των οφειλών του απέναντι στους δικαιούχους, το βασικό
πρόβληµα εν τούτοις παραµένει ιδίως για τους µικρούς παραγω-
γούς των οπτικοακουστικών έργων. Γιατί για να του καταβληθεί
το ποσό της επιχορήγησης, ο παραγωγός οφείλει να έχει ολο-
κληρώσει την επένδυση, πράγµα που σηµαίνει ότι πολλοί δηµι-
ουργοί δεν αναλαµβάνουν βέβαια το ρίσκο µιας παραγωγής και
βέβαια οι µικροί παραγωγοί κυρίως αδυνατούν να ανταποκρι-
θούν στην υποχρέωση αυτή περαίωσης της επένδυσης και επο-
µένως αποκλείονται αυτόµατα και από την όποια επιχορήγηση
του ΕΚΟΜΕ. 

Νοµίζουµε ότι αυτοί είναι επαρκέστατοι λόγοι για την καταψή-
φιση από το ΚΚΕ των συγκεκριµένων άρθρων του νοµοσχεδίου.

Τώρα, για το δεύτερο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, σε σχέση µε
την ψηφιοποίηση κρατικών λειτουργιών, θέλω να επαναλάβω από
το Βήµα αυτό ακριβώς τα όσα είπα στην επιτροπή, γιατί ο κύριος
Υπουργός στην απάντησή του προχθές προς το ΚΚΕ µάλλον
έκανε πως δεν κατάλαβε. 

Είπα, λοιπόν, ότι πρέπει να διευκρινίσουµε από την αρχή ότι η
ψηφιοποίηση είναι µία αντικειµενική τεχνολογική εξέλιξη και δυ-
νατότητα, για την οποία βέβαια ουδείς σοβαρός άνθρωπος µπορεί
να διαφωνήσει ή µπορεί να είναι αντίθετος. Διευκολύνει η ψηφιο-
ποίηση, ασφαλώς, τις σχέσεις, τις συναλλαγές των ανθρώπων µε
το δηµόσιο, µε το κράτος, περιορίζοντας την ταλαιπωρία, τα
έξοδα και το χάσιµο του χρόνου και συνέχισα λέγοντας ότι αυτή
είναι η µία πλευρά και πρέπει να πούµε εδώ ότι η Κυβέρνηση επι-
µένει να προβάλλει µόνο αυτή την πλευρά, δηλαδή τη θετική επί-
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δραση της ψηφιοποίησης του κράτους και του δηµοσίου. 
Υπάρχει όµως και η άλλη πλευρά, η ενίσχυση του ταξικού χα-

ρακτήρα του κράτους στο οποίο ζούµε, µέσα από την ψηφιοποί-
ησή του. Γιατί το ερώτηµα είναι κοµβικό: Βελτιώνεται ή όχι
θεαµατικά η δυνατότητα του κρατικού µηχανισµού να κάνει τη
δουλειά του καλύτερα, δηλαδή να παρακολουθεί καλύτερα, να
φορολογεί τα εργατικά λαϊκά στρώµατα περισσότερο και να εξοι-
κονοµεί πόρους σε βάρος των εργατικών λαϊκών δικαιωµάτων;

Δεν χρειάζεται να πω βέβαια ότι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
όλα τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, εργασιακά, οικονο-
µικά και φορολογικά ακόµα και οικογενειακά, δύνανται -σύµφωνα
µε το νοµοσχέδιο- να είναι διαθέσιµα στα πιστωτικά ιδρύµατα,
δηλαδή στις τράπεζες, στα fund κ.λπ. µε τη συγκατάθεση -λέει
το νοµοσχέδιο- και του πολίτη, λες και δεν ξέρουµε τι εκβιασµοί
γίνονται γύρω µας ή ότι µέσω της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης επιδιώκεται η παραπέρα µείωση της κρατικής φαρµακευτι-
κής δαπάνης, η οποία βεβαίως φορτώνεται στις πλάτες των
ασθενών και των οικογενειών τους.

Να σταθώ λιγάκι σε αυτό που είπε ο Υπουργός. Είπε ο κύριος
Υπουργός χαρακτηριστικά: «Οι ψηφιακές υπηρεσίες…» -διαβάζω
ακριβώς από τα Πρακτικά- «…µειώνουν τις ανισότητες για τα
άτοµα που έχουν κινητικές δυσκολίες, µειώνουν τις ανισότητες
για την εργαζόµενη µητέρα, η οποία δεν µπορεί να αφήσει το
παιδί της και πρέπει να πάει να στηθεί σε µια ουρά». 

Τι µας λέει εδώ ο κύριος Υπουργός; Ότι τα άτοµα µε κινητικά
προβλήµατα, µε αναπηρίες, των οποίων τα επιδόµατα σφαγιά-
στηκαν και τα δικαιώµατά τους στην εκπαίδευση, στη δουλειά
και τη ζωή, συνθλίβονται κάθε µέρα από την πολιτική των περι-
κοπών στην πρόνοια, που συνεχίζει και η δική του Κυβέρνηση,
ότι αυτά τα άτοµα µε την ψηφιοποίηση ζουν τη µείωση των ανι-
σοτήτων τους. 

Όσο για την εργαζόµενη µητέρα και το παιδί της, που δεν µπο-
ρεί να το αφήσει κάπου για να στηθεί στην ουρά της εφορίας,
ας πούµε, αλήθεια γιατί αυτή η ανάγκη αυτής της µητέρας, οποι-
αδήποτε µητέρας, να µην καλύπτεται από ένα καθολικό σύστηµα
δωρεάν προσχολικής αγωγής; 

Τι µας λέτε δηλαδή, κύριε Υπουργέ; Ότι αυτή η εργαζόµενη
µητέρα που µπορεί να είναι και µία αυτοαπασχολούµενη, ας
πούµε, και έχει γονατίσει από τα χαράτσια και τους κάθε λογής
φόρους που το κράτος έχει βάλει πάνω της, στο µαγαζί της και
τη δουλειά της, ότι αυτή η µητέρα πρέπει να σας ευγνωµονεί
γιατί την φορολεηλατείτε µε ψηφιακό τρόπο;

Σε κάθε περίπτωση, το ψηφιοποιηµένο κράτος όχι µόνο δεν
χάνει τον ταξικό χαρακτήρα, αλλά τον ενισχύει ακόµα περισσό-
τερο και άρα όχι µόνο δεν µειώνονται, όπως ισχυρίζεται ο κύριος
Υπουργός, οι κοινωνικές ανισότητες, αλλά µάλλον διευρύνονται
ακόµα περισσότερο.

Και καλό είναι να µην ξεχνάµε ότι η τεχνολογία στις συνθήκες
του καπιταλιστικού συστήµατος αντί να απελευθερώνει τον ερ-
γαζόµενο, αντί να βελτιώνει τη θέση των λαϊκών στρωµάτων, δυ-
στυχώς, επιδεινώνει και τους όρους εργασίας του, όπως έδειξε
και δείχνει η τηλεργασία, η οποία εξαπλώνεται και η οποία, βε-
βαίως, καταργεί και κάθε έννοια σταθερού και συγκεκριµένου
εργάσιµου χρόνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για τη µικρή ανοχή
που χρειάζοµαι- µε την τροπολογία για την προσχολική αγωγή.
Όπως είναι γνωστό, στην επόµενη σχολική χρονιά 2020 - 2021
θα έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί η υποχρεωτική υλοποίηση της
δηµόσιας προσχολικής αγωγής για όλα τα παιδιά από τεσσάρων
έως έξι ετών. Σύµφωνα µε την τροπολογία, λόγω αντικειµενικών
δυσκολιών -λέει- δεν θα εφαρµοστεί και εξαιρούνται από αυτή
την εφαρµογή -προσέξτε ποιοι δήµοι- ο Δήµος Αθηναίων, ο µε-
γαλύτερος δήµος της χώρας, ο Δήµος Ζωγράφου, ο Δήµος Καλ-
λιθέας, ο Δήµος Νέας Σµύρνης και ο Δήµος Νεάπολης Συκεών,
ένας επίσης από τους µεγαλύτερους δήµους του πολεοδοµικού
συγκροτήµατος της Θεσσαλονίκης.

Μάλιστα, ο Δήµος Αθηναίων ζήτησε ο ίδιος να εξαιρεθεί,
καθώς καµµία σοβαρή, καµµία οργανωµένη προσπάθεια δεν
έγινε ούτε από τη µεριά του ούτε από τη µεριά του Υπουργείου

για την ανεύρεση χώρων κατάλληλων για την υλοποίηση και την
ανέγερση της σχολικής στέγης. Ίσως είχε άλλες δουλειές µε
αυτόν τον «µεγάλο περίπατο» ή τη µεγάλη ταλαιπωρία που επι-
φύλαξε για τους Αθηναίους.

Έρχεται, λοιπόν, η τροπολογία και το Υπουργείο µε την τρο-
πολογία δηλώνει ανυπαίτιο, ότι δεν φταίει, για την καθυστέρηση
της εξασφάλισης των απαιτούµενων αιθουσών, για την υλοποί-
ηση ενός ψηφισµένου -παρακαλώ- νόµου. Ποιο Υπουργείο; Το
Υπουργείο Παιδείας, το οποίο πριν από έναν ή δύο περίπου
µήνες σε σχετική µας ερώτηση για την προσχολική αγωγή ισχυ-
ριζόταν ότι έχει κάνει όλες τις απαραίτητες -λέει- ενέργειες για
την υλοποίηση αυτού του µέτρου.

Βεβαίως, εδώ πρέπει να πούµε ότι ακόµα και στους δήµους
που υλοποιείται αυτή η προσχολική αγωγή, γίνεται µε τέτοιους
όρους και σε τέτοιες συνθήκες που είναι πραγµατικά το λιγότερο
απαράδεκτες, µε υπεράριθµα νήπια, µε ακατάλληλες αίθουσες
και ούτω καθεξής, ενώ δεν έγινε απολύτως τίποτα για τη βελ-
τίωση όλων αυτών των συνθηκών. Ακόµα και εκείνη η ρύθµιση
που είχε ψηφιστεί από τον ΣΥΡΙΖΑ για τα προκάτ νηπιαγωγεία,
τα ΚΙΠΟ, δεν έχει προχωρήσει. 

Και πώς να προχωρήσει άλλωστε, όταν ειδικά το κονδύλι του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για τη σχολική στέγη
κάθε χρόνο επί τρία χρόνια -η τρίτη χρονιά είναι µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, ξεκίνησε µε τον ΣΥΡΙΖΑ- µειωνόταν κατά 50 εκατοµ-
µύρια ευρώ; Αντί, δηλαδή, να το αυξάνουµε για να βρούµε ή για
να κτίσουµε σχολική στέγη, για να φτιάξουµε νηπιαγωγεία, εµείς
το µειώναµε! Εν πάση περιπτώσει, έρχονταν µετά όλες οι κυβερ-
νήσεις και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία και µετέθεταν την ευ-
θύνη υλοποίησης σε κάτι τριµερείς επιτροπές. 

Αυτό που θέλουµε να πούµε είναι πως φαίνεται ότι για ένα
πολύ µεγάλο µέρος των νηπίων της χώρας, η υποχρεωτική και
δωρεάν προσχολική αγωγή παραπέµπεται στις ελληνικές καλέν-
δες και µιλάµε για πάρα πολύ µεγάλους δήµους και αποδεικνύε-
ται πόσο σωστή ήταν η κριτική που από την αρχή είχε κάνει το
κόµµα µας στη σχετική διάταξη του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, όταν
έλεγε ότι δεν µπορείς να ψηφίζεις έναν νόµο για να καταστεί
προσχολική αγωγή υποχρεωτική χωρίς να συνοδεύεται από
εκείνη τη λήψη µέτρων, από εκείνη τη χρηµατοδότηση και από
εκείνο το σχέδιο, έτσι ώστε να υλοποιηθεί αυτή µε τους κατάλ-
ληλους πόρους και τις προϋποθέσεις.

Συνολικά και αφού ευχαριστήσω για άλλη µία φορά τον Πρό-
εδρο, θα ήθελα να πω ότι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και σχε-
δόν όλα του τα άρθρα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Δελή. 
Και τώρα καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής

Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω, κύριοι Υπουργοί, λέγοντας ότι για µία ακόµα

φορά σε ένα δικό σας νοµοσχέδιο υπάρχουν παράθυρα που φι-
λοδοξείτε να τα χρησιµοποιήσετε µε κάποιον τρόπο ως κερκό-
πορτες για να κάνετε τα δικά σας παιχνίδια. Και για ακόµη µία
φορά σε ένα νοµοσχέδιο φυτεύετε την τελευταία πραγµατικά
στιγµή σηµαντικές τροπολογίες που αποδεικνύουν τη δολιότητα,
αν θέλετε, που χαρακτηρίζει το κυβερνητικό σας έργο. Γιατί αυτό
ακριβώς συµβαίνει.

Δυστυχώς για την Ελλάδα, όσο καλά διαβασµένοι και να είµα-
στε ή όσο καλά κι αν αναλύουµε τα νοµοσχέδια, είµαστε µόλις
δέκα. Δεν έχουµε ακόµη, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την αριθµητική
δύναµη για να αποτρέψουµε κάποια από τα σχέδιά σας.

Γενικώς η φιλοσοφία σας στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι
ότι ενδιαφέρεστε για την περιφερειακή ανάπτυξη και ότι το κά-
νετε τώρα εδώ στο συγκεκριµένο για τα οπτικοακουστικά µέτρα.
Δεν ξέρω πόσοι από εσάς στην Κυβέρνηση, δεν θα µιλήσω για
τους Βουλευτές της περιφέρειας της Νέας Δηµοκρατίας, γνωρί-
ζετε -και αµφιβάλλω πολύ- τι εστί περιφέρεια. 

Εδώ θα ήθελα να σας θυµίσω ότι η Ελληνική Λύση είναι ένα
κόµµα το οποίο εδρεύει στην περιφέρεια, προέρχεται από την
περιφέρεια. Είµαστε ένα κόµµα από την περιφέρεια και οι περισ-
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σότεροι από µας έχουµε βιώσει στο πετσί µας την αδικία σε θέ-
µατα ίσων ευκαιριών και εργασίας. Θα καταλήξω κάπου. 

Θέλω να σας πω, κύριοι Υπουργοί, ότι το Σαββατοκύριακο που
µας πέρασε η Ελληνική Λύση πάλι δεν κάθισε στα αυγά της, αλλά
αλώνισε την περιφέρεια. Βρεθήκαµε, λοιπόν, στη Ροδόπη, στον
Έβρο, µε λίγα λόγια στην περιφέρεια, στους ακρίτες µας αυτή
τη φορά. Την προηγούµενη εβδοµάδα ήµασταν στην Πάτρα,
στην Πελοπόννησο γενικώς, στον Πύργο, στην Καλαµάτα. Ήµα-
σταν, λοιπόν, κοντά στους ανθρώπους, κοντά στους ακρίτες µας,
που ανάγκασαν τον Ερντογάν, κύριοι Υπουργοί, να υπαναχωρή-
σει, όπως ανάγκασαν και εσάς να κάνετε το αυτονόητο, να δια-
φυλάξετε τα σύνορά µας και να µπει επιτέλους µια τάξη, έστω
και προσωρινά, εκεί πάνω, όπου η κατάσταση ήταν ρεµπέτ
ασκέρ! 

Αν δεν ήταν αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι της περιφέρειας ή οι
ακρίτες µας εκεί πάνω, για να διαφυλάξουν στο συγκεκριµένο
παράδειγµα ως σύγχρονοι ήρωες τις Θερµοπύλες της Ελλάδος,
θα είχε ολοκληρωθεί ο υβριδικός πόλεµος του Ερντογάν στις Κα-
στανιές. Και για να ξέρετε, αυτοί οι Έλληνες -και θα το πω λαϊκά
και απλά- ζουν στην απ’ έξω, κάτι που έζησα πραγµατικά, κύριε
Υπουργέ, τις δύο τελευταίες µέρες. Το παράπονό τους είναι ότι
είναι ξεχασµένοι, ότι είναι µακριά από ευκαιρίες -από ίσες ευκαι-
ρίες- και αποµονωµένοι.

Θα φέρω ένα παράδειγµα και θα το συνδέσω αµέσως µε το
νοµοσχέδιό σας. Όπως είπα και στην επιτροπή, λέτε ότι θα κά-
νετε χολιγουντιανά στούντιο στη Θέρµη Θεσσαλονίκης. Θα προ-
σπαθήσω να είµαι όσο πιο απλός γίνεται, προκειµένου να
καταλάβει ο κόσµος τι συµβαίνει και δεν θα µπω σ’ αυτή τη δύνη
των άρθρων, των αριθµών και των διατάξεων και χαθούµε όλοι
στη µετάφραση. 

Ο επενδυτής σας, γιατί υπάρχει ένας επενδυτής που έχει αν-
τίστοιχα στούντιο στη Βουλγαρία, σαν αυτά τα χολιγουντιανά
που θέλετε να κάνετε στη Θέρµη, εκεί στα Βασιλικά, είναι στη
Βουλγαρία και αυτά τα στούντιο λειτουργούν µε πολύ χαµηλό-
τερο κόστος. Πρόκειται για την εταιρεία «Millennium Films», που
είναι ο επενδυτής σας, και θέλει να κάνει τη «Nu Boyana Hellenic»
-την αντίστοιχη, λοιπόν, της Βουλγαρίας θέλει να την κάνει εδώ
στη Θεσσαλονίκη- την ώρα που στη Βουλγαρία σε απόσταση
τρεις, τρεισήµισι περίπου ώρες από τη Θεσσαλονίκη έχει ήδη σε
λειτουργία τα υπερσύγχρονα «Nu Films Studios». 

Πρέπει να µας απαντήσετε ποιες -και σας ρώτησα και στην επι-
τροπή- είναι οι ασφαλιστικές δικλίδες που έχετε πάρει για να δια-
σφαλίσετε ότι εκεί, όταν και αν γίνουν τα στούντιο, θα δουλέψουν
Έλληνες, γιατί αυτό είναι το σηµαντικό. Δεν έχει νόηµα να έρθει
ο επενδυτής να ανοίξει τα υπερσύγχρονα στούντιο εδώ στα Βα-
σιλικά Θεσσαλονίκης, να κάνει την επένδυσή του και οι µισοί και
παραπάνω που θα δουλέψουν να µην είναι Έλληνες. Σας είπαµε
και την άλλη φορά στην επιτροπή να βάλετε µια δέσµευση, µια
προϋπόθεση, ώστε το 60% τουλάχιστον αυτών που θα δουλέ-
ψουν εκεί να είναι Έλληνες, διότι, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, οι άνθρωποι στην επαρχία µαστίζονται από την ανεργία.
Σας λέω, λοιπόν, να βάλετε µέσα στο νοµοσχέδιο την πρόταση
της Ελληνικής Λύσης, δηλαδή να προβλέπεται τέτοιες επιχειρή-
σεις να έχουν µίνιµουµ 60% Έλληνες στο προσωπικό τους. Επι-
µένουµε σε αυτό και σας καλώ να το λάβετε υπ’ όψιν σας.

Φυσικά και λέµε «ναι» στην ενίσχυση των ελληνικών παραγω-
γών, όπως λέµε «ναι» και σε έργα που θα αναδεικνύουν την ιστο-
ρία και τον πολιτισµό της πατρίδας µας, πάντα όµως µε ενδελεχή
έλεγχο του περιεχοµένου του έργου και µε έµφαση στα πολιτι-
στικά κριτήρια. Φυσικά και είµαστε κάθετα αντίθετοι σε κάθε εί-
δους ανθελληνική παραγωγή. 

Πρέπει να δώσετε φορολογικά κίνητρα, κύριε Υπουργέ, για δη-
µιουργία περισσότερων ελληνικών παραγωγών από την ελληνική
περιφέρεια για όλη τη χώρα και γιατί όχι και για ολόκληρο τον
πλανήτη. Λέω και τώρα, το ανέφερα και στην επιτροπή, ότι ως
χώρα στο παρελθόν έχουµε πει «όχι» -έχουµε κάνει και αυτό το
αδιανόητο στον δικό µας στον τοµέα τώρα, τα οπτικοακουστικά-
στο «Game of Thrones». Το είπα στην επιτροπή, αλλά οφείλω να
πω ότι και στην Ολοµέλεια για να το ακούσουν οι Ελληνίδες και
οι Έλληνες. Ως Ελλάδα είχαµε πει «όχι» στο «Game of Thrones»
και κλωτσήσαµε µία χρυσή ευκαιρία τόσο οικονοµικά όσο και σε

επίπεδο διαφήµισης της χώρας µας στο εξωτερικό. 
Βέβαια, οι παραγωγοί του «Game of Thrones» δεν έβαλαν τη

γάτα τους να κλαίει. Συµφώνησαν µε τη Σεβίλλη και η Σεβίλλη
αποκόµισε πάρα πολύ υψηλά οικονοµικά οφέλη. Τα γυρίσµατα
ήταν να γίνουν στην Ικαρία, εµείς αρνηθήκαµε και πήγαν στη Σε-
βίλλη, η οποία και κέρδισε µία άνευ προηγουµένου διεθνή δια-
φήµιση. Αυτά κάναµε. Θα µου πείτε, τα κάναµε στο παρελθόν,
δεν θα τα κάνουµε και στο µέλλον. Μάλιστα. Μακάρι να µην τα
κάνετε. Πάντως, είναι καλό να ακούγεται τι εγκλήµατα έχουν
κάνει οι κυβερνήσεις εναντίον της Ελλάδας στο παρελθόν. Γυρί-
σαµε την πλάτη στο «Game of Thrones», στο νούµερο ένα brand
παγκόσµιας παραγωγής που υπάρχει αυτή τη στιγµή, είπαµε
«όχι» για την Ικαρία και οι άλλη πήγαν στη Σεβίλλη. Σιγά µην κα-
θίσουν να παρακαλάνε εµάς! 

Γιατί καταργείτε τη δηµοσίευση σε ΦΕΚ των σχετικών αποφά-
σεων; Όλοι γνωρίζουν πως η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» δεν αρκεί. Στη διαφά-
νεια δεν θα πρέπει να υπάρχουν εκπτώσεις. Μην καταργείτε το
ΦΕΚ.

Τώρα ένα άλλο σηµείο στο οποίο αναφέρεται το νοµοσχέδιό
σας και στο οποίο πρέπει να προσέξετε πάρα πολύ είναι αυτή η
ψηφιακή αναβάθµιση του κράτους, όπως τη χαρακτηρίζετε. Στο
άκουσµα αυτού που λέω, θα µου πει κάποιος «δεν κατάλαβα,
κύριε Χήτα, κύριοι της Ελληνικής Λύσης, δεν θέλετε την ψηφιακή
αναβάθµιση; Τι θέλετε; Να πηγαίνουµε µε τους ντοσιέδες να στη-
νόµαστε στις εφορίες και να περιµένουµε δεκαπέντε ώρες;». 

Καλή είναι η ψηφιακή αναβάθµιση, απλά αυτή δεν θα πρέπει
να µετατραπεί σε ξεπούληµα των προσωπικών δεδοµένων στις
τράπεζες. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Ανησυχούµε όταν βλέ-
πουµε να θεσµοθετείτε διατάξεις που δίνουν τη δυνατότητα να
µεταφερθούν προσωπικά δεδοµένα σε πιστωτικά ιδρύµατα σε
τέτοιον βαθµό, που ο πολίτης να είναι εγκλωβισµένος. Ας µη γε-
λιόµαστε, εδώ έναν απλό λογαριασµό πας να ανοίξεις στην τρά-
πεζα και σου ζητούν DNA, ακόµα και αίµα να δώσεις, τα πάντα,
ό,τι στοιχεία έχεις. Αυτό, λοιπόν, δεν είναι εξυπηρέτηση του πο-
λίτη, αλλά ένα ωµό φακέλωµα. 

Πριν πάω στις τροπολογίες, κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι
πολύ σηµαντικό. Το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης περιέχει και
διατάξεις που έχουν να κάνουν µε τις διαδικασίες αναδοχής και
υιοθεσίας. Πρόκειται για ένα τεράστιο θέµα και πάρα πολύ ση-
µαντικό θέµα. Σαφώς και συµφωνούµε στη λογική. Τι λέει η λο-
γική; Ότι θέλουµε την αποϊδρυµατοποίηση των παιδιών, κάτι που
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Ποιος δεν θέλει όλα τα παιδιά να
έχουν την ευκαιρία να µεγαλώσουν σε ένα ασφαλές οικογενειακό
περιβάλλον; Μέσα από εδώ, όµως, θα δοθεί η δυνατότητα να γί-
νουν ανάδοχοι ή να υιοθετήσουν παιδιά, αλλά σίγουρα ανάδοχοι,
ακόµα και οµόφυλα ζευγάρια. Όπως ανέφερα και στην επιτροπή,
έχουν το δικαίωµα να το κάνουν. Δεν κλείνετε τον δρόµο σε αυτό.
Και θα πάµε σε περιπτώσεις που ψηφίστηκαν, δηλαδή σε «γονέα
1» και «γονέα 2». Αυτό είναι ένα τεράστιο θέµα. Είναι τεράστιο
θέµα, κύριε Τζανακόπουλε. Για εσάς στον ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να είναι
φυσιολογικό ο Σάκης και ο Τάκης να υιοθετούν παιδιά, αλλά για
εµάς δεν είναι. Και θα µας επιτρέψετε να διαφωνούµε σε αυτό.
Ιδεολογικά εσείς να απευθύνεστε στο δικό σας κοινό και εµείς
στους Έλληνες πολίτες. Μη βογκάτε! Αν βογκάτε, το ιατρείο
είναι εκεί για να πάρετε κάτι ανακουφιστικό! Όµως, για εµάς, το
«γονέας 1» και «γονέας 2» είναι κάτι το αδιανόητο και επιτρέψτε
µας να διαφωνούµε µε εσάς. 

Εµείς µεγαλώσαµε σε ένα οικογενειακό περιβάλλον, όπου
υπάρχει ο πατέρας και η µητέρα. Και αν έχετε το θάρρος, κύριοι
της Κυβέρνησης, να βγείτε και να µιλήσετε ανοιχτά στους πολί-
τες της χώρας. Είστε υπέρ ή κατά της αναδοχής τέκνων από οµό-
φυλα ζευγάρια; Να µας το πείτε, να ακούσουν, λοιπόν, οι
ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες,
ποια είναι η δική σας θέση. Διότι για µας ο θεσµός της οικογέ-
νειας είναι ιερός και µε αυτό δεν παίζουµε. Και είναι προφανές
ότι δεν είµαστε αντίθετοι σε οποιαδήποτε διάταξη για επιτάχυνση
της διαδικασίας. Όµως, προς θεού, όχι κάτι τέτοιο.

Επίσης, αν θέλουµε να κοιτάξουµε κατάµατα το θέµα των υιο-
θεσιών, δεν µπορούµε να κάνουµε τα στραβά µάτια στο τεράστιο
ζήτηµα των νοµότυπων υιοθεσιών παιδιών κυρίως τρίτων χωρών.
Πρόκειται για τεράστιο θέµα, τα συµφέροντα είναι πολλά και
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έχουν πολλά πλοκάµια µε διεθνείς προεκτάσεις, τα οποία δεν
ακουµπάµε. 

Και πάµε λίγο τώρα στις τροπολογίες που φέρατε. Οι δύο είναι
βαρβάτες. Δηλαδή, δεν µπορείτε αυτές τις δύο τροπολογίες να
τις φέρνετε σε ένα νοµοσχέδιο. Λέτε «Εκσυγχρονισµός Εθνικής
Υπηρεσίας Πληροφοριών». Θυµάµαι σαν τώρα τη συζήτηση που
κάναµε εδώ για την ΕΥΠ, πώς ανέλαβε ένας άνθρωπος την ΕΥΠ
ο οποίος ήταν σεκιουριτάς. Τα λέγαµε εδώ, τα έλεγε η Αντιπολί-
τευση, τα λέγαµε εµείς, τα έλεγε όλος ο κόσµος. 

Έναν χρόνο µετά το ανακαλύψατε, κύριοι Υπουργοί; Με την
τροπολογία αυτή παίρνετε ευθύνες από την ΕΥΠ και τις δίνετε
στο ΓΕΕΘΑ. Μήπως τελικά οι οποίες γνώσεις του διοικητή που
εσείς διορίσατε σε θέµατα security δεν είναι αρκετές και προ-
σπαθείτε τώρα να συµµαζέψετε τα ασυµµάζευτα; Αφήνετε σχε-
δόν ακέφαλη την ΕΥΠ µε την επιλογή που κάνατε -γιατί αυτό
κάνετε και σε πολύ δύσκολους και πονηρούς καιρούς που ζει η
χώρα µας- και δεν µπορούµε να καταλάβουµε ακόµα µετά από
έναν χρόνο ποιοι είναι οι λόγοι που πραγµατικά σας οδήγησαν
σε αυτή την επιλογή. Δεν υπήρχε κανένας ιδιαίτερος λόγος.

Έναν χρόνο τώρα, λοιπόν, ο Ερντογάν -για να το συνδέσω
έτσι- µας γλεντάει και αντί εµείς να στήσουµε µία µάχιµη ΕΥΠ,
κάνουµε εσωτερικές αλλαγές, λες και παίζουµε ποδόσφαιρο. Δεν
γίνεται έτσι. Δεν παίζουµε µε αυτά τα πράγµατα. Σας φώναζε ο
Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ότι ειδικά στην ΕΥΠ ξεκινήσατε
όχι µε γκολ, αλλά µε αυτογκόλ από τα αποδυτήρια. Λίγο να τον
ακούγατε αυτόν τον άνθρωπο, θα είχαµε πολύ λιγότερα προβλή-
µατα σ’ αυτή τη χώρα. Ούτε, όµως, στα εθνικά θέµατα τον
ακούτε ούτε στα θέµα της ΕΥΠ, που είναι πολύ σηµαντικό τον
ακούσατε, ούτε στο λαθροµεταναστευτικό τον ακούσατε. Επί-
σης, δεν µας ακούτε ούτε στις προτάσεις για την ουσιαστική ενί-
σχυση του πρωτογενούς τοµέα ούτε για το µποϊκοτάζ στα
τουρκικά προϊόντα µε αφορµή αυτά που έγιναν στην Αγία Σοφία.

Θα ήταν αδιανόητο, κύριοι Υπουργοί, να µην κάνω µία ανα-
φορά, γιατί είναι η πρώτη µέρα που λειτουργεί η Ολοµέλεια σή-
µερα και βρισκόµαστε εδώ. Είναι µία µαύρη µέρα µετά τη µαύρη
µέρα της Παρασκευής και την απίστευτη απόφαση του Ερντογάν
να µετατρέψει την Αγία Σοφία από εκκλησία -γιατί για την Ελλη-
νική Λύση η Αγία Σοφία είναι εκκλησία, δεν είναι µουσείο- σε
τζαµί. Κι εµείς τι κάνουµε γι’ αυτό; Έχουµε τρεις µέρες που
κλαίµε, ζητάµε βοήθεια από τους συµµάχους, από τους φίλους,
από την UNESCO, από τον ΟΗΕ, να πάρει θέση ο ένας, να πάρει
θέση ο άλλος. Εµείς τι κάνουµε γι’ αυτό;

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι πρέπει να παρθούν αντίµετρα. Δεν ζη-
τάµε αντίµετρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Έβλεπα πριν από
λίγο ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης ζητά και πιέζει για λήψη µέτρων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν ξεκινάµε λίγο µε λήψη αντίµε-
τρων από εµάς, πριν πάµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Το λέω, διότι
η Αγία Σοφία ήταν το λίκνο της Ορθοδοξίας και του Ελληνισµού.
Ας ξεκινήσουµε από εµάς. Ας κλείσουµε τα σύνορα µε την Τουρ-
κία τώρα! Ας µποϊκοτάρουµε όλοι µας, λοιπόν, τα τουρκικά προ-
ϊόντα τώρα! Ας κλείσουµε τα τζαµιά στα Δωδεκάνησα -και όχι
µόνο- τώρα! Σταµατήστε το άνοιγµα του τζαµιού στον Βοτανικό
τώρα! Γιατί δεν τα κάνετε αυτά; Μετατρέψτε το υποτιθέµενο
σπίτι του Κεµάλ Ατατούρκ στη Θεσσαλονίκη σε µνηµείο ποντια-
κού ελληνισµού τώρα! Αντίµετρα! Να µην κάνουµε κάτι; Τι περι-
µένουµε εµείς από την Ευρωπαϊκή Ένωση;

Ακούστε κάτι που θα πω για να ακουστεί εδώ. Ζητάµε να λάβει
µέτρα η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της Τουρκίας -που δεν πρόκει-
ται να το κάνει ποτέ- όταν την Παρασκευή, αυτή την αποφράδα
ηµέρα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που ο Ερντογάν µετατρέπει την Αγία Σοφία από εκκλησία
σε τζαµί, η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την ψήφο των Ελλήνων Ευρω-
βουλευτών, πλην του Μανώλη Φράγγου της Ελληνικής Λύσης,
ψηφίζει και εγκρίνει ένα κονδύλι 500 εκατοµµυρίων ευρώ, µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ, στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
Τουρκία και την Ιορδανία, για να διαχειριστεί τους Σύριους πρό-
σφυγες, κ.λπ.. Δηλαδή, η Ευρωπαϊκή Ένωση ενέκρινε την Παρα-
σκευή µισό δισεκατοµµύριο ευρώ ενίσχυση να φύγουν από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και να πάνε στην Τουρκία, για να διαχειριστεί
ο Ερντογάν -το ακούτε, κύριε Πρόεδρε;- τους πρόσφυγες, το
προσφυγικό. Έδωσαν οικονοµική ανάσα στον Ερντογάν την

ηµέρα που κάνει την Αγία Σοφία τζαµί! Τι να περιµένουµε από
τους Ευρωπαίους τώρα, αν δεν αντιδράσουµε εµείς; Σοβαρά µι-
λάµε; Και καθόµαστε στωικά και τα υποµένουµε όλα και περιµέ-
νουµε από την UNESCO να αντιδράσει; Ποια UNESCO; Κλείστε
τα σύνορα µε τους Τούρκους τώρα! Πονέστε τον στον παρά τον
άνθρωπο! Κλείστε κανένα τζαµί εδώ, που τους έχουµε στα «όπα-
όπα» και τα ανοίγετε λες και είναι υποκαταστήµατα! Να πάρουµε
και κανένα αντίµετρο!

Το είδατε, κύριε Κοινοβουλευτικέ; Η Ευρώπη ενέκρινε 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µισό δισεκατοµµύριο ευρώ! Γι’ αυτό σας λέµε
να µην περιµένετε από κανέναν τίποτα. Αν δεν αντιδράσουµε
εµείς, δεν πρόκειται να γίνει τίποτα δυστυχώς. Το λέµε µε πόνο
καρδιάς.

Ας αναφερθούµε τώρα στην τροπολογία για τα 5G. Φαίνεται
ότι το έχετε αποφασίσει. Θέλετε να γεµίσουµε τη χώρα µας µε
κεραίες που ακόµα δεν έχουµε ακούσει µε βεβαιότητα από επί-
σηµα χείλη ότι είναι επιβλαβείς για την ανθρώπινη υγεία ή δεν
είναι. Είναι ένα θέµα το οποίο ακόµα βρίσκεται υπό έρευνα. 

Μπορείτε να εγγυηθείτε, κύριε Υπουργέ, εσείς -που δεν είστε
εδώ- στον ελληνικό λαό ότι δεν θα υπάρχει πρόβληµα και ότι δεν
είναι επιβλαβείς; Αν µπορείτε να το πείτε επίσηµα εδώ, να βγείτε
να µας πείτε: «Εµείς, ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, εγ-
γυόµαστε ότι τα 5G δεν είναι επιβλαβή για την ανθρώπινη υγεία». 

Ξέρετε πολύ καλά ότι επικρατεί παγκόσµια ανησυχία για το 5G
και χιλιάδες επιστήµονες έχουν τοποθετηθεί. Σας διαβάζω ένα
απόσπασµα: «Τα ηλεκτροµαγνητικά κύµατα πέντε χιλιοστών είναι
γνωστό ότι θερµαίνουν τα µάτια, το δέρµα και άλλα ανθρώπινα
όργανα. Μεγαλύτερη ανησυχία υπάρχει για τις πιο ευάλωτες
οµάδες, όπως τα έµβρυα, τα παιδιά, τους ασθενείς, τους ηλικιω-
µένους και τους ανάπηρους. Αναµένεται, επίσης, ότι ο αριθµός
των µελισσών και των πτηνών θα µειωθεί σηµαντικά. Λένατ Χά-
ουντελ, καθηγητής ογκολογίας στο πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο
ΟΡΕΓΚΡΟΠ της Σουηδίας». 

Αυτός ο άνθρωπος είναι ειδικευόµενος σε επιβαρυντικούς πα-
ράγοντες που προκαλούν καρκίνο. Κι αυτός είναι ένας από τους
χιλιάδες. Υπάρχουν πολλές έρευνες που αναφέρουν ότι οι ασύρ-
µατες ακτινοβολίες ανήκουν στη λίστα µε τα πιθανά καρκινογόνα
και, µάλιστα, έχει προταθεί η ένταξή τους στα αποδεδειγµένα
καρκινογόνα.

Λέει, επίσης «Παράλληλα, η ασύρµατη ακτινοβολία των κε-
ραιών επηρεάζει και τη λειτουργία του ανοσοποιητικού, µιας και
το 93% των ερευνών δείχνει οξειδωτικές βλάβες, αλλά την ίδια
ώρα υπάρχουν σύγχρονα δίκτυα οπτικών ινών που και προσφέ-
ρουν υψηλότερες ταχύτητες και κρατούν πολύ χαµηλά τις εκ-
ποµπές ακτινοβολίας.

Άρα, λοιπόν, να ξέρετε κάτι. Υπάρχει από τη µία το θέµα που
είναι επικίνδυνο για την υγεία, αλλά υπάρχει και αυτή η παγκό-
σµια µάχη συµφερόντων. Άρα το 5G είναι ένα διπλό θέµα που
πρέπει να το εξετάσουµε και να το προσεγγίσουµε. Πρώτο είναι
το θέµα ανθρώπινη υγεία και, δεύτερο, η παγκόσµια µάχη των
συµφερόντων που είναι σε εξέλιξη για το ποιος θα ελέγξει το δί-
κτυο κινητής τηλεφωνίας της πέµπτης γενιάς. 

Ο Κυριάκος Βελόπουλος έχει τονίσει επανειληµµένα ότι αυτή
ακριβώς η µάχη µπορεί να προκαλέσει µία γεωπολιτική σύγ-
κρουση µε τεράστιες επιπτώσεις σε ευρωπαϊκές εταιρείες και κυ-
βερνήσεις. Σε αυτό το θέµα ο Πρόεδρος έχει δίκιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χήτα.
Θα ήθελα να καλέσω στο Βήµα την ειδική αγορήτρια του

ΜέΡΑ25 κ. Αγγελική Αδαµόπουλου για δεκαπέντε λεπτά.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, οπωσδήποτε

οι πρωτοβουλίες οι οποίες εµπλουτίζουν το παραγωγικό µοντέλο
της ελληνικής οικονοµίας είναι καλοδεχούµενες και ευπρόσδε-
κτες. Οφείλουµε, βέβαια, να παραδεχθούµε ότι η προσέγγιση
εκείνη, η οποία εστιάζει µονοθεµατικά στον τουρισµό και σε συ-
ναφείς δραστηριότητες, είναι ανεπαρκής και απερίσκεπτη, γιατί
αφήνει εκτεθειµένη την ήδη εύθραυστη οικονοµία µας σε κινδύ-
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νους που δεν µπορούµε να περιορίσουµε. Ήδη το παράδειγµα
της κρίσης του κορωνοϊού έδειξε πόσο έστω και η προσωρινή
κατάρρευση της βιοµηχανίας του τουρισµού µπορεί να πλήξει
ανεπανόρθωτα την αναιµική οικονοµία µας. Άρα, λοιπόν, θεω-
ρούµε ότι θα πρέπει να υπάρχει µία διεύρυνση και διασπορά του
παραγωγικού χαρτοφυλακίου της οικονοµίας µας.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι προς αυτόν τον σκοπό και προς αυτή
την κατεύθυνση ο χώρος των οπτικοακουστικών παραγωγών
είναι κατάλληλος για µία τέτοια προσπάθεια και αυτό διότι πρό-
κειται για έναν τοµέα ο οποίος γνωρίζει παγκοσµίως πολύ µε-
γάλη άνθηση και ανάπτυξη, σίγουρα παρέχει ανταγωνιστικά
κίνητρα, αφήνει υψηλή προστιθέµενη αξία στις χώρες οι οποίες
µε αυτόν τον τρόπο προσελκύουν επενδύσεις και, βεβαίως, έχει
µία ρεαλιστική προοπτική δηµιουργίας πολλών και πολύ καλών
θέσεων εργασίας.

Σε κάθε περίπτωση, η χώρα µας έχει τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα για να έχει ένα σηµαντικό µερίδιο από την πίτα και αυτό όχι
γιατί διαθέτει µόνο φυσικές οµορφιές, αλλά και γιατί διαθέτει ένα
εξειδικευµένο προσωπικό µε πολύ µεγάλη γνώση και κατάρτιση.
Επίσης πρόκειται για µία ασφαλή ευρωπαϊκή χώρα και µπορούµε
να προσφέρουµε ανταγωνιστική τιµολόγηση στις υπηρεσίες µας.

Όµως έχουµε καθυστερήσει αρκετά, αρκετές δεκαετίες, σε
αυτόν τον τοµέα. Έχουµε να καλύψουµε ακόµη πολύ έδαφος.
Θα πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε ένα πιο δυναµικό και πιο άµεσο
εξωστρεφές άνοιγµα στις οπτικοακουστικές παραγωγές.

Επειδή ο χώρος των τηλεοπτικών παραγωγών και σειρών είναι
λίγο-πολύ οικείος, θα ξεκινήσω µε τον τοµέα των ψηφιακών παι-
χνιδιών, καθώς και αυτά αποτελούν οπτικοακουστικά έργα. 

Είναι γνωστό ότι η παγκόσµια βιοµηχανία του gaming είναι
εξαιρετικά προσοδοφόρα και διαρκώς αναπτυσσόµενη. Μάλιστα
τα έσοδα από το ψηφιακό παιχνίδι αναµένονται το 2023 να φτά-
σουν παγκοσµίως γύρω στα 200 δισεκατοµµύρια δολάρια. Ήδη
η κοινότητα των gamers και των developers απαρτίζεται από αν-
θρώπους πάρα πολύ οξυδερκείς, καταρτισµένους, έτοιµους, οι
οποίοι επενδύουν ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι του χρόνου τους
αλλά και της καθηµερινότητάς τους και του πλούτου τους, ακρι-
βώς σε αυτόν τον τοµέα. Nα τονίσουµε, επίσης, ότι σε πολλά πα-
νεπιστήµια παγκοσµίως υπάρχουν εξειδικευµένα προγράµµατα
σπουδών, τα οποία ακριβώς διασυνδέουν την ακαδηµαϊκή
έρευνα µε την εκπαίδευση και είναι µία χρυσή ευκαιρία και για
µας να το κάνουµε, διότι µε αυτόν τον τρόπο δίνουµε µία ευκαι-
ρία ακόµη περισσότερης ανάπτυξης της δηµόσιας δωρεάν τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Αντίστοιχες, βεβαίως, προοπτικές έχουν και οι υπόλοιποι κλά-
δοι της οπτικοακουστικής παραγωγής. Αξίζει και σε αυτόν τον
τοµέα να επενδύσουµε, διότι έτσι θα δηµιουργήσουµε νέες και
πολύ καλές θέσεις εργασίας.

Καλούµε, όµως, την Κυβέρνηση να αντιστρέψει το πολύ αρνη-
τικό και βαρύ κλίµα, το οποίο έχει προκαλέσει συνεχίζοντας να
απαξιώνει τους καλλιτέχνες, τους εργαζόµενους στον καλλιτε-
χνικό χώρο, καταδικάζοντας τους σε µία κατάσταση εργασιακής
και οικονοµικής ανασφάλειας και ανέχειας. Την καλούµε, έστω
και τώρα, να λάβει κάποια µέτρα τα οποία αναδροµικά να άρουν
αυτή την πολύ αρνητική και δυσάρεστη κατάσταση, διότι πρό-
κειται για ανθρώπους οι οποίοι έχουν να προσφέρουν πολλά
στον πολιτισµό µας.

Ένα από τα προβλήµατα του νοµοσχεδίου, όπως έχουµε ήδη
τονίσει στην επιτροπή, είναι τα κατώτατα όρια των επιδοτήσιµων
παραγωγών, των λεγόµενων «επιλέξιµων δαπανών». Θα πρέπει
η βεντάλια των οικονοµικών ενισχύσεων να απλωθεί περισσό-
τερο. Η άποψη που θεωρεί ότι άξιες για επένδυση και για οικο-
νοµική ενίσχυση είναι µόνο οι πολυτελείς, οι ακριβές παραγωγές
είναι άκρως προβληµατική και αυτό διότι το πολιτιστικό προϊόν
δεν θα πρέπει να το κρίνουµε µε αµιγώς οικονοµικούς όρους.
Υπάρχουν κατά καιρούς πάρα πολλές ανεξάρτητες παραγωγές,
οι οποίες έχουν και πολύ µεγάλη καλλιτεχνική αξία, έχουν χα-
µηλό budget και κάποιες από αυτές είχαν και εµπορική επιτυχία.
Χρειαζόµαστε, λοιπόν, και εδώ ένα ευρύτερο µείγµα πολιτικών
οικονοµικής ενίσχυσης των οπτικοακουστικών παραγωγών. 

Περισσότερες επιχορηγήσεις, βέβαια, σηµαίνει ότι θα πρέπει
να διοχετευτούν, να δοθούν περισσότερα χρήµατα και άρα θα

πρέπει να δοθούν φορολογικά κίνητρα, θα πρέπει να επιδοτηθεί
το εργοδοτικό κόστος και βεβαίως θα πρέπει να γίνει ταχύτερο
το rebate, δηλαδή ακριβώς η επιστροφή του ποσοστού ενίσχυ-
σης του κόστους των παραγωγών.

Στο ερώτηµα αν υπάρχει τέτοιο οικονοµικό πλεόνασµα στην
ελληνική οικονοµία, απαντάµε ότι σίγουρα υπάρχει, αρκεί να
υπάρξει και η κατάλληλη νοµοθετική πρωτοβουλία. Όπως πλη-
ροφορηθήκαµε, από όλους, οµόφωνα, τους φορείς  που συµµε-
τείχαν στη συζήτηση στην επιτροπή, δυστυχώς εδώ και τριάντα
ολόκληρα χρόνια κανένα κανάλι, καµµία συνδροµητική πλατ-
φόρµα δεν καταβάλλει το 1,5% στο δηµόσιο, το οποίο κάποτε
ήταν επί του τζίρου και ο ΣΥΡΙΖΑ δυστυχώς εσφαλµένα το έκανε
1,5% επί των ετήσιων διαφηµιστικών εσόδων.

Μιλάµε για κανάλια που επί τριάντα ολόκληρα χρόνια δεν πλη-
ρώνουν ούτε καν τη χρήση της συχνότητας, η οποία ανήκει στο
δηµόσιο, και δεν πληρώνουν αυτό το 1,5% µάλιστα χωρίς καµµία
απολύτως κύρωση, χωρίς καµµία ποινή. Όταν βγήκε ένας σχετι-
κός νόµος που επέβαλε ως ποινή τη µη χορήγηση αποδεικτικού
φορολογικής ενηµερότητας, ακόµη και αυτός αποσύρθηκε. Βέ-
βαια ήταν το λιγότερο που θα µπορούσε να επιβληθεί ως ποινή,
όταν υπάρχουν ήδη τα µέσα αναγκαστικής εκτέλεσης που προ-
βλέπει η πολιτική δικονοµία και δηµιουργείται µία τεράστια ανι-
σότητα όταν ο απλός φορολογούµενος πολίτης, ο ελεύθερος
επαγγελµατίας, ο έµπορος είναι γνωστό ότι αν δεν καταβάλει τις
οφειλές του, αν δεν πληρώσει τις πάγιες υποχρεώσεις του, όπως
είναι, για παράδειγµα, ο λογαριασµός της ΔΕΗ, τότε ξέρει ότι θα
υποστεί τις συνέπειες και τις κυρώσεις και της φορολογικής
αρχής και της δικαιοσύνης.

Το µεγάλο ερώτηµα είναι γιατί τόσο καιρό το κράτος αρνείται
να εισπράξει όλα αυτά τα λεφτά. Την απάντηση την έδωσαν οι
φορείς: «Μόνο και µόνο για να τα έχουν καλά οι εκάστοτε κυβερ-
νήσεις µε τους καναλάρχες». Ρωτάµε, λοιπόν: «Είναι δυνατόν τα
κανάλια να χρωστάνε στο δηµόσιο και εσείς να τους δίνετε µε το
φιάσκο της λίστας Πέτσα 20 εκατοµµύρια για µηνύµατα τα οποία
ως γνωστόν µπορούν να µεταδίδονται δωρεάν;». 

Σας καλούµε, λοιπόν, να εισπράξετε τα επί τόσα χρόνια οφει-
λόµενα και να επεκτείνετε τον κύκλο των υπόχρεων, ακόµη και
στις συνδροµητικές πλατφόρµες τύπου «NETFLIX» και «AMAZON
PRIME», διότι µιλάµε για εταιρείες πολυεθνικές, οι οποίες παρά-
γουν τεράστια κέρδη από τη δραστηριοποίησή τους στην Ελ-
λάδα. Αφού, λοιπόν, δεν µπορούµε να τις φορολογήσουµε γιατί
τους παρέχεται η δυνατότητα να έχουν την έδρα τους σε φορο-
λογικούς παραδείσους, τουλάχιστον να νοµοθετήσουµε έτσι
ώστε να εισπράξουµε τα ελάχιστα και να ενισχύσουµε ακόµη πε-
ρισσότερο τον κλάδο.

Ως προς το άνοιγµα στις ψηφιακές υπηρεσίες του δήµου,
σαφώς και υποστηρίζουµε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του κρά-
τους. Όµως ανησυχούµε για δύο πράγµατα: Το πρώτο είναι το
ιδιοκτησιακό καθεστώς του λογισµικού, διότι θεωρούµε ότι το λο-
γισµικό θα πρέπει να ανήκει στο δηµόσιο και ότι το δηµόσιο µε τη
σειρά του θα πρέπει να στραφεί στις δωρεάν εφαρµογές ανοικτού
κώδικα. Δεύτερον, ανησυχούµε για τους κινδύνους που ελλο-
χεύουν ως προς τα προσωπικά δεδοµένα και τα κενά ασφαλείας,
όχι µόνο από κακόβουλες επιθέσεις, αλλά και από εσφαλµένες πο-
λιτικές επιλογές, όπως είναι η περίπτωση της διαρροής των στοι-
χείων των οφειλετών από τις τράπεζες στα αρπακτικά fund. 

Ως προς τις διατάξεις των άρθρων 23 και 24 επαναλαµβάνουµε
ότι αυτές οι διατάξεις χρειάζονται µεγαλύτερη σπουδή, περισ-
σότερη διαβούλευση. Πρόκειται για ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο και
εύθραυστο ζήτηµα που αφορά την τεκνοθεσία και την αναδοχή.
Σας καλούµε, λοιπόν, ακόµη και τώρα να αποσύρετε αυτές τις
διατάξεις και να τις δούµε υπό πιο ώριµες συνθήκες.

Έρχοµαι στις τροπολογίες, οι οποίες είναι τελείως άσχετες µε
το νοµοσχέδιο.

Ως προς την υποχρεωτική προσχολική αγωγή, που µάλιστα ο
ΣΥΡΙΖΑ βιάστηκε να νοµοθετήσει, θα θέλαµε να σηµειώσουµε ότι
για να κάνουµε υποχρεωτική την προσχολική αγωγή προϋποτί-
θεται ότι το κράτος, η πολιτεία έχει µεριµνήσει, ώστε να εξασφα-
λίσει µε τις κατάλληλες υποδοµές την καθολική και ισότιµη
πρόσβαση όλων σε αυτή την παιδεία, στους βρεφονηπιακούς
σταθµούς. Δυστυχώς οι θέσεις στους βρεφονηπιακούς σταθ-
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µούς δεν επαρκούν, ώστε η προσφορά να είναι αντίστοιχη και µε
τη ζήτηση. Σας καλούµε να κάνετε µία απλή κουβέντα µε τους
γονείς για το πόσο µεγάλο πρόβληµα έχουν να βρουν κάθε φορά
θέση για τα παιδιά τους. Γι’ αυτό και ως προς αυτές τις θέσεις
γίνονται κληρώσεις, επιδοτήσεις µέσω ΕΣΠΑ. Όµως αυτό δεν
φτάνει. Μάλιστα το χειρότερο είναι ότι η πολιτεία όχι µόνο την
καθιστά υποχρεωτική, αλλά προβλέπει και την ποινή µη εγγρα-
φής στην Α’ δηµοτικού σε περίπτωση που το παιδί δεν έχει πα-
ρακολουθήσει νηπιαγωγείο. Δεν είναι, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να
παρακολουθούν το νηπιαγωγείο, αλλά πριν κάνουµε υποχρεω-
τικό ένα τέτοιο σύστηµα θα πρέπει η πολιτεία να ανταποκριθεί
στην υποχρέωσή της, µε θετικά µέτρα να εξασφαλίσει την καθο-
λική πρόσβαση όλων στη δηµόσια προσχολική αγωγή και όχι να
αφήνετε υπόνοιες ότι µε αυτόν τον τρόπο πριµοδοτείτε, επιδο-
τείτε, προωθείτε την ιδιωτική εκπαίδευση.

Επί της τροπολογίας για τον πρόεδρο του ΕΚΟΜΕ: Εδώ
έχουµε δύο ζητήµατα. Το ένα είναι η άριστη γνώση ξένης γλώσ-
σας. Γεγονός είναι ότι η αγγλική είναι µακράν η παγκόσµια
γλώσσα, η οποία είναι κάπως παράλογο πρακτικά να εξισώνεται
µε τη γαλλική και τη γερµανική. Αυτονόητο είναι ότι ο πρόεδρος
του ΕΚΟΜΕ θα πρέπει να έχει άριστη γνώση της αγγλικής και σί-
γουρα πολύ καλή γνώση µίας ακόµα γλώσσας. Είναι ένας πρό-
εδρος πολύ σηµαντικού φορέα, ο οποίος θα έχει συνεχείς
συνεργασίες και παρουσίες διεθνείς. Πρέπει, λοιπόν, να µιλά
τουλάχιστον δύο γλώσσες, ιδιαίτερα από τη στιγµή που οι περισ-
σότεροι υπάλληλοι του δηµοσίου ως γνωστόν θα πρέπει να µι-
λούν τουλάχιστον δύο γλώσσες άριστα ή πολύ καλά.

Ως προς την εµπειρία του προέδρου του ΕΚΟΜΕ σε θέµατα
συναφή µε την αποστολή και τον σκοπό του ΕΚΟΜΕ, θεωρούµε
ότι είναι µία πολύ γενικόλογη πρόβλεψη. Προβλέπει από εµπειρία
στην κριτική των οπτικοακουστικών τεχνών µέχρι ενασχόληση µε
οικονοµοτεχνικές µελέτες και φοροτεχνικά. Ρωτάµε, λοιπόν, ποια
είναι τα κύρια, ουσιαστικά στοιχεία που θέλετε από τον Πρόεδρο,
µε τι θα ασχολείται περισσότερο, ποια είναι η ακριβής περιγραφή
της θέσης εργασίας του και ποιο το καθηκοντολόγιό του, τα
ακριβή καθήκοντά του. Νοµίζουµε ότι εδώ η διατύπωση θα πρέ-
πει να είναι πιο σαφής, να µην αφήνεται το µέγεθος της εµπει-
ρίας απροσδιόριστο. Θα πρέπει, λοιπόν, να θέσετε ένα κριτήριο
παραπάνω, έστω χρονικό, όπως κάνετε για τις διοικητικές δεξιό-
τητες. Γιατί ακόµη και το εγνωσµένο κύρος που επικαλείστε είναι
ένας άκρως υποκειµενικός και αόριστος όρος.

Επί της τροπολογίας µε αύξοντα αριθµό 390/3 στο άρθρο 2
παράγραφος 9, εσωτερικό άρθρο 20 παράγραφος 2: πρόκειται
για τον ειδικό κανονισµό δηµοσίων συµβάσεων της ΕΥΠ που λέτε
ότι δεν θα δηµοσιεύεται πλέον στο ΦΕΚ, κόντρα σε ό,τι ισχύει
µέχρι σήµερα. 

Στη συνέχεια λέτε ότι θα καθορίζει διαδικασίες ανάθεσης, αρ-
µόδια όργανα, επιτροπές, περιεχόµενο, διαδικασίες εκτέλεσης
των συµβάσεων, έννοµη προστασία, κυρώσεις και ειδικότερα θέ-
µατα. Ρωτάµε, λοιπόν, για ποιον λόγο όλα αυτά θα πρέπει να
είναι απόρρητα, ποιο θα είναι το περιεχόµενό τους και θα πρέπει
να είναι απόρρητο. Ειδικά ως προς τη διαδικασία ανάθεσης, γνω-
ρίζουµε ότι αυτή επιβαρύνει το δηµόσιο χρήµα, τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, άρα για λόγους διαφάνειας, λογοδοσίας και
χρηστής διοίκησης καθίσταται ακόµη πιο επιτακτική η δηµοσί-
ευση στο ΦΕΚ. Εννοείται ότι δεν αναφερόµαστε σε ευαίσθητα
δεδοµένα και σε πληροφορίες οι οποίες προστατεύουν ουσια-
στικά την εθνική ασφάλεια, αλλά θέµατα όπως είναι ο ορισµός
ενός οργάνου, η έννοµη προστασία, οι κυρώσεις, οι διαδικασίες
των προµηθειών γιατί θα πρέπει να περιβάλλονται από πλήρη µυ-
στικότητα; Αντίθετα, θα πρέπει να περιβάλλονται από τους τύ-
πους της δηµοσιότητας. 

Και, τέλος, επί της τροπολογίας για τους µετακλητούς: έχουµε
είκοσι οκτώ νέους µετακλητούς. Αλήθεια, πότε επιτέλους θα στα-
µατήσει αυτή η στρατιά των µετακλητών; Αφού η θητεία τους
είναι ορισµένου χρόνου και µάλιστα προβλέπεται να λήξει στις
31 Μαΐου του 2023 τι σόι µετακλητοί θα είναι; Πρόκειται για ερ-
γαζόµενους ορισµένου χρόνου, άρα θα έπρεπε να προκηρυχ-
θούν µε διαφάνεια θέσεις ιδιωτικών συµβάσεων ορισµένου
χρόνου, µε µοριοδότηση φακέλου και µε την πλήρως διαφανή
και εγγυητική διαδικασία του ΑΣΕΠ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αδαµοπούλου. 

Και τώρα θα σας πω τη διαδικασία που θα ακολουθηθεί από
εδώ και πέρα µέχρι την ολοκλήρωση της ψήφισης του σχεδίου
νόµου.

Αµέσως τώρα θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός κ. Κυριάκος
Πιερρακάκης. Στη συνέχεια ο Υφυπουργός κ. Χαρδαλιάς θα το-
ποθετηθεί για την τροπολογία την οποία έχει καταθέσει µαζί µε
τον κ. Σταϊκούρα και τον κ. Θεοδωρικάκο, µε γενικό αριθµό 391
και ειδικό 4. Κατόπιν θα δώσω τον λόγο, επειδή προεδρεύει στις
14.00’ σε επιτροπή της Βουλής, στην κ. Μακρή και από εκεί και
πέρα θα ακολουθείται ο κατάλογος των συναδέλφων, ενώ οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µετά από αυτά τα τρία ονόµατα θα
µπορούν να ζητούν τον λόγο όποτε το επιθυµούν. Ήδη µου έχει
ζητηθεί ο λόγος από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδο. Βεβαίως διευκρινίζω ότι ο λόγος δί-
νεται όχι µε τη σειρά που τον ζητούν οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, αλλά µε τη σειρά της δύναµης των κοινοβουλευτι-
κών κοµµάτων. 

Από εκεί και πέρα τα υπόλοιπα θα τα βρούµε στη διαδικασία. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο επί της

ουσίας είναι η αντανάκλαση ενός χάσµατος. Χάσµατος σε ό,τι
αφορά τα οπτικοακουστικά, χάσµατος σε ό,τι αφορά τις ψηφια-
κές υπηρεσίες και τις επιδόσεις της χώρας µας ευρύτερα στον
τοµέα της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. Και το χάσµα αυτό µπο-
ρεί κάποιος να το δει είτε σαν απειλή είτε σαν ευκαιρία. Η απειλή
είναι να µην µπορέσουµε να το υπερβούµε. Η απειλή είναι ενώ,
για παράδειγµα, βρισκόµαστε προ των πυλών της τέταρτης βιο-
µηχανικής επανάστασης στα ψηφιακά, η χώρα να µην µπορέσει
να κάνει το απαιτούµενο άλµα και να βρεθεί πίσω, όταν όλος ο
κόσµος γύρω µας αλλάζει µε αυξανόµενες ταχύτητες. 

Το χάσµα στα οπτικοακουστικά είναι αυτονόητο. Είναι ο λόγος
για τον οποίο ακόµη και σήµερα θυµόµαστε κινηµατογραφικές
παραγωγές που γυρίστηκαν σε συγκεκριµένα σηµεία της πατρί-
δας µας, στην Κεφαλλονιά ή σε άλλα νησιά του Αιγαίου, γιατί
είναι λίγες και είναι κάτι που επίσης πρέπει να το υπερβούµε. 

Ξεκινώ µε µία παραδοχή πριν µπω στο κοµµάτι των οπτικοα-
κουστικών. Αναφέρατε, κύριε Κάτση, έναν κανόνα των µηχανι-
κών: «Όταν κάτι δουλεύει µην το χαλάς». Σωστός είναι αυτός ο
κανόνας. Υπάρχει, όµως και έναν άλλος που είχε πει ο Αϊνστάιν:
«Η ζωή είναι σαν το ποδήλατο. Αν σταµατήσεις το πετάλι, πέ-
φτεις». Και ακριβώς γι’ αυτό πρέπει διαρκώς να αλλάζουµε,
ακόµη και για να κρατάµε σταθερές τις επιδόσεις. Γιατί γύρω
µας το πλαίσιο αλλάζει και πρέπει να µπορούµε διαρκώς να βελ-
τιώνουµε είτε τη δουλειά τη δική µας είτε καινούργιες υπηρεσίες
είτε παλιότερες υπηρεσίες, γιατί το κράτος είναι ένα οικοδό-
µηµα. Εκ των πραγµάτων οι δοµές του χτίζονται η µία πάνω στην
άλλη. Και σε αυτό το πλαίσιο εµείς έχουµε αναγνωρίσει το
ΕΚΟΜΕ ως µία καλή πρωτοβουλία, την οποία επιθυµούµε να βελ-
τιώσουµε. Αυτό και κάνουµε, ξεκινώντας από τα οπτικοακου-
στικά, µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Η µεγάλη αλλαγή είναι η αύξηση του cash rebate. Είναι η αύ-
ξηση από το 35% στο 40% της επιδότησης. Αναπροσαρµόσαµε
τα ελάχιστα όρια σύµφωνα µε τα δεδοµένα της πραγµατικότη-
τας, ιδίως της πραγµατικότητας που έχει διαµορφωθεί στον
χώρο των οπτικοακουστικών παραγωγών µετά τον κορωνοϊό.
Υπάρχει και ένας τέτοιος χαρακτήρας επανεκκίνησης της οπτι-
κοακουστικής βιοµηχανίας στη χώρα µας και άρα οφείλουµε να
δώσουµε ακόµα µεγαλύτερη ώθηση. 

Τι αλλάζουµε, λοιπόν, πέρα από αυτό το 40% στα όρια, στα
ελάχιστα ποσά των επιλέξιµων δαπανών; Κατεβάζουµε τα όρια
υπαγωγής. Για παράδειγµα, το κατώτατο όριο των 60.000 ευρώ
πλέον για ντοκιµαντέρ και ταινίες µικρού µήκους από 100.000
ευρώ που ήταν πριν, το κατώτατο όριο 25.000 ευρώ ανά επεισό-
διο σειράς µυθοπλασίας και 20.000 ευρώ για ντοκιµαντέρ ή κι-
νούµενο σχέδιο. Αυτές οι 25.000 ευρώ γίνονται 15.000 ευρώ
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εφόσον υπάρχει ένας ελάχιστος αριθµός επεισοδίων. Αυτό το
κάνουµε γιατί θέλουµε να στηρίξουµε τις µεγάλες παραγωγές.
Αν υπάρχει ένας ελάχιστος αριθµός εβδοµήντα επεισοδίων,
ακόµη και αν το κόστος του επεισοδίου είναι µικρό, εκτιµούµε
ότι δηµιουργούνται οικονοµίες κλίµακας και δεν θέλουµε να δια-
χωρίσουµε αναγκαστικά τις παραγωγές µε τέτοιου τύπου κριτή-
ρια. Θεωρούµε ότι µπορούν και παραγωγές χαµηλότερου
κόστους -γιατί τα κόστη άλλωστε πέφτουν- να είναι εξωστρεφείς,
που είναι εδώ και το ζητούµενο.

Γιατί στην πραγµατικότητα ποιο είναι το ζητούµενο; Είναι
διπλό. Το πρώτο του κοµµάτι είναι να µπορέσουµε να φέρουµε
κι άλλες µεγάλες ξένες παραγωγές στη χώρα µας. 

Το δεύτερο κοµµάτι είναι το ότι θέλουµε να εξάγουµε ελληνι-
κές παραγωγές σε µεγάλες πλατφόρµες του εξωτερικού ή σε
µεγάλα δίκτυα του εξωτερικού. Αναφέρθηκε και στην επιτροπή.
Σήµερα στην πλατφόρµα της «NETFLIX», για παράδειγµα, µπορεί
κανείς να δει τούρκικες παραγωγές, µπορεί κανείς να δει δανέ-
ζικες παραγωγές, δεν µπορεί να δει ελληνικές παραγωγές και
αυτό είναι κάτι που πρέπει να βοηθήσουµε ώστε να αλλάξει, γιατί
ο πολλαπλασιαστής αυτών των παραγωγών σε σχέση µε το του-
ριστικό προϊόν, σε σχέση µε την ευρύτερη εξωστρέφεια της
χώρας είναι τεράστιος. Ας σκεφθεί κανείς µόνο τι έκαναν όσες
παραγωγές γυρίστηκαν στη χώρα µας για τα σηµεία στα οποία
γυρίστηκαν, για τα νησιά στα οποία γυρίστηκαν. Για παράδειγµα
«Το µαντολίνο του λοχαγού Κορέλι», που θυµάµαι χαρακτηρι-
στικά, έπαιξε µεγάλο ρόλο στην τουριστική ανάπτυξη της Κεφαλ-
λονιάς. Μπορεί κάποιος να κάνει πάρα πολλές τέτοιες
παραγωγές στη χώρα µας. Είναι µια, αν θέλετε, σε έναν βαθµό
αναξιοποίητη δυνατότητα, στην οποία οφείλουµε να δώσουµε
ακόµα µεγαλύτερη ώθηση.

Η φιλοσοφία, λοιπόν, της ρύθµισης, εκτός από την αλλαγή των
ορίων υπαγωγής -αναφέρθηκα σε κάποια συγκεκριµένα -αλλά
είναι και άλλα- έχει να κάνει και µε την απλούστευση της διαδι-
κασίας υπαγωγής στο κίνητρο σε ό,τι αφορά τα οπτικοακου-
στικά. 

Μικραίνουµε τις προθεσµίες. Οι νέες προθεσµίες ανταποκρί-
νονται καλύτερα στις ανάγκες των παραγωγών, ώστε να µπο-
ρούν να υλοποιήσουν τον προγραµµατισµό τους απρόσκοπτα. 

Καταργούµε την υποχρέωση δηµοσίευσης των αποφάσεων
στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, µια εντελώς περιττή
διαδικασία, εφόσον υπάρχει η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Καθιερώνουµε την έννοια της προσωρινής βεβαίωσης, ώστε
οι δικαιούχοι της ενίσχυσης να κινούνται µε µεγαλύτερη ταχύ-
τητα, αναφορικά µε ζητήµατα συγχρηµατοδότησης από ιδιωτι-
κούς φορείς. Αυτή είναι βέλτιστη καλή πρακτική. 

Καταργούµε τη διπλή διαδικασία ελέγχου ενσωµατώνοντας
στη διαδικασία ελέγχου το πρώτο στάδιο αξιολόγησης, το οποίο
παρατηρήθηκε ότι επέφερε αρκετές καθυστερήσεις στον έλεγχο
και την πιστοποίηση ολοκλήρωσης των δαπανών. Θέλουµε να
επιταχύνουµε την κατάσταση. 

Και εντάσσουµε στη διαδικασία αξιολόγησης επενδυτικών σχε-
δίων όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, δηλαδή όχι µόνο το
ΕΚΟΜΕ αλλά και το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου και στε-
λέχη άλλων Υπουργείων µε εµπειρία πάνω στο αντικείµενο των
οπτικοακουστικών µέσων. 

Εκτιµούµε ότι αυτή η παρέµβαση θα είναι καθοριστική για να
µπορέσει η χώρα µας να συµµετάσχει σε αυτόν τον νέο χάρτη
της επανεκκίνησης των οπτικοακουστικών παραγωγών µετά το
πέρας της τρέχουσας υγειονοµικής κρίσης. 

Περνάω στον στόχο του νοµοσχεδίου µετά τα οπτικοακου-
στικά: τις ψηφιακές υπηρεσίες. Οι ψηφιακές υπηρεσίες αγκαλιά-
στηκαν το τελευταίο διάστηµα από τους συµπολίτες µας. Μπορεί
κανείς να το δει στα στατιστικά στοιχεία που αφορούν το gov.gr
για παράδειγµα. 

Έχουµε πεντέµισι εκατοµµύρια επισκέψεις στο gov.gr µέσα σε
µόλις τρεις µήνες, περίπου δύο εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες
άυλες συνταγές, πάνω από µισό εκατοµµύριο συµπολίτες µας
που έχουν εγγραφεί στο σύστηµα της άυλης συνταγογράφησης,
πάνω από εκατό χιλιάδες πιστοποιητικά δηµοτολογίου και λη-
ξιαρχείου τα οποία έχουν εκδοθεί µε αυτόν τον νέο τρόπο. Περί-
που οκτώ µε εννέα χιλιάδες πιστοποιητικά τέτοιου τύπου

εκδίδονται καθηµερινά. Αρκεί κανείς να σκεφτεί πως καθεµιά από
αυτές τις εκδόσεις είναι µία επίσκεψη που δεν έγινε. 

Και µία από τις αναλύσεις που θελήσαµε να κάνουµε ήταν να
προσθέσουµε αυτά τα πιστοποιητικά, αν εξαιρέσει κανείς τις
συνταγές, και να σκεφτούµε πόσες επισκέψεις έχουν γλιτώσει
αυτό το διάστηµα οι συµπολίτες µας από τις διάφορες δηµόσιες
υπηρεσίες. Πάνω από οκτακόσιες χιλιάδες επισκέψεις σε γκισέ.
Θα συνέβαιναν σε γκισέ. Γιατί είναι ακόµη µισό εκατοµµύριο
αθροιστικά υπεύθυνες δηλώσεις, διακόσιες χιλιάδες εξουσιοδο-
τήσεις. Τα νούµερα είναι µεγάλα και αντανακλούν το πόσο πολύ
ο κόσµος διψά για να µην ταλαιπωρείται. 

Εδώ θέλω να προσθέσω κάτι σε σχέση µε την εισήγηση από
τον εκπρόσωπο του ΚΚΕ σε κάτι που θεωρώ ότι έχετε δίκιο. Λέτε
«θα γυρίσετε στον κόσµο και θα πείτε να σας ευγνωµονεί γι’
αυτές τις υπηρεσίες που κάνετε;». Όχι, καµµία κυβέρνηση που
σέβεται τον εαυτό της δεν µπορεί να γυρίσει στους γονείς των
παιδιών που κάνουν λογοθεραπεία και εργοθεραπεία και να τους
πει «πείτε µας µπράβο που αλλάξαµε µια διαδικασία που σας τα-
λαιπωρεί χρόνια». «Συγγνώµη» πρέπει να πούµε.

Πρέπει να πούµε συγγνώµη για όλες αυτές τις ώρες, όλα αυτά
τα χρόνια, όλες οι κυβερνήσεις, για όλη αυτή την ταλαιπωρία που
έχουν υποστεί όλοι αυτοί οι γονείς, ειδικά οι γονείς των οποίων,
για παράδειγµα, τα παιδιά κάνουν λογοθεραπεία και εργοθερα-
πεία, σε κάποιες περιπτώσεις πιο σοβαρές από ό,τι άλλες. Και
αυτή τη συγγνώµη πρέπει να την πούµε µεγαλοφώνως. Είναι η
συγγνώµη της εκκρεµότητας. 

Και είναι το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε, να χρησιµο-
ποιήσουµε αυτού του τύπου τις απλές ψηφιακές τεχνολογίες, για
να µπορέσουµε να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα των πολι-
τών. Είναι το µεγάλο ζητούµενο. Υπάρχει ένα ζητούµενο υποδο-
µών και ένα ζητούµενο υπηρεσιών. 

Αν θέλετε, η µεγάλη φιλοσοφική αλλαγή που συντελείται στην
ψηφιακή διακυβέρνηση της χώρας σήµερα είναι ότι περνάµε από
τις υποδοµές στις υπηρεσίες, από τις υποδοµές στα προϊόντα,
γιατί τα συστήµατα υπήρχαν. Το σύστηµα της άυλης συνταγο-
γράφησης βασίζεται στο σύστηµα της ηλεκτρονικής συνταγο-
γράφησης που υπάρχει χρόνια. Το κόστος της επέκτασής του
για να καταστεί άυλη ήταν ελάχιστο, αλλά έπρεπε να είχε γίνει
εδώ και πάρα πολύ καιρό και αντίστοιχα, αυτή η υπηρεσία του
ΕΟΠΥΥ βασίζεται στα υφιστάµενα συστήµατα του ΕΟΠΥΥ. Τα
επεκτείνουµε για να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τους συµπολί-
τες µας.

Και πρέπει να µπορέσουµε να βγάλουµε ολοένα και περισσό-
τερο τέτοιου τύπου ψηφιακά προϊόντα γιατί το καθένα από αυτά
συνεπάγεται χιλιάδες ουρές που δεν θα πραγµατοποιηθούν. Και
πιστεύω ότι αυτού του τύπου τις αλλαγές, γιατί δεν έχουν χρώµα,
µπορούµε να τις αγκαλιάσουµε όλοι µαζί. 

Για τις υπηρεσίες που προβλέπονται εδώ, αναφέρθηκα στα θέ-
µατα του ΕΟΠΥΥ, αλλά πέρα από τις αποζηµιώσεις για τα παιδιά
που κάνουν λογοθεραπεία και εργοθεραπεία, προβλέπονται και
πολλές άλλες υπηρεσίες. Ο Υφυπουργός κ. Γεωργαντάς θα ανα-
φερθεί εκτενώς στο θέµα των «ΚΕΠ Live». 

Πολύ σύντοµα θα πω ότι αυτή είναι µια προφανής υπηρεσία.
Όλοι πλέον µιλάµε σε µεγάλο βαθµό µε τηλεδιασκέψεις, ειδικά
κατά την εποχή του lockdown, ειδικά τις σαράντα δύο ηµέρες.
Πλέον οτιδήποτε έχει το πρώτο συνθετικό «τηλε» µπαίνει περισ-
σότερο στη ζωή µας. Είναι προφανές ότι κάποια πράγµατα δεν
µπορούµε να ψηφιοποιηθούν άµεσα γιατί δεν έχουν από πίσω
τους συστήµατα. 

Αν δει κάποιος την κίνηση στα ΚΕΠ τις εβδοµάδες πριν από το
κλείσιµο, είχαµε περίπου είκοσι χιλιάδες επισκέψεις τη µέρα. Οι
δώδεκα χιλιάδες επισκέψεις ήταν για υπηρεσίες γνησίου υπο-
γραφής: εξουσιοδότηση, υπεύθυνη δήλωση. Ψηφιοποιήθηκαν.
Περίπου, θα σας έλεγα, χίλιες ή και παραπάνω, περίπου δύο χι-
λιάδες, αν θυµάµαι καλά, ήταν οι αφορµές να πας στο ΚΕΠ για
να πάρεις χαρτιά δηµοτολογίου. Ψηφιοποιήθηκε.

Υπάρχουν όµως άλλα συστήµατα τα οποία από πίσω τους δεν
είναι ψηφιακά. Αν θέλετε, αυτός είναι και ο λόγος που είναι πολύ
δύσκολη η άσκηση που προσπαθούµε να κάνουµε σε ό,τι αφορά
τις συντάξεις. Γιατί όποιος έχει περάσει από το Υπουργείο Ερ-
γασίας, ξέρει ότι υπάρχουν παλιά ταµεία τα οποία έχουν ψη-
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φιακά συστήµατα πίσω τους και υπάρχουν και ταµεία τα οποία
δεν έχουν και πρέπει να γίνει µια άσκηση ένωσης αυτών των τα-
µείων.

Αντίστοιχα, λοιπόν, υπάρχουν και συστήµατα και προϊόντα και
πιστοποιητικά που τα ΚΕΠ δεν δύνανται να δώσουν µε σύγχρονο
τρόπο, εκείνη τη στιγµή. Εκεί, λοιπόν, σκεφτήκαµε αλλιώς. Εί-
παµε να γλιτώσουµε χρησιµοποιώντας την ψηφιακή τεχνολογία,
την επίσκεψη του πολίτη στο ΚΕΠ, να µπορεί να δείξει την ταυ-
τότητά του µε όρους που θα διασφαλίζουν την ιδιωτικότητα και
να πει «είµαι εγώ, να µπορέσετε να στείλετε αυτό το πιστοποι-
ητικό σε µένα». Πώς;

Είχαµε προβλέψει µε τον κ. Γεωργαντά µαζί, την εποχή του
lockdown, να µπορεί το ΚΕΠ να στείλει µέσω του ταχυδροµείου
κάποια χαρτιά και να γίνεται η ταυτοπροσωπία εκείνη τη στιγµή.
Μια εναλλακτική είναι αυτό που διαµορφώνουµε τώρα, η θυρίδα
του πολίτη, να µπορεί κάποιος να σου στείλει µέσα σε µια δική
σου θυρίδα µια άλλη δηµόσια υπηρεσία ένα έγγραφο που ζητάς,
για όσο ακόµη θα έχουµε ανάγκη τα έγγραφα. Γιατί τα έγγραφα
αντανακλούν δεδοµένα. 

Στο τέλος της µέρας, όταν όλο αυτό τελειώσει, θα πρέπει οι
δηµόσιες υπηρεσίες να ανταλλάσσουν απευθείας δεδοµένα µε-
ταξύ τους µε τη σύµφωνη γνώµη του πολίτη, αντί ακόµη να ανα-
παράγουµε έγγραφα, αλλά κάνουµε το πρώτο βήµα και είναι ένα
βήµα ευεργετικό. 

Από κει και πέρα υπάρχουν και άλλες, φυσικά, ψηφιακές υπη-
ρεσίες. Θα µιλήσει ο Υφυπουργός κ. Ζαριφόπουλος για την πλατ-
φόρµα για τα πτυχία της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και πώς
πλέον θέλουµε να µπορεί κάποιος να παίρνει ψηφιακά το πτυχίο
του, όπως γίνεται ήδη από κάποια πανεπιστήµια. Διότι µπορεί κά-
ποιος να ταλαιπωρείται ευρισκόµενος σε µια άλλη πόλη. 

Ενισχύουµε τη δοµή του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβερνή-
σεως. Εδώ θέλω να πω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο το ζητάµε κά-
θετα, γιατί όλες αυτές οι υπηρεσίες που ξεκινήσαµε µε πεντακό-
σιες µία, που ήδη υπήρχαν από όλες τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις, που τις εντάξαµε στο gov.gr και πλέον είµαστε στις πεντα-
κόσιες εβδοµήντα πέντε. Αυτές τις καινούργιες υπηρεσίες κάποιοι
τις έχουν φτιάξει. Και είναι είτε µικρές εταιρείες είτε µεγάλες εται-
ρείες είτε και πρόσωπα τα οποία απασχολούνται σε µόνιµη βάση
στον δηµόσιο τοµέα. 

Διότι για να αναπτυχθούν αυτές οι υπηρεσίες δεν έχεις ανάγκη
µόνο από πληροφορικούς, έχεις ανάγκη από πολλές ειδικότητες,
από νοµικούς, δηµόσιους υπαλλήλους που ξέρουν σε βάθος τις
διαδικασίες για να µπορείς να τις αποτυπώσεις και να τις απλου-
στεύσεις. Οι ανάγκες είναι πολλές και επειδή το κέντρο βάρους
πέφτει στα ψηφιακά, γιατί είναι οριζόντιος τοµέας που, ναι µεν
είναι ένα Υπουργείο αλλά αφορά όλα τα άλλα Υπουργεία, εκ των
πραγµάτων χρειαζόµαστε περισσότερο κόσµο. Αυτοί που ζη-
τούµε είναι οι ελάχιστοι δυνατοί, ακριβώς επειδή σεβόµαστε και
όλους αυτούς οι οποίοι µας βοήθησαν όλο αυτό το διάστηµα,
όλα τα στελέχη του ΕΔΥΤΕ, της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων, άλλων ερευνητικών κέντρων που τους προ-
ηγούµενους µήνες κυριολεκτικά ξενυχτούσαν για να βγάλουν
αυτές τις υπηρεσίες. 

Άρα χρειαζόµαστε µεγαλύτερη βοήθεια και µεγαλύτερη
αρωγή για να µπορέσουµε εν τέλει να πιάσουµε τις χίλιες υπη-
ρεσίες στο τέλος του έτους και στο τέλος της τετραετίας να
έχουµε σχεδόν ψηφιοποιήσει το σύνολο του δηµοσίου τοµέα,
ό,τι, εν πάση περιπτώσει, µπορεί να ψηφιοποιηθεί, γιατί ακόµη
και σε χώρες οι οποίες είναι ψηφιακά πιο προηγµένες από τη
δική µας, όπως στην Εσθονία για παράδειγµα, εκεί δεν έχουν ψη-
φιοποιηθεί όλα. Ακόµη και εκεί ο γάµος, το διαζύγιο και η αγορά
ακινήτου γίνονται µε φυσική παρουσία. 

Κάποια πράγµατα πάντοτε θα συνεχίσουν να γίνονται µε φυ-
σική παρουσία στη χώρα µας, αλλά ό,τι µπορεί να ψηφιοποιηθεί
και να το γλιτώσει ο κόσµος από τη φυσική του παρουσία στα
γκισέ, ας το κάνουµε. Είναι µια ευκαιρία. 

Άλλες υπηρεσίες αφορούν το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας
των Πολιτών. Σήµερα δεν υπάρχει ένας κωδικοποιηµένος µηχα-
νισµός, να µπορεί το κράτος να επικοινωνήσει µαζί σου, ένα µη-
τρώο µε τη συγκατάθεσή σου. Το δηµιουργούµε, το θεσπίζουµε. 

Και, βέβαια, υπάρχει το ζήτηµα το οποίο ετέθη, του 5G, η τρο-

πολογία που κατετέθη στην επιτροπή την περασµένη εβδοµάδα.
Εκεί να πω ότι αντιπαρέρχοµαι την όποια κριτική περί επικινδυ-
νότητας. Η Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας -το λέµε
συχνά, δεν θα κουραστούµε να το λέµε- ελέγχει δύο χιλιάδες
εξακόσιες κεραίες τον χρόνο. Η χώρα έχει δεκατέσσερις χιλιά-
δες πεντακόσιες κεραίες στις τοποθεσίες και από τις δύο χιλιά-
δες εξακόσιες κεραίες που ελέγχει, µόνο τέσσερις πέρυσι ήταν
πάνω από τα όρια ακτινοβολίας. Και προσθέτω ότι τα όρια ακτι-
νοβολίας της χώρας µας δεν είναι τα διεθνή, είναι χαµηλότερα.
Έχουµε νοµοθετήσει να κινούµαστε στο 70% και ενίοτε στο 60%
του διεθνούς ορίου, συν ότι οι συχνότητες του 5G ήδη χρησιµο-
ποιούνται σε µεγάλο βαθµό. Δηλαδή, τα 700 είναι το ψηφιακό µέ-
ρισµα των καναλιών που θα αδειάσει του χρόνου. 

Τα 3.500 GHz, που είναι η άλλη µεγάλη συχνότητα -είναι τέσ-
σερις συνολικά- αφορά την τροπολογία που καταθέσαµε στην
επιτροπή και εκεί είναι τα αγροτικά δίκαια. Με την τροπολογία
αυτή ζητάµε τη µεταφορά των υφιστάµενων αγροτικών δικτύων
σε άλλη συχνότητα, ώστε να αδειάσει εγκαίρως, για να µπορεί
να συµπεριληφθεί στη δηµοπρασία που θα κάνει η ΕΤ, πριν πα-
ρέλθει το έτος, µε στόχο το 2021 πλέον στη χώρα µας να έχουµε
δίκτυα 5G. 

Προχωρώ σε ό,τι αφορά την τροπολογία της Εθνικής Υπηρε-
σίας Πληροφοριών. Κεφάλαιο Εκσυγχρονισµός Εθνικής Υπηρε-
σίας Πληροφοριών και λοιπές διατάξεις. 

Κατ’ αρχάς µε το άρθρο 1 µεταφέρονται συναφείς δοµές όχι
προς την ΕΥΠ, από την ΕΥΠ προς το ΓΕΕΘΑ. Είναι σπουδαίο να
µεταφέρονται συναφείς δοµές, όπου υπάρχουν. Για να αναφέρω
ένα παράδειγµα που µπορώ να σχολιάσω, όταν αναλάβαµε τη δι-
οίκηση του Υπουργείου, υπήρχαν δύο G-Cloud. Υπήρχε µια υπο-
δοµή G-Cloud στην «Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε.» και άλλη
µία στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. Στεγα-
ζόντουσαν και οι δύο στον χώρο της Γενικής Γραµµατείας Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων και όταν κάναµε την πρώτη επίσκεψη,
µάς είπαν οι αρµόδιοι υπάλληλοι, «µέχρι εδώ είναι της ΚΤΠ, από
εδώ και εµπρός είναι της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών
Συστηµάτων». Ο απόλυτος παραλογισµός. 

Οπουδήποτε οι δοµές είναι συναφείς. Οι δοµές πρέπει να συγ-
χωνεύονται. Αυτός είναι ο κανόνας για την ορθή λειτουργία. Η βέλ-
τιστη καλή πρακτική είναι οι Διευθύνσεις Ηλεκτρονικών Πληροφο-
ριών. Σε χώρες, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες, ή σε χώρες όπως
το Ηνωµένο Βασίλειο, δεν είναι εντός των υπηρεσιών πληροφο-
ριών. Άρα αυτό είναι κάτι το οποίο βρίσκεται προς µια κατεύθυνση
εκσυγχρονισµού, όπως είναι σε κατεύθυνση εκσυγχρο- νισµού η
ίδρυση Κέντρου Τεχνολογικής Υποστήριξης, Ανάπτυξης και Και-
νοτοµίας και η σύσταση αντίστοιχου ειδικού λογαριασµού. Γιατί;
Αν πάει κανείς σε πανεπιστήµια του εξωτερικού, θα διαπιστώσει
ότι υπάρχουν προγράµµατα των υπηρεσιών πληροφοριών που
σχετίζονται µε αντίστοιχα ερευνητικά προγράµµατα των πανεπι-
στηµίων ή ερευνητικών κέντρων. Για παράδειγµα, στην κρυπτο-
γραφία ή πολλά άλλα παραδείγµατα. Και είναι σπουδαίο οι
υπηρεσίες πληροφοριών να µπορούν να αναπτύσσουν εξωστρέ-
φεια. Άρα σε αυτό το πλαίσιο γίνεται και αυτή η σύσταση της νέας
δοµής. Και, βέβαια, ταυτόχρονα εκσυγχρονίζεται και η διαδικασία
των προµηθειών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας το εξής: Την
ίδια στιγµή που καλείστε να υπερψηφίσετε αυτό το σχέδιο
νόµου, ήδη βρίσκεται σε διαβούλευση ένα ακόµη σχέδιο νόµου,
ο Κώδικας Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο οποίος µε τη σειρά του
θα έρθει αµέσως µετά στη Βουλή. 

Η δραστηριότητά µας νοµοθετικά και ρυθµιστικά είναι πυκνή,
ακριβώς επειδή είναι πάρα πολλά αυτά που πρέπει να γίνουν σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, γιατί υπάρχει κενό, υπάρχει
χάσµα και το χάσµα αυτό πρέπει να καλυφθεί. Κάποιες από τις
υπηρεσίες περιλαµβάνονται στο παρόν σχέδιο νόµου, κάποιες
άλλες θα έρθουν µε την ευρύτερη νοµοθετική πρωτοβουλία του
κώδικα. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου,
τόσο ως µεµονωµένο κείµενο, όσο και  ως ένα κοµµάτι της συ-
νολικής µας πολιτικής για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της
χώρας. Για εµάς ο ψηφιακός µετασχηµατισµός είναι µια ολιστική
προσέγγιση, που ενδυναµώνει τους πολίτες και βοηθάει ειδικά
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τους πιο αδύναµους. Δηµιουργεί ευκαιρίες για όλους και τελικά,
όχι για το αύριο αλλά για το σήµερα. Αρκετά η ψηφιακή πρόοδος
ήταν κάτι που βλέπαµε να συµβαίνει αλλού. Η Ελλάδα έχει όλες
τις δυνατότητες να πρωταγωνιστήσει στις εξελίξεις και η Ελλάδα
θα το πράξει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Να διευκρινίσω ότι, προφανώς, οι Υφυπουργοί του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης µπορούν να ζητήσουν όποτε θέ-
λουν τον λόγο, καθώς και οι Υπουργοί που έρχονται,
προκειµένου να τοποθετηθούν επί δικών τους τροπολογιών.

Και τώρα, όπως προείπα, δίνω τον λόγο στον Υφυπουργό Πο-
λιτικής Προστασίας και Διαχείρισης Κρίσεων κ. Νίκο Χαρδαλιά. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την εν λόγω τροπολογία νο-

µίζω ότι είναι ξεκάθαρη -προδήλως σκοπείται- η προετοιµασία
του Εθνικού Μηχανισµού Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης
Κινδύνων, που θεσπίστηκε µε τον ν.4662 φέτος, έτσι ώστε να
ολοκληρωθούν οι προβλεπόµενες δοµές του. Αφορά σε συγκε-
κριµένες ειδικότητες επιστηµονικής εµπειρίας, σε συγκεκριµένα
τµήµατα και διευθύνσεις, όλες συνδεδεµένες µε την ανάπτυξη
του µηχανισµού και σε άµεση και αποκλειστική συνάρτηση µε τη
θωράκιση της χώρας, τόσο σε τοπικό όσο και σε περιφερειακό
και κυρίως, σε εθνικό επίπεδο. 

Όπως θα είδατε, τόσο το επιστηµονικό προσωπικό όσο και η
διαδικασία κατά παρέκκλιση µετατάξεων, είναι συγκεκριµένης
χρονικής περιόδου εφαρµογής. Δεν αφορά σε µονίµου χαρα-
κτήρα επιλογές και στοχεύει στην επιτάχυνση των διαδικασιών
δηµιουργίας των νέων δοµών πολιτικής προστασίας, έτσι ώστε
µέσα στην ερχόµενη τριετία, η χώρα να αποκτήσει δυνατότητες
ολιστικής και κυρίως καθολικής διαχείρισης κρίσεων και αντιµε-
τώπισης κινδύνων. 

Νοµίζω ότι οι εξελίξεις -µια απλή ανασκόπηση όλων αυτών που
συµβαίνουν τους τελευταίους µήνες- δείχνουν -η κοινή αντίληψη-
ότι τα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας είναι πρωταρχικής
προτεραιότητας και καθηµερινά καλούµαστε ως Υπηρεσία, ως
Υφυπουργείο, να αντιµετωπίσουµε τα δεδοµένα που έχουν προ-
κύψει κι από τη διαχείριση της πανδηµίας αλλά και όλων των
άλλων κινδύνων που άπτονται σε φωτιές, πληµµύρες, σεισµούς,
σε οτιδήποτε έχουµε αντιµετωπίσει -ακόµη και σε θεοµηνίες-
αυτόν τον τελευταίο χρόνο.

Κάθε ευρώ που δαπανάται για την πολιτική προστασία, κάθε
µέσο που εξασφαλίζεται για την πολιτική προστασία, κάθε εργα-
λείο δουλειάς που χρησιµοποιείται για την πολιτική προστασία,
νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι είναι ακόµα ένα σηµαντικό βήµα
για τη διαφύλαξη της ανθρώπινης ζωής, την προστασία της αν-
θρώπινης περιουσίας, του φυσικού περιβάλλοντος της πατρίδας
µας και προς την κατεύθυνση αυτή κινείται αποκλειστικά και
µόνο η σηµαντική τροπολογία που εισάγουµε σήµερα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Δόµνα
Μιχαηλίδου, προκειµένου να τοποθετηθεί επί της δικής της προ-
τεινόµενης τροπολογίας. 

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί Βουλευτές, µε την τροπολογία του Υπουργείου Ερ-

γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων επιβεβαιώνεται η στοχοπρο-
σήλωση της Κυβέρνησης στην ενίσχυση της παιδικής
προστασίας και του θεσµού της οικογένειας. Προτεραιότητά µας
είναι η προαγωγή των δικαιωµάτων όλων των παιδιών και η δια-
σφάλιση του µέγιστου βαθµού της ευηµερίας των παιδιών και
των οικογενειών τους. 

Είναι αναντίρρητο και αδιαµφισβήτητο ότι η κοινωνία που προ-
στατεύει και εφοδιάζει τα παιδιά µε όλα τα αναγκαία και απαραί-
τητα µέσα σε υλικό και ηθικό επίπεδο, αντικατοπτρίζει υψηλό

βαθµό πολιτισµού και ευθύνης, αφού τα παιδιά αποτελούν την
πιο ευαίσθητη, πλην όµως, πλέον ελπιδοφόρα οµάδα του πλη-
θυσµού. 

Αυτή η πολιτική της Κυβέρνησης ενστερνίζεται και πραγµατώ-
νει τις αρχές της παιδικής προστασίας, όπως ορίζονται και προ-
διαγράφονται στη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για την
προστασία του παιδιού, στον χάρτη θεµελιωδών δικαιωµάτων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στον ευρωπαϊκό πυλώνα για τα κοινω-
νικά δικαιώµατα και ιδίως, στην τρίτη θεµατική του ενότητα που
αφορά ευθέως τα παιδιά και στη σύσταση, επενδύοντας στα παι-
διά, σπάζοντας τον κύκλο της µειονεξίας, καθώς και στην πρω-
τοβουλία του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου.

Η πολιτική µας, λοιπόν, λαµβάνει παιδοκεντρικό χαρακτήρα
και εστιάζει απόλυτα στην κατοχύρωση των δικαιωµάτων του παι-
διού, έως την πλέον σύγχρονη µορφή κοινωνικής επένδυσης. 

Με τον τρόπο αυτό, άλλωστε, εξυπηρετείται και µια άλλη τρο-
µερή προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας, η αντιστροφή του δη-
µογραφικού προβλήµατος που έχουµε. Αυτή η πολιτική µας
ενεργοποιείται µε σταθερά και προσεκτικά βήµατα, που στο
πλαίσιο των δηµοσιονοµικών ικανοτήτων της Κυβέρνησής µας
έχουµε υλοποιήσει εδώ και ένα χρόνο.

Αναφέροµαι στην καθιέρωση επιπλέον 1.000 ευρώ αφορολό-
γητου για κάθε παιδί. Αναφέροµαι, βέβαια, στην παύση, αν θέ-
λετε, αυτής της παράλογης λογικής ότι αυτοκίνητα µε κυβισµό
άνω των δύο χιλιάδων κυβικών σε πολύτεκνες οικογένειες θεω-
ρούνται ως τεκµήρια είδους πολυτελείας. 

Όµως, δεν µένουµε µόνο εδώ. Με τη διάταξη που συζητείται
σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία προχωρούµε ένα βήµα
µπροστά. Συνεχίζουµε την άσκηση πολιτικής µας, όπως µάλιστα
έχει αποτελέσει αντικείµενο των προεκλογικών δεσµεύσεων, των
δεσµεύσεων του ίδιου του Πρωθυπουργού µε τις οποίες κερδί-
σαµε την ψήφο του ελληνικού λαού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θέλω να µου δώσετε δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε, γιατί
είναι σηµαντικό.

Η υλοποίηση της δέσµευσης από τον πρώτο κιόλας χρόνο ως
προς τη διεύρυνση των δικαιούχων των βρεφονηπιακών σταθµών
είναι πολιτική µας που κάνουµε πράξη. Αυτή έχει τρία κύρια
κέρδη: Το πρώτο, είναι η βραχυπρόθεσµη ενίσχυση των δεξιο-
τήτων των παιδιών από νεαρή ηλικία. Το δεύτερο, έχει να κάνει
µε την ενδυνάµωση του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας,
καθώς όλες οι µελέτες αυτό που δείχνουν διεθνώς είναι ότι όσο
νεαρότερο είναι ένα παιδί το οποίο εντάσσεται σε οργανωµένη
µορφή παιδικής προστασίας και δεξιοτήτων, τόσο καλύτερη είναι
η απόδοση του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας µακροπρόθε-
σµα. Το τρίτο, έχει να κάνει µε τη στήριξη της γυναίκας, µε τη
στήριξη της γυναίκας στην αγορά εργασίας, η οποία, εφόσον η
ίδια το αποφασίσει και το θελήσει, µπορεί να αφήσει το παιδί της
µε τη στήριξη του κράτους σε κάποια οργανωµένη δοµή παιδικής
προστασίας και να διεκδικήσει ρόλο ευθύνης στην αγορά εργα-
σίας.

Οπότε ερχόµαστε και στήνουµε για πρώτη φορά ένα παράλ-
ληλο πρόγραµµα, ένα πρόγραµµα 30 εκατοµµυρίων ευρώ µε πό-
ρους αποκλειστικά από το Υπουργείο Εργασίας, το οποίο –τι
κάνει;- διορθώνει µια αδικία πολλών ετών, δυστυχώς δεκαετιών.
Αυτό που κάνει, είναι ότι αυξάνει τα εισοδηµατικά κριτήρια για
την ένταξη στο πρόγραµµα οριζόντια κατά 3.000 ευρώ, σύµφωνα
µε το µέγεθος της οικογένειας, αλλά και –και αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό και φαντάζοµαι ότι έχουµε τη στήριξη όλων σας- εντάσ-
σει στο πρόγραµµα αυτό γυναίκες οι οποίες εργάζονται στο
δηµόσιο. Γυναίκες οι οποίες εργάζονται στο δηµόσιο και πολλές
φορές χαµηλόµισθες, γυναίκες µε συµβάσεις ΙΔΟΧ, ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου, οι οποίες είχαν χαµηλό µισθό, µέχρι
πρότινος δεν µπορούσαν να ενταχθούν στο πρόγραµµα αυτό. 

Οπότε ερχόµαστε, στηρίζουµε το παιδί, στηρίζουµε την ελλη-
νική οικογένεια, στηρίζουµε τη γυναίκα. Και αλλάζουµε µια αδικία
δεκαετιών πλέον, εντάσσοντας και τις γυναίκες δηµοσίους υπαλ-
λήλους µε ίσους όρους. Αναστρέφουµε τη δηµογραφική τάση
και εκπληρώνουµε τις προεκλογικές µας υποσχέσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προκειµένου να απο-
δεσµεύσουµε τους δύο Υπουργούς, τον κ. Χαρδαλιά και την κ.
Μιχαηλίδου, θέλει κάποιος εκ των εισηγητών ή ειδικών αγορητών
να ζητήσει κάποιες διευκρινίσεις; Το τονίζω. Η τοποθέτησή σας
η πολιτική έγινε και µπορεί να ξαναγίνει.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κάτση,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Χαρδαλιά, ξέρετε, θεωρώ ότι αυτή η

τροπολογία η οποία εισάγεται σήµερα στο νοµοσχέδιο, είναι
προσβλητική για το Σώµα, είναι προσβλητική για τους συναδέλ-
φους. Είναι προσβλητική γιατί έρχεστε µε την εν λόγω τροπολο-
γία, να ορίσετε τριάντα οκτώ µετακλητούς υπαλλήλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Είκοσι οκτώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Είκοσι οκτώ. Ξέρετε και δύο να ήταν και
πέντε να ήταν, η λογική σας οριζόντια σε όλα τα Υπουργεία είναι
οι µετακλητοί υπάλληλοι. Όταν όλο το προηγούµενο διάστηµα
µας κατηγορούσατε ότι δουλεύαµε µόνο µε µετακλητούς, εσείς
τους έχετε πενταπλασιάσει κυριολεκτικά.

Θέλω να σας ρωτήσω ειλικρινά το εξής: Όλο αυτό το διάστηµα
της πανδηµίας, κύριε Υφυπουργέ, πόσοι είναι οι υπάλληλοι στη
Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας µε τους οποίους δια-
χειριστήκατε την πανδηµία; Γιατί έρχεστε µε έναν τρόπο να πείτε
ότι δεν είχε καθόλου υπαλλήλους. Εσείς ποιας γενικής γραµµα-
τείας προΐσταστε όλο αυτό το διάστηµα για τη διαχείριση της
πανδηµίας; 

Δεύτερον, αν σας ενδιαφέρει ειλικρινά τόσο πολύ το περιβάλ-
λον και όλα αυτά τα ζητήµατα της ανθρώπινης ζωής, µπορείτε
να µου απαντήσετε παρακαλώ, γιατί το πρόγραµµα για τη δασο-
προστασία δεν ξαναβγήκε ή δεν πήρε παράταση; Επίσης, γιατί
δεν έχετε βγάλει τις θέσεις των εποχικών πυροσβεστών φέτος
για πρώτη χρονιά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πού το έχετε δει; Σε ποια άλλη ευρωπαϊκή χώρα έχει βγει η
πρόσληψη προσωπικού µε ρουσφετολογικό τρόπο, µε ρουσφε-
τολογικά κριτήρια είκοσι οκτώ µετακλητών, για να στελεχώσετε
εσείς µία υπηρεσία κατά τα δικά σας µέτρα και σταθµά;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Τζανακόπουλος

έχει ζητήσει το λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο, αλλά όχι για την τοπο-
θέτησή σας. Αυτήν αποκλείεται αυτή τη στιγµή από εµένα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
ένα λεπτό θα χρειαστώ µόνο.

Θέλω να απευθυνθώ στον κ. Χαρδαλιά, ο οποίος καταθέτει σή-
µερα µία τροπολογία η οποία είναι σκανδαλώδης. Είναι σκανδα-
λώδης απολύτως! 

Δεν ξέρω ποιος σας συµβούλεψε, κύριε Χαρδαλιά, για να κά-
νετε αυτή την κίνηση, η οποία στην πραγµατικότητα ανατρέπει
το σύνολο των διοικητικών κανόνων για τις προσλήψεις προσω-
πικού που εντάσσεται στην υπαλληλική ιεραρχία.

Η τροπολογία σας είναι απολύτως αντίθετη µε όλες τις συν-
ταγµατικές επιταγές, διότι οι µετακλητοί υπάλληλοι µπορούν, βε-
βαίως, να στελεχώνουν τα γραφεία Υπουργών, όµως, δεν
µπορούν να αποτελούν τµήµα της δηµοσιοϋπαλληλικής ιεραρ-
χίας. Δηλαδή, εκτός από το γεγονός ότι είναι προφανώς ρουσφε-
τολογική η ρύθµιση, έρχεται να παραβιάσει το σύνολο των
κανόνων που διέπουν τη δηµόσια διοίκηση. Το έχετε κατανοήσει
αυτό; Διότι εσείς παίρνετε µετακλητούς υπαλλήλους για να τους
εντάξετε στη δηµοσιοϋπαλληλική ιεραρχία και –τι να τους κά-
νετε;- να τους εντάξετε σε διευθύνσεις και τµήµατα της γενικής
σας γραµµατείας. Αυτά είναι πρωτοφανή πράγµατα. Είναι πρω-
τοφανή πράγµατα! 

Αυτό το οποίο αυτή τη στιγµή οφείλει να κάνει η Κυβέρνηση και
ο κ. Χαρδαλιάς, είναι να αποσύρει άµεσα αυτήν την τροπολογία,
να ακολουθήσει τους συνταγµατικούς και διοικητικούς κανόνες
που προβλέπονται για τις προσλήψεις δηµοσιοϋπαλληλικού  προ-

σωπικού, δηλαδή να περάσει µέσα από τη διαδικασία του ΑΣΕΠ. 
Δεν µπορείτε, κύριε Υπουργέ, να επιλέγετε εσείς χωρίς συγ-

κεκριµένους όρους διαδικασίες και κριτήρια, ποιοι θα ενταχθούν
στο εσωτερικό της δηµοσιοϋπαλληλικής ιεραρχίας. Το καταλα-
βαίνετε αυτό; Θέλετε να µετατρέψετε το κράτος σε λάφυρο και
το µετατρέπετε σε λάφυρο εδώ και ένα χρόνο. Δεν είναι φέουδό
σας η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Δεν σας ανήκει.
Δεν µπορείτε να επιλέγετε εσείς κατά το δοκούν, ποιοι θα στε-
λεχώνουν τη δηµοσιοϋπαλληλική ιεραρχία. Σε όποια χώρα του
κόσµου γίνονται αυτά;

Θα κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο. Αυτή τη στιγµή η Νέα Δη-
µοκρατία, µε βάση στοιχεία της προηγούµενης βδοµάδας -και
δεν ξέρω αν το γνωρίζετε αυτό, κύριε Χαρδαλιά, και οι υπόλοιποι
Υπουργοί της Κυβέρνησης- έχει σπάσει ρεκόρ πρόσληψης µετα-
κλητών υπαλλήλων. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι την περίοδο 2017 – 2018, όταν εµείς
µειώσαµε και τον αριθµό των µετακλητών υπαλλήλων αλλά και
τις αποδοχές τους, κάνατε τόσο πολιτικό θόρυβο και επικοινω-
νιακό θόρυβο για να πείσετε, δήθεν, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να δηµι-
ουργήσει κοµµατικό στρατό, που θα πρέπει, αν µη τι άλλο, να
ζητήσετε µία συγγνώµη. Διότι αυτή τη στιγµή έχετε σπάσει τα
κοντέρ, πρώτον, σε αριθµό µετακλητών υπαλλήλων και δεύτε-
ρον, σε κριτήρια πρόσληψης και σε αποδοχές. 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µας ενηµερώσετε και πότε θα έρθει
ο κ. Γεραπετρίτης, για να µιλήσουµε για την άλλη σκανδαλώδη
τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί και σχετίζεται µε την µετα-
τροπή της ΕΥΠ σε ΚΥΠ, δηλαδή σε εσωτερική δοµή παρακολού-
θησης του εσωτερικού εχθρού. Του εσωτερικού εχθρού που
έφτιαξε ο κ. Χρυσοχοΐδης µε το νοµοσχέδιο του την προηγού-
µενη εβδοµάδα. Αλλά θα τα πούµε και αργότερα όλα αυτά. Πρέ-
πει να ενηµερωθούµε για το πότε θα έρθει ο κ. Γεραπετρίτης, ο
µετρ της καλής νοµοθέτησης, να µας µιλήσει για αυτή την τρο-
πολογία και να µας εξηγήσει τι ακριβώς επιδιώκει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Τζανακόπουλε. Έχετε φτάσει στα πέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οφείλετε να ζητήσετε µία
συγγνώµη. Φτάσατε µέχρι του σηµείου να αλλάξετε τους όρους
πρόσληψης του διοικητή της ΕΥΠ, να καταργήσετε πτυχία, και
σειρά άλλων. Μιλάµε για ακραίο θεσµικό εκφυλισµό. Μας βάζετε
σε σκοτεινή περίοδο για τους θεσµούς και για τη δηµόσια διοί-
κηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Λιβανός, έχει ζητήσει
τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι όλοι παρακολουθήσαµε τη συζήτηση που έγινε εδώ
και όλοι καταλαβαίνουµε τι συµβαίνει. Σκανδαλώδεις είναι οι σκέ-
ψεις σας, κύριε Τζανακόπουλε, και οι σκέψεις των συναδέλφων
σας στον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει καµµία σκανδαλώδης τροπολογία
που έρχεται εδώ. Αντιθέτως, είναι µια τροπολογία –ξεκινάω από
τη δεύτερη, όχι από αυτή που σηκωθήκατε να µιλήσετε- εξαιρε-
τικά προσεκτική. Έχει όλα τα στοιχεία αυτά τα οποία δίνουν
απαντήσεις µε σοβαρότητα και µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι
στην εθνική µας ασφάλεια, που προφανώς ο τοµεάρχης ο δικός
σας, και εσείς απ’ ό,τι καταλαβαίνω από τον τόνο σας, δεν θέλετε
να επιδείξετε, και έρχεστε και αναµασάτε πάλι εκφράσεις κενές
περιεχοµένου, οι οποίες δεν αρµόζουν στην Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση της χώρας. Ο Υπουργός αναφέρθηκε εκτενώς σε αυτή
την τροπολογία. Δεν ξέρω και δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να έρθει
άλλος υπουργός µέσα σε αυτή την Αίθουσα για να υποστηρίξει
αυτή τη δεύτερη τροπολογία, αλλά έχουµε όλον τον χρόνο να τη
συζητήσουµε στη συνέχεια, απλά εσείς είχατε άλλες δουλειές
και δεν ήσασταν µέσα στην Αίθουσα όταν η Κυβέρνηση τοποθε-
τήθηκε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Φοβάται ο κ. Γεραπετρίτης;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τι να φο-

βάται από εσάς; Τι να φοβάται;
Όσον αφορά στη δεύτερη, πάλι ήρθατε και είπατε δυο κου-

βεντούλες, αλλά δεν µπήκατε στην ουσία της υπόθεσης και το-
ποθετηθήκατε και ψευδώς. Έρχεστε και λέτε ότι έρχεται η
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τροπολογία της πολιτικής προστασίας, να αντικαταστήσει τη δη-
µοσιοϋπαλληλική ιεραρχία. Αυτό είπατε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπα αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν διαβά-

ζετε και δεν ακούτε τον Υπουργό που σας λέει ότι δεν είναι µό-
νιµη αυτή η τοποθέτηση, αλλά ότι αφορά συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα, µέχρι την 31-5-2023; Το καταλάβατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πού εντάσσονται αυτοί οι
υπάλληλοι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εντάσσον-
ται στη δύναµη µιας υπηρεσίας, η οποία τους τελευταίους µήνες
µάς κάνει εµάς περήφανους, δηµιουργεί µια διαφορετική αί-
σθηση για τη χώρα στο εξωτερικό, δίνει στους Έλληνες πολίτες
µια αίσθηση ασφάλειας, που όταν εσείς κυβερνάγατε, στο Μάτι,
σε όλη την Αττική, µε τον διασυρµό των ανθρώπων, µε αυτή την
αντιµετώπιση που είχατε, είχατε το ακριβώς αντίθετο αποτέλε-
σµα, και έρχεται ο προϊστάµενος της πολιτικής υπηρεσίας, ο
οποίος αν µη τι άλλο έχει δώσει δείγµατα γραφής, όχι θεωρίας
µε κούφια λόγια, αλλά απτά δείγµατα γραφής, και στη διάρκεια
του περσινού καλοκαιριού µε την αντιµετώπιση των πυρκαγιών,
και στη διάρκεια του κορωνοϊού µε την αντιµετώπιση αυτής της
λαίλαπας, που ήρθε και στάθηκε µε αυτόν τον τρόπο και βεβαίως
λέει το πολύ απλό, που είναι και η τοποθέτηση της Κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού, ότι η πολιτική προστασία για εµάς, δη-
λαδή για την Κυβέρνηση και τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και για τη
µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, είναι απόλυτη προτε-
ραιότητα και είναι θέµα εθνικής σηµασίας. Γι’ αυτό, σε συγκεκρι-
µένες θέσεις και µε συγκεκριµένη κατεύθυνση για εµπειρίες και
τµήµατα, όπως είπε πριν ο Υπουργός, αν του δίνατε τη δυνατό-
τητα να τον ακούσετε, και σε συγκεκριµένο χρόνο εφαρµογής,
έρχεται να καλύψει κάποια κενά. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Μετά τα κενά θα εκλείψουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Κάτση, ακουστήκατε όσο θέλατε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς δη-

λαδή τι θέλετε; Να αφήσουµε έκθετη την πολιτική προστασία; Δεν
ακούτε τον υπεύθυνο Υπουργό, ο οποίος έρχεται εδώ και σας εξη-
γεί ακριβώς τις ανάγκες; Μπείτε λίγο στον ουσιαστικό διάλογο επι-
τέλους. Ασχοληθείτε µε τα πραγµατικά προβλήµατα και
σταµατήστε να γυρνάτε γύρω από τον εαυτό σας µε εκφράσεις…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τα δικά σας ρουσφέτια
είναι δικά µας προβλήµατα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αν έχετε
κάποιο ρουσφέτι συγκεκριµένο να µας το πείτε µε όνοµα και
επώνυµο. Ποια είναι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς έχουµε κάνει τέτοια
αίσχη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε! Σας
παρακαλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ξέρετε
ποιος θα µπει και µιλάτε για ρουσφέτια; Η λογική την οποία εκ-
φράζετε, και αυτό σας το λέµε ως παράταξη αυτή τη στιγµή µε
µία εµπειρία κι ένα αίσθηµα ευθύνης, είναι ακριβώς επειδή εσείς
σκέφτεστε έτσι. Εσείς σκέφτεστε ότι επειδή ο Υπουργός έρχεται
και ζητάει ενίσχυση της πολιτικής προστασίας, φαντάζεστε ότι
θα βάλετε Καρανίκες. Όµως η δική µας η Κυβέρνηση δεν βάζει
Καρανίκες, αγαπητοί συνάδελφοι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με ποια διαδικασία; Πού είναι το
ΑΣΕΠ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε! Κύριε
Γιαννούλη, είστε οµιλητές, θα µιλήσετε και θα τα πείτε. Κι ο κ.
Τζανακόπουλος είπε και θα ξαναπεί. 

Συνεχίστε, κύριε Λιβανέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Στους µε-

τακλητούς είχατε ποτέ εσείς ΑΣΕΠ; Είχατε ποτέ εσείς ΑΣΕΠ
στους µετακλητούς; 

Κλείνω, λέγοντας ότι κοροϊδεύετε τον κόσµο, αλλά κυρίως κο-
ροϊδεύετε τους εαυτούς σας, αν νοµίζετε ότι σας ακούει κανείς.
Ακούστε τις σοβαρές και υπεύθυνες απαντήσεις της Κυβέρνησης
και ελάτε, κάπως µελετηµένοι, κάποια στιγµή, να κάνουµε ουσια-
στικό διάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χαρδαλιά,
έχετε τον λόγο για να κλείσετε αυτόν τον κύκλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε, µε απέραντο σεβασµό
στις αιτιάσεις και στις αναφορές των εκπροσώπων της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης να µην µπω στη διαδικασία της αντιπαρά-
θεσης και αντιπαρέρχοµαι όλων αυτών των σχολίων περί
σκανδάλων, περί πρωτοφανών διαδικασιών. Πρωτοφανή ήταν
όλα όσα συνέβαιναν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ε, είναι πρωτοφανή, τι να
κάνουµε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Σας το λέω µε πολύ σεβασµό. Ακούστε µε. Σας άκουσα µε
πολλή προσοχή και σας παρακολουθώ και στωικότατα, και τις
ανακοινώσεις που βγάζετε. Αδικείτε όλους εµάς –και δεν έχει να
κάνει µε ιδεολογικό πρόσηµο- αλλά αδικείτε όλους αυτούς που
παλεύουν µήνες τώρα, νυχθηµερόν, για να µπορέσει η χώρα να
αντεπεξέλθει. Και αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε, δεν είναι
τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο από το να κάνουµε επι-
τέλους το ποιοτικό βήµα προς τα εµπρός στα ζητήµατα της πο-
λιτικής προστασίας, στα ζητήµατα που αφορούν στην ασφάλεια
των πολιτών, στην ασφάλεια της χώρας. Δεν επιζητούµε ούτε
στρατούς να φτιάξουµε ούτε τίποτα από όλα αυτά. Τι θέλουµε
να κάνουµε; Έχουµε έναν εθνικό µηχανισµό. Αυτός ο εθνικός µη-
χανισµός ψηφίστηκε στις 4 Φεβρουαρίου, εδώ µέσα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πού είναι το ΑΣΕΠ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Μη µε διακόπτετε. Σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τζανακόπουλε,

δεν διακοπήκατε. Αφήστε να διατυπώσει κι ο άλλος την άποψή
του και όταν θα πάρετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος τα λέτε. Αφήστε να τελειώσουµε αυτή τη διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Προφανώς και όλη η στελέχωση του εθνικού µηχανισµού
θα γίνει µε µόνιµο προσωπικό. Οι διαδικασίες για µόνιµο προσω-
πικό οι οποίες ήδη έχουν ξεκινήσει µε την απαραίτητη αλλαγή
του οργανισµού η οποία πέρασε από τη Βουλή µαζί µε τις απα-
ραίτητες πιστώσεις, θα προχωρήσει κανονικά. Μπορούµε να πε-
ριµένουµε ενάµιση και δύο χρόνια που κάνουν όλες αυτές οι
διαδικασίες και να αφήσουµε τη χώρα γυµνή; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ξέρετε κάτι; Θέλω κάτι να το πω από καρδιάς. Τι είναι αυτοί

οι είκοσι οκτώ; Είναι είκοσι οκτώ επιστηµονικά στελέχη. Θα πά-
ρουµε τους καλύτερους από την αγορά για να φτιάξουµε κάτι,
που αφορά όχι στη συνταγµατική επιταγή της δηµοσιοϋπαλλη-
λικής ιεραρχίας αλλά σε υπερκείµενες αρχές του Συντάγµατος,
στην ανθρώπινη ζωή, στην ανθρώπινη περιουσία και στο φυσικό
περιβάλλον. Συµφωνούµε ότι αυτά είναι πάνω και πέρα από οτι-
δήποτε άλλο; Να συµφωνήσουµε σε αυτό και να δουλέψουµε
όλοι µαζί πάνω σε αυτό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή! Θέλω τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τους έχετε προεπιλέξει!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Μη µε διακόπτετε! Κανέναν δεν έχω προεπιλέξει. Και να
σας αποδείξω και κάτι, να σας αποδείξω ότι λαϊκίζετε; Ακούστε,
λοιπόν. Κανέναν δεν έχω επιλέξει. Και να σας το αποδείξω; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Και µην προσβάλλετε τους δηµοσίους
υπαλλήλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατσή, και
κύριε Τζανακόπουλε, είναι διαδικασία αυτή; Σας παρακαλώ
θερµά, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, άλλο να ζητάτε τον λόγο και
άλλο να διακόπτετε τον λόγο. Εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα που
υπάρχει άπλετη δηµοκρατία, άλλοι συµφωνούµε, άλλοι διαφω-
νούµε, οι ιδέες εκφράζονται, οι τοποθετήσεις εκφράστηκαν. Από
εκεί και πέρα, πρέπει να σέβεστε και τον λόγο του άλλου. Δεν
τον σεβαστήκατε, όλη αυτή τη διαδικασία. Δεν υπήρξε καµµία
στιγµή µη διακοπής.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ συνεχίστε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
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λίτη): Θέλω, λοιπόν, να σας αποδείξω, και από αυτό το Βήµα, ότι
προσεγγίζετε µε τελείως λάθος τρόπο τα ζητήµατα αυτά. Προ-
σωπικά δικαιούµαι ως Υφυπουργός οκτώ µετακλητούς. Ξέρετε
πόσους έχω; Έναν. Γιατί δεν µε αφορά το ζήτηµα των µετακλη-
τών. Οι είκοσι οκτώ µετακλητοί αφορούν στις νέες δοµές, που
αφορούν στον εθνικό µηχανισµό, δηλαδή δέκα θέσεις για τη δι-
εύθυνση τεχνικών έργων. Τι θα κάνουν οι άνθρωποι αυτοί; Δεν
ξέρετε ότι έχει ψηφιστεί εδώ πέρα η εκτίµηση της επιτροπής κιν-
δύνου, που πρέπει κατά παρέκκλιση να προχωρήσουν όλα τα µε-
γάλα αντιπληµµυρικά έργα και όλα τα ζητήµατα που αφορούν
στην πολιτική προστασία; Κατά παρέκκλιση, εντός ενενήντα ηµε-
ρών λέει ο νόµος, η τεχνική υπηρεσία της πολιτικής προστασίας
µπορεί και να προχωρήσει στην άµεση αδειοδότηση. Δεν πρέπει
να προετοιµαστεί αυτός ο µηχανισµός, δεν πρέπει να γίνουν
έργα σε όλη την Ελλάδα; Πρέπει όλα αυτά τα έργα να µένουν
δύο και τρία χρόνια στις καλένδες, για να έχουµε καινούργια
Μάνδρα, να έχουµε καινούργια προβλήµατα;

Πάµε λίγο παρακάτω. Τι άλλο λέει; Λέµε «δύο θέσεις για τις
διεθνείς σχέσεις». Συµφωνείτε ή διαφωνείτε ότι στον ευρωπαϊκό
µηχανισµό η χώρα µας είναι η ώρα που πρέπει να κάνει το ποι-
οτικό βήµα προς τα εµπρός; Έχουµε µια εξαιρετική συνεργασία
µε το “rescEU” και η χώρα, για πρώτη φορά, συµµετέχει στις µό-
νιµες επιτροπές, συνεργάζεται µε τον κ. Ανδρουλάκη, που είναι
ο επικεφαλής από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για το κοµµάτι του
“rescEU”, και όλοι µαζί προσπαθούµε να εξασφαλίσουµε µέσα
και δυνατότητες για τη χώρα µας. 

Σας ανακοινώνω, λοιπόν, ότι χθες µόλις, για πέντε διαφορετι-
κές προτάσεις που καταθέσαµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που
αφορούν συγκεκριµένα “modules”, για τα ΜΕΤΠΕ, για τα πεζο-
πόρα και για το ΕΚΑΒ, για πρώτη φορά η χώρα, η Πυροσβεστική,
εξασφάλισε χρηµατοδότηση 1,6 εκατοµµύρια. 

Δεν θέλετε να συµµετέχουµε παντού σε όλα τα φόρα; Δεν πρέ-
πει να προετοιµάσουµε έναν µηχανισµό ο οποίος δεν έχει προ-
ηγούµενο αλλά πρέπει επιτέλους να κάνουµε πράγµατα;

Να προχωρήσω. Τέσσερις θέσεις για τη διοικητική και επιστη-
µονική υποστήριξη του εθνικού συντονιστικού κέντρου. Πι-
στεύετε ότι όλο αυτό που κάνουµε δεν πρέπει να βασιστεί σε
επιστηµονικά κριτήρια; Δεν πρέπει να πάρουµε τους καλύτερους
µετεωρολόγους, αναλυτές, ψυχολόγους; Εκτός εάν πιστεύετε
ότι όλη αυτή η διαδικασία που ακολουθούµε καθηµερινά, για την
οποία έχουµε ξοδέψει και χρόνο και µέσα και διάθεση, είναι µία
απλή διαδικασία, που απλώς στο τηλέφωνο κάποιοι συνεννοούν-
ται, για να προχωρούν τα πράγµατα. Είναι λάθος. Προσπαθούµε
µε τον πιο επιστηµονικό τρόπο να εξασφαλίσουµε ξεκάθαρες
δοµές.

Πάµε λίγο παρακάτω για τους συµβούλους πληροφορικής. Ξέ-
ρετε ποια είναι η κατάσταση στις επικοινωνίες, που αφορά τα θέ-
µατα της Πολιτικής Προστασίας; Την ξέρετε; Την γνωρίζετε;
Είναι κρίµα για τη χώρα αυτό που συµβαίνει, να µην έχει επικοι-
νωνίες. Είναι κρίµα να µην µπορεί η Πυροσβεστική Υπηρεσία Οι-
νοφύτων να ακούει την Πυροσβεστική Υπηρεσία της Λαµίας. Δεν
πρέπει για όλο αυτό να γίνει ένας µηχανισµός σε όλη την Ελ-
λάδα, που επιτέλους να µπορούµε να κάνουµε σοβαρή διαχεί-
ριση των κρίσεων και να αντιµετωπίζουµε τις καταστροφές; Έως
πότε θα ρισκάρουµε, έως πότε θα είµαστε στην τύχη; 

Είπατε κάτι, για το οποίο ειλικρινά σας λέω ότι έπεσα από τα
σύννεφα. Ποιους εποχικούς; Μιλάτε για εποχικούς; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ είπα για εποχικούς; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ο κ. Κάτσης κάτι είπε.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εγώ είπα, ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Μιλάτε για τους εποχικούς;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Έχουν βγει καταγγελίες. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Δεν διαβάζετε τις καταγγελίες. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εγώ δεν διαβάζω τις καταγγελίες;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Σας το λέω µε απέραντη εκτίµηση και σεβασµό προς τος
πρόσωπό σας.

Ακούστε, λοιπόν, ποια είναι η πραγµατικότητα. Πέρυσι οι επο-

χικοί προσελήφθησαν τον Αύγουστο στα κλιµάκια. Φέτος, σή-
µερα που συζητάµε, είναι εκεί εκπαιδευµένοι και έχουν πιάσει
αυλό, διότι όλη αυτή τη διαδικασία, µεσούσης της πανδηµίας του
κορωνοϊού, εµείς δουλεύαµε σκληρά για να µπορούµε να έχουµε
όλους τους εποχικούς. 

Όλοι οι εποχικοί βρίσκονται στα κλιµάκια. Προσέξτε, ογδόντα
καινούργια κλιµάκια σε όλη τη χώρα, µεσούσης της πανδηµίας,
χωρίς καµµία αρρυθµία, χωρίς καµµία παθογένεια από το παρελ-
θόν. Αυτά πώς έγιναν; Έρχεστε τώρα να µου πείτε για τους επο-
χικούς; Δηλαδή, είµαστε δύο µήνες πριν, εν µέσω κρίσης, και µας
µέµφεσθε για ποιον λόγο; Επειδή, λέει, διαβάσατε κάποιες κα-
ταγγελίες. Οι συνδικαλιστές καταγγελίες κάνουν. Ξέρετε κάτι,
όµως; Ήρθαµε εδώ και όλα τα βασικά ζητήµατα τα έχουµε λύσει.
Λύσαµε το θέµα του µισθολογίου, του βαθµολογίου και βλέπετε
ότι υπάρχει µία ηρεµία πλέον και στην Πυροσβεστική και σε όλα
τα υπόλοιπα Σώµατα Ασφαλείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, γιατί δεν θέλω να κάνω κατάχρηση του χρόνου σας.
Πιστεύετε ότι µία σύγχρονη δοµή δεν πρέπει να έχει αναλυτή δε-
δοµένων, δεν πρέπει να έχει ψυχολόγο, δεν πρέπει να έχει ειδι-
κούς στη διαχείριση κρίσεων; Οι µετακλητοί αυτό που θα κάνουν,
είναι να προετοιµάσουν µέσα από την επιστηµοσύνη τους τις µό-
νιµες δοµές που θα υπάρχουν και στο τέλος της τριετίας θα δώ-
σουµε µία δοµή µε δεκατρία περιφερειακά κέντρα, µε εβδοµήντα
δύο τοπικά κέντρα, µε συντονιστές παντού, µε εµπειρία, µε σχέδια
ειδικά και γενικά, γιατί αυτό επιβάλλουν η αίσθηση καθήκοντος και
ευθύνης που έχουµε. Και σ’ αυτή την προσπάθεια δεν περισσεύει
κανείς. Σ’ αυτή την προσπάθεια πρέπει να συνεργαστούµε όλοι,
να αφήσουµε στην άκρη οτιδήποτε µπορεί να µας χωρίζει και να
δουλέψουµε, γιατί η χώρα πρέπει να είναι ασφαλής. Οι πολίτες
και πρέπει να νιώθουν και πρέπει να είναι ασφαλείς. Να αφήσουµε
πίσω ό,τι µας πλήγωσε και να προχωρήσουµε µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Κάτση, δεν

µπορείτε να λάβετε τον λόγο. Να σας πω γιατί; Γιατί εάν θέλετε
κάτι περαιτέρω, µπορείτε να κάνετε και κοινοβουλευτικό έλεγχο.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Έχουµε νοµοθέτηση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το άλλο θέµα που θέ-

σατε, για τους πυροσβέστες, είναι θέµα κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. Αυτό είναι το πρώτο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τζανακόπουλε,
παρά το γεγονός ότι εγώ κρίνω, γιατί παρακολουθώ ζωντανά τη
συνεδρίαση, ότι ερωτήθηκαν κάποια πράγµατα, ότι δόθηκαν οι
απαντήσεις που µπορεί να µη συµφωνούµε, αλλά επειδή είστε
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θα πάρετε τον λόγο, για να µη
θεωρηθεί ότι δεν σας δίνω τον λόγο.

Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα

λεπτό θα πάρω τον λόγο, δεν θα απασχολήσω το Σώµα.
Κοιτάξτε, ο κ. Χαρδαλιάς απάντησε σε άλλα πράγµατα. Θεώ-

ρησε ότι η κριτική αφορά τη σκοπιµότητα των προσλήψεων για
συγκεκριµένες θέσεις στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστα-
σίας. Δεν αφορά αυτό. 

Ακούστε, κύριε Χαρδαλιά. Δεν ξέρω, αλλά πρέπει να το κατα-
λάβετε αυτό. Η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας και τα
Υπουργεία δεν είναι η εταιρεία σας, για να µπορείτε εσείς να επι-
λέγετε το προσωπικό έξω από τις συνταγµατικά και διοικητικά
προβλεπόµενες διαδικασίες. Αυτό το οποίο κάνετε και φαίνεται
ότι δεν το καταλαβαίνετε κιόλας, είναι το εξής: Παίρνετε µετα-
κλητούς υπαλλήλους, χωρίς διαδικασία ΑΣΕΠ, η οποία µπορεί
να γίνει για να καλυφθούν σε ταχύτατο χρονικό διάστηµα θέσεις,
για να τους κάνετε τι; Για να τους εντάξετε στη δηµοσιοϋπαλλη-
λική ιεραρχία.

Γιατί κουνάτε το κεφάλι σας; Μόνος σας το διαβάσατε. Λέτε:
Δύο θέσεις για τη Διεύθυνση Διεθνών Σχέσεων της Γενικής Διεύ-
θυνσης Συντονισµού, τρεις θέσεις για τη Γενική Διεύθυνση Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών. Είναι πρωτοφανές να παίρνετε µετακλητούς

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16407



υπαλλήλους, χωρίς διαδικασία ΑΣΕΠ και να τους εντάσσετε σε
θέση διευθύνσεων, γενικών διευθύνσεων και τµηµάτων. Τι δεν κα-
ταλαβαίνετε απ’ αυτό; 

Δεν µπορείτε να το κάνετε. Είναι ευθεία παραβίαση του Συν-
τάγµατος. Δεν διοικείτε την εταιρεία σας, διοικείτε Υπουργείο,
κύριε Χαρδαλιά. Και το Υπουργείο όταν το διοικούµε, το διοι-
κούµε µε συγκεκριµένους κανόνες που προβλέπονται στο νόµο
και στο Σύνταγµα της χώρας. Τι να κάνουµε τώρα; Δεν σας αρέ-
σει; Προτείνετε να αλλάξει το Σύνταγµα.

Είναι, πραγµατικά, ντροπιαστικό το γεγονός ότι επιλέξατε να
χρησιµοποιήσετε την αξία της ανθρώπινης ζωής, για να δικαιο-
λογήσετε τα ρουσφέτια σας, κύριε Χαρδαλιά. Είναι ντροπή και
περιµένω να ανακαλέσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο και εδώ θα κλείσουµε αυτόν τον κύκλο για την τροπο-
λογία που καταθέσατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Δεν θα έπαιρνα τον λόγο αλλά, κύριε Τζανακόπουλε, µε
περισσό σεβασµό και εκτίµηση και προς το Κοινοβούλιο και προς
όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, αναφορές περί
ανθρώπινης ζωής τουλάχιστον σε εµένα, όπως και για ζητήµατα
περί ντροπής, απλώς σας τις επιστρέφω. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τα κάνατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Διότι ξέρετε κάτι; Θέλω να αφήσω πίσω µου ό,τι συνέβαινε
όλα αυτά τα χρόνια. Πρέπει ως ελληνικό κράτος, ως ελληνική
κοινωνία, να αφήσουµε πίσω µας ό,τι µας πλήγωσε. Το είπα αλλά
δεν το σεβαστήκατε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Με αυτά εδώ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Υπάρχουν είκοσι οκτώ στελέχη που θα κληθούν να οργα-
νώσουν και να περάσουν την επιστηµοσύνη τους στις νέες
υπηρεσίες του εθνικού µηχανισµού, ώστε η χώρα επιτέλους να
αποκτήσει εθνικό µηχανισµό απέναντι σε οποιονδήποτε κίνδυνο.
Αυτή είναι η ευθύνη µας. Δεν κάνουµε κάποια αναφορά στην αν-
θρώπινη ζωή για επικοινωνιακούς λόγους. Την υπηρετούµε την
ανθρώπινη ζωή. Έναν χρόνο τώρα έχουµε αποδείξει απέναντι σε
οτιδήποτε συµβαίνει, ότι είµαστε παρόντες, ότι δίνουµε τον
αγώνα µας, ότι προσπαθούµε, ότι φέρνουµε αποτέλεσµα. Ας κρι-
θούµε απ’ αυτό και εµείς και εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τη δια-

δικασία επί του καταλόγου. Όπως είχα προαναγγείλει, θα δώσω
τον λόγο στην κ. Ζέττα Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά, επειδή στη συνέχεια η κ. Μακρή θα προεδρεύσει σε επι-
τροπή.

Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Οµολογώ, βεβαίως, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, ότι δεν πί-

στευα στα αυτιά µου, όταν άκουσα τους συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να µας κατηγορούν για τους µετακλητούς. Δεν πίστευα στα
αυτιά µου!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ξεκινήσω
συγχαίροντας θερµά τον Υπουργό, τον κ. Πιερρακάκη, για την
οµιλία του, που ήταν ένα υπόδειγµα άρτιου, νηφάλιου και κοινο-
βουλευτικά άψογου λόγου. Συγχαρητήρια όχι µόνο για το έργο
σας αλλά και για την παρουσία σας, κύριε Υπουργέ! 

Σας άκουσα, επίσης, να αναφέρετε εξαιρετικά εµφατικά σε µία
από τις πρόσφατες συνεδριάσεις της αρµόδιας Διαρκούς Επι-
τροπής Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης,
στις εργασίες της οποίας συζητήθηκε το παρόν νοµοσχέδιο, ότι
ένας ευυπόληπτος πληροφορικός µεγάλης ηλικίας, χαρακτήρισε
εύστοχα το Υπουργείο σας ως Υπουργείο χαµένων ευκαιριών,
αφού είχαν απολεσθεί πάρα πολλές ευκαιρίες τις προηγούµενες
δεκαετίες για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους. Ένας
ψηφιακός µετασχηµατισµός που θα επιτάχυνε διαδικασίες, θα
πολλαπλασίαζε τα οφέλη για τη χώρα και τους πολίτες, φέρνον-
τας περισσότερες επενδύσεις, δηµιουργώντας νέες θέσεις ερ-
γασίας και διευκολύνοντας την καθηµερινότητα και την ποιότητα
της ζωής των Ελλήνων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι καθοδηγούµενοι από το όραµα
που έχετε ως νέοι άνθρωποι και νέοι στην πολιτική, από την προ-
σήλωσή σας σ’ αυτό και από την επιλογή εξαιρετικών τεχνοκρα-
τών ως συνεργατών σας, καταφέρατε να µετατρέψετε σε λιγότερο
από έναν χρόνο το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης από ένα
Υπουργείο χαµένων ευκαιριών σε ένα Υπουργείο µείωσης ανισο-
τήτων. Και αυτό, γιατί εκµεταλλευτήκατε και κερδίσατε ευκαιρίες,
όπως αυτή της υγειονοµικής κρίσης και εργαλοποιήσετε άριστα,
ταχύτατα και αποτελεσµατικά τις δυνατότητες των ψηφιακών λει-
τουργιών και συστηµάτων. 

Το πρόταγµα της ψηφιοποίησης των δηµοσίων πολιτικών
καθώς και το ψηφιακό σας αποτύπωµα θα αποτελέσει παρακα-
ταθήκη για το άµεσο µέλλον αλλά και για το µέλλον των επόµε-
νων γενεών, αφού οι εφαρµογές αυτών των τεχνολογιών έχουν
ως στόχο τη µείωση της ανισότητας µε κύριο συστατικό την κα-
ταπολέµηση της διαφθοράς, την ενδυνάµωση της προσβασιµό-
τητας των ευάλωτων οµάδων, την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής και την αύξηση της εµπιστοσύνης των πολιτών στους
θεσµούς.

Έτσι, η ψηφιοποίηση, για τον διοικούµενο συνιστά εχέγγυο
διαφάνειας και ίσης µεταχείρισης, ενώ για τη διοίκηση αναγκαίο
όρο άσκησης εποπτείας και κατ’ επέκταση δηµόσιας λογοδο-
σίας, µε τελικό αποτέλεσµα την εύρυθµη λειτουργία του κρά-
τους.

Με τις επικαιροποιηµένες, σύγχρονες, καινοτόµες νοµοθετικές
παρεµβάσεις, την παρούσα αλλά και αυτή που προαναγγείλατε
και είναι ήδη σε διαβούλευση για τον Κώδικα Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, καταδεικνύεται ότι το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, µέσω του θεσµικού του ρόλου, έρχεται να καλύψει
διαχρονικά κενά εκσυγχρονισµού σε θέµατα ταχύτητας αλλά και
αξιοποίησης των τεχνολογιών, να διευκολύνει, να απλοποιήσει,
να επιταχύνει διασυνδέοντα συστήµατα, αλλά και να απαλύνει,
µέσα από τη διαλειτουργικότητα των δηµοσίων υπηρεσιών, τους
πολίτες από τις διαχρονικές ταλαιπωρίες.

Έτσι, το παρόν νοµοσχέδιο φέρνει πέντε εξαιρετικά σηµαντι-
κές µεταρρυθµίσεις για την καθηµερινότητα των πολιτών, οι πε-
ρισσότερες από τις οποίες έχουν κοινωνικό πρόσηµο και
ανθρωπιστικό χαρακτήρα.

Βασικές µεταρρυθµίσεις που επεξεργάζεται το συγκεκριµένο
σχέδιο είναι οι εξής: 

Η διαδικασία της άυλης συνταγογράφησης που πλέον λαµβά-
νει µόνιµο χαρακτήρα, αφού είχε θεσπιστεί µέσω πράξης νοµο-
θετικού περιεχοµένου ως έκτακτο µέτρο για την καταπολέµηση
της πανδηµίας. Η διευκόλυνση των οικογενειών που τα µέλη τους
υποβάλλονται σε λογοθεραπεία ή εργοθεραπεία, να καταθέτουν
ψηφιακά τα αιτήµατα και τα δικαιολογητικά. Η διασύνδεση του
Εθνικού Μητρώου Υποψηφίων Θετών Γονέων και του Εθνικού
Μητρώου Υποψήφιων Αναδόχων µε το Εθνικό Μητρώο Ενηλίκων.
Η ψηφιακή δηµόσια υπηρεσία που απλοποιεί τη µέχρι σήµερα
απαιτούµενη διαδικασία έκδοσης, λήψης και προσκόµισης αντι-
γράφου τίτλου σπουδών σε έγχαρτη µορφή προς όφελος τόσο
των πολιτών όσο και των αρµόδιων δηµόσιων φορέων, καθώς
αποφορτίζει το διοικητικό βάρος της έκδοσης αντιγράφου του
τίτλου σπουδών και ενισχύει την εξωστρέφεια και τη διαλειτουρ-
γικότητα των φορέων της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. Η πρόβλεψη για µια καινούργια υπηρεσία στα
ΚΕΠ που θα παρέχει τη δυνατότητα βιντεοκλήσης, ώστε να εξυ-
πηρετείται ο πολίτης χωρίς την ανάγκη της φυσικής του παρου-
σίας στα γκισέ των ΚΕΠ. Η ενίσχυση της λειτουργίας της ενιαίας
ψηφιακής πύλης. Η καθιέρωση του Εθνικού Μητρώου Επικοινω-
νίας Πολιτών. Η ενίσχυση της διαλειτουργικότητας µεταξύ της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων και όλων των φορέων του
δηµοσίου, ώστε πλέον η φορολογική ενηµερότητα να µην προ-
σκοµίζεται αυτοπροσώπως από τους ενδιαφερόµενους αλλά να
αναζητείται από την υπηρεσία.

Παράλληλα, το νοµοσχέδιο προβλέπει τη βελτίωση του υφι-
στάµενου θεσµικού πλαισίου για την ενίσχυση των οπτικοακου-
στικών παραγωγών αλλά και για την προσέλκυση περισσότερων
ηµεδαπών και αλλοδαπών παραγωγών. Και αυτό γιατί η παρα-
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γωγή ταινιών στη χώρα -πέρα από το άµεσο οικονοµικό όφελος-
µπορεί να έχει πολλαπλάσια υπεραξία ως διαφηµιστικό προϊόν. 

Αναφερθήκατε στην Κεφαλλονιά. Εγώ θα σας πω και το παρά-
δειγµα της Σκοπέλου, που είναι στο νοµό που πολιτεύοµαι. Με
το «Mamma Mia» είδαµε να αυξάνεται πολύ ο τουρισµός και η
αναγνωρισιµότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός είναι πλέον απόλυτη αναγκαιότητα αλλά και
προτεραιότητα στο διεθνές περιβάλλον που διαβιούµε. Τους
προηγούµενους τέσσερις µήνες ο πολίτης που τις τελευταίες δε-
καετίες είχε εθιστεί σε εξαιρετικά µέτριες επιδόσεις του δηµο-
σίου, βλέπει έκπληκτος αλλά και ικανοποιηµένος τις ταχύτατες
προσπάθειες που γίνονται, επιδοκιµάζοντας το απροσδόκητο
αποτέλεσµα στη διευκόλυνση της καθηµερινότητάς του. 

Πλούσιος ο απολογισµός της ενιαίας ψηφιακής πύλης gov.gr
στους τέσσερις µήνες λειτουργίας του: Πέντε εκατοµµύρια δια-
κόσιες χιλιάδες επισκέψεις, επτά εκατοµµύρια επτακόσιες είκοσι
έξι χιλιάδες εκδόσεις εγγράφων, εκατόν ενενήντα εννέα χιλιάδες
πεντακόσιες σαράντα µία εξουσιοδοτήσεις, τετρακόσιες εξήντα
τρεις χιλιάδες υπεύθυνες δηλώσεις, πενήντα επτά χιλιάδες πι-
στοποιητικά οικογενειακής κατάστασης, δεκαέξι χιλιάδες πιστο-
ποιητικά γέννησης, δύο εκατοµµύρια σαράντα τέσσερις χιλιάδες
άυλες συνταγογραφήσεις, ογδόντα τρεις χιλιάδες εννιακόσιες
εξήντα επτά αιτήσεις εγγραφής σε νηπιαγωγεία, εκατόν εξήντα
επισκέψεις στην ψηφιακή ακαδηµία, συγκέντρωση πεντακοσίων
εβδοµήντα πέντε ψηφιακών υπηρεσιών που υπήρχαν διάσπαρτες
σε όλο το δηµόσιο τοµέα. 

Για την επιτάχυνση της ψηφιακής µεταρρύθµισης καθοριστική
είναι η ύπαρξη κοινού οράµατος για απεγκλωβισµό της δηµόσιας
διοίκησης από τις υπάρχουσες δυσλειτουργίες, που οφείλονται
στη γραφειοκρατική προσέγγιση της διαχείρισης και διεκπεραί-
ωσης των εργασιών. 

Συνεπώς, θα πρέπει να υπάρχει η συνέχεια, η δέσµευση και η
προσήλωση της διοίκησης, υποστηριζόµενη από αντίστοιχη πο-
λιτική βούληση. Το στοίχηµα αφορά σε όλες τις πτέρυγες της
Ολοµέλειας. Απαραίτητο συστατικό η επίδειξη σύγκλισης. Αυτή
την ψηφιακή επανάσταση, που επιφέρει τη βελτίωση στους
όρους διαβίωσης των Ελλήνων, οφείλουµε όλοι να τη διασφαλί-
σουµε, να την προωθήσουµε, να την αναβαθµίσουµε, να την επι-
καιροποιήσουµε. Διαφορετικά, οι ιδεοληψίες και η απροθυµία
αλλαγής αντιλήψεων θα οδηγήσουν ακόµη µια φορά σε χαµένες
ευκαιρίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μακρή.

Πριν δώσουµε τον λόγο στην επόµενη οµιλήτρια, τον λόγο θα
λάβει η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, η κ. Κεραµέως,
για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 389 και ειδικό 2.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ συgγνώµη για τη δια-
κοπή από τους συναδέλφους.

Αναφορικά µε την τροπολογία µε αριθµό 389/2, που αφορά τη
δίχρονη προσχολική υποχρεωτική εκπαίδευση, θα ήθελα να ανα-
φέρω τα εξής: Έχουν δροµολογηθεί όλα για να εφαρµοστεί από
Σεπτέµβριο η δίχρονη υποχρεωτική προσχολική εκπαίδευση
πλέον σε τριακόσιους είκοσι επτά δήµους της χώρας και τούτο
παρά τις αντίξοες συνθήκες που συνάντησε η χώρα µας φέτος.
Για πέντε δήµους ιδιαίτερα πολυπληθείς, όπως είναι η Αθήνα, η
Καλλιθέα, ο Ζωγράφου, η Νέα Σµύρνη και η Νεάπολη Συκεών
Θεσσαλονίκης χρειάζεται παραπάνω χρόνος, καθότι υπάρχουν
ιδιαίτερες δυσκολίες στην ανεύρεση ικανού αριθµού αιθουσών
ή κατασκευής αυτών από τους αρµόδιους φορείς. Οι κατα-
σκευές, όπως καταλαβαίνετε, φέτος είχαν πρόσθετες δυσκολίες,
εξαιτίας της πανδηµίας. 

Προβλέπουµε, λοιπόν, έναν παραπάνω χρόνο για την εφαρ-
µογή της δίχρονης υποχρεωτικής προσχολικής εκπαίδευσης
συγκεκριµένα για αυτούς τους δήµους.

Από Σεπτέµβριο το δίχρονο νηπιαγωγείο θα εφαρµόζεται σε
τριακόσιους είκοσι επτά δήµους της χώρας.

Δράττοµαι της ευκαιρίας, επίσης, καθότι στη µία τροπολογία
υπάρχει και διάταξη αναφορικά µε τους διορισµούς, να πω το
εξής: Και εδώ προχωρά η ολοκλήρωση των οριστικών πινάκων,
προκειµένου ακριβώς να προσληφθούν, να διοριστούν πλέον οι
εκπαιδευτικοί Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, όπως είχαµε
προαναγγείλει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να

κάνω µία ερώτηση στην κυρία Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

σας παρακαλώ παραµείνετε στα έδρανα. 
Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο. Θα σας παρακαλούσα

µόνο να είστε σύντοµος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, µας φέρατε την τροπολογία µε την οποία σε

πέντε δήµους της χώρας, από το σύνολο των τριακοσίων και
πλέον δήµων, παρατείνεται, αναβάλλεται η εφαρµογή της δίχρο-
νης υποχρεωτικής εκπαίδευσης.

Κατ’ αρχάς, πριν από είκοσι µέρες υπήρχε νοµοσχέδιο εκπαι-
δευτικό. Θα µπορούσατε αυτή την τροπολογία να τη φέρετε στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, στο νοµοσχέδιο της εκπαίδευσης και
όχι εµβαλωµατικά σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο. Όµως, το σηµαν-
τικό δεν είναι αυτό. Το σηµαντικό είναι ότι έχουµε πέντε µεγά-
λους δήµους - ανάµεσά τους και ο Δήµος της Αθήνας- όπου µε
ευθύνη -ιδίως στο Δήµο της Αθήνας- της δηµοτικής αρχής της
νυν και της πρώην -αφήστε τον κορωνοϊό, όχι παντού ο κορω-
νοϊός ως επιχείρηµα και ως άλλοθι- δεν εφαρµόζεται φέτος η δί-
χρονη προσχολική εκπαίδευση. 

Ήθελα να σας πω ότι για ορισµένους είναι αγγαρεία αυτή η
δίχρονη προσχολική εκπαίδευση, όπως για τον κ. Μπακογιάννη
και τον κ. Καµίνη. Όµως, για τις οικογένειες και τα παιδιά είναι
ένα δικαίωµα. 

Ήδη από τον Μάιο είχε προειδοποιηθεί στο δηµοτικό συµβού-
λιο ο κ. Μπακογιάννης να αφήσει τους «µεγάλους περιπάτους» -
έργα βιτρίνας- και να ασχοληθεί µε τα ζέοντα προβλήµατα, τα
πολύ καυτά προβλήµατα των δηµοτών στην Αθήνα. Το άφησε
έτσι. Ο κορωνοϊός ήταν µια ευκαιρία για να ξεπεταχτεί η ιστορία
του «µεγάλου περιπάτου», µε τις ατασθαλίες και όλα αυτά που
έγιναν, µε τους διαγωνισµούς που δεν έγιναν, µε τις αναθέσεις
κ.λπ.. Τα ξέρει ο κόσµος. Τα βλέπει, τα ζει κάθε µέρα. Πίσω από
τη βιτρίνα, όµως -που είναι σπασµένη, δυστυχώς, αυτή η βιτρίνα-
υπάρχει η ζωή των ανθρώπων. Την έχετε εγκαταλείψει. 

Ήθελα να ρωτήσω το εξής: Στο άρθρο 2 της τροπολογίας,
προβλέπεται το πρόγραµµα οικονοµικής στήριξης οικογενειών
για την παροχή θέσεων φροντίδας σε βρέφη και νήπια από δυό-
µισι ετών έως την ηλικία εγγραφής τους στην υποχρεωτική εκ-
παίδευση. Η ερώτηση είναι: Ποια είναι η ηλικία εγγραφής στην
υποχρεωτική εκπαίδευση για τους πέντε δήµους που δεν εφαρ-
µόζεται η υποχρεωτική δίχρονη προσχολική; Είναι τα τέσσερα;
Είναι τα έξι; Και αυτό έχει µεγάλη σηµασία, διότι τα χιλιάδες παι-
διά στο Δήµο της Αθήνας και στους άλλους δήµους που θα µεί-
νουν εκτός υποχρεωτικής προσχολικής εκπαίδευσης -γιατί
αναστέλλεται για ένα χρόνο η εφαρµογή, όπως είπατε- που θα
πάνε; Θα µπούνε στο πρόγραµµα µε το voucher; Θα παραµεί-
νουν στους βρεφονηπιακούς σταθµούς; Τι προβλέπετε επ’
αυτού; Υπάρχει πλήρης σιωπή στην τροπολογία. 

Θα ήθελα, επίσης, να γίνει σαφής απάντηση στο ερώτηµα
αυτό που σας θέτω, για να µην υπάρξουν ζητήµατα ερµηνείας
και παρανοήσεων µε τις υπουργικές αποφάσεις.

Τελειώνοντας, κυρία Υπουργέ, βρίσκοµαι στην ευχάριστη θέση
να σας πω ότι το γεγονός ότι στους τριακόσιους είκοσι τέσσερις
δήµους, όπως είπατε, στη χώρα όπου εφαρµόζεται η δίχρονη
προσχολική εκπαίδευση, είναι ένα έργο το οποίο προχώρησε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Το καταψηφίσατε εσείς τότε στη Βουλή. Δεν το ξηλώ-
σατε, βέβαια, διότι υπήρχε µια θετική ανταπόκριση της κοινής
γνώµης, των πολιτών, των οικογενειών. Καταψηφίσατε τη θεσµο-
θέτηση της δίχρονης προσχολικής ηλικίας και ψηφίσατε τα ζη-
τήµατα της ηλεκτρονικής υποδοµής µόνο. Είναι καταγεγραµµένα
στα Πρακτικά αυτά.
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Σήµερα δίνεται µία παράταση και αισχυντηλά δεν αναφέρετε
ποιον νόµο παρατείνετε. Διότι η παράταση αφορά τον
ν.4521/2018, τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτόν παρατείνετε και δεν
εφαρµόζετε δηλαδή -αυτό σηµαίνει παράταση- για έναν χρόνο
για τους πέντε δήµους. Αυτός ο νόµος ήταν η υλοποίηση µιας
εκκρεµότητας τριάντα ετών. Τόσο είχε από το 1984 ψηφισµένη
αυτή η αρµοδιότητα. Τόσο είχε η εκκρεµότητα εφαρµογής της
δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Φίλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω και ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Περιµένω µία απάντηση για το θέµα των παιδιών στους δή-

µους πού θα πάνε. Προτείνουµε να υπάρξει συγκεκριµένη ρύθ-
µιση µε τα voucher, να µη γυρίζουν τα παιδιά στα σπίτια για έναν
ολόκληρο χρόνο. Πιστεύω ότι θα πρέπει µε ειλικρινή τρόπο να
κουβεντιάζουµε εδώ. Είναι µία απόδειξη αποτυχίας των δηµοτι-
κών αρχών στις οποίες αναφέρεστε στους δήµους αυτούς. Γνω-
ρίζω ότι υπήρξε προ ενός περίπου έτους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φίλη, σας πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω µε αυτό.
…των γονέων και της υπεύθυνης διεύθυνσης εκπαίδευσης

στον Δήµο της Αθήνας συµφωνία µε µειοψηφία της δηµοτικής
αρχής -της προηγούµενης δηµοτικής αρχής, βεβαίως-, µε µει-
οψηφία την εφαρµογή αυτού του νόµου. Ελπίζω η παράταση να
µη σηµαίνει, ουσιαστικά, υπονόµευση του δικαιώµατος των παι-
διών στη δίχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Θερµή παράκληση, όσο το

δυνατόν πιο σύντοµα.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνά-
δελφε.

Κύριε Φίλη, εάν δεν πιστεύαµε στη δίχρονη προσχολική εκπαί-
δευση, δεν θα είχαµε καταβάλει τέτοια προσπάθεια πέρυσι τον
Ιούλιο, όταν η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβε την διακυβέρνηση της
χώρας. Σας θυµίζω Ιούλιο µήνα, κύριε Φίλη -και το έχω πει δηµο-
σίως- από τους εκατόν δέκα τέσσερις δήµους που θα έµπαιναν
στη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση τον Σεπτέµβριο, ξέρετε σε
τι κατάσταση είχατε αφήσει το Υπουργείο Παιδείας; Στους πε-
νήντα ήρθαν οι υπηρεσίες και µας είπαν «Δεν µπορούµε να το
εφαρµόσουµε». Γιατί; «Διότι δεν έχουµε ανθρώπινο δυναµικό,
διότι δεν έχουµε αίθουσες».

Κύριε Φίλη, επειδή είπατε ότι είναι όλα καταγεγραµµένα, σας
προτρέπω να κοιτάξετε τα Πρακτικά της Βουλής, διότι δεν είχε
καταψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία είχε ψηφίσει
«παρών», υπογραµµίζοντας δύο πράγµατα: Ότι είναι αναφανδόν
υπέρ της δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης, µία προσπάθεια
που ξεκίνησε από τη Μαριέττα Γιαννάκου και δεύτερον, όµως,
ότι εσείς νοµοθετείτε βάζοντας το κάρο µπροστά από το άλογο.
Όπως αποδείχτηκε στην πράξη, νοµοθετήσατε χωρίς να εξασφα-
λίσετε τις απαραίτητες αίθουσες για να υλοποιηθεί η δίχρονη
υποχρεωτική προσχολική εκπαίδευση και το απαραίτητο προσω-
πικό.

Εµείς τα λύσαµε και τα δύο. Καταβάλαµε αγώνα δρόµου πέ-
ρυσι Ιούλιο, Αύγουστο, τέτοιες ηµέρες, προκειµένου ακριβώς να
εφαρµοστεί στον µεγαλύτερο δυνατό αριθµό των δήµων η δί-
χρονη υποχρεωτική προσχολική εκπαίδευση. Το καταφέραµε και
έµειναν µόνο δεκατρείς δήµοι εκτός τότε.

Τώρα λέτε γιατί ήρθε ως τροπολογία. Μα γιατί εξαντλούµε
κάθε δυνατότητα, κύριε Φίλη, προκειµένου να έχει την ευρύτερη
δυνατή εφαρµογή η δίχρονη υποχρεωτική προσχολική εκπαί-
δευση. Να συµφωνήσουµε µία φορά ότι συµφωνούµε; Να συµ-
φωνήσουµε ότι είµαστε υπέρ της δίχρονης υποχρεωτικής
προσχολικής εκπαίδευσης; Εµείς είµαστε και το υλοποιούµε.
Εσείς το ψηφίσατε, πράγµατι δική σας πρωτοβουλία, πράγµατι
έτσι ξεκίνησε, πλην όµως δεν φροντίσατε για την υλοποίηση.
Γιατί, θυµίζω, από τους εκατόν δέκα τέσσερις δήµους της χώρας
σε πενήντα δεν µπορούσε να υλοποιηθεί.

Άρα, λοιπόν, λέω το εξής: Αυτή τη στιγµή είµαστε στην ευχά-
ριστη θέση να πούµε ότι από Σεπτέµβριο θα εφαρµόζεται το δί-

χρονο υποχρεωτικό νηπιαγωγείο σε τριακόσιους είκοσι επτά δή-
µους της χώρας. Αυτό είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό κεκτηµένο
για το οποίο κατεβλήθησαν πολύ µεγάλες προσπάθειες. Όσον
αφορά στους πέντε δήµους οι οποίοι παίρνουν µία παράταση
ενός έτους, καταλαβαίνετε αυτό εµπίπτει στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εργασίας, πλην, όµως, σας διαβεβαιώνω -γιατί
έχουµε συζητήσει αναλυτικά και µε τους αρµόδιους Υπουργούς
εκεί-, προφανώς και θα γίνει πρόβλεψη. Δεν θέλω, όµως, να υπει-
σέρχοµαι σε χωράφια άλλων, κύριε Πρόεδρε. Είναι θέµα υπουρ-
γικής απόφασης, όχι διάταξης, προκειµένου ακριβώς να
προβλεφθούν όλες οι διαδικασίες, για να ενταχθούν τα παιδιά
αυτά στην προσχολική αγωγή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ την

κυρία Υπουργό.
Η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. Θα ακο-

λουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης
κ. Βιλιάρδος, ο κ. Κατρίνης στη συνέχεια, ο κ. Ρουσόπουλος και
η κ. Αλεξοπούλου. Διάβασα τέσσερα-πέντε ονόµατα να έχουµε
µία σειρά.

Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη συζήτηση του πα-

ρόντος νοµοσχεδίου θα ήθελα να τοποθετηθώ σε δύο-τρία ζη-
τήµατα που χρήζουν αναλυτικής αναφοράς.

Το πρώτο, είναι η επανειληµµένη καταστρατήγηση των κανό-
νων καλής νοµοθέτησης. Δυστυχώς, δεν είναι η πρώτη φορά που
µε αφορµή ένα νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση εισάγει πλήθος άλλων
πολύ σοβαρών διατάξεων, άσχετων µε το βασικό θέµα του νο-
µοσχεδίου που κατατέθηκε, χωρίς να υπάρχει για τους Βουλευ-
τές ικανός χρόνος επεξεργασίας και συζήτησης. Εν προκειµένω,
διαπιστώνουµε ότι ένα νοµοσχέδιο που φέρει ως τίτλο την επι-
τάχυνση, απλούστευση και ενίσχυση των οπτικοακουστικών
έργων και της ψηφιακής διακυβέρνησης ενσωµατώνει πολλά
προβληµατικά στοιχεία.

Κατ’ αρχάς µετατρέπεται και υποκρύπτει, τελικά, µία ταχύτατα
µεταδιδόµενη πανδηµία αδιαφανών απευθείας αναθέσεων. Συγ-
κεκριµένα, όπως είναι ήδη γνωστό, κατά τη διάρκεια της καραν-
τίνας δόθηκαν πολλά εκατοµµύρια ευρώ µε αυτόν τον τρόπο.
Συγκεκριµένα, το Υπουργείο του κ. Πιερρακάκη και όλοι οι επο-
πτευόµενοι φορείς έχουν ξοδέψει κοντά στα 5 εκατοµµύρια σε
απευθείας αναθέσεις από τις 19-3-2020 έως και σήµερα, δηλαδή
σε δυόµιση µήνες πανδηµίας και µε ποσά 17.000, 19.000 για να
µην ξεπερνάει τις 20.000. Επίσης, υποκρύπτεται ένα ζήτηµα τα-
κτοποίησης ηµετέρων σε θέσεις του δηµοσίου, µε αιφνιδιαστικές
αλλαγές σε οργανισµούς κοµβικών δηµόσιων υπηρεσιών, όπως
για παράδειγµα στην ΕΥΠ, στη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων και στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης.

Τέλος, προκύπτει µια σειρά ρουσφετολογικών προσλήψεων,
χωρίς αξιοκρατία, διαφάνεια και λογοδοσία, που µετατρέπουν το
κράτος σε κοµµατικό µηχανισµό της Νέας Δηµοκρατίας για εξυ-
πηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων. Χαρακτηριστικό είναι το πα-
ράδειγµα της πρόσληψης δεκάδων εµπειρογνωµόνων και
µετακλητών που εµπεριέχονται στις διατάξεις του νοµοσχεδίου.
Το «κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων» έχει γίνει πια ο
κανόνας σε όλα σχεδόν τα νοµοσχέδια που φέρνετε. Και καθώς
δεν αρκεί, όπως φαίνεται, στο δήθεν επιτελικό κράτος ψηφιακής
διακυβέρνησης η σύσταση δεκάδων νέων θέσεων µονίµων υπαλ-
λήλων, προσθέτετε, όποτε βρίσκετε ευκαιρία, ακόµα κάποιες δε-
κάδες υπαλλήλους σε ειδικές θέσεις εµπειρογνωµόνων και
µετακλητών µε νέες αλληλεπικαλυπτόµενες αρµοδιότητες. Με
λίγα λόγια, επιτελικός εµπαιγµός του ελληνικού λαού.

Σε δεύτερο επίπεδο, τώρα, υπάρχει ζήτηµα ουσίας µε τις δια-
τάξεις του κυρίως σώµατος του νοµοσχεδίου. Το θέµα του νο-
µοσχεδίου, όπως είπαµε, είναι η επιτάχυνση και η απλούστευση
της ενίσχυσης των οπτικοακουστικών έργων. Το ζήτηµα είναι,
όµως, πως για τη χώρα µας δεν είναι απλά και µόνο η προσέλ-
κυση επενδύσεων. Ποια είναι η µακροπρόθεσµη στρατηγική σας
στον οπτικοακουστικό τοµέα; Υπάρχει ολιστικό σχέδιο και πλαί-
σιο; Και άραγε πραγµατοποιείται αυτή η απλούστευση; Προκύ-
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πτει, άραγε, µε την ιδιωτικοποίηση ή την κατάργηση κάθε διαδι-
κασίας ελέγχου που εισάγεται στο άρθρο 8; Με την κατάργηση,
εν προκειµένω, του διπλού ελέγχου που είχε θεσπίσει η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, που αφήνει χώρο για καταγγελίες και υπόνοιες για
αδιαφάνεια µεταξύ των επενδυτών; Με την είσοδο ιδιωτών στις
επιτροπές αξιολόγησης µε µόνο προσόν τους την εµπειρία στον
τοµέα οπτικοακουστικών παραγωγών, χωρίς άλλη διευκρίνιση;
Θα µπορούσατε, αν όντως ενδιαφερόσασταν ουσιαστικά για όλα
αυτά, να ορίσετε ένα ελάχιστο βασικό σύνολο κριτηρίων επιλο-
γής επί των προτάσεων που κατατίθενται προς αξιολόγηση στις
επιτροπές. Ή για παράδειγµα να δηµιουργήσετε µε διαφάνεια
ένα µητρώο αξιολογητών µε συµµετοχή στελεχών από το δηµό-
σιο για τη στελέχωση των επιτροπών, παράλληλα µε την πρό-
βλεψη, ώστε οι αξιολογητές µε εµπειρία κινηµατογραφικής
παραγωγής να προέρχονται από συγκεκριµένες και προκαθορι-
σµένες ειδικότητες, παραδείγµατος χάριν, σκηνοθέτες, φωτο-
γράφοι, µοντέρ, άτοµα της διεύθυνσης παραγωγής κ.λπ..
Δηλαδή, να είναι άνθρωποι που έχουν ουσιώδη σχέση µε το κι-
νηµατογραφικό έργο στο σύνολό τους και καθολική εµπειρία και
γνώση στο τι απαιτεί µία παραγωγή.

Μια ακόµα δικλίδα ασφαλείας θα ήταν επίσης, σε συνδυασµό
µε το µητρώο, οι εν λόγω επιτροπές να συστήνονται µε κλήρωση
ανά αίτηση και τα µέλη τους να µη µετέχουν, για παράδειγµα, σε
προηγούµενη ή επόµενη διαδικασία πληρότητας ή κρίσης του
ίδιου αιτήµατος. 

Τέλος, αν όντως ενδιαφερόσασταν ουσιαστικά για όλα αυτά,
θα δίνατε µεγαλύτερη έµφαση στον έλεγχο του φυσικού αντικει-
µένου της κρατικής ενίσχυσης, δηλαδή του έργου που υλοποι-
ήθηκε, µετά την ολοκλήρωση βέβαια της παραγωγής του. Σε
αυτό το σηµείο υπάρχει γκρίζα ζώνη ως προς τον έλεγχό του, αν
και πώς αξιοποιήθηκαν οι κρατικές ενισχύσεις σε σχέση µε το
παραγόµενο προϊόν και το πώς ακριβώς πιστοποιείται η ολοκλή-
ρωση ενός επενδυτικού σχεδίου. 

Όµως, εδώ και έναν χρόνο είναι χαρακτηριστική η εν γένει
απουσία οποιουδήποτε κυβερνητικού σχεδιασµού για την πολι-
τιστική παραγωγή της χώρας. Η έλλειψη πολιτικής βούλησης και
οι παλινωδίες του Υπουργείου Πολιτισµού για τη στήριξη χιλιά-
δων καλλιτεχνών και εργαζοµένων στον χώρο του πολιτισµού εν
µέσω οικονοµικής κρίσης, είναι τρανταχτό παράδειγµα αυτής της
πολιτικής. Εξαγγελίες που δεν υλοποιούνται. Υποσχέσεις που δί-
νονται χωρίς αντίκρισµα. Αδιαφανείς διαδικασίες απευθείας ανα-
θέσεων. Οι αντιδράσεις του καλλιτεχνικού κόσµου από την
απουσία ουσιαστικών µέτρων στήριξής του συνεχίζονται έως σή-
µερα. 

Σε ένα τέτοιο πλαίσιο αναρωτιέµαι: Ποια είναι τα επιπλέον κί-
νητρα που δίνονται εν µέσω κρίσης για την ενίσχυση και την τό-
νωση της εγχώριας παραγωγής οπτικοακουστικών έργων;
Ενισχύεται η ντόπια κινηµατογραφία και συνολικά οι εργαζόµενοι
στο συγκεκριµένο κλάδο; Αλήθεια, σας ενδιέφερε πότε ως Κυ-
βέρνηση, πραγµατικά, ο κλάδος αυτός; Σας ενδιέφεραν πότε οι
άνθρωποι που τον υπηρετούν ή ονειρεύονται να τον υπηρετή-
σουν; Είναι ρητορικό, βέβαια, το ερώτηµα. Η απάντηση είναι ξε-
κάθαρη και από την πρακτική σας άλλωστε. Γιατί όπως είδαµε
δύο από τα τριάντα επτά πανεπιστηµιακά τµήµατα που σπεύσατε
να καταργήσετε πριν ακόµα λειτουργήσουν ήταν το Τµήµα Πα-
ραγωγής Οπτικοακουστικών Μέσων και το Τµήµα Κινηµατογρά-
φου στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας, µιας περιοχής που
για την Κυβέρνησή σας είναι ένας τόπος πειράµατος και φτωχο-
ποίησης. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω µε αυτό,
αποτελεί κοινή διαπίστωση ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας όταν µιλάει για απλούστευση, εννοεί την αδιαφάνεια και
όπου µιλάει για επιτάχυνση, υποκρύπτεται συναλλαγή. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Και όσο δεν αλλάζει, δυστυχώς, το µέλλον
του πολιτισµού, όπως και των υπόλοιπων κλάδων, θα είναι περιο-
ρισµένο και ζοφερό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βασίλειος
Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς έχουµε την άποψη

πως το σηµερινό σχέδιο νόµου έχει στόχο να συµπληρώσει µια
προσπάθεια που ξεκίνησε λίγα χρόνια πριν εκ µέρους, κυρίως,
της Ελληνοαµερικανικής κοινότητας, όσον αφορά τη σύσφιξη
των σχέσεών µας στην παραγωγή. Εν προκειµένω, δεν πρέπει να
ξεχνάµε πως κατά τη διάρκεια της κρίσης και όχι µόνο, αρκετοί
Έλληνες ηθοποιοί προσπάθησαν να εργαστούν στο εξωτερικό,
όπως στις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Εκεί υπάρχει το Greek Film Festival στο Λος Άντζελες, καθώς
επίσης το New York Greek Film Festival στη Νέα Υόρκη. Και τα
δύο είναι εξαιρετικά σηµαντικά όχι µόνο για την οµογένεια αλλά
επίσης για τους δυνητικούς τουρίστες στην Ελλάδα, Αµερικα-
νούς και άλλους. Επίσης, υπάρχουν Greek Film Festivals στην
Αυστραλία και στο Λονδίνο. Ενώ εκτός από την οµογένεια,ειδικά
τώρα µε το brain drain που έχει αυξηθεί η µετανάστευση και που
δίνεται στους Έλληνες η δυνατότητα να διατηρούν επαφή µε τη
χώρα µας, µέσω αυτών των φεστιβάλ προβάλλεται η Ελλάδα, ο
ελληνικός κινηµατογράφος και οι δυνατότητές µας στην παρα-
γωγή.

Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τα κίνητρα του ν.4487/2017 και µε την επίσκεψη
του κ. Παππά -είναι θλιβερό πάντως που βυθίστηκε στη δια-
φθορά, εάν ισχύουν αυτά που ακούγονται- καθώς επίσης και του
κ. Τσίπρα στις Ηνωµένες Πολιτείες το 2017 και το 2018 ειδικά σε
µια σηµαντική οικογένεια µε στούντιο στο Σικάγο και στο Το-
ρόντο, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, προσπάθησε να το
κάνει. 

Πρόσφατα δε ο Υφυπουργός Εξωτερικών, ο κ. Φραγκογιάν-
νης, υπεύθυνος για την οικονοµική διπλωµατία και την εξωστρέ-
φεια, συνέχισε στην ίδια γραµµή όσον αφορά την προώθηση των
παραγωγών µε επίσκεψή του στο Σικάγο. Αναφέρεται δε σε
άρθρο που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά ότι έχει σχέσεις µε
ένα ελληνικό στούντιο συµφερόντων της οικογένειας Κωνσταν-
τακόπουλου του Costa Navarino, η οποία ενεπλάκη σε φιλµ προ-
ωθώντας τη Μεσσηνία. 

Εκτός των Ελληνοαµερικανών και της οικογένειας Κωνσταντα-
κόπουλου, η οικογένεια Λάτση έχει, επίσης, διεθνείς εταιρείες
παραγωγής ταινιών, την «1821 Media» και την «Hercules Film
Fund». Συνεργάζεται δε αρκετά χρόνια µε σηµαντικούς αστέρες
του Χόλιγουντ, ενώ υπάρχουν φηµισµένοι Έλληνες σκηνοθέτες
στο εξωτερικό όπως ο Λάνθιµος σήµερα, ο Αγγελόπουλος πα-
λαιότερα και άλλοι. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά τα οπτικοακου-
στικά και τα κίνητρα των παραγωγών, θα ξεκινήσουµε από το ότι
στην ελληνική αγορά υπάρχουν τουλάχιστον τριάντα τέσσερις
εταιρείες παραγωγής µε χίλιους τριακόσιους δεκαεννέα εργα-
ζοµένους, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ενώ η αγορά
έχει συρρικνωθεί, όπως όλες οι άλλες λόγω της κρίσης. 

Είναι πάντως πολύ καλύτερο να στηρίξει η Κυβέρνηση αυτόν
τον τοµέα, από το να µοιράζει χρήµατα στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης για την προβολή του ανύπαρκτου έργου της. Ενώ είναι
πιο σωστό να προβάλλονται ελληνικές σειρές από την τηλεό-
ραση και όχι τούρκικες, πόσω µάλλον µη µεταγλωττισµένες, ει-
δικά µετά τη βεβήλωση της Αγίας Σοφίας από τους βάρβαρους
Τούρκους και τη µετατροπή της σε ισλαµικό τζαµί. 

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, έχουµε υποβάλει ερώτηση στον αρ-
µόδιο Υπουργό για το θέµα της µεταγλώττισης, εάν όχι της απα-
γόρευσης, των τουρκικών ταινιών προπαγάνδας από κανάλια,
που ντρεπόµαστε ειλικρινά για λογαριασµό τους, περιµένοντας
την απάντησή του. 

Τέλος, η συνολική αγορά ψυχαγωγίας και ενηµέρωσης παγκο-
σµίως εκτιµάται στα 2,6 τρισεκατοµµύρια δολάρια, ενώ µόνο η
τηλεοπτική αγορά στα 261,5 δισεκατοµµύρια δολάρια το 2018.
Η κινηµατογραφική αγορά όσον αφορά µόνο τα εισιτήρια, εκτι-
µήθηκε στα 41,7 δισεκατοµµύρια δολάρια το ίδιο έτος, µε µεγα-
λύτερη αυτή των Ηνωµένων Πολιτειών µε 11 δισεκατοµµύρια
δολάρια. Μαζί µε την αγορά βίντεο δε, η οποία είναι πολύ σηµαν-
τική, ανέρχεται διεθνώς στα 136 δισεκατοµµύρια δολάρια. Πρώ-
τες είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες µε 32,3 δισεκατοµµύρια,
ακολουθεί η Κίνα µε 15,8 δισεκατοµµύρια, η Ιαπωνία µε 7,9 τρι-
σεκατοµµύρια -πάντοτε δολάρια-, το Ηνωµένο Βασίλειο µε 4,7
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δισεκατοµµύρια και τη Γερµανία µε 3,4 δισεκατοµµύρια, όπως
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Όσον αφορά, όµως, τον αριθµό των ταινιών, πρωταθλήτρια
είναι η Ινδία µε το Bollywood µε χίλιες οκτακόσιες ταινίες το 2018
και ακολουθεί η Νιγηρία µε εννιακόσιες ενενήντα επτά, η Κίνα µε
οκτακόσιες εβδοµήντα τέσσερις η Ιαπωνία µε εξακόσιες εβδο-
µήντα τέσσερις και οι Ηνωµένες Πολιτείες µε εξακόσιες εξήντα. 

Σε σχέση µε τον κλάδο των ηλεκτρονικών παιχνιδιών, που επί-
σης καλύπτεται από τα κίνητρα του νόµου, είναι πάρα πολύ ση-
µαντικός. Ειδικότερα τα videogames στην Ελλάδα αναπτύσσονται
µε αυξανόµενο ρυθµό, ενώ το 2017 ο τζίρος της εγχώριας αγο-
ράς, της ελληνικής αγοράς, υπερέβη τα 60 εκατοµµύρια ευρώ,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, µαζί µε άλλες διεθνείς στα-
τιστικές, έτσι ώστε να υπάρχει µια ολοκληρωµένη εικόνα, απλά
δεν την αναφέρουµε εδώ για να µην χαθεί περισσότερος χρόνος. 

Υπάρχει δε, συνέργεια µε συναφείς τοµείς της πληροφορικής,
µε το «Fintech», µε τις ηλεκτρονικές πληρωµές, µε τα οπτικοα-
κουστικά εφέ, µε τα στοιχήµατα, µε την κινητή επικοινωνία και
µε τα κινητά µίντια.

Θυµίζουµε εδώ την εξαγορά των ελληνικών startups «AD-
SORBA» στα τυχερά παιχνίδια και της «SQUIZ DOM» στα κινητά
παιχνίδια.

Σηµαντική ανάπτυξη µπορεί να έχουν επιπλέον τοµείς, όπως
η εικονική πραγµατικότητα µε χρήση της για επισκέψεις σε µου-
σεία, οι εφαρµογές διαδραστικών σπορ, όπως και οι διαγωνισµοί
σε ηλεκτρονικά παιχνίδια, που σύµφωνα µε την «DELOITTE» θα
έχουν έσοδα στις Ηνωµένες Πολιτείες της τάξης του 1,5 δισεκα-
τοµµυρίου δολαρίων.

Γενικότερα πάντως, σε σχέση µε την οπτικοακουστική βιοµη-
χανία, εκτός από τις Ηνωµένες Πολιτείες, σηµαντικές επιτυχίες
έχει η Ανατολική Ευρώπη τόσο όσον αφορά την πολιτιστική προ-
σφορά όσο και την οικονοµική δραστηριότητα. Κυρίως η Τσεχία
µε τη συµβολή προβεβληµένων ατόµων, όπως ο γνωστός Μίλος
Φόρµαν, η Πολωνία που προωθεί ειδικά την παράδοση και τα κι-
νούµενα σχέδια, καθώς επίσης η Ουγγαρία, τα έσοδα της οποίας
έχουν φτάσει στα 464 εκατοµµύρια ευρώ το 2019 µε τριακόσιες
δεκαεννιά παραγωγές, από τις οποίες ογδόντα τρεις διεθνείς,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Πρόκειται πραγµατικά, για
µια µεγάλη βιοµηχανία στην Ουγγαρία.

Ένα άλλο όφελος είναι η πώληση των ελληνικών προϊόντων
και ο τουρισµός, σηµειώνοντας πως στην Ελλάδα ταινίες όπως
ο «Ζορµπάς» και άλλες έχουν προωθήσει σηµαντικά τις τουριστι-
κές µας αφίξεις. Για παράδειγµα, όταν προβλήθηκε το «Ποτέ την
Κυριακή» και ο «Ζορµπάς», η άνοδος ήταν 24% και 29% αντί-
στοιχα, ενώ είναι γνωστό το αποτέλεσµα για την Κεφαλονιά και
τη Σκόπελο από τις ταινίες «Το Μαντολίνο του Λοχαγού Κορέλι»
και το «Mamma Mia», όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, πάν-
τοτε µε την ελπίδα να µελετηθούν τα Πρακτικά, για να βοηθηθεί
η χώρα µας, όσο το δυνατόν περισσότερο. Αυτός είναι ο στόχος
µας ως Ελληνική Λύση.

Πολλές άλλες χώρες, βέβαια, έχουν βοηθηθεί από τον οπτι-
κοακουστικό κλάδο, όπως η Νέα Ζηλανδία µε τον «Άρχοντα των
Δαχτυλιδιών» και η Βόρεια Ιρλανδία µε το «Game of Thrones».

Όσον αφορά τα κίνητρα παραγωγής, στα άρθρα 2 και 5 θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά έναν δικό µας πίνακα, αυτόν που πα-
ρέχει η Ελλάδα µε το σηµερινό σχέδιο νόµου σε σύγκριση µε
άλλες χώρες, σηµειώνοντας πως ταινίες µε ελληνικά θέµατα,
όπως το «Τροία», που γυρίστηκε το 2003 στη Μάλτα και στο Με-
ξικό, το «Αλέξανδρος ο Μέγας» το 2004 στο Μεξικό ή «Οι 300»,
που γυρίστηκε εντελώς ψηφιακά στο Μόντρεαλ βοήθησαν επί-
σης την Ελλάδα.

Με κριτήριο τον πίνακά µας διαπιστώσαµε πως τα κίνητρα που
προσφέρει η Ελλάδα, η αύξηση δηλαδή των επιλέξιµων δαπανών
στο 40% από 25%, είναι πάρα πολύ γενναιόδωρα, γεγονός που
µας προξένησε εντύπωση και θα θέλαµε να ρωτήσουµε γιατί.

Εκτός αυτού, οι επιλέξιµες δαπάνες είναι κάπως ελαστικές,
όσον αφορά το ποσόν, που τελικά δαπανάται στην Ελλάδα, ενώ
υποθέτουµε πως αποσύρεται το ανώτατο όριο των 5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Γιατί, αλήθεια; Δεν πρέπει να υπάρχει κάποιο όριο;

Έχουµε επίσης τις εξής αντιρρήσεις, όσον αφορά τον έλεγχο
των παραγωγών στα άρθρα 7 και 8.

Πρώτον, δεν είδαµε ούτε εδώ ούτε στον αρχικό ν.4487/2017
κάποιον έλεγχο στη διαδικασία επιλογής για το πολιτιστικό πε-
ριεχόµενο ή για την πολιτιστική συµβολή, όπως αποκαλείται σε
άλλες χώρες, κάτι που είναι πολύ σηµαντικό.

Ειδικότερα, η βιοµηχανία θεάµατος χρησιµοποιείται για λό-
γους προπαγάνδας σε περιόδους πολέµου, αλλά και ειρήνης,
ενώ προωθεί συγκεκριµένα µηνύµατα, που αφορούν την κοινω-
νία, αλλά και την οικονοµία. Ως εκ τούτου, είναι απαραίτητος ο
έλεγχος.

Δεύτερον, δεν υπάρχει επίσης έλεγχος όσον αφορά τα θέµατα
ασφάλειας κατά την παραγωγή ταινιών, θυµίζοντας πως έχουν
χρησιµοποιηθεί ως κάλυµµα πολλές φορές για κατασκοπευτικές
κινήσεις ή για τη σύλληψη του εµπόρου ναρκωτικών, του γνω-
στού «El Chapo», όπως θα καταθέσουµε επίσης στα Πρακτικά.

Τι προβλέπεται, για παράδειγµα, εάν τα ξένα συνεργεία συλ-
λέγουν φωτογραφίες στρατιωτικών βάσεων, καταγράφουν αντι-
πάλους, ή στρατολογούν ανθρώπους; Δεν είδαµε απολύτως
τίποτα στο νοµοσχέδιο.

Τέλος, η προθεσµία για αξιολόγηση εντός δέκα ηµερών στο
άρθρο 7 είναι ασφυκτική, χωρίς να υπάρχει κάποιος κατανοητός
λόγος. Ενώ οι παραγωγές απαιτούν χρόνο, πρέπει να γίνεται σω-
στός έλεγχός τους σε συνεργασία µε τις υπηρεσίες ασφάλειας,
τις αρχαιολογικές υπηρεσίες και λοιπά.

Σε σχέση µε το άλλο µεγάλο µέρος του νοµοσχεδίου, µε την
ψηφιακή διακυβέρνηση επιγραµµατικά, ασφαλώς δεν είναι πα-
νάκεια, αλλά µία βασική επιδίωξη των ΣΕΒ, «διαΝΕΟσις» που
οδηγεί στα εξής: Πρώτον, στη µείωση του κόστους του δηµο-
σίου, δεύτερον, στη µείωση του κόστους των τραπεζών και στην
αύξηση των ήδη υπέρογκων προµηθειών τους, καθώς επίσης,
τρίτον, στην εκµετάλλευση των προσωπικών δεδοµένων, που
αναφέραµε στο νοµοσχέδιο για το Ελεγκτικό Συνέδριο, η οποία
έχει χαρακτηριστεί από τον κ. Σκέρτσο του ΣΕΒ ως το πετρέλαιο
του εικοστού πρώτου αιώνα. Δεν πρόκειται ούτε για τη βελτίωση
των υπηρεσιών ούτε για την ασφάλειά τους, όπως διαπιστώθηκε
από την απάτη της γερµανικής «WIRECARD», από τα µηνύµατα
που έστειλε πρόσφατα η «ALPHA BANK», από τις χρεώσεις της
Πειραιώς την Πρωτοχρονιά ή από τον µεγάλο αριθµό των εκκρε-
µών συντάξεων στον e-ΕΦΚΑ.

Αποτελεί, βέβαια, µία βελτίωση όσον αφορά την εκτύπωση δι-
καιολογητικών από το σπίτι ή τη συνταγογράφηση, που έπρεπε
να είχαν ήδη δροµολογηθεί.

Σε σχέση, όµως, µε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς,
πρόκειται για κάτι εντελώς απαράδεκτο, πόσω µάλλον όταν η Ελ-
λάδα είναι η µοναδική χώρα στην Ευρώπη, που τους έχει υιοθε-
τήσει.

Από την άλλη πλευρά, κλείνοντας, η ψηφιακή µετάβαση έγινε
πολύ απότοµα, οπότε οι πολίτες δεν είναι εξοικειωµένοι µε τους
κινδύνους, ενώ αρκετοί δεν διαφυλάσσουν τα προσωπικά τους
συνθηµατικά και δεδοµένα, δίνοντάς τα σε γνωστούς, σε λογι-
στές και λοιπά, για να τους εξυπηρετήσουν.

Τι θα συµβεί όταν διαπιστωθούν υποκλοπές; Για παράδειγµα,
έχει αναφερθεί ο κίνδυνος από την απάτη στη διαβούλευση, που
δεν γνωρίζουµε πώς θα τον αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση. Ποιος
εξασφαλίζει τους πολίτες από απάτες; Τι σχεδιάζεται για την εξυ-
πηρέτηση όσων δεν είναι εξοικειωµένοι και για τις ωφεληµένες
τράπεζες, που µείωσαν το δίκτυό τους επενδύοντας 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ στη µηχανογράφηση, ταλαιπωρώντας τους Έλ-
ληνες µε τα χρήµατα των οποίων επιβίωσαν;

Δεν αναφέρεται πάντως, πουθενά από το Γενικό Λογιστήριο
το κόστος των προµηθειών για τα µηχανογραφικά συστήµατα,
αλλά µόνο σε επίπεδο προσωπικού, γεγονός που θεωρούµε εν-
τελώς απαράδεκτο.

Αν και είµαστε, λοιπόν, υπέρ του εκσυγχρονισµού των διαδι-
κασιών, διατηρούµε πολύ µεγάλες επιφυλάξεις για τα άρθρα 14
έως 22 µε εξαίρεση το 13. Ειδικά τα άρθρα 20 έως 22 µάλλον
αφορούν προσλήψεις των «δικών µας παιδιών», ενώ όσον αφορά
το Μητρώο Ανηλίκων στα άρθρα 23 και 24 δεν αναφέρεται η εθνι-
κότητά τους. Εποµένως, εάν δεν διευκρινιστεί, ασφαλώς δεν θα
το ψηφίσουµε, για να µην υποστηρίξουµε, µεταξύ άλλων, µέσα
από αυτό κυκλώµατα διακίνησης ανηλίκων.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλαγής. Θα ακολουθήσει, όπως εί-
παµε, ο κ. Ρουσόπουλος, η κ. Αλεξοπούλου, ο κ. Παφίλης, Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ και µετά ο Υφυπουργός κ.
Ζαριφόπουλος.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, ελάτε στο Βήµα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο για να τοποθετηθώ για την τροπολογία µε

αριθµό 390 που αφορά την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών.
Όµως, θα µου επιτρέψετε, πριν αναφερθώ στην τροπολογία, να
κάνω τρεις εισαγωγικές παρατηρήσεις. 

Πρώτα απ’ όλα, θέλω από το Βήµα της Βουλής να εκφράσω την
απερίφραστη καταδίκη στην προκλητική ενέργεια Ερντογάν να µε-
τατρέψει την Αγία Σοφία σε τζαµί, µία απόφαση, που προσβάλλει
τον ελληνισµό, τον χριστιανισµό απανταχού της γης, αλλά να µου
επιτρέψετε να πω ότι προσβάλλει και όλο το σύγχρονο δυτικό πο-
λιτισµό. Επίσης, είναι µια απόφαση, που δεν µπορεί πλέον να µεί-
νει στη λεκτική καταδίκη των διεθνών οργανισµών και των εταίρων. 

Μιας και είµαστε στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, θα περιορι-
στώ στα όρια του κοινοβουλευτισµού και εφόσον η χώρα µας αυτή
τη στιγµή έχει την Προεδρία της Επιτροπής Υπουργών του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης, ενός οργανισµού που έχει πολύ ψηλά στην
ατζέντα του τα ζητήµατα σεβασµού πολιτιστικής κληρονοµιάς, αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων και έκφρασης των θρησκευτικών ελευθε-
ριών και πεποιθήσεων, θεωρώ ότι θα πρέπει να αναληφθεί και
ανάλογη πρωτοβουλία, ώστε να επιβληθούν κυρώσεις στην Τουρ-
κία. 

Η δεύτερη παρατήρηση έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο, όπου
ήδη ο εισηγητής µας κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος αναφέρ-
θηκε στα θετικά που περιλαµβάνει και βεβαίως, οφείλουµε να
υπερθεµατίσουµε, ιδιαίτερα στο κοµµάτι της ενίσχυσης της ψη-
φιακής διακυβέρνησης, πόσω µάλλον στο άρθρο 14, που αφορά
την ειδική αγωγή και τον τρόπο µε τον οποίον θα αποζηµιώνονται
οι θεραπείες των παιδιών, που κάνουν ειδική αγωγή, που µέχρι
και σήµερα δυστυχώς, αναγκάζονται να κανονίσουν ραντεβού
που τοποθετείται δύο και τρεις και τέσσερις εβδοµάδες µετά, για
να κάνουν αυτοπρόσωπη παρουσία και να πάρουν τα χρήµατα,
που έχουν δαπανήσει για την θεραπεία των παιδιών τους. Θέλω
να πιστεύω ότι αυτές οι εικόνες θα ανήκουν στο παρελθόν.

Δράττοµαι όµως της ευκαιρίας από την τροπολογία µε αριθµό
386, που έχει καταθέσει το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και αφορά τις ραδιοσυχνότητες, να πω το εξής, επειδή έχουµε
ήδη αναπάντητη µία ερώτηση, που έχουµε καταθέσει από τις 8
Μαΐου και συγκεκριµένο αίτηµα να συγκληθεί η Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου και η Δηµόσιας Διοίκησης, ώστε να µας ενη-
µερώσει ο Υπουργός για το θέµα των υψηλών χρεώσεων στα
δεδοµένα κινητής τηλεφωνίας, γεγονός που αναδείχθηκε µε την
πρόσφατη έρευνα της Επιτροπής Ανταγωνισµού και ακόµα δεν
έχουµε πάρει απάντηση. 

Μάλιστα, µας απάντησε µόνο η Επιτροπή Ανταγωνισµού και
όχι η  Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων και
θυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού στην
έρευνά της µιλούσε για µικρό αριθµό εταιρειών, που λειτουργούν
στη χώρα µας. Σας το είχε θέσει και η κ. Γιαννακοπούλου στην
επιτροπή, ότι αυτό βεβαίως αποβαίνει εις βάρος του ανταγωνι-
σµού και εις βάρος των χρεώσεων, που υφίστανται οι Έλληνες
πολίτες, από τις υψηλότερες στην Ευρώπη και στις χώρες του
ΟΟΣΑ. Μιλούσε για φραγµούς εισόδου νέων εταιρειών λόγω των
όρων της διενεργούµενης δηµοπρασίας για το φάσµα ραδιοσυ-
χνοτήτων. 

Βεβαίως, στο ερώτηµά µας καταθέσαµε και συγκεκριµένα θέ-
µατα: Αν προτίθεσθε να πάτε σε δέσµευση φάσµατος συχνοτή-
των για νεοεισερχόµενο ανταγωνιστή, ώστε να υπάρχει πτώση
των τιµών, προσωρινή υποχρέωση εθνικής περιαγωγής, παρά-
ταση υποχρέωσης εκπλήρωσης κριτηρίων ανάπτυξης, ώστε να
µπορούν και µικρότεροι παίκτες να µπουν στην αγορά και να αυ-

ξηθεί ανταγωνισµός και βεβαίως, υψηλότερο όριο φάσµατος στα
3.440-3.800 GHz για νέες εταιρείες, µε περιορισµό στο µέγιστο
φάσµα, που χορηγείται ανά πάροχο στις ζώνες 700-2.100 και
αυτή που προανέφερα. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε πάρει καµµία απάντηση
µέχρι σήµερα και βεβαίως, δεν έχετε έρθει στην επιτροπή να µας
ενηµερώσετε αν εσείς πιστεύετε ότι οι χρεώσεις αυτές είναι υψη-
λές και τι προτίθεστε να κάνετε. Το λέµε γιατί η Εθνική Επιτροπή
είναι αυτή, που θέτει βεβαίως τους όρους για τη διενέργεια της
δηµοπρασίας, αλλά νοµίζω ότι είναι και πολιτική απόφαση της
Κυβέρνησης για το αν θα ενισχύσει τον ανταγωνισµό και θα προ-
στατεύσει τους καταναλωτές από τις υπέρογκες χρεώσεις για τη
χρήση δεδοµένων κινητής τηλεφωνίας. 

‘Οσον αφορά την τροπολογία 390 για την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών, που κατατέθηκε εσπευσµένα και εντελώς αιφνι-
διαστικά την Παρασκευή, πρόκειται για αποψίλωση της Υπηρε-
σίας και όχι βεβαίως για εκσυγχρονισµό, όπως επικαλείστε και
οι βασικές αλλαγές αφορούν σε δύο ζητήµατα που εγείρουν και
δύο σοβαρά ερωτήµατα. Η νευραλγικής σηµασίας Διεύθυνση
Ηλεκτρονικών Πληροφοριών, µαζί µε το προσωπικό και την υπο-
δοµή της κεντρική, αλλά και περιφερειακή, µεταφέρεται στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και εντάσσεται ως νέα αυτοτελής Δι-
εύθυνση στο ΓΕΕΘΑ. 

Ένα πρώτο ζήτηµα που τίθεται εδώ είναι γιατί, εφόσον µετα-
φέρονται οργανικές θέσεις της εν λόγω Διεύθυνσης από την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας,
τελικά οι µεταφερόµενοι υπάλληλοι εντάσσονται στη νέα Διεύ-
θυνση σε προσωποπαγείς θέσεις και δεν διατηρούν τις οργανι-
κές τους θέσεις. Βεβαίως, είναι σαφές γιατί γίνεται αυτό,
προκειµένου να σας λύσει τα χέρια στην αναδιοργάνωση της δι-
εύθυνσης που προφανώς σχεδιάζετε, µε κατάρτιση νέου οργα-
νογράµµατος και πρόβλεψη οργανικών θέσεων, που δεν είναι
βέβαιο ότι θα τις καταλάβουν οι µεταφερόµενοι υπάλληλοι. 

Άρα, στόχος σας είναι να επανασχεδιαστεί η εν λόγω Υπηρε-
σία µε νέο προσωπικό ή και προσωπικό που υπηρετεί ήδη στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και αυτό είναι ένα µείζον ζήτηµα που
θα επανέλθω στη συνέχεια. 

Βεβαίως, δεν υπάρχει ζήτηµα για σας, γιατί µεταφερόµενοι
υπάλληλοι, αφού κάνουν την ίδια δουλειά, δεν διατηρούν τις
ίδιες απολαβές και πάτε στη µέθοδο της προσωπικής διαφοράς
ούτε βεβαίως στις εξαιρέσεις δεν συµπεριλαµβάνεται το γεγονός
ότι µέλη του προεδρείου του συλλόγου εργαζοµένων, που προ-
ΐστανται όλων των υπαλλήλων της Υπηρεσίας, αυτοµάτως µετα-
τάσσονται σε άλλο Υπουργείο, ενώ ο ν.1264 είναι σαφής και
απαγορεύει µετατάξεις, όταν πρόκειται για συνδικαλιστές. 

Επιπροσθέτως, ιδρύεται Κέντρο Τεχνολογικής Υποστήριξης,
Ανάπτυξης και Καινοτοµίας. Η δε Υπηρεσία ενισχύεται µε ειδικό
λογαριασµό για να µπορέσει να χρηµατοδοτήσει το κέντρο αυτό. 

Είναι αντιφατικό να µιλάτε για εκσυγχρονισµό της ΕΥΠ, όταν
αποκόπτετε µια υπηρεσία αιχµής από αυτήν και την υπαγάγετε
σε άλλο Υπουργείο και την ίδια στιγµή, ιδρύετε κέντρο, το οποίο
θα µπορούσε ακριβώς να χρησιµεύσει για να εκσυγχρονίσει τη
µεταφερόµενη διεύθυνση. Είµαστε πολύ επιφυλακτικοί όταν µι-
λάτε για χρηµατοδότηση και άλλων φορέων από άλλους φορείς,
πλην του ελληνικού δηµοσίου, για λόγους ασφαλείας αλλά και
ανεξαρτησίας της Υπηρεσίας αυτής. 

Άρα, είναι σαφής η διαφωνία µας επί της αρχής της προτεινό-
µενης ρύθµισης για µείζονες λόγους πολιτικούς, ιστορικούς
αλλά και εθνικούς, που είναι εύκολα και κατανοητοί αλλά και αν-
τιληπτοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών σχεδιάστηκε ως µια πολιτική

υπηρεσία και αποτελείται από πολιτικό προσωπικό µε σκοπό να
υπάγεται στον δηµοκρατικό έλεγχο του κράτους. Το στράτευµα
βεβαίως ήθελε πάντα να δηµιουργήσει µια δικιά του υπηρεσία
πληροφοριών και ξέρετε πολύ καλά ότι και ο προηγούµενος
Υπουργός Άµυνας κ. Καµµένος, είχε διακαή πόθο να κάνει κάτι
ανάλογο. Δεν είναι όµως αυτός ο τρόπος διά της µεταφοράς του
προσωπικού, για να το επιτύχει. 
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Η νευραλγική διεύθυνση, που θέλετε να µεταφέρετε πρέπει να
παραµείνει και να λειτουργεί εκεί που βρίσκεται και να εκσυγχρο-
νιστεί βεβαίως, µε δράσεις και προγράµµατα, χωρίς αυτό να γίνει
κατ’ ανάγκη µε χρηµατοδότηση από τρίτους ή µε ερευνητικά κέν-
τρα του ν.4310/2014. Θα πρέπει να γίνει µε χρήµατα και πόρους
του δηµοσίου αποκλειστικά. 

Γι’ αυτό θεωρούµε τη µεταφορά αυτή άκαιρη, ιδιαίτερα µε τον
τρόπο που επιχειρείται να γίνει. Η αλλαγή διοίκησης σε µια ευαί-
σθητη µονάδα της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών δεν µπορεί
να γίνει χωρίς να λάβετε υπόψη ιστορικούς λόγους, για τους
οποίους η Υπηρεσία αυτή λειτουργεί ως πολιτική υπηρεσία. Το
στράτευµα -επαναλαµβάνω- µπορεί να αναπτύξει δική του ανά-
λογη υπηρεσία. Δεν µπορεί όµως να χρησιµοποιήσει µια υπηρε-
σία που από την κουλτούρα και τη φύση της λειτουργούσε µέχρι
τώρα υπό πολιτική διεύθυνση για πολύ συγκεκριµένους ιστορι-
κούς, αλλά και εθνικούς λόγους. 

Παίζετε µε τη φωτιά, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί τόσο η τρο-
πολογία όσο και ο τρόπος που κατατέθηκε µάς βρίσκουν αντίθε-
τους. Την χαρακτηρίζουµε τουλάχιστον ανιστόρητη και
εκφράζουµε βεβαίως, τη ριζική µας διαφωνία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όσοι διάγουν την πέµπτη-έκτη δεκαετία της ζωής τους θα θυ-

µούνται ότι στα πρώτα παιδικά τους χρόνια, πηγαίνοντας στον
κινηµατογράφο, πριν αρχίσει η ταινία βλέπαµε ένα πεντάλεπτο
ή επτάλεπτο µε τα λεγόµενα «ΕΠΙΚΑΙΡΑ». Ήταν ένα µικρό δελτίο
ειδήσεων, το οποίο είχε κινηµατογραφήσει η Κινηµατογραφική
Υπηρεσία του Υπουργείου Τύπου. Παλαιότερα, το αντίστοιχο πα-
ραγόταν από την Κινηµατογραφική Υπηρεσία του Στρατού και
πιο παλιά από ιδιώτες, όπως για παράδειγµα από τους αδελφούς
Μανάκη που ήταν οι πρώτοι στα Βαλκάνια από το 1905, οι οποίοι
κινηµατογράφησαν γεγονότα της καθηµερινότητας, της κοινω-
νικής και πολιτικής ζωής.

Όταν το 2004 ανέλαβα χρέη Υπουργού Επικρατείας µε αρµο-
διότητα τον Τύπο, θυµάµαι ότι µε τους συνεργάτες µου ζήτησα
να επισκεφτώ, τα αρχεία, που φυλάσσονταν σε ένα κτήριο-απο-
θήκη στο Γέρακα. Εκεί υπήρχαν οκτακόσιες πενήντα ώρες υλικό,
εκατό χρόνια της νεότερης ελληνικής ιστορίας σε συνθήκες αξιο-
πρεπείς, αλλά ακαταλληλογράφητα και αψηφιοποίητα. Τότε η
ψηφιοποίηση ήταν κάτι πάρα πολύ καινούργιο.

Ξεκινήσαµε και ψηφιοποιήσαµε αυτές τις οκτακόσιες πενήντα
ώρες υλικού και ιδρύσαµε -είχα την τιµή να το εισηγηθώ στη
Βουλή των Ελλήνων- το Εθνικό Οπτικοακουστικό Αρχείο. Έµεινα
ήσυχος, κύριε Υπουργέ -θα καταλάβετε γιατί έχει την αξία της
αυτή η µικρή ιστορική αναδροµή- ότι µπήκαν πλέον τα πράγµατα
σε µία σειρά, µπήκε το νερό στο αυλάκι και η ελληνική ιστορία
είχε αποτυπωθεί στο φιλµ και εν συνεχεία ψηφιακά, άρα θα
ζούσε για πάντα. Διότι, όπως ξέρουν όσοι έχουν ασχοληθεί λίγο,
το φιλµ είναι εύφλεκτο και πολύ γρήγορα µπορεί να καταστρα-
φεί. Μια µικρή φωτιά σε εκείνο το αρχείο στον Γέρακα θα είχε
εξαφανίσει εκατό χρόνια εθνικής οπτικοακουστικής ιστορίας. 

Ταυτοχρόνως, δουλέψαµε µε τους συνεργάτες µου το αρχείο
της ΕΡΤ. Έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο, όπου, όπως, πληροφο-
ρούµαι, κάποιοι ιδιώτες διεκδικούν ακόµα και τη δίκη της χούν-
τας ως δική τους, παρακαλώ! Μάλιστα, όπως έµαθα πρόσφατα,
πρωτοδίκως κέρδισαν. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Κάποια στιγµή, γύρω στο 2010, όταν
ήρθε η επόµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, δυστυχώς το
Εθνικό Οπτικοακουστικό Αρχείο καταργήθηκε. Κόστιζε 600.000
ευρώ τον χρόνο στην ελληνική πολιτεία. Προτίµησε, λοιπόν, η κυ-
βέρνηση τότε να το καταργήσει και να το µεταφέρει στην ΕΡΤ. 

Θα µου πει κάποιος: Μα, εσύ που υπήρξες δηµοσιογράφος
παλιά, ενοχλήθηκες που πήγε το αρχείο στην ΕΡΤ; Εγώ που
ήµουν δηµοσιογράφος θυµάµαι ότι το 1989, όταν ξεκινήσαµε την
ιδιωτική τηλεόραση, ήµουν εκ των στελεχών εκείνων, που ξεκί-
νησαν το πρώτο ιδιωτικό κανάλι. Κάποιοι εκ των τεχνικών ή
άλλων ειδικοτήτων της κρατικής τηλεόρασης πήγαιναν σε ιδιω-
τικά κανάλια µε την «προίκα» τους, δηλαδή µε υλικό αρχείου από

το παρελθόν, που κατείχε η ΕΡΤ ή το ελληνικό δηµόσιο και έτσι
ζητούσαν τα δέοντα, δηλαδή να πιάσουν δουλειά στα ιδιωτικά
κανάλια. Μάλιστα, το 2004, λίγο πριν αρχίσουν οι Ολυµπιακοί
Αγώνες, είχαµε συλλάβει κάποιον που µε µια ολόκληρη κούτα
υλικού έφευγε για να τη δώσει ποιος ξέρει πού. Γι’ αυτό, είχα
αποφασίσει ότι δεν θα πήγαινα το αρχείο στην ΕΡΤ.

Το Εθνικό Οπτικοακουστικό Αρχείο πούλαγε περίπου 2.500
ευρώ το λεπτό, το υλικό εκείνο σε ξένα ή σε ελληνικά κανάλια,
µε την υποχρέωση, βεβαίως, να το δηµοσιοποιήσουν ανάλογα
µε τη σύµβαση που θα είχαν, για µία ή δύο ή τρεις φορές. Φαν-
ταστείτε, µια και είχαµε ή θα έχουµε Ολυµπιακούς Αγώνες -δεν
τους έχουµε φέτος, όπως προβλεπόταν, αλλά του χρόνου- την
αφή της φλόγας του ’36, που είναι η πρώτη αφή φλόγας. Η µόνη
χώρα διεθνώς, που έχει αυτό το πνευµατικό δικαίωµα είναι η Ελ-
λάδα. Άρα, λοιπόν, ανάµεσα σε διακόσιες χώρες, που µετέχουν
στους Ολυµπιακούς Αγώνες, µόνο η Ελλάδα θα µπορούσε να
αξιοποιήσει αυτό το υλικό, εισπράττοντας πολύ περισσότερα
χρήµατα από το κόστος του Εθνικού Οπτικοακουστικού Αρχείου. 

Έχουν περάσει εκείνες οι εποχές. Αργότερα, ήρθε -πρέπει να
οµολογήσω- η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και έφτιαξε το ΕΚΟΜΕ.
Έρχεται ο Υπουργός σήµερα και ενισχύει το ΕΚΟΜΕ. Χαίροµαι
ιδιαιτέρως, γιατί γίνεται αυτό, γιατί το Εθνικό Κέντρο Οπτικοα-
κουστικών Μέσων ήταν και είναι απαραίτητο. Ήµασταν τότε η
µόνη χώρα στην Ευρώπη, που δεν είχε Εθνικό Οπτικοακουστικό
Αρχείο. 

Είναι πολυποίκιλη και πολύπλευρη πλέον η δραστηριότητα του
ΕΚΟΜΕ. Αυτά τα οποία κάνει ο σηµερινός Υπουργός µε τους συ-
νεργάτες του Υφυπουργούς -αξιολογότατοι και οι τρεις τους-
είναι πράγµατα που εγώ τα είχα ονειρευτεί το 2004, αλλά δυστυ-
χώς δεν έγιναν. Αυτή την έννοια έχει αυτό που σας είπα µέχρι
τώρα, κύριε Υπουργέ και κύριοι Υφυπουργοί. Φροντίστε όσο
µπορείτε να ενισχύσετε αυτό το έργο, για να µην έρθει κάποιος
επόµενος και το καταστρέψει. Δεν είναι εύκολο πια. Ήρθε και η
πανδηµία και όλα γίνονται πολύ πιο γρήγορα ψηφιακά, όχι από
µόνα τους, όχι από Θεού, αλλά µε τη δική σας πολύ σηµαντική
παρέµβαση.

Το ψηφιακό µέρισµα, η ψηφιοποίηση, η τηλεϊατρική, για την
οποία µιλούσα το 2005-2006, όταν κάναµε το ψηφιακό µέρισµα
για πρώτη φορά στη χώρα µας, όταν προχωρήσαµε σε ψηφιακές
εκποµπές -και δεν ήταν µόνο για την τηλεόραση για να έχει κα-
λύτερη ποιότητα στις ταινίες ή στο ποδόσφαιρο, αλλά κυρίως γι’
αυτό το ψηφιακό µέρισµα βεβαίως, και την τηλεϊατρική, στην
οποία αναφέρθηκε και ο κ. Ταγαράς στην εισήγησή του στην
αρχή αυτής της συζήτησης- ήταν τα σηµαντικότερα πράγµατα.

Κλείνω λέγοντας ότι σήµερα η γραφειοκρατία µειώνεται και
δεν ψηφιοποιείται. Δεν κάνουµε, δηλαδή, αυτό το οποίο θα έκα-
ναν ή έχουν κάνει κάποιοι άλλοι σε άλλες χώρες, δηλαδή απλώς
να ψηφιοποιούµε τα κείµενα. Μειώνουµε γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες κι αυτό είναι κάτι, που το αντιλαµβάνεται ο πολίτης.

Επιτρέψτε µου, µέρος από τη δική σας χαρά, κύριε Υπουργέ
και κύριοι Υφυπουργοί, να λάβω κι εγώ σήµερα. Σας ευχαριστώ
πολύ και σας συγχαίρω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ρουσόπουλο. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αναστασία-Αικατερίνη Αλεξοπούλου

από την Ελληνική Λύση. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι πράγµατι πολύ σηµαντικό που έρχεται ένα τέτοιο νοµοσχέ-
διο προς ψήφιση στη Βουλή των Ελλήνων κι αυτό γιατί όλοι θα
συµφωνήσουµε ότι η χώρα µας, όλα τα προηγούµενα χρόνια,
ήταν πίσω σε σχέση µε όλα αυτά που συζητάµε σήµερα, από την
αντιµετώπιση των οπτικοακουστικών µέτρων ως τις ψηφιακές δη-
µόσιες υπηρεσίες, γενικά τη διευκόλυνση της ψηφιακής επαφής
του πολίτη και των επιχειρήσεων µε το δηµόσιο. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, πάνω στο σηµαντικό αυτό σχέδιο
νόµου, να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις, χρήσιµες, νοµίζω. Και
αυτό, επειδή όπως δείχνει η εµπειρία ενός έτους στη Βουλή,
όσες φορές εσείς της Κυβέρνησης ακούσατε την Ελληνική Λύση,
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τότε µόνο κέρδος υπήρξε για την Ελλάδα και καλό για την κοι-
νωνία µας. 

Βασικό τµήµα του νοµοσχεδίου αποτελεί η προώθηση και η
απλούστευση των διαδικασιών για την ενίσχυση της παραγωγής
οπτικοακουστικών έργων. Ο Υπουργός κ. Πιερρακάκης είχε επι-
σηµάνει σε ανύποπτο χρόνο ότι η Ελλάδα είναι ένα φυσικό
στούντιο, το οποίο όµως, λόγω των χρονοβόρων διαδικασιών,
κανείς δεν επέλεγε. Έτσι, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι µε το νο-
µοσχέδιο προωθούνται οι απλούστερες διαδικασίες. Θα συµβεί,
όµως, αυτό σήµερα µε τον νέο αυτό νόµο; Φοβάµαι πως δύ-
σκολα. Και αυτό, γιατί αν και µε το πρώτο κεφάλαιο του νοµο-
σχεδίου ενισχύετεοικονοµικά το ΕΚΟΜΕ, δηλαδή τον αρµόδιο
φορέα για να έρθουν παραγωγοί από το εξωτερικό, εντούτοις
δεν αποσαφηνίζεται σε ποιο Υπουργείο θα εντάσσονται οι αρµο-
διότητες, σε ποιο Υπουργείο θα χαράσσεται η γραµµή. Θα είναι
το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το Υπουργείο Πολιτι-
σµού ή κάποιο άλλο Υπουργείο; 

Σε ό,τι αφορά την προσέλκυση ξένων παραγωγών στην Ελ-
λάδα, σας ρωτώ πάνω στο άρθρο 12, όπου αναφέρεστε στα κί-
νητρα, γιατί δεν δίνουµε και άλλα κίνητρα, κυρίως φορολογικά,
όπως παραδείγµατος χάριν γίνεται στη Ρουµανία, µε συνέπεια,
η χώρα αυτή, που δεν έχει το πολιτισµικό και ιστορικό βάθος της
Ελλάδας, να προσελκύει κινηµατογραφικές παραγωγές και να
εξασφαλίζει χιλιάδες θέσεις εργασίας για τους πολίτες της.
Γιατί; Διότι δίνει πολλά κίνητρα.

Πάµε τώρα να πούµε µερικά λόγια για το κεφάλαιο, που
αφορά την ψηφιακή διακυβέρνηση. Θέλετε, λέτε, να καταπολε-
µήσετε τη γραφειοκρατία και να εκσυγχρονίσετε το κράτος. Η
Ελληνική Λύση, προφανώς είναι υπέρ σε οτιδήποτε εξυπηρετεί
τον πολίτη, τον Έλληνα. Ξέρετε, όµως, τι ακούω τον τελευταίο
καιρό από τους πολίτες; Ότι µε πρόσχηµα την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού οι δηµόσιες υπηρεσίες ταλαιπωρούν τον κόσµο. Ελάχι-
στοι εξυπηρετούνται και αυτοί µε αργούς ρυθµούς, που δεν
τιµούν τη δηµόσια διοίκηση. Αυτό να το δείτε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Διότι, τι να τις κάνει κανείς τις βελτιωτικές διατάξεις, όταν
πολίτες και επιχειρήσεις δεν εξυπηρετούνται από το δηµόσιος;
Δυστυχώς, οι δηµόσιες υπηρεσίες εδώ και µήνες παρέλυσαν.
Αυτό δείχνει πόσο ανέτοιµη ήταν η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει
αποτελεσµατικά την πρόσφατη κρίση του COVID-19. 

Επιτρέψτε µου, πάνω στο άρθρο 16 που αφορά το Εθνικό Μη-
τρώο Επικοινωνίας Πολιτών, να κάνω µία σηµαντική -νοµίζω- πα-
ρατήρηση. Το άρθρο προβλέπει στην ουσία να εµπιστευτούµε
όλοι µας τα προσωπικά µας δεδοµένα, τα πιο ευαίσθητα, σε
χέρια ιδιωτών, όπως για παράδειγµα τραπεζικών και άλλων υπαλ-
λήλων. Ποιος, λοιπόν, θα µας εγγυηθεί ότι δεν θα έχουµε τη γνω-
στή ιστορία µε τις απάτες, από τη στιγµή που τα τηλέφωνα και
τα προσωπικά στοιχεία πολιτών µπορούν να πέσουν στα χέρια
του οποιουδήποτε; Αυτό δεν συµβαίνει και τώρα;

Με το εν λόγω άρθρο του νοµοσχεδίου, αυτό µπορεί να διευ-
ρυνθεί ακόµα περισσότερο και έτσι οδηγούµαστε στην κατάρ-
ρευση του άρθρου και του πνεύµατος πίσω από το άρθρο αυτό.
Εξάλλου, θα σας υπενθυµίσω ότι κατά το Σύνταγµα πληροφορίες
προσωπικών δεδοµένων πολιτών µπορεί το κράτος να εµπιστεύε-
ται µόνο σε δηµόσιους υπαλλήλους, όχι σε ιδιωτικούς. 

Μιας και αναφερόµαστε σε όλα αυτά, υπάρχει, ξέρετε, η τε-
χνολογία «blockchain», που και Έλληνες επιστήµονες έχουν δη-
µιουργήσει στο εξωτερικό, µία τεχνολογία η οποία επιλύει τα
θέµατα της γραφειοκρατίας, αλλά µπορεί να χρησιµεύσει και
στην αντιµετώπιση του λαθροµεταναστευτικού, αφού επιτρέπει
την ατοµική ηλεκτρονική ταυτοποίηση.

Γιατί, λοιπόν, να µη λάβουµε υπ’ όψιν µας και αυτήν την τεχνο-
λογία; Γιατί αφήνουµε ανεκµετάλλευτους άξιους Έλληνες, που
εργάζονται στο εξωτερικό; Δεν έχετε ακούσει, άραγε, για τις
προσπάθειες, που κάνουν άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε χρήση τε-
χνολογίας «blockchain», ώστε να προστατέψουν τα προσωπικά
δεδοµένα των πολιτών µε τη δηµιουργία αυτοκυρίαρχων ταυτο-
τήτων, που δεν παραβιάζονται;

Το συγκεκριµένο άρθρο λέει «Άυλη λειτουργία συστήµατος
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης φαρµάκων» και αυτό, βέβαια,
αφορά µόνο τους ασφαλισµένους. Ξέρετε, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στο άρθρο 13 σε θέµα που αγγίζει τα ΑΜΕΑ, τους ανθρώ-

πους µε ειδικές ικανότητες, όπως εγώ τους χαρακτηρίζω, θέµα
για το οποίο έχω ιδιαίτερη ευαισθησία. Ξέρετε πόσοι από τους
πάσχοντες από χρόνιες παθήσεις, από αναπηρίες και από δια-
φόρων ειδών και βαθµού δυσκολίες, κινητικές και άλλες, είναι
σήµερα ανασφάλιστοι; Είναι πάρα πολλοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό, γιατί αφορά τα
ΑΜΕΑ.

Αυτούς τους αδύναµους συνανθρώπους µας δεν θα έπρεπε
να τους συµπεριλάβει το ως άνω άρθρο; Κι όµως, παρατηρείται
το γεγονός να µην µπορούν να εξυπηρετηθούν, γιατί το αναλώ-
σιµο ιατροτεχνολογικό υλικό βάσει του νόµου το προµηθεύονται
µόνο από τα φαρµακεία των νοσοκοµείων και όχι από τα ιδιωτικά
φαρµακεία.

Ρωτώ, λοιπόν, το εξής: Πώς αυτοί οι άνθρωποι θα εξυπηρετη-
θούν, µε δεδοµένη την απαγόρευση εισόδου στα νοσοκοµεία
λόγω κορωνοϊού; Τίθεται ή όχι σε άµεσο κίνδυνο η υγεία τους;
Θα έπρεπε, εποµένως, το σχέδιο νόµου να προβλέψει και γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους.

Αυτές ήταν οι παρατηρήσεις µου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι και καλό θα ήταν, στην Κυβέρνηση να τις λάβετε υπ’ όψιν
σας, γιατί προέρχονται µέσα από την κοινωνία, από πάσχοντες
συνανθρώπους µας.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα αναφερθώ σε δύο διαδικαστικά
θέµατα και αναγκαζόµαστε να τα βάλουµε στην Ολοµέλεια.

Πρώτο θέµα: Η Δευτέρα είναι µέρα κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Η Νέα Δηµοκρατία, υποσχόµενη την κανονικότητα, πέρα από
εξαιρέσεις, κάνει το ανάποδο. 

Θέλω, µάλιστα, να πω και κάτι για να το ακούσει και ο κόσµος.
Ο Βουλευτής δεν είναι µόνο να είναι στην Ολοµέλεια και στις επι-
τροπές. Είναι να έρχεται σε επαφή µε τον κόσµο, να παρεµβαίνει.
Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα. Εδώ έχουµε φθάσει τώρα -για
να αποµυθοποιήσουµε κιόλας αυτό που λέγεται «κανονικότητα»-
Δευτέρα και Παρασκευή που είναι ηµέρες κοινοβουλευτικού
ελέγχου, να έχει νοµοθετικό έργο. Γιατί; Αυτό είναι το ερώτηµα.
Αυτή είναι η κανονικότητα; Απαντήστε! Δεν θα τα λέµε µόνο στη
Διάσκεψη των Προέδρων. Θα τα λέµε από εδώ, για να ακούει ο
κόσµος. Γιατί γίνεται αυτό; Γιατί ταυτόχρονα συνεδριάζουν επι-
τροπές και Ολοµέλεια; Δεν µπορεί να υπάρξει καλύτερος προ-
γραµµατισµός; Όχι. Είπαµε, η λογική είναι «Βρήκαµε παπά να
θάψουµε καµµιά δεκαριά», δηλαδή να τα περάσουµε όλα.

Αυτό είναι απαράδεκτο, κατά τη γνώµη µας και πρέπει να στα-
µατήσει κάποτε. Εσείς που µιλάτε για Κανονισµό και για θεσµι-
κότητα και λέτε ότι πρέπει να τηρούµε τους κανονισµούς, κ.λπ.,
είστε οι πρώτοι που το παραβιάζετε. Φυσικά, αυτό έγινε και πριν,
στο απόγειο µάλιστα, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Δεν
τις αθωώνουµε. Όµως, σε έναν βαθµό και πιο γλυκά γίνεται και
τώρα. Έρχονται πακέτο το ένα µετά το άλλο όλα τα νοµοσχέδια.

Αυτό έχει και µία άλλη πλευρά, που αφορά αυτές τις γρήγορες
διαδικασίες. Ξέρετε, η συζήτηση δεν είναι στη Βουλή µόνο. Στη
Βουλή ο συσχετισµός των δυνάµεων είναι συγκεκριµένος. Είναι
και ο κόσµος και το κίνηµα τι λέει και πώς προλαβαίνει κατακα-
λόκαιρο, µε την απειλή και πάλι του κορωνοϊού.

Εποµένως, εµείς έχουµε θέσει επανειληµµένα το θέµα και στη
Διάσκεψη των Προέδρων, το λέµε και δηµόσια. Αυτός ο χαβάς -
για να το πω λαϊκά- δεν µπορεί να συνεχίζεται, µε υπερεντατική
δουλειά που στην πραγµατικότητα υποβαθµίζει και περνά στα
γρήγορα σοβαρά θέµατα.

Εγώ δεν θέλω να µιλήσω πολύ για το νοµοσχέδιο, γιατί ο ει-
σηγητής µας µίλησε µε επιχειρήµατα. Θέλω να κάνω ένα σχόλιο
και προς την Κυβέρνηση και προς τα άλλα κόµµατα. 

Ακούστε, εµείς µιλάµε µε πολιτικά επιχειρήµατα. Θέτουµε
ερωτήµατα. Δεν απαντάτε. Η θεωρία ότι έχουµε άλλη άποψη γε-
νικά, είναι άλλα λόγια να αγαπιόµαστε, για να ξεφύγουµε. Θέ-
τουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα, για να απαντήσει και αυτή η
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Κυβέρνηση και φυσικά και τα άλλα κόµµατα. Συνήθως, αποφεύ-
γουν. Γιατί; Φοβάστε; Αφού εσείς λέτε ότι έχετε το δίκιο µε το
µέρος σας.

Εγώ  θα µιλήσω κυρίως για την τροπολογία, που έγινε πολλή
συζήτηση. Μιλώ  για την τροπολογία, που αφορά την ΕΥΠ που η
Κυβέρνηση υποστήριξε ό,τι υποστήριξε και τα άλλα κόµµατα
έκαναν κριτική και διαφωνούν. Ποιο είναι το πρόβληµα µε αυτήν
την τροπολογία; Κατά τη γνώµη µας, είναι πολύ βαθύ, δεν είναι
επιφανειακό. Φυσικά, µπορεί να υπάρχει αναξιοκρατία, έλλειψη
διαφάνειας, ρουσφέτι. Αυτά τα έλεγε ο εισηγητής του κόµµατος
της Αντιπολίτευσης. Αυτά, φυσικά, δεν τα άλλαξαν ούτε οι προ-
ηγούµενοι, για να είµαστε ειλικρινείς για το τι συµβαίνει. Άβυσ-
σος η ψυχή του ανθρώπου για το τι συµβαίνει σε αυτές τις
υπηρεσίες. Αυτό δεν το λέω εγώ. Το λένε ακόµα και αυτοί που
έχουν κυβερνήσει και ξέρουν τι ακριβώς γίνεται.

Πώς, λοιπόν, εξηγείται η απόσπαση της συγκεκριµένης διεύ-
θυνσης -ξέρετε βέβαια ποια είναι, και οι άλλοι την ξέρουν, αλλά
ας πούµε ότι είναι Διεύθυνση Πληροφοριών, για να το πούµε
κοµψά- και η ένταξή της στο Υπουργείο Άµυνας; Πού εντάσσεται
αυτό, αλήθεια; Είναι µόνο το θέµα στο οποίο γίνεται κριτική -
σωστό είναι- ότι δηλαδή από ΕΥΠ γίνεται ΚΥΠ; Είναι και αυτό,
αλλά δεν είναι το κύριο, κατά τη γνώµη µας. Πού εντάσσεται; Εν-
τάσσεται στη δηµιουργία Υπηρεσίας Πληροφοριών, που θα συ-
νεργάζεται, θα ενοποιείται και θα αποτελεί τέτοια υπηρεσία του
ΝΑΤΟ. Δηλαδή, για να το πω πολύ απλά, υπάρχει απόφαση του
ΝΑΤΟ -είναι παλαιά, θα τα πω µετά- που λέει ότι πρέπει να ενο-
ποιήσουµε τις υπηρεσίες πληροφοριών, ώστε να µπορεί η συµ-
µαχία να σφάζει µε καλύτερες πληροφορίες, να βοµβαρδίζει,
γιατί το ΝΑΤΟ είναι µία οικογένεια αγγέλων!

Τι θα συµβεί στην πραγµατικότητα, κύριοι Υπουργοί και κύριοι
της Κυβέρνησης και οι υπόλοιποι, που δεν έχετε πάρει χαµπάρι
τι γίνεται ή κάνετε ότι δεν έχετε πάρει χαµπάρι; Θα αποσπαστεί
αυτό το κοµµάτι, που υποτίθεται λέω -για να είµαι πιο χαλαρός-
ότι είναι το µόνο που ελέγχουµε εµείς, που ελέγχεται, δηλαδή,
από την Ελλάδα. Παρ’ότι έχει σχέση -µην ανοίξω το στόµα µου,
δεν κάνει, είµαστε στη Βουλή- µε πολλά πράγµατα, όµως υποτί-
θεται ότι εµείς το ελέγχουµε και χρησιµοποιούµε αυτό το κοµ-
µάτι για πληροφορίες και παρακολούθηση -αυτά γίνονται, δεν
είναι τίποτα µυστικά- από εκεί που απειλούµαστε. Είναι αλήθεια
ή όχι; Είναι αλήθεια. 

Από ποιον απειλούµαστε; Αυτό είναι το ερώτηµα. Ποιοι είναι
αυτοί που απειλούν τα κυριαρχικά δικαιώµατα και την ανεξαρτη-
σία της χώρας; Δεν είναι η σύµµαχός µας στο ΝΑΤΟ, η Τουρκία;
Από πού έχουµε προβλήµατα; Δεν έχουµε από βορράν, βορει-
οδυτικά, για να το προσδιορίσω και να µην πω και το όνοµα; Από
εκεί έχουµε. Αυτοί δεν είναι οι γείτονες, τους οποίους πρέπει να
παρακολουθούµε -κάθε κράτος το κάνει, δεν κάνω κρίσεις γι’
αυτό- για το τι γίνεται; Εδώ είναι το ερώτηµα. Δηλαδή οι σύµµα-
χοί µας.

Είµαστε, λοιπόν, σε µία συµµαχία, της οποίας µέλη και ιδιαί-
τερα στον περίγυρό µας, απειλούν. Το ΝΑΤΟ σφυρίζει αδιάφορα.
Πάντα σφυρίζει αδιάφορα. Βρείτε τα, λέει. Και όχι µόνο το ΝΑΤΟ.

Μην σηµειώνετε, κύριε Λιβανέ, γιατί αυτή είναι η αλήθεια και
µην µου πείτε αυτή είναι η κατάσταση και δεν µπορούµε να την
αλλάξουµε. Το λέω ως πολιτική κριτική. 

Επειδή άκουσα την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ, ερωτώ: Αυτό είναι ση-
µερινό της Νέας Δηµοκρατίας; Όχι. Λοιπόν ακούστε τις δηλώσεις
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ τον Απρίλιο του 2016, όταν πάρθηκε
αυτή η απόφαση: Η Ελλάδα µπορεί και θα συνεργαστεί µε όλες
αυτές τις χώρες, δηλαδή ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκή Ένωση, ακόµα και
µε τρίτες -προσέξτε- προκειµένου να ενισχυθεί η απόφαση του
ΝΑΤΟ για τη δηµιουργία µιας υπηρεσίας πληροφοριών στο πλαί-
σιο του ΝΑΤΟ. Αυτή είναι η δήλωση κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια,
η Νέα Δηµοκρατία βαράει παλαµάκια. Αυτό λέει: Δηµιουργία
µιας υπηρεσίας πληροφοριών -αυτό έχει αξία- στο πλαίσιο του
ΝΑΤΟ. Αυτό κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Είναι η πρώτη χώρα-µέλος
του ΝΑΤΟ, που ξεκινάει και κάνει αυτή την απόσπαση. Φυσικά
µπορεί να υπάρχουν και άλλοι λόγοι, αλλά το βάθος είναι αυτό
που λέµε εµείς, την αποσπά, δηλαδή, από την ΕΥΠ και την πάει
στο Υπουργείο Άµυνας µε αυτόν τον µακροπρόθεσµο στόχο. Αν
έχουµε άδικο και νοµίζετε ότι φανταζόµαστε, σας λέµε ότι θα το

δείξει η ίδια η ζωή, όπως έχει αποδείξει και πάρα πολλά πράγ-
µατα.

Βέβαια, τι παραµένει από την ΕΥΠ; Παραµένει το θέµα της
εσωτερικής ασφάλειας, το οποίο θέλει πάρα πολύ µεγάλη συζή-
τηση. Τι είναι εσωτερική ασφάλεια; Καλά, νοµίζετε ότι δεν ξέ-
ρουµε ή δεν βλέπουµε τι γίνεται µε την εσωτερική ασφάλεια;
Είναι µόνο οι τζιχαντιστές, που µπαίνουν ή είναι κάποιες, όπως
λένε, τροµοκρατικές οργανώσεις ή διάφοροι περίεργοι; Όχι. Σύ-
στηµα, που τελικά καταλήγει στην παρακολούθηση της δραστη-
ριότητας του λαϊκού κινήµατος. Δυστυχώς ή ευτυχώς. Έχουν
βγει και έχουν διαψεύσει επίσηµα ότι δεν παρακολουθούν, πα-
ραδείγµατος χάριν, πολιτικά κόµµατα και αυτά έχουν καταρρεύ-
σει από την ίδια την πραγµατικότητα.

Βέβαια, όλο το σχέδιο εντάσσεται και συνδέεται µε ένα εφιαλ-
τικό οπλοστάσιο που έχει δηµιουργήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση και
οι κυβερνήσεις κρατών-µελών, όπως EURODAC -ξέρουνε τι είναι-
SIS II, ηλεκτρονική βάση για να είναι καλύτερη η ανταλλαγή των
πληροφοριών και πληρέστερο το φακέλωµα. Αυτό έχει τη σύµ-
φωνη γνώµη όλων των κυβερνήσεων και αφήστε του ΣΥΡΙΖΑ τα
κόλπα. Τα συµφωνήσατε όλα αυτά τα χρόνια -και πριν τα συµ-
φωνήσατε- στο όνοµα της εσωτερικής ασφάλειας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Αυτή είναι η ουσία της τροπολογίας και γι’ αυτό
την καταψηφίζουµε, πέρα από τα υπόλοιπα. Δεν υπάρχει σοβαρό
επιχείρηµα, κατά τη γνώµη µας γι’ αυτό. Όχι ότι είµαστε υπέρ
της ΕΥΠ. Τα περί διαφάνειας στην ΕΥΠ είναι να γελάει ο κόσµος.
Φυσικά και υπάρχει αδιαφάνεια. Μυστική υπηρεσία είναι. Τι θα
κάνει δηλαδή; Θα τα λέει όλα δηµόσια; Εµείς δεν συµφωνούµε
ούτε λέµε ότι µπορεί να υπάρξει µία µυστική υπηρεσία που θα
τα αναρτά όλα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»! Δεν λέµε αυτό. 

Να δούµε τώρα το εξής: Το νοµοσχέδιο για την ψηφιοποίηση
-τα είπε ο κ. Γιάννης Δελής- συνδέεται καθόλου µε τέτοιες πλευ-
ρές; Δεν εννοώ µε την ΕΥΠ. Από µια άποψη είναι χειρότερο. Γιατί
είναι χειρότερο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτού)

Δώστε µου, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. Δεν θα καθυστερήσω.
Μην λέτε σε εµάς ότι δεν θέλουµε ψηφιοποίηση. Ακούστε, αν

δεν ξέρετε, επειδή είστε νέος, κύριε Υπουργέ, το πρώτο κόµµα
που έβαλε υπολογιστές και ψηφιοποίηση είναι το ΚΚΕ και ο «ΡΙ-
ΖΟΣΠΑΣΤΗΣ». Το ξέρουν όλοι. Και µας κορόιδευαν. Εµείς είµα-
στε οι πρώτοι που λέµε ότι χρειάζεται εκσυγχρονισµός, η
σύγχρονη τεχνολογία να εφαρµοστεί κ.λπ. και το κάναµε και το
κάνουµε. Το ερώτηµα είναι: ποιον θα εξυπηρετεί.

Ακούστε, αυτά θα πληρωθούν -κάποτε θα τα καταλάβει ο κό-
σµος- το να µπορούν οι τράπεζες, οι ασφαλιστικές εταιρείες, όλο
το κεφάλαιο να έχει την πληροφορία ακόµα κι αν εγώ πάσχω από
ουρικό οξύ, παραδείγµατος χάριν.  Ξέρετε τι γίνεται στην Αµε-
ρική, πώς γίνονται οι ασφάλειες. Θέλει ιατρικό πιστοποιητικό  και
όταν πας σου λέει: «Δεν µε συµφέρει εµένα να σε πληρώσω, γιατί
µπορεί να πεθάνεις. Πέθανε. Δεν σε ασφαλίζω».

Όλες οι πλευρές µιλάτε για ατοµικά δικαιώµατα όλη την ώρα
και βγάζετε λόγους. Εδώ, για πείτε µας, πού υπάρχουν ατοµικά
δικαιώµατα, όταν µπορεί να ξέρει ο οποιοσδήποτε ακόµα και αν
έχεις ένα -να µην πω πώς το λένε στο χωριό µου, θα το πω
κοµψά- µπαΐρι σε ένα βουνό και να πάει να στο πάρει; Θα µπο-
ρούν οι ασφαλιστικές εταιρείες και άλλοι µηχανισµοί να το κά-
νουν αυτό. Μην λέτε ότι είναι εθελοντικό. Εδώ υπάρχει
εκβιασµός. Ή το υπογράφεις ή… Άσε που οι περισσότεροι δεν
κοιτάνε καθόλου τα ασφαλιστήρια, γιατί δεν είναι ενηµερωµένοι.

Η γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας, συνεχίζοντας τη γραµµή
του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε το οπτικοακουστικό υλικό, είναι: Όλα
στους επιχειρηµατίες και στους επενδυτές, 60.000 ευρώ για ται-
νίες µικρού µήκους, 15.000 ευρώ για σίριαλ, για πολιτιστικά
σκουπίδια. Το τι παράγουν αυτοί.  Μην µιλάτε για σχολική βία και
όλα τα υπόλοιπα. Ανοίξτε την τηλεόραση και δείτε τι είναι ο αµε-
ρικάνικος πολιτισµός συνολικά. Σφαγείο! Έχουµε τρελαθεί. 

Όλους αυτούς, λοιπόν, χρηµατοδοτείτε. Με ποιο κριτήριο; Την
ποιότητα; Όχι. Το οικονοµικό, ποιο θα φέρει λεφτά κι ας διαπαι-
δαγωγείται ένας κόσµος ολόκληρος σε λάθος και τραγική κατεύ-
θυνση. Μετά προσπαθούµε να εξηγήσουµε διάφορα φαινόµενα.
Τον ρόλο που παίζουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης κανένας, µα
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κανένας σοβαρός άνθρωπος δεν µπορεί να τον αρνηθεί. Από το
πρωί µέχρι το βράδυ, τι αντιλήψεις και τι προσωπικότητες δια-
µορφώνουν και καλλιεργούν. 

Βέβαια, θα πω και κάτι ακόµα και θα το επαναλάβω: Το τραγικό
-για εµάς είναι εξηγήσιµο- που συνέβη µε τον κορωνοϊό, θα πρέ-
πει να το µετρήσει ο ελληνικός λαός. Ο κόσµος κινδύνευε να πε-
θάνει και τα κανάλια πήραν 20 εκατοµµύρια, για να του πουν να
κάτσει στο σπίτι. Αυτή ήταν η προσφορά τους! Είναι βάρβαρη,
απάνθρωπη, είναι χειρότερο από οτιδήποτε µπορεί να µπει κα-
νένας. Αντί εθελοντικά να προσφερθούν, πληρώθηκαν για να µε-
ταδώσουν µηνύµατα που αφορούν τη ζωή του ανθρώπου. 

Το υποστηρίζετε ακόµα; Πείτε µας ένα επιχείρηµα. Μπας και
είναι φτωχοί; Ποιος έχει τα κανάλια; Εφοπλιστές, µεγαλοκαρχα-
ρίες. Όλοι τα έχουν. Κανένας δεν είναι φτωχός. Θα πέφταν έξω;
Ή µήπως το κάνατε για να στηρίξετε τους εργαζόµενους; Ας
έβαζαν το χέρι στην τσέπη. Ας τους φορολογούσατε παραπάνω
τώρα ενόψει κορωνοΐού. Αυτό είναι το απαύγασµα του ίδιου του
καπιταλιστικού συστήµατος.

Τέλος, θέλω να πω για την απόφαση του Ερντογάν για την
Αγια-Σοφιά, που είναι -το καταλαβαίνει ο καθένας- απαράδεκτη,
καταδικαστέα και αποτελεί  κλιµάκωση της τουρκικής προκλητι-
κότητας. Από την άλλη µεριά έχουµε τις γλυκανάλατες -όπως
είπε ο Δηµήτρης Κουτσούµπας, ο Γενικός Γραµµατέας του κόµ-
µατός µας- αντιδράσεις του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που τέλος πάντων, µετράνε αλλιώς αυτοί. Σκασίλα τους και η
Αγια-Σοφιά και όλα τα υπόλοιπα, σιγά µην χαλάσουν τις εµπορι-
κές σχέσεις. Έτσι είναι η ζωή και έχει αποδειχθεί σε όλη την Ιστο-
ρία.

Αυτοί είναι οι σύµµαχοί σας. Θα µου πείτε: Εµείς έχουµε συµ-
µάχους. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Τουρκίας -δεν ξέρω αν έχετε

διαβάσει την ανακοίνωση, µπείτε και διαβάστε τη- βγήκε ανοιχτά
και το κατήγγειλε. Είπε ότι είναι βαρβαρότητα, είπε αυτά κι αυτά
κι αυτά. Και σε ποιες συνθήκες; Σε συνθήκες καθεστώτος Ερν-
τογάν. Είναι το µόνο κόµµα, από όσο ξέρω, µέχρι στιγµής που
έχει βγει και λέει ότι δεν µπορεί να καταστρέφεται ένα µνηµείο
της ανθρωπότητας. 

Με συγχωρείτε, επειδή στάλθηκε η ανακοίνωση, τα αγαπηµένα
σας µέσα ενηµέρωσης και ο ιδιωτικός τοµέας που θα κάνει θαύ-
µατα ,δεν είπαν τίποτα!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να πω ότι γίνονται δεκτές όλες οι υπουργικές τρο-
πολογίες και επίσης καταθέτουµε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις. Επιτρέψτε µου να σταθώ σε µία: διευρύνουµε την έννοια
της άυλης συνταγογράφησης µε νοµοτεχνική και πλέον εντάσ-
σουµε σε αυτήν τα άυλα παραπεµπτικά των εξετάσεων. Δηλαδή,
µέσα σε λίγες εβδοµάδες, οι γιατροί εκτός από φάρµακα που θα
συνταγογραφούν, θα βάζουν και τα παραπεµπτικά των εξετά-
σεων µε τον ίδιο τρόπο, ώστε να µπορεί κανείς να πάει να κάνει
κάποιες εξετάσεις, χωρίς κατ’ ανάγκην να πρέπει να επισκεφθεί
τον γιατρό του σε κατοχυρωµένες και υφιστάµενες σχέσεις µαζί
του.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Θα διανε-
µηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που καταθέσατε. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Ζα-
ριφόπουλος. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΖΑΡΙΦΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοσχέδιο το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης θέτει δύο στόχους: αφενός
να ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα της Ελλάδας στον τοµέα των
οπτικοακουστικών παραγωγών και να προσελκύσει τις σχετικές
επενδύσεις, αφετέρου να ενισχύσει την ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση και να επιταχύνει συνολικά τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της
χώρας.

Όσον αφορά τον πρώτο στόχο, εδώ πρέπει να αναγνωρίσουµε
ότι ξεκινάµε από µια καλή βάση, από µια καλή πρωτοβουλία και
πρέπει αυτό να πιστωθεί στην προηγούµενη κυβέρνηση. Ερχό-
µαστε, λοιπόν, να βελτιώσουµε τον υπάρχοντα νόµο, δίνοντας
ισχυρότερα κίνητρα και απλουστεύοντας τις σχετικές διαδικα-
σίες, επιταχύνοντας τους χρόνους, προκειµένου να προσελκύ-
σουµε οπτικοακουστικές παραγωγές από το εξωτερικό, αλλά και
προκειµένου να ενισχύσουµε την εγχώρια βιοµηχανία, ώστε να
παραχθεί καλής ποιότητας εξαγώγιµο περιεχόµενο και να µπο-
ρέσουµε να έχουµε παρουσία στις γνωστές διεθνείς πλατφόρ-
µες. Έτσι, για να τα πετύχουµε αυτά, αυξάνουµε το ποσοστό της
χρηµατοδοτικής ανταπόδοσης, του cash rebate, µειώνουµε τα
όρια των επιλέξιµων δαπανών, τα όρια υπαγωγής ουσιαστικά και
απλοποιούµε τις σχετικές διαδικασίες, ακριβώς για να µπορέ-
σουµε να επιταχύνουµε τους χρόνους. Μέσα από αυτή τη συν-
τονισµένη προσπάθεια, θεωρούµε ότι θα µπορέσουµε και να
προσελκύσουµε επενδύσεις από το εξωτερικό και να τονώσουµε
την εγχώρια βιοµηχανία και έτσι να δηµιουργήσουµε πολλές νέες
θέσεις εργασίας και ταυτόχρονα, να προωθήσουµε τη χώρα διε-
θνώς.

Όσον αφορά τώρα τον δεύτερο στόχο, αυτόν της επιτάχυν-
σης του ψηφιακού µετασχηµατισµού, εδώ πρέπει επίσης να ανα-
γνωρίσουµε ότι τους τελευταίους µήνες έχουν γίνει άλµατα προς
τα εµπρός και αυτό πρέπει να πιστωθεί στην παρούσα Κυβέρ-
νηση. Έχουν γίνει άλµατα για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι
ότι έχουµε βάλει στο επίκεντρο της όλης µας προσπάθειας τον
πολίτη. Θέλουµε µέσα από τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες, µέσα
από τις λύσεις τις οποίες δίνουµε να εξυπηρετήσουµε τις ανάγ-
κες του πολίτη και όχι τις ανάγκες της δηµόσιας διοίκησης. 

Ο δεύτερος λόγος γιατί έχουµε κάνει όλα αυτά που έχουµε
κάνει αυτό το διάστηµα, είναι γιατί έχουµε λειτουργήσει πολύ µε-
θοδικά, πολύ οργανωµένα, µε οµάδες έργου, µε σχέδιο, µε χρο-
νοδιαγράµµατα και µε πολλά µικρά έργα πληροφορικής, µε
πολλές γρήγορες νίκες, οι οποίες και τεράστιο αντίκτυπο έχουν
στην καθηµερινότητα του πολίτη και µειωµένο σχετικά κόστος
για τον Έλληνα φορολογούµενο. Γιατί; Γιατί αξιοποιούµε πλήρως
τους εξαιρετικούς µηχανικούς του δηµόσιου και του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα. Το gov.gr το έχουν αγκαλιάσει όλοι οι πολίτες.
Τα νούµερα είναι εντυπωσιακά και όσον αφορά την επισκεψιµό-
τητα και όσον αφορά τις δεκάδες χιλιάδες των πιστοποιητικών,
που εκδίδονται πλέον ηλεκτρονικά, τις σχεδόν διακόσιες χιλιάδες
ηλεκτρονικές εξουσιοδοτήσεις, το σχεδόν µισό εκατοµµύριο ηλε-
κτρονικών υπεύθυνων δηλώσεων και ούτω καθεξής.

Προσθέτουµε, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο νέες ηλεκτρο-
νικές υπηρεσίες και νέες λειτουργικότητες. Μονιµοποιούµε την
άυλη συνταγογράφηση, µια πολύ επιτυχηµένη υπηρεσία. Αυτή
τη στιγµή έχουµε ξεπεράσει τα δύο εκατοµµύρια άυλων συντα-
γών. Θα προσθέσουµε άυλα παραπεµπτικά, αργότερα και γνω-
µατεύσεις. Θα µπορούν δηλαδή και οι συµπολίτες µας οι
διαβητικοί, για παράδειγµα, να λαµβάνουν και τις ταινίες σακχά-
ρου µέσω της άυλης συνταγογράφησης. Είναι µία υπηρεσία, η
οποία πραγµατικά, εξυπηρετεί τους πολίτες. 

Θεσπίζουµε το Μητρώο Επικοινωνίας και εδώ θέλω να σταθώ
για λίγο, γιατί στο άρθρο 18 παράγραφος 2 έχουµε συγκεκρι-
µένα θεσπίσει τη δυνατότητα ο πολίτης σε ΚΕΠ να δηλώνει µε
αυτοπρόσωπη παρουσία το τηλέφωνό του και τα υπόλοιπα στοι-
χεία, σε περίπτωση που δεν έχει ηλεκτρονική τραπεζική ή δεν
έχει κάποιο ατοµικό συµβόλαιο σε κάποιον τηλεπικοινωνιακό πά-

ροχο. Άρα υπάρχει η δυνατότητα να ορίσει ο ίδιος µε δική του
αυτοπρόσωπη παρουσία τα σχετικά στοιχεία. Το Μητρώο Επικοι-
νωνίας -είναι σηµαντικό και για τους πολίτες που µας ακούνε να
το ξεκαθαρίσουµε εδώ- καλείται να εξυπηρετήσει τον πολίτη. Για
πρώτη φορά, έχουµε σε ένα σηµείο στο κράτος τα στοιχεία επι-
κοινωνίας του κάθε πολίτη όσον αφορά τη διεύθυνση διαµονής,
τη διεύθυνση αλληλογραφίας, τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυ-
δροµείου και το κινητό τηλέφωνο. Αυτό εξυπηρετεί και τον πο-
λίτη. 

Για να δώσω ένα παράδειγµα: Αν ένας πολίτης θέλει να ξεκι-
νήσει µία συνδροµή σε µια συνδροµητική τηλεόραση, αντί να
χρειάζεται µε αυτοπρόσωπη παρουσία να καταθέσει τα ίδια δι-
καιολογητικά, λογαριασµούς ΔΕΚΟ και ούτω καθεξής, µε δική
του συγκατάθεση να µπορεί ο ιδιωτικός τοµέας, η συγκεκριµένη
εταιρεία συνδροµητικής, για παράδειγµα, να αντλήσει αυτά τα
στοιχεία. Δεν υπάρχει, λοιπόν, κάποιο πρόβληµα εδώ όσον
αφορά την προστασία προσωπικών δεδοµένων. Υπάρχει σίγουρα
µια τεράστια βελτίωση, όσον αφορά την εξυπηρέτηση του πο-
λίτη. Ξαναλέω ότι ο πολίτης ούτως ή άλλως, θα πήγαινε αυτά τα
στοιχεία στη συνδροµητική τηλεόραση, στον τηλεπικοινωνιακό
πάροχο και θα τα κατέθετε εγχάρτως αυτά τα στοιχεία, τα οποία
ζητούνται για να µπορεί µετά ο τηλεπικοινωνιακός πάροχος να
στείλει, για παράδειγµα, τον λογαριασµό στο σπίτι του. Αυτά
πλέον, µε τη συγκατάθεση του πολίτη, θα µπορεί πλέον ο τηλε-
πικοινωνιακός πάροχος να τα αντλήσει ηλεκτρονικά. Δεν υπάρ-
χει, λοιπόν, κάποιο θέµα και νοµίζω πως πρέπει όλοι λίγο να
δούµε πώς η τεχνολογία είναι ένας σύµµαχός µας, πώς µας βοη-
θάει πραγµατικά στο να κάνει τη ζωή µας πιο εύκολη. 

Επιπλέον, στο παρόν νοµοσχέδιο καταργούµε τις ουρές της
ντροπής στον ΕΟΠΥΥ όσον αφορά την υποβολή δικαιολογητικών
για αποζηµίωση εργοθεραπειών και λογοθεραπειών. Μια διαδι-
κασία η οποία ταλαιπωρεί χιλιάδες συµπολιτών µας, από εδώ και
πέρα πλέον θα µπορεί να γίνεται ηλεκτρονικά, τα σχετικά δικαιο-
λογητικά να υποβάλλονται ηλεκτρονικά. Πάλι αξιοποιούµε την
τεχνολογία, ακριβώς για να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε και
να βοηθήσουµε πολλές χιλιάδες συµπολιτών µας. 

Επιπλέον, µέσα από την εφαρµογή ΚΕΠ live δίνουµε τη δυνα-
τότητα στους πολίτες να επικοινωνούν µε τα ΚΕΠ εξ αποστά-
σεως, µέσω εργαλείων τηλεδιάσκεψης. Αυτό αµβλύνει τις
ανισότητες, γιατί πραγµατικά δίνει λύσεις στους συµπολίτες µας
µε κινητικά προβλήµατα, στους συµπολίτες µας µε αναπηρία,
στους συµπολίτες µας, οι οποίοι βρίσκονται σε πολύ αποµακρυ-
σµένα σηµεία της χώρας και θα ήταν δύσκολο και είναι δύσκολο
για αυτούς να µετακινηθούν µε φυσική µετακίνηση σε κάποιο
ΚΕΠ. Δίνεται πλέον η δυνατότητα στους ανθρώπους αυτούς να
επικοινωνήσουν µε έναν εξειδικευµένο υπάλληλο, αξιοποιώντας
την τεχνολογία και τα σχετικά εργαλεία. 

Τέλος, όσον αφορά τις τεχνολογίες 5G, επειδή δεν µπορούµε
να µιλάµε για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας  αν δεν
αναβαθµίσουµε τις υποδοµές, εδώ προετοιµάζουµε το έδαφος,
ακριβώς για να πάµε σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα -γιατί έτσι
κινούµαστε, µε πολύ συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα- στη δη-
µοπράτηση του φάσµατος στο τέλος της χρονιάς. 

Θα είµαστε η µόνη χώρα, η οποία δεν θα καθυστερήσει, παρά
την πανδηµία του κορωνοϊού και θα πάµε σύµφωνα µε το χρονο-
διάγραµµα στη δηµοπράτηση του φάσµατος. 

Εδώ να πούµε για άλλη µια φορά ότι ζούµε σε µια από τις
ασφαλέστερες χώρες στον κόσµο, όσον αφορά τα επίπεδα εκ-
ποµπής ηλεκτροµαγνητικής ακτινοβολίας από τις κεραίες. Κά-
νουµε πάρα πολλούς ελέγχους. Η Εθνική Επιτροπή Ατοµικής
Ενέργειας διενεργεί ελέγχους στο 20% των κεραιών. Είναι ένα
πολύ µεγάλο ποσοστό. 

Επιπλέον, έχουµε κάποια από τα χαµηλότερα όρια εκποµπής
διεθνώς. Αν το όριο δηλαδή το οποίο συστήνει η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι στο 100%, εµείς έχουµε θεσµοθετήσει στο 70% και
µέσα στον αστικό ιστό το 60%. Είναι ο λόγος που πολλές φορές
όλοι µας παραπονιόµαστε ότι δεν έχουµε σήµα, ακριβώς γιατί
είναι χαµηλή η εκποµπή αυτών των κεραιών και το δίκτυο δεν
είναι όσο πυκνό θα έπρεπε να είναι. 

Αυτά λοιπόν, πρέπει να τα λάβουµε υπόψη µας, γιατί υπάρχει
µια κινδυνολογία όσον αφορά τα δίκτυα 5G, τα οποία, όπως ανα-
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φέρθηκε και νωρίτερα από τον Υπουργό, χρησιµοποιούν τις ίδιες
συχνότητες, που ούτως ή άλλως, χρησιµοποιούνται αυτή τη
στιγµή. Πρέπει να δούµε πως, αναβαθµίζοντας τις υποδοµές, θα
µπορέσουµε πραγµατικά να γίνουµε ένα σύγχρονο κράτος και
να µην φοβόµαστε την τεχνολογία στην προσπάθεια αυτή. 

Εµείς λοιπόν, ως Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, θα συ-
νεχίσουµε µε νέες τέτοιες υπηρεσίες, µε νέες τέτοιες λειτουργι-
κότητες να ενσωµατώσουµε τέτοια εργαλεία και τέτοιες
υπηρεσίες στο gov.gr, να κάνουµε καλύτερη τη ζωή των πολιτών.
Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της χώρας δεν έχει κοµµατικό
πρόσηµο. Είναι ένας εθνικός στόχος. Είναι ένα εθνικό στοίχηµα,
το οποίο πρέπει να κερδίσουµε. Μας αξίζει καλύτερα. 

Είµαστε στους ουραγούς της Ευρώπης. Το 2019 µε τα στοι-
χεία που συνέλεξε η Ευρωπαϊκή Ένωση µέχρι και τον Σεπτέµ-
βριο, υποχωρήσαµε µία θέση. Είµαστε πλέον προτελευταίοι,
πάνω µόνο από τη Βουλγαρία, όσον αφορά τον δείκτη ψηφιακής
οικονοµίας και κοινωνίας. 

Είναι καιρός να γίνουµε ένα σύγχρονο κράτος και θα γίνουµε
µέσα από πολλές τέτοιες γρήγορες νίκες και µέσα από µεγάλα
έργα πληροφορικής, αναβαθµίζοντας τις υπηρεσίες, χτίζοντας
τις ψηφιακές δεξιότητες του πληθυσµού, αναβαθµίζοντας τις
υποδοµές. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσετε
τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Είναι προς όφελος των πολιτών,
είναι προς όφελος της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα ακολουθήσει ο κ. Λιούπης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµο-

κρατία, µετά η κ. Παπαδηµητρίου, η κ. Βρυζίδου και µετά ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο βελτιώνει
και εξελίσσει την ήδη υπάρχουσα νοµοθεσία, που ήταν δηµιούρ-
γηµα της προηγούµενης κυβέρνησης. Αναφέροµαι στις αλλαγές
που γίνονται στο ν.4487/2017 για την ενίσχυση της παραγωγής
οπτικοακουστικών έργων. 

Η χώρα µας διανύει µια ιδιαίτερη περίοδο κατά την οποία προ-
σπαθούµε να ισορροπήσουµε ανάµεσα στους κανόνες για την
αποτροπή της µετάδοσης του κορωνοϊού και την επανεκκίνηση
της οικονοµίας. Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει αξιόλογα κίνητρα
για την προσέλκυση ξένων, αλλά και εγχώριων επενδύσεων στον
τοµέα των οπτικοακουστικών παραγωγών.

Με καίριες παρεµβάσεις στον νόµο που ψήφισε η προηγού-
µενη κυβέρνηση, γίνεται το απαραίτητο βήµα για την ανάπτυξη
του κλάδου αυτού, που θα επιφέρει πολλαπλά οφέλη στην εθνική
οικονοµία και για πρώτη φορά δίνονται ενισχύσεις και για το στά-
διο της µεταπαραγωγής -δηλαδή το µοντάζ- και την τεχνική επε-
ξεργασία. Μειώνονται τα όρια επιλέξιµων δαπανών για ταινίες
µικρού µήκους, τηλεοπτικές σειρές, που αφορούν σε ντοκιµαν-
τέρ ή κινούµενα σχέδια και τα ψηφιακά παιγνίδια. 

Όταν η εταιρεία παραγωγής συνεργάζεται µε ελληνική εται-
ρεία, η διαδικασία υπαγωγής γίνεται πιο απλή. Η αίτηση υποβάλ-
λεται µόνο από την εταιρεία, που λειτουργεί στη χώρα µας.
Επεκτείνονται οι δικαιούχοι ενίσχυσης και συµπεριλαµβάνονται
οι παραγωγές που γίνονται µε πρωτοβουλία της ΕΡΤ. Αυξάνεται
από 25% σε 35% το ποσοστό επί του συνολικού κόστους, µέχρι
το οποίο καλύπτονται οι επιλέξιµες δαπάνες για αµοιβές σενα-
ρίου, µουσικής, σκηνοθέτη, σεναριογράφου, δύο πρωταγωνι-
στών και παραγωγού. 

Αυξάνονται και τα συνολικά ποσά ενίσχυσης, αφού θα καλύ-
πτεται πλέον το 40% της αξίας των επιλέξιµων δαπανών που µπο-
ρεί µια παραγωγή να λάβει πλέον κρατική ενίσχυση, µάλιστα
µέχρι το 80% του συνολικού κόστους παραγωγής, στην περί-
πτωση δύσκολου οπτικοακουστικού έργου. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου αναγνωρίζεται η ανάγκη να επιτα-
χυνθούν και να απλοποιηθούν οι διαδικασίες, ώστε να υπάρξει
επιπλέον κίνητρο για τις επιχειρήσεις, που επιθυµούν να επενδύ-
σουν στην Ελλάδα. Έτσι µειώνονται οι περισσότερες προθεσµίες
και προβλέπεται σηµαντικά ταχύτερη ολοκλήρωση της διαδικα-

σίας αξιολόγησης των αιτήσεων που κατατίθενται στο Εθνικό
Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων, το ΕΚΟΜΕ. Μάλιστα, υπάρχει
και ειδική πρόβλεψη για έκδοση προσωρινής βεβαίωσης από τον
Πρόεδρο του ΕΚΟΜΕ, ώστε η επιχείρηση να κερδίζει επιπλέον
πολύτιµο χρόνο. Παράλληλα, γίνονται βελτιώσεις και στη φορο-
λογική αντιµετώπιση αυτών των επιχειρήσεων, δηµιουργώντας
ακόµη πιο ευνοϊκούς όρους για επένδυση στη χώρα µας. 

Το δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου είναι αυτό που αφορά
στην καθηµερινότητα των Ελλήνων πολιτών. Πρόκειται για µερικές
µόνο από τις µεγάλες αλλαγές, που είδαµε όλοι µας να γίνονται
εν µέσω καραντίνας. Το ελληνικό δηµόσιο εκσυγχρονίστηκε και
συνεχίζει να εκσυγχρονίζεται µε ταχύτατους ρυθµούς, αποδει-
κνύοντας ότι όλα είναι θέµα θέλησης και εντατικής δουλειάς. 

Είναι αναµφισβήτητη η επιτυχία του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, που έχει, εξ ορισµού, ένα δύσκολο έργο. Η άυλη
συνταγογράφηση, που κρίθηκε πολύ απαραίτητη κατά τη φάση
έξαρσης της πανδηµίας, αποδείχθηκε µια πολύ χρήσιµη διαδικα-
σία, την οποία αξιοποίησαν δυναµικά οι Έλληνες πολίτες. Γι’
αυτό µετατρέπεται, από ένα έκτακτο µέτρο, σε µόνιµα διαθέσιµη
επιλογή, αποβλέποντας στη διάδοση της χρήσης της.

Εξίσου χρήσιµα θα αναδειχθούν, κύριε Υπουργέ, και όσα ανα-
φέρατε προηγουµένως για τα άυλα παραπεµπτικά και τις άυλες
γνωµατεύσεις, οι οποίες θα βελτιώσουν πάρα πολύ το θέµα της
γραφειοκρατίας και της ταχύτητας στον τοµέα της υγείας. 

Μια από τις βασικές προβληµατικές καταστάσεις του συστή-
µατος υγείας είναι ο τρόπος αποζηµίωσης των ειδικών παροχής
υπηρεσιών υγείας. Πρόκειται για αποζηµιώσεις που αφορούν σε
ειδικές θεραπείες παιδιών ή εφήβων, κυρίως λογοθεραπείας ή
εργοθεραπείας και οι οποίες διαδοχικά καθυστερούν πάρα πολύ. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο γίνεται το πρώτο βήµα προς την κα-
τεύθυνση αυτή µε την ψηφιακή καταχώρηση της αίτησης και των
δικαιολογητικών που µε αυτόν τον τρόπο γίνεται µια πρώτη προ-
σπάθεια βελτίωσης του υπάρχοντος συστήµατος. Πρέπει όµως
να γίνουν πολλά ακόµη, µε δεδοµένη την τεράστια ταλαιπωρία
που υφίστανται οι γονείς αυτοί.

Πολύ σηµαντικά τα δύο άρθρα, το 23 και το 24, που περιλαµ-
βάνουν το τελευταίο προαπαιτούµενο, την έκδοση της ΚΥΑ δη-
λαδή, για τη διασύνδεση του Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων µε το
Εθνικό Μητρώο Αναδόχων Γονέων και το Εθνικό Μητρώο Υπο-
ψηφίων Θετών Γονέων. Σε αυτό το τόσο ευαίσθητο θέµα, την επι-
τάχυνση και βέλτιστη ολοκλήρωση των διαδικασιών υιοθεσίας
και αναδοχής, η Κυβέρνηση έχει πετύχει πολλά την τελευταία
χρονιά.

Κλείνοντας, δεν θα πω άλλη µια φορά για το ψηφιακό άλµα
που πετύχαµε τους τελευταίους µήνες. Θα τονίσω κάτι πιο ση-
µαντικό, κατά την άποψή µου, την αλλαγή νοοτροπίας. Το δηµό-
σιο αλλάζει και κυρίως, αλλάζει νοοτροπία. Φεύγει από την εποχή
του φαξ, από την εποχή που έπρεπε να περιµένουµε σε ατελεί-
ωτες ώρες ακόµη και για να δηλώσουµε τη γέννηση ενός παι-
διού. 

Αυτή η αλλαγή είναι η πιο σηµαντική, γιατί διαπιστώσαµε και
πιστέψαµε επιτέλους ότι η γραφειοκρατία δεν είναι κάτι το ανί-
κητο. Ο δρόµος άνοιξε για περισσότερες µεταρρυθµίσεις που
θα µας φέρουν πιο κοντά στην Ελλάδα που επιθυµούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν θα µπορούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην ανα-
φερθώ ως Ελληνίδα και ως χριστιανή ορθόδοξη στη θλιβερή και
προσβλητική απόφαση του κ. Ερντογάν, για τη βέβηλη µετα-
τροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί. Ένα ζήτηµα το οποίο χειρίζεται
και αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και
ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να µας βρει ενωµένους όλους τους
Έλληνες. 

Όσον αφορά το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, είναι αδιαµφι-
σβήτητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η αντίδραση και τα
αντανακλαστικά της Κυβέρνησης και του Υπουργείου της Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, απέναντι στη νέα πραγµατικότητα που
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διαµορφώθηκε εξαιτίας της πανδηµίας, ήταν αξιοθαύµαστα. 
Μέσα σε λίγους µήνες, µε συντονισµένες ενέργειες και σο-

βαρή προετοιµασία, πραγµατοποιήθηκε ένα τεράστιο άλµα στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας µας, που κατείχε έως τώρα,
δυστυχώς, µία από τις τελευταίες θέσεις στον ευρωπαϊκό ψη-
φιακό χάρτη. 

Το αρµόδιο Υπουργείο, έχοντας ως θεµελιώδη του αρχή, ότι
το κράτος αποτελεί ένα ενιαίο σύνολο και ως τέτοιο πρέπει να
λειτουργεί, έθεσε σε λειτουργία στις 21 Μαρτίου την ενιαία ψη-
φιακή πύλη, το γνωστό, πλέον, σε όλους µας gov.gr. Η πύλη άρ-
χισε να λειτουργεί µε πεντακόσιες µία υπηρεσίες, που ήταν
διάσπαρτες έως τότε και οι οποίες έχουν ήδη αυξηθεί µέσα σε
λιγότερο από τρεισήµισι µήνες σε πεντακόσιες εβδοµήντα πέντε,
ενώ στόχος είναι κάθε νέα υπηρεσία του δηµοσίου να ψηφιοποι-
είται, σύµφωνα µε τα πρότυπα του gov.gr και να εντάσσεται σε
αυτό. 

Άυλη συνταγογράφηση, υπεύθυνες δηλώσεις και εξουσιοδο-
τήσεις, ηλεκτρονική λήψη πιστοποιητικών, όπως γεννήσεως,
γάµου, βάπτισης, οικογενειακής κατάστασης και µόνιµης κατοι-
κίας, ψηφιακά διπλώµατα οδήγησης, ηλεκτρονικές εγγραφές,
νηπιαγωγεία, είναι ορισµένες µόνο από τις υπηρεσίες που βρή-
καν τεράστια απήχηση, συνιστώντας µία πραγµατική επανά-
σταση για τα έως τώρα δεδοµένα της πατρίδας µας.

Οι αριθµοί και τα στατιστικά στοιχεία, όπως παρατέθηκαν από
τους αρµόδιους Υπουργούς, µιλούν από µόνα τους. Μέσα σε
τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα, είχαµε πάνω από δύο εκατοµ-
µύρια άυλες συνταγογραφήσεις, διακόσιες χιλιάδες εξουσιοδο-
τήσεις, τετρακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες υπεύθυνες δηλώσεις,
περισσότερα από τριάντα χιλιάδες ψηφιακά διπλώµατα οδήγη-
σης και σχεδόν, ογδόντα τέσσερις χιλιάδες ηλεκτρονικές εγγρα-
φές νηπίων. 

Οι αριθµοί αυτοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταδει-
κνύουν, όχι µόνο το µέγεθος του έργου που έχει συντελεστεί,
αλλά και το πόσο ανάγκη είχαν οι συµπολίτες µας να απαλλαχ-
θούν, επιτέλους, από τη γραφειοκρατία, τις ουρές και τις χρονο-
βόρες πολλές φορές συναλλαγές τους µε το δηµόσιο. Και
ειλικρινά, αξίζουν πολλά συγχαρητήρια στον Υπουργό Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και σε όλη την ηγεσία του Υπουργείου και στα
στελέχη του Υπουργείου, για τα αποτελέσµατα που έχουν φέρει
έως σήµερα και τα οποία αποτελούν πραγµατική εθνική παρακα-
ταθήκη στην προσπάθεια για την ψηφιακή ανασυγκρότηση της
χώρας µας. Και το εξαιρετικό αυτό έργο συνεχίζεται και µε τις
ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο αφ’ ενός διαµορ-
φώνει ένα ευνοϊκό περιβάλλον για την προσέλκυση ξένων και εγ-
χώριων οπτικοακουστικών παραγωγών και αφ’ ετέρου
περιλαµβάνει σειρά διατάξεων για την ενίσχυση της ψηφιακής
διακυβέρνησης. 

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 13, η άυλη συνταγογράφηση θε-
σµοθετείται πλέον δια νόµου και αποκτά µόνιµο χαρακτήρα. Και
όπως µας προανήγγειλε νωρίτερα και ο κύριος Υπουργός και τα
άυλα παραπεµπτικά πλέον θα συµπεριλαµβάνονται σε αυτή τη
λειτουργία. Πρόκειται για µία υπηρεσία ιδιαίτερα σηµαντική, κυ-
ρίως για τις ευπαθείς οµάδες, τους ηλικιωµένους και τους χρο-
νίως πάσχοντες, που µπορούν πλέον να έχουν τη συνταγή, χωρίς
να χρειάζεται να µεταβαίνουν στο ιατρείο. 

Επίσης, στο άρθρο 14 οι γονείς των παιδιών που πραγµατο-
ποιούν λογοθεραπείες, εργοθεραπείες και άλλες ειδικές θερα-
πείες, θα µπορούν πλέον να υποβάλουν όλα τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, για την καταβολή των αντιστοίχων δαπανών,
µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης, µια ρύθµιση µε ιδιαίτερο κοι-
νωνικό πρόσηµο, που επιταχύνει την όλη διαδικασία και αντιµε-
τωπίζει µε τον δέοντα σεβασµό και τα παιδιά αυτά και τις
οικογένειές τους.

Επιπλέον, σύµφωνα µε το άρθρο 15, θα µπορούν πλέον οι πο-
λίτες, µέσω της ψηφιακής υπηρεσίας eDiplomas, να λαµβάνουν
τα πτυχία τους ψηφιακά από τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
της χώρας και το ΔΟΑΤΑΠ, καθώς και να ζητούν τη διαβίβασή
τους σε φορείς του δηµοσίου. Μία νέα υπηρεσία που εξοικονοµεί
χρόνο στους πολίτες και βάζει τέλος και στο φαινόµενο των πλα-
στών πτυχίων. Εξάλλου, όπως και ο Υπουργός µας επεσήµανε,
η ψηφιακή διακυβέρνηση ενισχύει την αρχή της ισότητας και συ-

νιστά ανάχωµα στη διαφθορά, γιατί τη µηχανή δεν µπορεί κανείς
να τη διαφθείρει.

Δεν θα µπορούσα, όµως, να µην αναφερθώ και στην εξαιρε-
τικά καινοτόµα και χρηστική ρύθµιση για τη λειτουργία των ΚΕΠ
Live. Έτσι οι πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα να εξυπηρετούνται
από τα ΚΕΠ, µέσω βιντεοκλήσης, χωρίς να απαιτείται η φυσική
τους παρουσία. Πρόκειται για µία πρωτοποριακή υπηρεσία, που
εκτός των άλλων θα αποφορτίσει σίγουρα και τα ΚΕΠ. Και σε
αυτό το σηµείο, θα ήθελα να απευθυνθώ και στους συναδέλφους
Βουλευτές, ότι θα πρέπει και εµείς να δώσουµε ένα ανάλογο πα-
ράδειγµα για να ενταχθούµε και εµείς στη λειτουργία της ψηφια-
κής υπογραφής ως µέλη του Κοινοβουλίου και να συγχαρώ για
τον λόγο αυτό και τις υπηρεσίες της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση κατάφερε µέσα
σε λιγότερο από τέσσερις µήνες να καλύψει αρκετό από το πο-
λύτιµο έδαφος, που είχαµε χάσει στον διεθνή ψηφιακό ανταγω-
νισµό. Αυτό, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν δικαιολογεί τον
οποιοδήποτε εφησυχασµό. Η προσπάθεια για την ψηφιακή ανα-
συγκρότηση της χώρας µας συνεχίζεται και είναι εθνική. Δεν
χωρεί σε αυτή καµµία πολιτική αντιπαράθεση. Οι ρυθµίσεις του
παρόντος νοµοσχεδίου, η µονιµοποίηση της άυλης συνταγογρά-
φησης και των παραπεµπτικών, η ηλεκτρονική εξυπηρέτηση των
πολιτών από τα ΚΕΠ, η ηλεκτρονική έκδοση πτυχίων από τα ΑΕΙ
και τα ΔΟΑΤΑΠ, είναι ακόµη ένα βήµα, ακόµη µία κατάκτηση, που
πρέπει να έχει τη στήριξη όλων µας και όπως ήδη ξέρουµε, είναι
προ των πυλών και άλλες σηµαντικές πρωτοβουλίες, µε σηµαν-
τικότερη από όλες τον νέο Κώδικα Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν η Ελλάδα θέλει να γίνει αν-
ταγωνιστική, να επιτύχει µία βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη, να δη-
µιουργήσει νέες θέσεις απασχόλησης και να βελτιώσει δραστικά
το επιχειρηµατικό της περιβάλλον, ο δρόµος είναι ένας και είναι
ψηφιακός. Γι’ αυτό και θα πρέπει όλες οι πολιτικές δυνάµεις να
είµαστε συνοδοιπόροι στη µεγάλη εθνική προσπάθεια για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Βρυζίδου Παρασκευή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου έρχεται να συµπληρώσει και να βελτιώσει νόµο που
ψηφίστηκε πριν από δύο χρόνια, καθώς επίσης, να φέρει και νέα
άρθρα, τα οποία συµπληρώνουν και βοηθούν προς την ψηφιακή
διακυβέρνηση της χώρας. Το Υπουργείο ασχολείται µε αυτόν τον
τοµέα, ο οποίος είναι αναγκαίος, είναι σύγχρονος, τον έχει
ανάγκη η πατρίδα µας και είναι και ένας βηµατισµός, για να προ-
σεγγίσουµε τις σύγχρονες ευρωπαϊκές χώρες.

Το πρώτο µέρος αυτού του νοµοσχεδίου αναφέρεται στους
κανόνες και στην οικονοµική στήριξη των οπτικοακουστικών
έργων. Ένα κεφάλαιο το οποίο έχει να κάνει και µε την τέχνη και
µε τον πολιτισµό της χώρας µας, µε έναν τοµέα ο οποίος έχει
ανάγκη από βοήθεια, η οποία, βέβαια, πρέπει να γίνει µε κανό-
νες.

Έτσι, λοιπόν, κάποια όρια µικραίνουν, για να διευκολύνουν
αυτή τη διαδροµή και να χρηµατοδοτηθούν έργα, τα οποία αφο-
ρούν κινηµατογραφικές ταινίες, τηλεοπτικές ταινίες, µε ελάχιστο
όριο προϋπολογισµού αποδείξεων που θα ενταχθούν, από 100
χιλιάδες στις 60 χιλιάδες. Όταν είναι παραγωγές τηλεοπτικές τα
επεισόδια, ανά επεισόδιο, ο ελάχιστος προϋπολογισµός να είναι
25 χιλιάδες και όταν µία παραγωγή ξεπερνάει έναν αριθµό επει-
σοδίων, περισσότερο από 70, να µπορεί να χρηµατοδοτηθεί,
συγκεντρώνοντας το ποσό των 15 χιλιάδων ευρώ.

Η διαδικασία αυτή είναι σηµαντική γιατί δίνει την ευκαιρία στη
χώρα µας να προσελκύσει επενδυτές. Εάν έρθουν από όλη την
Ευρώπη άνθρωποι, παραγωγοί και συµµετέχουν στην παραγωγή
ταινιών, έχουµε πολλαπλό όφελος και οικονοµικό και διαφηµίζε-
ται η πατρίδα µας, η οποία πληροί τις προϋποθέσεις, καθώς έχει
τεράστιες πανέµορφες εκτάσεις. Όσες φορές στο παρελθόν
προηγήθηκαν τέτοιες παραγωγές ήταν πολύ µεγάλο το θετικό
αποτέλεσµα, όπως διεφάνη στην προβολή της χώρας µας αλλά
και στον τουρισµό. 
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Επίσης, υπάρχουν περιοχές οι οποίες έχουν αλλάξει φυσιο-
γνωµία και υπάρχουν κτηριακές εγκαταστάσεις ή στοιχεία τα
οποία θα µπορούσαν να αναδειχθούν ή να αποτελέσουν έδρα για
την παραγωγή τέτοιων ταινιών. Άρα είναι ένα σηµαντικό βήµα το
οποίο πρέπει να αξιοποιήσουµε και για την εξασφάλιση θέσεων
εργασίας και για την πρόοδο και την ανάπτυξη της χώρας µας. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο γενικότερα αυτό το νοµοσχέδιο αναφέ-
ρεται στην ψηφιακή εξυπηρέτηση του πολίτη. Έχουν αναφερθεί
κατ’ επανάληψη από τους συναδέλφους από το Βήµα τα σηµαν-
τικά κεφάλαια προσφοράς αυτής της εξυπηρέτησης. Αυτό
αφορά και την άυλη συνταγογράφηση, όπου την περίοδο της
υγειονοµικής κρίσης φτάσαµε τις δύο εκατοµµύρια συνταγές.
Αυτό απέδειξε ότι είναι σηµαντικό και για να εξυπηρετηθεί ο πο-
λίτης σε µια περίοδο δύσκολη και σε µια περίοδο κρίσης, αλλά
είναι και γενικότερα χρήσιµο. Είναι χρήσιµο γιατί ο πολίτης κερ-
δίζει χρόνο, κερδίζει ασφάλεια γιατί µπορεί εύκολα να προσεγ-
γίσει αυτό που έχει ανάγκη, σε σχέση µε την υγεία του.
Εξυπηρετείται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, και αυτό είναι
πρόοδος. 

Επίσης, µε αίτηση µπορούν να αποζηµιωθούν οι γονείς οι
οποίοι κάνουν στα παιδιά τους ειδικές θεραπείες. Βέβαια αυτό
µπορεί να γίνει σχετικά εύκολα µε αυτή τη µεθοδολογία χωρίς
να χρειάζεται την αυτοπρόσωπη παρουσία τους, χωρίς ταλαιπω-
ρία και χωρίς να ξοδέψουν και χρόνο και χρήµα. Είναι, επίσης,
ένα σηµαντικό κεφάλαιο. Επίσης, πολλά έγγραφα και πολλά πι-
στοποιητικά µε την µέθοδο της ψηφιακής αυτής εξυπηρέτησης
µπόρεσαν να φτάσουν γρήγορα στα χέρια των πολιτών. Πολλά
επιµέρους βήµατα έχουν γίνει σε αυτόν τον τοµέα. 

Επίσης, σηµαντική και αξιόλογη είναι και η πρόταση για τον
εκσυγχρονισµό και την οργάνωση του Υπουργείου, καθώς επί-
σης και της Γραµµατείας της Πολιτικής Προστασίας, όπου γίνε-
ται ένα πρόγραµµα µε σωστή µεθοδολογία, έτσι ώστε να
φτάσουµε σε υψηλών προδιαγραφών υπηρεσίες. 

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποιες ενστάσεις οι οποίες
έχουν κατατεθεί από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για τα πρό-
σωπα τα οποία θα στελεχώσουν αυτές τις υπηρεσίες. Θέλω να
αναφέρω ότι πάνω από την ανθρώπινη ζωή και το χρέος µας να
προστατεύσουµε την ανθρώπινη ζωή, δεν υπάρχει. Ως εκ τούτου,
λοιπόν, πρέπει να χρησιµοποιηθούν όλα τα µέσα και τα κατάλ-
ληλα πρόσωπα για να το καταφέρουµε και να έχουµε το καλύ-
τερο δυνατό αποτέλεσµα.

Πραγµατικά πολιτικά δεν µπορεί να κερδίσει µια κυβέρνηση
εάν πάρει εκτός ΑΣΕΠ δέκα ή δεκαπέντε άτοµα. Μια κυβέρνηση
κερδίζει ή χάνει όταν υπάρχουν χιλιάδες άνεργοι και δεν κάνει
τίποτε για όλους αυτούς, όταν κινδυνεύει η ανθρώπινη ζωή, δεν
µπορεί να σωθεί η ανθρώπινη ζωή και έχουµε θύµατα. Γιατί ο πο-
λίτης όταν έχει µια κυβέρνηση και ένα αρµόδιο Υπουργείο, περι-
µένει να σκεφτεί, να µεριµνήσει, να οργανώσει για να µπορέσει
να τον προστατεύσει. Προς αυτήν την κατεύθυνση κινείται και το
αρµόδιο Υπουργείο και οι τροπολογίες που έχουν κατατεθεί και
συνολικά η Κυβέρνηση. 

Επίσης, η χώρα µας για να ξεπεράσει την οικονοµική κρίση
πρέπει να εκσυγχρονιστεί σε πολλούς τοµείς. Η ψηφιακή διακυ-
βέρνηση είναι ένα κεφάλαιο στο οποίο µπορούµε να τα καταφέ-
ρουµε. Δεν απαιτείται βαριά βιοµηχανία. Δεν απαιτούνται
πράγµατα τα οποία δεν διαθέτει η χώρα µας. Χρειάζονται επι-
στήµονες. Χρειάζεται οργάνωση. Χρειάζεται η πολιτική βούληση.
Το προηγούµενο διάστηµα απέδειξε ότι το αρµόδιο Υπουργείο
έχει αυτήν τη δυνατότητα και µπορεί να φέρει αποτέλεσµα και
να το καταφέρει πάρα πολύ καλά. 

Ας το τολµήσουµε, λοιπόν, σε όλα τα επίπεδα και ας το στηρί-
ξει το σύνολο της Βουλής, γιατί έτσι θα µπορούµε να κάνουµε
το βήµα µπροστά, θα µπορέσουµε να στηρίξουµε τη χώρα µας,
να καταπολεµήσουµε την ανεργία και να κάνουµε και εξαγωγή
αυτών των υπηρεσιών για να µπορέσουµε να ανορθωθούµε και
οικονοµικά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ. Κλέων Γρηγο-
ριάδης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολύ λίγο θα µιλήσω για το

παρόν νοµοσχέδιο, καθώς η κ. Αδαµοπούλου το έκανε για λογα-
ριασµό του ΜέΡΑ25 µε τον καλύτερο τρόπο. Εγώ, ακούγοντάς
την τουλάχιστον, κατάλαβα όλα όσα η Κυβέρνηση θα ήθελε να
µην πολύ-καταλάβουµε.

Ας ξεκινήσουµε µε το καλά νέα του παρόντος σχεδίου νόµου.
Τα καλά νέα, κατά τη δική µας ανάγνωση, είναι κατ’ αρχάς η ενί-
σχυση ασφαλώς της εγχώριας παραγωγής οπτικοακουστικών
έργων και η προσέλκυση διεθνών παραγωγών που µπορεί να φέ-
ρουν πράγµατι ποικίλα οφέλη σε ένα ευρύ φάσµα εργαζοµένων,
από τους καλλιτέχνες, µέχρι τους τεχνικούς και πολλούς άλλους
κλάδους, οι οποίοι µάλιστα, όπως όλοι ξέρετε, πλήττονται µε
πολύ βάρβαρο τρόπο από την έξαρση της πανδηµίας του κορω-
νοϊού. 

Ωστόσο δεν µπορούµε παρά να είµαστε πολύ επιφυλακτικοί
όταν µέσα στις επιλέξιµες επενδύσεις βλέπουµε να βρίσκονται
και -ποιες άλλες;- οι τηλεοπτικές σειρές και παραγωγές. Η επι-
φυλακτικότητά µας αυτή θεωρώ ότι θα έπρεπε να είναι αναµε-
νόµενη, αν αναλογιστεί κανείς σε ποιους ανήκουν τα τηλεοπτικά
κανάλια της χώρας -ξέρετε τι εννοώ-, στην παρασιτικότερη
οµάδα της ολιγαρχίας ασφαλώς. Και αν αναλογιστούµε τους
τρόπους µε τους οποίους η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
εφευρίσκει διαρκώς και νέες µεθόδους για να επιδοτεί µε ζεστό
χρήµα τα εν λόγω µέσα µαζικής ενηµέρωσης, των εν λόγω φυ-
σικά εντολέων της ολιγαρχών.

Ξέρετε, κυκλοφορεί µεταξύ του ελληνικού λαού το αστείο ότι
όλα ανεξαιρέτως τα ειδησεογραφικά προγράµµατα, δηλαδή όλες
οι ειδήσεις όλων των δηµόσιων ή ιδιωτικών καναλιών, περιέχουν
ένα και το αυτό προϊόν τοποθέτησης και ότι αυτό το προϊόν τοπο-
θέτηση δεν είναι άλλο από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η ενιαία ψηφιακή πύλη της δηµόσιας διοίκησης -είναι ένα πρό-
βληµα κατά τη γνώµη µας- κρατά αόριστο το ιδιοκτησιακό καθε-
στώς αυτών των τόσο κρίσιµων για τη δηµόσια και ιδιωτική ζωή
λογισµικών, µέσα στα οποία αποτυπώνονται µε πλήρη ακρίβεια
και επικαιροποιηµένα πληθώρα στοιχείων των πολιτών. 

Αν, λοιπόν, το µοντέλο ιδιοκτησίας πάνω σε αυτό το λογισµικό
είναι θολό και όχι ξεκάθαρα υπό απόλυτο δηµόσιο ιδιοκτησιακό
έλεγχο, τότε µπορούµε να βρεθούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, µπροστά στη δυστοπία µεγάλες πολυεθνικές της πληροφο-
ρικής, που θα έχουν αναλάβει τη δουλειά µε εξωτερική ανάθεση
από το δηµόσιο, να έχουν τελικά στην κατοχή τους βάσεις δεδο-
µένων µε πληθώρα στοιχείων όλων των πολιτών και όλων των κα-
τοίκων αυτής της χώρας. 

Από το τρίτο κεφάλαιο στεκόµαστε ιδιαίτερα στο άρθρο 17 µε
το οποίο συστήνεται το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας Πολιτών.
Στόχος του είναι να διατηρεί ο στενός και ευρύτερος δηµόσιος
τοµέας µια κοινή βάση δεδοµένων µε στοιχεία επικοινωνίας των
πολιτών. 

Σε πρώτη ανάγνωση και αυτό µοιάζει να κινείται σε θετική κα-
τεύθυνση. Όµως επειδή οι καιροί, όπως όλοι ξέρουµε, είναι πο-
νηροί και τα πράγµατα ιδιαίτερα επικίνδυνα, τα ανωτέρω
ταυτοποιηµένα και επικαιροποιηµένα στοιχεία επικοινωνίας των
πολιτών -δηλαδή η διεύθυνση, η ηλεκτρονική διεύθυνση, το στα-
θερό και το κινητό τηλέφωνό τους- δύνανται να είναι διαθέσιµα
στα πιστωτικά ιδρύµατα, κατόπιν βεβαίως συγκατάθεσης του
εκάστοτε πολίτη, όπως αναφέρει η διάταξη. Συγκατάθεσης µεν,
η οποία ζητείται, όµως, στα ψιλά-ψιλά γράµµατα αυτού που θα
υπογράφει πολίτης. 

Φοβόµαστε, λοιπόν, και το λέµε ευθέως, ότι αυτά τα άρθρα,
αυτές οι διατάξεις σχετίζονται άµεσα µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ».
Ποιο σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ»; Το ξέρετε καλύτερα από εµένα. Αυτό
για το οποίο δεν µας απαντάτε εδώ και τέσσερις µήνες που σας
εγκαλούν, σας ρωτούµε, σας πιέζουµε. Να µας πείτε τουλάχι-
στον ότι λέµε ανοησίες, ότι δεν θα δώσετε δηλαδή, δεν θα χαρί-
σετε 12 δισεκατοµµύρια σε εύθετο χρόνο, όχι και πολύ αργά από
τώρα, στα αρπακτικά ταµεία! 

Σε αυτό, λοιπόν, το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» µε τα «αρπακτικά τα-
µεία» και την πίεση των τηλεφωνηµάτων, αλληλογραφίας συµ-
βατικής και ηλεκτρονικής, αλλά και µε εξώδικα ή και διαταγές
πληρωµής –ξέρετε ότι στέλνουν τα αρπακτικά ταµεία προς τους
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δανειολήπτες- µέσα στα χρόνια της δεκαετούς κρίσης αρκετοί
δανειολήπτες άλλαξαν στοιχεία επικοινωνίας µόνο και µόνο –σας
διαβεβαιώ- για να αποφύγουν την ασφυκτική πίεση αυτών των ει-
σπρακτικών εταιρειών. Δηµιουργήθηκε, λοιπόν, προφανώς ένα
κενό επικοινωνίας µεταξύ του µέρους που έχει την απαίτηση και
του δανειζόµενου. Με την παρούσα διάταξη φοβόµαστε ότι η Κυ-
βέρνησή σας, που είναι εντολοδόχος των funds, όπως αποδει-
κνύεται, αφού δεν µας απαντάτε ποτέ για τα «αρπακτικά ταµεία»
και δεν σταµατάτε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» µε µία πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, η Κυβέρνηση των funds, έρχεται να τους
δώσει τη λύση. Ποια λύση; Τη λύση στα funds. Στα ψιλά γράµ-
µατα ο δανειολήπτης θα δίνει τη συγκατάθεσή του. Η τράπεζα,
εποµένως, κατ’ επέκταση και το «αρπακτικό ταµείο», που θα αγο-
ράζει τα τιτλοποιηµένα δάνεια, θα αποκτούν πρόσβαση στα τρέ-
χοντα επικαιροποιηµένα στοιχεία επικοινωνίας των
δανειοληπτών. Θα τους «τσιµπάνε» δηλαδή.

Τέλος, στο Κεφάλαιο Δ’ τίθενται οργανωτικά διαδικαστικά θέ-
µατα του Υπουργείου, όπως η στελέχωση της Υπηρεσίας Συντο-
νισµού, της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης και λοιπές θέσεις στο
Υπουργείο. 

Κρίνοντας -και µε όλο τον σεβασµό σας το λέω αυτό, αγαπητοί
συνάδελφοι της Συµπολίτευσης- από τη δωδεκάµηνη πλέον εµ-
πειρία της διακυβέρνησης Μητσοτάκη, µάλλον φοβόµαστε ότι
πρόκειται για κλασικά βολεµατάκια. Ηµετέρων, εννοώ, βολεµα-
τάκια.

Κλείνοντας αυτό το κοµµάτι της οµιλίας µου, θα ήθελα να ση-
µειώσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας καταφέρνει ακόµα και σε ένα νοµοσχέδιο που σχε-
τίζεται µε την ψηφιοποίηση των υπηρεσιών, µε σκοπό τη διευκό-
λυνση των πολιτών, να εντάξει κάποιες ρυθµίσεις ή να
παραλείψει σκοπίµως κάποιες σαφείς διευκρινίσεις, σκοπεύον-
τας τελικά όχι στην εξυπηρέτηση –πολύ φοβόµαστε- των πολι-
τών, αλλά των παρασιτικών ολιγαρχών απ’ όλο τον κόσµο,
καθώς, όπως είναι γνωστό, οι παρασιτικοί ολιγάρχες δεν έχουν
σύνορα, δεν έχουν πατρίδα. Ευτυχώς, τουλάχιστον, που οι πα-
ρασιτικοί ολιγάρχες έχουν θρησκεία και µάλιστα, τι παράξενο,
όλοι την ίδια. Πιστεύουν µε ζέση στο χρήµα.

Τι γίνεται µε τον κορωνοϊό; Το λέω, γιατί και ανησυχούµε θε-
σµικά στο ΜέΡΑ25, καθώς η κατάσταση φαίνεται να βγαίνει
εκτός ελέγχου, αλλά κυρίως γιατί έχουµε αρχίσει να θυµώνουµε,
πρέπει να σας πω, µε την επικοινωνιακή τακτική της Κυβέρνησης,
ιδίως του κ. Πέτσα και άλλων Υπουργών που βγαίνουν και κάνουν
δηλώσεις, οι οποίες έχουν έναν κοινό παρονοµαστή. Ποιος είναι
αυτός ο παρονοµαστής; Ότι δυστυχώς πάλι εµείς, ο ελληνικός
λαός δηλαδή, επειδή είµαστε απαράδεκτα µη σχολαστικοί, απα-
ράδεκτα συγχρωτιστικοί, επειδή είµαστε απαράδεκτα ανεύθυνοι
µε λίγα λόγια και πάµε σε πανηγύρια ή επειδή µπαίνουµε σε αε-
ροπλάνα και είµαστε εκεί µέσα πυκνοκαθισµένοι ή επειδή, εν
πάση περιπτώσει, είµαστε κακά παιδιά, θα ξαναφέρουµε το πρό-
βληµα το οποίο είχατε λύσει στη χώρα. 

Κοιτάξτε, εάν θέλουµε να είµαστε σοβαροί, θα πρέπει να απαν-
τήσουµε στο εξής ερώτηµα, γιατί εµείς δεχόµαστε ότι τα πράγ-
µατα έχουν χαλαρώσει και ανησυχούµε: Ποιος χαλάρωσε τα
πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ήρθε η χαλάρωση από
τον ουρανό; Δαιµονίστηκε ο ελληνικός λαός, ο οποίος ήταν πρό-
τυπο επί πέντε µήνες σε όλη τη γη και ξαφνικά έγινε το παρά-
δειγµα προς αποφυγή; 

Ας σοβαρευτούµε. Τα πράγµατα τα χαλάρωσε η ελληνική Κυ-
βέρνηση. Και ξέρετε κάτι; Την καταλαβαίνω κιόλας. Τα χαλά-
ρωσε, γιατί έχει πραγµατικά ένα πολύ ισχυρό δίληµµα, που θα
είχε οποιοσδήποτε κυβερνούσε. Εµείς δεν κάνουµε ποτέ µικρο-
πολιτική από το ΜέΡΑ25. Θα το παρατηρείτε αυτό. Έχει ένα
ισχυρό δίληµµα ανάµεσα στην οικονοµία και την πανδηµία. Ξέ-
ρουµε ότι εάν για να αποφύγουµε τριάντα πέντε χιλιάδες νε-
κρούς από την πανδηµία, έχουµε ένα εκατοµµύριο νεκρούς από
ασιτία, αυτό είναι χειρότερη επιλογή και χειρότερη επίδοση. Το
καταλαβαίνουµε. Είναι, όµως, εξόχως εκνευριστικό για εµάς να
βλέπουµε σειρά Υπουργών να εγκαλούν τον ελληνικό ότι δήθεν
παραχαλάρωσε. Και σας λέω αµέσως γιατί δεν παραχαλάρωσε
αυτός, αλλά τον παραχαλαρώσατε εσείς. Γιατί εσείς είχατε πει –
εδώ είµαστε, δεν έχουµε µνήµη χρυσόψαρου- ότι όταν θα ξανα-

εκκινήσουν τα αεροπορικά δροµολόγια, θα υπάρχουν κενά, είτε
κενές σειρές, είτε µία στις τρεις θέσεις θα είναι κενή, είτε στις
τρεις λωρίδες θέσεων η µία τριάδα θα είναι κενή. Αποτέλεσµα;
Μόλις οι αεροπορικές εταιρείες και ο περίφηµος γίγας, µε τον
οποίο συνεργαζόµαστε και ο οποίος θα φέρει ένα εκατοµµύριο
τουρίστες στην Ελλάδα, είπε, «δεν ξαναπατάω το πόδι µου στην
Ελλάδα, εάν είστε τόσο σχολαστική χώρα», βγήκε αµέσως ο αρ-
µόδιος Υπουργός και είπε, «ας µπαίνουν όσοι θέλουν στα αερο-
πλάνα, ας είναι πατείς µε, µε πατώ σε στα αεροπλάνα».
Σηκώθηκε η ακτοπλοΐα αµέσως και είπε «βρε παιδιά, εδώ στα αε-
ροπλάνα είναι πατείς µε, µε πατώ σε, στα καράβια γιατί παίρ-
νουµε τόσα µέτρα;». Είπατε, «εντάξει, θα κάνουµε τα στραβά
µάτια, χαλαρώστε και εκεί». 

Είπατε στα εστιατόρια ότι θα είναι τέσσερις και θα έχουν απο-
στάσεις δύο µέτρων. Σε ένα µήνα έγιναν έξι. Τώρα δεν υπάρχει
νούµερο, µπορεί να είναι και δεκαέξι, ο ένας πάνω στον άλλο.
Σας πειράζουν τα πανηγύρια ξαφνικά, όταν είναι αυτή η κατά-
σταση; 

Ξέρετε κάτι; Καταλαβαίνω όλους τους εστιάτορες, όλους τους
ιδιοκτήτες µπαρ και όλους τους ανθρώπους που δουλεύουν συ-
νολικά στην εστίαση. Θα πρέπει να επιβιώσουν και δεν θα επι-
βιώσουν. Και δεν θα επιβιώσουν, όχι επειδή κρατούν τα µέτρα
αποστάσεων και έχουν λιγότερους πελάτες, δεν θα επιβιώσουν
γιατί η πολιτική της Κυβέρνησής σας είναι για να µην επιβιώσουν.
Είναι µία πολιτική που τους λέει και γελάει ο κόσµος µε αυτά, ότι
κοιτάξτε να δείτε, δεν θα πληρώσετε µέχρι το τέλος του χρόνου
ούτε τόκους δανείων, ούτε άµεσους φόρους, δεν θα σας αυξήσω
τίποτα, αλλά στο τέλος του χρόνου θα τα πληρώσετε όλα µαζε-
µένα. Σε έναν επιχειρηµατία µικρό, µεγάλο ή µεσαίο, που έχει µη-
δενικό τζίρο εδώ και πέντε µήνες και θα συνεχίσει να έχει από
0% έως 20% του τζίρου του τις επόµενες ηµέρες, εάν είναι του-
ριστική η επιχείρησή του, άντε και µε τη βοήθεια του καλού Θεού
να φτάσει στο 20%, το να του λέει µία κυβέρνηση ότι θα του στεί-
λει µαζεµένο τον λογαριασµό στο τέλος του χρόνου ή στην αρχή
του επόµενου, είναι καµία πολιτική που να µην τον οδηγεί σε µα-
ρασµό; Είναι κάποια πολιτική που δεν τον οδηγεί να πει, δεν πει-
ράζει, ας υπάρξει και λίγος συνωστισµός στην επιχείρησή µου,
προκειµένου να βγάλω αυτόν τον µήνα, να έχω να πληρώσω το
ρεύµα, το νερό και το τηλέφωνο; 

Είναι ανακόλουθη, λοιπόν, η πολιτική σας. Σταµατήστε, του-
λάχιστον, να µας επιπλήττετε που χαλαρώσαµε. Δεν χαλαρώ-
σαµε εµείς, εσείς µας χαλαρώσατε. Στα αυτοκίνητα ήταν ένας
κάποτε, έγιναν δύο µετά, στη συνέχεια ήταν ο φοβερός παραλο-
γισµός να έχουµε όλοι για δύο µήνες στα αυτοκίνητά µας άλλους
τρεις, εκτός από τους ταξιτζήδες, που είναι κακά παιδιά, απ’ ό,τι
φαίνεται, και είχαν µόνο δύο. Όταν πια σας είπαµε ότι αυτός είναι
απόλυτος παραλογισµός, γιατί µόνο οι ταξιτζήδες ζουν απ’ αυτήν
τη δουλειά, εµείς απλώς κάνουµε βόλτες ή πάµε στις δουλειές
µας, αλλά οι ταξιτζήδες ζουν, αποφασίσατε τελικά µε καθυστέ-
ρηση ενός µηνός να εξισώσετε τους οδηγούς και τους ιδιοκτήτες
ταξί µε εµάς τους πολίτες. 

Για να µην αφήσω τελείως το θέµα του κορωνοϊού, επίσης ανη-
συχούµε πάρα πολύ, γιατί, παρά τα όλα όσα διαδόθηκαν, η πραγ-
µατικότητα είναι ότι δεν προσλάβατε καθόλου γιατρούς και
υγειονοµικούς. Και εάν το νέο κύµα δεν έρθει, όπως όλοι φοβό-
µαστε, αρχές χειµώνα, αλλά έρθει τώρα δα, δηλαδή µέσα στον
Αύγουστο, τότε πραγµατικά αυτή η ένδεια θα φανεί. Θα φανεί,
δηλαδή, ότι στην πραγµατικότητα µιλάµε για λιγότερους από
πεντακόσιους ανθρώπους, τους οποίους προσλάβατε µε σύµ-
βαση συγκεκριµένου χρόνου. Δηλαδή, δεν τους έχετε πάρει καν
µόνιµους. Θα φανεί, δηλαδή, ότι δεν έγινε κάτι φοβερό.

Επίσης, θα περιµένουµε να δούµε για την ψηφιοποίηση. 
Τώρα, θα ήθελα να σας ρωτήσω κάτι που µε απασχολεί εδώ

και αρκετές µέρες. Πραγµατικά, πόσα κόµµατα, λέτε εσείς, να
έχει η ελληνική Βουλή; Εγώ πιστεύω ότι έχει έξι. Εσείς πιστεύετε
ότι έχει πέντε ή ακόµα χειρότερα τέσσερα; Γιατί όποιος βλέπει
δηµόσια τηλεόραση άλλο καταλαβαίνει. Δεν µιλάω για την ιδιω-
τική τηλεόραση, οι παρασιτικοί ολιγάρχες που έχουν τα ιδιωτικά
κανάλια θέλουν να υπάρχει ένα κόµµα µόνο στην ελληνική Βουλή
και θα δείχνουν µόνο ένα. Είπαµε, περιέχουν όλες οι ειδήσεις το-
ποθέτηση προϊόντος και το προϊόν είναι η Νέα Δηµοκρατία.
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Όµως υπάρχει και η δηµόσια τηλεόραση. Η δηµόσια τηλεόραση
βασίζεται στη φορολογία όλων µας, είναι και δική µου τηλεό-
ραση, για να σας το πω έτσι, είναι και του 3,5%, είναι και των δια-
κοσίων είκοσι τεσσάρων χιλιάδων συµπατριωτών µας, που είχαν
το θράσος ή την τόλµη, για εµάς, να ψηφίσουν ΜέΡΑ25. Αυτούς
πώς τους βλέπετε; Δεν είναι πολίτες; Είναι υπήκοοι; Τι είναι
αυτοί; Είναι υπόδουλοι; Θέλω να πω, οι υπόλοιποι, που ψήφισαν
εσάς ή το Κίνηµα Αλλαγής ή τον ΣΥΡΙΖΑ βεβαίως, πιστεύετε ότι
όλοι δεν θέλουν να ενηµερώνονται για τα άλλα κόµµατα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµα.
Το λέω, γιατί εάν δείτε ένα δελτίο ειδήσεων, θα δείτε αµέσως

ότι είναι σταθερό αυτό, τελειώνει πάντα το πολύ-πολύ στην Ελ-
ληνική Λύση. Και για να είµαι τίµιος µε την Ελληνική Λύση και
τους συναδέλφους µου εκεί, πολλές φορές δεν υπάρχει ούτε το
πέµπτο κόµµα της Βουλής των Ελλήνων. 

Ξέρετε, θα σας πω γι’ αυτό κάτι, που είναι ένα µυστικό. Το
έλεγα και το 2015, αλλά δεν µε άκουγαν οι παρασιτικοί καναλάρ-
χες. Εσείς πιστεύετε ή όσοι εν πάση περιπτώσει κάνουν αυτό πι-
στεύουν ότι έτσι ο ελληνικός λαός θα ξεχάσει το ΜέΡΑ25, θα
ξεχάσει ότι υπάρχουν κάποιοι που αντιστέκονται σ’ αυτήν τη
χώρα, θα ξεχάσει ότι υπάρχουν κάποιοι που έχουν ταχθεί στο να
τον υπερασπίζονται. Αµ δε! Δεν το παθαίνει αυτό ελληνικός λαός.
Γιατί τότε, εάν συνέβαινε αυτό, θα είχε βγάλει και 65% «ναι» στο
δηµοψήφισµα. 

Όλα αυτά τα ίδια κανάλια που εξαφανίζουν το ΜέΡΑ25, είναι
τα ίδια κανάλια που µας έλεγαν περίπου ότι θα έρθουν οι Αρει-
ανοί, εάν τολµήσουµε να ψηφίσουµε «όχι». Αυτό που δεν έχουν
καταλάβει ούτε οι παρασιτικοί ιδιοκτήτες καναλάρχες, ούτε –φο-
βάµαι- η πολιτική ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι πια είναι
αντανακλαστικό, ό,τι λένε τα ιδιωτικά κανάλια είναι ψέµα εξ ορι-
σµού για παραπάνω από τον µισό ελληνικό λαό. Γιατί; Γιατί το
είπαν αυτοί. Ποιοι είναι αυτοί; Είναι αυτοί που µας πτώχευσαν,
είναι αυτοί που µας κλέβουν και είναι αυτοί που προσπαθούν να
µας ποδηγετήσουν, να µας καθοδηγήσουν και να µας µανιπου-
λάρουν δεκαετίες τώρα.

Νοµίζω ότι θα είναι χρήσιµο για την Κυβέρνηση να καταλάβει
και να αφήσει µια δήθεν αµεροληψία. Θα είναι καλό, πιστέψτε
µε. Τους δίνετε διαρκώς -στον πολίτη, εννοώ, τον µέσο Έλληνα-
το σήµα ότι εµείς δεν έχουµε προδώσει ακόµα, ότι ακόµα δεν γί-
ναµε µέρος του πολιτικού κατεστηµένου, ότι είµαστε ακόµα µα-
χητές για λογαριασµό του. Ακούστε τη συµβουλή ενός έµπειρου
ανθρώπου στην τηλεόραση. Πείτε στους φίλους σας, παρασιτι-
κούς καναλάρχες και στη δηµόσια τηλεόραση, να βάζει και λίγο
ΜέΡΑ25, τόσο ώστε να αρχίσει να σκέφτεται ο κόσµος, µπα χά-
λασαν και αυτοί. 

Θα κλείσω αµέσως µε τον θαυµάσιο κύριο Πρωθυπουργό, τον
οποίο άκουσα -και ήταν, πραγµατικά, εντυπωσιακό- να απαντάει
στην κ. Φώφη Γεννηµατά την προ-προηγούµενη εβδοµάδα, λέ-
γοντας πράγµατα τα οποία είχαν πάρα, πάρα πολύ ενδιαφέρον.
Είπε ότι είναι εκπληκτική τοµή, θεσµική τοµή για τη χώρα, η απά-
λειψη της προκαταβολής 100% φόρου. Πραγµατικά; Αλήθεια;
Τώρα; Τώρα ασφαλώς. Οποιοσδήποτε άνθρωπος έχει κοινή λο-
γική θα καταλάβει, ότι αφού δεν είχε κανένα έσοδο κανείς, δεν
µπορεί να προκαταβάλει τους φόρους για τα έσοδα που είχε την
προηγούµενη χρονιά, όπου δεν υπήρχε κορωνοϊός.

Το θέµα ήταν να έχει γίνει αυτή η τοµή, κύριε Πρωθυπουργέ,
πέρυσι, µόλις αναλάβατε την Κυβέρνηση. Τότε θα είχαµε κά-
ποιου είδους ανάπτυξη σε αυτήν τη χώρα. Δεν υπάρχει πιο αν-
τιαναπτυξιακό µέτρο. 

Επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω να εξαντλώ και την υποµονή σας- είναι
πολύ αργά για όλους τους επιχειρηµατίες µας -µικρούς,  µεσαί-
ους και µεγάλους- όταν στο τέλος του χρόνου  ή στην αρχή του
επόµενου θα τους έρθουν -το είπα προηγουµένως, αλλά θα το
επαναλάβω- µαζεµένες όλες οι πληρωµές. Δεν έχει νόηµα αυτό
το πράγµα. Δηλαδή, πραγµατικά, σκεφτείτε ότι δεν έχει κανένα
νόηµα. Οι άνθρωποι χρειάζονται ρευστότητα. 

Επίσης, χρειάζεται να πάψουν το παραµύθι τα ιδιωτικά κανά-
λια, τα οποία υπακούν σε αυτήν την Κυβέρνηση -ακόµα χειρό-

τερα αν η Κυβέρνηση υπακούει σε αυτά τα ιδιωτικά κανάλια, ελ-
πίζω, όµως ότι είναι το πρώτο ακόµα, ότι είναι τόσο µικρή η δια-
πλοκή και όχι µεγαλύτερη- για το θαυµάσιο τουρισµό που
επιστρέφει καλπάζοντας. Γελάνε οι νησιώτες µας. Μιλάω µε τη
Σκύρο, µιλάω µε την Ιθάκη, µιλάω µε τη Ρόδο. Κλαίνε εκεί οι άν-
θρωποι και γελάνε µε την εικόνα, τη µαγική εικόνα στην τηλεό-
ραση. Η τηλεόραση δείχνει µια επιστροφή καλπάζουσα τουρι-
στών, η οποία δεν υπάρχει πουθενά, εκτός, ίσως, από την Αιδηψό
που θέλουν κορωνοϊό. Και δεν το λέω αυτό για την Αιδηψό, αλλά
πραγµατικά είναι λίγο αστείο. Όσοι δηλώνουν ότι πάνε µόνοι τους
για τεστ -δεν ξέρω αν το γνωρίζετε- αυτών τα στοιχεία δεν δίνονται
και δεν λογίζονται στο γενικό αποτέλεσµα του πόσοι νόσησαν σή-
µερα. Δεν ξέρουµε πόσοι νόσησαν σήµερα, γιατί εξαιρούνται από
αυτά τα νούµερα που δίνει το Υπουργείο, όσοι πάνε οικειοθελώς
να κάνουν τεστ. Βγάζει κανένα νόηµα αυτό; 

Αυτό που σας λέω είναι, ότι φοβάµαι πως δεν έχετε κανένα
πρόγραµµα για το δεύτερο κύκλο της πανδηµίας, όπως δεν εί-
χατε κανένα πρόγραµµα για την εθνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ που µε ανεχτήκατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γρηγοριάδη.

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 
Καλώ στο Βήµα την κ. Θεανώ Φωτίου. Μετά θα ακολουθήσει

ο κ. Καππάτος, η κ. Κεφάλα και στη συνέχεια η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Γιαννακοπούλου. Ανά
τρεις οµιλητές να το πάµε. Έχετε κάποια αντίρρηση;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
να µιλήσω και εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, εγώ παραχωρώ τη θέση µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, στη θέση τη
δική σας, κυρία Γιαννακοπούλου, θα µιλήσει ο κ. Τζανακόπουλος.
Θα περιµένετε, όµως, και εσείς µετά να µιλήσουν τρεις συνάδελ-
φοι και στη συνέχεια εσείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχω καµ-
µία αντίρρηση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Φω-
τίου, έχετε τον λόγο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχω καλυφθεί, βεβαίως, επί
της αρχής από τον εισηγητή µας, τον Μάριο τον Κάτση, και άρα
δεν θα µιλήσω επί της αρχής, αλλά σε ειδικά άρθρα και τροπο-
λογίες του νοµοσχεδίου. 

Θα αναφερθώ ειδικά στα άρθρα 23 και 24 για την αναδοχή και
υιοθεσία, που θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικά. Έγινε µε-
γάλη συζήτηση στις επιτροπές. Πρέπει να αναλύσω ξανά τι συµ-
βαίνει σε αυτά τα άρθρα και γιατί για αυτά τα άρθρα πιστεύω ότι
υπάρχει πρόβληµα και έπρεπε η Κυβέρνηση, έστω και την τελευ-
ταία στιγµή, να τα αποσύρει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Γιατί υπάρχει πρόβληµα, λοιπόν, στα άρθρα 23 και 24; Γιατί
αφορούν το πιο ευαίσθητο κοµµάτι της αναδοχής και υιοθεσίας.
Είναι ένας πολύ δύσκολος νόµος. Μας πήρε δύο χρόνια να τον
φτιάξουµε. Και είναι δύσκολος νόµος, γιατί είναι όλος ηλεκτρο-
νικός. Δηλαδή, δεν είναι το νοµοθετικό πλαίσιο και µετά ένα ηλε-
κτρονικό σύστηµα. Δεν µπορεί να εφαρµοστεί ο νόµος χωρίς το
ηλεκτρονικό σύστηµα. Είναι πακέτο, που λένε. Και αυτό γιατί; 

Πρώτον, για να σταµατήσει η διαφθορά, η διαπλοκή και όλο
αυτό το σύστηµα µε το οποίο από τη µια έκανες έξι µε οκτώ χρό-
νια για να πάρεις ένα παιδί, ενώ µε τον νόµο αυτό η διαδικασία
τελειώνει σε οκτώ µε δώδεκα µήνες. 

Δεύτερον, γιατί τα παιδιά αποκτούν πια ηλεκτρονικό φάκελο
και άρα τελειώνει η τραγωδία της καταγωγής τους, δηλαδή της
αναζήτησης των ριζών όταν γίνουν δεκαοκτώ χρονών. 

Τρίτον, γιατί βρήκαµε ένα σύστηµα πολύ εύκολο για να ξεµ-
πλοκάρουµε τις ουρές που περίµεναν για την έκθεση καταλλη-
λότητας. 

Τέταρτον, διότι εισάγουµε την εκπαίδευση των γονέων µε προ-
τυποποιηµένα πρωτόκολλα. 

Επίσης, εκτός των άλλων, είναι ένας νόµος που τον έχει αγκα-
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λιάσει το σύνολο του ελληνικού λαού και περίµενε, µετά την αρχή
λειτουργίας του ηλεκτρονικού συστήµατος, ότι αυτά που είχε
ακούσει, θα υλοποιούνταν. Αµ δε!  

Ήρθε η Νέα Δηµοκρατία και πάγωσε τον νόµο επί οκτώ µήνες.
Μέσα σε αυτούς τους οκτώ µήνες δεν ξέχασε ο Πρωθυπουργός
να τον εγκαινιάσει. Δεκέµβρη του 2019 -δηλαδή, πρέπει να είµα-
στε εντελώς γελοίοι!- ο Πρωθυπουργός της χώρας εγκαινιάζει
έναν νόµο ήδη εγκαινιασµένο; Και τον εγκαινίασε στο Ζάππειο.

Εξακολούθησε να µην λειτουργεί ο νόµος. Για ποιον λόγο;
Γιατί δεν προχωρούσατε στο να εκπαιδεύσετε τους εκπαιδευτές
που θα εκπαίδευαν τους γονείς; Γιατί δεν τους εκπαιδεύατε; Να
σας πω εγώ γιατί: Διότι για να γίνει αυτή η έναρξη, χρειαζόταν ο
ΕΣΑΝΥ, το ανώτατο όργανο που επιβλέπει την αναδοχή- υιοθε-
σία. Και τον ΕΣΑΝΥ θέλατε να τον αλλάξετε, γιατί δεν σας άρε-
σαν αυτοί που είχαµε βάλει εµείς. Δίκαιο. Δεν είναι εκεί το
πρόβληµά µου. Αµ, σας πήρε οκτώ µήνες για να αλλάξετε τον
ΕΣΑΝΥ και όλοι αυτοί οι άνθρωποι και τα παιδιά περίµεναν επί
οκτώ µήνες; 

Τέλος πάντων, γίνεται και αυτό. Και φτάνουµε στην ωραία
ώρα, όπου το περιβόητο σύστηµα έχει προχωρήσει στους ηλε-
κτρονικούς φακέλους των παιδιών, έχουν «κάτσει» στα εθνικά
αρχεία οι ηλεκτρονικοί φάκελοι, έχουν προχωρήσει και οι ηλε-
κτρονικοί φάκελοι των υποψήφιων γονέων και αναδόχων, έχουν
φτάσει και αυτοί στο Εθνικό Μητρώο και ετοιµάζεται να γίνει το
ταίριασµα του υποψήφιου θετού γονέα µε το παιδί. Τι κάνει τότε
το σύστηµα µόνο του; Δεν θέλει παρέµβαση. Παίρνει τον πρώτο
φάκελο του παιδιού -κατά σειρά- που έχει «ανέβει» στο εθνικό
σύστηµα και ψάχνει ποιος από τους φακέλους των γονιών είναι
ο κατάλληλος µε βάση αυτά που ζητούσε και ο γονιός. Και λέει:
Βρήκα για τον πρώτο φάκελο τις εξής δυο, τρεις περιπτώσεις
που είναι κατάλληλες. Τότε ο κοινωνικός λειτουργός και το
ίδρυµα, όπου βρίσκεται το παιδί -είτε είναι δηµόσιο είτε ιδιωτικό-
όπως και ο κοινωνικός λειτουργός που έχει κάνει την έρευνα του
γονιού, συνεννοούνται. «Είναι σωστό αυτό το ταίριασµα;», λέει ο
ένας στον άλλο. Αν ναι, έρχεται ένα καµπανάκι στο υποψήφιο
ζευγάρι, ανεβαίνει και κάνει αυτή τη δουλειά. 

Δεν χρειαζόταν τροπολογία του νόµου. Τα άρθρα 23 και 24
τροπολογούν αυτόν τον νόµο σε αυτό το σηµείο. Δεν χρειαζόταν.
Και δεν χρειάζονταν και δεύτερα εγκαίνια. Διότι έγιναν ξανά εγ-
καίνια από τον Πρωθυπουργό αυτήν τη φορά στο «Μητέρα». Είχα
πάει εγώ πέρυσι και είχα εγκαινιάσει και ηλεκτρονικά τον νόµο
µε την Έφη την Αχτσιόγλου. Δεν πειράζει, τώρα πήγε ξανά ο
Πρωθυπουργός. 

Εµένα δεν µε νοιάζει αυτό. Αυτό σηµαίνει πόσο καλός είναι
αυτός ο νόµος, πόσο ξέρει ο Πρωθυπουργός και όλο το επικοι-
νωνιακό σας επιτελείο ότι αυτός ο νόµος πουλάει στην κοινωνία
και πες, πες θα τον εγκαινιάζει κάθε έξι µήνες.  Εντάξει. 

Ακούστε, όµως, τη γελοιότητα που επέρχεται. Δέκα µέρες πριν
γίνεται η εξής γελοιότητα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Γιατί λέτε…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν λέω για τον Πρωθυπουργό. Λέω για

άλλη γελοιότητα.
Ο γενικός γραµµατέας του Υπουργείου, δηλαδή της κ. Μιχαη-

λίδου, στέλνει εγκύκλιο -δέκα µέρες πριν από σήµερα, δεν έχει
ψηφιστεί ακόµη ο νόµος- που εξειδικεύει τι πρέπει να γίνεται σε
αυτή την ιστορία. 

Τι σηµαίνει αυτό, αγαπητοί; Τρία πράγµατα µπορεί να σηµαί-
νει. Ή η κ. Μιχαηλίδου και οι σύµβουλοί της δεν είχαν ιδέα επί
του νόµου και τη συµβούλευσαν και έβαλε δύο άρθρα άχρηστα
-αυτή είναι η καλή εκδοχή- ή ο γενικός γραµµατέας παρανοµεί.
Πώς εξηγεί τον νόµο χωρίς να περάσουν τα δύο άρθρα; Άρα
ήταν επαρκής ο προηγούµενος νόµος. Παρανοµεί, λοιπόν, ή
υπάρχει δόλος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Μπορεί και δύο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να συντο-

µεύουµε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ή υπάρχει δόλος. Εγώ πιστεύω ότι υπάρχει

δόλος, γιατί επιχειρείτε στο πιο ευαίσθητο σηµείο να µπουν νο-
µικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, για να το κάνει γρήγορα και να

το κάνουν και πιασάρικα.  Αυτό πολύ απλά ξέρετε τι σηµαίνει;
Ότι αν γίνει γρήγορα, τα παιδιά συνήθως σε αυτές τις περιπτώ-
σεις -που τις είχαµε και στο εξωτερικό πολλές φορές, σε χώρες
που µπορώ να σας αναφέρω, γιατί είµαστε πολύ µελετηµένοι σε
αυτό- δυστυχώς, δεινοπαθούν. Επιστρέφουν, λοιπόν, τα παιδιά
στα ιδρύµατα, γιατί οι γονείς µία ωραία πρωία, που το έχουν
κάνει αυτό όλο το πράγµα άρπα κόλλα, τα επιστρέφουν. Αν γίνει
αυτό, αυτό είναι η καταστροφή των παιδιών.

Γι’ αυτό λέω, η κ. Μιχαηλίδου πήρε ένα χαρτοφυλάκιο ψηφιακό.
Όλες οι δράσεις της είναι ψηφιακές. Εγκαίρως να ενηµερωθεί τι
θα πει ψηφιακότητα. Έχει ένα χαρτοφυλάκιο αποκλειστικά ψη-
φιακό από την αρχή µέχρι το τέλος, γιατί θέλαµε να δώσουµε
τέρµα στην πελατειακή σχέση και στη διαφθορά. Όλα τα επιδό-
µατα είναι στον ΟΠΕΚΑ. Όλα δίνονται ψηφιακά. Τέλειωσε. Αυτό
δεν υπήρχε πιο µπροστά. Άρα ας ενηµερωθεί, για να πάµε παρα-
κάτω.

Εµείς θα καταψηφίσουµε αυτά τα δύο άρθρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,

κυρία συνάδελφε. Στις 18.00’ πρέπει να παραδώσουµε την Αί-
θουσα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχετε δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι πολλοί οµι-

λητές και δεν έχουν τελειώσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Κάποιοι δεν θα µιλήσουν.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ναι. Σε δύο ώρες τελειώνετε.
Όπως ξέρετε πολύ καλά, η τροπολογία στο άρθρο 2 πρόκειται

για τα voucher που δίδονται για τους βρεφονηπιακούς. Έπρεπε
να έχει βγει η τροπολογία αυτή εδώ και ενάµιση µήνα. Χαλάλι.
Δηµιουργείται τεράστιο πρόβληµα αυτήν τη στιγµή στις µάνες,
το ένα το άλλο, µε αυτά τα voucher. Θα το δείτε κιόλας. Μέσα
στην τροπολογία, πέρα από την ηµεροµηνία, έχετε βάλει και µία
διάταξη η οποία είναι σε θετική κατεύθυνση. Βλέπετε; Καλά
λόγια θα πω. Είναι, δηλαδή, να πάρουν voucher και οι µητέρες
του δηµοσίου. Πολύ καλό πράγµα. Αυτό είναι θετική κατεύθυνση.
Το είχαµε και εµείς στο πρόγραµµά µας το προεκλογικό. Μπο-
ρείτε να το δείτε. Όµως, βάζετε να πάρουν voucher 180 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελειώσατε, κυρία
συνάδελφε. Σας παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτό είναι λάθος, γιατί ο µέσος όρος των
voucher είναι 210 ευρώ. Πιστέψτε µε. Ξέρω όλα τα νούµερα
απέξω. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι οι µητέρες του δηµοσίου για τις
οποίες κάνετε την τροπολογία -και καλώς-, δεκαπέντε χιλιάδες
τέτοιες µητέρες -τόσο έχει προϋπολογιστεί για τα 30 εκατοµµύ-
ρια που βάζετε, είναι δεκαπέντε χιλιάδες τέτοιες µητέρες-, αυτές
θα έχουν πρόβληµα να πληρώσουν από την τσέπη τους τα υπό-
λοιπα που δεν υπολογίσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την

ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, βλέπετε
ότι επιµένω, γιατί είναι πολλοί οµιλητές, δεν έχουν µιλήσει τρεις
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και στις 18.00’ πρέπει να παρα-
δοθεί η Αίθουσα. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό είναι σε βάρος άλλων
συναδέλφων σας. Γίνονται διαµαρτυρίες, έρχονται στη Διάσκεψη
των Προέδρων, λέµε να τηρείται το ωράριο και δεν τηρείται. Οι
τελευταίοι τρεις οµιλητές είναι ζήτηµα αν θα προλάβουν.

Τον λόγο έχει ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλώντας για ψηφιακό µετασχηµατισµό θα

ήθελα να πω στον κ. Ερντογάν ότι ό,τι ψηφιακές προσπάθειες και
να κάνει και ό,τι ψηφιακά µέσα και να χρησιµοποιήσει και ό,τι ηλε-
κτρονικά µέσα χρησιµοποιήσει για να καλύψει τις αγιογραφίες και
τα ψηφιδωτά, δεν θα µπορέσει να τις καλύψει. Όλες τις βιαιότητες
που έκαναν στο παρελθόν για να τα καλύψουν, δεν τα κατάφεραν,
γιατί σήµερα βρίσκονται εκεί όλα. Εκεί βρίσκεται η Αγία Σοφία, η
οποία πρέπει να του πω ότι είναι η καρδιά του χριστιανισµού, η
καρδιά του ορθόδοξου χριστιανισµού και ολόκληρου του χριστια-
νισµού. Άρα όσο αυτή η καρδιά υπάρχει εκεί, θα ζει και θα λει-
τουργεί και θα εκπέµπει φως για τον χριστιανισµό. Όλες οι
προσπάθειές του θα πέσουν στο κενό. Αν θυµάστε, οι Τούρκοι

16426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έχουν φτιάξει απέναντι το Μπλε Τζαµί, το οποίο είναι µία κακή
αποµίµηση -αν θέλετε- της Αγίας Σοφίας. Δεν µπορεί να καταφέ-
ρει να έχει τον συµβολισµό τον οποίο έχει η Αγία Σοφία.

Και τελειώνω σε αυτό το θέµα. Όσες προσπάθειες και αν κάνει
ο Πρόεδρος Ερντογάν, εµείς οι Έλληνες και όλοι οι χριστιανοί
όταν θα περνάµε έξω από την Αγία Σοφία θα κάνουµε πάντα τον
σταυρό µας. Και εγώ κρυφά και µέσα στην Αγία Σοφία. Κρυφά,
γιατί θα συλληφθώ διαφορετικά.

Έρχοµαι στο θέµα µας. Ψηφιακός µετασχηµατισµός. Ο ψη-
φιακός µετασχηµατισµός της δοµής και των υπηρεσιών του κρά-
τους αποτελεί συζήτηση που τα τελευταία χρόνια έχει ενταθεί.
Η διαπίστωση αυτή προκύπτει από σειρά λόγων και διεργασιών,
µε κυριότερους την ταχεία εξέλιξη της τεχνολογίας, την ανάγκη
το κράτος να παρακολουθήσει και να προσαρµοστεί σε αυτήν
και φυσικά, την οικονοµία του χρόνου και του κόστους που ο εν
λόγω µετασχηµατισµός ευνοεί.

Στη σειρά ζητηµάτων που το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης θεραπεύει, επέλεξα να αναφερθώ σε
δύο. Το πρώτο αφορά στην ψηφιακή διεπαφή του δηµοσίου µε
τους πολίτες και τις επιχειρήσεις και το δεύτερο στην ενσωµά-
τωση της ψηφιακής διαδικασίας στον θεσµό της υιοθεσίας.

Σχετικά µε την ψηφιακή διεπαφή, την ανταλλαγή δηλαδή πλη-
ροφοριών του κράτους µε τους πολίτες και τις επιχειρήσεις,
αλλά και των δηµοσίων υπηρεσιών µεταξύ τους, δίνουµε ιδιαί-
τερο βάρος στον ρόλο της ενιαίας ψηφιακής πύλης ως καλού
αγωγού της διαλειτουργικότητας. Δεν νοείται πολίτης στο κατώ-
φλι της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης να λειτουργεί ως
κλητήρας µεταξύ δηµοσίων υπηρεσιών απλά και µόνο επειδή το
κράτος είναι αδύναµο να συγκλίνει ψηφιακά την οργάνωσή του.

Με την εδραίωση της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης Δηµόσιας Διοί-
κησης µια σειρά υπηρεσιών που αφορούν στον πολίτη ψηφιοποι-
ούνται και επικοινωνούν µεταξύ τους. Η άυλη, για παράδειγµα,
συνταγή και το άυλο παραπεµπτικό διακινούνται και εκτελούνται
αποκλειστικά ηλεκτρονικά στο σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας
της υγείας. Η αίτηση και η υποβολή εγγράφων για αποζηµίωση ει-
δικών και ατοµικών αιτηµάτων παροχής υπηρεσιών υγείας πραγ-
µατοποιείται ηλεκτρονικά, ενώ µε την υπηρεσία eDiplomas ο
πολίτης αντλεί από τα πληροφοριακά συστήµατα των ελληνικών
ΑΕΙ και του ΔΟΑΤΑΠ τα στοιχεία που βεβαιώνουν την κτήση των
τίτλων των σπουδών του και τα διαβιβάζει σε φορείς του δηµόσιου
τοµέα ή νοµικά πρόσωπα της επιλογής του.

Προς ενίσχυση του πλαισίου αυτού συστήνεται η Υπηρεσία
Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης. Υπαγόµενη στον Γενικό
Γραµµατέα Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλούστευσης Διαδι-
κασιών έχει ως αρµοδιότητα τη συστηµατική παρακολούθηση και
αναβάθµιση της ποιότητας εξυπηρέτησης των πολιτών κατά τις
συναλλαγές τους µε τη δηµόσια διοίκηση. Με τον τρόπο αυτό το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης είναι σε θέση να εποπτεύει
τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους, έχοντας µια επιτε-
λική θέση στην παρακολούθηση, αξιολόγηση και βελτίωση της
σχεδιαζόµενης παρέµβασης.

Όσον αφορά στην πολιτική για την αναδοχή και υιοθεσία, το
νοµοσχέδιο εισάγει µία καινοτοµία που αποδίδει στη συζήτηση
για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους, έναν ιδιαίτερο
κοινωνικό χαρακτήρα. Πρόκειται για τη διασύνδεση του Εθνικού
Μητρώου Υποψήφιων Θετών Γονέων και του Εθνικού Μητρώου
Υποψήφιων Αναδόχων µε το Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων στο πλαί-
σιο ενός ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος αναδοχής
και υιοθεσίας. Με τη ρύθµιση αυτή διασφαλίζουµε την πληρέ-
στερη και αποτελεσµατικότερη εφαρµογή του ν.4538/18 σχετικά
µε τον θεσµό της αναδοχής, ενώ παράλληλα προωθούµε την
πλήρη καταγραφή των παιδιών, καθώς και τη θέσπιση µιας συγ-
κεκριµένης, ενιαίας και διαφανούς διαδικασίας σύνδεσής τους
µε υποψήφιους γονείς προς αναδοχή. Είναι η απόδειξη πως οι
καρποί που ο ψηφιακός µετασχηµατισµός προσφέρει ως διαδι-
κασία αφορούν και στο κοινωνικό κράτος, από τη στιγµή που µία
παρέµβαση ευνοϊκή για την άρση εµποδίων και την επιτάχυνση
των διαδικασιών σε έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα πολιτικής µόνο
θετικά µπορεί να εκληφθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιχείρησα κατά τη σύντοµη πα-
ρέµβασή µου να αποδείξω ότι οι πολιτικές που προωθούν τον

ψηφιακό µετασχηµατισµό δύναται να επιδράσουν θετικά σε
σειρά τοµέων διαφορετικών µεταξύ τους. Από την εξυπηρέτηση
των πολιτών και τη λειτουργία του δηµοσίου µέχρι την υγεία, την
εκπαίδευση και τις διαδικασίες υιοθεσίας ο δρόµος προς την ψη-
φιοποίηση των σχετικών εργασιών αξιολογείται µε θετικό πρό-
σηµο.

Είναι αποτελεσµατικός γιατί επιδρά στη µείωση της απαιτού-
µενης δαπάνης χρόνου. Είναι οικονοµικός γιατί κοστίζει λιγότερο
αποδίδοντας περισσότερο. Είναι, τέλος, κοινωνικός γιατί µειώνει
τις ανισότητες και προωθεί την οικογενειακή συνοχή. Για τους
λόγους αυτούς τοποθετούµαι θετικά στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε, ιδιαίτερα για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλά Μαρία από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ποια είναι η σειρά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όπως είδα τον κα-

τάλογο των οµιλητών, µετά από την κ. Κεφάλα θα µιλήσουν ο κ.
Τζανακόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
µετά ο κ. Γιαννούλης, ο κ. Φόρτωµας και ο κ. Καλλιάνος και µετά
η κ. Γιαννακοπούλου. 

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρόνια ακού-
γαµε για τις δυνατότητες που µας δίνει η τεχνολογία και το πώς
το κράτος θα καταφέρει να αναπτύξει και να αξιοποιήσει όλα
εκείνα τα εργαλεία, τα συστήµατα και τις εφαρµογές που θα λει-
τουργήσουν για να µειώσουν τη γραφειοκρατία, τους χρόνους
αναµονής και εν τέλει να κάνουν τη ζωή του πολίτη πιο εύκολη. 

Ήταν µόλις τον περασµένο Σεπτέµβριο όταν ο Πρωθυπουργός
από το βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης έλεγε ότι ο
21ος αιώνας απαιτεί πρώτα απ’ όλα ένα ψηφιακό κράτος, γρή-
γορο αποτελεσµατικό και παραγωγικό, υπέρ του πολίτη. Αυτός
ο προσωπικός του στόχος γίνεται πράξη µέσα από το αρµόδιο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Και µάλιστα εν µέσω παν-
δηµίας, το Υπουργείο έχει προχωρήσει σε απλοποίηση και επι-
τάχυνση διαδικασιών και λειτουργιών για να φτάσουµε στον
στόχο ακόµα πιο γρήγορα. 

Ερχόµαστε σήµερα να ενισχύσουµε την προσπάθεια για ψη-
φιακή µεταρρύθµιση µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Με κινή-
σεις που µεγιστοποιούν τα κίνητρα και ελαχιστοποιούν τη
γραφειοκρατία, απλοποιούνται οι διαδικασίες ενίσχυσης της πα-
ραγωγής οπτικοακουστικών έργων στη χώρα µας. Προωθούµε
την παροχή ψηφιακών δηµόσιων υπηρεσιών µέσω της ενιαίας
ψηφιακής πύλης της δηµόσιας διοίκησης. Ενισχύουµε την ψη-
φιακή διακυβέρνηση µέσω διαδικασιών που διευκολύνουν την
ψηφιακή επαφή του δηµοσίου µε τους πολίτες και τις επιχειρή-
σεις. 

Η αρχή έγινε µε τη δήλωση των νεογέννητων εντός του µαιευ-
τηρίου. Τα ληξιαρχεία και τα δηµοτολόγια ενηµερώνονται ηλε-
κτρονικά. Το νεογέννητο αποκτά άµεσα ΑΜΚΑ και ασφαλιστική
ικανότητα και κινούνται αυτόµατα οι διαδικασίες για την απόδοση
του επιδόµατος γέννησης. 

Η συνέχεια δε είναι εντυπωσιακή για τα ελληνικά δεδοµένα,
καθώς φαίνεται πως η πανδηµία έδωσε ώθηση στο ψηφιακό κρά-
τος. Και αναφέρω χαρακτηριστικά: Τέθηκε σε λειτουργία η ψη-
φιακή πύλη του κράτους gov.gr. Σε αυτήν την πρώτη φάση ο
πολίτης έχει πρόσβαση σε πλέον των πεντακοσίων υπηρεσιών
και πιστοποιητικών που µέχρι σήµερα παρέχονται µε φυσική πα-
ρουσία στα ΚΕΠ και σε διάφορες υπηρεσίες. Άυλη συνταγογρά-
φηση: Οι πολίτες µπορούν να λαµβάνουν ψηφιακά τις συνταγές
φαρµάκων που εκδίδονται από τους γιατρούς µέσω sms και
µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου. Μισό εκατοµµύριο συµπολί-
τες µας έχουν εγγραφεί στο σύστηµα και πάνω από δύο εκατοµ-
µύρια συνταγές έχουν εκδοθεί µε αυτόν τον τρόπο. 

Επίσης, ενεργοποιήθηκε η ηλεκτρονική υπηρεσία για τα απλή-
ρωτα τετραγωνικά. Η εν λόγω πλατφόρµα λειτουργεί µε ασφά-
λεια, χωρίς να απαιτεί δικαιολογητικά και είναι εύχρηστη.
Αναµένεται δε να αποτελέσει τον µπούσουλα και για άλλες ανά-
λογες δράσεις των αρµόδιων Υπουργείων, καθώς στόχος της Κυ-
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βέρνησης είναι να διαλύσει τον συγχρωτισµό σε εκατοντάδες ΟΤΑ
από την προσέλευση ιδιοκτητών ακινήτων. 

Τηλε-εκπαίδευση: Και, όµως, παρά τις δυσκολίες είναι µια
πραγµατικότητα. Πρόκειται για µια διαδικασία που επικουρικά
µπόρεσε να αξιοποιήσει την πραγµατική διάσταση της εκπαίδευ-
σης σε µια περίοδο που τα σχολεία παρέµειναν κλειστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τη σύντοµη αναφορά
στα ψηφιακά άλµατα της χώρας, επανέρχοµαι στο παρόν νοµο-
σχέδιο µε το οποίο θέλουµε να βοηθήσουµε την άµεση και απο-
τελεσµατική επανεκκίνηση της οπτικοακουστικής βιοµηχανίας,
δηµιουργώντας ένα φιλικό περιβάλλον που απευθύνεται προς
όλους τους συντελεστές. Θέλουµε να προσελκύσουµε περισσό-
τερες ηµεδαπές, αλλά και αλλοδαπές παραγωγές οπτικοακου-
στικών έργων. 

Να σας θυµίσω ότι η χώρα µας υπήρξε στο παρελθόν κυψέλη
παραγωγών. «Mama Mia», «Αλέξης Ζορµπάς», «Τα κανόνια του
Ναβαρόνε» και πόσες ακόµη. Ας εκµεταλλευτούµε το γεγονός
ότι η Ελλάδα µε τις οµορφιές της είναι από µόνη της ένα φυσικό
κινηµατογραφικό στούντιο. Τελευταία, σκηνές από τη χολιγουν-
τιανή παραγωγή του «Born to be murdered» µε πρωταγωνιστή
τον Ντένζελ Ουάσινγκτον γυρίστηκαν στην Ήπειρο. Στα Ιωάννινα
γυρίστηκε επίσης «Η λίµνη των στεναγµών» µε την Ειρήνη Παππά
και τον Ανδρέα Μπάρκουλη. Αλλά και από το Σπήλαιο Περάµα-
τος Ιωαννίνων πέρασαν σπουδαίοι ηθοποιοί στο παρελθόν για
γυρίσµατα ταινιών.

Κάνω αυτή την αναφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να
δείξω ότι η βιοµηχανία του θεάµατος έχει ιστορία και προσαρ-
µοσµένη στα νέα τεχνολογικά, οικονοµικά και υγειονοµικά δεδο-
µένα µπορεί να βρει πρόσφορο έδαφος και να αναπτυχθεί στην
Ελλάδα. Μια σειρά µέτρων που αποτυπώνονται στο νοµοσχέδιο
θεσµοθετεί και οριοθετεί την κατεύθυνση αυτή τόσο όσον αφορά
τµήµατα ταινιών, αλλά και ταινίες µικρού µήκους, τηλεοπτικές
σειρές µε περιεχόµενο ντοκιµαντέρ ή κινούµενα σχέδια. Υποστη-
ρίζουµε τις παραγωγές καθηµερινών τηλεοπτικών σειρών µε
στόχο την προώθηση της εξωστρέφειας του κλάδου σε ένα αν-
ταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου µε το άρθρο 15 εισά-
γεται µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης η ψηφιακή υπηρεσία
eDiplomas. Η υπηρεσία αυτή δίνει τη δυνατότητα σε κάθε ενδια-
φερόµενο να λαµβάνει τα στοιχεία που βεβαιώνουν την από-
κτηση τίτλου σπουδών και να ζητά τη διαβίβασή τους σε φορείς
του δηµοσίου. Περιορίζουµε µε τον τρόπο αυτό σηµαντικά το
φαινόµενο των πλαστών πτυχίων. Διευκολύνουµε την ψηφιακή
διεπαφή του δηµοσίου µε τους πολίτες και τις επιχειρήσεις. Συ-
στήνουµε την υπηρεσία συντονισµού ενιαίας ψηφιακής πύλης µε
στόχο τη συνεχή αναβάθµιση της ποιότητας εξυπηρέτησης των
πολιτών και τη διασφάλιση της εµπιστοσύνης τους κατά τις συ-
ναλλαγές τους µε τη δηµόσια διοίκηση. 

Δηµιουργούµε το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας Πολιτών, µια
κεντρική βάση µοναδικής καταχώρησης των στοιχείων επικοινω-
νίας όλων των πολιτών. Μέσω της βάσης αυτής θα ενηµερώνον-
ται τα αντίστοιχα δεδοµένα των πληροφοριακών συστηµάτων
του δηµοσίου συµπεριλαµβανοµένων και των Οργανισµών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού και των νοµικών προσώπων
και επιχειρήσεών τους. 

Απλοποιούµε τη διαδικασία υποβολής και λήψης του αποδει-
κτικού ενηµερότητας και της βεβαίωσης οφειλής. Από τον Νοέµ-
βρη του 2020 όλοι οι φορείς του δηµοσίου υποχρεούνται να
λαµβάνουν τα ανωτέρω µέσω διαλειτουργικότητας των πληρο-
φοριακών τους συστηµάτων χωρίς να απαιτείται η έντυπη προ-
σκόµιση τους. 

Τέλος, διασυνδέουµε το Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων µε το
Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων Αναδόχων Γονέων και µε το Εθνικό
Μητρώο Υποψηφίων Θετών Γονέων, ώστε να επιταχυνθούν οι
σχετικές διαδικασίες αναδοχής και υιοθεσίας πάντα µε πρώτη
προτεραιότητα τη διασφάλιση του συµφέροντος των προς ανα-
δοχή ή υιοθεσία παιδιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σηµειώσουµε τη θετική
ανταπόκριση προς το νοµοσχέδιο όλων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων. Η αποδοχή του είναι ευρύτατη. Είναι αλήθεια ότι η παγκό-
σµια υγειονοµική κρίση µας ώθησε να ενεργήσουµε τάχιστα και

δυναµικά προς τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό της χώρας µας.
Ουδέν κακόν αµιγές καλού. Τα περισσότερα φαινόµενα της γρα-
φειοκρατίας και της ταλαιπωρίας των συµπολιτών µας µπορούν
να εξαλειφθούν µόνο µέσα από ένα ψηφιακό µετασχηµατισµό
της λειτουργίας του κράτους. 

Πρέπει να δουν και οι υποψήφιοι επενδυτές το σύγχρονο ψη-
φιακό και µε λιγότερη γραφειοκρατία πρόσωπο της Ελλάδας,
µιας Ελλάδας που κάνει άλµατα και σ’ αυτό το επίπεδο. Ανοίγει
µπροστά µας µια νέα ψηφιακή πραγµατικότητα που ήρθε για να
µείνει και µετά τον κορωνοϊό και να διευκολύνει τη ζωή µας στη
νέα πραγµατικότητα του αύριο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Κεφάλα. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, δεν θα σταθώ

αναλυτικά στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Ο εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, Μάριος Κάτσης, ανέδειξε τα βασικά προβληµατικά σηµεία
κατά τη γνώµη µας και ανέλυσε µε πολύ σαφή τρόπο τις κριτικές
µας παρατηρήσεις που αφορούν και τη µείωση των προϋποθέ-
σεων επιλεξιµότητας για την ενίσχυση τηλεοπτικών παραγωγών,
πράγµα το οποίο κατά τη γνώµη µας, δηλαδή αυτή η µείωση από
τα 30.000 ευρώ στα 15.000 ευρώ ως κριτήριο επιλεξιµότητας
µιας τηλεοπτικής παραγωγής για την κρατική ενίσχυση θεω-
ρούµε και έχουµε δίκιο, εκτιµώ, ότι αφαιρεί στην πραγµατικότητα
το κίνητρο για πραγµατικά ποιοτικές παραγωγές, που ήταν και
το νόηµα της ρύθµισης αυτής του ΣΥΡΙΖΑ. 

Επίσης, µίλησε για τις διατάξεις που αντί να ενισχύουν, όπως
είναι αναγκαίο, τη διαφάνεια, προωθούν αδιαφανείς διαδικασίες,
όπως είναι για παράδειγµα η κατάργηση του διπλού ελέγχου για
επενδύσεις και χρηµατοδοτήσεις του ΕΚΟΜΕ. 

Για ποιον λόγο καταργείται η υπουργική υπογραφή; Δεν νο-
µίζω ότι είναι τόσο επιβαρυντική. Έχουµε την εκτίµηση ότι µάλ-
λον εδώ αυτή η διάταξη αποτελεί µια λευκή επιταγή για
πράγµατα τα οποία θα αποστερούνται από τον πολιτικό έλεγχο.

Και φυσικά, σε ό,τι αφορά τη δεύτερη ενότητα του νοµοσχε-
δίου, πρέπει να είµαι πάρα πολύ καθαρός. Θεωρούµε ότι οι ρυθ-
µίσεις είναι ρουσφετολογικές και η ρύθµιση για τους δεκαπέντε
εµπειρογνώµονες, αλλά και οι ρυθµίσεις που επί της ουσίας κά-
νουν αλλαγές στη δοµή και στον οργανισµό του Υπουργείου
κατά παρέκκλιση διατάξεων, αφού κρίθηκε πρώτα από εσάς ότι
η δοµή που νοµοθετήσατε ήταν αναποτελεσµατική. Και πού ήταν
αναποτελεσµατική; Ακριβώς στα σηµεία τα οποία είχε αναδείξει
ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν είχατε πάρει εκείνη τη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Όµως θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ -επειδή δεν αφορά
µόνο εσάς, είναι κοινή πρακτική της Κυβέρνησης του κ. Μητσο-
τάκη- να µιλήσω λίγο αργότερα για την αδιαφάνεια, για τα ρου-
σφέτια, για την επιχείρηση άλωσης του κράτους που νοµίζω ότι
µας εισάγει σε µια εντελώς νέα περίοδο απόλυτου θεσµικού εκ-
φυλισµού.

Πριν από αυτό, όµως, είµαι υποχρεωµένος να κάνω µερικά
σχόλια γύρω από τις πολιτικές εξελίξεις των τελευταίων ηµερών
και µερικές επισηµάνσεις. Και είµαι υποχρεωµένος, διότι πλέον
επιβεβαιώνεται καθηµερινά ότι η Κυβέρνηση το µόνο το οποίο
κάνει είναι να συσσωρεύει αδιέξοδα σε όλα τα πεδία της πολιτι-
κής, τα οποία στη συνέχεια επιχειρεί να υπερβεί µε αυταρχισµό,
µε προβοκάτσιες, µε βούρκο και µε ασφυκτικό ακριβώς έλεγχο
των διοικητικών και κρατικών δοµών, όπως σας έλεγα πριν από
λίγο.

Συσσωρεύετε αδιέξοδα στην εξωτερική πολιτική, συσσω-
ρεύετε αδιέξοδα στην οικονοµία, συσσωρεύετε αδιέξοδα πλέον
και στην αντιµετώπιση της πανδηµίας.

Όµως ξεκινώ από την εξωτερική πολιτική, απολύτως επίκαιρο.
Θέλω να σας πω το εξής: Μόλις προχθές, την Πέµπτη, ο κ. Βαρ-
βιτσιώτης, Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, µιλώντας στον
«Real FM», έκανε την εξής δήλωση. Εγώ δεν πρόκειται να µπω
σε λογικές εθνικής πλειοδοσίας και λεονταρισµών, όπως ο κ. Βο-
ρίδης σήµερα, ο οποίος ζητούσε να µετατραπεί το Μουσείο του
Κεµάλ Ατατούρκ σε Μουσείο Γενοκτονίας του Ελληνισµού και
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βγήκε ο κ. Πέτσας και τον µάζευε άρον- άρον, διότι κάθε φορά
που έρχεστε σε αδιέξοδο στην εξωτερική πολιτική, αρχίζετε κάτι
λεονταρισµούς, κάτι εθνικές πλειοδοσίες, αρχίζετε κάτι «οι υπό-
λοιποι είναι προδότες, µόνο εµείς υπερασπιζόµαστε την πατρίδα
και τα λοιπά και τα λοιπά».

Εγώ δεν θα σταθώ εκεί και δεν νοµίζω ότι αυτή είναι και µία -
αν θέλετε- εύστοχη κριτική ή µία κριτική η οποία µπορεί να πάει
τη συζήτηση λίγο παραπέρα. Ξέρετε πού θα σταθώ; Ο κ. Βαρβι-
τσιώτης –ξαναλέω- την Πέµπτη δίνει µια συνέντευξη και κάνει την
εξής δήλωση: Μιλώντας στο ραδιόφωνο του «Real FM», o
Aναπληρωτής Yπουργός εκτίµησε πως τελικά -ανοίγουν εισαγω-
γικά- «δεν θα τολµήσει να το κάνει». Ποιος δεν θα τολµήσει να
κάνει τι; Ο κ. Ερντογάν να µετατρέψει την Αγία Σοφία σε τζαµί.

Προσέξτε τι αναδεικνύει αυτό: Αυτό αναδεικνύει ότι η Κυβέρ-
νηση στην κυριολεξία δεν ξέρει τι της γίνεται στα ζητήµατα της
εξωτερικής πολιτικής, έχει χαθεί πλήρως ο έλεγχος.

Πορεύεστε χωρίς πυξίδα, πορεύεστε χωρίς σχέδιο. Δεν έχετε
αντίληψη της πραγµατικότητας. Βρίσκεστε πλήρως εκτός πραγ-
µατικότητας. Δεν είναι δυνατόν ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών της χώρας µία µέρα πριν την κίνηση Ερντογάν να βγαίνει
και να κάνει αυτή τη δηµόσια δήλωση. Το καταλαβαίνετε αυτό;
Καταλαβαίνετε τι δείχνετε, ποια εικόνα δίνετε για τη διπλωµατική
και πολιτική ετοιµότητα της Κυβέρνησης, όχι σε εµάς, όχι στην
Αντιπολίτευση, όχι στο ελληνικό Κοινοβούλιο, σε διεθνές επί-
πεδο; Τι εικόνα είναι αυτή;

Όπως έλεγα προηγουµένως, λοιπόν, όταν βρίσκεστε ενώπιον
των συνεπειών αυτής της ανύπαρκτης πολιτικής, αυτής της πλή-
ρους ανυπαρξίας πολιτικού σχεδίου και στρατηγικής, αρχίζουµε
τους λεονταρισµούς, αρχίζουµε τα «να στείλουµε τεθωρακι-
σµένα», που έλεγε ο κ. Γεωργιάδης, «να κάνουµε το Μουσείο
Ατατούρκ Μουσείο Γενοκτονίας του Ελληνισµού» και διάφορα
τέτοια γραφικά.

Συνέλθετε, λοιπόν! Δεν είναι εικόνα κυβέρνησης αυτή! Σας λέ-
γαµε εδώ και οκτώ µήνες να επιδιώξετε να εφαρµοστούν τα
µέτρα τα οποία είχε αποφασίσει η Σύνοδος Κορυφής το προ-
ηγούµενο καλοκαίρι και σφυρίζατε αδιάφορα και λέγατε «εµείς
είµαστε προβλέψιµος σύµµαχος και έτσι» -ας πούµε- «θα µπορέ-
σουµε να βελτιώσουµε τη διπλωµατική αποτελεσµατικότητα της
χώρας». Βαδίζετε σε πολύ επικίνδυνο µονοπάτι.

Για την οικονοµία τι να πει κανείς; Τι να πει κανείς; Μείωση µι-
σθών 20%, δώσατε το σήµα µε νόµο που ψηφίσατε εσείς, ήρθατε
εδώ και σηκώσατε το χέρι σας να µειωθούν κατά 20% οι µισθοί
στον ιδιωτικό τοµέα στις επιχειρήσεις οι οποίες πλήττονταν και
είχαν κλείσει. Και δώσατε το σήµα και προϋπόθεση ήταν η µεί-
ωση µισθού 20% και η εκ περιτροπής εργασία για να συµµετέ-
χουν στο πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ». Τελικά µπήκαν τρεις
χιλιάδες επιχειρήσεις στο πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ», αλλά το
20% µείωση στον ιδιωτικό τοµέα έγινε οριζοντίως σε όλες τις επι-
χειρήσεις. Δώσατε το σήµα!

Τι να πω; Για την εκτόξευση της ανεργίας; Για την απορρύθ-
µιση της αγοράς εργασίας; Για την ανυπαρξία στήριξης των επι-
χειρήσεων;

Και φυσικά, τι να πει κανείς για τις αδιανόητες παλινωδίες στον
τουρισµό; Αδιανόητες! Αντιφάσεις, ανευθυνότητα, όχι µόνο στον
τουρισµό, όµως, αλλά πλέον και στη διαχείριση της πανδηµίας.

Και µέσα σ’ αυτό το κλίµα έχουµε πάλι την Κυβέρνηση να ρί-
χνει την ευθύνη για την αναζωπύρωση της πανδηµίας στους πο-
λίτες. Και σας τα είπε πάρα πολύ καλά ο κ. Γρηγοριάδης
προηγουµένως, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

Ποιος έχει την ευθύνη για τη χαλάρωση; Οι πολίτες χαλάρω-
σαν από µόνοι τους; Χαλάρωσαν από µόνοι τους; Αναρωτιέµαι
ποιος έχει την ευθύνη για τους ελέγχους στις πύλες της χώρας.
Ποιος πήρε την απόφαση για χαλάρωση µέτρων στην εστίαση
και τα εµπορικά καταστήµατα; Οι πολίτες την πήραν την από-
φαση ή δώσατε συγκεκριµένη γραµµή -για ποιον λόγο;- για να
αποφύγετε –και εµείς το καταλαβαίνουµε αυτό- ενδεχόµενες βα-
θύτερες επιπτώσεις στην οικονοµία.

Όµως, το θέµα είναι ότι δεν κάνατε τίποτα για να στηρίξετε τις
επιχειρήσεις, δεν κάνατε τίποτα για να στηρίξετε τους εργαζό-
µενους, απορρυθµίσατε την αγορά εργασίας και τώρα βρίσκεστε
στην εξής δύσκολη αδιέξοδη κατάσταση, να πρέπει να χαλαρώ-

σετε τα µέτρα, µπας και γλιτώσετε δυο, τρεις µονάδες ύφεση και
δεν φτάσουµε στο 15%.

Καταλαβαίνετε τι κάνετε; Έχετε καταλάβει πόσο τεράστια ευ-
θύνη έχετε για όλα αυτά;

Εδώ, λοιπόν, έχουµε πλήρη αντιστροφή της κατάστασης και
των προτεραιοτήτων που είχε η Κυβέρνηση πριν από τρεις
µήνες. Και για ποιον λόγο έχουµε πλήρη αντιστροφή µε όλη αυτή
τη χαλάρωση, την οποία επί της ουσίας ενορχηστρώνετε; Διότι
δεν πήρατε κανένα µέτρο στήριξης της οικονοµίας και τώρα τα
βρίσκετε µπροστά σας αυτά που σας λέγαµε!

Και ποια είναι η απάντηση; Ποια είναι η απάντηση µπροστά σ’
όλα αυτά τα συσσωρευµένα πολιτικά και κοινωνικά αδιέξοδα;
Γνωστή απάντηση για τη Δεξιά: Αυταρχισµός, κατασκευή του
εσωτερικού εχθρού, ασφυκτικός έλεγχος του κράτους και φυ-
σικά, βούρκος και λάσπη µε την αγαστή συνεργασία των µέσων
ενηµέρωσης, τα οποία φροντίσατε, κατά τη διάρκεια της πανδη-
µίας, να µπουκώσετε µε κρατικό χρήµα. Αυταρχισµός και εσω-
τερικός εχθρός!

Μετά από την προβοκάτσια Χρυσοχοΐδη την προηγούµενη
Πέµπτη -ο οποίος Υπουργός Προστασίας του Πολίτη στην πραγ-
µατικότητα ενορχήστρωσε την επιχείρηση διάλυσης της διαδή-
λωσης- ερχόµαστε και επιβεβαιωνόµαστε ότι η βασική
προτεραιότητα αυτή τη στιγµή της Κυβέρνησής σας είναι η δη-
µιουργία εσωτερικού εχθρού.

Και ξέρετε πώς επιβεβαιωνόµαστε; Με την τροπολογία που
έχετε κάνει για την ΕΥΠ. Φέρνετε εδώ µια τροπολογία. Βέβαια,
αναρωτιέµαι ο πολυγραφότατος -µας είπε ότι έχει γράψει είκοσι
χιλιάδες σελίδες- κ. Γεραπετρίτης –βέβαια, να του πω ότι δεν
πάνε µε το κιλό οι σελίδες, αλλά εν πάση περιπτώσει ας το αφή-
σουµε αυτό- ο πολυγραφότατος, λοιπόν και λαλίστατος κ. Γερα-
πετρίτης πού είναι, κύριε Πιερρακάκη, να έρθει εδώ να µιλήσει
για την τροπολογία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Είµαι εγώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τι είστε; Εσείς υπο-
γράφετε την τροπολογία; Εσείς την υπογράφετε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Συµφωνώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνείτε. Ο υπογραφών
πού είναι, να έρθει να µας πει; Πού το έχετε δει εσείς αυτό γραµ-
µένο, ότι δεν έρχεται ο επισπεύδων και έρχεται κάποιος άλλος,
επειδή τυγχάνει να είναι Υπουργός Επικρατείας; Να έρθει εδώ ο
κύριος, ο πολυγραφότατος, να απαντήσει στα ερωτήµατα τα
οποία τίθενται. Διότι ξέρετε τι κάνετε; Ξέρετε τι κάνετε; Μεταφέ-
ρετε τη Διεύθυνση Ηλεκτρονικών Πληροφοριών στο Υπουργείο
Άµυνας. Έτσι;

Και τι κάνετε; Μετατρέπετε την ΕΥΠ σε υπηρεσία εσωτερικού
προσανατολισµού. Δεν θα ασχολείται πια µε την ασφάλεια της
χώρας η ΕΥΠ. Πάνε αυτά στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και
αναβιώνει η Κρατική Υπηρεσία Πληροφοριών. Για να παρακολου-
θείτε ποιους; Και τι ακριβώς καινοτοµίες τεχνολογικές θα φέρετε
µε τις συµβάσεις αυτές τις αδιαφανείς που περνάνε στο νοµο-
σχέδιο, αν δεν υπάρχει διεύθυνση ηλεκτρονική; Ποιες θα είναι
αυτές οι καινοτοµίες οι τεχνολογικές; Για πείτε µας, λοιπόν!
Αφού την έχετε µεταφέρει στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας! Άλλα
έχετε στο µυαλό σας απ’ ό,τι φαίνεται. Άλλα έχετε στο µυαλό
σας. Εδώ θα είµαστε και θα τα λέµε. 

Θα κλείσω µε τη δεύτερη τροπολογία του κ. Χαρδαλιά. Προ-
σέξτε, τι έρχεται να κάνει; Το είπαµε και προηγουµένως. Έρχεται
να προσλάβει µετακλητούς, χωρίς καµµία συνταγµατικά προβλε-
πόµενη διαδικασία, όπως να περάσουν από το ΑΣΕΠ, πράγµα το
οποίο µπορεί σε έκτακτες περιπτώσεις να γίνει µε πάρα πολύ
γρήγορους ρυθµούς. Γιατί, όµως, λέµε να περάσουν από το
ΑΣΕΠ; Διότι εδώ οι µετακλητοί αυτοί έρχονται να καλύψουν ορ-
γανικές θέσεις της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. 

Καταλαβαίνετε τι κάνετε; Αυτά είναι πρωτοφανή πράγµατα για
την ελληνική δηµόσια διοίκηση. Πρωτοφανή! Προσλαµβάνω µε-
τακλητούς, τους βάζω όµως στη δηµοσιοϋπαλληλική ιεραρχία,
καλύπτουν οργανικές θέσεις. Πού τα έχετε δει αυτά γραµµένα;
Δεν ξέρετε ότι είναι αντισυνταγµατικά αυτά; Εγώ δεν αµφισβητώ
τη σκοπιµότητα. Δεν αµφισβητώ τη σκοπιµότητα και την ανάγκη
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να καλυφθούν οι οργανικές θέσεις της Γενικής Γραµµατείας Πο-
λιτικής Προστασίας, αλλά αυτό είναι ρουσφέτι καραµπινάτο!
Είναι αδιαφάνεια καραµπινάτη!

Η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας δεν είναι η εται-
ρεία του κ. Χαρδαλιά ούτε το κράτος είναι το λάφυρο σας ούτε
το κράτος είναι ιδιωτική εταιρεία στην οποία εσείς, κύριε Πιερ-
ρακάκη, θα αποφασίζετε για τους δεκαπέντε εµπειρογνώµονες,
ο κ. Χαρδαλιάς θα αποφασίζει για τους είκοσι οκτώ µετακλητούς
που θα έρθουν να στελεχώσουν δηµόσιες υπηρεσίες, ο κ. Μητα-
ράκης θα παίρνει διευθυντές για την Υπηρεσία Ασύλου από την
ιδιωτική οικονοµία και θα στελεχώνει  διοικητικές υπηρεσίες του
Μεταναστευτικής Πολιτικής από µόνος του, χωρίς καµµία διαφά-
νεια, χωρίς καµµία λογοδοσία. 

Δεν είναι εταιρεία το κράτος να κάνετε ό,τι θέλετε! Δεν σας το
χάρισε κανένας. Έχετε υπ’ όψιν σας πού βρίσκεστε; Λοιπόν, για
συνέλθετε! Για συνέλθετε! Έχετε κόψει αλυσίδα στην κυριολε-
ξία. Νοµίζετε ότι εδώ πέρα είναι τσιφλίκι σας και µπορείτε να κά-
νετε ό,τι θέλετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ ολο-
κληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για πείτε µας, κύριε Πιερ-
ρακάκη, που γελάτε, τα 5 εκατοµµύρια ευρώ σε απευθείας ανα-
θέσεις που ήταν όλες κοµµένες 19.900, 20.000, µέσα σε τρεις
µήνες –στην πανδηµία βρήκατε και εσείς ευκαιρία- πού πήγαν;
Θέλουµε αναλυτική λίστα. Να µας πείτε ένα, ένα, να έρθετε εδώ
και να απαντήσετε, 5 εκατοµµύρια ευρώ σε απευθείας αναθέ-
σεις;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Πέντε εκατοµ-
µύρια σε απευθείας αναθέσεις; Και νοµίζετε ότι µπορείτε να έρ-
χεστε εδώ και να πουλάτε πνεύµα στον ελληνικό λαό και τους
Έλληνες Βουλευτές; Πέντε εκατοµµύρια σε απευθείας αναθέ-
σεις σε δύο µήνες;

Θα µας βρείτε απέναντι. Να το έχετε υπ’ όψιν σας. Και η αλα-
ζονεία και ο αυτοθαυµασµός και το γέλιο και το πνεύµα δεν θα
σας βγει σε καλό. Θα έρθει η ώρα που θα δώσετε λογαριασµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ο λόγος που χαµογελάω είναι επειδή το πού πήγαν οι απευ-
θείας αναθέσεις, όπως λέτε στο πλαίσιο του ν.4412/2016, αντα-
νακλάται στις εβδοµήντα τέσσερις πρόσθετες υπηρεσίες, οι
οποίες δηµιουργήθηκαν όλο αυτό το διάστηµα και αγκαλιάστη-
καν απ’ όλο τον κόσµο: από την άυλη συνταγογράφηση –που δεν
κάνατε-, από την υπεύθυνη δήλωση –που δεν κάνατε-, από την
εξουσιοδότηση –που δεν κάνατε-, από το gov.gr –που δεν κά-
νατε- και τα κάναµε όλα αυτά πάρα πάρα πολύ γρήγορα.

Και επιτρέψτε µου να πω κάτι σε προσωπικό επίπεδο. Τα βρά-
δια που φτιαχνόντουσαν αυτές οι υπηρεσίες από όλους τους µη-
χανικούς, κανείς µας δεν αναρωτήθηκε τι πιστεύει κάποιος από
αυτούς τους µηχανικούς, τι είναι, τι δεν είναι. Αναρωτηθήκαµε
όλοι αν ξέρουν κώδικα και νοµοθεσία και ήταν το µόνο πράγµα
το οποίο µας ενδιέφερε και αν µπορούν να κάνουν τη δουλειά.

Σε αυτό το πλαίσιο ζητάµε ολοένα και περισσότερους ανθρώ-
πους να έρθουν δίπλα µας και να γίνουν αρωγοί σε αυτή τη δου-
λειά, ανεξάρτητα από οτιδήποτε άλλο. Και, πιστέψτε µε, δεν
υπάρχει κι άλλος τρόπος για να γίνουν αυτές οι υπηρεσίες.
Οπότε, ξέρετε, είναι σαν το παραµύθι µε τον λύκο και τον βοσκό.
Το να βλέπεις διαρκώς λύκους αδυνατίζει το οποιοδήποτε επι-
χείρηµα. 

Εδώ δεν υπάρχει τίποτα άλλο παρά µόνο η καλή πρόθεση στο
να γίνουν κάποια πράγµατα σωστά, όπως –επιτρέψτε µου να το
πω- και στην ΕΥΠ, διάταξη µε την οποία συµφωνώ απόλυτα,
υπάρχουν διπλές διαδικασίες στο ΓΕΕΘΑ και στην ΕΥΠ και -κάτι
πολύ σπάνιο- µεταφέρεται αυτή η διπλή διαδικασία από τη µία

δοµή στην άλλη. Συνήθως –όλοι το ξέρουµε εδώ- οι δοµές είναι
ευκολότερο να µεταφέρονται σε αλλαγές κυβερνήσεων. Όταν
συµβαίνει εν εξελίξει, αυτό δείχνει πως πραγµατικά υπάρχει µια
τεχνοκρατική µέριµνα σε σχέση µε το πώς πρέπει να γίνει. 

Προσωπικά, αδυνατώ να καταλάβω τον µηχανισµό µε τον
οποίον –γιατί έτσι και αλλιώς οι πληροφορίες διαµοιράζονται- µε-
τατρέπεται η ΕΥΠ, καθίσταται ΚΥΠ, όταν φεύγει η µία δοµή και
έτσι κι αλλιώς µοιράζονται τις πληροφορίες. Δεν ξέρω. Τζον Λε
Καρέ, Ίαν Φλέµινγκ; Δεν ξέρω τον τρόπο µε τον οποίον µπορεί
κάποιος να φανταστεί. Πάντως, σε καµµία περίπτωση, δεν είναι
αυτή η πρόθεση εδώ. 

Θέλω να πω και κάτι σε προσωπικό επίπεδο, σε επίπεδο που
αφορά και τον κ. Κοντολέων και τον διοικητή της ΕΥΠ, στον
οποίον ασκήσατε κριτική όταν ήµασταν αντιπολίτευση –όχι τώρα,
συνολικότερα- και είχαµε επιλέξει τον διοικητή της ΕΥΠ να τον
αφήσουµε έξω από κάποια πράγµατα γιατί εν τέλει υπάρχει ο πυ-
ρήνας της εθνικής κυριαρχίας και του εθνικού συµφέροντος.
Αυτός ο πυρήνας δεν πρέπει να καταπατάται γιατί σε κάποια
πράγµατα υπάρχει µια ευρύτερη, αν θέλετε, αντιµετώπιση ή
έστω πρέπει να υπάρχει. Διαφορετικά, ξέρετε, θα σταθώ σε αυτό
που είπε ο κ. Κάτσης, ότι επί των ηµερών σας αναβίωσε η µυθο-
πλασία. Φαίνεται ότι συνεχίζεται αυτή η κληρονοµιά. Αναβιώνει
η µυθοπλασία και αυτή τη στιγµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας δώσω τον

λόγο για ένα λεπτό, αλλά δεν υπήρχε προσωπικό.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για µια διευκρίνιση. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω και τριτολογία, κύριε

Πρόεδρε.
Στο σπίτι του κρεµασµένου, κύριε Πιερρακάκη, δεν µιλάνε για

σκοινί. Επιλέξατε εσείς να αφήσετε τον διοικητή της ΕΥΠ επί
δικής µας κυβέρνησης εκτός πολιτικής αντιπαράθεσης; Θα ξε-
χνάτε βεβαίως ότι ο διοικητής της ΕΥΠ επί δικής µας διακυβέρ-
νησης ενηµέρωνε όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς, είχε
απόλυτα θεσµική συµπεριφορά απέναντι στο σύνολο του δηµο-
κρατικού πολιτικού κόσµου. Και έχετε το θράσος να έρχεστε και
να συγκρίνετε τη δική µας περίοδο απόλυτης θεσµικής διαφά-
νειας µε τη δική σας περίοδο;

Ο κ. Κοντολέων ποιους πολιτικούς Αρχηγούς έχει ενηµερώσει,
ξέρετε; Κανέναν. Ο κ. Κοντολέων ξέρετε ότι µπήκε στην ΕΥΠ –
θα το ξέρετε φυσικά- επειδή αλλάξατε τις προϋποθέσεις και
αφαιρέσατε την προϋπόθεση του πτυχίου; Ο κ. Κοντολέων ξέ-
ρετε ότι αυτή τη στιγµή δεν αποτελεί ούτε καν δηµόσιο πρό-
σωπο; Δεν τον έχει δει κανένας πολιτικός Αρχηγός;

Και έρχεστε τώρα να µας να µας κάνετε µαθήµατα διαφάνειας
και θεσµικής σοβαρότητας και µάλιστα στο θέµα της ΕΥΠ; Στο
θέµα της ΕΥΠ; Λίγο τα έχετε µπερδέψει στο µυαλό σας. Λίγο τα
έχετε µπερδέψει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, κύριε Τζα-

νακόπουλε, δώσατε τη διευκρίνιση. Εντάξει. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Λιβανός. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε για αδιέξοδα, για προβο-

κάτσιες στην πολιτική. Έκανε πάλι βαριές αναφορές. Έκανε µια
γενική τοποθέτηση για την οικονοµία, για τον τουρισµό, για την
εξωτερική πολιτική, για όλο το φάσµα των θεµάτων που συζη-
τούνται στον ευρύτερο πολιτικό διάλογο, εκτός από την ουσία
του νοµοσχεδίου και αυτό αποδεικνύει την έλλειψη επιχειρηµά-
των για να αντιδράσετε σ’ αυτά τα οποία φέρνει η Κυβέρνηση
µέσα στο Κοινοβούλιο.

Άλλη µια φορά, αγαπητέ κύριε Τζανακόπουλε, είχατε ένα κρε-
σέντο πάθους και καταγγελίας, χωρίς συγκεκριµένο στόχο και
χωρίς ουσιαστικό περιεχόµενο. Ουσιαστικά, προσπαθήσατε να
καλύψετε πάλι αυτές τις ανατριχιαστικές αποκαλύψεις για τις πα-
ρακρατικές µεθοδεύσεις των κυβερνήσεων, τις οποίες υπηρετή-
σατε και για τις οποίες τώρα γελάτε µε αµηχανία. Έχετε χάσει
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τον ύπνο σας και αυτό φαίνεται σε όλες τις παρεµβάσεις σας. 
Αντί να ανεβάζετε τους τόνους άσκοπα, δώστε απαντήσεις

στον ελληνικό λαό. Πείτε στον Αρχηγό σας, τον κ. Τσίπρα, ότι
ανάληψη πολιτικής ευθύνης σηµαίνει και κατάθεση, λογοδοσία
για την εποχή εκείνη. 

Σταµατήσετε να προκαλείτε µέσα στην Αίθουσα τη νοηµοσύνη
των αντιπάλων σας και εξηγήστε στον ελληνικό λαό πώς και µε
τι σκοπούς κυβερνούσατε επί τεσσεράµισι χρόνια.

Αναφερθήκατε πάλι, δυστυχώς για εσάς, και στο θέµα της
Αγίας Σοφίας. Έχουµε τοποθετηθεί, αλλά θα το πω για άλλη µία
φορά. Όσον αφορά στο θέµα που έχει προκύψει, λοιπόν, θα
ήθελα να σας πω ότι για εµάς η Αγία Σοφία είναι ένα διαχρονικό
και οικουµενικό σύµβολο της Ορθοδοξίας και του βυζαντινού µας
πολιτισµού, ένα εµβληµατικό σηµείο αναφοράς και µνήµης για
όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, αλλά και για την ιστορία
µας και συνάµα ένα παγκόσµιο µνηµείο αναφοράς για τον δυτικό
πολιτισµό, τη συνύπαρξη διαφορετικών πολιτισµών και διαφορε-
τικών θρησκειών. 

Η µετατροπή του σε τζαµί προφανώς µας θλίβει και µας πλη-
γώνει όλους, τόσο ατοµικά όσο και συλλογικά. Η Κυβέρνηση
ασκεί ήδη πιέσεις στα διεθνή φόρα για τη λήψη µέτρων. Σήµερα
έχουµε τη σύνοδο των Υπουργών. Αργότερα, λοιπόν, θα είµαστε
σε καλύτερη θέση για να συζητήσουµε, όπως και αύριο. Όµως,
µέχρι τότε απαιτείται ψυχραιµία, οµόνοια, κάτι το οποίο εσείς δεν
αντιλαµβάνεστε, και συντονισµό όλων των δυνάµεων. 

Προφανώς, δεν πρόκειται απλά για ένα ζήτηµα ελληνοτουρ-
κικό. Προφανώς είναι ένα µεγάλο, ένα τεράστιο θέµα ευρωπαϊκό
και διεθνές. Εµείς µιλάµε προσεκτικά και πορευόµαστε εθνικά
και στρατηγικά. Νόµιζα ότι οι ανακοινώσεις του γραφείου Τύπου
και του τοµεάρχη σας των εξωτερικών ήταν απλά αφελείς τοπο-
θετήσεις του Σαββατοκύριακου. Όµως, είδα ότι σήµερα επανέρ-
χεται ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος και συνεχίζει στην
ίδια λογική. Επιβεβαιώνει κατ’ ουσίαν -και θα καταθέσω και στα
Πρακτικά αυτές τις δηλώσεις για όποιον δεν τις διάβασε- ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται εκτός τόπου και χρόνου, µακριά και απέναντι
όχι από εµάς και από το σύνολο του λογικού πολιτικού κόσµου
στην Ελλάδα, αλλά απέναντι από όλο τον δυτικό πολιτισµένο
κόσµο και την αντίδρασή του για το θέµα της Αγιάς Σοφιάς.

Σας καλούµε και πάλι να αντιληφθείτε την κρισιµότητα των κα-
ταστάσεων, να ξεπεράσετε τον εαυτό σας και αν µπορείτε να το
κάνετε, να σκεφτείτε λογικά και να πολιτευθείτε εθνικά.

Όσον αφορά τώρα το ζήτηµα της ΕΥΠ, τόσο ο εισηγητής σας
όσο και ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος χρησιµοποίησαν
εκφράσεις που δείχνουν ότι δεν αντιλαµβάνονται καθόλου τη ση-
µασία της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών. Μίλησαν για µετα-
τροπή της ΕΥΠ συνθηµατολογικά σε ΚΥΠ, χωρίς επιχειρήµατα
και χωρίς ουσία, µόνο για την επικοινωνιακή φανφάρα. Προφα-
νώς κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια. Κρίνετε µε βάση τις σκέψεις
του συνεταίρου σας, που σας µπόλιασε προφανώς στη λογική
σας, του συγκυβερνήτη σας, του Πάνου Καµµένου. 

Και επειδή εσείς είχατε το θράσος, κύριε Τζανακόπουλε, να µι-
λήσετε για θράσος της Κυβέρνησης, θέλω να σας θυµίσω πως ο
κ. Σκουρλέτης είπε δηµόσια σε κανάλι ότι η ΕΥΠ παρακολου-
θούσε τον Καµµένο -που ήταν συγκυβερνήτης σας-, που παρα-
κολουθούσε τους δηµοσιογράφους και ζητούσε από την
Αστυνοµία να τους συλλάβει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τι λέτε, καλέ; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αυτό που

λέω! Διαβάστε τα και ελάτε να µας απαντήσετε. 
Η Νέα Δηµοκρατία, εν αντιθέσει µε εσάς, είναι προσηλωµένη

στη δηµοκρατία. Η ΕΥΠ είναι κρίσιµης σηµασίας τοµέας για να
αποτελεί αντικείµενο µικροκοµµατικής σκοπιµότητας.

Σας τα εξήγησε ακόµα και ο κ. Παφίλης εξ αριστερών σας που
είναι δογµατικά αντίθετος µε την ύπαρξή της ΕΥΠ. Ακούστε εκεί-
νον αν δεν ακούτε εµάς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εσείς δεν τα εξηγήσατε! Ούτε ο Υπουργός
δεν ήρθε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Σοβαρευ-
τείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είστε,
καλώς ή κακώς, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Αφήστε, λοιπόν,
την ΕΥΠ εκτός πολιτικής αντιπαράθεσης.

Όσον αφορά τώρα στην τροπολογία, όπως είπε και ο κύριος
Υπουργός πριν, αποτελεί µια νοµικά άρτια τεκµηριωµένη τροπο-
λογία, καλύπτοντας µε επάρκεια το ρυθµιστικό της πεδίο και εξη-
γώντας πλήρως τις ουσιαστικές ανάγκες που έρχεται να καλύψει.
Εκσυγχρονίζεται η ΕΥΠ για να ανταποκριθεί στις νέες απαιτήσεις
της εθνικής ασφάλειας. Εξασφαλίζεται η προσαρµογή της σε ένα
συνεχώς εξελισσόµενο περιβάλλον πολύ-επίπεδων απειλών,
όπου οι κυβερνοαπειλές έχουν έναν συνεχώς αυξανόµενο ρόλο.
Αν καταλαβαίνετε, βέβαια, εσείς από αυτά! 

Προβλέπει τη συγχώνευση συναφών µονάδων για την εξασφά-
λιση του µέγιστου συντονισµού. Αντιµετωπίζει µε τη δέουσα σο-
βαρότητα και υπευθυνότητα όλα αυτά τα ζητήµατα εθνικής
ασφάλειας και εθνικών συµφερόντων, κάτι που προφανώς εσείς
δεν αντιλαµβάνεστε, όταν µε απόλυτη ανευθυνότητα επιλέγετε
για άλλη µια φορά το λάθος πεδίο αντιπολιτευτικής πολιτικής,
σηκώνοντας τους τόνους µε µικροκοµµατικούς λαϊκίστικους στό-
χους και σπεκουλάροντας ουσιαστικά πάνω σε ευαίσθητα θέ-
µατα εθνικής ασφάλειας. 

Όσον αφορά στους µετακλητούς τώρα, νοµίζω ότι πήρατε τις
απαντήσεις σας. Όµως, µε τη γνωστή τακτική σας επανεµφανι-
στήκατε λέγοντας πάλι τα ίδια. Σας εξήγησε και σας έδωσε τις
δέουσες απαντήσεις ο κύριος Υφυπουργός που υπηρετεί ως επι-
κεφαλής της Πολιτικής Προστασίας µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο, µε την αποτελεσµατικότητά του και όχι µε κούφια λόγια. 

Πείτε µας, όµως, εσείς, αφού φέρνετε και ξαναφέρνετε το
θέµα: Δεν θέλετε να ενισχυθούν κρίσιµα τµήµατα της Πολιτικής
Προστασίας; Δεν θέλετε να αναβαθµιστεί η Πολιτική Προστασία
σε όλα τα επίπεδα; Δεν θέλετε να προσληφθούν οι καλύτεροι της
αγοράς για την προστασία της ανθρώπινης ζωής; Δεν θέλετε να
εφαρµοστεί ένα συγκεκριµένο σχέδιο, µία εφαρµοσµένη πολι-
τική; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος θα το κρίνει αυτό; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν θέλετε

µια ισχυρή Πολιτική Προστασία; Τι θέλετε; Ελάτε να µας πείτε
λίγο, γιατί δυστυχώς συµπληρώνονται τα θλιβερά δύο χρόνια
από το Μάτι, από τη Μάνδρα. Ελάτε να µας πείτε, κυρίες και κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς δεν είµαστε εσείς.

Για εµάς η καταστροφή στο Μάτι δεν ήταν «µια στραβή», όπως
είπατε, που συνέβη στη βάρδιά σας. Ήταν µια καταστροφή που
φέρει ευθύνες και ονοµατεπώνυµα. Η Πολιτική Προστασία είναι
κρίσιµης σηµασίας και γι’ αυτό πρέπει να ενισχυθεί, ώστε να µην
έχουµε ξανά τέτοιες εικόνες. 

Είναι ντροπή, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για µετακλητούς.
Πόσοι από τους Υπουργούς σας µπορούν να πουν αυτό που είπε
πριν ο κ. Χαρδαλιάς, ότι δικαιούται οκτώ µετακλητούς, αλλά έχει
µόνο έναν; Διότι εσείς είστε το κόµµα του ρουσφετιού και της
διαπλοκής, όπως αντιλαµβάνεται ο ελληνικός λαός. 

Αυξήσατε -και ελάτε να µας τα πείτε στη δευτερολογία σας-
τους µετακλητούς κατά την περίοδο της διακυβέρνησής σας
κατά 45%, µε κόστος για τους Έλληνες φορολογούµενους 120
εκατοµµύρια ευρώ, µε 17 εκατοµµύρια µόνο για το Μέγαρο Μα-
ξίµου του κ. Τσίπρα που έστηνε τα µαγαζιά και τα παραµάγαζα.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Το αµφισβητούµε! Πείτε µας τον νόµο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς εί-

χατε σύµβουλο στρατηγικής στο Μαξίµου τον κ. Καρανίκα που
έρχεται σήµερα για να ντουµπλάρει τις δικές σας τοποθετήσεις
για την Αγία Σοφία και τολµά να εγκαλεί τη κ. Γλύκατζη - Αρβελέρ
για το σχόλιό της για τη δεύτερη άλωση της Πόλης, κάνοντας
µαθήµατα ιστορίας σε µια διαπρεπή Ελληνίδα που τόσες δεκαε-
τίες µας κάνει όλους περήφανους.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς διο-

ρίσατε φίλους και συγγενείς σε κάθε θέση του δηµόσιου τοµέα.
Διορίσατε ανθρώπους µε µόνα προσόντα τους το βάδισµα στη
Γένοβα, αν θυµάστε τους συναδέλφους σας. Εσείς διορίσατε δι-
οικητή νοσοκοµείου τον φίλο του κ. Πολάκη µε το βουλκανιζατέρ,
διοικητή νοσοκοµείου αυτόν που είχε τέσσερα πλαστά πτυχία.
Κάνατε δουλειές µε τα βοσκοτόπια και τις offshore που τώρα τα
βρίσκετε µπροστά σας και δηµιουργήσατε ένα παρακράτος, για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16431



να ελέγξετε τους γνωστούς αρµούς της εξουσίας.
Χρειάστηκε το κράτος δικαίου, που ευτυχώς υπάρχει σε αυτή

τη χώρα και εµείς αυτό στηρίζουµε, η εµβληµατική απόφαση του
ΣτΕ εκεί που κατεδάφισε αυτόν τον αντισυνταγµατικό νόµο που
έφερε ο κ. Παππάς, ο συνάδελφός σας, για να αποτρέψει τελικά
τη θεσµική εκτροπή την οποία δροµολογούσατε. Απαντήστε
πρώτα σε όλα αυτά και µετά ελάτε να σηκώσετε τους τόνους σε
θέµατα εκτός νοµοσχεδίου.

Όσον αφορά για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θα συµ-
φωνήσω µε τον κ. Παφίλη, ότι τυπικά είχε δίκιο σε αυτό το οποίο
είπε, ότι σήµερα είναι µέρα Κοινοβουλευτικού Ελέγχου και συ-
ζητάµε νοµοσχέδιο, όπως επίσης και για τον πολύπλευρο ρόλο
του Βουλευτή στη σύγχρονη κοινωνία και για τις απαιτήσεις
εκτός Αιθούσης. Ξέρει, όµως, ότι από το Προεδρείο της Βουλής
καταβάλλεται τεράστια προσπάθεια για να τηρηθούν οι όροι της
καλής νοµοθέτησης και του παραγωγικού κοινοβουλευτισµού.
Όµως, οι ανάγκες του τόπου, εκεί που µας άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι
τεράστιες. 

Οι προκλήσεις είναι µεγάλες και η Κυβέρνηση, όπως αποδει-
κνύουν µε τον καλύτερο τρόπο οι παριστάµενοι Υπουργοί, κά-
νουν τιτάνιο έργο, παράγοντας µεγάλη νοµοθετική ύλη, που
προφανώς επιβαρύνει την κοινοβουλευτική µας δραστηριότητα,
αλλά ταυτόχρονα γεµίζει όλους τους Έλληνες και εµάς τους
Βουλευτές της Πλειοψηφίας µε ελπίδα και αισιοδοξία για την αλ-
λαγή του πολιτικού µας προτάγµατος και τη βελτίωση της ζωής
των Ελλήνων, κυρίως όλων εκείνων που ταλαιπωρούνται και είναι
πιο αδύναµοι.

Για το νοµοσχέδιο δεν προλαβαίνω να πω πολλά. Άλλωστε, τα
παρουσίασε µε εξαιρετικό και αναλυτικό τρόπο ο κ. Ταγαράς, ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας. Επιγραµµατικά θα πω µόνο ότι ο
στόχος της Κυβέρνησης, αλλά και της παράταξης της Νέας Δη-
µοκρατίας, είναι να υπηρετεί –και τα υπηρετεί απόλυτα µέσα από
το νοµοσχέδιο αυτό- την ταχύτερη και ευκολότερη εξυπηρέτηση
του πολίτη επτά ηµέρες την εβδοµάδα, είκοσι τέσσερις ώρες το
εικοσιτετράωρο, την τοποθέτηση του πολίτη ουσιαστικά στο επί-
κεντρο του κράτους και την επανάκαµψη της εµπιστοσύνης του
πολίτη σε ένα νέο ελληνικό κράτος που οραµατιζόµαστε.

Με αυτές τις σκέψεις θέλω να πω κλείνοντας ότι στη Νέα Δη-
µοκρατία είµαστε περήφανοι για τη δραστηριότητα και την απο-
τελεσµατικότητα των υπηρεσιών και της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, για τους τρεις Υπουργούς που
είναι εδώ δίπλα µας που αλλάζουν ουσιαστικά το πολιτικό υπό-
δειγµα, φέρνοντας ουσιαστικές αλλαγές τις οποίες τις ζει καθη-
µερινά ο πολίτης, όπως µας είπαν πριν, µε νούµερα και
αποδείξεις και όχι µε λόγια κενά περιεχοµένου, µε τα οποία εσείς
προσπαθείτε να κάνετε αντιπολίτευση.

Με αισιοδοξία προσωπικά, αλλά και για το σύνολο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας, καθώς και µε πολιτική ικανοποίηση ακού-
σαµε και την εξαγγελία για νέα νοµοθετική πρωτοβουλία σύντοµα
από το Υπουργείο που θα ενισχύσει αυτήν την πολιτική. 

Εύχοµαι την επόµενη φορά που θα έρθουµε εδώ να συζητή-
σουµε αυτά τα θέµατα, να µιλήσουµε επί της ουσίας, κύριε Τζα-
νακόπουλε. Απευθύνοµαι σε σας και στους παρισταµένους συνα-
δέλφους σας.

Τέλος, θέλω να τονίσω ότι ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της
δηµόσιας διοίκησης και η µετάβαση του κράτους στη Δ’ Βιοµη-
χανική Επανάσταση αποτελούν για την Κυβέρνηση και τη Νέα
Δηµοκρατία ένα από τα µεγάλα στοιχήµατά της. Πρόκειται για
στοίχηµα που εργάζεται σκληρά για να κατακτήσει, στοίχηµα που
το κερδίζουµε –και η παρουσία των συναδέλφων µου το αποδει-
κνύει µέρα µε τη µέρα- στοίχηµα που δεν έχει κανένα δικαίωµα
να χάσει για τις επόµενες γενιές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Χρήστος
Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας, ει-

λικρινά πρέπει να είστε επισκέπτης σ’ αυτή τη χώρα, γιατί η απο-
τύπωση της επικαιρότητας έτσι όπως την αντιλαµβάνεστε,
µάλλον δεν αφορά την Ελλάδα.

Κατ’ αρχάς σέβοµαι απεριόριστα το θρησκευτικό συναίσθηµα
κάθε πολίτη σε αυτή τη χώρα, αλλά δεν µπορείτε να µας πείσετε
ότι η ξαφνική λύπη και η αγωνία τόσο η δικιά σας, όσο και των
συναδέλφων σας, για την Αγία Σοφία δεν συνδυάζεται και µε µία
σειρά από διπλωµατικές αστοχίες, παραλείψεις ή από την έλ-
λειψη διπλωµατικών µέτρων που βαρύνουν αποκλειστικά την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη.

Τώρα, επειδή ζητήσατε απαντήσεις, θα ήθελα να σας πω το
εξής; Μην ξύνεστε στην γκλίτσα του τσοπάνη, γιατί µε το που
ορκιστήκατε σ’ αυτήν την Αίθουσα, το πρώτο που κάνατε ήταν
να δώσετε 80 εκατοµµύρια ευρώ κάτω από το τραπέζι στα ΚΕΚ. 

Το δεύτερο που κάνατε, κύριε Λιβανέ, ήταν να βρίσκετε τρόπο
για να καταργείτε εκπαιδευτικές µονάδες, για να ενισχύσετε ιδιω-
τικά εκπαιδευτήρια.

Το τέταρτο-πέµπτο που κάνατε ήταν να απελευθερώσετε τις
απολύσεις. 

Το έκτο ήταν να µειώσετε τους µισθούς.
Το έβδοµο ήταν να δώσετε τη δυνατότητα στο επιτελικό κρά-

τος του κ. Μητσοτάκη να στελεχώνεται από επτακόσιους επι-
πλέον µετακλητούς.

Κι επειδή αυτά είναι στοιχεία και δεν είναι µαθήµατα και έπεα
πτερόεντα που εντάσσετε µέσα σε ένα προχειρογραµµένο λόγο,
αυτά είναι ζωή. Αυτά έχουν συµβεί και σ’ αυτήν την Αίθουσα και
έξω. 

Η αύξηση των µετακλητών, όσο κι αν χυδαιολογείτε µε ένα
πρόσωπο, θα πρέπει να έχετε µπροστά σας για έναν χωρίς πτυ-
χίο –ο Καρανίκας έχει πτυχίο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τι πτυχίο
έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχει πτυχίο Πανεπιστηµίου. Ρωτή-
στε να µάθετε. Έχετε την ΕΥΠ, τον κ. Κοντολέοντα. Μπορεί να
ρωτήσει και να µάθει.

Ο διοικητής της ΕΥΠ δεν έχει πτυχίο και για να παραµείνει στη
θέση του, την οποία σήµερα διαιρείτε, αλλάξατε νόµο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι άριστος όµως!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο Υπουργός Εξωτερικών, κύριε Λι-

βανέ, παραιτήθηκε γιατί δήλωνε πτυχία που ούτε στην υποσαχά-
ρια Αφρική δεν υπάρχουν! Και παραιτήθηκε! Ήταν άριστος; Γιατί
παραιτήθηκε;

Και πάµε τώρα στο τρίτο και τελευταίο για το επιτελικό σας
κράτος που αφορά στον κ. Λούλη. 

Έχετε σπουδάσει αλευροµηχανές, κύριε Λιβανέ; Υπάρχει µέσα
στο επιτελικό σας κράτος τυπικό κριτήριο ότι σπουδάσατε στην
Ελβετία αλευροµηχανές; Σέβοµαι τον κ. Λούλη, αλλά δεν θα µας
τρελάνετε µε την απελπισµένη σας προσπάθεια να συµψηφίσετε
το άσπρο µε το µαύρο. 

Και κλείνω, για να έρθω στον κ. Πιερρακάκη. Είστε υπόλογοι
για το εξής: Κύριε Υπουργέ, έχουν χακάρει το Υπουργείο σας.
Μάλιστα, σας έχει χακάρει το µαύρο διαδίκτυο. Κάνατε δύο πα-
ραδοχές. Δεν ξέρω αν το έχετε αντιληφθεί. Η πρώτη αφορά το
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Λέτε –ορθώς αµυνόµενος προς τον κ. Τζανακό-
πουλο- ότι τα 5 εκατοµµύρια ευρώ των απευθείας αναθέσεων
είναι στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Τα 20 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Λιβανέ, γιατί δεν είναι στο «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ»; Οι αποφάσεις του Υπουργείου Οικονοµικών για χρηµα-
τοδοτήσεις γιατί δεν είναι στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Τι ισχύει από τα δύο;
Είστε µέλη άλλης κυβέρνησης και εσείς µάλλον του κόµµατος
της Συµπολίτευσης; Για τον κ. Πιερρακάκη, ορθό, σεµνό και τα-
πεινό είναι τα 5 εκατοµµύρια ευρώ στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», για σας τα
20 εκατοµµύρια ευρώ κάτω από το τραπέζι και, µάλιστα, σε µέσα
επικοινωνίας που έχουν κλείσει, σε συζύγους συναδέλφων σας;
Πού; Τα 20 εκατοµµύρια ευρώ που έχετε µοιράσει σε συγγενείς
και φίλους, αυτό είναι η χρηστή διαχείριση και η ηθική δηµοσιο-
νοµική πρακτική; Αστειεύεστε;

Κύριε Πιερρακάκη, ξέρετε, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός υπη-
ρετεί µία κοινωνία δικαίου και είναι και δείγµα πολιτισµού για κά-
ποιον που θέλει να µετασχηµατίσει ψηφιακά ένα κράτος
πραγµατικά ταλαιπωρηµένο από την γραφειοκρατία. Όµως, δεν
µπορεί να µας κάνετε χρηστοµάθειες για καλή νοµοθέτηση, όταν
στο χακαρισµένο νοµοσχέδιό σας υπάρχει τροπολογία για την
ΕΥΠ µέσα στο µαύρο διαδίκτυο και τροπολογία για το Υπουργείο
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Παιδείας και για τις επτά πόλεις που θα στερήσετε από τα παιδιά
προσχολικής ηλικίας τη δυνατότητα να απολαύσουν αυτό το δι-
καίωµα που δίνει ο νόµος. Το τρίτο –και τελευταίο- που είναι πάλι
στο ίδιο νοµοσχέδιο το οποίο έχει χακαριστεί, είναι η αναδοχή
των οµόφυλων ζευγαριών και όλα αυτά.

Για να µετασχηµατιστεί ψηφιακά ένα κράτος, κύριε Πιερρα-
κάκη, κατά τη γνώµη µου, όσους επαίνους και αν συγκεντρώνετε
είτε από τις δηµοσκοπήσεις, είτε εντός του ακροατηρίου της
Νέας Δηµοκρατίας, θα πρέπει κυρίως να σέβεται µεταρρυθµίσεις
που έχουν ήδη επιτευχθεί. Θα πρέπει να σέβεται ότι σήµερα που
εσείς µας προτείνετε να µετασχηµατίσουµε ψηφιακά το κράτος,
καταργείτε προκλητικά τους δασικούς χάρτες. Το 40% που επι-
τεύχθηκε µε πολύ µεγάλη προσπάθεια και αποτυπώνει…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Αντισυνταγµατικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αντισυνταγµατικά; Μάλλον πελατει-

ακά, κύριε συνάδελφε, γιατί µέσα από την κατάργηση αυτή θέ-
λετε να τακτοποιήσετε τους χιλιάδες ψηφοφόρους σας που
έρχονταν µε τα τοπογραφικά για να νοµιµοποιήσουν τα αυθαί-
ρετα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Κάνετε λάθος!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εγώ κάνω λάθος; Η ιστορία θα το

δείξει. Με νοµοθετική πρωτοβουλία καταργούνται οι δασικοί χάρ-
τες. Αφήστε τα αντισυνταγµατικά.

Για να µπαίνουµε και στα πιο ουσιαστικά, γιατί αυτά περί Κα-
λογρίτσα και όλα αυτά της λάσπης και της παραπληροφόρησης
πλέον δεν χρήζουν απάντησης ,έχετε µπει τόσο µέσα στον
βούρκο αυτό, που δεν σας προλαβαίνει κανείς γιατί προφανώς
είναι κινούµενη άµµος για σας τους ίδιους. Από ψέµα σε ψέµα!
Από πού να σας πιάσει κανείς;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν έγιναν,
δηλαδή, όλα αυτά!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν έγιναν; Έγιναν, κύριε Λιβανέ.
Δυστυχώς, έγιναν. Τα 20 εκατοµµύρια ευρώ µπήκαν στις τσέπες.
Δεν είναι στον αέρα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αυτά για
τον Καλογρίτσα, λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,
σας παρακαλώ. Μην κάνετε διάλογο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχετε βρει εσείς τη διαδροµή του
χρήµατος; Θέλετε να µου πείτε έναν Υπουργό που έχει πάρει 1
ευρώ; Να σας πω εγώ πολλούς!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να τους πεις! Πες µας τα ονό-
µατα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα τους πω, κύριε δήµαρχε. Ξέρουν
όµως ποιοι ήταν στο pay roll του Xριστοφοράκου. Το ξέρουν
πάρα πολύ καλά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην κάνετε διά-

λογο. Συνηθίζεται ο διάλογος, αλλά απαγορεύεται από τον Κα-
νονισµό. Στην πράξη γίνεται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Tι απαγορεύεται, κύριε Πρόεδρε;
Να µην απαντήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και προς τα δύο
µέρη απευθύνοµαι.

Συνεχίστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: …(Δεν

ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε, κύριε

Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο κ. Λιβανός έχει µία σπουδή κάθε

φορά που ανεβαίνω στο Βήµα να θέλει να κάνουµε διάλογο. Εί-
µαστε στη Βουλή και όχι στην τηλεόραση. Προσπαθώ να αντι-
σταθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε Γιαν-
νούλη, έχουµε πολλούς οµιλητές ακόµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Κάτι επί του νοµοσχεδίου. Λέτε µε πολύ µεγάλη ζέση και αν-

θρωπιά ότι ζητάτε συγγνώµη από τους γονείς και τα παιδιά που
ήταν στις ουρές για να πληρωθούν το αντίτιµο της λογοθεραπείας.

Ξέρετε, η ψηφιοποίηση της γραφειοκρατίας δεν αποτελεί
λύση γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Την ίδια ώρα που εσείς επαί-

ρεστε, µε µία πραγµατικά, θέλω να πιστεύω, ειλικρινή συγγνώµη,
τα παιδιά που έχουν ανάγκη τη λογοθεραπεία, τα παιδιά µε δυσ-
λεξία και µε δική σας ευθύνη αντιµετωπίζουν κλειστές πόρτες
στη δηµόσια διοίκηση, στον Στρατό, µε τελευταίο παράδειγµα
το εξής: αριστούχος της Νοµικής µε δυσλεξία κόπηκε από τη
Στρατιωτική Νοµική, ακριβώς γιατί υπάρχει αυτός ο ρατσισµός
για τα παιδιά µε δυσλεξία.

Και σας ρωτάω λογικά, πώς γίνεται να είναι αριστούχος της
Νοµικής και στη Στρατιωτική Νοµική το παιδί µε δυσλεξία, που
δεν αποτελεί αναπηρία, να κόβεται;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, γιατί έχετε ξεπεράσει τον χρόνο σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ολοκληρώνω, σε ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Φαντάζεστε να θέλει να πει «πυρ!»
και να µην µπορέσει ποτέ να το πει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε δήµαρχε, δεν τον στέλνουµε
στον πόλεµο, στη Στρατιωτική Δικαιοσύνη η δυσλεξία...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώνετε,
παρακαλώ. Να ετοιµάζεται ο κ. Υψηλάντης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. Η  δυσ-
λεξία, όµως, κύριε δήµαρχε, δεν είναι αδυναµία έκφρασης. Συγ-
γνώµη δηλαδή. Ρωτήστε πρώτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ
µην κάνετε διάλογο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ισχύει χρόνια. Η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν το άλλαξε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, κύριε Ρουσόπουλε, ισχύει
χρόνια. Κάναµε πρόταση να αλλάξει και έχει ξεκινήσει τώρα.
Αυτό, όµως, έγινε πριν λίγες µέρες, κύριε Ρουσόπουλε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κάνετε διάλογο

και δεν καταγράφονται ούτε στα Πρακτικά. Δεν ακούγεστε.
Κύριε Γιαννούλη, ολοκληρώσατε. Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ακούστε κάτι, κύριε Πρόεδρε, για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε πάει στα

εννιά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πιερρακάκη, θέλω να κατα-

λήξω λέγοντας το εξής: Είναι πραγµατικά ευγενής και υψηλή
προσδοκία να πετύχετε στον µετασχηµατισµό τον ψηφιακό αυτής
της χώρας, αλλά, ξέρετε, αυτό για να το πετύχετε θα χρειαστείτε
και µία σοβαρή κυβέρνηση. Φαίνεται ότι δεν είστε οργανικό µέλος
αυτής της Κυβέρνησης, αλλά τουλάχιστον προσπαθήστε να µην
εκτίθεστε µε τις απαιτήσεις και τις επιβολές µιας κυβέρνησης που
το µόνο που θέλει να µετασχηµατίσει είναι το κοµµατικό κράτος
Κυριάκου Μητσοτάκη και τίποτα άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για όσους παρα-

κολουθούν τον κατάλογο, να πω ότι έχει γίνει αλλαγή µεταξύ του
κ. Υψηλάντη και του κ. Φόρτωµα. Μετά τον κ. Υψηλάντη ζήτησε
τον λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΚΙΝΑΛ η κ. Γιαν-
νακόπουλου και µετά θα µιλήσει ο κ. Καλλιάνος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, δεν θα ακολου-

θήσω στον κατήφορο τους συναδέλφους Βουλευτές της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Είναι ένας κατήφορος αρνητισµού σε όλα,
τη στιγµή που το µόνο που έχουν να δείξουν και να πουν είναι
αυτός ο αρνητισµός έναν χρόνο περίπου µετά από την απαξίωση
που υπέστησαν από τη µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, η
οποία συνεχίζεται και συνεχίζεται µε τρόπο πρόδηλο. Αυτοί µόνο
έχουν χάσει τον µπούσουλα. Ο καθένας ακολουθεί το δικό του κα-
πετανάτο, λέει τα δικά του, µηδενίζει. Θέλουν να συµπαρασύρουν
τον ελληνικό λαό σε µία δύσκολη πραγµατικά στιγµή και λόγω της
πανδηµίας, αλλά και της προκλητικότητας της Τουρκίας, η οποία
αντιµετωπίζεται µε ενότητα από τον ελληνικό λαό και µε µεγάλη
αποφασιστικότητα από την ελληνική κυβέρνηση στα διεθνή φόρα.
Kαι µάλιστα θα πρέπει και εγώ από το Βήµα αυτό να µιλήσω για
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την προκλητικότητα της πολιτικής της Τουρκίας που αγγίζει τα
όρια της βαρβαρότητας και εκδηλώνεται σήµερα µε την απόφαση
µετατροπής του συµβόλου του χριστιανισµού και ενός εκ των
πλέον σηµαντικών µνηµείων της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς, της Αγίας Σοφίας, σε τζαµί. Η διεθνής κοινότητα και όλος
ο πολιτισµένος κόσµος οφείλουν µε όλα τα µέσα να αντιδράσουν
σε αυτήν την ενέργεια και να την ακυρώσουν. 

Σε ένα περιβάλλον αλµατώδους τεχνολογικής εξέλιξης το
παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να επιταχύνει περαιτέρω την ψηφιακή
αναβάθµιση της χώρας µας, µε το όφελος των πολιτών να είναι
πολλαπλό και να µεγιστοποιείται λόγω της απλούστευσης καθη-
µερινών διαδικασιών, ενδυναµώνοντας έτσι τη σχέση των πολι-
τών µε την καθηµερινή διοίκηση.

Εισάγετε, κύριε Υπουργέ, ελπιδοφόρες ψηφιακές και οπτικοα-
κουστικές πρακτικές, που αληθινά µεγιστοποιούν την πεποίθησή
µας ότι η χώρα µας µπορεί όχι µόνο να µπει στον δρόµο της τε-
χνολογικής και της ψηφιακής εξέλιξης, αλλά και να πρωταγωνι-
στήσει. Και αυτό, βέβαια, άλλη µία πρόοδος µέσα σε ένα χρόνο
ενοχλεί το ΣΥΡΙΖΑ. Ήδη µέσα σε αυτό το µικρό χρονικό διάστηµα
η εξαιρετική λειτουργία της ενιαίας ψηφιακής πύλης της δηµό-
σιας διοίκησης αποτελεί το εχέγγυο για την επόµενη ηµέρα.

Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο έχει ως άξονές του την προώθηση
και ενίσχυση της παραγωγής οπτικοακουστικών µέσων στη χώρα
µας στον πρώτο του πυλώνα. Ανοίγει, λοιπόν, ο δρόµος για συ-
ναφή επενδυτικά έργα, που θα δώσουν αναπτυξιακή δυναµική
και θα τονώσουν την αγορά εργασίας. Οι συναφείς ρυθµίσεις
είναι ίσως πιο επίκαιρες από πότε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ιδι-
αίτερα αυξηµένο ανταγωνιστικό επίπεδο της ευρύτερης περιο-
χής. Το αποτύπωµα και η δυναµική που ο τοµέας µπορεί να
προσδώσει στη χώρα µας ήδη γίνεται αισθητό εδώ και πολλές
δεκαετίες από τα τέλη της δεκαετίας του ’50, µε µεγάλες παρα-
γωγές, αρκετές από τις οποίες υλοποιήθηκαν και στην ιδιαίτερη
πατρίδα µου τη Ρόδο. Ποιος άλλωστε θα ξεχάσει το εµβληµατικό
έργο του Αµερικανοτσέχου σκηνοθέτη και παραγωγού του Καρλ
Φόρµαν «Τα κανόνια του Ναβαρόνε», αλλά και τόσα άλλα στην
πορεία. Τώρα δηµιουργείτε τις προϋποθέσεις εκείνες, ώστε ορ-
γανωµένα και µε προοπτική να αναπτυχθεί ο τοµέας αυτός
ακόµα περισσότερο, µε επιδοτήσεις που προβλέπονται στο νο-
µοσχέδιο, αλλά και µε την εγκατάλειψη της γραφειοκρατίας. Εί-
µαστε έτοιµοι µε τον τρόπο αυτό να εξάγουµε το ισχυρό αυτό
brand που λέγεται «Ελλάδα» σ’ ολόκληρο τον κόσµο. Η απλού-
στευση στις διαδικασίες δίνει και το εισιτήριο εισόδου της χώρας
στις µεγάλες πλατφόρµες που ακολουθούνται από εκατοµµύρια
επισκέπτες. Η διαδικασία αυτή αποτελεί και ένα τεράστιο άλµα
για τη χώρα µας και τη συµβολή της στον πολιτισµό διεθνώς.

Ο δεύτερος τοµέας που πραγµατεύεται, είναι η παροχή ψη-
φιακών δηµοσίων υπηρεσιών µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης
της δηµόσιας διοίκησης. Έτσι η άυλη συνταγογράφηση µέσω
του συστήµατος πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας αποκτά έναν
µόνιµο χαρακτήρα. Επίσης, µέσω της πύλης αυτής αλλάζει η δια-
δικασία υποβολής αίτησης και όλων των απαιτούµενων δικαιο-
λογητικών για την αποζηµίωση δαπανών των ειδικών θεραπειών
παιδιών και εφήβων του άρθρου 45 του Ενιαίου Κανονισµού Πα-
ροχών Υγείας του ΕΟΠΥΥ, που διενεργούνται από ιδιώτες παρό-
χους ειδικής αγωγής µη συµβεβληµένους µε τον ΕΟΠΥΥ. Η
απλοποίηση των διαδικασιών για τη δυνατότητα άντλησης από
ΑΕΙ και ΔΟΑΤΑΠ των στοιχείων που βεβαιώνουν την κτήση τίτλου
σπουδών φυσικού προσώπου και διαβίβασης αυτών σε φορείς
του δηµοσίου και σε νοµικά πρόσωπα.

Ιδιαίτερη µνεία πρέπει να γίνει στην προτεινόµενη διάταξη του
άρθρου 16, µε την οποία συστήνεται η Υπηρεσία Συντονισµού
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, ώστε κατ’ αυτόν τον τρόπο να επέλθει
περαιτέρω ενοποίηση των προσφερόµενων ψηφιακών υπηρε-
σιών και ταυτόχρονα να ενισχυθεί η εµπιστοσύνη των πολιτών
που συναλλάσσονται µε τη δηµόσια διοίκηση.

Ο τρίτος και τελευταίος πυλώνας αφορά την ενίσχυση της ψη-
φιακής διακυβέρνησης µέσω διαδικασιών που διευκολύνουν την
ψηφιακή διεπαφή του δηµοσίου µε τους πολίτες και τις επιχειρή-
σεις. 

Και τέλος, η ρύθµιση οργανωτικών ζητηµάτων του ιδίου του
Υπουργείου.

Κύριε Υπουργέ, µε τις σκέψεις αυτές δηλώνω όχι µόνον ότι
υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά κι ότι στέκοµαι αρωγός
σ’ όλη αυτή τη µεγάλη προσπάθεια που -πιστέψτε µε- δίνει προ-
οπτική στα ίδια τα παιδιά µας, στο µέλλον αυτής της χώρας. Επι-
τέλους µπορούµε να υπερηφανευόµαστε ως χώρα και σ’ αυτόν
τον τοµέα. Επιτέλους µπορούµε τη χώρα µας από παράδειγµα
προς αποφυγή να τη φέρουµε σαν παράδειγµα προς µίµηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υψηλάντη.

Καλείται στο Βήµα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινή-
µατος Αλλαγής, κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο για τον πολιτισµό, καθώς και για τις νέες
δυνατότητες που µπορούµε να έχουµε σ’ αυτόν τον τοµέα στο
πεδίο της νέας ψηφιακής εποχής που ξεπροβάλλει στη ζωή µας,
µία νέα εποχή η οποία µας προδιαθέτει για την ανάπτυξη των εγ-
χώριων κινηµατογραφικών παραγωγών, αλλά και για την προσέλ-
κυση ξένων. Δεν µπορώ όµως, πριν µπω στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου, ως Ελληνίδα και µέλος του ελληνικού Κοινοβου-
λίου να µην αναφερθώ στη βάναυση προσβολή και πρόκληση του
κ. Ερντογάν. Αισθάνοµαι την ανάγκη να ενώσω και εγώ τη δική
µου φωνή στη συλλογική, πανεθνική, παγκόσµια αναγκαία κατα-
δίκη αυτής της ανιστόρητης απόφασης της Τουρκίας, να µετα-
τρέψει την Αγιά Σοφιά σε τζαµί. 

Η απόφαση του κ. Ερντογάν να µετατρέψει το µνηµείο πολιτι-
στικής κληρονοµιάς της UNESCO σε τέµενος προβληµατίζει,
πληγώνει τους απανταχού Έλληνες και ορθοδόξους και εξοργί-
ζει. Οφείλουµε να ξεσηκώσουµε ένα παγκόσµιο κύµα διαµαρτυ-
ρίας απέναντι στην απαράδεκτη αυτή στάση του Τούρκου
Προέδρου. Η απόφαση αυτή προσβάλλει τον Χριστιανισµό, προ-
σβάλλει την Ελλάδα, προσβάλλει όλον τον πολιτισµένο κόσµο,
ογδόντα έξι χρόνια µάλιστα µετά από την ανακήρυξή της ως µου-
σείου. Προσβάλλει τον οικουµενικό χαρακτήρα της, προσβάλλει
όσους αναγνωρίζουν το εµβληµατικό αυτό µνηµείο ως κτήµα του
παγκόσµιου πολιτισµού. Και ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επισφραγίζει νοµίζω µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο την
πορεία προς την πλήρη µουσουλµανοποίηση της Τουρκίας και
την ακόµα µεγαλύτερη αποµάκρυνσή της από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Η απόφαση αυτή δεν επηρεάζει µόνο τις σχέσεις της Τουρκίας
µε εµάς, µε την Ελλάδα, αλλά και τις σχέσεις της µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση, µε την UNESCO και την παγκόσµια κοινότητα συ-
νολικά. Κανείς πια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να
πει και να ισχυριστεί ότι δεν κατάλαβε, δεν γνώριζε, δεν µπόρεσε
να καταλάβει την προσπάθεια του κ. Ερντογάν να µετατρέψει την
Αγιά Σοφιά σε δεύτερη Μέκκα. Η Ευρώπη, η διεθνής κοινότητα,
αλλά και οι ηγεσίες των άλλων θρησκειών έχουν ηθικό, πολιτι-
στικό, πολιτικό καθήκον να αφυπνιστούν και να παρέµβουν
άµεσα και αποφασιστικά, έτσι ώστε να αποµονωθεί ένας ηγέτης
ο οποίος διακρίνεται για τον αυταρχισµό του, για τον ετσιθελισµό
του, για την προώθηση ακραίων και επιθετικών κινήσεων και χρει-
άζονται -και αυτό είναι το πιο σηµαντικό- έργα και όχι λόγια,
µέτρα, κυρώσεις, και γι’ αυτό οφείλουµε όλοι εµείς εδώ πέρα να
σχηµατίσουµε ένα αρραγές εθνικό µέτωπο, µια δυνατή φωνή που
αυτό θα το απαιτήσουµε. 

Περνώ τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου διαρθρώ-

νεται σε πέντε κεφάλαια και επιχειρεί να ρυθµίσει ζητήµατα τα
οποία αφορούν στην προώθηση και την απλούστευση διαδικασιών
για την ενίσχυση της παραγωγής οπτικοακουστικών έργων, για
την παροχή ψηφιακών δηµόσιων υπηρεσιών µέσω της ενιαίας ψη-
φιακής πύλης της δηµόσιας διοίκησης, για την ενίσχυση της ψη-
φιακής διακυβέρνησης και τέλος, για τη ρύθµιση οργανωτικών
ζητηµάτων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Δυστυχώς, διαπιστώνουµε καθηµερινά πως ο χώρος του πο-
λιτισµού και των οπτικοακουστικών παραγωγών διέρχεται µία συ-
νεχιζόµενη κρίση. Η χώρα µας διαθέτει µία από τις παλαιότερες
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κινηµατογραφικές παραδόσεις στον κόσµο. Ταυτόχρονα αποτε-
λεί έναν ιδιαίτερα δηµοφιλή προορισµό για κινηµατογραφικές
παραγωγές. Σήµερα όµως -και το γνωρίζουµε όλοι- επικρατεί
χάος στη διαδικασία των οικονοµικών ενισχύσεων αυτών των πα-
ραγωγών. 

Οι παραγωγοί χρειάζονται την στήριξη της πολιτείας, ώστε να
δηµιουργηθούν έργα τα οποία θα έχουν προστιθέµενη αξία και
τα οποία µε τη σειρά τους θα δηµιουργήσουν αντικείµενο και θέ-
σεις εργασίας για ηθοποιούς, για τεχνικούς, για σκηνοθέτες, για
σεναριογράφους, για µουσικούς και άλλους, οι οποίοι σήµερα
στη συντριπτική τους πλειοψηφία εργάζονται χωρίς να διασφα-
λίζονται τα δικαιώµατά τους. Και, βεβαίως, δεν πρέπει να παρα-
βλέπουµε σε καµµία περίπτωση ότι µέσα σε ήδη πολύ δύσκολες
συνθήκες, µε περιορισµένες παραγωγές, αλλά και πολλές φορές
µε συνθήκες εργασιακού µεσαίωνα όσον αφορά στους καλλιτέ-
χνες, αλλά και τους τεχνικούς, ήρθε και προστέθηκε η κρίση του
κορωνοϊού, η οποία κατά κύριο λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έπληξε τον κόσµο και τον χώρο του πολιτισµού και η στήριξη
και η πολιτική της Κυβέρνησης υπήρξε πολύ φειδωλή και δυστυ-
χώς µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση, ενώ τα µέτρα τα οποία πάρ-
θηκαν ήταν αποσπασµατικά και χωρίς να υπηρετούν έναν
συνολικότερο κεντρικό σχεδιασµό, κάτι για το οποίο εµείς στο
Κίνηµα Αλλαγής ασκήσαµε εντονότατη κριτική, από την άλλη
όµως και εποικοδοµητική κριτική, καταθέτοντας συγκεκριµένες
προτάσεις προς την Κυβέρνηση. 

Βεβαίως χρειάζεται σηµαντική στήριξη, µέσα σε όλες αυτές
τις συνθήκες, στον χώρο και στον τοµέα του πολιτισµού και από
την άλλη οφείλουµε να αποδείξουµε ότι επιτέλους µπορούµε να
κάνουµε πράγµατα τα οποία µπορούν να πάνε τον πολιτισµό της
χώρας µας µπροστά, αντί να µένουµε στο χθες, αντί να µένουµε
σε παλαιολιθικές πρακτικές και µεθόδους και κανείς δεν µπορεί
να αµφισβητήσει ότι η πολιτεία πρέπει, οφείλει να αξιοποιήσει
όλα τα διαθέσιµα εκείνα εργαλεία, να στηρίξει την ανάπτυξη του
χώρου του πολιτισµού, προκειµένου να δηµιουργηθούν περισ-
σότερες θέσεις εργασίας.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το νοµοσχέδιο
υπάρχουν πολύ σοβαρά ερωτήµατα, στα οποία πρέπει να δοθούν
πειστικές απαντήσεις. Συγκεκριµένα, τελικά ποιο Υπουργείο θα
είναι υπεύθυνο για τη χάραξη πολιτικής στον κινηµατογράφο; Το
Υπουργείο Πολιτισµού ή το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης; Σε τι εξυπηρετεί ακριβώς όλη αυτή η διάσπαση αρµοδιοτή-
των που φέρνετε µε τις ρυθµίσεις σας και που εµείς τουλάχιστον
δεν µπορούµε να καταλάβουµε; Δεν θα µπορούσε το Ελληνικό
Κέντρο Κινηµατογράφου να µετατραπεί σε Ελληνικό Κέντρο Κι-
νηµατογράφου και Τηλεόρασης ή Ελληνικό Κέντρο Οπτικοακου-
στικών Παραγωγών, ώστε να έχει τη συνολική αρµοδιότητα;

Θα θέλαµε να µας πείτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε ποιες
άλλες χώρες ισχύει αυτό το µοντέλο. Είναι νοµίζω µία εύλογη
ερώτηση που ζητάει και χρειάζεται πειστικές απαντήσεις και σί-
γουρα ελπίζω και φαντάζοµαι να µην αποτελεί ελληνική ιδιοµορ-
φία της νέας κανονικότητας που θέλετε, όπως λέτε, να φέρετε
στην πατρίδα µας. 

Αναρωτιέµαι, δεν θα ήταν λοιπόν περισσότερο λειτουργικό να
υπάρξει ένα ενιαίο κέντρο, να γίνει ένα κοινό µητρώο παραγωγών
του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και του ΕΚΟΜΕ;

Κι επίσης, να µας δώσετε µια ξεκάθαρη απάντηση για το αν
τελικά θα ισχύσει και τι θα γίνει µε το 1,5% των εσόδων των κα-
ναλιών από διαφηµίσεις που υποχρεούνται να δίνουν υπέρ του
κινηµατογράφου. Γιατί µέχρι στιγµής, κύριε Υπουργέ –το γνωρί-
ζετε φαντάζοµαι-, ο µόνος ο οποίος κάνει κάτι τέτοιο είναι η ΕΡΤ,
ενώ τα ιδιωτικά κανάλια δεν κάνουν τίποτα. 

Υπάρχει κάποιος λόγος, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτήν τη διακριτή
και ευµενή για τα ιδιωτικά κανάλια µεταχείριση, προκειµένου να
µην κάνουν αυτό το οποίο οφείλουν µε βάση τον νόµο; Χρειαζό-
µαστε µια ξεκάθαρη απάντηση και γι’ αυτό.

Επιπλέον, στο παρόν νοµοσχέδιο εισάγονται διατάξεις οι
οποίες ενισχύουν την ψηφιακή διακυβέρνηση. Προφανώς, προ-
φανέστατα, είµαστε θετικοί σε κάθε βήµα το οποίο γίνεται προς
την κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού του κράτους και του περιο-
ρισµού της γραφειοκρατίας και ιδιαίτερα υπέρ του ψηφιακού µε-
τασχηµατισµού του κράτους. 

Άλλωστε, κύριε Πιερρακάκη, γνωρίζετε νοµίζω πολύ καλά ότι
το ΠΑΣΟΚ είναι κι έχει υπάρξει διαχρονικά η παράταξη των µε-
γάλων µεταρρυθµίσεων στο δηµόσιο, µε το ΑΣΕΠ, τα ΚΕΠ, το
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ», την ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Είναι όλα τοµές
της δικής µας παράταξης. Φαντάζοµαι το γνωρίζετε πολύ καλά,
καθώς από αυτήν την παράταξη προέρχεστε.

Και σήµερα, κύριε Υπουργέ, εισάγετε κάποιες ρυθµίσεις οι
οποίες εξυπηρετούν την ίδια στόχευση. Αναφέρατε την άυλη
συνταγογράφηση. Με τις διορθώσεις που κάνατε προσθέσατε
και ορθώς τα άυλα παραπεµπτικά, την ηλεκτρονική υποβολή αί-
τησης δικαιολογητικών, όπως και άλλα. Και ασφαλώς, στεκόµα-
στε θετικά απέναντι σε αυτές τις ρυθµίσεις. 

Όµως, δηµιουργείτε µια νέα δοµή στο Υπουργείο µε σαράντα
πέντε νέες θέσεις προσωπικού, διευθυντές, τµηµατάρχες.
Ωστόσο, για εσάς, τους υπερασπιστές της κανονικότητας, δεν
µας λέτε ποιο είναι το κόστος λειτουργίας. Είναι άγνωστο. Μπο-
ρείτε, λοιπόν, γι’ αυτό το τόσο αυτονόητο ζήτηµα να ενηµερώ-
σετε το ελληνικό Κοινοβούλιο; Πώς είναι δυνατόν να µας καλείτε
να ψηφίσουµε µια διάταξη η οποία προκαλεί δαπάνες στον προ-
ϋπολογισµό χωρίς να είναι υπολογισµένη αυτή η δαπάνη; 

Και βεβαίως, ένα µεγάλο ερώτηµα το οποίο θα έπρεπε να ήταν
αυτονόητο -όµως τελικά βλέπουµε ότι στη «γαλάζια» κανονικό-
τητα δεν είναι καθόλου αυτονόητο- είναι το πώς θα γίνουν αυτές
οι προσλήψεις. Έχετε µια «αλλεργία» στις διαδικασίες του ΑΣΕΠ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είδαµε και ακούσαµε και µε την τροπολογία την οποία κάνατε

αποδεκτή από τον Υφυπουργό κ. Χαρδαλιά ο οποίος, εµµέσως
πλην σαφώς, ήρθε σήµερα εδώ και µας είπε ότι όλη η οργανω-
σιακή, αν θέλετε, αδράνεια η οποία έχει να κάνει µε τη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας οφείλεται στην έλλειψη είκοσι
οκτώ µετακλητών. Αυτό µάθαµε σήµερα, ότι τα έργα της Γενικής
Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας δεν προχωρούν, επειδή λεί-
πουν είκοσι οκτώ µετακλητοί. 

Θέλετε να σας πω ένα στατιστικό, το οποίο νοµίζω πραγµατικά
είναι ενδεικτικό, δυστυχώς, της νοοτροπίας σας, της «γαλάζιας»
νοοτροπίας σας, κύριε Πιερρακάκη; Ουσιαστικά, µε αυτές τις
προσλήψεις, τις οποίες φέρνετε το 37% των εργαζοµένων πλέον
στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας είναι µετακλητοί.
Αυτή τη στιγµή εργάζονται εκεί σαράντα επτά συν είκοσι οκτώ,
εβδοµήντα πέντε. Το 40% περίπου, λοιπόν, των εργαζοµένων
µιας γενικής γραµµατείας θα είναι µετακλητοί υπάλληλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω µε το
εξής. Για την τροπολογία µας για το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη σε σχέση µε την ΕΥΠ, νοµίζω ότι ήταν ξεκάθαρος και ο
εισηγητής του κόµµατός και εγώ λέγοντάς σας ότι δυστυχώς µε
αυτήν την τροπολογία αποδυναµώνεται η ΕΥΠ, καθώς υποβαθ-
µίζεται ένας νευραλγικός της τοµέας των ηλεκτρονικών πληρο-
φοριών που λειτουργεί ήδη από το 1953. 

Και δυστυχώς -και λυπάµαι που το λέω-, ουσιαστικά µπαίνουµε
σε άλλες λογικές, σε λογικές µιας προσπάθειας επαναστρατιω-
τικοποίησης -αναρωτιέµαι πραγµατικά- ενός τόσο ευαίσθητου
και νευραλγικού τοµέα, παντελώς αντίθετη µε τη φιλοσοφία των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ που είχαν αφαιρέσει την υπηρεσία
αυτή από το Πεντάγωνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. Στις 18.00’ πρέπει να παραδώσουµε την Αίθουσα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω λέ-
γοντας ότι περιµένουµε να µας απαντήσει απέναντι σε ένα νοµο-
σχέδιο µε θετικές αντικειµενικά, νοµίζω, διατάξεις, ο κύριος
Υπουργός στα κρίσιµα ερωτήµατα που ετέθησαν τόσο από τον
εισηγητή µας όσο και από εµάς για να προσδιορίσουµε και τη
θέση µας επί των άρθρων. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Καλλιάνος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν
σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση έρχεται να ρυθµίσει σειρά ζητηµάτων
που αφορούν πρώτον, στην προώθηση και στην απλούστευση
των διαδικασιών ενίσχυσης της παραγωγής οπτικοακουστικών
έργων, δεύτερον, στην παροχή ψηφιακών δηµόσιων υπηρεσιών
µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης της δηµόσιας διοίκησης τρί-
τον, στην ενίσχυση της ψηφιακής διακυβερνήσεως και τέταρτον,
στη ρύθµιση οργανωτικών ζητηµάτων του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. 

Το πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου που αφορά στα οπτικοα-
κουστικά έργα έρχεται να βελτιώσει το υπάρχον πλαίσιο το οποίο
σε ορισµένες περιπτώσεις αποδείχθηκε από την ίδια την πραγ-
µατικότητα δύσκαµπτο. Αναφέρθηκαν και άλλοι οµιλητές, αλλά
και ο ίδιος ο Υπουργός, σε οπτικοακουστικές παραγωγές που
ακυρώθηκαν εξαιτίας ακριβώς αυτού του δύσκαµπτου πλαισίου. 

Στην κατεύθυνση αυτή, το σχέδιο νόµου καθορίζει ορθολογικό-
τερα τις επιλέξιµες δαπάνες και αυξάνει το ποσοστό της επιχορή-
γησης, το λεγόµενο cash rebate του Εθνικού Κέντρου Οπτικο-
ακουστικών Μέσων από το 35% στο 40%, όπως ακούστηκε και
προηγουµένως, επί της αξίας των συνολικών επιλέξιµων δαπανών
της παραγωγής. Επίσης, απλοποιεί γραφειοκρατικές διαδικασίες
που αποτελούσαν εµπόδιο στην προσέλκυση επενδύ- σεων. Αυτό
γίνεται µε την απλοποίηση των δικαιολογητικών και τη σύντµηση
των σχετικών προθεσµιών. Μεγαλύτερα κίνητρα, µε λίγα λόγια,
και λιγότερη γραφειοκρατία. 

Η χώρα µας, αυτή η πανέµορφη χώρα στην οποία έχουµε την
τύχη να ζούµε, αποτελεί φυσικό κινηµατογραφικό στούντιο. Η
προσέλκυση ξένων παραγωγών, αλλά και η ενίσχυση ελληνικών
παραγωγών που µπορούν να εξαχθούν είναι κάτι στο οποίο πρέπει
να επενδύσουµε και πρέπει να στοχεύσουµε. 

Τα υπόλοιπα κεφάλαια του νοµοσχεδίου αφορούν στον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό ο οποίος αποτελεί βασική προϋπόθεση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη µετάβαση στην τέταρτη βιο-
µηχανική επανάσταση. Είναι αλήθεια και δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία ότι για πολλά χρόνια η χώρα µας έµενε πίσω στον τοµέα
αυτό -το ξέρουµε όλοι µας- µε συνέπεια να µην µπορεί να παρα-
κολουθήσει τις εξελίξεις µιας εποχής ραγδαίας τεχνολογικής επι-
τάχυνσης. 

Δεν υπάρχει, όµως, και καµµία αµφιβολία ότι τον τελευταίο
χρόνο καταφέραµε να κάνουµε άλµατα στην ψηφιοποίηση του
δηµοσίου και των υπηρεσιών, απλουστεύοντας συγκεκριµένες
διαδικασίες. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την πρώτη
στιγµή άλλωστε έχει θέσει ως προτεραιότητα τον ψηφιακό εκ-
συγχρονισµό της χώρας, προκειµένου να αποκτήσουµε ένα δη-
µόσιο δίπλα στον πολίτη, ένα δηµόσιο το οποίο λύνει τα
προβλήµατα του πολίτη και όχι ένα δηµόσιο το οποίο πολεµά τον
πολίτη.

Για πρώτη φορά επιχειρείται ουσιαστικά ο οριζόντιος συντονι-
σµός του κράτους, ένα κράτος έτοιµο να απαντήσει στις ανάγκες
της σύγχρονης εποχής και της καθηµερινότητας των πολιτών.
Μέσα σε λίγους µήνες η χώρα µπήκε στον επιταχυντή, κάνοντας
µεταρρυθµίσεις οι οποίες δεν είχαν γίνει για πολλά χρόνια στο
παρελθόν εδώ και δεκαετίες. Η ψηφιοποίηση του κράτους ήρθε
για να µείνει και δεν αποτέλεσε απλά µια πρόσκαιρη αλλαγή στη
µάχη κατά της πανδηµίας.

Επισκεπτόµενος κάποιος το gov.gr, που αποτελεί πλέον την
ενιαία πύλη του δηµοσίου, εύκολα µπορεί να αντιληφθεί τις πολύ
µεγάλες αλλαγές που συντελούνται. Όταν άρχισε να λειτουργεί
την 21η Μαρτίου, είχε συγκεντρώσει πεντακόσιες µία υπηρεσίες
που ήταν διάσπαρτες. Σήµερα, αριθµεί πεντακόσιες εβδοµήντα
πέντε. Πλέον κάθε νέα υπηρεσία του δηµοσίου ψηφιοποιείται και
εντάσσεται στο gov.gr. 

Ενδεικτικά θα αναφέρω κάποια νούµερα, που τα είπε και ο κύ-
ριος Υπουργός προηγουµένως. Πάνω από πέντε εκατοµµύρια
επισκέψεις στο gov.gr, πάνω από επτακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες
έγγραφα εκδόθηκαν ψηφιακά, πάνω από διακόσιες χιλιάδες
εξουσιοδοτήσεις, πάνω από τετρακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες
υπεύθυνες δηλώσεις, πάνω από τετρακόσιες πενήντα πέντε χι-
λιάδες εγγραφές στην άυλη συνταγογράφηση, πάνω από δύο
εκατοµµύρια άυλες συνταγές. 

Το κράτος είναι ένα και ως ένα πρέπει να λειτουργεί. Αυτήν

ακριβώς την φιλοσοφία υπηρετεί η σηµερινή Κυβέρνηση. Όµως,
έχουµε ακόµα µπροστά µας αρκετό δρόµο να διανύσουµε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ώστε να φτάσουµε στο σηµείο εκείνο
που θα σηµατοδοτεί τη µετάβαση της χώρας στη νέα εποχή.
Έχουµε αρκετό δρόµο, αλλά και αρκετή δουλειά. Θα γίνει αυτή
η δουλειά. Μαγικές λύσεις και µαγικά ραβδιά, ασφαλώς, δεν
υπάρχουν και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Ο γραφειοκρατικός λαβύρινθος αποτελούσε διαχρονική παθο-
γένεια και αποτρεπτικό παράγοντα για τις επενδύσεις. Για να µει-
ωθεί δραστικά, χρειάζεται µια τεχνολογική επανάσταση στο
ελληνικό δηµόσιο, που δεν είναι πάρα πολύ εύκολο να γίνει κάθε
φορά. Προσεγγίζουµε, όµως, µε σωστά βήµατα αυτόν ακριβώς
τον στόχο και αυτό ακριβώς επιχειρούµε µεθοδικά και µε το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, αλλά και
η Κυβέρνηση συνολικά από την πρώτη ηµέρα διακυβέρνησης.
Μια ψηφιακή επανάσταση, ώστε η Ελλάδα να µπορέσει να αντα-
µώσει µε αξιώσεις τη νέα εποχή που ξηµερώνει.

Μεγάλη έµφαση, όµως, πρέπει να δοθεί και στο ανθρώπινο κε-
φάλαιο. Η ανάπτυξη των ψηφιακών δεξιοτήτων των πολιτών πρέ-
πει να είναι στον πυρήνα του σχεδιασµού, ώστε όλοι οι πολίτες
να µπορούν να απολαύσουν τα οφέλη αυτού του µετασχηµατι-
σµού, κυρίες και κύριοι, αλλά και να εφοδιαστούν µε τις δεξιό-
τητες που απαιτούν οι µελλοντικές θέσεις εργασίας. Σε αυτή την
κατεύθυνση πολύ σηµαντική είναι η Ψηφιακή Ακαδηµία Πολιτών,
που έχει τεθεί ήδη σε λειτουργία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το προς ψήφιση σχέδιο
νόµου, µεταξύ άλλων, αποκτά µόνιµο χαρακτήρα η άυλη συντα-
γογράφηση και απλοποιείται η διαδικασία υποβολής και λήψης
του αποδεικτικού φορολογικής ενηµερότητας. 

Επιπλέον, καθιερώνονται δυο νέες ψηφιακές υπηρεσίες που
θα παρέχονται µέσω του gov.gr. Πρώτον, η ηλεκτρονική αίτηση
και υποβολή εγγράφων για αποζηµίωση ειδικών και ατοµικών αι-
τηµάτων παροχής υπηρεσιών υγείας και δεύτερον, η υπηρεσία
διαβίβασης στοιχείων τίτλων σπουδών. Η εν λόγω υπηρεσία δίνει
τη δυνατότητα στους πολίτες να αναζητούν τα πτυχία τους µέσω
βάσης δεδοµένων των ελληνικών πανεπιστηµίων και του ΔΟΑ-
ΤΑΠ και να εκδίδουν αντίγραφα αυτών µε ψηφιακό τρόπο.

Τελειώνοντας, θα σας πω ότι το παρόν νοµοσχέδιο δεν έρχεται
ούτε να κάνει την Ελλάδα Χόλιγουντ ούτε βέβαια και να εξαφα-
νίσει διά µαγείας τη γραφειοκρατία όλων των προηγούµενων
ετών. Δηµιουργεί, όµως, όλες εκείνες τις απαραίτητες συνθήκες,
ώστε να αξιοποιήσουµε τα ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα που
διαθέτουµε ως προς την προσέλκυση και δηµιουργία οπτικοα-
κουστικών παραγωγών, αλλά και να προχωρήσουµε στην ψη-
φιακή µετάβαση, προκειµένου η Ελλάδα να είναι µία χώρα
σύγχρονη και παρούσα στις τεχνολογικές εξελίξεις, να οικοδο-
µήσουµε ένα κράτος που σέβεται έµπρακτα τους πολίτες του,
ένα κράτος φιλικό στις επενδύσεις και ειδικά στις επενδύσεις της
τεχνολογίας. Διαθέτουµε, άλλωστε, λαµπρά µυαλά, τα οποία θα
πρέπει να αξιοποιήσουµε και να κρατήσουµε στη χώρα. Διαθέ-
τουµε, όµως, και πολλά άλλα λαµπρά µυαλά στην πρώτη γραµµή
της έρευνας, που δεν είναι πλέον στη χώρα µας. Εποµένως, θα
πρέπει να διασφαλίσουµε εκείνες τις ικανές και αναγκαίες συν-
θήκες, για να επιστρέψουν αυτά τα λαµπρά µυαλά στην περιοχή
µας από το εξωτερικό. Επιστήµονες που περιµένουν το έναυσµα,
για να επιστρέψουν και να εργαστούν στην πατρίδα τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός για ένα λεπτό.
Για νοµοτεχνική βελτίωση, κύριε Υπουργέ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Για µία διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ.
Η τροπολογία που περιείχε τις διατάξεις για τις ραδιοσυχνό-

τητες δηµοσίων αγροτικών δικτύων, τα προσόντα του Προέδρου
του ΕΚΟΜΕ και την εξυπηρέτηση των πολιτών µέσω βιντεοκλή-
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σης από τα ΚΕΠ είχε ήδη γίνει δεκτή από την επιτροπή και είχε
ενταχθεί στα άρθρα 25, 26 και 27 της έκθεσης της επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Υφυπουργός
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο κ. Γεώργιος Γεωργαντάς, έχει τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πέντε λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, για να προλάβουν
όλοι οι συνάδελφοι.

Δεν µπορούσα να αφήσω αναπάντητα µερικά ζητήµατα, τα
οποία τέθηκαν όχι µόνο από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και
από άλλα πολιτικά κόµµατα σήµερα και τα οποία νοµίζω ότι τε-
λικά απαξιώνουν αυτά τα ίδια τα κόµµατα.

Για την περίοδο αυτής της υγειονοµικής κρίσης, εάν ρωτή-
σουµε έναν συµπολίτη µας από ποιες υπηρεσίες του δηµοσίου
έµεινε ευχαριστηµένος, µέσα σε αυτές, πέραν βεβαίως των υγει-
ονοµικών υπηρεσιών, θα πει σίγουρα για την Πολιτική Προστασία
και θα πει σίγουρα και για το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, επειδή έδωσε τη δυνατότητα µέσα από ψηφιακές υπηρεσίες
να αποφευχθεί η φυσική παρουσία των πολιτών στα γκισέ του
δηµοσίου µέσα σε µια πολύ δύσκολη περίοδο.

Σήµερα, λοιπόν, είδα -και µέχρι ενός σηµείου ήταν προβλέ-
ψιµο, αλλά νοµίζω ότι έγινε και µίζερο πια- να δέχονται επίθεση
οι δύο δοµές αυτών των δύο υπηρεσιών που πρόσφεραν τις µε-
γαλύτερες υπηρεσίες αυτό το διάστηµα. Δηλαδή, η Ενιαία Ψη-
φιακή Πύλη του Ελληνικού Δηµοσίου, το gov.gr, το οποίο κατά
το νοµοσχέδιο πρέπει να στελεχωθεί µε επιπλέον σαράντα πέντε
άτοµα, και ταυτόχρονα, η Πολιτική Προστασία, που µε τη νέα της
δοµή, τον Εθνικό Μηχανισµό Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώ-
πισης Κινδύνων, ο οποίος ψηφίστηκε πριν από πολύ λίγους
µήνες, πρέπει να στελεχωθεί. Λόγω κατεπειγουσών αναγκών, οι
οποίες πρέπει να καλυφθούν, έφερε σήµερα ο Υφυπουργός µια
τροπολογία και ζητά ευπρόσωπα, θεωρώ, από το Κοινοβούλιο
την άδεια, την έγκριση, να προσλάβει είκοσι οκτώ µετακλητούς
υπαλλήλους περίπου για τριάντα µήνες.

Θέλω να αναφερθώ γι’ αυτά τα δύο θέµατα και να δώσω τις
απαντήσεις, γιατί θεωρώ ότι τελικά αδικεί και εσάς, αλλά συνο-
λικά αδικεί και το έργο που παρείχαν αυτές οι υπηρεσίες.

Ξέρουµε πολύ καλά όλοι ότι στο gov.gr, όταν το αναλάβαµε
και το θέσαµε σε λειτουργία στις αρχές Μαρτίου του 2020, υπήρ-
χαν πεντακόσιες µία υπηρεσίες του δηµοσίου, τις οποίες συγ-
κεντρώσαµε εκεί και προσθέσαµε µέσα σε πολύ µικρό διάστηµα
άλλες εβδοµήντα πέντε. Λειτουργεί µε έναν τρόπο, ο οποίος
πραγµατικά προσέφερε στον πολίτη σηµαντικές υπηρεσίες, τον
διευκόλυνε στην καθηµερινότητά του και έχει αγκαλιαστεί από
όλον τον κόσµο. Μόνο τα πεντέµισι εκατοµµύρια επισκέψεις συµ-
πολιτών µας αποδεικνύουν αυτό το οποίο σας λέω, αλλά µέχρι
τώρα όλη η δουλειά, η παρακολούθηση της δουλειάς που έγινε
µε τις πλατφόρµες που δηµιουργήθηκαν, η επικαιροποίησή τους,
η στήριξή τους, έγινε από κάποιους προγραµµατιστές του
ΕΔΥΤΕ. Πρέπει πλέον αυτή η υπηρεσία, για την οποία έχουµε την
προσδοκία, τον προγραµµατισµό, το όραµα να γίνει η µοναδική
ψηφιακή πύλη του δηµοσίου, να στελεχωθεί µε το κατάλληλο
προσωπικό και να περάσει πλέον η λειτουργία της στην ίδια την
υπηρεσία, στη διοίκηση, για να την παρακολουθεί. Γι’ αυτόν τον
σκοπό χρειάζονται σαράντα πέντε περίπου άνθρωποι, οι οποίοι
θα προσληφθούν µε το ΑΣΕΠ.

Ακούστε τώρα. Με ΑΣΕΠ θα προσληφθούν αυτοί οι σαράντα
πέντε. Κατηγορηθήκαµε, γιατί ήρθαµε λίγους µήνες µετά τον
νόµο του επιτελικού κράτους και αλλάζουµε αυτήν τη δοµή, την
προβλέπουµε τώρα και ζητάµε στελέχωση επιπλέον, που δεν εί-
χαµε ζητήσει πριν από µερικούς µήνες. Μα, εάν φέρναµε την
ανάγκη αυτής της στελέχωσης τον Σεπτέµβριο ή τον Οκτώβριο,
η φυσιολογική τότε απάντησή σας θα ήταν: Μα, γιατί τους θέλετε
αυτούς τους σαράντα πέντε, για να κάνουν ποιο έργο; Τώρα, που
βλέπετε το παραγόµενο έργο, τις παραγόµενες υπηρεσίες, τώρα
που βλέπετε ακριβώς όλο τον ρυθµό που έχει δηµιουργηθεί στην
παραγωγή αυτού του έργου και καθυστερηµένα ερχόµαστε να
ζητήσουµε τη στελέχωση, η οποία ξέρουµε ότι δεν θα γίνει
άµεσα, αλλά µετά από µεγάλο χρονικό διάστηµα, έρχεστε και
µας κατηγορείτε. Και εδώ είναι ΑΣΕΠ.

Στην άλλη ιστορία, στην ιστορία της Πολιτικής Προστασίας,
έρχεται και λέει ο Υφυπουργός, έχουµε φέρει τον νόµο για τον
Εθνικό Μηχανισµό Αντιµετώπισης Κρίσεων, που είναι πάρα πολύ
σηµαντικός και το καταλαβαίνουµε όλοι, δεν αφορά µόνο την
υγειονοµική κρίση που βιώνουµε τώρα, αλλά γενικότερα οποι-
αδήποτε κρίση µπορεί να υποστεί η χώρα από οποιοδήποτε φυ-
σικό φαινόµενο, αλλά ξέρουµε πολύ καλά όλοι ότι οι διαδικασίες
του ΑΣΕΠ, το οποίο αποτελεί µια ανεξάρτητη αρχή και έχει δια-
δικασίες που πρέπει να τηρούνται και πολύ καλά κάνουν και τη-
ρούνται, απαιτεί τουλάχιστον ενάµιση µε δύο χρόνια από σήµερα
µέχρι αυτός που θα επιλεγεί να κάτσει στην καρέκλα του και να
προσφέρει τις υπηρεσίες του. Εµείς αυτά τα δύο χρόνια που θα
περιµένουµε αυτοί οι άνθρωποι να κάτσουν στις υπηρεσίες τους
µε τον τρόπο ο οποίος προβλέπεται από το ΑΣΕΠ, τί θα λέµε για
τις ανάγκες τις οποίες έχουµε; Τί θα πούµε στους συµπολίτες
µας, όταν δεν θα µπορούµε να αντεπεξέλθουµε; Ότι ξέρουµε
ποιες ανάγκες απαιτούνται, δεν µπορούµε όµως να προσλά-
βουµε τώρα, θα περιµένουµε τα δύο χρόνια, για να έλθουν εκεί-
νοι που θα έρθουν µε την επιλογή του ΑΣΕΠ. Πολύ καλά και
σωστά θα κάνουν αυτοί που θα έρθουν τότε, γιατί αυτοί πραγ-
µατικά θα µπουν στο δηµόσιο και θα µπουν στην ιεραρχία. Εκεί-
νοι θα µπουν στην ιεραρχία. Μέχρι τότε χρειαζόµαστε κάποιους
ανθρώπους µε πολύ ειδική επιστηµονική γνώση, για να υπηρετή-
σουν αυτό το διάστηµα την πολύ µεγάλη ανάγκη που υπάρχει.
Έρχεται ο Υφυπουργός ευθαρσώς και ευπρόσωπα και λέει:
«Χρειάζοµαι αυτούς τους ανθρώπους και για να σας δώσω να
καταλάβετε ότι πραγµατικά τους χρειάζοµαι, απ’ αυτούς που
ήταν για το προσωπικό µου γραφείο πήρα µόνο έναν από τους
οκτώ που δικαιούµαι».

Τι άλλο να πει; Βασικά τι δεν καταλαβαίνετε; Δεν υπάρχουν
ανάγκες στην Πολιτική Προστασία; 

Είπε πολύ σωστά η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΚΙΝΑΛ
ότι µε αυτούς οι οποίοι θα προσληφθούν ως µετακλητοί πλέον
το 37% της υπηρεσίας αυτής θα είναι µετακλητοί. Βεβαίως θα
είναι. Γιατί όλα τα άτοµα τα οποία αυτήν τη στιγµή κάνουν τη
δουλειά που βλέπετε στην Πολιτική Προστασία είναι σαράντα
οκτώ. Όλη η δουλειά που βλέπετε που γίνεται κάτω από τον Χαρ-
δαλιά είναι σαράντα οκτώ άτοµα. Δεν το δικαιούµαστε από τη
στιγµή που έχουµε νοµοθετήσει, που έχουµε οργανώσει το πρό-
γραµµα µε το οποίο αυτό θα λειτουργήσει; Και βέβαια θα έχει
µόνιµο προσωπικό. Και βέβαια θα έχει ειδικούς επιστήµονες.
Αυτό το µεταβατικό στάδιο έρχεται σήµερα να το καλύψει η τρο-
πολογία την οποία ανέφερε ο Υφυπουργός. 

Στις δύο, λοιπόν, αυτές περιπτώσεις είδαµε από την Αντιπολί-
τευση αυτό που ειδικά δεν έπρεπε να δούµε σήµερα. Δηλαδή
στις δύο εµβληµατικές υπηρεσίες που έχουν την αγάπη του
λαού, που προσέφεραν έργο κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής
κρίσης έρχεστε και προσπαθείτε να απαξιώσετε και να υποβαθ-
µίσετε το έργο τους και τη λειτουργία τους. 

Ξέρετε, όµως, κάτι; Ο κόσµος έξω βλέπει τι προσφέρει συνο-
λικά το ελληνικό κράτος, συνολικά η δηµόσια διοίκηση σε πρω-
τόγνωρες συνθήκες. Αναγνωρίζει αυτό το έργο και θα µας το
πιστώσει. Το καλύτερο από όλα είναι να συµµετέχετε σε όλη
αυτή τη διαδικασία µε παραγωγικές και θετικές προτάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Καλείται στο Βήµα τώρα ο κ. Νικόλαος Μανωλάκος από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Πόσοι συνάδελφοι θα µιλήσουν ακόµα,
κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι ένας οµιλη-
τής ακόµη, ο κ. Γεώργιος Κωτσός. Μετά θα µιλήσει ο κύριος
Υπουργός και τελειώνουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εκ-
φράσω από το Βήµα της Βουλής τη βαθιά µου λύπη για την από-
φαση της Τουρκίας να µετατρέψει την Αγιά Σοφιά, το φως της
οικουµένης, τον οφθαλµό των εκκλησιών σε τζαµί. 

Η Τουρκία εγκαταλείπει την κοσµικότητά της και βγαίνει πλέον
στα σκοτεινά µονοπάτια της θρησκευτικής µισαλλοδοξίας της,
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ανοιχτά και προκλητικά. Η Ευρώπη, και η Δύση γενικότερα, επι-
τέλους πρέπει να αντιδράσει πριν να είναι πολύ αργά. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι πρόγονοί µας
έλεγαν «ουδέν κακόν αµιγές καλού». Και είναι πέραν πάσης αµ-
φιβολίας ότι η περίοδος της πανδηµίας ήταν µια πολύ κακή πε-
ρίοδος. Όµως, το χρονικό αυτό διάστηµα είχαµε και ένα πολύ
καλό γεγονός. Ποιο ήταν αυτό; Ήταν η ψηφιακή µετάπτωση του
κράτους η οποία κινήθηκε µε αλµατώδη ταχύτητα. Αξίζουν ιδιαί-
τερα συγχαρητήρια στους ανθρώπους που συνετέλεσαν στην
πρόοδο και φυσικά στην ηγεσία του Υπουργείου που απεδείχθη
αντάξια των απαιτήσεων της νέας εποχής.

Είναι σε όλους κατανοητό πόσο διευκολύνει τη ζωή των πολι-
τών η ψηφιακή λειτουργία του κράτους. Μετακινήσεις, ουρές,
ταλαιπωρία, εργατοώρες, νεύρα και από πόσα ακόµα δεν µας
σώζει η σηµαντική αυτή µεταρρύθµιση. Η ψηφιοποίηση πλέον
περνάει στην καθηµερινότητα για όλους, χτυπώντας τη µεγαλύ-
τερη ίσως και χρόνια παθογένεια του ελληνικού δηµοσίου τη
βραδυκίνητη γραφειοκρατία. Η άυλη συνταγογράφηση, τα πιστο-
ποιητικά, οι υπεύθυνες δηλώσεις, οι εξουσιοδοτήσεις είναι απτά
δείγµατα της προόδου αυτής.

Ταυτόχρονα στηρίζει και όλους εκείνους που δεν µπορούν να
επισκεφτούν τις υπηρεσίες για να λάβουν τα απαραίτητα δικαιο-
λογητικά διότι αντιµετωπίζουν κινητικά προβλήµατα ή χρόνιες
ασθένειες. Το δηµόσιο επιτέλους δείχνει ένα µοντέρνο και ταυ-
τόχρονα κοινωνικό και ανθρωπιστικό πρόσωπο. 

Στην κατεύθυνση αυτού του νέου ψηφιακού κόσµου κινείται
το σχέδιο νόµου που ήρθε σήµερα προς ψήφιση από το Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Ποιος είναι ο στόχος του νοµοσχεδίου; Είναι η δηµιουργία
ενός φιλικού επενδυτικού περιβάλλοντος προκειµένου να προ-
σελκύσει παραγωγές στην Ελλάδα. Ο απώτερος σκοπός είναι η
διαφήµιση της χώρας στο εξωτερικό, αλλά και η συµβολή στην
οικονοµική ανάπτυξη µε τη δηµιουργία και θέσεων εργασίας.
Όµως, όσο σηµαντικό είναι να φέρεις µία κινηµατογραφική πα-
ραγωγή από το εξωτερικό, άλλο τόσο -και ίσως περισσότερο ση-
µαντικό- είναι να µπορείς να δηµιουργήσεις µία δική σου
παραγωγή που θα εξάγεις.

Τον καιρό του υποχρεωτικού εγκλεισµού λόγω της πανδηµίας,
όπως όλοι µας, ήρθα σε επαφή µε κάποιες πλατφόρµες προσφο-
ράς ταινιών και τηλεοπτικών παραγωγών, όπου µε λύπη παρατή-
ρησα την πλήρη απουσία ελληνικών παραγωγών. Και αναρωτιέµαι:
Μήπως δεν έχουµε ταλαντούχους παραγωγούς µε όραµα, έµ-
πνευση και ιδέες; Φυσικά και έχουµε. Η πατρίδα µας διαθέτει µία
από τις παλιότερες κινηµατογραφικές παραδόσεις στον κόσµο,
εξαιρετικά και υπέροχα τοπία, υπέροχο και λαµπερό καιρό και απο-
τελεί και ιδιαίτερα δηµοφιλή προορισµό για κινηµατογραφικές πα-
ραγωγές. Τι µας λείπει, λοιπόν; Μας λείπει το κατάλληλο πλαίσιο
για την ανάπτυξη των εγχώριων παραγωγών, αλλά και την προσέλ-
κυση ξένων παραγωγών. Αυτό ακριβώς, φέρνει σήµερα το νοµο-
σχέδιο που έχουµε µπροστά µας. Μέχρι σήµερα επικρατούσε χάος
στη διαδικασία ενισχύσεων στις παραγωγές. Τώρα µπαίνει ορι-
στικό τέλος σε αυτό το χάος. Η διαφάνεια, η αξιοκρατία, η διαύγεια
και ο έλεγχος, είναι τα στοιχεία που προτάσσει το νέο πλαίσιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να περάσω σε ένα άλλο
µέρος του νοµοσχεδίου ιδιαίτερα σηµαντικό, στη διαδικασία σύν-
δεσης ανηλίκου του Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων και Υποψηφίων
Θετών Γονέων του Εθνικού Μητρώου Υποψηφίων Θετών Γονέων
που αναµενόταν να επισπεύσει και να καταστήσει τη διαδικασία
πιο εύκολη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς ως Κυβέρνηση, έξι µήνες µετά την εκδήλωση του περα-
σµένου Δεκεµβρίου στο Ζάππειο παρουσία του Πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη κάναµε πράξη, εν µέσω κορωνοϊού, την
υπόσχεσή µας για µία οικογένεια, για κάθε παιδί. Βασική µας
προτεραιότητα ήταν και παραµένει η ελαχιστοποίηση της παρα-
µονής των παιδιών σε δοµές φροντίδας και η αλλαγή στον τοµέα
της παιδικής προστασίας στην Ελλάδα. Γιατί, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, δεν φτάνει να έχεις την πρόθεση για να φέρεις αλ-
λαγές και βελτιώσεις, πρέπει και να µπορείς. Και εµείς µπο-
ρούµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Μανωλάκο και για την τήρηση του χρόνου.

Τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Κώτσος από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, προσέρχοµαι στο Βήµα θέλοντας να ενώσω και εγώ τη φωνή
µου µε όλους τους συναδέλφους που καταδικάζουν την προκλη-
τική, την ανιστόρητη ενέργεια του καθεστώτος Ερντογάν να µε-
τατρέψει την Αγία Σοφία σε Τζαµί. 

Και θα ήθελα να καλέσω και τους λίγους, ελάχιστους συναδέλ-
φους που στέκονται απέναντι σε αυτή τη διαδικασία µε σκεπτικι-
σµό ή µε προβληµατισµό ότι δεν είναι ώρα ούτε για µικρόψυχη
ούτε για µικροπολιτική αντιµετώπιση του όλου θέµατος. Επιβάλ-
λεται ο Ελληνισµός ενωµένος, µε σθεναρή φωνή να απαιτήσει από
τη διεθνή κοινότητα την πλήρη καταδίκη αυτής της ενέργειας και
την επαναφορά της Αγίας Σοφίας στην προτέρα κατάσταση.

Παρακολουθώ βέβαια και µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον τη στάση
των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στον κοινοβουλευτικό κα-
ταιγισµό της Νέας Δηµοκρατίας. Η συνήθης αντίδραση είναι:
«Και εµείς το είχαµε κατά νου, το είχαµε δροµολογήσει, δεν προ-
λάβαµε να το υλοποιήσουµε». Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, η
πολιτική δεν κρίνεται από τις προθέσεις. Η πολιτική είναι η τέχνη
του εφικτού και κρίνεται εκ του αποτελέσµατος. Και το αποτέλε-
σµα επιθυµούν και οι πολίτες.

Σήµερα, λοιπόν, ένα χρόνο µετά από την ανάληψη της διακυ-
βέρνησης της χώρας από τον Κυριάκο Μητσοτάκη, το πολιτικό
αποτύπωµα στη χώρα µας είναι κάτι παραπάνω από ορατό. Η
χώρα βρίσκει ξανά τη θεσµική της οµαλότητα και το κράτος –επι-
τέλους- λειτουργεί αποτελεσµατικά, χωρίς να χρειάζεται η Κυβέρ-
νηση να ελέγξει τους αρµούς της εξουσίας. Το κύρος και η
αξιοπιστία της χώρας µας έχουν αποκατασταθεί διεθνώς. Η Ελ-
λάδα προσελκύει το επενδυτικό ενδιαφέρον πάρα πολλών επεν-
δυτών. Η χώρα µας απέκτησε ισχυρή διπλωµατική ισχύ. Αντιµετω-
πίσαµε µε επιτυχία την υγειονοµική κρίση του COVID-19. Η Ελ-
λάδα σήµερα, µετά την αποτελεσµατικότατη αντιµετώπιση της
πανδηµίας θεωρείται κράτος αξιόπιστο και σηµείο αναφοράς για
όλο τον κόσµο. Και όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, τα πετύχαµε
µε έντιµη, σοβαρή, πεισµωµένη κυβερνητική δουλειά, η οποία αν-
τικατοπτρίζεται πλέον σε όλους τους πολίτες και γι’ αυτό έχει απο-
κατασταθεί και η εµπιστοσύνη τους απέναντι στο κράτος.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο της ψηφιακής διακυβέρνησης είναι
αυτό ακριβώς το αποτέλεσµα της αξιοπιστίας, της σκληρής δου-
λειάς και της ικανότητας που έχουµε ως Κυβέρνηση. Η εποχή της
Τέταρτης Βιοµηχανικής Επανάστασης είναι γεγονός. Η ψηφιακή
επανάσταση είναι γεγονός. Εµείς ακολουθούµε τους ρυθµούς που
επιτάσσει η σύγχρονη εποχή έχοντας τη δυναµική που απαιτείται.
Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της λειτουργίας του κράτους επι-
τυγχάνει τα εξής: Εξάλειψη της γραφειοκρατίας, µέγιστη γάγ-
γραινα για το ελληνικό δηµόσιο. Αποτελεσµατικότερη εργασία.
Προσέλκυση ξένων και εγχώριων επενδύσεων. Επιτάχυνση της
ανάπτυξης και της προόδου. Και κυρίως, επιτυγχάνουµε µέσα από
αυτή τη διαδικασία την εµπέδωση της κοινωνικής συνοχής. Τρο-
ποποιούµε ορισµένες διατάξεις ενός νόµου του 2017 στο καθε-
στώς των οπτικοακουστικών έργων µε σκοπό να επιταχύνουµε και
να απλοποιήσουµε την παραγωγή αυτών των έργων δηµιουργών-
τας έτσι στη χώρα µας τις προϋποθέσεις που πρέπει να έχει η Ελ-
λάδα για το 2020 προκειµένου να προσελκύσει επενδύσεις σε
αυτόν τον κλάδο. Και µε αυτόν τον τρόπο να συµβάλουµε και στην
εθνική οικονοµία. Η φιλοσοφία µας είναι πως µπορούµε να αντα-
ποκρινόµαστε στην εποχή που ζούµε και να εξελίσσουµε ή να τρο-
ποποιούµε διατάξεις, που πλέον δεν οδηγούν στην πρόοδο. Αυτή
είναι η προσέγγισή µας. Αυτή είναι η φιλοσοφία µας.

Η πανδηµία του COVID-19 µας έδειξε ότι οι πολίτες είναι έτοι-
µοι και επιθυµούν να αποδεχθούν τις ψηφιακές αλλαγές, θέλουν
τη διευκόλυνση των συναλλαγών τους µε το δηµόσιο σύστηµα.
Εξάλλου αυτό αποδείχθηκε και από την υπηρεσία της συνταγο-
γράφησης που, όπως ανέφερε ο Υπουργός πάνω από δύο εκα-
τοµµύρια διακόσιες χιλιάδες συνταγογραφήσεις άυλες έχουµε
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µέχρι σήµερα. Βεβαίως πολύ θετική είναι και η ανακοίνωση που
έκανε για άυλη διαδικασία παραπεµπτικών εξετάσεων.

Παρόµοιες υπηρεσίες που θα διευκολύνουν τη ζωή των πολι-
τών είναι η υπηρεσία που µπορεί να δίνει τους τίτλους σπουδών
πλέον ηλεκτρονικά, χωρίς τη φυσική παρουσία κερδίζοντας ερ-
γατοώρες, κερδίζοντας χρήµατα, αποτρέποντας τα πλαστά πτυ-
χία που είχαµε µέχρι τώρα.

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, να αντιµετωπίσετε µε ευαισθησία και
το ζήτηµα της διασύνδεσης του «My school» µε το e-gov, προκει-
µένου να έχουν τη δυνατότητα οι γονείς των µαθητών µέσα απ’
αυτήν τη διαδικασία, αποφεύγοντας ταλαιπωρία, κατανάλωση
χρόνου, αλλά και χρηµάτων, να αποκτούν βεβαίωση φοίτησης, βε-
βαίωση για τη γονική άδεια, βαθµολογία και όλα τα υπόλοιπα.

Θα πρότεινα στο πρότυπο της φορολογικής ενηµερότητας να
προχωρήσουµε και στην ασφαλιστική ενηµερότητα, όπως επίσης
και στη δυνατότητα όταν κάποιος καλύπτει τις εισφορές του είτε
στον ΕΦΚΑ είτε στον ΟΓΑ, αυτόµατα να ενηµερώνεται όλο το σύ-
στηµα και να φαίνεται ασφαλιστικά ενηµερωµένος. 

Βέβαια, νοµίζω ότι ένα µεγάλο στοίχηµα για την Κυβέρνησή
µας είναι η ψηφιοποίηση του συνταξιοδοτικού µας συστήµατος,
για να µπορέσουµε πραγµατικά σε πολύ γρήγορους χρόνους να
αποδίδουµε τη σύνταξη σ’ αυτούς που τη δικαιούνται.

Κυρίες και κύριοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου το ψηφιακό άλµα
που χρειάζεται σε τούτη τη χώρα είναι πραγµατικότητα και πραγ-
µατικά θα το κάνουµε, ενώ εσείς δεν το προλάβατε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το έκανε ο Βρούτσης αυτό. Σε
τρεις µέρες. Το έκανε ο Βρούτσης, το ανακοίνωσε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε.
Στον τελευταίο οµιλητή διακόπτετε; Δεν διακόψατε άλλον οµι-
λητή και διακόπτετε τον τελευταίο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Εσείς δεν το κάνατε πάντως, κύριε συ-
νάδελφε. Σε τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης ούτε το αγγίξατε.
Περίπου τέσσερα µε πέντε χρόνια έχετε αφήσει τους ασφαλι-
σµένους να περιµένουν. Είναι κατόρθωµά σας. Μπράβο σας. Η
κοινωνία σάς έχει επικροτήσει, γι’ αυτό εξάλλου σάς έχει κατα-
τάξει εκεί που είστε σήµερα.

Είναι τιµή µας και είναι πραγµατικά περηφάνεια µας που το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης µέσα στην πανδηµία προ-
σαρµόστηκε γρήγορα και έδωσε ψηφιακές διαδικασίες και ενέρ-
γειες στους συµπολίτες µας. 

Κύριε Υπουργέ, προχωρήστε. Είµαστε στο πλευρό σας. Σας

στηρίζουµε. Να είστε καλά.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξαντλήθηκε ο κατάλογος των
οµιλητών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πρέπει να καθα-
ριστεί η Αίθουσα. Είχαµε πει να µην υπάρχουν δευτερολογίες.
Εξάλλου, απ’ ό,τι βλέπω, σας δόθηκε χρόνος και όλοι έχετε κα-
λύψει τους χρόνους των δευτερολογιών σας. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση και απλούστευση της
ενίσχυσης οπτικοακουστικών έργων, ενίσχυση της ψηφιακής δια-
κυβέρνησης και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, 28 άρθρα, 3 τροπολογίες, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Κάθε φορά στην
οθόνη εµφανίζονται έως 4 άρθρα προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε
και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε την οθόνη αφής. Στο
πάνω δεξιό µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά ο αριθµός
των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε
ψηφίσει την αρχή του νοµοσχεδίου, όλα τα άρθρα, τις τροπολο-
γίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.

Παρακαλώ πολύ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Επιτάχυνση και απλούστευση της ενίσχυσης οπτικοακουστι-
κών έργων, ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και άλλες

διατάξεις
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 390/3 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 ως έχει (Υπ. Τροπ. 386/1 δεκτή στη Δ.Ε.)     ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει (Υπ. Τροπ. 386/1 δεκτή στη Δ.Ε.)     ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει (Υπ. Τροπ. 386/1 δεκτή στη Δ.Ε.)     ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 389/2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 391/4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση
και απλούστευση της ενίσχυσης οπτικοακουστικών έργων, ενί-
σχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Επιτάχυνση και απλούστευση της ενίσχυσης οπτικοακου-
στικών έργων, ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και
άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΚΑΙ ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΤΗΣ ΕΝΙΣΧΥΣΗΣ ΤΩΝ

ΟΠΤΙΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Άρθρο 1
Αυτοτελές οπτικοακουστικό έργο 

και Επενδυτικό Σχέδιο

1. Η παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 4487/2017 (Α’ 116), αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«2. Αυτοτελές οπτικοακουστικό έργο: το επεισόδιο ή τµήµατα
επεισοδίων ή ο κύκλος επεισοδίων τηλεοπτικής σειράς, το επει-
σόδιο ή τµήµατα επεισοδίων ή ο κύκλος επεισοδίων µίνι τηλεο-
πτικής σειράς, η τηλεοπτική ταινία ή κινηµατογραφική ταινία ή
τµήµα αυτών ανεξαρτήτως χρονικής διάρκειας, το ψηφιακό παι-
χνίδι. Το περιεχόµενο των ανωτέρω µπορεί να είναι µυθοπλασία,
δηµιουργική τεκµηρίωση (ντοκιµαντέρ), κινούµενα σχέδια, καθώς
και ψηφιακό παιχνίδι, πολιτιστικό ή εκπαιδευτικό. Τα ανωτέρω
αυτοτελή οπτικοακουστικά έργα παράγονται για εµπειρία χρή-
στη σε γραµµική ή µη γραµµική µορφή, µε διαδραστικές ή όχι
εφαρµογές και µε δυνατότητα διανοµής σε πολλαπλές πλατφόρ-
µες, όπως ελεύθερη επίγεια τηλεοπτική µετάδοση, συνδροµη-
τική τηλεοπτική µετάδοση, διαδικτυακή τηλεόραση, παροχή
υπηρεσιών κατά παραγγελία, κινηµατογραφικές αίθουσες προ-
βολής, ιστότοποι διανοµής και προβολής τηλεοπτικών και κινη-
µατογραφικών έργων, µέσα κοινωνικής δικτύωσης, στο σύνολο
ή ως µέρος εφαρµογών και προγραµµάτων για ηλεκτρονικούς
υπολογιστές, ταµπλέτες, παιχνιδοµηχανές και κινητά τηλέφωνα.» 

2. Η παρ. 4 του άρθρου 20 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4. Επενδυτικό σχέδιο: Η παραγωγή, συµπεριλαµβανοµένης της
µεταπαραγωγής, αυτοτελούς οπτικοακουστικού έργου που εµπί-
πτει: α) στις οικονοµικές δραστηριότητες 59.11 και 59.12 και
αφορά όλα ή επιµέρους στάδια της διαδικασίας παραγωγής, δη-
λαδή τα στάδια της παραγωγής και τεχνικής επεξεργασίας/µετα-
παραγωγής ενός οπτικοακουστικού έργου, ανεξαρτήτως του
τρόπου διανοµής του και του µέσου µετάδοσης και προβολής του
προς τον τελικό αποδέκτη-θεατή, β) στην οικονοµική δραστηριό-
τητα 62.01.21 και αφορά το σύνολο της διαδικασίας ανάπτυξης
του λογισµικού, από τον αρχικό σχεδιασµό έως τη δηµιουργία του
τελικού πρωτοτύπου προς έκδοση και εµπορική εκµετάλλευση.» 

Άρθρο 2
Προϋποθέσεις υπαγωγής στο επενδυτικό καθεστώς

Το άρθρο 23 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 23
Γενικές προϋποθέσεις υπαγωγής 

στο επενδυτικό καθεστώς

1. Για την υπαγωγή στο καθεστώς ενίσχυσης επενδυτικών σχε-
δίων που αφορούν στην παραγωγή, συµπεριλαµβανοµένης της
µεταπαραγωγής, αυτοτελών οπτικοακουστικών έργων, προβλέ-
πεται ειδικότερα ότι: 

α) επί κινηµατογραφικής ή τηλεοπτικής ταινίας απαιτείται το
σύνολο των επιλέξιµων δαπανών που υλοποιούνται στην Ελλη-
νική Επικράτεια να ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό των εκατό
χιλιάδων (100.000) ευρώ για τις εν λόγω δαπάνες, ανεξαρτήτως
µεγέθους του φορέα,  

β) επί κινηµατογραφικής ή τηλεοπτικής ταινίας, µε περιεχό-
µενο δηµιουργική τεκµηρίωση (ντοκιµαντέρ), απαιτείται το σύ-
νολο των επιλέξιµων δαπανών που υλοποιούνται στην Ελληνική
Επικράτεια να ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό των εξήντα χι-
λιάδων (60.000) ευρώ για τις εν λόγω δαπάνες, ανεξαρτήτως µε-
γέθους του φορέα,  

γ) επί κινηµατογραφικής ή τηλεοπτικής ταινίας µικρού µήκους
απαιτείται το σύνολο των επιλέξιµων δαπανών που υλοποιούνται
στην Ελληνική Επικράτεια να ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό
των εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ για τις εν λόγω δαπάνες, ανε-
ξαρτήτως µεγέθους του φορέα, 

δ) επί επεισοδίου ή κύκλου επεισοδίων τηλεοπτικής ή µίνι τη-
λεοπτικής σειράς ανεξαρτήτως αριθµού επεισοδίων και χρονικής
διάρκειας:  

δα) µε περιεχόµενο µυθοπλασία απαιτείται το σύνολο των επι-
λέξιµων δαπανών που υλοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια
να ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό των είκοσι πέντε χιλιάδων
(25.000) ευρώ ανά έκαστο παραγόµενο επεισόδιο, ανεξαρτήτως
µεγέθους του φορέα, 

δβ) µε περιεχόµενο δηµιουργική τεκµηρίωση (ντοκιµαντέρ) ή
κινούµενο σχέδιο απαιτείται το σύνολο των επιλέξιµων δαπανών
που υλοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια να ανέρχεται του-
λάχιστον στο ποσό των είκοσι χιλιάδων (20.000) ευρώ ανά έκα-
στο παραγόµενο επεισόδιο, ανεξαρτήτως µεγέθους του φορέα, 

ε) επί επεισοδίου ή κύκλου επεισοδίων τηλεοπτικής ή µίνι τη-
λεοπτικής σειράς µε ελάχιστο αριθµό επεισοδίων τα εβδοµήντα
(70), ανεξαρτήτως περιεχοµένου, απαιτείται το σύνολο των επι-
λέξιµων δαπανών που υλοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια
να ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό των δεκαπέντε χιλιάδων
(15.000) ευρώ ανά έκαστο παραγόµενο επεισόδιο, ανεξαρτήτως
µεγέθους του φορέα,

στ) επί τµηµάτων επεισοδίων τηλεοπτικής ή µίνι τηλεοπτικής
σειράς ανεξαρτήτως αριθµού επεισοδίων και χρονικής διάρ-
κειας:  

στα) µε περιεχόµενο µυθοπλασία, απαιτείται το σύνολο των
επιλέξιµων δαπανών που υλοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια
να ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό των εκατό χιλιάδων
(100.000) ευρώ για το σύνολο των τµηµάτων που συνιστούν το
προς υπαγωγή επενδυτικό σχέδιο, ανεξαρτήτως µεγέθους του
φορέα,  

στβ) µε περιεχόµενο τη δηµιουργική τεκµηρίωση (ντοκιµαντέρ)
ή κινούµενο σχέδιο  απαιτείται το σύνολο των επιλέξιµων δαπα-
νών που υλοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια να ανέρχεται
τουλάχιστον στο ποσό των εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ για το
σύνολο των τµηµάτων που συνιστούν το προς υπαγωγή επενδυ-
τικό σχέδιο, ανεξαρτήτως µεγέθους του φορέα,  

ζ) επί ψηφιακού παιχνιδιού απαιτείται το σύνολο των επιλέξι-
µων δαπανών που υλοποιούνται στην Ελληνική Επικράτεια να
ανέρχεται τουλάχιστον στο ποσό των τριάντα χιλιάδων (30.000)
ευρώ, ανεξαρτήτως µεγέθους του φορέα. 

2. Ως αυτοτελή οπτικοακουστικά έργα που υπάγονται στο κα-
θεστώς ενίσχυσης, σύµφωνα µε τις ανωτέρω διακρίσεις, νοούν-
ται εκείνα που έχουν τη δυνατότητα διανοµής σε πολλαπλές
πλατφόρµες, όπως ελεύθερη επίγεια τηλεοπτική µετάδοση, συν-
δροµητική τηλεοπτική µετάδοση, διαδικτυακή τηλεόραση, πα-
ροχή υπηρεσιών κατά παραγγελία, κινηµατογραφικές αίθουσες
προβολής, ιστότοποι διανοµής και προβολής τηλεοπτικών και κι-
νηµατογραφικών έργων, µέσα κοινωνικής δικτύωσης, στο σύ-
νολο ή ως µέρος εφαρµογών και προγραµµάτων για
ηλεκτρονικούς υπολογιστές, ταµπλέτες, παιχνιδοµηχανές και κι-
νητά τηλέφωνα. 

Άρθρο 3
Δικαιούχοι υπαγόµενων επενδυτικών σχεδίων

Στο άρθρο 25 του ν. 4487/2017 επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: 

1. Η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:  
«2. Οι επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες ή έχουν υποκα-

τάστηµα στην Ελληνική Επικράτεια, ανεξαρτήτως αν προβαίνουν
στην παραγωγή των οπτικοακουστικών έργων ή στην εκτέλεση
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παραγωγής οπτικοακουστικών έργων, οφείλουν κατά τη χρονική
στιγµή έναρξης των εργασιών του επενδυτικού σχεδίου και κατά
την ηµεροµηνία χορήγησης της ενίσχυσης να έχουν µία από τις
ακόλουθες µορφές: α) ατοµική επιχείρηση, β) νοµικό πρόσωπο
ή νοµική οντότητα που αναπτύσσει εµπορική δραστηριότητα, γ)
συνεταιρισµός, δ) επιχείρηση που λειτουργεί µε τη µορφή κοι-
νοπραξίας µε την προϋπόθεση να έχει καταχωρηθεί στο Γενικό
Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.), να αναφέρει στο καταστατικό της
την εµπορική δραστηριότητα που ασκεί και να διαθέτει τους κω-
δικούς  59.11 ή 59.12 ή 62.01.21. Στις περ. α), β) και γ), εταιρείες
που τελούν υπό ίδρυση ή υπό συγχώνευση, οφείλουν να έχουν
ολοκληρώσει τις διαδικασίες δηµοσιότητας πριν από την έναρξη
εργασιών του επενδυτικού σχεδίου.» 

2. Η παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής: 
«4. Στην περίπτωση των ηµεδαπών ή αλλοδαπών επιχειρήσεων

παραγωγής οπτικοακουστικών έργων, που για τους σκοπούς του
παρόντος συµβάλλονται µε επιχείρηση που είναι εγκατεστηµένη
ή έχει υποκατάστηµα στην Ελληνική Επικράτεια και λειτουργεί
µε σκοπό την εκτέλεση παραγωγής οπτικοακουστικών έργων ή
µέρους αυτών, η αίτηση υπαγωγής υποβάλλεται από την επιχεί-
ρηση που είναι εγκατεστηµένη ή έχει υποκατάστηµα στην Ελλη-
νική Επικράτεια και λειτουργεί µε σκοπό την παραγωγή ή την
εκτέλεση παραγωγής οπτικοακουστικών έργων, η δε ενίσχυση
παρέχεται στην επιχείρηση που ορίζεται ρητά, από τους συµβαλ-
λοµένους στην αίτηση υπαγωγής, ως δικαιούχος αυτής.» 

3. Η  περ. γ) της παρ. 5 αντικαθίσταται ως εξής:  
«γ) επιχειρήσεις που υλοποιούν επενδυτικά σχέδια που πραγ-

µατοποιούνται µε πρωτοβουλία και για λογαριασµό του δηµό-
σιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και του τηλεοπτικού
σταθµού της Βουλής των Ελλήνων, βάσει σύµβασης εκτέλεσης
έργου, παραχώρησης ή παροχής υπηρεσιών, µε εξαίρεση την
Ε.Ρ.Τ. Α.Ε..» 

Άρθρο 4
Επιλέξιµες δαπάνες

Η περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4487/2017 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«β) η αµοιβή για δικαιώµατα σεναρίου και µουσικής, καθώς και
η αµοιβή του σκηνοθέτη, του σεναριογράφου, των δύο πρωτα-
γωνιστών ηθοποιών και του παραγωγού για όλες τις ιδιότητες
που κατέχει στην παραγωγή του οπτικοακουστικού έργου, προ-
σµετρώνται µέχρι ποσοστού 35% του συνολικού επιλέξιµου κό-
στους και δεν µπορεί να υπερβαίνουν το ποσοστό αυτό,». 

Άρθρο 5
Ποσοστά ενίσχυσης

Στο άρθρο 27 του ν. 4487/2017 επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: 

1. Η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:   
«2. Το ποσό της επιχορήγησης υπολογίζεται, µετά από την πι-

στοποιηµένη ολοκλήρωση του επενδυτικού σχεδίου, ως σταθερό
ποσοστό 40% επί της αξίας των συνολικών επιλέξιµων δαπανών
της παραγωγής. Το ποσό της επιχορήγησης καταβάλλεται εφά-
παξ στον δικαιούχο.» 

2. Η παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής: 
«4. Η ενίσχυση του παρόντος µπορεί να συνδυαστεί και µε

άλλη κρατική ενίσχυση, µε τον περιορισµό το σύνολο των χορη-
γούµενων κρατικών ενισχύσεων να µην ξεπερνά αθροιστικά το
50% του συνολικού κόστους παραγωγής του οπτικοακουστικού
έργου. Το όριο αυτό επεκτείνεται στο 60% του συνολικού κό-
στους παραγωγής του οπτικοακουστικού έργου σε περίπτωση
διασυνοριακής παραγωγής και στο 80% του συνολικού κόστους
παραγωγής του οπτικοακουστικού έργου σε περίπτωση παρα-
γωγής δύσκολου οπτικοακουστικού έργου. Στις ανωτέρω περι-
πτώσεις συνδυασµού κρατικών ενισχύσεων, το ποσοστό της
χορηγούµενης ενίσχυσης προκύπτει, όταν από τα ανωτέρω όρια
του συνολικού κόστους παραγωγής του οπτικοακουστικού
έργου αφαιρεθεί το ποσό των κρατικών ενισχύσεων µε το οποίο
η παραγωγή έχει ήδη ενισχυθεί.» 

Άρθρο 6
Απλούστευση της διαδικασίας 
υποβολής αίτησης υπαγωγής

Το άρθρο 28 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 28
Διαδικασία υποβολής αίτησης υπαγωγής

1. Το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινω-
νίας (Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.) καθίσταται φορέας υποδοχής και επεξεργα-
σίας των αιτήσεων υπαγωγής επενδυτικών σχεδίων για την
παραγωγή οπτικοακουστικών έργων. Οι διαδικασίες που προβλέ-
πονται στο παρόν καθεστώς ενίσχυσης διενεργούνται υποχρεω-
τικά µέσω του Πληροφοριακού Συστήµατος Κρατικών
Ενισχύσεων (Π.Σ.Κ.Ε.) του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων. Η επιχείρηση έχει δικαίωµα να υποβάλει αίτηση για υπα-
γωγή στο καθεστώς του παρόντος έως και δέκα (10) ηµέρες πριν
από την ηµεροµηνία έναρξης του επενδυτικού σχεδίου. Η αίτηση
υπαγωγής και τα απαραίτητα δικαιολογητικά υποβάλλονται καθ’
όλη τη διάρκεια του έτους υποχρεωτικά µέσω του Π.Σ.Κ.Ε. στο
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. και ο αιτών ενηµερώνεται ηλεκτρονικά για την παρα-
λαβή και καταχώρισή τους. Όλες οι αιτήσεις υπαγωγής µε την
τεκµηρίωσή τους τηρούνται ηλεκτρονικά στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. 

2. Η αίτηση υπαγωγής περιλαµβάνει τουλάχιστον τα ακόλουθα
στοιχεία: α) την ονοµασία και το µέγεθος της επιχείρησης, β) πε-
ριγραφή του έργου, συµπεριλαµβανοµένων των ηµεροµηνιών
έναρξης και λήξης, γ) τον τόπο ή τους τόπους εκτέλεσης του
έργου, δ) κατάλογο των δαπανών του έργου, ε) ποσό της δηµό-
σιας χρηµατοδότησης που απαιτείται για το έργο και στ) δήλωση
των πολιτιστικών κριτηρίων στα οποία υπάγεται το επενδυτικό
σχέδιο. 

3. Την αίτηση υπαγωγής συνοδεύουν τα ακόλουθα δικαιολο-
γητικά: α) ενδεικτικός προγραµµατισµός εργασίας του οπτικοα-
κουστικού έργου, επισηµαίνοντας τις ηµέρες γυρισµάτων που
απαιτούνται στην Ελλάδα, β) αναλυτικός προϋπολογισµός, µε
προσδιορισµό των δαπανών που θα πραγµατοποιηθούν στην Ελ-
ληνική Επικράτεια, 

γ) χρηµατοδοτικό σχέδιο-πλάνο, στο οποίο αναγράφονται και
τυχόν άλλες κρατικές ενισχύσεις και το ποσοστό ενίσχυσης
αυτών, δ) τη σύνοψη του σεναρίου ή το σενάριο, 

ε) έγγραφη δήλωση - αναφορά του φορέα της επένδυσης
στους βασικούς καλλιτεχνικούς συντελεστές, καθώς και στους
εργαζόµενους που θα απασχοληθούν κατά τη διάρκεια των ερ-
γασιών στην Ελλάδα, στ) παράβολο.» 

Άρθρο 7
Επιτάχυνση της διαδικασίας 

αξιολόγησης επενδυτικών σχεδίων

1.Το άρθρο 29 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 29
Διαδικασία αξιολόγησης

1. Η πληρότητα των υποβαλλόµενων αιτήσεων και των σχετικών
δικαιολογητικών ελέγχεται από το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., µε βάση τυποποι-
ηµένο σύστηµα ελέγχου πληρότητας, εντός προθεσµίας δέκα (10)
εργασίµων ηµερών από την υποβολή της αίτησης. Στο ίδιο χρονικό
διάστηµα ελέγχεται και η νοµιµότητα των δικαιολογητικών από το
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. Μετά από σχετικό έλεγχο, εάν διαπιστωθεί ότι ελλεί-
πουν δικαιολογητικά ή στοιχεία, αποστέλλεται στην ηλεκτρονική
διεύθυνση του αιτούντα που έχει δηλώσει στην αίτησή του ανα-
λυτική κατάσταση των ελλειπόντων δικαιολογητικών ή στοιχείων,
µε την επισήµανση της υποχρέωσης υποβολής τους προς το
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. εντός αποκλειστικής προθεσµίας πέντε (5) εργάσιµων
ηµερών. Σε περίπτωση µη υποβολής των ελλειπόντων δικαιολο-
γητικών ή στοιχείων εντός της προθεσµίας του προηγούµενου
εδαφίου η αίτηση απορρίπτεται λόγω µη πληρότητας του φακέ-
λου, και ο αιτών ενηµερώνεται στην ανωτέρω ηλεκτρονική διεύ-
θυνσή του, το δε παράβολο καταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου. 
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2. Εφόσον διαπιστωθούν η πληρότητα και η νοµιµότητα της αί-
τησης, τότε αυτή αξιολογείται ως προς το περιεχόµενό της µε
βάση την αρχή της χρονικής προτεραιότητας από επιτροπές
αξιολόγησης που συστήνονται µε απόφαση του Προέδρου και
Διευθύνοντος Συµβούλου του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., κατόπιν εισήγησης
κάθε αρµόδιου φορέα. Οι ως άνω επιτροπές είναι τριµελείς και
συγκροτούνται από υπαλλήλους του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. ή του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης ή του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού ή εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού ή του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων ή του Υπουργείου Τουρισµού ή της Γενικής Γραµµατείας
Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης ή από ιδιώτες µε εµπειρία στον
τοµέα οπτικοακουστικών παραγωγών. Σε κάθε περίπτωση ένα (1)
µέλος  πρέπει να είναι υπάλληλος του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. και ένα (1)
ακόµα µέλος να έχει εµπειρία στην παραγωγή οπτικοακουστικού
έργου. Στην περίπτωση που το επενδυτικό σχέδιο για το οποίο
υποβάλλεται η αίτηση αφορά στην παραγωγή κινηµατογραφικής
ταινίας, στις ανωτέρω τριµελείς  επιτροπές αξιολόγησης συµµε-
τέχει υποχρεωτικά ένας (1) υπάλληλος του Ελληνικού Κέντρου
Κινηµατογράφου, ο οποίος προτείνεται από τη διοίκηση του εν
λόγω Οργανισµού. Η θητεία των επιτροπών αξιολόγησης ορίζε-
ται ετήσια, ενώ η σύνθεση, οι όροι και οι κανόνες λειτουργίας
τους ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης. Στα µέλη των επιτροπών αξιολόγησης καταβάλλεται
αµοιβή, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Για κάθε επενδυ-
τικό σχέδιο πρέπει, µε ποινή αποκλεισµού, να συντρέχουν οι εξής
προϋποθέσεις, οι οποίες εξειδικεύονται στην οικεία απόφαση
προκήρυξης:  (α) πλήρης συµφωνία της αίτησης υπαγωγής και
του υπό έγκριση επενδυτικού σχεδίου και (β) τεκµηρίωση της φε-
ρεγγυότητας του φορέα του επενδυτικού σχεδίου µε προσκό-
µιση των σχετικών πιστοποιητικών, ιδίως φορολογικής και
ασφαλιστικής ενηµερότητας. Αν απαιτούνται διευκρινίσεις σχε-
τικά µε το περιεχόµενο του φακέλου, ορίζεται προθεσµία πέντε
(5) εργασίµων ηµερών στον φορέα, προκειµένου να τις παράσχει
στην αρµόδια επιτροπή αξιολόγησης. Η διαδικασία αξιολόγησης
του περιεχοµένου του επενδυτικού σχεδίου ολοκληρώνεται
εντός δέκα (10) εργασίµων ηµερών από την ολοκλήρωση του
ελέγχου της παρ. 1. 

3. Τα επενδυτικά σχέδια που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέ-
σεις, υπάγονται στο καθεστώς ενίσχυσης του παρόντος µε από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης κατά το άρθρο 109 του ν. 4622/2019 (Α’ 133),
ύστερα από εισήγηση των επιτροπών αξιολόγησης της παρ. 2.  

4. Τα επενδυτικά σχέδια που δεν πληρούν τις νόµιµες προϋπο-
θέσεις, απορρίπτονται µε αιτιολογηµένη απόφαση του Προ-
έδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ύστερα από
εισήγηση των επιτροπών αξιολόγησης της παρ. 2, το δε οικείο
παράβολο καταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου. Η απορριπτική από-
φαση αναρτάται στο Π.Σ.Κ.Ε. και κοινοποιείται στον φορέα του
επενδυτικού σχεδίου, µε αποστολή στη διεύθυνση του ηλεκτρο-
νικού του ταχυδροµείου. 

5. Κατά της απορριπτικής απόφασης της παρ. 4 ο αιτών µπο-
ρεί να υποβάλει ένσταση ηλεκτρονικά µέσω του Π.Σ.Κ.Ε. εντός
αποκλειστικής προθεσµίας πέντε (5) εργασίµων ηµερών από την
κοινοποίηση της σχετικής πράξης. Η ένσταση απευθύνεται προς
το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
κατά το άρθρο 109 του ν. 4622/2019 και εξετάζεται από επιτροπή
ενστάσεων, που συστήνεται για θητεία ενός (1) έτους µε από-
φαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης και αποτελείται
από τρεις (3) υπαλλήλους του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. ή του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης. Στην περίπτωση που η ένσταση υποβάλ-
λεται κατά απόφασης, µε την οποία απορρίπτεται επενδυτικό
σχέδιο για την παραγωγή κινηµατογραφικής ταινίας, στην ανω-
τέρω επιτροπή ενστάσεων συµµετέχει ένα (1) µέλος του Ελληνι-
κού Κέντρου Κινηµατογράφου, το οποίο προτείνεται από τη
διοίκηση του εν λόγω Οργανισµού. Οι όροι και οι κανόνες λει-
τουργίας της επιτροπής ενστάσεων ορίζονται στην οικεία από-
φαση σύστασης. Η επιτροπή ενστάσεων αποφαίνεται εντός
προθεσµίας δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία
υποβολής της ένστασης και υποβάλει εισήγηση στο αρµόδιο όρ-
γανο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το οποίο εκδί-

δει τη σχετική απόφαση. Η απορριπτική της ένστασης απόφαση
αναρτάται στο Π.Σ.Κ.Ε. και κοινοποιείται στον φορέα του επεν-
δυτικού σχεδίου µε αποστολή στη διεύθυνση του ηλεκτρονικού
του ταχυδροµείου. 

6. Σε περίπτωση που ο αιτών επιθυµεί την απόσυρση της αίτη-
σης υπαγωγής του επενδυτικού σχεδίου του, µέχρι την έκδοση
της απόφασης των παρ. 4 και 5, υποβάλει σχετικό αίτηµα στο
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. και το επενδυτικό σχέδιο απορρίπτεται εξ αυτού του
λόγου µε απόφαση του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου
του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., το δε παράβολο καταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου.» 

2. Οι αιτήσεις υπαγωγής του άρθρου 28 του ν. 4487/2017,για
τις οποίες δεν έχει εκδοθεί απόφαση υπαγωγής µέχρι την 14η
Ιουλίου 2020, αξιολογούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4487/2017, όπως ίσχυαν πριν από τη δηµοσίευση του παρόντος. 

Άρθρο 8
Επιτάχυνση της διαδικασίας ελέγχου υπαχθέντων

επενδυτικών σχεδίων

1.Το άρθρο 30 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 30
Έλεγχος και πιστοποίηση ολοκλήρωσης υπαχθέντων 

επενδυτικών σχεδίων

1. Τα επενδυτικά σχέδια που υπάγονται στο παρόν καθεστώς
ενίσχυσης ελέγχονται από όργανο ελέγχου, που συστήνεται µε
απόφαση του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. και αποτελείται από τρεις (3) υπαλλήλους του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ένας (1) εκ των οποίων έχει εµπειρία στην παραγωγή
οπτικοακουστικού έργου. Στην περίπτωση που το επενδυτικό
σχέδιο αφορά στην παραγωγή κινηµατογραφικής ταινίας, το όρ-
γανο ελέγχου αποτελείται από δύο (2) υπαλλήλους του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. και έναν (1) υπάλληλο του Ελληνικού Κέντρου Κινη-
µατογράφου, ο οποίος προτείνεται από τη διοίκηση του Ελληνι-
κού Κέντρου Κινηµατογράφου. Στα µέλη του οργάνου ελέγχου
καταβάλλεται αµοιβή, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Για
τη διευκόλυνση και επιτάχυνση του έργου του οργάνου ελέγχου
µπορεί να ορίζονται από τον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµ-
βουλο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. εισηγητές - εξωτερικοί συνεργάτες, οι
οποίοι δεν είναι µέλη του οργάνου ελέγχου και υποβάλλουν µη
δεσµευτικές εισηγήσεις σε αυτό, µε σκοπό τη διευκόλυνση του
έργου του. 

2.α. Ο φορέας του επενδυτικού σχεδίου εντός ευλόγου χρονι-
κού διαστήµατος, που δεν µπορεί να ξεπερνά τους έξι (6) µήνες
από την ολοκλήρωση της επένδυσης, υποβάλλει µέσω Π.Σ.Κ.Ε.
αίτηση ελέγχου, συνοδευόµενη από τα δικαιολογητικά που ορί-
ζονται στην περ. γ’, προκειµένου να πιστοποιηθεί, σύµφωνα µε
το άρθρο 31, ότι έχει ολοκληρωθεί το επενδυτικό σχέδιο κατά
την ηµεροµηνία υποβολής του αιτήµατος ελέγχου, ώστε να ενερ-
γοποιηθεί η διαδικασία καταβολής της ενίσχυσης. Η προθεσµία
ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου δεν µπορεί να υπερβαί-
νει τα τρία (3) έτη από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της απόφα-
σης υπαγωγής.  

β. Ο φορέας του επενδυτικού σχεδίου υποχρεούται, επί ποινή
ανάκλησης της απόφασης υπαγωγής ή µη πιστοποίησης της
ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου, να υλοποιήσει κατ’ ελά-
χιστον το εξήντα τοις εκατό (60%) του επενδυτικού σχεδίου που
έχει υπαχθεί στο καθεστώς ενίσχυσης του παρόντος, υπό τον
όρο ότι το σύνολο των επιλέξιµων δαπανών, που υλοποιήθηκαν
στην Ελληνική Επικράτεια και αναλογούν στο ανωτέρω ποσοστό
υλοποίησης, υπερβαίνει τα κατώτατα όρια επιλέξιµων δαπανών,
όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 23. 

γ. Την αίτηση ελέγχου της ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχε-
δίου συνοδεύουν τα εξής δικαιολογητικά: γα) τα αποδεικτικά
στοιχεία συµµόρφωσης µε τα πολιτιστικά κριτήρια, γβ) ο τελικός
κατάλογος των εργαζοµένων στην παραγωγή, γγ) το τελικό πρό-
γραµµα των ηµερών γυρισµάτων και των χώρων γυρισµάτων
στην Ελληνική Επικράτεια, γδ) τα σχετικά τιµολόγια µε τα απο-
δεικτικά στοιχεία εξόφλησής τους, γε) υπεύθυνη δήλωση του δι-
καιούχου της επένδυσης ότι τα υποβληθέντα στοιχεία είναι
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αληθή, γστ) τελική έκθεση ορκωτού λογιστή, η δαπάνη της
οποίας βαρύνει το δικαιούχο, γζ) οπτικοακουστικό υλικό που πι-
στοποιεί την υλοποίηση του φυσικού αντικειµένου, όπως εγκρί-
θηκε στο στάδιο της υπαγωγής, γη) προσκόµιση υπεύθυνων
δηλώσεων που να πιστοποιούν ότι δεν έχουν µεταβληθεί οι όροι
σώρευσης, όπως εγκρίθηκαν στο στάδιο της υπαγωγής. 

3. Το όργανο ελέγχου ελέγχει τα υποβαλλόµενα δικαιολογη-
τικά, συντάσσει σχετική έκθεση και προβαίνει στις εξής ενέρ-
γειες: α) αν δεν διαπιστώσει σοβαρές ελλείψεις στην επένδυση
ή αυτή είναι πλήρης, εισηγείται εγγράφως στον Πρόεδρο και Δι-
ευθύνοντα Σύµβουλο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. την έκδοση απόφασης ολο-
κλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου, β) αν διαπιστώσει σοβαρές
ελλείψεις στην επένδυση, εισηγείται εγγράφως στο αρµόδιο όρ-
γανο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατά το άρθρο
109 του ν. 4622/2019 την ανάκληση της απόφασης υπαγωγής. Η
ανωτέρω διαδικασία ελέγχου ολοκληρώνεται εντός είκοσι (20)
εργάσιµων ηµερών από την υποβολή της αίτησης ελέγχου. Σε
περίπτωση ελλείψεων, το χρονικό περιθώριο παρατείνεται για εί-
κοσι (20) επιπλέον εργάσιµες ηµέρες από την προσκόµιση των
συµπληρωµατικών στοιχείων. 

4. Η ολοκλήρωση του επενδυτικού σχεδίου πιστοποιείται µε
την έκδοση απόφασης πιστοποίησης από τον Πρόεδρο και Διευ-
θύνοντα Σύµβουλο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ύστερα από γραπτή εισή-
γηση του οργάνου ελέγχου. 

5. O φορέας του επενδυτικού σχεδίου µπορεί να αιτηθεί στον
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. σε οποιοδήποτε χρονικό σηµείο µεταξύ της έναρξης
εργασιών και της ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου, την
έκδοση προσωρινής βεβαίωσης για τη συµφωνία των δαπανών
που έχει υλοποιήσει µε τα προβλεπόµενα στην απόφαση υπαγω-
γής. Την αίτηση του προηγούµενου εδαφίου συνοδεύουν, επί
ποινή απόρριψής της, τα δικαιολογητικά των υποπερ. γα, γδ και
γε της περ. γ της παρ. 2, καθώς και σχετική έκθεση από ορκωτό
λογιστή του φορέα του επενδυτικού σχεδίου. Το όργανο ελέγχου
της παρ. 1 ελέγχει την αίτηση και τα δικαιολογητικά εντός πέντε
(5) εργάσιµων ηµερών και εισηγείται στον Πρόεδρο και Διευθύ-
νοντα Σύµβουλο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. την έκδοση ή µη της προσωρι-
νής βεβαίωσης. Η προσωρινή βεβαίωση εκδίδεται αποκλειστικά
και µόνο µε βάση την αίτηση και τα δικαιολογητικά του δεύτερου
εδαφίου της παρούσας και υπό την αίρεση της πιστοποίησης της
ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου σύµφωνα µε την παρ. 1.
Στην περίπτωση που ο φορέας του επενδυτικού σχεδίου χρησι-
µοποιήσει τη δυνατότητα που του δίνεται σύµφωνα µε την πα-
ρούσα, δεν επιτρέπεται να αιτηθεί την τροποποίηση της
απόφασης υπαγωγής. Σε περίπτωση ανάκλησης της απόφασης
υπαγωγής, η ισχύς της προσωρινής βεβαίωσης παύει αυτοδι-
καίως.» 

2. Η πιστοποίηση ολοκλήρωσης του άρθρου 30 του      ν.
4487/2017 και η τροποποίηση της απόφασης υπαγωγής του άρ-
θρου 32 του ν. 4487/2017 επενδυτικών σχεδίων που υπήχθησαν
στο καθεστώς ενίσχυσης µέχρι την 14η Ιουλίου 2020 γίνεται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 4487/2017, όπως ίσχυαν πριν από
τη δηµοσίευση του παρόντος. Για τη διαδικασία πιστοποίησης
ολοκλήρωσης επενδυτικών σχεδίων εφαρµόζεται το άρθρο 30
του        ν. 4487/2017,όπως ισχύει µετά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος.  

Άρθρο 9
Ανάκληση της απόφασης υπαγωγής

Το άρθρο 31 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής:  

«Άρθρο 31
Ανάκληση απόφασης υπαγωγής

1. Η απόφαση υπαγωγής ανακαλείται, αν το οπτικοακουστικό
έργο δεν πληροί, κατά περίπτωση, τα πολιτιστικά κριτήρια των
πινάκων Α’, B’, Γ’, Δ’ και Ε’, καθώς και τους όρους και τους κανό-
νες υπαγωγής στο παρόν καθεστώς. 

2. Ο φορέας του επενδυτικού σχεδίου δύναται να αιτηθεί την
απόσυρση αυτού σε οποιοδήποτε στάδιο υλοποίησης της επέν-
δυσης. Στην περίπτωση αυτή, το αρµόδιο όργανο του Υπουρ-

γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης ανακαλεί την απόφαση υπαγω-
γής, κατόπιν γραπτής εισήγησης του Προέδρου και Διευθύνον-
τος Συµβούλου του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. 

3. Σε περίπτωση ανάκλησης της απόφασης υπαγωγής το πα-
ράβολο του άρθρου 28 του παρόντος καταπίπτει υπέρ του Δη-
µοσίου.»  

Άρθρο 10
Ρυθµίσεις για τη δηµοσιότητα των αποφάσεων 

για την ενίσχυση των οπτικοακουστικών παραγωγών

Στο άρθρο 37 του ν. 4487/2017 επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: 

1. Η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:  
«2. Οι περιλήψεις των αποφάσεων υπαγωγής, των τροποποι-

ήσεών τους και οι αποφάσεις ανάκλησης αυτών, καθώς και οι πε-
ριλήψεις των αποφάσεων ολοκλήρωσης αναρτώνται στον
διαδικτυακό χώρο ΔΙΑΥΓΕΙΑ, χωρίς την υποχρέωση δηµοσίευσής
τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.» 

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής: 
«4. Κάθε πληροφορία που αφορά στην εφαρµογή του καθε-

στώτος του παρόντος αναρτάται στην ιστοσελίδα του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.
και του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.» 

Άρθρο 11
Εξουσιοδοτική διάταξη

Το άρθρο 38 του ν. 4487/2017 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 38
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης προκηρύσσεται το καθεστώς ενί-
σχυσης του παρόντος νόµου και εξειδικεύονται ειδικότερα θέ-
µατα εφαρµογής αυτού, όπως οι επιλέξιµες δαπάνες, ο τρόπος
υπολογισµού τους, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά που συνο-
δεύουν την αίτηση υπαγωγής και την αίτηση ελέγχου ολοκλήρω-
σης του επενδυτικού σχεδίου, η διαδικασία υποβολής των
αιτήσεων, το ύψος των παραβόλων που προβλέπονται στον πα-
ρόντα, οι κατά περίπτωση εφαρµοζόµενοι χρόνοι έναρξης και
λήξης των επενδυτικών σχεδίων, η σύνθεση και οι όροι λειτουρ-
γίας των προβλεποµένων, στον παρόντα, επιτροπών και του ορ-
γάνου ελέγχου, τα θέµατα τροποποίησης της απόφασης
υπαγωγής, καθώς και κάθε άλλο συναφές µε την εφαρµογή του
παρόντος θέµα.»

Άρθρο 12
Κίνητρα για την ενίσχυση των οπτικοακουστικών 

παραγωγών

Στο άρθρο 71Ε του ν. 4172/2013 (Α’ 167) επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: 

1. Η παρ. 1 αντικαθίσταται ως εξής: 
«1. Από το φορολογητέο εισόδηµα φυσικού ή νοµικού προσώ-

που ή νοµικής οντότητας που είναι υποκείµενο φόρου στην Ελ-
λάδα, µε βάση τις διατάξεις του άρθρου 3 και επενδύει σε
παραγωγές οπτικοακουστικών έργων, κατά την έννοια του άρ-
θρου 20 του ν. 4487/2017 ή αποτελεί επιχείρηση που λειτουργεί
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 25 του ν.
4487/2017, αφαιρείται το τριάντα τοις εκατό (30%) των επιλέξι-
µων δαπανών καθενός οπτικοακουστικού έργου, εφόσον αυτές
πραγµατοποιούνται στην Ελλάδα.» 

2. Η παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής:  
«4. α) Η παρ. 1 κατά το µέρος που αφορά στη φορολόγηση

επιχειρήσεων, οι οποίες λειτουργούν σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρ. 1 του άρθρου 25 του   ν. 4487/2017, εφαρµόζεται τη-
ρουµένου του  Κανονισµού (ΕΕ) 651/2014 και ιδίως του Κεφα-
λαίου Ι-Γενικές Διατάξεις και του άρθρου 54 αυτού, σε
συνδυασµό µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Δ’ του ν. 4487/2017.  

β) Οι ενισχύσεις που χορηγούνται στις επιχειρήσεις της παρ.
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1,  σωρεύονται µε το επενδυτικό κίνητρο του κεφαλαίου Δ του ν.
4487/2017, καθώς και οποιεσδήποτε άλλες κρατικές ενισχύσεις
χορηγούνται στις επιχειρήσεις αυτές, σύµφωνα µε το ενωσιακό
δίκαιο κρατικών ενισχύσεων.»  

3. Η παρ. 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-

κής Διακυβέρνησης και του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων καθορίζονται οι επιλέξιµες δαπάνες, οι
κατηγορίες των οπτικοακουστικών έργων, η διαδικασία και ο
χρόνος ελέγχου της τήρησης των όρων και προϋποθέσεων που
τίθενται µε τις διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων,
καθώς επίσης οι προϋποθέσεις, οι όροι, η διαδικασία και κάθε
άλλο ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΔΗΜΟΣΙΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΜΕΣΩ 

ΤΗΣ ΕΝΙΑΙΑΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΠΥΛΗΣ 
ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ

Άρθρο 13
Άυλη λειτουργία συστήµατος ηλεκτρονικής 

συνταγογράφησης φαρµάκων

1. Η άυλη συνταγή και το άυλο παραπεµπτικό διακινούνται και
εκτελούνται αποκλειστικά ηλεκτρονικά στο Σύστηµα Πρωτοβάθ-
µιας Φροντίδας Υγείας (https://www.esyntagografisi.gr/p-rv/p)
που λειτουργεί και διαχειρίζεται η «Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση
Κοινωνικής Ασφάλισης Α.Ε.» (Η.ΔΙ.Κ.Α.). Η διαδικασία εκκαθάρι-
σης πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τις παρ. 6 και 7α του άρθρου
90 του ν. 4368/2016. 

2. Ο ασθενής δύναται να συνδέεται στο Σύστηµα Πρωτοβάθ-
µιας Φροντίδας Υγείας (https://www.e-syntagografisi. gr/p-rv/p)
είτε µε τους κωδικούς πρόσβασης στο Σύστηµα Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας, εφόσον διαθέτει («Είσοδος µε ΠΦΥ»), είτε µε
τη χρήση των κωδικών-διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµα-
τείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet) και να δηλώνει
ότι επιθυµεί να λαµβάνει ηλεκτρονικά τις συνταγές φαρµάκων
που του συνταγογραφούνται. Στην περίπτωση αυτή δηλώνει επί-
σης υποχρεωτικά τον τρόπο µε τον οποίο θα λαµβάνει τις ανω-
τέρω συνταγές, ο οποίος µπορεί να είναι είτε µέσω µηνύµατος
(sms) στο κινητό του τηλέφωνο καταχωρώντας τον αριθµό του
κινητού του τηλεφώνου στο σύστηµα, είτε και µέσω µηνύµατος
(email) στη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου του, καταχω-
ρώντας στο σύστηµα τη διεύθυνση του ηλεκτρονικού του ταχυ-
δροµείου. 

3. Στην περίπτωση που ο ασθενής έχει δηλώσει ότι επιθυµεί
να λαµβάνει ηλεκτρονικά τις συνταγές φαρµάκων του µόλις ο ια-
τρός καταχωρίσει τη συνταγή φαρµάκων του, ο ασθενής ενηµε-
ρώνεται για την έκδοση της συνταγής µε λήψη µηνύµατος (sms)
στο κινητό του τηλέφωνο το οποίο περιλαµβάνει τον αριθµό της
συνταγής που του συνταγογραφήθηκε (barcode συνταγής) και
το χρονικό διάστηµα ισχύος της ή και µήνυµα στη διεύθυνση ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου του (email) µε όλα τα στοιχεία που πε-
ριλαµβάνονται στη συνταγή, ήτοι, ενδεικτικά, αριθµό συνταγής,
φάρµακο, διάγνωση και χρονικό διάστηµα ισχύος. Η ανωτέρω
διαδικασία διενεργείται στο Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογρά-
φησης, στο οποίο συνδέονται οι ιατροί µε τους µοναδικούς κω-
δικούς πιστοποίησής τους. Για κάθε ηλεκτρονική συνταγή
καταγράφονται τα στοιχεία του ιατρού που την καταχώρισε,
καθώς και η ηµεροµηνία αυτής. 

4. Κατά την εκτέλεση της άυλης ηλεκτρονικής συνταγής δεν
προσκοµίζεται στον φαρµακοποιό το φυσικό έντυπο της συντα-
γής φαρµάκων του ιατρού. Ο φαρµακοποιός ανακτά την άυλη
ηλεκτρονική συνταγή εισάγοντας στο Σύστηµα Ηλεκτρονικής
Συνταγογράφησης τον κωδικό της (barcode συνταγής) ή τον
Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης (Α.Μ.Κ.Α.) του ασθενή.
Στην περίπτωση εκτέλεσης της άυλης συνταγής φαρµάκων µε
βάση τον αριθµό συνταγής (barcode συνταγής), ο φαρµακοποιός
αναζητεί και εκτελεί την άυλη ηλεκτρονική συνταγή φαρµάκων,

µε βάση τον αριθµό της. Μόλις ο φαρµακοποιός εκτελέσει τη
συνταγή, ο πολίτης λαµβάνει ενηµερωτικό µήνυµα στο κινητό του
τηλέφωνο ή στη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου που έχει
δηλώσει, µε τα στοιχεία εκτέλεσης της συνταγής του. Στην πε-
ρίπτωση εκτέλεσης της άυλης ηλεκτρονικής συνταγής φαρµά-
κων µε βάση τον Α.Μ.Κ.Α., ο φαρµακοποιός εισάγει στο Σύστηµα
της Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης τον Α.Μ.Κ.Α. του πολίτη
που έχει δηλώσει ότι επιθυµεί άυλη συνταγογράφηση, προκειµέ-
νου να αναζητήσει τις ηλεκτρονικές συνταγές του, οι οποίες εκ-
κρεµούν προς εκτέλεση. Το σύστηµα αποστέλλει στον πολίτη
κωδικό (one-time password) µε µήνυµα στο κινητό τηλέφωνο ή
στη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου που έχει δηλώσει για
επιβεβαίωση της παρουσίας του. Ο πολίτης γνωστοποιεί τον κω-
δικό στον φαρµακοποιό, ο οποίος τον εισάγει στο Σύστηµα της
Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης και αποκτά πρόσβαση στις
προς εκτέλεση συνταγές φαρµάκων του πολίτη. Μόλις ο φαρµα-
κοποιός εκτελέσει τη συνταγή, ο πολίτης λαµβάνει ενηµερωτικό
µήνυµα στο κινητό τηλέφωνο ή στη διεύθυνση ηλεκτρονικού τα-
χυδροµείου που έχει δηλώσει, µε τα στοιχεία εκτέλεσης της συν-
ταγής του.  

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης καθορίζονται τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για
τη διαδικασία άυλης συνταγογράφησης και του άυλου παραπεµ-
πτικού, καθώς και κάθε αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για την
εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο 14
Ηλεκτρονική αίτηση και υποβολή εγγράφων 

για αποζηµίωση ειδικών και ατοµικών αιτηµάτων 
παροχής υπηρεσιών υγείας µέσω της Ενιαίας 

Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης

1. Μετά από την έκδοση της απαιτούµενης γνωµάτευσης από
παρόχους ειδικής αγωγής κατά τις κείµενες διατάξεις για την πα-
ροχή υπηρεσιών ειδικής αγωγής µε αποδέκτες τους δικαιούχους
περίθαλψης διενεργείται προς τον Εθνικό Οργανισµό Παροχών
Υπηρεσιών Υγείας (ΕΟΠΥΥ), ως υπεύθυνο επεξεργασίας σύµ-
φωνα µε την περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 6 και την περ. θ’ της
παρ. 2 του άρθρου 9 του Κανονισµού (ΕΕ) 679/2016 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016 για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την
ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση
της οδηγίας 95/46/ΕΚ (L 119/1), η υποβολή της αίτησης και όλων
των απαιτούµενων δικαιολογητικών για την αποζηµίωση δαπανών
για τις ειδικές θεραπείες παιδιών και εφήβων που ορίζονται στο
άρθρο 45 του Ενιαίου Κανονισµού Παροχών Υγείας (Β’
4898/2018) του ΕΟΠΥΥ. Η υποβολή των ατοµικών αιτηµάτων και
των απαιτούµενων δικαιολογητικών για ειδικές θεραπείες που
διενεργούνται από ιδιώτες παρόχους ειδικής αγωγής µη συµβε-
βληµένους µε τον ΕΟΠΥΥ, πραγµατοποιείται µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης. Για τη χρήση της υπη-
ρεσίας του παρόντος ισχύουν τα οριζόµενα στα άρθρα εικοστό
τέταρτο έως εικοστό έκτο της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου (Α’ 68), όπως κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4683/2020 (Α’ 83) και τροποποιήθηκε µε το άρθρο τριακοστό
όγδοο της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’
84), όπως κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104). H
υποβολή της αίτησης και όλων των απαιτούµενων δικαιολογητι-
κών του πρώτου εδαφίου µπορεί να πραγµατοποιείται και µέσω
των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.). Με τη διαδικασία
της παρ. 4 είναι δυνατόν να εντάσσονται στη διαδικασία του πα-
ρόντος, ως προς τον έλεγχο των αποζηµιούµενων δαπανών από
τον ΕΟΠΥΥ, επιπλέον κατηγορίες παροχών, των οποίων η απο-
ζηµίωση γίνεται µετά από ατοµικό αίτηµα των δικαιούχων κατά
τις κείµενες διατάξεις.

2. Οι απαιτούµενες υπεύθυνες δηλώσεις µπορούν να συντάσ-
σονται µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκη-
σης, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο εικοστό έβδοµο της από
20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, όπως κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του                 ν. 4683/2020 και τροποποιήθηκε µε

16446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το άρθρο τριακοστό όγδοο της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου, όπως κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4690/2020. 

3. Η επεξεργασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που
απαιτούνται για τους σκοπούς του παρόντος, διενεργείται σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 48 του ν. 4623/2019 (Α’ 134)
και µετά από αίτηµα του δικαιούχου-κυρίως ασφαλισµένου. Το
Κέντρο Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληρο-
φοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης είναι αρµόδιο για τη
διαλειτουργικότητα των επιµέρους µητρώων των φορέων του δη-
µοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια του
άρθρου 3 του ν. 3979/2011 (Α’ 138) για τη χρήση της υπηρεσίας
του παρόντος. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υγείας και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά από πρόταση του ΕΟΠΥΥ, ορί-
ζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, οι εφαρµογές του δηµο-
σίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα που διαλειτουργούν, οι
λεπτοµέρειες για τη διαδικασία εκκαθάρισης και ενταλµατοποί-
ησης των δαπανών από τον ΕΟΠΥΥ, διευρύνονται οι κατηγορίες
αποζηµιούµενων, µέσω ατοµικών αιτηµάτων, για παροχές υγείας
οι οποίες µπορούν να υπάγονται στη διαδικασία του παρόντος
ως προς τον έλεγχο αποζηµίωσης από τον ΕΟΠΥΥ κατά τα προ-
βλεπόµενα στον Ενιαίο Κανονισµό Παροχών Υγείας (ΕΚΠΥ) και
τις κείµενες διατάξεις και ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα σχε-
τικά µε τη διαδικασία και τις τεχνικές λεπτοµέρειες για την εφαρ-
µογή του παρόντος. 

Άρθρο 15
Ψηφιακή υπηρεσία διαβίβασης στοιχείων 

τίτλων σπουδών (eDiplomas)

1. Κάθε φυσικό πρόσωπο δύναται, µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr), να αιτείται στην ψη-
φιακή δηµόσια υπηρεσία «eDiplomas» την άντληση από τα πλη-
ροφοριακά συστήµατα των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής του άρθρου 1 του ν. 4485/2017 (Α’114) και
του Διεπιστηµονικού Οργανισµού Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδη-
µαϊκών και Πληροφόρησης (Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.) των στοιχείων που βε-
βαιώνουν την κτήση τίτλου σπουδών του ή προκύπτουν από
αυτόν και τη διαβίβαση των στοιχείων αυτών σε φορείς του δη-
µοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια του
άρθρου 3 του ν. 3979/2011 (A’ 138), καθώς και σε νοµικά πρό-
σωπα της επιλογής του, εφόσον είναι εγγεγραµµένα στην υπη-
ρεσία «eDiplomas». 

2. Η άντληση και η διαβίβαση των στοιχείων της παρ. 1 διενερ-
γούνται µετά από το αίτηµα του φυσικού προσώπου, το οποίο
συνιστά ρητή συγκατάθεση και προϋπόθεση για την πρόσβαση,
επεξεργασία και διατήρηση των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα που είναι αναγκαία για την παροχή της υπηρεσίας της
παρ. 1.

3. Κάθε φυσικό πρόσωπο δύναται επίσης να κάνει χρήση της
υπηρεσίας της παρ. 1 για σκοπούς επισκόπησης των τίτλων
σπουδών που το αφορούν, καθώς και για να υποβάλλει αίτηµα
στα Α.Ε.Ι. και στον Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π. για σκοπούς ενηµέρωσης ή διόρ-
θωσής τους.

4. Οι φορείς του δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
κατά την έννοια του άρθρου 3 του ν. 3979/2011 δύνανται να κά-
νουν χρήση της υπηρεσίας της παρ. 1 στην περίπτωση αυτεπάγ-
γελτου ελέγχου γνησιότητας τίτλου σπουδών, εφόσον το φυσικό
πρόσωπο έχει ήδη διαβιβάσει στους άνω φορείς τον τίτλο σπου-
δών που το αφορούν και το Α.Ε.Ι. ή ο Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π έχει παράσχει
ρητή εξουσιοδότηση προς τους άνω φορείς για την πρόσβαση
και επεξεργασία των ως άνω στοιχείων.

5. Για τη χρήση της υπηρεσίας της παρ. 1 απαιτείται η αυθεν-
τικοποίηση του φυσικού προσώπου µε τη χρήση των κωδικών-
διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών
Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης.

6. Τα στοιχεία που αντλούνται και διαβιβάζονται σύµφωνα µε
τις παρ. 1 και 4 είναι αυτά που αποτυπώνονται και στον τίτλο
σπουδών του εκάστοτε Α.Ε.Ι. ή του Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.. 

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ειδικότερα θέ-
µατα σχετικά µε τη λειτουργία της υπηρεσίας της παρ. 1, τον
τρόπο και τη διαδικασία αυθεντικοποίησης των φυσικών προσώ-
πων, τις κατηγορίες των δεδοµένων που διαβιβάζονται, τη µορφή
και το περιεχόµενό τους, τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις εγ-
γραφής στην υπηρεσία «eDiplomas», την πρόσβαση των φυσικών
προσώπων και των φορέων του δηµοσίου ή του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα στην υπηρεσία της παρ. 1, τα οργανωτικά και τε-
χνικά µέτρα ασφαλείας και κάθε τεχνική λεπτοµέρεια ή άλλο
ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 16
Σύσταση Υπηρεσίας Συντονισµού 

Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης

1. Στη Γενική Γραµµατεία Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Απλούστευσης Διαδικασιών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, συστήνεται Υπηρεσία Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης, επιπέδου Διεύθυνσης, η οποία υπάγεται απευθείας στον
Γενικό Γραµµατέα. 

2. Αποστολή της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης είναι η συνεχής αναβάθµιση της ποιότητας της εξυπηρέ-
τησης των πολιτών, καθώς και η διασφάλιση της εµπιστοσύνης
των πολιτών για τη διενέργεια των συναλλαγών τους µε τη Δη-
µόσια Διοίκηση. Η Υπηρεσία Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης έχει τους ακόλουθους επιχειρησιακούς στόχους: (α) τον
επιχειρησιακό σχεδιασµό νέων υπηρεσιών ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης που διασφαλίζουν τη συνεχή βελτίωση της αποδοτι-
κότητας της δηµόσιας διοίκησης και την υλοποίησή τους σε
συνεργασία µε τις συναρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου ή µε
άλλες υπηρεσίες του Δηµοσίου, (β) τη διάθεση των υπηρεσιών
µέσα από την Ενιαία Ψηφιακή Πύλη, (γ) τη διασφάλιση της εναρ-
µόνισης των υπηρεσιών που σχεδιάζουν και υλοποιούν οι φορείς
του δηµόσιου τοµέα µε την Ενιαία Ψηφιακή Πύλη, ώστε να επι-
τυγχάνονται οι µεγαλύτερες δυνατές θετικές συνέπειες στους
χρήστες και η µικρότερη δυνατή χρησιµοποίηση δηµοσίων
πόρων και (δ) τη σύνταξη προτύπων και την τεκµηρίωση για την
επιλογή προτύπων σε θέµατα υλοποίησης ψηφιακών υπηρεσιών. 

3. Η Υπηρεσία Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης συγκρο-
τείται από τα παρακάτω Γραφεία, επιπέδου Τµήµατος: (α) Γρα-
φείο Επιχειρησιακής Λειτουργίας Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης και
(β) Γραφείο Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης. 

4. Το Γραφείο Επιχειρησιακής Λειτουργίας Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης έχει τις εξής αρµοδιότητες: (α) την επιχειρησιακή διαχεί-
ριση της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, καθώς και τον έλεγχο της
εφαρµογής της από όλους τους φορείς της δηµόσιας διοίκησης,
(β) τη συλλογή και την αξιοποίηση σχολίων, παρατηρήσεων και
προτάσεων που καταθέτουν οι πολίτες και οι φορείς, αναφορικά
µε την Ενιαία Ψηφιακή Πύλη και τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες που
παρέχονται µέσω αυτής, (γ) τον συντονισµό όλων των υπηρεσιών
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για την υποστήριξη
της υλοποίησης της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, (δ) τη συνεργασία
µε τη Διεύθυνση Διοικητικών Διαδικασιών Δηµοσίου της Γενικής
Γραµµατείας Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλούστευσης Δια-
δικασιών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, για θέµατα
ανασχεδιασµού διοικητικών διαδικασιών των υφισταµένων και
µελλοντικώς εντασσόµενων ψηφιακών υπηρεσιών, καθώς και για
θέµατα που αφορούν στις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά στο
πλαίσιο της Οδηγίας 2006/123/Ε.Κ., όπως ενσωµατώθηκε µε τον
ν. 3844/2010 (Α’ 63), (ε) τη συνεργασία µε υπευθύνους ψηφιακών
δράσεων των φορέων της δηµόσιας διοίκησης, που παρακολου-
θούν την εξέλιξη των έργων, υπηρεσιών και δράσεων ψηφιακού
µετασχηµατισµού του φορέα τους και µεριµνούν για την επιτυχή,
έγκαιρη και απρόσκοπτη παράδοσή τους, (στ) τη συνεργασία µε
τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοί-
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κησης για τον σχεδιασµό και τον συντονισµό υλοποίησης εκπαι-
δευτικών δράσεων που απευθύνονται σε υπαλλήλους φορέων,
που είναι χρήστες του πληροφοριακού συστήµατος της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης, (ζ) τη συνεργασία µε τη Διεύθυνση Υπηρεσιών
µιας Στάσης της Γενικής Γραµµατείας Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και Απλούστευσης Διαδικασιών του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης για θέµατα που αφορούν στη σχέση της Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης µε τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών, (η) την
παροχή ετήσιων στατιστικών στοιχείων που αφορούν στη διεκ-
περαίωση υποθέσεων πολιτών και επιχειρήσεων µέσω της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης και (θ) τον ορισµό και τον συντονισµό
διαδικασίας υποστήριξης χρηστών της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης
σε συνεργασία µε τις αρµόδιες οργανικές µονάδες της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.  

5. Το Γραφείο Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης έχει τις εξής αρµοδιότητες: (α) τη σύνταξη και παρακο-
λούθηση της εφαρµογής του ετήσιου Σχεδίου Δράσης για την
ανάπτυξη της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, (β) την εξασφάλιση της
συµβατότητας των δράσεων της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης µε την
εθνική ψηφιακή στρατηγική και τη Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµα-
τισµού, (γ) τον καθορισµό των προτύπων και της κοινής µεθοδο-
λογίας σχεδιασµού, υλοποίησης και διαχείρισης ψηφιακών
υπηρεσιών, (δ) τη συνεργασία µε αρµόδιες οργανικές µονάδες
της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµό-
σιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για
θέµατα παραγωγικής λειτουργίας, καθώς και θέµατα τεχνολογι-
κής ανάπτυξης και υποστήριξης, (ε) τη συνεργασία µε  τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
και το Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Έρευνας και Τεχνολογίας σε θέ-
µατα σχεδιασµού προηγµένων πληροφοριακών συστηµάτων και
υποδοµών, (στ) τον εθνικό συντονισµό και την εκπροσώπηση της
Χώρας σχετικά µε τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό (EE) 2018/1724 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 2ας Οκτω-
βρίου 2018, για τη δηµιουργία ενιαίας ψηφιακής θύρας µε σκοπό
την παροχή πρόσβασης σε πληροφορίες, σε διαδικασίες και σε
υπηρεσίες υποστήριξης και επίλυσης προβληµάτων και για την
τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ) 1024/2012 (L 295/1) για τη
δηµιουργία της Ευρωπαϊκής Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης
(Ε.Ε.Ψ.Π.), (ζ) τον επιχειρησιακό έλεγχο και συντονισµό των πλη-
ροφοριακών συστηµάτων που υποστηρίζουν την υλοποίηση του
ως άνω Κανονισµού, (η) τη συνεργασία µε τη Διεύθυνση Διοικη-
τικών Διαδικασιών Δηµοσίου της Γενικής Γραµµατείας Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και Απλούστευσης Διαδικασιών του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, στο πλαίσιο της Ε.Ε.Ψ.Π. στα θέµατα
πληροφορίας και ενιαίων σηµείων επαφής, (θ) τη συνεργασία µε
τη Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης της Γενικής Γραµ-
µατείας Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλούστευσης Διαδικα-
σιών και τη Διεύθυνση Λειτουργίας Συστηµάτων Δηµόσιας
Διοίκησης της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµά-
των Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, στο πλαίσιο της Ε.Ε.Ψ.Π., σε θέµατα που άπτονται των
διαδικτυακών υπηρεσιών, καθώς και σε θέµατα της αρχής
«Μόνον άπαξ» και του κόµβου eIDAS του Κανονισµού (EE)
910/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
23ης Ιουλίου 2014 σχετικά µε την ηλεκτρονική ταυτοποίηση και
τις υπηρεσίες εµπιστοσύνης για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές
στην εσωτερική αγορά και την κατάργηση της Οδηγίας
1999/93/ΕΚ (L 257/73), (ι) την εισήγηση για την ανάπτυξη εφαρ-
µογών για την Ενιαία Ψηφιακή Πύλη και την Ε.Ε.Ψ.Π., καθώς και
τον συντονισµό για τον λειτουργικό και τεχνικό σχεδιασµό των
προτεινόµενων εφαρµογών και επεκτάσεων της Ενιαίας Ψηφια-
κής Πύλης, (ια) τη σύνταξη των αναλυτικών τεχνικών προδιαγρα-
φών και ειδικά την περιγραφή του φυσικού αντικειµένου των
προς υλοποίηση παρεµβάσεων σε συνεργασία µε τις οργανικές
µονάδες και τους εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου και
(ιβ) την παρακολούθηση εκτέλεσης και την αξιολόγηση της υλο-
ποίησης των συµβάσεων αναδόχων ή φυσικών προσώπων στο
πλαίσιο των Πράξεων / Έργων που υλοποιεί, καθώς και την υλο-
ποίηση των δράσεων των υποέργων Αυτεπιστασίας. 

6. Στο πλαίσιο της εκτέλεσης των αρµοδιοτήτων της Υπηρε-

σίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, µε απόφαση του
προϊσταµένου της Υπηρεσίας µπορούν να συστήνονται και να
συγκροτούνται Επιτροπές ή Οµάδες Έργου ή Εργασίας, στις
οποίες µετέχουν στελέχη της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης για την αντιµετώπιση συγκεκριµένων θεµάτων,
που αφορούν ιδίως στον σχεδιασµό, την ανάθεση, την υλοποί-
ηση, την παρακολούθηση και την παραλαβή συγκεκριµένων
έργων/δράσεων. Στις ως άνω Επιτροπές ή Οµάδες είναι δυνατόν
να µετέχουν και υπάλληλοι άλλων οργανικών µονάδων του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης ή άλλων εποπτευοµένων
φορέων του Υπουργείου, καθώς και εξωτερικοί εµπειρογνώµο-
νες. Στην περίπτωση αυτή η σύσταση και συγκρότηση των Επι-
τροπών ή Οµάδων γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. 

7. Από την 1η Ιουλίου 2021 η Υπηρεσία Συντονισµού Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης, σύµφωνα µε τις ειδικότερες διατάξεις του πα-
ρόντος, εντάσσεται ως οργανική µονάδα επιπέδου Διεύθυνσης
στη Γενική Διεύθυνση Ψηφιακής Διακυβέρνησης της Γενικής
Γραµµατείας Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλούστευσης Δια-
δικασιών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Άρθρο 17
Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας Πολιτών (Ε.Μ.Ε.Π.)

1. Στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµό-
σιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης λειτουργεί κεντρική βάση µοναδικής καταχώρισης των
στοιχείων επικοινωνίας όλων των πολιτών και ιδίως της ταχυδρο-
µικής διεύθυνσης διαµονής, διεύθυνσης επικοινωνίας, αριθµού
κινητού τηλεφώνου και διεύθυνσης ηλεκτρονικού ταχυδροµείου,
αποκλειστικά µέσω της οποίας ενηµερώνονται τα αντίστοιχα δε-
δοµένα των πληροφοριακών συστηµάτων των φορέων του δη-
µόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια του
άρθρου 3 του ν. 3979/2011. Οι διατάξεις του παρόντος δεν επη-
ρεάζουν τις διατάξεις της φορολογικής νοµοθεσίας σχετικά µε
την κατοικία των φορολογουµένων.

2. Η καταχώριση και ενηµέρωση των ανωτέρω δεδοµένων
στην κεντρική βάση πραγµατοποιείται είτε µέσω πιστοποιηµένης
πρόσβασης σε ειδική εφαρµογή µε κωδικούς µοναδικής ηλε-
κτρονικής αυθεντικοποίησης, για την οποία δύναται να αξιοποι-
ηθεί η χρήση των διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (taxisnet) είτε
µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.) είτε µε εξ
αποστάσεως ταυτοποίηση. Σε περίπτωση µεταβολής των ανω-
τέρω στοιχείων επικοινωνίας, κάθε πολίτης οφείλει να ενηµερώ-
νει το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας εντός τριάντα (30) ηµερών
από τη µεταβολή.  

3. Το Κέντρο Διαλειτουργικότητας της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. δύναται να
αξιοποιήσει τα ανωτέρω στοιχεία για την ταυτοποίηση των πολι-
τών στα µητρώα της Δηµόσιας Διοίκησης και την επικοινωνία των
φορέων της Δηµόσιας Διοίκησης µε τους πολίτες που θα κατα-
χωρίσουν τα στοιχεία επικοινωνίας τους στο µητρώο του παρόν-
τος. Κατόπιν γραπτής ή ηλεκτρονικής ρητής συγκατάθεσης του
πολίτη, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία για την προστασία δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα, τα ανωτέρω δεδοµένα δύνανται να είναι
διαθέσιµα στα πιστωτικά ιδρύµατα, τα ιδρύµατα ηλεκτρονικού
χρήµατος ή ιδρύµατα πληρωµών και στους παρόχους υπηρεσιών
σταθερής, κινητής τηλεφωνίας, πρόσβασης στο διαδίκτυο και
συνδροµητικής τηλεόρασης.

4. Οι πάροχοι υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας υποχρεούνται,
κατόπιν προηγούµενου ηλεκτρονικού αιτήµατος του πολίτη στη
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, να επα-
ληθεύουν, από τα στοιχεία που τηρούν στα µητρώα τους, µέσω
ασφαλούς διασύνδεσης, ότι ο πολίτης είναι ο ίδιος συνδροµητής
του αριθµού κινητού τηλεφώνου που καταχωρεί, σύµφωνα µε την
παρ. 2. Οι πάροχοι υπηρεσιών σταθερής και κινητής τηλεφωνίας,
πρόσβασης στο διαδίκτυο και συνδροµητικής τηλεόρασης δύνα-
ται, µετά από ειδική και ρητή συγκατάθεση του πολίτη, να αντ-
λούν ή/και να επαληθεύουν από τα εκάστοτε στοιχεία που
τηρούνται στο Κέντρο Διαλειτουργικότητας της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. τα
δεδοµένα που απαιτούνται για την εξακρίβωση και επαλήθευση
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της ταυτότητάς του, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις του ν. 3783/2009
και των αποφάσεων της Ε.Ε.Τ.Τ..

5. Τα πιστωτικά ιδρύµατα, όπως ορίζονται στο στοιχείο 1 της
παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 575/2013 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 26ης Ιουνίου
2013, σχετικά µε τις απαιτήσεις προληπτικής εποπτείας για πι-
στωτικά ιδρύµατα και επιχειρήσεις επενδύσεων και την τροπο-
ποίηση του Kανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 648/2012 (L 176),
περιλαµβανοµένων των υποκαταστηµάτων τους, όπως ορίζονται
στο στοιχείο 17 της παρ. 1 του άρθρου 4 του εν λόγω Κανονι-
σµού, που λειτουργούν στην Ελλάδα µε οποιαδήποτε µορφή, πε-
ριλαµβανοµένων των υποκαταστηµάτων αλλοδαπών πιστωτικών
ιδρυµάτων που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του ν.
4621/2014 (Α’ 107), του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων,
των ιδρυµάτων πληρωµών του ν. 4537/2018 (Α’ 84), των ιδρυµά-
των ηλεκτρονικού χρήµατος του ν. 4021/2011 (Α’ 218), καθώς και
των υποκαταστηµάτων και των αντιπροσώπων ιδρυµάτων πλη-
ρωµών και ιδρυµάτων ηλεκτρονικού χρήµατος που εδρεύουν σε
άλλα κράτη και λειτουργούν νόµιµα στην Ελλάδα υποχρεούνται,
κατόπιν προηγούµενου ηλεκτρονικού αιτήµατος του πολίτη στη
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το οποίο
διαβιβάζεται στα ανωτέρω πιστωτικά ιδρύµατα ή ιδρύµατα ηλε-
κτρονικού χρήµατος ή ιδρύµατα πληρωµών, να επαληθεύουν
από τα στοιχεία που τηρούν ότι ο πολίτης είναι χρήστης του
αριθµού κινητού τηλεφώνου που καταχωρεί, σύµφωνα µε την
παρ. 2. 

6. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κα-
θορίζονται η ηµεροµηνία έναρξης εφαρµογής του παρόντος, τα
ειδικότερα στοιχεία επικοινωνίας των πολιτών, η αρµόδια οργα-
νική µονάδα του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, οι απο-
δέκτες των στοιχείων επικοινωνίας, οι εκτελούντες την
επεξεργασία, οι αυτοτελώς υπεύθυνοι επεξεργασίας των στοι-
χείων, τα πρότυπα και οι απαιτήσεις για την ταυτοποίηση, η δια-
δικασία επαλήθευσης του αριθµού κινητού τηλεφώνου µε τους
παρόχους κινητής τηλεφωνίας και µε τα πιστωτικά ιδρύµατα, η
διαδικασία άντλησης ή/και επαλήθευσης των δεδοµένων των πο-
λιτών από τους παρόχους υπηρεσιών σταθερής, κινητής τηλε-
φωνίας, πρόσβασης στο διαδίκτυο και συνδροµητικής
τηλεόρασης, τα δεδοµένα που δύναται να αντληθούν, το είδος
και η έκταση των υποχρεώσεων των παρόχων, οι τεχνικές προ-
διαγραφές, καθώς και όλα τα ειδικότερα ζητήµατα για την εφαρ-
µογή του παρόντος. 

Άρθρο 18
Ταυτοποίηση λογαριασµού πληρωµών (IBAN)

και Α.Φ.Μ. δικαιούχου

Η παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθί-
σταται ως εξής:  

«1. Απαγορεύεται τα πιστωτικά ιδρύµατα και οι χρηµατοπιστω-
τικοί οργανισµοί να τηρούν µυστικούς, ανώνυµους ή µόνον αριθ-
µηµένους λογαριασµούς, ανώνυµα βιβλιάρια καταθέσεων,
ανώνυµες θυρίδες ασφαλείας, λογαριασµούς µε εικονικά ονό-
µατα ή λογαριασµούς που δεν έχουν το πλήρες όνοµα του δι-
καιούχου τους, σύµφωνα µε τα έγγραφα πιστοποίησης της
ταυτότητας και τον Αριθµό Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.) στην
Ελλάδα ή στη χώρα φορολογικής κατοικίας, εφόσον µε τη χώρα
αυτή υφίσταται σύµβαση ανταλλαγής πληροφοριών. Στην περί-
πτωση που ο δικαιούχος έχει τη φορολογική του κατοικία σε
χώρα µε την οποία δεν έχει συναφθεί σύµβαση ανταλλαγής πλη-
ροφοριών, τότε απαιτείται η απόκτηση Α.Φ.Μ. στην Ελλάδα. Για
κάθε είδους καταβολή συντάξεων, µισθοδοσίας, επιδοτήσεων,
επιδοµάτων προνοιακού ή µη χαρακτήρα, µερισµάτων, επι-
στροφή φόρων κ.ο.κ., που πραγµατοποιείται από το Δηµόσιο, την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, τους οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης ή τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης ή πρόνοιας
µε πίστωση λογαριασµού πληρωµών (ΙΒΑΝ) του δικαιούχου,
απαιτείται να διενεργείται από τους ανωτέρω φορείς η προηγού-
µενη ταυτοποίησή του µε τον Α.Φ.Μ. του δικαιούχου ή συνδι-
καιούχου του λογαριασµού. Η ταυτοποίηση του προηγούµενου
εδαφίου µπορεί να διενεργείται αυτοµατοποιηµένα µέσω του

Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληρο-
φοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης. Οι πάροχοι υπηρε-
σιών πληρωµών που τηρούν λογαριασµούς πληρωµών διαθέτουν
στο Κέντρο Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης κατάλληλη διαδι-
κτυακή υπηρεσία για την αυτοµατοποιηµένη ταυτοποίηση του
λογαριασµού πληρωµών (ΙΒΑΝ) του δικαιούχου µε τον Α.Φ.Μ.
του δικαιούχου ή συνδικαιούχου του λογαριασµού. Με απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζεται κάθε ειδι-
κότερο ζήτηµα, καθώς και τεχνικά θέµατα που αφορούν στη δια-
δικασία ταυτοποίησης του λογαριασµού πληρωµών (ΙΒΑΝ) µε
τον Α.Φ.Μ. του δικαιούχου ή συνδικαιούχου του λογαριασµού.
Οι πάροχοι υπηρεσιών πληρωµών που τηρούν λογαριασµούς
πληρωµών υποχρεούνται να διασταυρώνουν τα στοιχεία των δι-
καιούχων σύµφωνα µε τους ειδικούς καταλόγους που αποστέλ-
λονται από τους φορείς καταβολής και να επιβεβαιώνουν την
τυχόν ανεπιτυχή ολοκλήρωση της σχετικής συναλλαγής. Με από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορεί να ρυθµίζεται κάθε τε-
χνικό θέµα που αφορά στην υποχρέωση του προηγούµενου
εδαφίου.» 

Άρθρο 19
Αποδεικτικό ενηµερότητας και βεβαίωση οφειλής

Από την 31η.10.2020 όλοι οι φορείς του δηµόσιου και του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα υποχρεούνται να λαµβάνουν το απο-
δεικτικό ενηµερότητας των παρ. 1 και 4 του άρθρου 12 του ν.
4174/2013 (Α’ 170) µέσω της διαλειτουργικότητας των πληροφο-
ριακών τους συστηµάτων µε το Κέντρο Διαλειτουργικότητας της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Δι-
οίκησης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο δεύτερο εδάφιο της παρ.
5 του άρθρου 47 του ν. 4623/2019 (Α’ 134). Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. µπορεί να παραταθεί το χρονικό διά-
στηµα του προηγούµενου εδαφίου και να ρυθµιστούν οι λεπτο-
µέρειες εφαρµογής του παρόντος. Με όµοια απόφαση µπορεί
να επεκταθεί η υποχρέωση του πρώτου εδαφίου του παρόντος
και για τη βεβαίωση οφειλής της παρ. 6 του άρθρου 12 του
ν. 4174/2013. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ 
ΚΑΙ ΤΩΝ ΕΠΟΠΤΕΥΟΜΕΝΩΝ ΦΟΡΕΩΝ ΤΟΥ

Άρθρο 20
Προσωπικό και στελέχωση της Υπηρεσίας 

Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης

1. Η στελέχωση της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης γίνεται µέσω µετακινήσεων ή τοποθετήσεων πάσης φύ-
σεως προσωπικού του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
καθώς και µέσω αποσπάσεων προσωπικού που υπηρετεί σε φο-
ρείς του δηµοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Για τις
αποσπάσεις προσωπικού εφαρµόζονται οι παρ. 1, 2, 3 και 5 του
άρθρου 55 του ν. 4623/2019 (Α’ 134), οι οποίες µπορούν να ανα-
νεωθούν για µια ακόµα τριετία µε απόφαση του αρµόδιου οργά-
νου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

2. Ο προϊστάµενος  της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης πρέπει να διαθέτει τα ακόλουθα τυπικά και ουσια-
στικά προσόντα: (α) πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο σχολών
της αλλοδαπής του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής ή οποιουδήποτε
κλάδου, που πληροί τις αντίστοιχες προϋποθέσεις διορισµού για
τον κλάδο ΠΕ Πληροφορικής, όπως αυτές προσδιορίζονται από
τις κείµενες διατάξεις, (β) µεταπτυχιακό ή διδακτορικό τίτλο, συ-
ναφή µε την ειδικότητα ή συναφή µε τις αρµοδιότητες (ως γνω-
στικά αντικείµενα) της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης, (γ) άριστη γνώση της αγγλικής γλώσσας, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 28 και 29 του       π.δ. 50/2001 (Α’ 39), (δ) επαγ-
γελµατική εµπειρία συναφή µε τις αρµοδιότητες της Υπηρεσίας
Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης. 
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3. Τα καθήκοντα του προϊσταµένου της Υπηρεσίας Συντονισµού
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης είναι τα ακόλουθα: (α) η ευθυγράµµιση των στρατηγικών σκο-
πών της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης µε την
αποστολή του Υπουργείου, (β) ο συντονισµός των προϊσταµένων
των Γραφείων που υπάγονται στην Υπηρεσία για την επίτευξη των
επιχειρησιακών τους στόχων, (γ) η παροχή εµπεριστατωµένων ει-
σηγήσεων στον Γενικό Γραµµατέα Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Απλούστευσης Διαδικασιών, µετά από ανάλυση δεδοµένων και
αξιολόγηση κινδύνων, καθώς και η διαµόρφωση εναλλακτικών επι-
λογών, βάσει της ανάλυσης του εσωτερικού και εξωτερικού περι-
βάλλοντος λειτουργίας του φορέα, (δ) η διασφάλιση συνθηκών
οριζόντιας συνεργασίας µεταξύ των οργανικών µονάδων του
φορέα και των λοιπών φορέων της Δηµόσιας Διοίκησης, (ε) η ανά-
ληψη πρωτοβουλιών για τη διαχείριση κρίσεων, (στ) η διαχείριση
και αξιοποίηση του προσωπικού, ώστε να επιτυγχάνονται οι θεσπι-
σµένοι στόχοι, (ζ) η έγκριση των Περιγραµµάτων Θέσεων Εργα-
σίας (εφεξής ΠΘΕ) των υποκείµενων οργανικών µονάδων, (η) η
εισήγηση της ετήσιας στοχοθεσίας και η παρακολούθησή της,
βάσει των θεσπισµένων δεικτών απόδοσης, καθώς και η συνεχής
βελτίωση του τρόπου λειτουργίας των οργανικών µονάδων µε την
υποβολή προτάσεων οργανωτικού και επιχειρησιακού ανασχεδια-
σµού, (θ) η αξιολόγηση του προσωπικού σύµφωνα µε το ισχύον
νοµικό πλαίσιο και (ι) η εκπροσώπηση της Υπηρεσίας Συντονισµού
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, όπου απαιτείται. 

4. Ο προϊστάµενος του Γραφείου Επιχειρησιακής Λειτουργίας
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης πρέπει να διαθέτει τα ακόλουθα τυπικά
και ουσιαστικά προσόντα: (α) πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο
σχολών της αλλοδαπής του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής ή οποιου-
δήποτε κλάδου που πληροί τις αντίστοιχες προϋποθέσεις διορι-
σµού για τον κλάδο ΠΕ Πληροφορικής, όπως αυτές
προσδιορίζονται από τις κείµενες διατάξεις, (β) µεταπτυχιακό ή
διδακτορικό τίτλο, συναφή µε την ειδικότητα ή τις αρµοδιότητες
της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης ή επαγγελ-
µατική εµπειρία συναφή µε τις αρµοδιότητες της Υπηρεσίας Συν-
τονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, (γ) άριστη γνώση της αγγλικής
γλώσσας, σύµφωνα µε τα άρθρα 28 και 29 του π.δ. 50/2001. 

5. Ο προϊστάµενος του Γραφείου Σχεδιασµού και Ανάπτυξης
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης πρέπει να διαθέτει τα ακόλουθα τυπικά
και ουσιαστικά προσόντα: (α) πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο
σχολών της αλλοδαπής του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής ή οποιου-
δήποτε κλάδου που πληροί τις αντίστοιχες προϋποθέσεις διορι-
σµού για τον κλάδο ΠΕ Πληροφορικής, όπως αυτές
προσδιορίζονται από τις κείµενες διατάξεις, (β) µεταπτυχιακό ή
διδακτορικό τίτλο, συναφή µε την ειδικότητα ή τις αρµοδιότητες
της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης ή επαγγελ-
µατική εµπειρία συναφή µε τις αρµοδιότητες της Υπηρεσίας Συν-
τονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, (γ) άριστη γνώση της αγγλικής
γλώσσας, σύµφωνα µε τα άρθρα 28 και 29 του π.δ. 50/2001. 

6. Τα καθήκοντα των προϊσταµένων των Γραφείων της Υπηρε-
σίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης είναι τα ακόλουθα: (α)
η λειτουργική διασύνδεση των ασκούµενων αρµοδιοτήτων µε τους
επιχειρησιακούς στόχους της Υπηρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης, (β) η συγκέντρωση, επεξεργασία, σύνθεση και πα-
ρουσίαση των απαραίτητων δεδοµένων για την υποστήριξη της
διαδικασίας λήψης αποφάσεων, (γ) η παροχή των αναγκαίων κα-
τευθύνσεων στους υπαλλήλους για την υλοποίηση των δράσεων
του Γραφείου, (δ) η ορθολογική κατανοµή της εργασίας στους
υπαλλήλους του Γραφείου, (ε) η διασφάλιση συνθηκών συνεργα-
σίας µε άλλες υπηρεσίες του Υπουργείου και λοιπών φορέων της
Δηµόσιας Διοίκησης, (στ) η ανίχνευση επιµορφωτικών αναγκών
του προσωπικού και η διαµόρφωση ευκαιριών εκπαίδευσης για το
σύνολο αυτού, (ζ) η εισήγηση στον προϊστάµενο της Υπηρεσίας
Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, τροποποίησης και κατάρ-
γησης θέσεων εργασίας και των σχετικών Π.Θ.Ε. του Γραφείου,
(η) η εφαρµογή και παρακολούθηση της θεσπισµένης στοχοθε-
σίας σε ατοµικό επίπεδο και η ανάληψη πρωτοβουλιών για τη βελ-
τίωση της αποδοτικότητας των υπαλλήλων, (θ) η αξιολόγηση του
προσωπικού σύµφωνα µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο και (ι) η ανά-
ληψη πρωτοβουλιών για τη βελτίωση της λειτουργίας του Τµήµα-
τος και την τήρηση των προβλεπόµενων προθεσµιών.  

7. Μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών πλήρωσης των θέ-
σεων ευθύνης, σύµφωνα µε τον Υπαλληλικό Κώδικα, επιτρέπεται,
µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης,  η τοποθέ-
τηση σε θέσεις προϊσταµένων των οργανικών µονάδων της Υπη-
ρεσίας Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης, υπαλλήλων οι
οποίοι υπηρετούν ή αποσπώνται στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης και πληρούν τις προϋποθέσεις που θέτει το άρθρο 84
του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλ-
λήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,          Α’ 26), ανεξαρ-
τήτως της σχέσης εργασίας που τους συνδέει µε τον δηµόσιο
τοµέα και εφόσον κατέχουν τα απαιτούµενα τυπικά προσόντα
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος. 

8. Για την τοποθέτηση των υπαλλήλων σε θέσεις ευθύνης, σύµ-
φωνα µε την παρ. 7, συνεκτιµώνται τα ουσιαστικά προσόντα, η ποι-
ότητα της υπηρεσιακής δραστηριότητάς τους, η γνώση του
αντικειµένου του φορέα και οι εν γένει διοικητικές τους ικανότη-
τες.  

Άρθρο 21
Σύσταση θέσεων στο Υπουργείο Ψηφιακής 

Διακυβέρνησης και στους εποπτευόµενους φορείς του  

1. Στο άρθρο 55 του ν. 4623/2019 (Α’ 134) µετά την παρ. 8 προ-
στίθεται παρ. 8Α ως εξής:  

«8Α. Στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, πέραν των ορι-
ζόµενων στα άρθρα 49 έως 51 του π.δ. 40/2020 (Α’ 85), συστήνον-
ται:  

α. Στη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
επιπλέον είκοσι έξι (26) οργανικές θέσεις ως εξής:  αα) Θέσεις µό-
νιµου προσωπικού κατά Κατηγορία/Κλάδο: τέσσερις (4) θέσεις ΠΕ
Διοικητικού Οικονοµικού, επτά (7) θέσεις ΠΕ Πληροφορικής, δύο
(2) θέσεις ΤΕ Πληροφορικής, µία (1) θέση ΠΕ Συντηρητών Αρχαι-
οτήτων και Έργων Τέχνης, έξι (6) θέσεις ΔΕ Φύλαξης- Πληροφό-
ρησης, µία (1) ΠΕ θέση Μουσειολόγων και µία (1) θέση ΤΕ
Γραφικών Τεχνών και Καλλιτεχνικών Σπουδών. αβ) Θέσεις προσω-
πικού µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου
(ΙΔΑΧ) κατά εκπαιδευτική Βαθµίδα/Ειδικότητα: δύο (2) θέσεις ΠΕ
Πληροφορικής, µία (1) θέση ΤΕ Πληροφορικής και µία (1) θέση
ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού. 

β. Στην Υπηρεσία Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης δέκα
εννέα (19) θέσεις ως εξής:  βα) Θέσεις µόνιµου προσωπικού κατά
Κατηγορία/Κλάδο: οκτώ (8) θέσεις ΠΕ Πληροφορικής, τρεις (3)
θέσεις ΠΕ Διοικητικής Οργάνωσης ή ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού,
τρεις (3) θέσεις ΤΕ Διοικητικού Λογιστικού, δύο (2) θέσεις ΤΕ Πλη-
ροφορικής και δύο (2) θέσεις ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων. ββ) Θέ-
σεις προσωπικού µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου
Χρόνου (ΙΔΑΧ) κατά εκπαιδευτική Βαθµίδα/Ειδικότητα: µια (1)
θέση Ειδικού Εµπειρογνώµονα Πληροφορικής.»

2. Στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης συστήνονται δεκα-
πέντε (15) θέσεις εµπειρογνωµόνων πληροφορικής µε τριετή θη-
τεία και βαθµό 2ο της κατηγορίας ειδικών θέσεων, πλέον των
θέσεων που ορίζονται στο       π.δ. 40/2020 (Α’ 85). Η πρόσληψη
των εν λόγω εµπειρογνωµόνων γίνεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο άρθρο 19 του ν. 2190/1994 (Α’ 28). Ως ελάχιστα προσόντα διο-
ρισµού στις ως άνω θέσεις ορίζονται τα εξής: (α) πτυχίο ανώτατου
εκπαιδευτικού ιδρύµατος ηµεδαπής ή ισότιµο αλλοδαπής, (β) ανα-
γνωρισµένο διδακτορικό δίπλωµα ή µεταπτυχιακός τίτλος σπου-
δών διαρκείας τουλάχιστον ενός (1) ακαδηµαϊκού έτους και (γ)
εργασιακή εµπειρία τουλάχιστον ενός (1) έτους µε ενασχόληση
µε θέµατα τεχνολογιών, πληροφορικής και επικοινωνιών. Με από-
φαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης εκδίδεται πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την κάλυψη των εν λόγω
θέσεων, στην οποία ορίζονται: (α) τυχόν ειδικότερα προσόντα, (β)
οι προθεσµίες υποβολής αιτήσεων και (γ) κάθε άλλο σχετικό θέµα.
Η πρόσκληση αναρτάται στη Διαύγεια και στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Με απόφαση του αρµό-
διου οργάνου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης οι θη-
τείες των εµπειρογνωµόνων δύνανται να ανανεώνονται.  

3. Στο Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινω-
νίας (ΕΚΟΜΕ) συστήνεται µία (1) θέση µετακλητού συνεργάτη µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, σύµφωνα
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µε την παρ. 3 του άρθρου 40 του ν. 4622/2019 (Α’ 133). Ο εν λόγω
συνεργάτης προσλαµβάνεται µε απόφαση του Προέδρου και Δι-
ευθύνοντος Συµβούλου του ΕΚΟΜΕ και αποχωρεί αυτοδίκαια
χωρίς άλλη διαδικασία και ταυτόχρονα µε την αποχώρηση για
οποιονδήποτε λόγο του προσώπου που τον προσέλαβε, χωρίς να
γεννάται δικαίωµα αποζηµίωσης ή οποιοδήποτε άλλο δικαίωµα ή
αξίωση. 

4. Στο άρθρο 58 του ν. 4623/2019 (Α’ 134) µετά την παρ. 9 προ-
στίθεται παρ. 9Α ως εξής:

«9Α. Στην έννοια του αποσπώµενου υπαλλήλου της παρ. 9 πε-
ριλαµβάνονται και οι δικηγόροι µε έµµισθη εντολή που υπηρετούν
στους φορείς του δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
κατά την έννοια του άρθρου 3 του ν. 3979/2011 (Α’ 138).»

Άρθρο 22
Οργανωτικές ρυθµίσεις του Υπουργείου 

Ψηφιακής Διακυβέρνησης

1. Στο π.δ. 40/2020 (Α’ 85) επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις:

α. Η περ. (ιδ) της παρ. 5 του άρθρου 10 καταργείται. 
β. Η περ. (η) της παρ. 3 του άρθρου 11 αντικαθίσταται ως εξής:

«(η) τον έλεγχο απόδοσης προς τακτοποίηση των ενταλµάτων και
την τακτοποίηση των χρηµατικών ενταλµάτων προπληρωµής,».

γ. Στην παρ. 3 του άρθρου 11 προστίθεται περ. (κα) ως εξής:
«(κα) τον έλεγχο και την εκκαθάριση των δαπανών που προβλέ-
πονται στις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις για τη µετακίνηση των
υπαλλήλων του Υπουργείου και των προσώπων µε οποιαδήποτε
ιδιότητα, µε εντολή φορέα του Δηµοσίου, για υπηρεσιακούς λό-
γους στο εσωτερικό και στο εξωτερικό συµπεριλαµβανοµένης και
της διαδικασίας που ακολουθείται σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρ-
θρου 75 του ν. 4070/2012».

δ. Η παρ. 4 του άρθρου 12 αντικαθίσταται ως εξής: 
«4. Το Τµήµα Προµηθειών και Δαπανών έχει τις εξής αρµοδιό-

τητες: (α) τη συγκέντρωση, τον έλεγχο και την επεξεργασία των
δικαιολογητικών πληρωµών δαπανών που προκύπτουν από συµ-
βάσεις και διαγωνιστικές διαδικασίες που διενεργούνται από το
αρµόδιο Τµήµα Διαγωνισµών και Συµβάσεων της Διεύθυνσης
Προµηθειών και Διοικητικής Μέριµνας και την µετέπειτα προ-
ώθησή τους στη Διεύθυνση Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουρ-
γείου, (β) τον έλεγχο και την επεξεργασία των δικαιολογητικών
πληρωµής των µισθωµάτων και των εν γένει παγίων δαπανών, τα
οποία αφορούν κτίρια όπου στεγάζονται υπηρεσίες και φορείς
αρµοδιότητας του Υπουργείου, καθώς και ελληνικών, ευρωπαϊ-
κών και διεθνών οργανισµών και φορέων µε έδρα την Ελλάδα
που επιτελούν έργο που άπτεται των αρµοδιοτήτων του Υπουρ-
γείου, καθώς και των τηλεφωνικών συνδέσεων των φορέων που
ανήκουν σε αυτό, (γ) τις προπαρασκευαστικές ενέργειες για την
έκδοση χρηµατικών ενταλµάτων προπληρωµής για την αντιµε-
τώπιση εκτάκτων δαπανών των υπηρεσιών του Υπουργείου,
καθώς και τον ορισµό υπολόγων, (δ) τον ορισµό και τον έλεγχο
των δηµοσίων υπολόγων και διαχειριστών σε συνεργασία µε τη
Διεύθυνση Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουργείου, (ε) την επο-
πτεία των υπολόγων χρηµατικών ενταλµάτων προπληρωµής, (στ)
την καταχώριση των δαπανών του Υπουργείου στο πληροφο-
ριακό του σύστηµα, (ζ) την παρακολούθηση, τον έλεγχο και την
παροχή βεβαίωσης από τις αρµόδιες υπηρεσίες των οικείων
δήµων για τις ταχυδροµικές υπηρεσίες των ΚΕΠ και (η) τον χει-
ρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»

ε. Το άρθρο 19 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 19
Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

1. Επιχειρησιακοί στόχοι της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης είναι ο επιχειρησιακός σχεδιασµός, η προώθηση, η
υποστήριξη και η παρακολούθηση της εφαρµογής της Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης και της πολιτικής της διαλειτουργικότητας
στον Δηµόσιο Τοµέα, ο επιχειρησιακός σχεδιασµός νέων έργων
για οριζόντιες και πιλοτικές εφαρµογές ηλεκτρονικής διακυβέρ-
νησης που διασφαλίζουν τη συνεχή βελτίωση της διοικητικής ικα-

νότητας της ελληνικής Δηµόσιας Διοίκησης και η υλοποίηση
τους σε συνεργασία µε τις συναρµόδιες υπηρεσίες της
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. ή µε άλλες υπηρεσίες του Δηµοσίου, η συνεχής ανα-
βάθµιση της ποιότητας εξυπηρέτησης των πολιτών και η διασφά-
λιση της εµπιστοσύνης των πολιτών κατά τις συναλλαγές τους
µε το Κράτος και την πρόσβασή τους σε ανοικτά δεδοµένα, λαµ-
βάνοντας υπόψη τις διατάξεις περί διαβάθµισης των πληροφο-
ριών καθώς και την εκτέλεση δράσεων και έργων. 

2. Η Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης συγκροτείται
από τα ακόλουθα Τµήµατα: (α) Τµήµα Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης και Διαλειτουργικότητας, (β) Τµήµα Υπηρεσιών Εµπιστο-
σύνης και (γ) Τµήµα Ανοικτής Διακυβέρνησης και Διαφάνειας. 

3. Το Τµήµα Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Διαλειτουργι-
κότητας έχει τις εξής αρµοδιότητες: (α) σε εναρµόνιση µε τη
Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού, την παρακολούθηση και ει-
σήγηση θεµάτων που αφορούν στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση
και τη στρατηγική διαλειτουργικοτήτων στον δηµόσιο τοµέα, (β)
τη συνεργασία µε τις ανεξάρτητες και ρυθµιστικές αρχές που
αφορούν στο αντικείµενό της, όπως η Αρχή Προστασίας Δεδο-
µένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων και η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων, (γ) την τήρηση στατιστικών και άλλων δεδοµένων και πλη-
ροφοριών σχετικά µε τα συστήµατα και εργαλεία Τεχνολογιών,
Πληροφορικής και Επικοινωνιών (Τ.Π.Ε.) του δηµοσίου τοµέα
που είναι σε λειτουργία, τα οποία οι αρµόδιες υπηρεσίες και φο-
ρείς οφείλουν να αποστέλλουν αµελλητί, (δ) την προώθηση συµ-
φωνιών συνεργασίας, διαλειτουργικότητας και διασύνδεσης
µητρώων, µεταξύ φορέων του δηµόσιου τοµέα σε συνεργασία
µε τη Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., (ε) τη µέριµνα για τη διασφάλιση, µέσω της
προώθησης των κατάλληλων κατευθυντήριων γραµµών, εγκυ-
κλίων και µέτρων, της βέλτιστης λειτουργίας και αξιοποίησης των
εφαρµογών, συστηµάτων και υποδοµών πληροφορικής και επι-
κοινωνιών των φορέων του δηµόσιου τοµέα, (στ) την παρακολού-
θηση των διεθνών προτύπων ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και
την προσαρµογή και ενσωµάτωσή τους στη Βίβλο Ψηφιακού Με-
τασχηµατισµού και στις εθνικές πολιτικές Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, καθώς και την προώθηση και εποπτεία της
εφαρµογής τους στον δηµόσιο τοµέα, (ζ) τη διαχείριση και διά-
χυση των περιεχοµένων του µητρώου διαλειτουργικότητας της
Δηµόσιας Διοίκησης, καθώς και των κωδικολογίων, ταξονοµιών,
µοντέλων δεδοµένων και προτύπων µεταδεδοµένων που αφο-
ρούν στη Δηµόσια Διοίκηση, (η) τη διαχείριση, παρακολούθηση
και διάχυση της πληροφορίας και της χρήσης των εργαλείων,
όπως το Joinup, που παρέχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, (θ)
τη µέριµνα για τη διασφάλιση της διαλειτουργικότητας των φο-
ρέων της Δηµόσιας Διοίκησης σε επιχειρησιακό, σηµασιολογικό
και οργανωτικό επίπεδο, σχετικά µε τις µεταξύ τους συναλλαγές
(G2G) και τη δηµιουργία ενός πλαισίου ενιαίας λειτουργίας και
συνεργασίας, προτυποποιώντας και αναλύοντας τις διαδικασίες
για την ανταλλαγή δεδοµένων µεταξύ πληροφοριακών συστηµά-
των των φορέων του δηµόσιου τοµέα, (ι) τη συµµετοχή και την
εκπροσώπηση της χώρας σε διεθνείς οργανισµούς και όργανα
ή υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων κρατών για την
εκπόνηση και εφαρµογή προγραµµάτων που προωθούν τη δια-
λειτουργικότητα σε συνεργασία µε τις υπόλοιπες οργανικές µο-
νάδες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, (ια) την
κατάρτιση του Ελληνικού Πλαισίου Παροχής Υπηρεσιών Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης και τα Πρότυπα Διαλειτουργικότητας,
στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Πλαισίου Διαλειτουργικότητας, τον
συντονισµό και την εποπτεία της υλοποίησής του και την επικαι-
ροποίηση των αρχών, προτύπων, διαδικασιών και κανόνων του,
σε συνεργασία µε τις υπόλοιπες οργανικές µονάδες του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, (ιβ) τη διαµόρφωση και αξιολό-
γηση πολιτικών για τα συστήµατα της Ελληνικής Δηµόσιας
Διοίκησης σε ό,τι αφορά τη διαλειτουργικότητα, (ιγ) τη διενέρ-
γεια ερευνών γνώµης και την παρουσίαση των αποτελεσµάτων
σε θέµατα διαλειτουργικότητας στους φορείς της δηµόσιας δι-
οίκησης µε τη χρήση ανοιχτών διαδικτυακών εργαλείων δηµιουρ-
γίας, δηµοσίευσης και διαχείρισης ερωτηµατολογίων ή φορµών
διαδραστικής επικοινωνίας, (ιδ) την εισήγηση της ανάπτυξης ορι-
ζόντιων εφαρµογών και συστηµάτων πληροφορικής και επικοι-
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νωνιών στους φορείς της Δηµόσιας Διοίκησης, (ιε) τον εθνικό
συντονισµό σχετικά µε ζητήµατα που σχετίζονται µε τον Κανονι-
σµό 2018/1724 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 2ας Οκτωβρίου 2018 αναφορικά µε τη δηµιουργία της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης στα θέµατα Τεχνολογιών Πληροφορι-
κής και Επικοινωνιών (Τ.Π.Ε.) και εν γένει την παρακολούθηση
και τον συντονισµό των δηµόσιων φορέων για τα θέµατα που
άπτονται των διαδικτυακών υπηρεσιών σύµφωνα µε τις προδια-
γραφές του Κανονισµού και της ενωσιακής νοµοθεσίας εν γένει,
(ιστ) την επιχειρησιακή διαχείριση των συστηµάτων που υποστη-
ρίζουν την Οδηγία 2006/123/ΕΚ, όπως ενσωµατώθηκε µε τον
ν. 3844/2010 (Α’ 63), για τη λειτουργία των Ενιαίων Κέντρων Εξυ-
πηρέτησης (ΕΚΕ), (ιζ) την εκτέλεση οριζόντιων πράξεων (έργων
και υποέργων), ως δικαιούχου, στον τοµέα της διοικητικής µε-
ταρρύθµισης και στον τοµέα των Τ.Π.Ε. για την ανάπτυξη και
υποστήριξη των αντίστοιχων πολιτικών, οι οποίες σχεδιάζονται
ενιαία και σε συνάφεια µε τα έργα και τα προγράµµατα διοικητι-
κής µεταρρύθµισης, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες
της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., (ιη) τον επιχειρησιακό σχεδιασµό δράσεων για
την εφαρµογή της αρχής «Μόνο µία φορά» σε συνεργασία µε τις
υπόλοιπες οργανικές µονάδες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης και (ιθ) τον σχεδιασµό δράσεων για τη Δηµόσια Διοί-
κηση δια µέσου του Connecting Europe Facility (CEF) σε
συνεργασία µε τις υπόλοιπες οργανικές µονάδες του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

4. Το Τµήµα Υπηρεσιών Εµπιστοσύνης έχει τις εξής αρµοδιό-
τητες: (α) τη λειτουργία ως το µοναδικό σηµείο επαφής της
Χώρας για τον συντονισµό και την παρακολούθηση της εφαρµο-
γής του Κανονισµού eIDAS (910/2014) του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014 ( L 257/73),
(β) την επιχειρησιακή αξιοποίηση του κόµβου eIDAS, καθώς και
την προσαρµογή, την ενσωµάτωση, προώθηση και παρακολού-
θηση της εφαρµογής του Κανονισµού στον δηµόσιο τοµέα, σε
συνεργασία µε τις αντίστοιχες υπηρεσίες της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., (γ)
τον καθορισµό του νοµικού και κανονιστικού πλαισίου σχετικά µε
τις υπηρεσίες εµπιστοσύνης κατά τον Κανονισµό eIDAS
(910/2014) του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 23ης Ιουλίου 2014 (L 257/73), τη θεσµική κατοχύρωση και
επαλήθευση των εγκεκριµένων ηλεκτρονικών υπογραφών, όπου
απαιτείται, την παροχή, έγκριση, διαχείριση και ανάκληση των
εγκεκριµένων πιστοποιητικών ηλεκτρονικής υπογραφής, την πα-
ροχή οδηγιών και τη µέριµνα για την αντιµετώπιση και επίλυση
πάσης φύσεως ζητηµάτων που προκύπτουν και αφορούν λει-
τουργικά θέµατα σχετικά µε τις διαδικασίες έγκρισης και έκδο-
σης εγκεκριµένων πιστοποιητικών ηλεκτρονικής υπογραφής, (δ)
τον επιχειρησιακό σχεδιασµό για την προώθηση της ηλεκτρονι-
κής διακίνησης εγγράφων, (ε) τη µέριµνα για τη λειτουργία και
επιχειρησιακή αξιοποίηση κόµβων για ηλεκτρονικές υπηρεσίες
συστηµένης παράδοσης, (στ) τη µέριµνα για την προώθηση των
τεχνολογικών προδιαγραφών για την ψηφιοποίηση αρχείων Δη-
µόσιας Διοίκησης, (ζ) τον καθορισµό του κανονιστικού πλαισίου
για την εγγραφή, ταυτοποίηση και ηλεκτρονική αναγνώριση πο-
λιτών και επιχειρήσεων σε ηλεκτρονικές υπηρεσίες του δηµόσιου
τοµέα και του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα, καθώς και την επιχει-
ρησιακή διαχείριση οριζόντιων συστηµάτων ταυτοποίησης και
ηλεκτρονικής αναγνώρισης πολιτών και επιχειρήσεων, (η) την
επιχειρησιακή διαχείριση της Υποδοµής Δηµόσιου Κλειδιού του
Δηµόσιου Τοµέα και της Αρχής Πιστοποίησης του Ελληνικού Δη-
µοσίου (ΑΠΕΔ) και (θ) την άσκηση των αρµοδιοτήτων της Υπο-
κείµενης Αρχής Πιστοποίησης στην Υποδοµή Δηµόσιου Κλειδιού
της ΑΠΕΔ για το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

5. Το Τµήµα Ανοικτής Διακυβέρνησης και Διαφάνειας έχει τις
εξής αρµοδιότητες: (α) τον σχεδιασµό, την εφαρµογή και την πα-
ρακολούθηση της συνεχούς βελτίωσης πολιτικών για θέµατα
ανοικτής διακυβέρνησης και ανοικτών δεδοµένων και την προ-
ώθηση των απαραίτητων κανονιστικών ρυθµίσεων και δράσεων
για την υλοποίησή τους, (β) τη συµµετοχή και εκπροσώπηση της
Χώρας σε διεθνείς οργανισµούς και όργανα ή υπηρεσίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων κρατών και διεθνών οργανισµών για
την καταγραφή και αξιοποίηση καλών πρακτικών σε εθνικό, ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο στα σχετικά θέµατα, και τη δηµι-

ουργία διεθνούς οικοσυστήµατος συνεργασίας για την εκπόνηση
και εφαρµογή προγραµµάτων που προωθούν την ανοικτή διακυ-
βέρνηση και τη δηµιουργία θέσεων εργασίας για νέες υπηρεσίες
προστιθέµενης αξίας, (γ) την παρακολούθηση και διαρκή βελ-
τίωση της εφαρµογής των προτύπων για την ανοικτή διακυβέρ-
νηση και τα ανοικτά δεδοµένα, από τους φορείς του δηµόσιου
και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, (δ) τον σχεδιασµό, την επι-
χειρησιακή διαχείριση και την υποβολή και προώθηση της εφαρ-
µογής προτάσεων για τη βελτιστοποίηση οριζόντιων εφαρµογών
ανοικτής διακυβέρνησης, ιδίως του Μητρώου Επιχορηγούµενων
Φορέων, του προγράµµατος «Διαύγεια», καθώς και της Εθνικής
Πύλης Ανοικτών Δεδοµένων, (ε) την αντιµετώπιση θεµάτων που
αφορούν οργανωτικά, νοµικά και επιχειρησιακά θέµατα της ανοι-
κτής διακυβέρνησης, των ανοικτών δεδοµένων και των ανωτέρω
οριζόντιων εφαρµογών ανοικτής διακυβέρνησης, (στ) την αξιο-
λόγηση προτάσεων πολιτών, φορέων της κοινωνίας των πολιτών,
ερευνητικών ιδρυµάτων, καθώς και φορέων του δηµόσιου και
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα για τη δηµιουργία νέων υπηρε-
σιών προστιθέµενης αξίας, (ζ) τη συµµετοχή της Ελλάδας στην
Πρωτοβουλία για την Ανοιχτή Διακυβέρνηση (Open Government
Partnership Initiative), (η) τη συνεργασία µε τη Μονάδα Τεκµη-
ρίωσης και Καινοτοµιών του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκη-
σης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.) σε θέµατα ανοιχτής
διακυβέρνησης και την εισήγηση προς το Ε.Κ.Δ.Δ.Α., της οργά-
νωσης ιδίως εκπαιδευτικών προγραµµάτων, ηµερίδων, συνε-
δρίων και µαραθωνίων ανάπτυξης εφαρµογών (hackathons) για
την προώθηση της επαναχρησιµοποίησης των ανοιχτών δηµό-
σιων δεδοµένων και (θ) την παρακολούθηση του Κανονισµού
2018/1807 που αφορά στην Ελεύθερη Ροή Δεδοµένων.» 

στ. Η περ. ε’ της παρ. 3 του άρθρου 20 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«(ε) την προέγκριση τεχνικών δελτίων έργων ανεξαρτήτως
πηγής χρηµατοδότησης.» 

ζ. Η περ. θ’ της παρ. 4 του άρθρου 22 αντικαθίσταται ως εξής:  
«(θ) τον συντονισµό και την παρακολούθηση των αρµόδιων φο-

ρέων του δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα για την
απλούστευση των διαδικασιών που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρ-
µογής της Οδηγίας 2006/123/Ε.Κ., όπως ενσωµατώθηκε µε τον
ν. 3844/2010 (Α’ 63), σχετικά µε τις υπηρεσίες στην εσωτερική
αγορά και την έκδοση εγκυκλίων οδηγιών, καθώς και τον έλεγχο
της συµµόρφωσής τους µε την ενωσιακή νοµοθεσία.» 

2. Δαπάνες για τις οποίες οι σχετικές αποφάσεις ανάκλησης
πιστώσεων του προϋπολογισµού του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης (πρώην Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης) οικονοµικών ετών 2018 και 2019 δεν
κατέστη δυνατόν να εκδοθούν µέχρι 31.12.2019, µπορούν να κα-
ταβληθούν σε βάρος των πιστώσεων του τρέχοντος ή και του
επόµενου οικονοµικού έτους κατά την προβλεπόµενη διαδικασία
του π.δ. 80/2016 (Α’145), ιδίως του άρθρου 4, επιφυλασσόµενων
των σχετικών περί παραγραφής διατάξεων, τηρουµένων των λοι-
πών προϋποθέσεων νοµιµότητας και κανονικότητας των δαπα-
νών αυτών.

3. Η παρ.  4 του άρθρου 1 του π.δ. 81/2019 (Α’ 119) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«4. Έως ότου συγκροτηθούν ενιαία υπηρεσιακά και πειθαρχικά
συµβούλια του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, τα υπη-
ρεσιακά και πειθαρχικά συµβούλια του πρώην Υπουργείου Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, που
αφορούν προσωπικό υπαγόµενο εφεξής στο Υπουργείο Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, θεωρούνται ως συµβούλια αυτού. Στα συµ-
βούλια αυτά υπάγεται και το προσωπικό των υπηρεσιών που
µεταφέρθηκαν στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης από τη
σύστασή του. Μέχρι τη συγκρότηση των ανωτέρω ενιαίων συµ-
βουλίων και όταν το υπηρεσιακό συµβούλιο κρίνει θέµατα που
αφορούν το προσωπικό των µεταφεροµένων υπηρεσιών, εκδίδε-
ται τροποποιητική απόφαση ορισµού των µελών του υπηρεσια-
κού συµβουλίου, ώστε το ένα από τα δύο τακτικά του µέλη να
είναι υπάλληλος των υπηρεσιών αυτών και να πληροί τις προϋπο-
θέσεις της παρ. 6 του άρθρου 159 του ν. 3528/2007 (Α’26).»

4. Το άρθρο 22 του ν. 4623/2019 (Α’ 134), αντικαθίσταται ως
εξής:

16452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Άρθρο 22
Αυτοτελές Τµήµα Επικοινωνίας 
και Οπτικοακουστικών Έργων

Στο Τµήµα αυτό δύνανται να προσλαµβάνονται δύο (2) µετα-
κλητοί συνεργάτες, επικοινωνιολόγοι ή δηµοσιογράφοι ή νοµικοί.
Για την πρόσληψη δηµοσιογράφου, ισχύουν οι διατάξεις της
παρ. 3 του άρθρου 40 του           ν. 4622/2019 (Α’ 133).»

Άρθρο 23
Ρύθµιση θεµάτων για τη διαδικασία σύνδεσης 

ανηλίκου του Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων 
και υποψήφιων αναδόχων γονέων  του Εθνικού 

Μητρώου υποψήφιων Αναδόχων Γονέων

Στο άρθρο 9 του ν. 4538/2018 (Α’ 85) προστίθεται παρ. 3 και
το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Απαιτούµενα δικαιολογητικά και διαδικασία εγγραφής στα Ει-

δικά Μητρώα Υποψήφιων Αναδόχων Γονέων 
και στο Εθνικό Μητρώο Υποψήφιων Αναδόχων Γονέων

1. Όσοι επιθυµούν να γίνουν ανάδοχοι γονείς, υποβάλλουν
στον αρµόδιο σύµφωνα µε το άρθρο 13 φορέα τα εξής δικαιο-
λογητικά:

α. αίτηση, στην οποία αναγράφεται το ονοµατεπώνυµο, ο
αριθµός ΑΜΚΑ, η διεύθυνση κατοικίας, καθώς και η ηλικία τους
και στην οποία αναφέρεται τεκµηριωµένα ο λόγος που τους ωθεί
να γίνουν ανάδοχοι γονείς,

β. πιστοποιητικό οικογενειακής κατάστασης,
γ. πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου εισοδήµατος των

τριών (3) τελευταίων φορολογικών ετών. Αν δεν έχει ακόµη εκ-
δοθεί πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου εισοδήµατος του
τελευταίου φορολογικού έτους, αρκεί υπεύθυνη δήλωση του αι-
τούντος ότι έχει υποβάλει τη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος
του τελευταίου φορολογικού έτους και ότι αναλαµβάνει την υπο-
χρέωση να προσκοµίσει την εν λόγω πράξη όταν αυτή εκδοθεί,

δ. πιστοποιητικό δηµόσιου νοσηλευτικού ιδρύµατος, από το
οποίο προκύπτει ότι ο αιτών και τα συνοικούντα µε αυτόν πρό-
σωπα δεν πάσχουν από χρόνια µεταδοτικά νοσήµατα,

ε. πιστοποιητικό περί µη θέσης σε δικαστική συµπαράσταση ή
κίνησης σχετικής διαδικασίας από το πρωτοδικείο του τόπου µό-
νιµης κατοικίας των αιτούντων και όσων συνοικούν µε αυτούς,

στ. αντίγραφο ποινικού µητρώου δικαστικής χρήσης των ιδίων
και των συνοικούντων µε αυτούς ενήλικων µελών, από το οποίο
προκύπτει ότι δεν έχουν καταδικαστεί τελεσίδικα για αδικήµατα
που επισύρουν, σύµφωνα µε το άρθρο 1537 ΑΚ, έκπτωση από τη
γονική µέριµνα ή για τα αδικήµατα της πορνογραφίας ανηλίκων,
µαστροπείας, σωµατεµπορίας, ασέλγειας µε ανήλικο έναντι αµοι-
βής, αποπλάνησης παιδιών, καθώς και για όσα προβλέπονται
από τη νοµοθεσία για τα ναρκωτικά ή την εµπορία οργάνων,

ζ. πιστοποιητικό ότι δεν έχει ασκηθεί ποινική δίωξη για όσα αδι-
κήµατα προβλέπονται στην περ. στ’, καθώς και πιστοποιητικό
που εκδίδεται από την εισαγγελία του τόπου µόνιµης κατοικίας
τους, ότι δεν είναι φυγόδικοι ή φυγόποινοι για τα ίδια αδικήµατα.

Τα πιστοποιητικά των περιπτώσεων β’, δ’ και ε’ εκδίδονται
εντός του προηγούµενου τριµήνου από την υποβολή τους. Τα πι-
στοποιητικά των περιπτώσεων στ’ και ζ’ αναζητούνται αυτεπάγ-
γελτα σε ετήσια βάση από τον αρµόδιο φορέα εποπτείας για όσο
χρονικό διάστηµα είναι εγγεγραµµένος ο υποψήφιος ή ο ανάδο-
χος στα µητρώα των άρθρων 6 και 7.»

2. Μετά από την υποβολή της αίτησης και την προσκόµιση των
ανωτέρω δικαιολογητικών από τους υποψηφίους, ο αρµόδιος
φορέας υποχρεούται να διεξαγάγει κοινωνική έρευνα για να δια-
πιστωθεί η καταλληλότητα των υποψήφιων αναδόχων γονέων για
την εγγραφή τους στο Μητρώο της παρ. 2 του άρθρου 6. Η
έρευνα διεξάγεται και περατώνεται µέσα σε τρεις (3) µήνες από
την υποβολή όλων των παραπάνω δικαιολογητικών. Μετά την
ολοκλήρωση της έρευνας ο φορέας συντάσσει έκθεση καταλλη-
λότητας, εγγράφει τους ενδιαφεροµένους στο ειδικό µητρώο

που τηρεί, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 6 και διεξάγει το
πρόγραµµα εκπαίδευσης του άρθρου 14.

Μετά και την επιτυχή ολοκλήρωση του προγράµµατος εκπαί-
δευσης ο φορέας εγγράφει τους ενδιαφεροµένους στο Εθνικό
Μητρώο Υποψήφιων Αναδόχων Γονέων της παρ. 1 του άρθρου
6.

Σε περίπτωση άπρακτης παρέλευσης τριετίας και µη τοποθέ-
τησης ανηλίκου σε υποψήφιο ανάδοχο, αυτός διαγράφεται από
το Εθνικό Μητρώο του άρθρου 6. Για την επανεγγραφή του ακο-
λουθείται η διαδικασία του παρόντος.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται η διαδι-
κασία, οι αρµόδιοι φορείς, η χρονική διάρκεια, κάθε σχετικό θέµα
που αφορά στη σύνδεση των ανηλίκων που είναι εγγεγραµµένοι
στο Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων µε τους υποψήφιους αναδόχους
γονείς που είναι εγγεγραµµένοι στο Εθνικό Μητρώο Υποψήφιων
Αναδόχων Γονέων, καθώς και ειδικότερα θέµατα σχετικά µε την
εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 24
Ρύθµιση θεµάτων για τη διαδικασία σύνδεσης 

ανηλίκου του Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων 
και υποψήφιων θετών γονέων του Εθνικού Μητρώου 

υποψήφιων Θετών Γονέων

Στο άρθρο 7 του ν. 2447/1996 (Α’ 278) προστίθεται παρ. 5 και
το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7

1. Η κοινωνική έρευνα που προβλέπεται από το άρθρο 1557
του Αστικού Κώδικα και από το άρθρο 4 του παρόντος, θα πρέπει
να αφορά κάθε θέµα που µπορεί να έχει σηµασία για την υιοθε-
σία και ιδίως, την προσωπικότητα και την υγεία των ενδιαφερο-
µένων, τα κίνητρα και την περιουσιακή κατάσταση του
υποψηφίου θετού γονέα, την αµοιβαία ικανότητα προσαρµογής
αυτού που υιοθετεί και εκείνου που υιοθετείται, καθώς και κάθε
άλλο στοιχείο από το οποίο µπορεί να διαγνωθεί αν η υιοθεσία
θα αποβεί προς το συµφέρον του ανηλίκου.

2. Προϋπόθεση για την παράδοση του παιδιού στους   υποψή-
φιους θετούς γονείς είναι η εγγραφή τους στο Εθνικό Μητρώο
Υποψήφιων Θετών Γονέων.

3. Η κοινωνική έρευνα διεξάγεται ύστερα από αίτηση του υπο-
ψηφίου θετού γονέα. Αµέσως µετά την υποβολή της αίτησης, η
κοινωνική υπηρεσία ή οργάνωση ορίζει τα πιστοποιητικά που κρί-
νει απαραίτητα για τη διεξαγωγή της έρευνας και υποβάλλει την
έκθεσή της απευθείας στο δικαστήριο, µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία έξι (6) µηνών από την υποβολή ή την επίδοση σ’ αυτήν
της σχετικής αίτησης για συγκεκριµένο παιδί, ανεξάρτητα αν
προσκοµίστηκαν τα στοιχεία που ζητήθηκαν. Η προθεσµία µπο-
ρεί να παρατείνεται, µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, επί τρεις (3)
ακόµη µήνες. Μετά την άπρακτη πάροδο της προθεσµίας, το δι-
καστήριο δικάζει χωρίς έκθεση. Κατά την κοινωνική έρευνα θα
πρέπει ανάλογα µε την ωριµότητα του παιδιού και οπωσδήποτε
µετά τη συµπλήρωση του δωδέκατου (12) έτους του, να ζητείται
και η δική του γνώµη η οποία θα πρέπει να αναφέρεται στη σχε-
τική έκθεση.

4. Η αποκλειστική προθεσµία των έξι (6) µηνών, που ορίζεται
από την προηγούµενη παράγραφο για την υποβολή της έκθεσης
της κοινωνικής υπηρεσίας, αφορά µόνο τις περιπτώσεις, όπου
τόσο το υποψήφιο θετό τέκνο όσο και οι υποψήφιοι θετοί γονείς
έχουν τη συνήθη διαµονή τους στην ηµεδαπή. Για τις περιπτώ-
σεις των διακρατικών υιοθεσιών του άρθρου 4, η προθεσµία αυτή
µπορεί να παραταθεί κατ’ εξαίρεση το πολύ δύο (2) φορές, µε
ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται η διαδι-
κασία, οι αρµόδιοι φορείς, η χρονική διάρκεια και κάθε σχετικό
θέµα που αφορά στη σύνδεση των ανηλίκων που είναι εγγεγραµ-
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µένοι στο Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων µε τους υποψήφιους θετούς
γονείς που είναι εγγεγραµµένοι στο Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων
Θετών Γονέων, καθώς και ειδικότερα θέµατα σχετικά µε την
εφαρµογή του παρόντος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 25
Καταργούµενες διατάξεις

Από τη θέση σε ισχύ του παρόντος καταργούνται οι κάτωθι
διατάξεις: 

α. Η παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 4549/2018 (Α’ 105) και 
β. Η παρ. 5 του άρθρου 48 του ν. 4623/2019  (Α’ 134). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 26 
Μεταφορά υπηρεσιών της Εθνικής Υπηρεσίας 

Πληροφοριών (Ε.Υ.Π.) στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας

1. Η Διεύθυνση Ηλεκτρονικών Πληροφοριών της υποπερ. (εε)
της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 1 του         π.δ. 1/2017 (Α’ 2)
και οι Περιφερειακές Ηλεκτρονικές Μονάδες της υποπερ. (αα)
της περ. (β) της παρ. 1 του άρθρου 1 του π.δ. 1/2017 (Α’ 2), µε-
ταφέρονται µε τις αρµοδιότητές τους, το προσωπικό που υπη-
ρετεί και τις οργανικές θέσεις που αυτό κατέχει, στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας και εντάσσονται ως αυτοτελής Διεύθυνση Ηλε-
κτρονικών Πληροφοριών στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας
(Γ.Ε.ΕΘ.Α.). 

2. Εξαιρούνται από την παρ. 1 τα Τµήµατα της Διεύθυνσης
Ηλεκτρονικών Πληροφοριών, που ασκούν τις αρµοδιότητες που
αφορούν στην αξιολόγηση και πιστοποίηση διαβαθµισµένων συ-
σκευών (κρυπτοσυσκευών) και αλγορίθµων και στην υποστήριξη
των Ενόπλων Δυνάµεων και των υπηρεσιών του δηµόσιου τοµέα
σε θέµατα κρυπτασφάλειας, τις επικοινωνίες της Ε.Υ.Π. µε εξω-
τερικούς και εσωτερικούς φορείς, το προσωπικό και οι οργανικές
θέσεις που αυτό κατέχει.

3. Οι οργανικές θέσεις που κατέχει το προσωπικό που µετα-
φέρεται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας λογίζονται εφεξής ως
προσωποπαγείς θέσεις, οι οποίες καταργούνται µε την αποχώ-
ρηση των υπαλλήλων που τις κατέχουν. Οι υπάλληλοι που µετα-
τάσσονται αποτελούν ξεχωριστούς κλάδους προσωπικού του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και ασκούν τα καθήκοντα της µετα-
φερόµενης υπηρεσίας τους. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας, µετά από γνωµάτευση του Συµβουλίου Αρχηγών Γενι-
κών Επιτελείων (Σ.Α.Γ.Ε.), οι θέσεις αυτές δύνανται να κατανέ-
µονται στο Γενικό Επιτελείο Στρατού, στο Γενικό Επιτελείο
Ναυτικού και στο Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας.

4. Το προσωπικό της παρ. 3 µισθοδοτείται από το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας. Σε περίπτωση που προκύπτουν χαµηλότερες
µηνιαίες αποδοχές από αυτές που ελάµβανε το µεταφερόµενο
προσωπικό από την υπηρεσία προέλευσης, εφαρµόζεται η παρ.
4 του άρθρου 27 του    ν. 4354/2015 (Α’ 176) και η διαφορά δια-
τηρείται ως προσωπική µέχρι την αποχώρησή του από την υπη-
ρεσία. Η προσωπική διαφορά του προηγούµενου εδαφίου
µειώνεται αντιστοίχως µε οποιαδήποτε µελλοντική αύξηση των
αποδοχών των υπαλλήλων, πλην της χορήγησης επιδόµατος
θέσης ευθύνης και της προωθηµένης εξέλιξης. 

5. Οι εγκαταστάσεις όπου στεγάζονται οι Περιφερειακές Ηλε-
κτρονικές Μονάδες και είναι ιδιοκτησία της Ε.Υ.Π. παραχωρούν-
ται ως προς τη χρήση τους, επ’ αόριστον και χωρίς περιορισµό
σκοπού, στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Η Ε.Υ.Π. αναλαµβάνει
την αποπληρωµή τυχόν δαπανών συντήρησης και λειτουργίας
των παραχωρούµενων εγκαταστάσεων που έχουν αναληφθεί
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος. 

6. Οι απαιτούµενες πιστώσεις για την κάλυψη της συνολικής
µισθοδοσίας του µεταφερόµενου προσωπικού, καθώς και των

δαπανών συντήρησης και λειτουργίας των παραχωρούµενων εγ-
καταστάσεων για το έτος 2020 µεταφέρονται από την Ε.Υ.Π. στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Άρθρο 27 
Ζητήµατα οργάνωσης και λειτουργίας της Ε.Υ.Π. - Τροπο-

ποίηση του ν. 3649/2008 (Α’ 39)

1. Το πρώτο εδάφιο της περ. (β) της παρ. 4 του άρθρου 3 του
ν. 3649/2008 αντικαθίσταται, ως ακολούθως:

«Υπηρεσία Ιστορικού Αρχείου και Ιστορικού Μουσείου, που
υπάγεται απευθείας στον Διοικητή της Ε.Υ.Π., µε κύριο έργο την
ταξινόµηση και αξιοποίηση των εγγράφων και του οπτικοακου-
στικού υλικού, καθώς και την ταξινόµηση και συντήρηση υλικών
µουσειακής αξίας.»

2. Μετά την περ. (β) της παρ. 4 του άρθρου 3 του   ν.
3649/2008 προστίθεται περ. (γ), ως ακολούθως:

«γ.  Αυτοτελής υπηρεσία που ονοµάζεται Κέντρο Τεχνολογικής
Υποστήριξης, Ανάπτυξης και Καινοτοµίας (ΚΕ.Τ.Υ.Α.Κ.), η οποία
λειτουργεί σε επίπεδο Διεύθυνσης και υπάγεται απευθείας στον
Διοικητή της Ε.Υ.Π.. Η υπηρεσία του προηγούµενου εδαφίου
είναι αρµόδια να διεξάγει εφαρµοσµένη έρευνα, να συνεργάζεται
µε ερευνητικούς φορείς της Ελλάδας και του εξωτερικού, να
συντονίζει, καθώς και να παρακολουθεί και να µετέχει σε δρα-
στηριότητες έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και καινοτοµίας,
προκειµένου να δηµιουργεί τα κατάλληλα τεχνολογικά και µεθο-
δολογικά εργαλεία και να τα παρέχει στην Ε.Υ.Π. και σε άλλους
δηµόσιους φορείς.»

3. Μετά από το άρθρο 3 του ν. 3649/2008 προστίθενται άρθρα
3Α και 3Β ως ακολούθως:

«Άρθρο 3Α 

1. Για την εκτέλεση της αποστολής του, το ΚΕ.Τ.Υ.Α.Κ., ενδει-
κτικά:

α. Συνεργάζεται και συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις µε
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα ή/και ερευνητικούς φορείς της Ελλά-
δας και του εξωτερικού, άλλους δηµόσιους φορείς και διεθνείς
οργανισµούς. 

β. Υποβάλλει αιτήµατα χρηµατοδότησης στις Αρχές Διαχείρι-
σης των  συγχρηµατοδοτούµενων Επιχειρησιακών Προγραµµά-
των, των χρηµατοδοτικών µηχανισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου και διεθνών οργανισµών,
για να υλοποιήσει έργα που εµπίπτουν στο πεδίο αρµοδιοτήτων
του. Στο πλαίσιο αυτών, αναλαµβάνει την ιδιότητα του δικαιού-
χου κατά τα οριζόµενα στον ν. 4314/2014 και διενεργεί διαγωνι-
σµούς ως Αναθέτουσα Αρχή κατά την έννοια του άρθρου 2,
καθώς και των άρθρων 223 και 224 του ν. 4412/2016. 

γ. Συνεργάζεται µε τις κατά περίπτωση αρµόδιες Διευθύνσεις
της Ε.Υ.Π. για την ανάληψη, είτε αυτοτελώ είτε σε σύµπραξη µε
άλλους δηµόσιους φορείς, έργων εκπαίδευσης προσωπικού. 

2. Στο πλαίσιο ανάληψης και εκτέλεσης έργου, το οποίο είτε
χρηµατοδοτείται καθ’ ολοκληρία είτε συγχρηµατοδοτείται σε πο-
σοστό τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό  (50%) από ευρωπαϊκούς
ή ιδιωτικούς πόρους, δύναται το ΚΕ.Τ.Υ.Α.Κ., µε απόφαση του
Διοικητή της Ε.Υ.Π.: α) να συνάπτει συµβάσεις έργου µε φυσικά
πρόσωπα, ερευνητές και εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό,
β) να απασχολεί το πάσης φύσεως προσωπικό από τους υπηρε-
τούντες µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας στην Ε.Υ.Π.. Οι εν λόγω
πράξεις δεν δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
και δεν αναρτώνται στο πρόγραµµα Διαύγεια. 

Άρθρο 3Β
Σύσταση Ειδικού Λογαριασµού

1. Συστήνεται στην Ε.Υ.Π. ειδικός λογαριασµός, µε τίτλο «Ει-
δικός Λογαριασµός Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας»
(Ε.Λ.Τ.Α.Κ.), µέσω του οποίου δύναται να χρηµατοδοτούνται προ-
γράµµατα και έργα που εκτελούνται από το ΚΕ.Τ.Υ.Α.Κ., έχουν
ενταχθεί στους χρηµατοδοτικούς µηχανισµούς των διαρθρωτι-
κών και επενδυτικών ταµείων ή άλλων χρηµατοδοτικών µηχανι-
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σµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή διεθνών οργανισµών ή χρηµα-
τοδοτούνται από ιδιωτικούς πόρους. 

2. Στον Ε.Λ.Τ.Α.Κ. αποδίδεται διαφορετικός αριθµός φορολο-
γικού µητρώου (Α.Φ.Μ.) από αυτόν της Ε.Υ.Π.. Διαθέτει σφρα-
γίδα, της οποίας η µορφή και ο τύπος καθορίζονται µε απόφαση
του Διοικητή της Ε.Υ.Π.. Ο Ε.Λ.Τ.Α.Κ. λειτουργεί εσωτερικά συ-
στήµατα, διαδικασίες και µηχανισµούς για την παρακολούθηση
της εκτέλεσης των προϋπολογισµών των έργων που υλοποίει,
βάσει των αρχών της διαφάνειας και της χρηστής δηµοσιονοµι-
κής διαχείρισης.

3. Οι πόροι του Ε.Λ.Τ.Α.Κ. προέρχονται από τον προϋπολογι-
σµό του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (Π.Δ.Ε.), από
δωρεές, κληροδοτήµατα φυσικών προσώπων, χρηµατοδοτήσεις
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και διεθνείς οργανισµούς, από την
παροχή υπηρεσιών προς τρίτους, από την αξιοποίηση των περι-
ουσιακών στοιχείων του Ε.Λ.Τ.Α.Κ., από έσοδα κρατήσεων επί
του συνολικού ποσού των συµβάσεων έργου µε φυσικά πρό-
σωπα, ερευνητές και εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό.

4. Σκοπός του Ε.Λ.Τ.Α.Κ. είναι η διαχείριση και διάθεση κονδυ-
λίων που προέρχονται από τις ανωτέρω πηγές, καθώς και από
ίδιους πόρους και προορίζονται για την κάλυψη δαπανών οποι-
ουδήποτε είδους, που είναι απαραίτητες για την επιτέλεση της
αποστολής του. 

5. Ποσοστό µέχρι είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) του συνολικού
προϋπολογισµού των έργων που χρηµατοδοτούνται και υλοποι-
ούνται µέσω του Ε.Λ.Τ.Α.Κ., κρατείται για την ανάπτυξη του
ΚΕ.Τ.Υ.Α.Κ., τα έξοδα λειτουργίας του Ε.Λ.Τ.Α.Κ., του ΚΕ.Τ.Υ.Α.Κ.
και της Ε.Υ.Π. και αποτελεί έσοδο του Ε.Λ.Τ.Α.Κ..

6. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον Προϋπολογισµό
Υπουργού και του Διοικητή της Ε.Υ.Π. καθορίζονται τα θέµατα
που αφορούν στα όργανα διοίκησης και ελέγχου, ο τρόπος ανά-
ληψης και διάθεσης των κονδυλίων, το ποσοστό των κρατήσεων
της παρ. 3 και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα αναγκαίο για τη λει-
τουργία του Ε.Λ.Τ.Α.Κ.. Η απόφαση αυτή είναι απόρρητη και δεν
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

4. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 4 του     ν.
3649/2008 αντικαθίσταται, ως ακολούθως:

«Η πιστοποίηση παρέχεται έναντι καταβολής ηλεκτρονικού πα-
ραβόλου, το ύψος του οποίου καθορίζεται µε κοινή απόφαση του
Πρωθυπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών.»

5. Μετά το άρθρο 10 του ν. 3649/2008 προστίθεται άρθρο 10Α,
ως ακολούθως:

«Άρθρο 10Α

1. Οι θέσεις του ειδικού επιστηµονικού προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου της περ. (β) της
παρ. 1 του άρθρου 10, δύναται να καλύπτονται µε απόσπαση ει-
δικού επιστηµονικού προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, καθώς και µε απόσπαση  υπαλλήλου
ή λειτουργού, µονίµου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου του δηµοσίου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), εφόσον πληροί
τις προϋποθέσεις του άρθρου 2 του π.δ. 50/2001     (Α’ 39). Η
πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 2 του π.δ. 50/2001 δια-
πιστώνεται από τη Διεύθυνση Διοικητικής Υποστήριξης και Αν-
θρωπίνων Πόρων της Ε.Υ.Π., στην οποία κατατίθενται τα
απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία. 

2. Η απόσπαση διενεργείται κατά παρέκκλιση κάθε ειδικής και
γενικής διάταξης, µε κοινή απόφαση του Διοικητή της Ε.Υ.Π. και
του αρµοδίου οργάνου του οικείου Υπουργείου και κατόπιν συ-
ναίνεσης του υπαλλήλου, η οποία δηλώνεται µε την ανάληψη
υπηρεσίας, για χρονικό διάστηµα έως δύο (2) ετών και µε δυνα-
τότητα ανανέωσης µέχρι δύο (2) φορές. Η ανωτέρω απόφαση
δεν αναρτάται στο πρόγραµµα Διαύγεια. 

3. Με τη λήξη της απόσπασης ο υπάλληλος επιστρέφει στην
οργανική του θέση χωρίς άλλη διατύπωση. Τυχόν προσωπική
διαφορά που ελάµβανε πριν από την απόσπασή του, µε την επι-
στροφή του υπαλλήλου στην οργανική του θέση, επαναχορηγεί-
ται στο ύψος που έχει διαµορφωθεί.»

6. Μετά την παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 3649/2008 προστί-

θενται παρ. 3 και 4, ως ακολούθως:
«3. Με απόφαση του Πρωθυπουργού, κατόπιν εισήγησης του

Διοικητή της Ε.Υ.Π., εκδίδεται και κυρώνεται Κώδικας Κατάστα-
σης Προσωπικού της Ε.Υ.Π., λαµβανοµένων υπόψη των ειδικών
κατά περίπτωση διατάξεων για το µη πολιτικό προσωπικό της
Ε.Υ.Π.. Με  τον Κώδικα  αυτόν ρυθµίζονται όλα τα θέµατα προ-
σωπικού, συµπεριλαµβανοµένων των υπηρεσιακών µεταβολών,
της διαδικασίας αξιολόγησης και των πειθαρχικών κυρώσεων. Η
ανωτέρω απόφαση δηµοσιεύεται µε ανάρτησή της στον χώρο
ανακοινώσεων της Ε.Υ.Π..

4. Η παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 3528/2007 (Α’ 26) εφαρµόζεται
και στο προσωπικό της Ε.Υ.Π., εφόσον δεν προσκρούει στις ει-
δικές ρυθµίσεις του θεσµικού πλαισίου που διέπει την αποστολή
και τις αρµοδιότητες της Υπηρεσίας.» 

7. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 14 του   ν.
3649/2008 αντικαθίσταται, ως ακολούθως:

«Ο Διοικητής και οι Υποδιοικητές της Ε.Υ.Π., το κάθε κατηγο-
ρίας προσωπικό της, καθώς και οι απασχολούµενοι σε αυτήν,
συµπεριλαµβανοµένων και των αυτοτελών της υπηρεσιών, µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας ή σύµβαση έργου ή σε οµάδες ερ-
γασίας ή ως µέλη συλλογικών οργάνων ή επιτροπών, έχουν κα-
θήκον εχεµύθειας για τα έγγραφα, τις πληροφορίες ή τα άλλα
στοιχεία των οποίων λαµβάνουν γνώση κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους ή επ’ ευκαιρία αυτών. Η ανωτέρω διάταξη κατα-
λαµβάνει και τα πρόσωπα τα οποία συνδέονται µε την Ε.Υ.Π. µε
έννοµη σχέση εντολής ή παροχής ανεξαρτήτων υπηρεσιών.» 

8. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 18 του ν. 3649/2008 αντικαθί-
σταται, ως ακολούθως:

«Ο χρόνος υπηρεσίας στην Ε.Υ.Π. του προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, των δηµοσίων
υπαλλήλων ή λειτουργών και του προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου του δηµόσιου τοµέα λογίζεται, για κάθε συνέ-
πεια, ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας στο Όπλο, Κλάδο,
Σώµα ή στην υπηρεσία που ανήκουν.»

9. Ο τίτλος του άρθρου 20 του ν. 3649/2008 και οι παρ. 1 και 2
του άρθρου αυτού αντικαθίστανται, ως ακολούθως:

«Άρθρο 20
Περί προµήθειας αγαθών, παροχής υπηρεσιών, 

εκπόνησης µελετών και εκτέλεσης έργων της Ε.Υ.Π. 

1. Για την εκτέλεση της αποστολής της, η Ε.Υ.Π. συνάπτει δη-
µόσιες συµβάσεις προµήθειας, υπηρεσιών, έργων και µελετών
κατά την έννοια του άρθρου 2, καθώς και των άρθρων 223 και
224 του ν. 4412/2016 (Α’ 147). Οι δηµόσιες συµβάσεις που συ-
νάπτει η Ε.Υ.Π. διέπονται από τις διατάξεις του ν. 4412/2016 και
του ν. 3978/2011 (Α’ 137). 

2. Κατ’ εξαίρεση, οι δηµόσιες συµβάσεις προµηθειών, υπηρε-
σιών, έργων και µελετών της παρ. 1, οι οποίες, µε απόφαση του
Διοικητή της, εµπίπτουν στις διατάξεις των άρθρων 15 ή 243 του
ν. 4412/2016 ή των άρθρων 17 ή 24 του ν. 3978/2011, διενεργούν-
ται µε βάση Ειδικό Κανονισµό Δηµοσίων Συµβάσεων, που εκδί-
δεται µε απόφαση του Πρωθυπουργού, κατόπιν εισήγησης του
Διοικητή της Ε.Υ.Π., η οποία δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Με τον Ειδικό Κανονισµό καθορίζονται ιδίως,
οι διαδικασίες ανάθεσης, τα αρµόδια όργανα, οι επιτροπές, το
περιεχόµενο και οι διαδικασίες εκτέλεσης των συµβάσεων, η έν-
νοµη προστασία, οι κυρώσεις και κάθε άλλο ειδικό θέµα.»

10. Μετά από το άρθρο 20 του ν. 3649/2008 προστίθεται
άρθρο 20Α, ως ακολούθως:

«Άρθρο 20Α 

Οι εγκαταστάσεις της Κεντρικής Υπηρεσίας και των Περιφε-
ρειακών Μονάδων της Ε.Υ.Π. θεωρούνται στρατιωτικές εγκατα-
στάσεις από άποψη φρούρησης, ασφάλειας και κτιριολογικής
υποδοµής. Οι ανά περίπτωση απαιτούµενες οικοδοµικές άδειες
ή εγκρίσεις εργασιών δόµησης για τις εγκαταστάσεις αυτές, εκ-
δίδονται από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, κατόπιν εκπόνησης
και έγκρισης, µε ευθύνη της Ε.Υ.Π. της απαιτούµενης µελέτης ή
της τεχνικής περιγραφής των εργασιών.» 
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Άρθρο 28 
Έγκριση κατ’ εξαίρεση οδήγησης - Τροποποίηση 

της παρ. 3 του άρθρου 47 του ν. 4250/2014 
(Α’ 77 και Α’ 111)

Η παρ. 3 του άρθρου 47 του ν. 4250/2014 αντικαθίσταται, ως
ακολούθως:

«3. Η έγκριση κατ’ εξαίρεση οδήγησης παρέχεται για τους
υπαλλήλους των περ. (α) έως και (ε) της παρ. 2 από το αρµόδιο
όργανο του Υπουργείου Εσωτερικών, µε εξαίρεση το πάσης φύ-
σεως προσωπικό της Ε.Υ.Π., για το οποίο η έγκριση κατ’ εξαί-
ρεση οδήγησης παρέχεται µε απόφαση του Διοικητή αυτής. Για
τους υπαλλήλους των περ. (στ) έως (η) η έγκριση κατ’ εξαίρεση
οδήγησης παρέχεται από τον Συντονιστή της οικείας Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης και για τους αιρετούς και υπαλλήλους της περ.
(θ) από τον οικείο Δήµαρχο ή Περιφερειάρχη, ανάλογα.»

Άρθρο 29 
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, καταργούνται οι
διατάξεις του π.δ. 101/1996 (Α’ 79), καθώς και κάθε γενική ή ει-
δική διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις του παρόντος Κεφα-
λαίου.

Άρθρο 30 
Τελικές διατάξεις

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία για την Ε.Υ.Π. αναφέρεται ο
Υπουργός Εσωτερικών, εφεξής νοείται ο Πρωθυπουργός.   

2. Η παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 3649/2008 δεν θίγεται από
τις διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου ή από τις διατάξεις του
ν. 4579/2018 (Α’ 201), του ν. 4625/2019 (Α’ 139) και του ν.
4674/2020 (Α’ 53), που αφορούν την Ε.Υ.Π..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 31
Ραδιοσυχνότητες δηµόσιων αγροτικών δικτύων

Η παρ. 18 του άρθρου 21 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«18. Οι ζώνες ραδιοσυχνοτήτων 3670-3700 MHz και 3770-3800
ΜΗz δεσµεύονται από το Ελληνικό Δηµόσιο µέχρι και έξι (6)
µήνες από την ανακήρυξη των υπερθεµατιστών του διαγωνισµού
για τη χορήγηση φάσµατος 5G στη φασµατική περιοχή 3410-
3800 ΜΗz που θα διεξαχθεί από την ΕΕΤΤ. Η ζώνη 3410 - 3470
ΜΗz δεσµεύεται από το Ελληνικό Δηµόσιο, από την ανακήρυξη
των υπερθεµατιστών του ως άνω διαγωνισµού και έως την 10η
Απριλίου 2037, µε σκοπό την αποκλειστική παροχή υπηρεσιών
ηλεκτρονικών επικοινωνιών µέσω των δηµόσιων αγροτικών δι-
κτύων, µόνο για εκείνες τις γεωγραφικές περιοχές για τις οποίες
βρίσκεται σε ισχύ το δικαίωµα χρήσης ραδιοσυχνοτήτων, που χο-
ρηγήθηκε σύµφωνα µε την παρ. 19, από την αναθέτουσα αρχή
έργου αγροτικών δικτύων στον εκάστοτε επιλεγµένο διαχειριστή
των δηµόσιων αγροτικών δικτύων.

Το δικαίωµα χρήσης ραδιοσυχνοτήτων που χορηγήθηκε σύµ-
φωνα µε τις παρ. 18 και 19, από την αναθέτουσα αρχή έργου
αγροτικών δικτύων στον επιλεγµένο διαχειριστή των δηµόσιων
αγροτικών δικτύων δυνάµει της σε ισχύ µε αρ. πρωτ.
1248/29.12.2014 σύµβασης σύµπραξης, µετακινείται από τις
ζώνες ραδιοσυχνοτήτων 3670-3700 ΜΗz και 3770-3800 ΜΗz
στην ζώνη ραδιοσυχνοτήτων 3410-3470 ΜΗz και τροποποιείται
υποχρεωτικά το αργότερο µέχρι την 1η Σεπτεµβρίου 2020 η ανω-
τέρω σύµβαση σύµπραξης. Η µετακίνηση πρέπει να έχει ολοκλη-
ρωθεί εντός έξι (6) µηνών από την ανακήρυξη των
υπερθεµατιστών του διαγωνισµού για τη χορήγηση φάσµατος
5G στη φασµατική περιοχή 3410-3800 ΜΗz που θα διεξαχθεί από
την ΕΕΤΤ. Το ανώτατο κόστος µετακίνησης προσδιορίζεται µε
µελέτη που εκπονείται από την αναθέτουσα αρχή του έργου δη-

µόσιων αγροτικών δικτύων ή ανεξάρτητο µελετητή επιλογής της.
Ο επιλεγµένος διαχειριστής δηµόσιων αγροτικών δικτύων οφεί-
λει να συνεργάζεται µε την αναθέτουσα αρχή στο πλαίσιο υλο-
ποίησης της ως άνω µετακίνησης, προβαίνοντας σε κάθε
απαιτούµενη ενέργεια συµπεριλαµβανοµένης, µεταξύ άλλων, της
τήρησης του χρονοδιαγράµµατος υλοποίησης, όπως ορίζεται
στο παρόν και εξειδικεύεται από την αναθέτουσα αρχή, και στη
διενέργεια όλων των απαιτούµενων ενεργειών αναφορικά µε την
τροποποίηση της σύµβασης σύµπραξης. Η µη τήρηση από τον
επιλεγµένο διαχειριστή των ανωτέρω υποχρεώσεων για την υλο-
ποίηση της µετακίνησης επισύρει την επιβολή από την ΕΕΤΤ δι-
οικητικών κυρώσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 77.

Το κόστος µετακίνησης δεν βαρύνει καθ’ οιονδήποτε τρόπο
τον εθνικό ή ενωσιακό προϋπολογισµό και θα καλυφθεί από ιδιω-
τικούς πόρους, µέσω ξεχωριστής σύµβασης µεταξύ του/ων
υπερθεµατιστή/τών και του επιλεγµένου διαχειριστή των δηµό-
σιων αγροτικών δικτύων. Η συµµετοχή κάθε υπερθεµατιστή στο
κόστος µετακίνησης υπολογίζεται αναλογικά, βάσει του τιµήµα-
τος που θα καταβάλλει για το φάσµα που θα του χορηγηθεί στη
φασµατική περιοχή 3410-3800 ΜΗz.

Το σχέδιο της ξεχωριστής αυτής σύµβασης συντάσσεται από
την αναθέτουσα αρχή του έργου δηµόσιων αγροτικών δικτύων
και προσαρτάται, µαζί µε τη σχετική διαδικασία υπογραφής, ως
Παράρτηµα στο Τεύχος Προκήρυξης της EETT yια τη διάθεση
του φάσµατος 5G στη φασµατική περιοχή 3410-3800 ΜΗz.

Προϋπόθεση για τη χορήγηση των δικαιωµάτων χρήσης ρα-
διοσυχνοτήτων στους υπερθεµατιστές του διαγωνισµού για τη
χορήγηση φάσµατος 5G στην φασµατική περιοχή 3410-3800
ΜΗz, είναι η προηγούµενη υπογραφή των σχετικών συµβάσεων
µεταξύ του/ων υπερθεµατιστή/τών και του επιλεγµένου διαχειρι-
στή των δηµόσιων αγροτικών δικτύων εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας ενός (1) µηνός από την ανακήρυξη των υπερθεµατιστών.

Σε οποιαδήποτε άλλη γεωγραφική περιοχή για την οποία δεν
βρίσκεται σε ισχύ σχετικό δικαίωµα χρήσης, φάσµα που είχε δε-
σµευθεί από το Ελληνικό Δηµόσιο µε σκοπό την αποκλειστική πα-
ροχή υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών µέσω των δηµόσιων
αγροτικών δικτύων, αποδεσµεύεται.»

Άρθρο 32
Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.

Η παρ. 3 του άρθρου 48 του ν. 4339/2015 (Α’ 133) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος πρέπει να είναι επι-
στήµονας εγνωσµένου κύρους, κάτοχος µεταπτυχιακού τίτλου
σπουδών ελληνικού Πανεπιστηµίου ή ισότιµου της αλλοδαπής,
να γνωρίζει σε άριστο βαθµό την αγγλική ή τη γαλλική ή τη γερ-
µανική γλώσσα και να διαθέτει αποδεδειγµένη διοικητική εµπει-
ρία τουλάχιστον πέντε (5) ετών, καθώς και εµπειρία σε θέµατα
συναφή µε την αποστολή και τον σκοπό του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.»

Άρθρο 33
Εξυπηρέτηση πολιτών στα Κέντρα Εξυπηρέτησης

Πολιτών µε βιντεοκλήση

1. Η παροχή διοικητικών πληροφοριών και η διεκπεραίωση των
υποθέσεων των πολιτών και των επιχειρήσεων από τα Κέντρα
Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.), σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 31 του ν. 3013/2002 (Α’ 102), µπορεί να γίνεται µε βιντεο-
κλήση σε ειδική πλατφόρµα (myKEPIive.gov.gr) µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης.

2. Για τη διεκπεραίωση του αιτήµατος διενεργείται από υπάλ-
ληλο των Κ.Ε.Π. εξ αποστάσεως ταυτοποίηση του φυσικού προ-
σώπου, µέσω τηλεδιάσκεψης µε επίδειξη του εγγράφου
ταυτοποίησης.

3. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κα-
θορίζονται οι όροι που διέπουν τη διαδικασία του παρόντος,
όπως η πρόσβαση των φυσικών προσώπων στην πλατφόρµα της
παρ. 1, ο τρόπος αυθεντικοποίησης, η διαδικασία ταυτοποίησης
µέσω τηλεδιάσκεψης, τα στοιχεία και τα δεδοµένα που απαιτούν-
ται για την υποβολή του αιτήµατος, οι όροι και οι προϋποθέσεις
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για τη χρήση της υπηρεσίας του παρόντος από φυσικά πρόσωπα
που ενεργούν για λογαριασµό άλλου φυσικού προσώπου ή νο-
µικού προσώπου ή νοµικής οντότητας, καθώς και τεχνικά και ορ-
γανωτικά ζητήµατα για την παροχή διοικητικών πληροφοριών και
τη διεκπεραίωση υποθέσεων, όπως η επιβεβαίωση παραλαβής
του αιτήµατος από τα Κ.Ε.Π., ο τρόπος αποστολής των αποτε-
λεσµάτων των αιτήσεων και κάθε τεχνικό ή άλλο ειδικότερο ζή-
τηµα για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 34 
Ρύθµιση θεµάτων δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης

H παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 1566/1985 (Α’ 167) αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Η φοίτηση όσων νηπίων την 31η Δεκεµβρίου του έτους εγ-
γραφής συµπληρώνουν ηλικία πέντε (5) ετών, είναι υποχρεωτική
σε όλη τη Χώρα. Για τα νήπια που συµπληρώνουν ηλικία τεσσάρων
(4) ετών, σύµφωνα µε την παρ. 3 γίνεται υποχρεωτική σταδιακά,
από το σχολικό έτος 2018-2019 και σε κάθε περίπτωση εντός τριε-
τίας, κατά δήµους, οι οποίοι ορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας και Θρησκευµάτων, εφαρ-
µοζοµένου σε κάθε περίπτωση του δεύτερου εδαφίου της παρ. 3
του άρθρου 2 του ν. 1566/1985. Η κοινή υπουργική απόφαση του
προηγούµενου εδαφίου εκδίδεται ύστερα από εισήγηση των οι-
κείων Περιφερειακών Διευθυντών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης, η οποία διατυπώνεται µετά από γνώµη
τριµερούς Επιτροπής, η οποία συγκροτείται µε απόφαση των
ιδίων. Η εν λόγω Επιτροπή αποτελείται από τους οικείους Διευ-
θυντές Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης ως Προέδρους, τους οι-
κείους Δηµάρχους και τους Προέδρους των οικείων Συλλόγων
Εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης ως µέλη. Όλως εξαι-
ρετικά, αναστέλλεται µέχρι την έναρξη του σχολικού έτους 2021-
2022, η έναρξη εφαρµογής της υποχρεωτικής δίχρονης
προσχολικής εκπαίδευσης για τους Δήµους Αθηναίων, Ζωγράφου,
Καλλιθέας, Νέας Σµύρνης Αττικής και Νεάπολης-Συκεών Θεσσα-
λονίκης, χωρίς την τήρηση της διαδικασίας της παρούσας παρα-
γράφου.»

Άρθρο 35
Συµπληρωµατικό πρόγραµµα πρόσβασης 

σε βρεφονηπιακούς σταθµούς

1. Θεσπίζεται πρόγραµµα οικονοµικής στήριξης οικογενειών,
για την παροχή θέσεων φροντίδας και φιλοξενίας σε παιδιά προ-
σχολικής ηλικίας, βρέφη από 2 µηνών έως 2,5 ετών και νήπια από
2,5 ετών έως την ηλικία εγγραφής τους στην υποχρεωτική εκπαί-
δευση, µε στόχο την εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατι-
κής ζωής και την ενίσχυση της παιδικής προστασίας. 

2. Ωφελούµενοι του προγράµµατος είναι:
α) µητέρες, 
β) άτοµα, στα οποία έχει παραχωρηθεί µε δικαστική απόφαση

η επιµέλεια των τέκνων,
γ) µονογονεϊκές οικογένειες, που είναι υπάλληλοι του Δηµοσίου

ή των Ν.Π.Δ.Δ. ή των Ο.Τ.Α. (α’ και β’ βαθµού) ή εργαζόµενοι στον
ιδιωτικό τοµέα και δεν δύνανται να είναι δικαιούχοι συγχρηµατο-
δοτούµενων υλοποιούµενων δράσεων εναρµόνισης οικογενειακής
και επαγγελµατικής ζωής. 

3. Σε περίπτωση θανάτου της µητέρας ή εκ µέρους της υπαίτιας
εγκατάλειψης του τέκνου, ωφελούµενος του προγράµµατος είναι
ο πατέρας του παιδιού, εφόσον αυτός ασκεί την επιµέλειά του ή
εάν ο τελευταίος δεν ασκεί την επιµέλεια, ωφελούµενος είναι το
πρόσωπο που ασκεί την επιµέλεια του παιδιού.

4. Η δαπάνη χρηµατοδότησης του Προγράµµατος καλύπτεται
από πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων. Κατά το πρώτο έτος εφαρµογής του
προγράµµατος, χρονικό διάστηµα που αντιστοιχεί σε ένα σχολικό
έτος διάρκειας έντεκα (11) µηνών, από 1η Σεπτεµβρίου 2020 έως
31η Ιουλίου 2021, οι αναγκαίες πιστώσεις χρηµατοδότησής µετα-
βιβάζονται στον φορέα της παρ. 4 του παρόντος, εντός του πρώ-
του τριµήνου εφαρµογής του. 

5. Φορέας υλοποίησης, εκτέλεσης και διαχείρισης του προ-

γράµµατος της παρ. 1 είναι η Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυ-
ξης και Αυτοδιοίκησης Α.Ε. (Ε.Ε.Τ.Α.Α. Α.Ε.), στην οποία µεταβι-
βάζονται οι αναγκαίες πιστώσεις από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων. Η διαδικασία µεταβίβασης των πιστώ-
σεων, ο χρόνος µεταβίβασης των πιστώσεων, οι επί µέρους
ασκούµενες αρµοδιότητες µεταξύ των αρµοδίων υπηρεσιών υλο-
ποίησης του προγράµµατος και της Ε.Ε.Τ.Α.Α. Α.Ε., καθώς και οι
διαδικασίες υλοποίησης και διαχείρισης του Προγράµµατος, κα-
θορίζονται µε προγραµµατική σύµβαση που υπογράφεται µεταξύ
των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και Εσωτε-
ρικών και της Ε.Ε.Τ.Α.Α. Α.Ε.. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων και Εσωτερικών καθορίζονται: α) τα εισο-
δηµατικά όρια για την ένταξη στο Πρόγραµµα και κάθε άλλη προ-
ϋπόθεση που πρέπει να πληρούν οι δικαιούχοι, β) το ποσό της
ενίσχυσης, γ) τα κριτήρια, δ) τα απαραίτητα δικαιολογητικά, ε) η
διαδικασία επιλογής των ωφελούµενων και των δοµών που συµ-
µετέχουν στο πρόγραµµα, στ) οι διαδικασίες υλοποίησης, χρηµα-
τοδότησης, διαχείρισης, ελέγχου και επιβολής κυρώσεων και εν
γένει παρακολούθησης του ως άνω προγράµµατος, καθώς και
κάθε άλλο ειδικότερο ή λεπτοµερειακό θέµα για την εφαρµογή
του παρόντος άρθρου. 

Άρθρο 36
Ρυθµίσεις για τη διεξαγωγή ηλεκτρονικής κλήρωσης στις δια-

δικασίες επιλογής αρµοδιότητας ΑΣΕΠ 

Στο άρθρο 14α του ν. 2190/1994 (Α’ 28) προστίθεται παρ. 9 ως
ακολούθως:

«9. Στις διαδικασίες επιλογής προσωπικού αρµοδιότητας ΑΣΕΠ,
η σειρά κατάταξης των υποψήφιων που εξακολουθούν να ισοβαθ-
µούν µετά την εξάντληση όλων των προβλεπόµενων κριτηρίων
ισοβαθµίας, καθορίζεται µε δηµόσια κλήρωση, η οποία µπορεί να
είναι και ηλεκτρονική. Η κλήρωση διεξάγεται παρουσία ενός του-
λάχιστον µέλους του ΑΣΕΠ που ορίζεται από τον Πρόεδρό του. Ο
Πρόεδρος του ΑΣΕΠ ορίζει και τον ακριβή τόπο και χρόνο της κλή-
ρωσης και κάθε άλλη λεπτοµέρεια, περιλαµβανοµένων των θεµά-
των που αφορούν στη δηµοσιότητα της κλήρωσης. Οι υποψήφιοι
ενηµερώνονται σχετικά µε ανακοίνωση που αναρτάται στον διαδι-
κτυακό τόπο του ΑΣΕΠ, είκοσι τέσσερις (24) ώρες τουλάχιστον
πριν από τη διενέργεια της κλήρωσης. Μέχρι την ανάπτυξη του
κατάλληλου λογισµικού από το ΑΣΕΠ, ο σχεδιασµός, η υλοποίηση,
η διαχείριση και η λειτουργία της εφαρµογής λογισµικού ηλεκτρο-
νικής κληρωτίδας ανατίθενται στο Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολο-
γιστών και Εκδόσεων (Ι.Τ.Υ.Ε.) – ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ, µε το οποίο το
ΑΣΕΠ συνεργάζεται για τον σκοπό αυτόν.»

Άρθρο 37
Θέµατα αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας 

Πολιτικής Προστασίας 

1.  Στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας συνιστώνται
είκοσι οκτώ (28) θέσεις µετακλητών υπαλλήλων, που καταργούν-
ται αυτοδικαίως την 31η Μαΐου 2023, ως ακολούθως:

α) δέκα (10) θέσεις για τη Διεύθυνση Τεχνικών Έργων και Περι-
βάλλοντος της Γενικής Διεύθυνσης Συντονισµού, εκ των οποίων
οι επτά (7) θέσεις αφορούν στην κατηγορία ΠΕ/ΤΕ Μηχανικών, 

β) δύο (2) θέσεις για τη Διεύθυνση Διεθνών Σχέσεων της Γενι-
κής Διεύθυνσης Συντονισµού,

γ) τρεις (3) θέσεις για τη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπη-
ρεσιών (Γ.Δ.Ο.Υ.),

δ) τέσσερις (4) θέσεις για τη διοικητική και επιστηµονική υπο-
στήριξη του Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρήσεων και
Διαχείρισης Κρίσεων (Ε.Σ.Κ.Ε.Δ.Ι.Κ.),

ε) τέσσερις (4) θέσεις για την Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ Πολιτικής
Προστασίας,

στ) δύο (2) θέσεις Συµβούλων Πληροφορικής,
ζ) τρεις (3) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού και ειδι-

κότερα: µία (1) θέση Ψυχολόγου, µία (1) θέση Αναλυτή Δεδοµέ-
νων και µία (1) θέση ειδικού στη Διαχείριση Κρίσεων.

2. Οι ως άνω θέσεις πληρούνται µε απόφαση του αρµόδιου για
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την πολιτική προστασία Υπουργού µε την οποία ανατίθενται και
τα ειδικότερα καθήκοντά τους. Για τα προσόντα και τις αποδοχές
των µετακλητών υπαλλήλων εφαρµόζεται αναλογικά το άρθρο
48 του   ν. 4622/2019 (Α’ 133). Η λήξη της πρόσληψης των µετα-
κλητών υπαλλήλων µπορεί να γίνει οποτεδήποτε µε µόνη πράξη
του αρµόδιου για την πολιτική προστασία Υπουργού. Ο ως άνω
τερµατισµός δεν γεννά κανένα δικαίωµα αποζηµίωσης στον
υπάλληλο του οποίου η σχέση εργασίας τερµατίστηκε. Από την
31η.5.2023 η σύµβαση εργασίας των υπηρετούντων µετακλητών
υπαλλήλων λύεται αζηµίως. 

3. Οι ως άνω µετακλητοί υπάλληλοι πρέπει να κατέχουν, υπο-
χρεωτικά, πτυχίο συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε την προς
κάλυψη θέση και εφαρµόζονται και σε αυτούς αναλογικά οι δια-
τάξεις που αφορούν στο προσωπικό της Γενικής Γραµµατείας
Πολιτικής Προστασίας. 

4. Πολιτικοί υπάλληλοι, µόνιµοι και µε σχέση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου αορίστου χρόνου, που υπηρετούν σε υπηρεσίες, κεν-
τρικές και περιφερειακές, του Δηµοσίου, των Ανεξάρτητων
Αρχών, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και
β’ βαθµού και των Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.), καθώς και των Νοµικών Προσώπων Ιδιωτικού Δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.), εφόσον ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση, όπως εκά-
στοτε οριοθετείται από την Ελληνική Στατιστική Αρχή στο Μη-
τρώο Φορέων Γενικής Κυβέρνησης δύνανται, κατά παρέκκλιση
κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης, µε κοινή απόφαση των
αρµοδίων οργάνων του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και
του κατά περίπτωση αρµοδίου Υπουργείου, που δηµοσιεύεται σε
περίληψη στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, να µετατάσσεται
στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Η ισχύς της πα-
ρούσας ορίζεται σε έως έξι (6) µήνες από τη δηµοσίευσή της. Η
διαδικασία µετάταξης, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά στη διαδικασία εφαρµο-
γής της παρούσας διάταξης καθορίζονται µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών και του αρµοδίου για την πολιτική προ-
στασία Υπουργού.

Άρθρο 38
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις επι-

µέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό διακόπτουµε

τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι θα συζητηθούν όλες
οι επίκαιρες ερωτήσεις, εκτός από δύο. Η µια δεν θα συζητηθεί
λόγω αναρµοδιότητας η τέταρτη µε αριθµό 881/30-6-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου, προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης µε θέµα: «Την επείγουσα εκκρεµότητα νοµοθετικής µέρι-
µνας σχετικά µε την λογοκλοπή».

Η άλλη ερώτηση δεν συζητείται κατόπιν συνεννόησης, η τέ-
ταρτη µε αριθµό 901/6-7-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Μάρκου προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης µε θέµα: «Παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη του Υπουργού
Ανάπτυξης Άδωνι Γεωργιάδη». 

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 888/3-7-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λαρίσης του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Να οριστεί άµεσα Διοικητικό Συµβούλιο και Διοικητής στο
Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας».

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Καλησπέρα σας, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ. Κύριε Υπουργέ για άλλη µια φορά συναντιόµα-
στε οι δυο µας και έχουµε γνωριστεί πια καλά και δυστυχώς αυτά
που µοιραζόµαστε διαρκώς αφορούν το Γενικό Νοσοκοµείο Λά-
ρισας. Μέχρι πότε –αναρωτιέµαι- αυτούς τους ρόλους εµείς οι
δύο θα έχουµε.

Σχετικά πάλι µε το Γενικό Νοσοκοµείο σήµερα θα πρέπει να
µας εξηγήσετε ή εδώ έχουµε τη νίκη του κραταιού παραγοντι-
σµού που δεν µπορείτε να τα βρείτε µεταξύ σας και να ορίσετε
διοικητικό συµβούλιο στο Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας -γράφετε
και σβήνετε ονόµατα κατάλληλων και ακατάλληλων ανθρώπων-
ή σκοπίµως -που δεν θέλω να το πιστέψω- επεξεργάζεστε σχέδιο
να βάλετε λουκέτο στο Γενικό Νοσοκοµείο της Λάρισας. Σας τα
λέω µε πολύ σεβασµό στο πρόσωπό σας και εν µέσω πανδηµίας.
Αλλά την πανδηµία το ΕΣΥ το δικό µας την έβγαλε, κύριε
Υπουργέ πέρα, αυτό το υποβαθµισµένο, το πίσω από την πόρτα
ιδιωτικοποιηµένο –ντεµί- κ.λπ. ΕΣΥ. Δεκαέξι µήνες εξακόσιες πε-
νήντα εκκρεµείς υποθέσεις στο Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας!

Έρχοµαι σήµερα σαν εκπρόσωπος των φορέων και των πολι-
τών της πόλης να σας πω ότι το κεντρικό µας νοσοκοµείο στον
ιστό και στην καρδιά της πόλης που κανένας δεν αµφισβητεί την
αξία του πανεπιστηµιακού νοσοκοµείου, αλλά σας λέµε δυνατά
και καθαρά ότι είναι ένα νοσοκοµείο που πρέπει να µείνει. Το
υποβαθµίζετε διαρκώς. Οι διευθυντές των κλινικών είναι ανάστα-
τοι, σας στέλνουν µηνύµατα. Η Ένωση Ιατρών, Νοσοκοµείων και
Κέντρων Υγείας Λάρισας, η ΕΙΝΚΥΛ, ετοιµάζεται για αποχή. Την
Τετάρτη ενηµερώνει τους φορείς και προχωράει περαιτέρω. Δεν
έχετε ορίσει διοικητή, δεν συµµετέχουµε στα προγράµµατα
ΕΣΠΑ που έχουν ανοίξει, δεν αναβαθµίζουµε απολύτως τίποτα,
είµαστε σε κενό απόλυτο και δεν ορίζετε διοικητικό συµβούλιο.

Σήµερα καλείστε να µας πείτε τι από τα δύο συµβαίνει. Δεν
µπορείτε να συµφωνήσετε µεταξύ σας τα κατάλληλα πρόσωπα;
Δεν µπορείτε να βρείτε διοικητή; Να σας προτείνουµε εµείς,
κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κυρία Λιακούλη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµά-

νης.
Κύριε Κοντοζαµάνη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε

τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Λιακούλη, ελπίζω και εύχοµαι να τα λέµε και µετά την
επίλυση των προβληµάτων που ταλανίζουν όχι µόνο το Γενικό
Νοσοκοµείο της Λάρισας, αλλά και άλλα ζητήµατα που αφορούν
γενικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Το είπατε και µόνη σας. Αναφέρεται στην ερώτησή σας ότι κα-
ταρρέει το Νοσοκοµείο της Λάρισας, αλλά είπατε στην εισήγησή
σας ότι παρά τα όποια προβλήµατα, το νοσοκοµείο αυτό, µαζί
µε τις υπόλοιπες δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, κατά-
φεραν και αντεπεξήλθαν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στη δια-
χείριση της πανδηµίας, όλες οι υγειονοµικές δοµές της Λάρισας
και ειδικά τα δύο νοσοκοµεία, το Πανεπιστηµιακό και το Νοµαρ-
χιακό. Σήκωσαν κυριολεκτικά στις πλάτες τους µεγάλο βάρος.

Εµείς δεν είµαστε υπέρ της θεωρίας συνοµωσίας. Όχι, δεν
υπάρχουν σενάρια προκειµένου να κλείσει το Νοσοκοµείο της
Λάρισας. Υπάρχουν µόνο σενάρια αναβάθµισης και εκσυγχρονι-
σµού του νοσοκοµείου αυτού.

Θα σας πω συγκεκριµένα ότι κατά την περίοδο της πανδηµίας
προετοιµαστήκαµε για να την αντιµετωπίσουµε. Για το Νοσοκο-
µείο της Λάρισας και του Πανεπιστηµιακού προσλάβαµε συνο-
λικά δεκαεπτά άτοµα ιατρικό προσωπικό και ογδόντα τέσσερα
λοιπό προσωπικό. Λειτούργησαν επαρκώς οι κλίνες νοσηλείας
αποκλειστικής χρήσης για ασθενείς µε κορωνοϊό, δεκαεννιά κλί-
νες εντατικής θεραπείας και ογδόντα δύο κλίνες απλής νοση-
λείας. Εποµένως µια τέτοια υποδοµή και ταυτόχρονα µια τέτοια
προετοιµασία και ετοιµότητα δεν θα µπορούσε να επιτευχθεί σε
καµµία περίπτωση εάν ίσχυαν οι ισχυρισµοί σας περί υγειονοµι-
κής δοµής υπό κατάρρευση.

Το Κουτλιµπάνειο, λοιπόν, αποτέλεσε, και αποτελεί και θα συ-
νεχίσει να αποτελεί µια µάχιµη δοµή του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας µε τα όποια προβλήµατα, τις ελλείψεις και τα κενά που
έχει. Σε καµµία περίπτωση δεν αρνούµαστε ότι υπάρχουν κενά.
Δεν λύνονται όλα τα προβλήµατα, οι ελλείψεις, οι στρεβλώσεις
σε έναν χρόνο. Είναι προβλήµατα χρόνια και δεν επιλύονται από
τη µία στιγµή στην άλλη. Προσπαθούµε να βρούµε λύσεις. Είµα-
στε βέβαιοι ότι -άλλωστε όλοι εκ του αποτελέσµατος κρίνονται-
θα βρούµε τις βέλτιστες δυνατές λύσεις.

Λυπάµαι πραγµατικά, γιατί είµαι βέβαιος ότι αντιλαµβάνεστε
το ικανοποιητικό σηµείο ετοιµότητας και λειτουργίας του νοσο-
κοµείου αυτού. Μιλάτε για κατάρρευση την περίοδο αυτή.

Κυρία Λιακούλη, τα προβλήµατα, όπως σας είπα, υπάρχουν
και δεν τα αρνούµαστε. Η καθυστέρηση της τοποθέτησης του
νέου διοικητή και νέων µελών του Διοικητικού Συµβουλίου είναι
ένα ζήτηµα, µια εκκρεµότητα που έχει φτάσει στο τέλος της, επι-
τρέψτε µου να πω, αλλά να σας θυµίσω ότι στον δηµόσιο τοµέα
υπάρχει συνέχεια στη διοίκηση. Δεν υπάρχει κενό διοίκησης στο
νοσοκοµείο. Ο διευθυντής ιατρικής υπηρεσίας ασκεί χρέη διοι-
κητή. Τα πάντα υλοποιούνται κανονικά, εκτέλεση προϋπολογι-
σµού και ό,τι άλλο υπάρχει. Βεβαίως χρειάζεται Διοικητικό
Συµβούλιο και βεβαίως χρειάζεται διοικητής, αλλά σας λέω ότι
η αρµόδια επιτροπή αξιολόγησης, που έχει και την ευθύνη να
προτείνει στον Υπουργό Υγείας τα πρόσωπα εκείνα που µε συγ-
κεκριµένες προδιαγραφές µπορούν να σταθούν στη θέση του δι-
οικητή, έχουν καταλήξει στο πρόσωπο και τις επόµενες ηµέρες
το νοσοκοµείο θα έχει διοικητή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κυρία Λιακούλη, έχετε για τρία λεπτά τον λόγο για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Πολλά µας είπατε, κύριε Υπουργέ,

αλλά για την ταµπακιέρα δεν µας µιλήσατε πάλι. Τα ίδια και τα
ίδια κουραστήκαµε να ακούµε. Σε εµένα, όµως, δεν θα καταλο-
γίσετε ότι εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα σας φέρνω σενάρια για την
κατάρρευση του νοσοκοµείου, γιατί γράµµατα γνωρίζετε και δια-
βάζετε αυτά που σας στέλνω. Σας φέρνω, λοιπόν, και καταθέτω
στα Πρακτικά τόσο τη διαµαρτυρία του Ιατρικού Συλλόγου Λά-
ρισας όσο και της Ένωσης Ιατρών Νοσοκοµείων Κέντρων
Υγείας, της ΕΙΝΚΥΛ, που θα απέχουν σε λίγο από τα εξωτερικά
ιατρεία την Τετάρτη. Για τα προγραµµατισµένα χειρουργεία τι
θα πείτε; Αυτά που λέτε σε εµένα, «κυρία Λιακούλη µην µας τα
λέτε έτσι»; Πώς σας τα λέω; Όπως είναι σας τα λέω.
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Διαβάστε, λοιπόν, γιατί δεν θέλω και τον χρόνο µου να σπατα-
λήσω, γιατί έχω πιο σοβαρά πράγµατα να σας πω: «Αδιαφορία
της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Υγείας για τα στοιχειώδη,
ορισµός Διοικητικού Συµβουλίου, το θεωρούµε ύποπτο». Οι για-
τροί σας τα λένε αυτά, δεν σας τα λέω εγώ. 

Εκκρεµούν ήδη εξακόσιες πενήντα υποθέσεις προς υπογραφή
και διεκπεραίωση. Οι γιατροί σας τα λένε αυτά. Δεν σας τα λέω
εγώ. Σοβαροί διαγωνισµοί για προµήθεια υλικών και εξοπλισµού.
Αναισθησιολογικό υλικό, ακτινολογικός εξοπλισµός, τοµογράφοι,
εξοπλισµός για ΜΕΘ και ΜΑΦ µέσα στον κορωνοϊό. Οι γιατροί
σας λένε αυτά. Δεν σας τα λέω εγώ. Άρα, όταν λέτε «Κυρία Λια-
κούλη, µην φέρνετε εδώ την κατάρρευση» θα µιλάτε στους για-
τρούς δι’ εµού και θα απευθύνεστε στους γιατρούς. 

Άρα, συµφωνία κυρίων. Το νοσοκοµείο πνέει τα λοίσθια. Έχετε
δεκάξι µήνες. Εγώ είµαι ευγενής εκ φύσεως. Έχω µία αστική ευ-
γένεια και απέναντι στα πρόσωπα των Υπουργών. Δεν θέλω όµως
να µε προκαλείτε γιατί τότε θα σας πω ότι ορίσετε για λίγες ηµέ-
ρες διοικητή του Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας τον κ. Μπαλή ο
οποίος παραιτήθηκε γιατί µάλωσε µε τον κ. Σερέτη, τον διπε-
άρχη. Και το Υπουργείο σας παρακολουθεί λες και πρόκειται για
παιδική χαρά, κύριε Υπουργέ. Και το νοσοκοµείο είναι έρµαιο µε
εξακόσιες πενήντα εκκρεµείς υποθέσεις και δεκαέξι µήνες χωρίς
διοικητή και Διοικητικό Συµβούλιο. Το ΕΣΠΑ άνοιξε όµως και το
νοσοκοµείο το οποίο θέλει να φτιάξει καινούργια πτέρυγα, θέλει
καινούργιο εξοπλισµό κ.λπ., δεν έχει τίποτα από αυτά. Να σας
πω και κάτι ακόµα. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να ασχοληθείτε µε το νοσοκοµείο.
Κάνω έκκληση αυτήν τη στιγµή. Ασχοληθείτε προσωπικά ο ίδιος
διότι στις 30-6 πριν από λίγες µέρες ορίσετε συµβούλιο κρίσης
τους διοικητές του ΣΥΡΙΖΑ και κάνετε ανάκληση της απόφασης.
Γελάει ο κόσµος όλος. Κι έρχονται κι άλλα πράγµατα µε τα οποία
θα γελάσει ο κόσµος. Αλήθεια σας λέω. Πιστέψτε µε, θα τα δείτε
αύριο µεθαύριο. Γαστρεντερολογική, γυναικολογική κατάσταση
εν µέσω πανδηµίας; Και ΜΕΘ; 

Επιτρέψτε µου να σας πω, κύριε Κοντοζαµάνη, επειδή σας έχω
παρακολουθήσει στην πρώτη γραµµή της πανδηµίας και του κο-
ρωνοϊού και θέλω να είµαι δίκαιη. Αυτά που κάνετε τα κάνετε.
Την πανδηµία, εγώ πρώτα από το Βήµα της Βουλής και της Ολο-
µέλειας είπα ότι η Κυβέρνηση την διαχειρίστηκε ορθά. Όµως µη
λέτε εσείς ότι διαχειρίζεστε τις υποθέσεις του Γενικού Νοσοκο-
µείου Λάρισας. Διότι τίποτα δεν κάνατε γι’ αυτό. Ούτε διοικητή
ορίσατε, ούτε Διοικητικό Συµβούλιο ορίσετε. Σήµερα ήρθα µε
την ελπίδα ότι θα µε διώξετε σε ένα λεπτό λέγοντάς µου «αυτός
είναι ο διοικητής, αυτό είναι το Διοικητικό Συµβούλιο». Πραγµα-
τικά ο τρόπος µε τον οποίο το διαχειρίζεστε είναι σαν να σπέρ-
νετε θύελλες. Θα θερίσετε ανέµους. 

Ήδη όλη η κοινωνία της Λάρισας να ξέρετε ότι έχει χάσει την
αθωότητά της, κύριε Υπουργέ. Είναι όλοι υποψιασµένοι. Ειλι-
κρινά αν δούµε στο άµεσο παρελθόν τι έχει συµβεί, λίγους µήνες
πριν την πανδηµία, όταν ο Υπουργός Υγείας επισκέφτηκε την
πόλη της Λάρισας και το πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο και τις δη-
λώσεις που έκανε µετά, θα αντιληφθούµε ότι οι καιροί είναι πο-
νηροί. Συνεπώς, η αθωότητα δικαίως έχει χαθεί από πολλούς. 

Παρακαλούµε πάρα πολύ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα ονοµα-
τεπώνυµα των διοικητών και των µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου. Τι να µας πείτε σήµερα; Θα µας πείτε ότι δεν βρίσκετε µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου; Σας προτείνουµε εµείς άξιους τε-
χνοκράτες, όπως τους θέλετε εσείς µε µπλε κουστούµια, µπλε
γραβάτες. Όπως τους θέλετε. Κοµµένους και ραµµένους στα
µέτρα σας. Αλλά να λειτουργήσει το νοσοκοµείο, γιατί το νοσο-
κοµείο πεθαίνει και µαζί του πεθαίνει ένα µεγάλο κοµµάτι της
πόλης. Αυτό έρχοµαι σήµερα να σας πω. Περιµένω την απάντησή
σας µε πολύ µεγάλη αδηµονία, τουλάχιστον τώρα, αν µας µιλή-
σετε για την ταµπακιέρα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Κοντοζαµάνης έχει τρία λεπτά για τη δευτερολογία του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία

Λιακούλη, δεν είµαι µέλος της επιτροπής αξιολόγησης των διοι-
κητών. Υπάρχει µια συγκεκριµένη διαδικασία για την επιλογή του
διοικητή. Σας είπα ότι έχει φτάσει στο τέλος. Έχει γίνει όλη η δια-
δικασία όπως έπρεπε να έχει γίνει και είναι θέµα ηµερών προκει-
µένου να δούµε σε ΦΕΚ το όνοµα του διοικητή και των µελών του
Διοικητικού Συµβουλίου. Αλλά θα επανέλθω πάλι στην ταµπα-
κιέρα, όπως λέτε. 

Το νοσοκοµείο λειτουργούσε κανονικά αυτή την περίοδο και
έγιναν πράγµατα. Σας υπενθυµίζω την λειτουργία της γαστρεν-
τερολογικής κλινικής. Σας υπενθυµίζω το σχέδιο της ενεργειακής
αναβάθµισης του νοσοκοµείου, όπου η διεύθυνση τεχνικών υπη-
ρεσιών του Υπουργείου Υγείας και µε τη σύµφωνη γνώµη της 5ης

Υγειονοµικής Περιφέρειας έλαβε απόφαση να σταλεί προς έν-
ταξη στο Υπουργείο Ανάπτυξης η υλοποίηση της πράξης αυτής
που αφορά σε παρεµβάσεις ενεργειακής αναβάθµισης, όπως
αποτυπώνονται σε τεχνικό δελτίο. Επαναλαµβάνω για µία ακόµη
φορά ότι δεν υπάρχει κενό στη διοίκηση. Το νοσοκοµείο της Λά-
ρισας λειτουργεί διοικητικά επαρκώς. Θα έχει διοικητή και Διοι-
κητικό Συµβούλιο σε λίγο. 

Βεβαίως θα δείτε το επόµενο χρονικό διάστηµα ότι θα κάνουµε
πράξη αυτά που έχουµε πει. Θα το αναβαθµίσουµε όχι µόνο αυτό
αλλά και άλλες δοµές και θα λειτουργήσει, όπως πρέπει να λει-
τουργεί. Μην έχετε κανέναν ενδοιασµό. Εδώ είµαστε και θα τα
ξαναπούµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. Ωραίο ξεκίνηµα κάναµε. Η αρχή είναι
το ήµισυ του παντός. Μου αρέσουν αυτοί οι χρόνοι.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 887/3-7-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρέβεζας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σε διακινδύνευση η οµαλή λει-
τουργία του Νοσοκοµείου Πρέβεζας, λόγω έλλειψης νεφρολό-
γων και αναισθησιολόγων».

Κύριε Μπάρκα, καλησπέρα και καλή εβδοµάδα. Έχετε δυο
λεπτά στη διάθεσή σας για την πρωτολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πολύ. Καλή εβδοµάδα και σε εσάς. 

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για αυτά που άκουσα στην προ-
ηγούµενη επίκαιρη ερώτηση ως απάντηση του Υπουργού πριν
µπω στο θέµα της δικής µου ερώτησης. Έχει να κάνει µε το Νο-
σοκοµείο της Πρέβεζας. Εµείς έχουµε µια πρωτοτυπία ξέρετε.
Η Κυβέρνηση των αρίστων αποφάσισε να κάνει διοικητή του Νο-
σοκοµείου Πρέβεζας τον πρόεδρο της ΝΟ.Δ.Ε. Άρτας και διοι-
κητή στο Νοσοκοµείο Άρτας τον πρώην πρόεδρο της ΝΟ.Δ.Ε.
Πρέβεζας. Κάνουµε µια αλλαγή στους προέδρους της ΝΟ.Δ.Ε.
Είναι µια καλή πρωτοτυπία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε το εδώ και πε-
ράστε στην ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Βεβαίως. 
Κύριε Υπουργέ, έντονη ανησυχία έχει προκαλέσει στους πολί-

τες της Πρέβεζας και της ευρύτερης περιοχής του νοµού µας η
έλλειψη ιατρικού προσωπικού στο Νοσοκοµείο της Πρέβεζας.
Έχουµε περάσει πλέον τον καιρό της πανδηµίας. Έχετε έναν
χρόνο Κυβέρνηση και δυστυχώς το Γενικό Νοσοκοµείο της Πρέ-
βεζας συνεχώς υποβαθµίζεται. 

Τα βασικά προβλήµατα που αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζουµε
είναι ότι η νεφρολογική κλινική, κύριε Υπουργέ, έχει, νοµίζω, έναν
γιατρό. Θεωρώ ότι έχει έναν γιατρό. Ο διευθυντής της νεφρολο-
γικής κλινικής βρίσκεται υπό συνταξιοδότηση. Το αναισθησιολο-
γικό, κύριε Υπουργέ, έχει δύο αναισθησιολόγους. Αυτό
δυστυχώς έχει την αδυναµία να µην καλύπτονται οι εφηµερίες
του µήνα στο Νοσοκοµείο της Πρέβεζας. Άρα, καταλαβαίνετε ότι
µε αυτό τον τρόπο δυσχεραίνει ο ρόλος και η λειτουργία της χει-
ρουργικής κλινικής. Τον προηγούµενο µήνα δεν καταφέραµε να
καλύψουµε τις εφηµερίες δέκα ηµερών. 

Κύριε Υπουργέ, η παθολογική κλινική -αν και δεν αναφέρεται
στην συγκεκριµένη ερώτηση- είναι και αυτή σε δυσχέρεια. Ο δι-
ευθυντής της παθολογικής κλινικής είναι και αυτός προς συντα-
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ξιοδότηση. Πόσο να αντέξει ο άνθρωπος; Επί της ουσίας µέ-
νουµε µε δύο παθολόγους. Άρα, καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ,
ότι δυσχεραίνει πάρα πολύ η λειτουργία των τριών βασικών κλι-
νικών του γενικού νοµαρχιακού Νοσοκοµείου της Πρέβεζας. 

Επειδή είναι το νοσοκοµείο µας και πρέπει να υπάρχει νοσο-
κοµείο σε κάθε νοµό, επειδή καλύπτει τεράστιο όγκο πολιτών το
συγκεκριµένο νοσοκοµείο, θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε
Υπουργέ, τι προτίθεται να κάνει το Υπουργείο το επόµενο διά-
στηµα ώστε να καλύψει τα κενά των ιατρών τα οποία υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή στο Γενικό Νοσοκοµείο Πρέβεζας, έτσι ώστε να
αποκατασταθεί η οµαλή λειτουργία του νοσοκοµείου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπάρκα.
Και σ’ αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας,

κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Μπάρκα, πριν απαντήσω στην ερώτηση επιτρέψτε µου

ένα σχόλιο. Μην µας λέτε για τις επιλογές µας στις διοικήσεις
των νοσοκοµείων γιατί θα σας πούµε και εµείς για τις δικές σας.
Βάλατε διοικητές σε νοσοκοµείο που δεν είχαν καν πτυχίο. Υπάρ-
χουν κι άλλα πάρα πολλά παραδείγµατα. 

Σε κάθε περίπτωση τα προβλήµατα του Νοσοκοµείου της Πρέ-
βεζας δεν είναι τωρινά. Κυβερνήσατε επί πέντε χρόνια και εσείς.
Παραλάβαµε κάποια προβλήµατα και προσπαθούµε να τα επιλύ-
σουµε. Πράγµατι το νοσοκοµείο παρουσιάζει ελλείψεις σε ια-
τρικό προσωπικό χωρίς όµως να διακινδυνεύει η οµαλή
λειτουργία του. Αυτό οφείλεται κυρίως στις άµεσες ενέργειες
στις οποίες έχει προβεί η διοίκηση του νοσοκοµείου µαζί µε τη
διοίκηση της 6ης Υγειονοµικής Περιφέρειας. Κατ’ αρχάς, για την
κάλυψη των εφηµεριακών αναγκών µετακινείται προσωπικό από
τα κέντρα υγείας της περιοχής. 

Έχει εγκριθεί η θέση επικουρικού γιατρού ειδικότητας αναι-
σθησιολογίας η οποία, δυστυχώς παραµένει κενή, λόγω έλλει-
ψης ενδιαφέροντος, και υπάρχει αίτηµα στελέχωσης του
νοσοκοµείου µε καθεστώς απόδειξης παροχής υπηρεσιών για τις
θέσεις αναισθησιολογίας και νεφρολογίας το οποίο εγκρίθηκε
από το Υπουργείο.

Ολοκληρώνεται, επίσης, το επόµενο χρονικό διάστηµα στα
συµβούλια κρίσης ο διορισµός για την κάλυψη µόνιµων θέσεων
ιατρικού προσωπικού των παρακάτω ειδικοτήτων: Δύο θέσεις
Επιµελητών Β’ Παθολογίας, µία θέση Επιµελητή Β’ Νεφρολογίας,
µία θέση Επιµελητή Β’ Ιατρικής Βιοπαθολογίας και µία θέση Επι-
µελητή Β’ Γαστρεντερολογίας.

Αυτές είναι οι ενέργειες που υλοποιεί η 6η Υγειονοµική Περι-
φέρεια και µπορεί το Νοσοκοµείο της Πρέβεζας να λειτουργήσει
µε επάρκεια και ασφάλεια. Παράλληλα επεξεργαζόµαστε -το έχω
πει και σε προηγούµενες ερωτήσεις που έχουµε απαντήσει- ένα
πλαίσιο κινήτρων κυρίως για τα περιφερειακά νοσοκοµεία, για
τις άγονες περιοχές, για τις αποµακρυσµένες, έτσι ώστε να δώ-
σουµε τη δυνατότητα προσέλκυσης ιατρικού και λοιπού προσω-
πικού σε αυτές τις περιοχές σε ειδικότητες κυρίως που έχουµε
ελλείψεις, διότι υπάρχουν ειδικότητες που παρουσιάζονται ελ-
λείψεις όχι µόνο στα νοσοκοµεία της περιφέρειας, αλλά και στα
νοσοκοµεία στα µεγάλα αστικά κέντρα.

Έχουµε δεσµευτεί από το Βήµα της Βουλής ότι πολύ σύντοµα
θα παρουσιάσουµε την πρότασή µας. Μάλιστα, είχαµε πει ότι και
το κόµµα σας έχει παρουσιάσει κάποιες συγκεκριµένες προτά-
σεις επί του θέµατος και θα είµαστε έτοιµοι να παρουσιάσουµε
το πλάνο αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Μπάρκα, έχετε κι εσείς τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούσαµε

τίποτα από τον Υπουργό. Γενικόλογα πράγµατα και επί της ου-
σίας τίποτα. Μας είπε ότι θα µπει στη διαδικασία να βγάλει θέσεις
και στο Γενικό Νοσοκοµείο τώρα υπάρχει πρόβληµα. Η Νεφρο-

λογική Κλινική δεν έχει γιατρούς και οι άνθρωποι που κάνουν αι-
µοκάθαρση, άνθρωποι από την ευρύτερη περιοχή του νοµού µας
που πηγαίνουν να κάνουν αιµοκάθαρση, δεν υπάρχει γιατρός να
τους βοηθήσει.

Μας λέτε για την Παθολογική Κλινική. Ορίστε, δηµοσίευµα:
«Γιατρός µε µπλοκάκι ζητείται στο Γενικό Νοσοκοµείο Πρέβεζας.
Στα όριά της η Παθολογική Κλινική». Και µας λέει ο Υπουργός
ότι θα βγάλει δύο γιατρούς.

Ακύρωσαν, κύριε Υπουργέ, τέσσερις προσλήψεις παθολόγων
γιατρών στα Κέντρα Υγείας Καναλακίου και Πάργας, τα οποία
έβγαλε ο ΣΥΡΙΖΑ, ακύρωσαν τις προσλήψεις αυτές, δεν υπάρ-
χουν γιατροί και έρχονται τώρα και µας λένε ότι κάνουν µετακι-
νήσεις από τα κέντρα υγείας. Ποιες; Ανακοίνωσαν, λέει,
προσλήψεις στο Γενικό Νοσοκοµείο, όταν έκαναν µετακινήσεις
νοσηλευτριών εν µέσω πανδηµίας. Μας κοροϊδεύει ο κόσµος.
Έχουµε καταθέσει ένα σωρό ερωτήσεις για τις ελλείψεις…

Θα τις καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, και στα Πρακτικά για να
υπάρχουν.

Κύριε Υπουργέ, γελάτε, και δεν κάνετε τίποτα. Μην µας λέτε
πολλά πράγµατα για τους διοικητές γιατί εσείς είχατε µπει µε την
ταµπέλα των αρίστων, κύριε Υπουργέ. Σωστά; Εσείς οι άριστοι.
Μην µας λέτε, λοιπόν, πολλά για τους διοικητές.

Εµείς κάναµε και πρόταση, κύριε Υπουργέ, να τους µεταθέ-
σετε στις πόλεις τους για να µην έχουν τα έξοδα µετακινήσεων
των διοικητών, αλλά το αφήνω στην άκρη αυτό γιατί το ξεπερά-
σαµε.

Πότε θα κάνετε προσλήψεις; Βάλτε το όριο τώρα, κύριε
Υπουργέ, και πείτε µας ότι σε έξι µήνες από τώρα το νοσοκοµείο
θα έχει νεφρολόγο, παθολόγο, γενικό γιατρό και αναισθησιο-
λόγο. Διότι εµείς, κύριε Υπουργέ, αυτές τις ελλείψεις τις είχαµε
καλύψει -κι ας λέτε ό,τι θέλετε εσείς- και σε δύσκολες περιόδους.
Δεν είχαµε πρόβληµα ποτέ µε το νεφρό.

Όποτε δηµιουργούνταν πρόβληµα µε τη λειτουργία των υπό-
λοιπων κλινικών, κύριε Υπουργέ, βρίσκαµε τον τρόπο και καλύ-
πταµε τα κενά. Σε συνεργασία µε τους γιατρούς κάναµε πράξεις,
κάναµε προτάσεις, είχαµε ένα σκληρό πλαίσιο, αλλά τα καταφέ-
ραµε. Εσείς που είστε εκτός µνηµονίων τι κάνετε; Πού είναι εκεί-
νες οι περιβόητες προσλήψεις; Θα δει το Νοσοκοµείο της
Πρέβεζας καµµιά πρόσληψη; Γιατί µέχρι τώρα µόνο κούφια
λόγια, δεν έχετε κάνει τίποτα απολύτως.

Καλό είναι να επισκεφτείτε και την περιοχή. Να έρθετε να δείτε
ιδίοις όµµασι το τι συµβαίνει. Καταγγέλλει σήµερα άνθρωπος
πως πήγε στο Κέντρο Υγείας Πάργας και ήταν κλειστό. Πού είναι
οι προσλήψεις των γιατρών που είχαν δροµολογηθεί από την
προηγούµενη κυβέρνηση, αυτήν την ανάλγητη κυβέρνηση η
οποία δεν έκανε τίποτα, βρε παιδί µου;

Οι τέσσερις παθολόγοι για το κέντρο υγείας πού είναι; Πού
είναι οι προσλήψεις; Ανακοινώνετε προσλήψεις οι οποίες είχαν
δροµολογηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση και, µάλιστα,
κοµµένες και ραµµένες γιατί τις πάτε αλλού. Αυτά είχαν δροµο-
λογηθεί.

Εσείς τι κάνετε; Γιατί δεν κάνετε τίποτα; Οι νεφροπαθείς δη-
λαδή πόσο θα περιµένουν από το Υπουργείο; Για πείτε µας. Πείτε
ότι δροµολογείτε την πρόσληψη γιατρών. Πόσο θα µπορούν να
περιµένουν; Οι παθολόγοι τι θα κάνουν; Θα πηγαίνουν και στο
νεφρό να βοηθούν και τους γιατρούς εκεί πέρα; Και τα ΤΕΠ πώς
θα λειτουργούν, οι αναισθησιολόγοι, τα χειρουργεία, η χειρουρ-
γική κλινική;

Ρόιδο, τα έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ. Να έρθετε από εκεί να
δείτε τα πράγµατα. Μιλήστε µε τους Βουλευτές σας και µε τα
στελέχη σας να δείτε τι συµβαίνει. Αυτά που σας έστειλε ο Διοι-
κητή της 6ης ΥΠΕ, που δεν ξέρω αν τα έστειλε αυτός γιατί κι
αυτός δεν έχει εικόνα του τι συµβαίνει, είναι πράγµατα που δεν
συµβαίνουν. Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα. Εγώ σας το λέω σε αν-
θρώπινο πεδίο και επίπεδο. Δεν είναι η υγεία πεδίο αντιπαράθε-
σης, προφανώς, αλλά µην ανακοινώνετε πράγµατα τα οποία δεν
έχουν γίνει ή της προηγούµενης κυβέρνησης. Πάει να κλείσει το
νεφρό. Πού θα κάνουν αιµοκάθαρση οι άνθρωποι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μπάρκα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε κι εσείς τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μπάρκα, το είπα και στην πρωτολογία µου, αναρωτιέµαι,
λοιπόν, µετά από αυτά που λέτε, γιατί τα πέντε προηγούµενα
χρόνια που το κόµµα σας ήταν στην κυβέρνηση δεν δώσατε
εσείς τις λύσεις;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μα, τις δώσαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Και σε

ένα χρόνο διαλύθηκαν όλα αυτά που είχατε χτίσει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Απολύτως!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εντά-

ξει. Τι ακριβώς κάνατε για το Νοσοκοµείο Πρέβεζας; Μας λέγατε
ότι µαζευόσασταν και δίνατε λύσεις. Δεν είναι να µαζευόµαστε
και να δίνουµε λύσεις. Σας είπα συγκεκριµένα πράγµατα τα
οποία κάναµε και κάνουµε. Σας είπα ότι η κρίση ολοκληρώνεται
τον Αύγουστο. Έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι στην περίοδο
της πανδηµίας αυξήσαµε, µέσω επικουρικού προσωπικού, τις δυ-
νάµεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ο αρχικός προγραµµατισµός
ήταν για δύο χιλιάδες άτοµα και έχουµε ξεπεράσει τις πέντε χι-
λιάδες προσλήψεις επικουρικού προσωπικού. Ολοκληρώνονται,
όπως σας είπα, οι κρίσεις για το ιατρικό προσωπικό και βεβαίως
ακολουθούν κι άλλες κρίσεις από προηγούµενους διαγωνισµούς
που αφορούν και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Θέλω να σας ξεκαθαρίσω κάτι. Τα προβλήµατα δεν λύνονται
από τη µια µέρα στην άλλη. Βεβαίως οφείλουµε να διασφαλί-
ζουµε την οµαλή λειτουργία κάθε υγειονοµικού σχηµατισµού.
Μην ξεχνάµε ότι την περίοδο της πανδηµίας δώσαµε µια µεγάλη
µάχη και αντιµετωπίσαµε την απειλή αυτή και τα χρονικά περι-
θώριά µας µειώθηκαν δραµατικά προκειµένου να προχωρήσουµε
σε περαιτέρω διαδικασίες και αποφάσεις, προκειµένου να καλύ-
ψουµε τα κενά και τις ελλείψεις, και µάλιστα σε µόνιµη βάση,
διότι πρέπει να δώσουµε µόνιµες λύσεις στο σύστηµα υγείας και
όχι προσωρινές είτε µε επικουρικό προσωπικό, είτε µε οτιδήποτε
άλλο.

Κάνουµε ό,τι µπορούµε να κάνουµε και είµαι βέβαιος ότι πολύ
σύντοµα θα έχουµε συγκεκριµένες λύσεις, αναδιατάσσοντας το
γερασµένο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και βεβαίως εκσυγχρονίζον-
τας τις υγειονοµικές δοµές, διασφαλίζοντας την ισότιµη πρό-
σβαση όλων των πολιτών σε σύγχρονες υπηρεσίες υγείας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Θα λειτουργήσει το νεφρό,
κύριε Υπουργέ; Θα λειτουργήσει η Παθολογική;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα κα-
λυφθούν όλα. Σας είπα ότι καταρχήν θα λειτουργεί και η Παθο-
λογική και το νεφρό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αυτά που λέτε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας

είπα ότι ολοκληρώνονται οι κρίσεις σε συγκεκριµένες…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πότε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Μέχρι

τέλος Αυγούστου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Θα περάσουµε τώρα στην δεύτερη µε αριθµό 891/5-7-2020

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Κίνητρα για προσλήψεις γιατρών στα νοσοκο-
µεία των νησιών και των ακριτικών περιοχών».

Κύριε Πουλά, καλησπέρα σας. Έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή
σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε για ένα λεπτό να αναφερθώ σε ένα θέµα

που κυριαρχεί αυτή την εβδοµάδα και το Σαββατοκύριακο βέ-
βαια. Θα ήθελα να αναφερθώ στο φλέγον ζήτηµα των τελευταίων
ηµερών, που δεν είναι άλλο από την προκλητική απόφαση του
Ερντογάν να µετατρέψει την Αγία Σοφία σε τζαµί.

Καλούµε, λοιπόν, εµείς την Κυβέρνηση να αντιδράσει αποτε-
λεσµατικά. Φυσικά αναµένουµε και την έµπρακτη αντίδραση
όλων των διεθνών οργανισµών, των Ηνωµένων Πολιτειών, της
Ρωσίας, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης. Η απόφαση αυτή του Τούρκου προέδρου αποτελεί προ-
σβολή για όλον τον πολιτισµένο κόσµο και τον χριστιανισµό.

Ας έρθουµε τώρα στην ερώτηση: Κύριε Υπουργέ, η έξαρση
της πανδηµίας του COVID-19 έφερε στο προσκήνιο µεγάλα κενά
σε προσωπικό που αντιµετωπίζουν τα δηµόσια νοσοκοµεία στις
νησιωτικές και ακριτικές περιοχές της χώρας µας.

Ιδιαίτερα µετά από το άνοιγµα του τουρισµού στη χώρα µας
και την αύξηση των εισαγόµενων και εγχώριων κρουσµάτων η
ανάγκη κάλυψης αυτών των κενών είναι πιο επιτακτική από ποτέ.

Ας µην ξεχνάµε ότι οι ήδη υποστελεχωµένες υγειονοµικές
δοµές των νησιών µας είναι επιφορτισµένες µε την κάλυψη των
νησιωτών, των τουριστών και των µεταναστών. 

Κατά καιρούς τίθεται επί τάπητος το ζήτηµα της θέσπισης επι-
πλέον κινήτρων που θα καταστήσουν πιο ελκυστική την υπηρέ-
τηση ενός ειδικευµένου γιατρού στα νοσοκοµεία των άγονων και
δυσπρόσιτων περιοχών της χώρας. 

Όλως προσφάτως, το Εργαστήριο Οργάνωσης και Αξιολόγη-
σης των Υπηρεσιών Υγείας του ΕΚΠΑ και το Εργαστήριο Οικο-
νοµικών Διοίκησης Υγείας του Πανεπιστηµίου Πειραιώς
ξεκίνησαν από κοινού µελέτη, µε σκοπό τη διεύρυνση και τον
προσδιορισµό νέων κινήτρων, ώστε να βοηθηθεί η πρόσληψη και
η παραµονή των γιατρών σε νησιωτικές περιοχές της χώρας. 

Προηγουµένως, και συγκεκριµένα τον Φεβρουάριο του 2019,
η τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε συστήσει για τον σκοπό αυτό ει-
δική επιτροπή, ενώ τον Αύγουστο του ίδιου έτους η νυν πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Υγείας συνέστησε εκ νέου επιτροπή, µε
αντικείµενο τη χορήγηση συγκεκριµένων κινήτρων στους για-
τρούς, ώστε να καλύψουν τις οργανικές θέσεις στις άγονες πε-
ριοχές. 

Ας σηµειωθεί ότι µέχρι σήµερα, εδώ και σχεδόν έναν χρόνο,
δεν έχει ανακοινωθεί πόρισµα ούτε έχουν διατυπωθεί συγκεκρι-
µένες προτάσεις από την επιτροπή που συστάθηκε µε ευθύνη
της παρούσας πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας. Παρ’
όλα αυτά, οι υγειονοµικές ανάγκες των νησιών µας παραµένουν,
οι τραγικές ελλείψεις του προσωπικού εξακολουθούν να υφί-
στανται και τα δηµόσια νοσοκοµεία µας συνεχίζουν να υποβαθ-
µίζονται, δηµιουργώντας ανασφάλεια στους νησιώτες και τους
ακρίτες µας. 

Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε για το πόρι-
σµα της επιτροπής που ανακοινώσατε ότι συστήσατε τον Αύγου-
στο του 2019 για την κάλυψη των άγονων περιοχών µε γιατρούς,
σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου του Υπουργείου Υγείας στις 28-8-
19. 

Ποιο ήταν το πόρισµα που σας παρέδωσε -εάν σας παρέδωσε-
η επιτροπή που είχε συστήσει µε τη σειρά του ο ΣΥΡΙΖΑ, µε την
υπ’ αριθµόν 8048/6-2-19, απόφαση του Γενικού Γραµµατέα του
Υπουργείου Υγείας, µε το ίδιο αντικείµενο;

Τέλος, να µας πείτε ποιες είναι οι προθέσεις σας και ο σχεδια-
σµό σας για τη θέσπιση επιπλέων οικονοµικών, επιστηµονικών,
διοικητικών κινήτρων για την προσέλκυση ιατρικού προσωπικού
στις άγονες και δυσπρόσιτες περιοχές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας

κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. 
Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πουλά, κατ’ αρχάς, σχετικά µε την επιτροπή στην οποία

αναφέρεστε, αυτή δεν υπάρχει ούτε και συστάθηκε ποτέ. Υπάρ-
χει ανάθεση µιας µελέτης από το Υπουργείο Νησιωτικής Πολιτι-
κής σε δύο εργαστήρια του Εθνικού και Καποδιστριακού
Πανεπιστηµίου Αθηνών και του Πανεπιστηµίου Πειραιώς, από την
οποία µελέτη θα προκύψει συγκεκριµένο πόρισµα περί τα τέλη
Αυγούστου-αρχές Σεπτεµβρίου. 

Είναι αυτό που είπαµε, ότι εξετάζουµε τα κίνητρα τα οποία
πρέπει να δοθούν, προκειµένου, όχι µόνο να προσελκύσουµε,
αλλά και να δώσουµε τη δυνατότητα να παραµείνουν οι επαγγελ-
µατίες υγείας στις νησιωτικές περιοχές και σε αποµακρυσµένες
περιοχές της χώρας. 

Πριν λίγες ηµέρες, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο κλήθηκα να
απαντήσω σε ανάλογη ερώτηση συναδέλφου σας, σχετικά µε τη
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στελέχωση αγροτικών ιατρείων και στην απάντηση που έδωσα
αναφέρθηκα λίγο ανατολικότερα απ’ ό,τι άλλες φορές στον σχε-
διασµό µας, αναφορικά µε τα κίνητρα που πρέπει να δοθούν στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, προκειµένου να αποτελέσουν οι περιο-
χές αυτές, οι νησιωτικές, οι ηπειρωτικές, οι αποµακρυσµένες και
άγονες, επιλέξιµους και ελκυστικούς προορισµούς για τους για-
τρούς διαφόρων ειδικοτήτων. 

Συµφωνώ µαζί σας ότι τα κίνητρα αυτά πρέπει να είναι οικονο-
µικά, επιστηµονικά και διοικητικά. 

Έχουµε δεσµευτεί, λοιπόν, στο Σώµα ότι σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα θα παρουσιάσουµε τη συγκεκριµένη πρότασή µας, η
οποία θα ακολουθείται από νοµοθετική πρωτοβουλία που θα
οδηγήσει στη θέσπιση των αναγκαίων εκείνων κινήτρων που θα
καταστήσουν τις άγονες περιοχές ελκυστικούς προορισµούς.

Βασικά στοιχεία αυτού του πλάνου µας αποτελούν ο επανα-
προσδιορισµός του πλαισίου των άγονων περιοχών. Η αναθεώ-
ρηση των κινήτρων που δίνονται, έτσι ώστε να γίνουν ισχυρότερα,
προσελκύοντας τις προτιµήσεις περισσοτέρων γιατρών. Η ενί-
σχυση της συνεχιζόµενης εκπαίδευσης. Η βελτίωση των συνθηκών
επαγγελµατικής εξέλιξης. Η ενίσχυση των οικονοµικών παροχών
και άλλων ωφεληµάτων και η βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. 
Κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε εκπλήσσετε, γιατί θε-

ωρούσα ότι είχατε µπει στη διαδικασία να κάνετε όλες τις απα-
ραίτητες ενέργειες, ώστε να έχουµε ένα πόρισµα. 

Σχετικά µε το πόρισµα που έχουν αναφέρει οι κύριοι που κυ-
βέρνησαν πριν, ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν υπάρχει πόρισµα; Γι’ αυτό δεν λέτε
κουβέντα. Δεν µας είπατε αν υπάρχει πόρισµα, αν βγήκε κάτι από
αυτή την επιτροπή που είχαν συστήσει οι προηγούµενοι. Ένα
είναι αυτό. 

Το δεύτερο είναι ότι γνωρίζετε πολύ καλά τις ανάγκες που
έχουν οι περιοχές αυτές. Η έλλειψη των κρεβατιών ΜΕΘ, ΜΑΦ,
η έλλειψη σε γιατρούς. Τελευταία, µε τη νοµοθετική ρύθµιση που
φέραµε για να µην πηγαίνουν οι αγροτικοί γιατροί υπάρχει και
µια υποστελέχωση στα αγροτικά ιατρεία των νησιών µας. 

Όλα αυτά είναι θέµατα τα οποία χρήζουν άµεσης αντιµετώπι-
σης και ειδικά τώρα. Γιατί τώρα ανοίγει η χώρα µας. Δηλαδή, από
τις 15 Ιουνίου, θα ανοίξει στην Αγγλία, στις 20 του µήνα θα ανοί-
ξει στη Σουηδία και πιθανόν να µπουν και οι Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής, δηλαδή θα έρθουν τουρίστες και από αυτή την πε-
ριοχή. Πώς σκέφτεστε, λοιπόν, να αντιµετωπίσετε όλο αυτό το
πιθανό «κύµα» που θα προκύψει από τον κορωνοϊό; 

Είναι θέµατα τα οποία είναι πάρα πολύ σοβαρά και στα οποία
θα πρέπει να δώσετε άµεση προτεραιότητα. Γιατί, πραγµατικά,
στα νησιά αυτή τη στιγµή υπάρχει και ένα άλλο µεγάλο θέµα. 

Στα αεροδρόµια έλεγχοι για τον κορωνοϊό γίνονται ή γίνονται
µόνο δειγµατοληπτικά; Και από ποιους γίνονται; Γίνονται µόνο
από τους στρατιωτικούς γιατρούς που έχετε πάρει και τους χρη-
σιµοποιείτε για να κάνουν τα τεστ; Οι ΚΟΜΥ πού πήγαν; Δεν πρέ-
πει να ενεργοποιηθούν; Δεν πρέπει να γίνουν περισσότερα;
Βλέπετε ότι κάθε µέρα ο αριθµός αυξάνει. Άρα θα πρέπει να χρη-
σιµοποιήσουµε όλα τα µέσα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Πουλά. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πουλά, ούτε βρήκαµε κάποιο πόρισµα από την προ-

ηγούµενη κυβέρνηση σε ό,τι αφορά τα κίνητρα ούτε διαβάσαµε
κάτι σχετικό. Σας είπα ότι υπάρχει συγκεκριµένη µελέτη που εκ-
πονείται και περί τα τέλη Αυγούστου-αρχές Σεπτεµβρίου θα εί-
µαστε σε θέση να έχουµε το πόρισµα αυτό, προκειµένου να
έχουµε µετά τη νοµοθετική πρωτοβουλία πολύ γρήγορα, έτσι
ώστε να θεσπίσουµε τα κίνητρα αυτά. 

Αναφερθήκατε στην ερώτησή σας στα κίνητρα για τις άγονες
και τις αποµακρυσµένες περιοχές. Επιτρέψτε µου να διαχωρίσω
την ερώτησή σας αυτή από το τι συµβαίνει τώρα την περίοδο του

κορωνοϊού και πώς το αντιµετωπίσαµε και πώς το αντιµετωπί-
ζουµε. Πιστεύω ότι είναι δύο διαφορετικά πράγµατα και δεν πρέ-
πει να τα συγχέουµε. 

Καταβάλλουµε συνέχεια προσπάθειες, προκειµένου να καλύ-
ψουµε τα κενά στις άγονες και αποµακρυσµένες περιοχές, µε εγ-
κρίσεις επικουρικού, αλλά και µόνιµου προσωπικού. 

Γνωρίζετε -και εσείς είστε γιατρός- ότι σε πολλές των περιπτώ-
σεων οι θέσεις βγαίνουν άγονες και είναι ένα θέµα το οποίο πρέ-
πει να µας απασχολήσει. Αναγκαζόµαστε να µετακινούµε ιατρικό
και λοιπό προσωπικό από άλλες δοµές για συγκεκριµένα χρονικά
διαστήµατα. 

Η κατάσταση πράγµατι είναι προβληµατική, αλλά δεν µπορεί
να συνεχίζεται επ’ αόριστον. Και πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι εί-
µαστε αναγκασµένοι να µετακινούµε ιατρικό προσωπικό, από τη
στιγµή που πρέπει όλα µας τα νησιά, οι άγονες και οι αποµακρυ-
σµένες περιοχές να καλύπτονται υγειονοµικά και ειδικότερα
τώρα, την περίοδο του κορωνοϊού, και κάτι τέτοιο θα συνεχίζεται
µέχρι να βρούµε τις κατάλληλες λύσεις. 

Η αναθεώρηση των υφιστάµενων κινήτρων και η εξεύρεση
νέων θα δώσει σίγουρα λύσεις. Είµαστε βέβαιοι προς αυτό. Δου-
λεύουµε προς αυτή την κατεύθυνση και ελπίζουµε η πρόταση
την οποία θα φέρουµε να υπερψηφιστεί από το σύνολο των κοι-
νοβουλευτικών κοµµάτων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. 
Προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση. Είναι η έβδοµη, µε

αριθµό 905/6-7-2020, επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Όχι στην παραχώρηση του Κέντρου
Υγείας Πύλης Αξιού µέχρι να εξευρεθεί κατάλληλος και επαρκής
χώρος υποδοχής και λειτουργίας των υπηρεσιών του». 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.  
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 30 Μαΐου σας ρώτησα για την προοπτική

των εργαζοµένων στο ΕΣΥ που δεν έχουν µόνιµη σχέση εργα-
σίας, για τους τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενους από το πρό-
γραµµα του ΟΑΕΔ, για τους επικουρικούς γιατρούς, για το λοιπό
επικουρικό προσωπικό. Και ξέρετε, υπάρχει µια αίσθηση ευθύ-
νης. Δεν ρώτησες, τελείωσες και έφυγες, αλλά µια συνεχής δια-
δικασία µέχρι να ολοκληρωθεί αυτό που συνοµολογήσαµε, αυτό
που συµφωνήσαµε. Και αυτό που συµφωνήσαµε -θυµάµαι τότε
στα Πρακτικά της Βουλής, µπορεί να ανατρέξει κάποιος- είναι
ότι είναι απολύτως αναγκαίοι και οι τέσσερις χιλιάδες του ΟΑΕΔ
και οι επικουρικοί γιατροί και το λοιπό επικουρικό προσωπικό. 

Μαθαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν συζητάτε στο εσωτερικό της
Κυβέρνησης προς µια θετική κατεύθυνση, δηλαδή της αυτονόη-
της µετατροπής των λόγων σας σε έργο, δηλαδή της µετατρο-
πής των συµβάσεων σε αορίστου χρόνου, αλλά σε αρνητική
κατεύθυνση, στην κατεύθυνση της µη ανανέωσης των συµβά-
σεων ορισµένου χρόνου. Ακόµη κι εκεί σκέφτεστε να φτάσετε.
Μαθαίνω και παρακαλώ πολύ να το διαψεύσετε και να επιβεβαι-
ώσετε ότι µένετε στη θέση που είχατε εκφράσει στις 30 Μαΐου
ότι όλοι θα παραµείνουν γιατί όλοι αυτοί χρειάζονται.

Και σας είχα θέσει τότε την ερώτηση: Θα αναλάβετε την ευ-
θύνη να αφήσετε γυµνή τη χώρα, την ώρα που ο κορωνοϊός
χτυπά απειλητικά την πόρτα µας; Το αξίωµα και η αρχή είναι δε-
δοµένη: Κανείς εργαζόµενος στο ΕΣΥ χωρίς µόνιµη σχέση εργα-
σίας. Γι’ αυτό άλλωστε µεθαύριο Τετάρτη καλεί και η ΠΟΕΔΗΝ,
για να γίνουν όλες οι συµβάσεις µόνιµης σχέσης εργασίας στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, έτσι ώστε τα πολύ σηµαντικά χειροκρο-
τήµατα που καλούσατε να βγαίνουν στα µπαλκόνια και να χειρο-
κροτούν, κύριε Υπουργέ, να λάβουν σάρκα και οστά. Είναι η
στοιχειώδης τιµή και ο σεβασµός σε αυτόν τον κόσµο των εργα-
ζοµένων που έχουν µπει στα τµήµατα µε κορωνοϊό και που θα
συνεχίσουν να αντιµετωπίζουν το δεύτερο κύµα. 

Δεύτερον, στις 19 Ιουνίου, κύριε Κοντοζαµάνη, σας ζήτησα να
αξιοποιηθεί για τη Θεσσαλονίκη το «Λοιµωδών», σε συνδυασµό
µε το ιστορικό 424 στο κέντρο της πόλης ως χώρος υποδοχής,
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επιβεβαίωσης και αντιµετώπισης της σοβαρότητας κρουσµάτων
κορωνοϊού, έτσι ώστε να αποσυµφορηθούν τα εν λειτουργία νο-
σοκοµεία «ΑΧΕΠΑ», «Παπανικολάου» κ.λπ.. Γιατί υπάρχουν και
άλλα περιστατικά, επίσης πολύ σοβαρά, καρκινοπάθειες, καρ-
διοπάθειες κ.λπ., που πρέπει τα νοσοκοµεία να συνεχίσουν να
παρέχουν την κρίσιµη αρωγή τους, την υγειονοµική περίθαλψη
σε αυτούς τους ασθενείς. 

Έρχοµαι τώρα στο περιεχόµενο της ερώτησης. Εδώ όχι µόνο
δεν σκέφτεστε να εξοπλίσετε την πόλη µου, τη Θεσσαλονίκη του
ενάµιση εκατοµµυρίου κόσµου, µε επιπλέον χώρο υποδοχής, επι-
βεβαίωσης και αντιµετώπισης σοβαρότητας ή µη των κρουσµά-
των κορωνοϊού, αλλά σκέφτεστε ειλικρινά -σοβαρά το λέτε;- σε
καιρό κορωνοϊού να κλείσετε το Κέντρο Υγείας της Πύλης Αξιού;
Και θα πω στην δευτεροµιλία µου για ποιο κέντρο υγείας µιλάµε.
Μιλάµε για ένα κέντρο υγείας το οποίο καλύπτει τριακόσιες
τριάντα χιλιάδες κόσµο. Καλύπτει όλη τη δυτική Θεσσαλονίκη.
Μιλάµε για έναν χώρο που δέχτηκε µόνο το 2018 ενενήντα τέσ-
σερις χιλιάδες επισκέπτες. Έχει δεκαέξι ειδικότητες, έχει ακτι-
νολογικά, µικροβιολογικά εργαστήρια, έχει κέντρο µάνας -
παιδιού, οικογενειακής αντιµετώπισης. Σκέπτεστε σοβαρά;

Σήµερα ο κ. Τσιάρας, ο συνάδελφός σας, ήταν στο Υπουργείο
Μακεδονίας - Θράκης και αντί να χτυπήσει συναγερµό η Κυβέρ-
νηση εν όψει των κρουσµάτων που αυξάνονται του κορωνοϊού,
σκεφτήκατε -λέει- το Κέντρο Υγείας Πύλης Αξιού να το κάνετε
τι; Να επεκτείνετε το Δικαστικό Μέγαρο! Πότε; Σε καιρό κορω-
νοϊού! Πότε; Τον καιρό που φύγαµε από τον Φεβρουάριο που
ήταν δύο χιλιάδες κρούσµατα και πήγαµε στα διακόσια είκοσι χι-
λιάδες κρούσµατα παγκοσµίως. Αντί λοιπόν να εξοπλίσουµε την
πόλη, σκέπτεστε σοβαρά; Οι δηµοσιογραφικές πληροφορίες
λένε ότι ο κ. Τσιάρας είπε ότι θα συγκροτηθεί επιτροπή, η οποία
µέχρι το τέλος του έτους θα αποφανθεί για το τι θα γίνει το εξα-
ώροφο κτήριο του ΙΚΑ της Πύλης Αξιού.

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, σας κοιτώ στα µάτια. Περιµένω να
διαψεύσετε ότι η Κυβέρνηση σκέπτεται να κλείσει δοµή, µονάδα
υγείας εν καιρώ κορωνοϊού. Αυτό είναι αυτοκαταστροφικό. Αυτό
είναι παράλογο, είναι παραλογισµός.

Περιµένω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπατε, κύριε

Τριανταφυλλίδη, ευχαριστούµε πολύ.
Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας

κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.
Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Τριανταφυλλίδη, δεν θα απαντήσω σε δηµοσιογραφικές

πληροφορίες, γιατί πάλι ήρθατε εδώ να µας πείτε ότι έχουν λη-
φθεί ήδη αποφάσεις, πράγµα το οποίο δεν το γνωρίζουµε εµείς
στην Κυβέρνηση, πόσο µάλλον όταν το µαθαίνουµε από εσάς
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Επιτρέψτε µου να πω δύο πράγµατα. Πρώτον, σε ό,τι αφορά
τους συµβασιούχους του ΟΑΕΔ που σας είχα απαντήσει σε σχε-
τική ερώτηση, πάλι λάθος είναι οι πληροφορίες σας εδώ. Δεν το
έχουµε αφήσει το θέµα και µάλιστα σήµερα ξανασυναντηθήκαµε
µε αντιπροσωπεία των συµβασιούχων αυτών. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Συναντηθήκατε, αλλά
πού καταλήξατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, δεν σας διέκοψε, σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κλη-
ροδοτήσατε ένα πρόβληµα. Δώσαµε µια λύση για έναν χρόνο και
προσπαθούµε να βρούµε λύση στο ζήτηµα αυτό µόνιµη. 

Και επειδή µιλήσατε για µόνιµες λύσεις και λέτε ότι στο εθνικό
σύστηµα υγείας πρέπει να υπάρχουν µόνιµες λύσεις -ναι, πρέ-
πει-, σας υπενθυµίζω ότι η δική σας η κυβέρνηση ήταν αυτή που
εισήγαγε τον θεσµό του επικουρικού προσωπικού, που είναι προ-
σωρινές λύσεις στο σύστηµα υγείας. Δεν καταφέρατε να δώσετε
µόνιµες λύσεις στο σύστηµα υγείας. 

Σας διαβεβαιώ λοιπόν ότι δεν υφίσταται επί της ουσίας καµµία
απολύτως συγκεκριµένη πρόταση. Δεν έχει συζητηθεί µε τη συµ-
µετοχή του Υπουργείου Υγείας. Η πλήρης και επαρκής υγειονο-
µική κάλυψη των κατοίκων των περιοχών αυτών που καλύπτει

σήµερα γεωγραφικά και αφ’ ετέρου η αναβάθµιση των παρεχό-
µενων υπηρεσιών είναι θέµα υψίστης προτεραιότητας για εµάς.
Το Κέντρο Υγείας Πύλης Αξιού αποτελεί τη ναυαρχίδα στην πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας στην περιοχή και µάλιστα να σας
δώσω εγώ µια πληροφορία, δεν ξέρω αν την έχετε κι αυτή. Πρό-
σφατα προσπαθήσαµε να εγκαταστήσουµε αξονικό τοµογράφο,
το οποίο δεν κατέστη εφικτό, διότι χρειάζονται οι κατάλληλες πα-
ρεµβάσεις στη στατικότητα του κτηρίου. Επόµενος, στόχος µας
είναι να ανοίγουµε και να εκσυγχρονίζουµε δοµές και όχι να κλεί-
νουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αρχίσατε να αποκτάτε

καλές συνήθειες. Γιατί η προηγούµενη κυβέρνησή σας έκλεινε
νοσοκοµεία, όπως το «Λοιµωδών». Είναι καλό ότι σε αυτό µας µι-
µείστε. 

Ως προς το δεύτερο, το ότι δεν ξέρει η δεξιά τι ποιεί η αρι-
στερά στην ίδια Κυβέρνηση, τι ποιεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης
σε σχέση µε το Υπουργείο Υγείας, µην παίρνετε όρκο. Κατ’
αρχάς, ότι ο κ. Τσιάρας σήµερα ήταν στη Θεσσαλονίκη δεν το
διαψεύδετε. Το ότι συζήτησε µε αντιπροσωπεία για το συγκεκρι-
µένο θέµα, τον τρόπο αξιοποίησης του συγκεκριµένου εξαώρο-
φου κτηρίου, ούτε αυτό το διαψεύδετε, θέλω να πιστεύω, εκτός
και αν οι Θεσσαλονικείς δεν είδαν τον κ. Τσιάρα, αλλά είδαν κά-
ποιον άλλο, σωσία του κ. Τσιάρα, στη Θεσσαλονίκη. 

Έρχοµαι λοιπόν στην ουσία. Μου αρκεί αυτό που λέτε ότι απο-
τελεί τη ναυαρχίδα. Και θα έλεγε κανείς ότι σαφώς και θα έπρεπε
να υπάρξει, κύριε Κοντοζαµάνη, ένας άλλος χώρος που, όταν
βρεθεί, θα µπορούσε να τεθεί το συγκεκριµένο θέµα. Γιατί το
λέω αυτό; Γιατί στον τρίτο, τέταρτο, πέµπτο, και έκτο όροφο στε-
γάζονται -για να καταλαβαίνει και ο κόσµος για τι µιλάµε- ιατρεία
και  λειτουργούν µε διευρυµένο ωράριο από τις 7.00 το πρωί
µέχρι τις 8.30 το βράδυ, σταθµοί µάνας - παιδιού, µικροβιολογικό
εργαστήριο, ακτινολογικό εργαστήριο, κυτταρολογικό εργαστή-
ριο, ιατρείο σπιροµέτρησης, ιατρείο τεστ παπ. 

Εκεί συνεδριάζει και η Πρωτοβάθµια Υγειονοµική Επιτροπή που
κρίνει ανθρώπους ΑΜΕΑ. Και θέλω να σας πω να γίνουµε χρήσι-
µοι. Πάρτε τώρα τηλέφωνο. Υπάρχουν 50.000 ευρώ που εξειδι-
κεύτηκαν από τον Παύλο τον Πολάκη και τον Ανδρέα τον Ξανθό
από την προηγούµενη διοίκηση για να µπει σύστηµα air condition.
Ξέρετε τι είναι να έχετε άνθρωπο µε καροτσάκι και να στάζει στον
ιδρώτα για να ανέβει στον έκτο, για να πάει να κάνει την αξιολό-
γηση στην υγειονοµική επιτροπή; Υπάρχει το κονδύλι 50.000
ευρώ. Κάντε το. Με 35 και 40 βαθµούς, πώς δουλεύουν οι εκατόν
δέκα εργαζόµενοι στο κέντρο υγείας και -σε απόλυτα ίσο και ισό-
τιµο βαθµό- πώς πηγαίνουν οι ασθενείς, οι συγγενείς τους, οι συ-
νοδοί τους; Σας λέω για άτοµα ΑΜΕΑ που στάζουν από ιδρώτα
για να προσέλθουν στις υπηρεσίες τις συγκεκριµένες. 

Και επειδή είστε η Κυβέρνηση που τα αξιολογεί «Laissez faire
et laissez passer», ζήτηση, προσφορά κ.λπ., τώρα η ΠΟΕΔΗΝ
λέει ότι σκέφτεστε να ξαναφέρετε εργολάβους στα νοσοκοµεία,
παρά την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. 

Μένω σε αυτά που λέτε, εγώ σας πιστεύω. Και αν θέλετε, σε
αυτό ενώσαµε δυνάµεις. Το ζητούµενο από τον κόσµο που µας
βλέπει είναι «κόµµατα, ενώστε δυνάµεις». Γιατί όταν βρεθείς µε
τον άνθρωπό σου σε ένα χειρουργείο, δεν υπάρχει από εδώ, από
εκεί, από πάνω, από κάτω. Πρέπει να δώσουµε λύσεις. Και αυτό
σας λέω, γι’ αυτές τις λύσεις. 

Το παθολογικό είχε δεκαέξι χιλιάδες, το παιδιατρικό τέσσερις
χιλιάδες, το πνευµονολογικό τέσσερις χιλιάδες, το καρδιολογικό
οκτώ χιλιάδες και το ορθοπεδικό δέκα χιλιάδες επισκέψεις. Το
σύνολο είναι πενήντα τέσσερις χιλιάδες επισκέψεις το 2018. Ο
κ. Τσιάρας σήµερα στη Θεσσαλονίκη για ποιο πράγµα συγκρό-
τησε επιτροπή και τι θα του πει µέχρι τέλος του έτους για το Κέν-
τρο Υγείας Πύλης Αξιού µαζί µε τον δίδυµο αδελφό του που είναι
ουσιαστικά το Κέντρο Υγείας στους Αµπελόκηπους, που κι εκείνο
έχει εκπληκτική παροχή και στηρίζει όλη τη δυτική Θεσσαλονίκη;
Μπήκατε στη σκέψη; 
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Το λέω για να γραφτεί στα Πρακτικά. Μην ανοίξετε κι άλλο µέ-
τωπο στη Θεσσαλονίκη. Έτσι και τολµήσει κάποιος να θέσει θέµα
εν καιρώ κορωνοϊού, να εγκαταλειφθεί µονάδα υγείας, θα ανοί-
ξετε τεράστιο µέτωπο µε τον λαό και τους πολίτες της Θεσσα-
λονίκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Τριανταφυλλίδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κοντοζαµάνης για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Τριανταφυλλίδη, επίκαιρη επερώτηση ήταν κι όχι επίκαιρη ερώ-
τηση, γιατί πιάσατε πάρα πολλά θέµατα. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι µου θυµίζετε λίγο την ταινία: «Επι-
στροφή στο Μέλλον». Διότι µας κάνετε ερώτηση και σήµερα που
συζητάµε αυτή την ερώτηση ο κ. Τσιάρας επισκέφτηκε το Δικα-
στικό Μέγαρο Θεσσαλονίκης. Ναι, είναι δικαίωµά του. Υπουργός
Δικαιοσύνης είναι και βεβαίως είναι δικαίωµά του να πάει στο Δι-
καστικό Μέγαρο. Είναι αρµόδιος. Αλλά βεβαίως όταν συζητούν-
ται θέµατα υγείας, συζητούνται µε το Υπουργείο Υγείας και θέλω
να είµαι σαφής ως προς αυτό. 

Για το κέντρο υγείας ήµουν επίσης σαφής.
Και µου δίνετε την ευκαιρία σε αυτό το σηµείο να πω και δυο

λόγια παραπάνω για το σύστηµα της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας, το οποίο σχεδιάζουµε. Γιατί εσείς αυτό το κάνατε όταν
ήρθατε στη Βουλή ως κυβέρνηση να νοµοθετήσετε την πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας θέλοντας να φτιάξετε τις τοπικές µονά-
δες υγείας, πρώτα θεσπίσατε τις θέσεις µε τις ειδικότητες που
θέλατε να προσλάβετε και µετά πήγατε να νοµοθετήσετε για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εµείς ανοίξαµε νοσοκο-
µεία, κύριε Υπουργέ. Εσείς κλείσατε το «Λοιµωδών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, δεν σας διέκοψε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας δια-
βεβαιώ λοιπόν ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας σε ό,τι
αφορά την παροχή υπηρεσιών στην περιοχή της Θεσσαλονίκης.
Στόχος µας είναι να αναβαθµίσουµε ακόµα περισσότερο τις υπη-
ρεσίες υγείας. Θα δείτε και σχετικές ανακοινώσεις το επόµενο
χρονικό διάστηµα. Και σε καµµία περίπτωση να µην υποβαθµί-
σουµε τις παρεχόµενες υπηρεσίες, αλλά να τις βελτιώνουµε συ-
νέχεια και να έχει πρόσβαση ο κάθε πολίτης τόσο σε πρωτοβάθµιο
όσο και σε δευτεροβάθµιο επίπεδο. Γιατί το πρωτοβάθµιο επίπεδο
υγείας είναι αυτό που πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση, προ-
κειµένου να αντιµετωπίσουµε την πλειονότητα των προβληµάτων
υγείας στο επίπεδο αυτό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ. Έχετε απόλυτα δίκιο. Το άφησα γιατί πρόκει-
ται για τη ναυαρχίδα όπως τη χαρακτηρίσατε κι εσείς το Κέντρο
Υγείας Πύλης Αξιού. Γι’ αυτό το άφησα και έπρεπε να ακουστεί.
Έχει και πάθος για τη Θεσσαλονίκη ο κ. Τριανταφυλλίδης. 

Πάµε στην επόµενη ερώτηση. Θα συζητηθεί η όγδοη µε
αριθµό 894/6-7-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα -
Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκαταστή-
στε το Γενικό Νοσοκοµείο δυτικής Αττικής (ΓΝΔΑ) Αγία Βαρ-
βάρα. Με χειροκροτήµατα δεν σώζονται ζωές». 

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο λεπτά
στη διάθεσή σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα είναι γνωστό κι έχει έρθει σε αυτή την

Αίθουσα ξανά και ξανά. Όµως, παρά τις κάποιες δεσµεύσεις σας
δεν έχουµε δει πράξεις. Γι’ αυτό και το φέρνω.

Γνωρίζετε πολύ καλά το παλιό «Λοιµωδών» το γνωστό Νοσο-
κοµείο «Αγίας Βαρβάρας». Είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο έχει
προσφέρει ποικιλότροπα στην περιοχή. Η ευρύτερη περιοχή,
που αφορά την δυτική Αθήνα και την Β’ Πειραιά που συνορεύει
µε την περιοχή της Αγίας Βαρβάρας, είναι µια περιοχή που ξε-
περνά το ενάµιση εκατοµµύριο πολιτών. Οι υποδοµές είναι πραγ-
µατικά ελλιπείς στο κοµµάτι της υγείας. 

Παρ’ όλα αυτά το 2013 µε απόφαση του τότε Υπουργού, κ. Γε-
ωργιάδη, διέκοψε στην πράξη τη λειτουργία του, ενώ ο κ. Δέν-

διας ως Υπουργός Δηµόσιας Τάξης είχε ανακοινώσει έναν σχε-
διασµό για την κατεδάφιση. Σε κάθε περίπτωση έχουµε ένα νο-
σοκοµείο το οποίο προσφέρει τροµερές υπηρεσίες, µε ένα
µικροβιολογικό τµήµα το οποίο είναι σε θέση να εξετάζει δείγ-
µατα ακόµα και Ηπατίτιδας δ’, όταν όλα αυτά στέλνονται στο
εξωτερικό. Έχουµε ένα πάρα πολύ καλό νεφρολογικό. 

Κι όµως δεν µπορεί να σταθεί στα πόδια του για έναν πολύ
απλό λόγο. Γιατί το έχετε συνενώσει µε το Γενικό Νίκαιας. Δεν
έχει αυτόνοµο προυπολογισµό και όλα τα χρήµατα µένουν στο
Γενικό Κρατικό Νίκαιας. Επίσης όλοι οι γιατροί είναι στο Γενικό
Κρατικό Νίκαιας. Αυτή τη στιγµή έχουµε ένα νεφρολογικό τµήµα
πάρα πολύ σηµαντικό. Πηγαίνουν συµπολίτες µας απ’ όλη την
Ελλάδα και βρίσκουν θεραπεία. Και δεν έχει καρδιολόγο. Και ξέ-
ρουµε ότι αυτές οι κλινικές πρέπει οπωσδήποτε να έχουν καρ-
διολόγο.

Απ’ όλο το προσωπικό που ανήκει οργανικά στο «Αγία Βαρ-
βάρα» µόνο δεκαοκτώ έχουν µείνει εκεί. Είκοσι είναι στην Νίκαια
όπως και το διοικητικό προσωπικό κι οι ειδικευόµενοι και οι επι-
κουρικοί είναι στη Νίκαια.  

Οπότε χρειάζεται -και σας καλώ να δεσµευτείτε- ότι θα γίνει
τουλάχιστον διασυνδεδεµένο νοσοκοµείο, θα έχει τον δικό του
προϋπολογισµό και θα έχει επιτέλους το προσωπικό. Και αυτό
το λίγο προσωπικό που έχει µείνει οργανικά, τουλάχιστον να µπο-
ρεί να το διαχειριστεί και προφανώς να ενισχυθεί. 

Κι επίσης, θα θέσω και στην δευτερολογία µου το θέµα που
βλέπετε στην επίκαιρη αναφορικά µε το πολεοδοµικό ζήτηµα, το
οποίο είναι τεράστιο και δεν επιτρέπει στη διοίκηση να κάνει την
παραµικρή επέµβαση στα κτήρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αρσένη σας ευ-
χαριστούµε πολύ. Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Υγείας, κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. 

Ορίστε, κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή
σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, συµφωνώ µαζί σας. Με χειροκροτήµατα δεν
σώζονται ζωές, όπως λέτε στον τίτλο της ερώτησής σας, ούτε
βέβαια µε πειράµατα και τυχαίες κινήσεις. Χρειάζεται γνώση,
σχέδιο, µεθοδικότητα, αποφασιστικότητα και κυρίως συναίσθηση
της πραγµατικότητας. Αυτοί ήταν οι λόγοι που η αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού στην Ελλάδα στέφθηκε µε επιτυ-
χία. Και αυτή δεν ήταν οι λόγοι που κατά τη διάρκεια της µεγάλης
περιπέτειας της χώρας µας στην κρίση του 2015 οδηγηθήκαµε
στο κλείσιµο των τραπεζών. Και αναφέροµαι στο γεγονός αυτό
απλά για υπενθύµισή σας.

Ούτε χειροκροτήµατα, ούτε εφησυχασµός, παρά µόνο σχέδιο,
µεθοδικότητα και αποφασιστικότητα που πηγάζει από τη συνεχή
εργασία και προετοιµασία για την αντιµετώπιση του χειρότερου
δυνατού σεναρίου. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι δεν έχουµε τελει-
ώσει, ότι έχουµε δρόµο µπροστά µας έως τη στιγµή που η ια-
τρική επιστήµη και η ιατρική τεχνολογία θα έχει στη διάθεσή της
φάρµακο ή και εµβόλιο που θα αντιµετωπίσουν τον κορωνοϊό.
Μέχρι τότε οι δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας θα βρίσκον-
ται σε διαρκή ετοιµότητα και τίποτα δεν θα αφεθεί στην τύχη του,
όπως εσείς πιστεύετε. 

Στην εισαγωγική φάση της ερώτησής σας αναφερθήκατε σε
στοιχεία που καµµία σχέση δεν έχουν µε την πραγµατικότητα.
Αναφέρετε ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στελεχώνουν εφτά χι-
λιάδες διακόσια εβδοµήντα ένα άτοµα, όταν τα πραγµατικά νού-
µερα απέχουν έτη φωτός. Τα νοσοκοµεία στελεχώνονται µε
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες εφτακόσια δεκαεννέα άτοµα ιατρικού-
νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού. Τα κέντρα υγείας αντί-
στοιχα στελεχώνονται µε δεκατρείς χιλιάδες τετρακόσια δεκατρία
άτοµα ιατρικού-νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού. 

Επίσης µας εγκαλείται στην ερώτησή σας για µηδενικές προσ-
λήψεις τα έτη 2018 και 2019 κατά τα οποία από τους είκοσι τέσ-
σερις αυτούς µήνες ήµασταν κυβέρνηση τους έξι. Μάλλον κι εδώ
µπερδεύεστε. 

Ας πάµε λοιπόν στην ουσία της ερώτησης σας που αφορά το
Γενικό Νοσοκοµείο δυτικής Αττικής. Είναι η τρίτη φορά που -αν
θυµάµαι καλά- που καλούµαι σε κοινοβουλευτικό έλεγχο να επα-
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ναλάβω το σχέδιό µας για τη λειτουργία του. Ένα πλάνο που είχε
ξεκινήσει να εφαρµόζεται στις αρχές του τρέχοντος έτους, αλλά
λόγω της πανδηµίας και της αξιοποίησης της «Αγίας Βαρβάρας»
ως κέντρο νοσηλείας περιστατικών κορωνοϊού αναγκαστικά πήρε
παράταση ο χρόνος υλοποίησης της εφαρµογής του. 

Αξίζει να αναφερθώ στα εξής σηµεία: Πλήρης ανάπτυξη και
εκσυγχρονισµός της µονάδας τεχνητού νεφρού. Σήµερα εξυπη-
ρετεί τριάντα εννέα ασθενείς σε καθηµερινή βάση και σε δύο
βάρδιες. Στόχος µας είναι να φτάσουν τους πενήντα δύο ασθε-
νείς σε ωράριο 08.00’µε 19.00’το βράδυ. Αυτό θα το πετύχουµε
µε την ανάπτυξη και των δεκατριών θέσεων συνεδρίας σε συν-
δυασµό µε την ενίσχυση σε αριθµό του ιατρικού και νοσηλευτι-
κού προσωπικού που απαιτείται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και στη δεύτερη φάση αξιολογούµε την περαιτέρω ανάπτυξη

της µονάδας έτσι ώστε να φτάσει τους δεκαοκτώ ασθενείς ανά
βάρδια και συνεπώς τους εβδοµήντα δύο σε ωράριο 08.00’ το
πρωί µε 19.00’το βράδυ.

Σύσταση και λειτουργία µονάδας ανακουφιστικής φροντίδας.
Μπορεί να λειτουργήσει και να αποτελέσει µονάδα πρότυπο απο-
συµφορίζοντας όχι µόνο τα γύρω νοσοκοµεία, αλλά και τα µεγάλα
νοσοκοµεία της Αττικής από χρονίως πάσχοντες ασθενείς, παρέ-
χοντας υπηρεσίες υψηλού επιπέδου.

Τρίτον, ενίσχυση της λειτουργίας συγκεκριµένων εξωτερικών
ιατρείων, όπως το ηπατολογικό, το δερµατολογικό, το οφθαλµο-
λογικό και µικροβιολογικό. 

Από τα παραπάνω προκύπτει ξεκάθαρα η πολιτική µας βούληση
ενίσχυσης και ανάπτυξης του συγκεκριµένου υγειονοµικού σχη-
µατισµού και ο δεδοµένος ρόλος του Γενικού Νοσοκοµείου δυτι-
κής Αττικής «Αγία Βαρβάρα» στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας όχι ως
µία ακόµα νοσοκοµειακή δοµή, αλλά ως ένα εξειδικευµένο κέντρο
για την αντιµετώπιση συγκεκριµένων κατηγοριών ασθενών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης για τρία λεπτά για τη δευτερολογία.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βρήκατε ευτυχώς δύο λεπτά τουλάχιστον να µι-

λήσετε για το θέµα. Πάµε στην ουσία του. Μας είχατε πει και σε
άλλη επίκαιρη ερώτηση πριν από έναν µήνα τα ίδια πράγµατα ότι
θα τα κάνατε. Τι έχει υλοποιηθεί από αυτά; Να σας απαντήσω; Τί-
ποτα.

Κύριε Υπουργέ, πότε περιµένετε να υλοποιηθεί ο σχεδιασµός
σας; Όταν τελειώσει ο κορωνοϊός; Όταν δεν θα χρειάζεται τόσο
πολύ, πλέον, το νοσοκοµείο αυτό; Και µετά τι θα κάνετε; Θέλουµε
µέτρα σήµερα. Δεν είναι δυνατόν κάθε µήνα να έρχεστε εδώ να
δεσµεύεστε και να µην έχει υλοποιηθεί τίποτα για την «Αγία Βαρ-
βάρα». 

Πώς θα κάνετε εκσυγχρονισµό για το άλλο θέµα που σας ανα-
φέρω όταν αυτή τη στιγµή υπάρχει µια µεγάλη εκκρεµότητα που
είναι το πολεοδοµικό; Γιατί κατάργησαν τα µνηµόνια και οι κυβερ-
νήσεις τους τον Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθηνών και µένει
σε εκκρεµότητα ένα τεράστιο ζήτηµα ότι δεν υπάρχει πράξη εφαρ-
µογής για το πολεοδοµικό σχέδιο του Νοσοκοµείου «Αγίας Βαρ-
βάρας» στην καρδιά της δυτικής Αθήνας. Είναι συγκλονιστικό
ζήτηµα!

Τι θα κάνετε; Είναι θέµα πολιτικά αν θα το κινήσει το Υπουργείο
σας. Δεν θα το κινήσει κάποιος άλλος. Ποιες δράσεις δεσµεύετε
τώρα, εδώ να κάνετε για να λυθεί επιτέλους το ζήτηµα αυτό; Γιατί
χωρίς να υπάρχει πράξη εφαρµογής, κύριε Υφυπουργέ, δεν µπο-
ρεί να γίνει µια ανακαίνιση, µόνο πράγµατα που µπορεί να γίνουν
µε άδεια µικρής κλίµακας. Πρέπει να λυθεί αυτό. 

Θέλω να δεσµευτείτε ότι θα πάρετε πολιτική πρωτοβουλία και
προς τους άλλους συναδέλφους σας των άλλων Υπουργείων γιατί
αν δεν κινηθεί το Υπουργείο Υγείας για τα θέµατά του προφανώς
δεν θα δράσουν και οι άλλοι Υπουργοί.

Όµως για το ζήτηµα που σας έθεσα δεν είπατε το παραµικρό
για την αυτονοµία. Δηλαδή χρειαζόµαστε το λιγότερο να γίνει δια-
συνδεµένο νοσοκοµείο µε το Νίκαιας. Τι θα γίνει, θα συνεχίσουν

οι άνθρωποι που έχουν οργανική θέση στην «Αγία Βαρβάρα» µε
τις τόσες κρίσιµες λειτουργίες να εργάζονται στο Νίκαιας µε το
έτσι θέλω του νοσοκοµείου, επειδή έχει την διοικητική αυτοτέλεια
να το κάνει; Δεν άκουσα το παραµικρό να λέτε για αυτό. 

Τι θα γίνει µε τον προϋπολογισµό, που όλα τα χρήµατα τα δια-
χειρίζεται το Νίκαιας; Δεν άκουσα το παραµικρό. Χωρίς αυτά τα
δύο ζητήµατα και το πολεοδοµικό ό,τι λέτε είναι στον αέρα και
είναι κοροϊδία απέναντι στους πολίτες της δυτικής Αθήνας. Θέλω
να έχετε ξεκάθαρος και να δεσµευτείτε.

Όσο για τα γενικά πολιτικά ζητήµατα θα τα συζητήσουµε µε τα
νοµοσχέδια στην Ολοµέλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοντοζαµάνης για τρία λεπτά επίσης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, κατ’ αρχάς σε ό,τι αφορά το πολεοδοµικό ζήτηµα

του νοσοκοµείου είναι ένα θέµα το οποίο το αντιµετώπισε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση που το είχε ξεκινήσει, το έχουµε παραλάβει
εµείς, το παρακολουθούµε και πιστεύουµε ότι θα το ολοκληρώ-
σουµε. 

Βεβαίως αυτό σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να σταθεί εµ-
πόδιο να αναπτύξουµε δοµές και υπηρεσίες στην «Αγία Βαρβάρα»,
όπως µε τον τεχνητό νεφρό, όπως µε την ανάπτυξη των ιατρείων,
όπως κάναµε την περίοδο του κορωνοϊού, που λειτούργησε κλι-
νική για τον κορωνοϊό και µάλιστα ανακαινίστηκε από τη σηµερινή
ηγεσία του νοσοκοµείου. Εποµένως µιλάµε µε πράξεις και δεν στε-
κόµαστε πάνω σε αόριστα σχέδια και πλάνα. Το αποδείξαµε αυτό
µε τον σαφέστερο τρόπο κατά την περίοδο του κορωνοϊού.

Η πολιτική µας βούληση, το είπα και στην πρωτοµιλία µου,
είναι ξεκάθαρη και δεδοµένος ο ρόλος του Νοσοκοµείου «Αγίας
Βαρβάρας». Θέλουµε να αποτελέσει µία ξεχωριστή δοµή, ένα
εξειδικευµένο, αυτόνοµο κέντρο για την αντιµετώπιση συγκεκρι-
µένων κατηγοριών ασθενών µε συγκεκριµένο προγραµµατισµό
και πλάνο ενεργειών, διασφαλίζοντας τη δηµόσια υγεία στην πε-
ριοχή και προσφέροντας σύγχρονες υπηρεσίες υγείας στους κα-
τοίκους της περιοχής, που τόσο πολύ το έχουν ανάγκη.

Η επαναφορά στην κανονικότητα θα σηµάνει και για το Υπουρ-
γείο Υγείας την επιτάχυνση της υλοποίησης του συνόλου των αλ-
λαγών. Έως τότε είµαστε υποχρεωµένοι να προχωρούµε
συντηρητικά και µε το βλέµµα στραµµένο σε ενδεχόµενη αναζω-
πύρωση της πανδηµίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. Μην φύγετε, έχετε ακόµη µία ερώ-
τηση. Κουράγιο, είναι η τελευταία.

Προχωρούµε στην πρώτη ερώτηση µε αριθµό 6252/6-5-2020
του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Μαγνησίας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Μεϊ-
κόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ανέτοιµη η Πρω-
τοβάθµια Φροντίδα Υγείας (ΠΦΥ) Μαγνησίας για την επόµενη
µέρα της µάχης απέναντι στον κορωνοϊό (COVID-19)».

Κύριε Μεϊκόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
τον λόγο για δύο λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. Καλή εβδοµάδα να έχουµε.

Κύριε Υπουργέ, εφόσον σωστά και επίσηµα πλέον εντάσσεται
η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στον στρατηγικό σχεδιασµό του
ΕΟΔΥ για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, νοµίζω ότι το Υπουρ-
γείο Υγείας θα πρέπει να έχει µια επακριβή εικόνα για την ετοι-
µότητα που παρουσιάζουν οι πρωτοβάθµιες δοµές σε όλη την
Ελλάδα. 

Συγκεκριµένα, όµως, θα σας θέσω το παράδειγµα του Νοµού
Μαγνησίας. Κύριε Υπουργέ, ο Νοµός Μαγνησίας διαθέτει τέσσε-
ρις τοπικές µονάδες υγείας, έξι κέντρα υγείας όπου µαζί µε το
Κέντρο Υγείας Βόλου, αλλά και το Περιφερειακό Ιατρείο Αλον-
νήσου καλύπτουν επί της ουσίας το δύσκολο έργο της πρωτο-
βάθµιας υγειονοµικής περίθαλψης του αστικού ιστού, αλλά και
της υπαίθρου. Αυτές οι δοµές που σας περιέγραψα αποτελούν
και τον άξονα στη µάχη απέναντι και στην πανδηµία, αλλά και
στην πρωτοβάθµια υγειονοµική κάλυψη του πληθυσµού. 
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Το πρόβληµα είναι, κύριε Υπουργέ, ότι πέρα από τις πάγιες και
τις διαχρονικές ανάγκες και ελλείψεις που αντιµετωπίζουν οι
πρωτοβάθµιες δοµές στη Μαγνησία έρχονται να προστεθούν και
οι νέες εξειδικευµένες υγειονοµικές ανάγκες όπου και στο επί-
πεδο αυτό οι δοµές αυτές παραµένουν ανοχύρωτες καθώς δεν
υπάρχει καν ο στοιχειώδης υγειονοµικός εξοπλισµός, προκειµέ-
νου να µπορέσει να γίνει η πρώτη αντιµετώπιση, όπως λένε, και
να γίνει η ιχνηλάτηση ενός πιθανού κρούσµατος.

Να σας ενηµερώσω ότι ο Νοµός Μαγνησίας έχει ένα ιδιαίτερο
γεωγραφικό ανάγλυφο καθώς διαθέτει αποµακρυσµένες ορεινές
και ηµιορεινές περιοχές, παραθαλάσσιες περιοχές, αλλά και νη-
σιωτική περιοχή. Είναι ένας νοµός ο οποίος έχει πολλές και µε-
γάλες τουριστικές ροές ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς µήνες.
Συνεπώς η εικόνα που παρουσιάζει αυτή τη στιγµή η πρωτοβάθ-
µια υγεία στη Μαγνησία, κατά τη γνώµη µας, δεν µπορεί ούτε να
καλύψει τις στοιχειώδεις ανάγκες του πληθυσµού αφ’ ενός, αλλά
αφ’ ετέρου ούτε να ανταποκριθεί µε σύγχρονο τρόπο στις νέες
και εξειδικευµένες υγειονοµικές ανάγκες. 

Συνεπώς σύµφωνα µε τα δεδοµένα που σας παρέθεσα νοµίζω
ότι το ερώτηµα που γεννάται είναι ένα και απλό: Υπάρχει ένας
συγκεκριµένος σχεδιασµός από πλευράς Υπουργείου Υγείας,
προκειµένου να καλυφθούν οι καταγεγραµµένες ανάγκες όχι
σύµφωνα µόνο µε την άποψη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αλλά σύγχρονα µε τα οργανογράµµατα που υπάρχουν στις πρω-
τοβάθµιες δοµές του Νοµού Μαγνησίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μεϊκόπουλε. Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασί-
λειος Κοντοζαµάνης.

Έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας, κύριε Κοντοζαµάνη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μεϊκόπουλε, επιτρέψετε µου να διαφωνήσω. Η κατά-

σταση δεν είναι όπως την περιγράφετε. Αντίθετα, µάλιστα,
οφείλω να σας διαβεβαιώσω ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
στη Μαγνησία είναι λειτουργική και έχει επιχειρησιακή ετοιµό-
τητα για την αντιµετώπιση τυχόν κρουσµάτων της πανδηµίας του
κορωνοϊού.

Βεβαίως σε ό,τι αφορά το υγειονοµικό προσωπικό, και δεν το
έχουµε αρνηθεί ποτέ, υπάρχουν ελλείψεις και κενά. Υπάρχουν
όµως, και αντίστοιχες ενέργειες που δροµολογούνται τόσο από
την υγειονοµική περιφέρεια όσο και από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Υγείας έτσι ώστε να καλύπτουµε αυτές τις ελλείψεις. 

Και το αναφέρω κάθε φορά όταν γίνονται τέτοιους είδους ερω-
τήσεις από συναδέλφους σας Βουλευτές ότι µαγικές λύσεις δεν
υπάρχουν. Υπάρχουν µόνο συγκεκριµένες ενέργειες που αφο-
ρούν τις προσλήψεις επικουρικού προσωπικού, τις µετακινήσεις
προσωπικού, την επιτάχυνση των διαδικασιών για την πρόσληψη
µόνιµου προσωπικού. Αν νοµίζετε ότι υπάρχει κάποιος άλλος
τρόπος άµεσης κάλυψης των αναγκών αυτών, παρακαλώ πολύ
να µας το αναφέρετε.

Παράλληλα µε αυτές τις λύσεις που δίνουµε, µε τις οποίες δια-
σφαλίζεται η οµαλή λειτουργία του συστήµατος, προχωράµε µε
γρήγορους ρυθµούς την ολοκλήρωση των προσλήψεων στις µό-
νιµες θέσεις που έχουν προκηρυχθεί. Επειδή µιλάµε µε πράξεις
και δεν µένουµε στα λόγια, σηµειώστε παρακαλώ ότι εντός του
Σεπτεµβρίου, µέχρι τέλος Αυγούστου θα έχουν ολοκληρωθεί οι
εννιακόσιες πενήντα κρίσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού που
βρίσκονται στα συµβούλια κρίσης των υγειονοµικών περιφε-
ρειών. Τις επόµενες ηµέρες βγαίνει στον αέρα µια προκήρυξη
εβδοµήντα θέσεων ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για κάλυψη
των κενών. Δίνουµε έµφαση στις νησιωτικές περιοχές και εντός
του Σεπτεµβρίου θα βγει η προκήρυξη µε τετρακόσιες και πλέον
θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων. Η
πλειονότητα των θέσεων αυτών αφορά κέντρα υγείας της Επι-
κράτειας.

Υλοποιώντας τον παραπάνω σχεδιασµό, είµαστε αισιόδοξοι ότι
το 2020 θα ενισχύσουµε σηµαντικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Σε αυτόν τον σχεδιασµό εντάσσονται και οι υγειονοµικές δοµές
της Μαγνησίας.

Κύριε Μεϊκόπουλε, αναφερθήκατε πολύ αναλυτικά στην ερώ-
τησή σας στις υγειονοµικές δοµές του Νοµού Μαγνησίας. Δεν

θέλω να σας κουράσω µε αριθµούς και νούµερα, αριθµούς επι-
κουρικού προσωπικού που εγκρίθηκαν και στη συνέχεια προσ-
λήφθηκαν στις δοµές αυτές, ούτε µε το πλήθος των κρίσεων του
µόνιµου ιατρικού προσωπικού που βρίσκεται σε εξέλιξη.

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής αναλυτικό
υπηρεσιακό σηµείωµα των αρµόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου
Υγείας, όπου καταγράφεται µε πληρότητα και αναλυτικά σε τι
κατάσταση βρίσκεται η κάλυψη των κενών στον Νοµό της Μα-
γνησίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντο-
ζαµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, επιτρέψτε µου να σταθώ σε δύο άλλα σηµεία, στην
επάρκεια του υγειονοµικού υλικού και των µέσων ατοµικής προ-
στασίας, µε την οποία προµηθεύσαµε τα κέντρα υγείας και τις
υπόλοιπες δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Είναι αναλυ-
τικά όλα τα υλικά αυτά στο ενηµερωτικό σηµείωµα που κατέθεσα
στα Πρακτικά της Βουλής. 

Σχετικά µε την αναφορά σας περί δυνατότητας ιχνηλάτησης
και χειρισµού πιθανών κρουσµάτων του κορωνοϊού: Η επάρκεια
σε υγειονοµικό υλικό υπήρξε πρώτη µας προτεραιότητα. Είναι
γεγονός ότι την περίοδο της έξαρσης του κορωνοϊού υπήρξαν
δυσκολίες, όµως, ακόµα και τότε κανένα νοσοκοµείο, κανένα κέν-
τρο υγείας ή καµµία άλλη υγειονοµική δοµή δεν παρουσίασε ελ-
λείψεις σε αυτά τα υλικά. Φροντίσαµε γι’ αυτό µε συνέπεια και
σήµερα που µιλάµε, υπάρχει απόθεµα σε µέσα ατοµικής προστα-
σίας και υγειονοµικό υλικό. Όµως, υπάρχει έλεγχος και παρακο-
λούθηση της ροής µε την οποία προµηθεύουµε τις υγειονοµικές
δοµές. Όποτε χρειαστεί τροφοδοτούµε τα κέντρα υγείας και τις
λοιπές υγειονοµικές δοµές µε τα απαραίτητα αυτά υλικά, δια-
σφαλίζοντας την επάρκειά τους. Με πολύ απλές κουβέντες, προ-
σέχουµε για να έχουµε. 

Σε όλα τα κέντρα υγείας εδώ και µήνες έχουµε δώσει συγκε-
κριµένες οδηγίες για τη διαχείριση των ύποπτων και των επιβε-
βαιωµένων κρουσµάτων. Η δηµιουργία ειδικών χώρων υποδοχής
και διαχείρισης εντάσσεται στο πλαίσιο αυτών των οδηγιών. Ει-
δικά για τις δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας της Μα-
γνησίας υπάρχει, επίσης, αναλυτική περιγραφή στο υπηρεσιακό
σηµείωµα που κατέθεσα στα Πρακτικά της Βουλής, όπου και πε-
ριγράφεται αναλυτικά πού και ποιοι χώροι έχουν διαµορφωθεί.

Τέλος, σχετικά µε την αναφορά σας περί ιχνηλάτησης και αν-
τιµετώπισης ενδεχόµενων κρουσµάτων, υπάρχει συγκεκριµένη
διαδικασία που ακολουθείται. Όταν εντοπιστεί κάποιο κρούσµα,
υπάρχουν οδηγίες και συγκεκριµένες ενέργειες που πραγµατο-
ποιούνται και σε όποιο κέντρο υγείας εντοπιστεί ύποπτο περι-
στατικό αυτό αποµονώνεται, ακολουθεί ο απαιτούµενος
µοριακός έλεγχος και στη συνέχεια, στην περίπτωση που το
δείγµα είναι θετικό, υπάρχει συγκεκριµένο πρωτόκολλο που ακο-
λουθείται, στο οποίο εντάσσονται και οι ιχνηλατήσεις που διε-
νεργούνται από τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας και τη
Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πολύ προσεκτικά. Ας ξεκινήσουµε
τουλάχιστον µε αυτά που συµφωνούµε. Θεωρώ πως δεν θα δια-
φωνήσετε, αλλά η έξαρση κρουσµάτων, που παρατηρείται τις τε-
λευταίες ηµέρες και ειδικά σε ό,τι αφορά τους τουρίστες που
εισέρχονται στη χώρα, νοµίζω ότι απαιτεί από µεριάς Υπουργείου
Υγείας και αυξηµένη αφ’ ενός εγρήγορση, αλλά και αφ’ ετέρου
άµεσα ενισχυµένα µέτρα υγειονοµικής θωράκισης. 

Πιστεύω, επίσης, ότι δεν θα διαφωνήσετε στο ότι δεν υπάρχει
δίληµµα µεταξύ υγειονοµικής ασφάλειας και οικονοµικής βιωσι-
µότητας της τουριστικής δραστηριότητας. Είµαι σίγουρος πως
συµφωνείτε ότι πλέον οι τουριστικές ροές, η επισκεψιµότητα, η
τουριστική δραστηριότητα θα εξαρτάται άµεσα από την υγειονο-
µική θωράκιση, ιδιαίτερα των πρωτοβάθµιων δοµών. Συνεπώς,
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νοµίζω ότι έχουµε ένα κοινό σηµείο, ότι δεν πρέπει να υπάρξει
καµµία έκπτωση στα νέα υγειονοµικά standards που έχουν δηµι-
ουργηθεί. 

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα. Είπατε ότι όλες οι πρωτοβάθµιες
δοµές υγείας στη Μαγνησία είναι έτοιµες από άποψη νέου υγει-
ονοµικού εξοπλισµού που να αντιµετωπίζει επαρκώς τις νέες και
αυξηµένες υγειονοµικές ανάγκες και είναι όλες άρτια εξοπλισµέ-
νες και έτοιµες. 

Μα, πώς τότε ήδη από το Κέντρο Υγείας Αργαλαστής καταγ-
γέλλεται από την διευθύντρια ότι, ενώ το Κέντρο Υγείας Αλµυρού
παραλαµβάνει προκαταρκτικό θάλαµο ISOBOX, όλες οι υπόλοι-
πες πρωτοβάθµιες δοµές της Μαγνησίας και της Αργαλαστής
δεν διαθέτουν προκαταρκτικό θάλαµο;

Ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Ξέρετε ποιο είναι το περίεργο;
Δεν είναι δυνατόν η προµήθεια τέτοιου εξοπλισµού να επαφίεται
σε έναν ανταγωνισµό ορισµένων Βουλευτών της Συµπολίτευσης
για το ποιος έχει τις περισσότερες διασυνδέσεις προκειµένου να
εξασφαλίσει αυτό τον απαραίτητο εξοπλισµό. Αυτό είναι το πρό-
βληµα νούµερο ένα.

Πάµε στο πρόβληµα νούµερο δυο, η δεύτερη πτυχή από την
οποία θα κριθείτε. Ξέρετε πολύ καλά ότι ο Νοµός Μαγνησίας δια-
θέτει πολλές αποµακρυσµένες ηµιορεινές και ορεινές περιοχές.
Πριν από λίγες ηµέρες, κύριε Υπουργέ, έγινε ατύχηµα. Δύο παι-
διά ανέβαιναν σε µια µοτοσυκλέτα. Ήταν ανήλικοι και χτύπησαν
πολύ άσχηµα. Δεν υπήρχε οδηγός ασθενοφόρου -έγινε στο Τρί-
κερι- στο Κέντρο Υγείας Αργαλαστής για να πάει να τους παρα-
λάβει. Τους µετέφεραν σε αγροτικό. Ξεκίνησε ασθενοφόρο από
τον Βόλο, τους πήρε από το Χόρτο και τους πήγε στην Αργαλα-
στή. Άρα η εικόνα που µας περιγράψατε νοµίζω ότι είναι κάπως
µαγική. Και στο Κέντρο Υγείας Αργαλαστής και στο Κέντρο
Υγείας Βελεστίνου και στο Κέντρο Υγείας Αλµυρού υπάρχει ζή-
τηµα µε τους οδηγούς του ΕΚΑΒ.

Να µην µιλήσουµε για την εικόνα που παρατηρείται, κύριε
Υπουργέ, σε επίπεδο Βορείων Σποράδων. Εγώ θα σας αναφέρω
µόνο ένα παράδειγµα, ότι στο Κέντρο Υγείας Σκοπέλου από τις
πέντε προβλεπόµενες οργανικές θέσεις µόνιµων γιατρών, γενι-
κών γιατρών παθολόγων δεν υπηρετεί ούτε ένας. Στο Περιφερει-
ακό Ιατρείο Αλοννήσου δε, ακόµη και σήµερα υπηρετούν µόνο
αγροτικοί γιατροί, δεν υπάρχει κανένας µόνιµος γιατρός που να
καλύπτει υγειονοµικά το νησί αυτή τη στιγµή. 

Εποµένως, τα στοιχεία που µας παρατίθενται από τις υπηρε-
σίες σας, εγώ δεν αντιλέγω, όµως νοµίζω ότι δεν αποτυπώνουν
επακριβώς την εικόνα που παρουσιάζει αυτή τη στιγµή η πρωτο-
βάθµια δοµή της Μαγνησίας. 

Συνεπώς κύριε Υπουργέ, όταν αναφέροµαι σε υγειονοµικό
εξοπλισµό και υλικοτεχνική υποδοµή, δεν αναφέροµαι µόνο στα
αναλώσιµα, τα οποία ναι, τα παρέχετε. Εγώ µιλάω για εξοπλισµό
πρώτης αντιµετώπισης ενός ενδεχόµενου κρούσµατος, ιχνηλά-
τησης, ιδιαίτερα στη Σκιάθο, που είναι τουριστικός προορισµός
υψηλής εµβέλειας.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι εάν καταγράψετε επακριβώς και
χωρίς τα φίλτρα, που µπορεί να σας δίνουν οι υπηρεσίες σας,
την υγειονοµική εικόνα που παρουσιάζει η πρωτοβάθµια δοµή
της Μαγνησίας, θα δείτε ότι και διαχρονικές παραµένουν οι ανάγ-
κες και οι ελλείψεις της, αλλά και σε επίπεδο των νέων υγειονο-
µικών συνθηκών είναι παντελώς ανοχύρωτη. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα και µια τελευταία διευκρίνιση. Υπάρ-
χει το θέµα του πλωτού ασθενοφόρου για τις Βόρειες Σποράδες.
Είναι µια ορθή κίνηση. Ξεκίνησε από το 2018, από το Υπουργείο
Ναυτιλίας. Βάλαµε και εµείς ένα λιθαράκι. Ορθά ο Γενικός Γραµ-
µατέας Οικονοµικής Πολιτικής σήµερα, ο κ. Τριαντόπουλος προ-
σπαθεί και τρέχει το ζήτηµα. Όµως, υπάρχει ένα οξύµωρο. Σε
µια δική σας συνάντηση µε τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης
αναφέρατε ότι δεν υπάρχει σχεδιασµός του ΕΚΑΒ για παροχή
πλωτού ασθενοφόρου στις Βόρειες Σποράδες και ότι αν κάποια
στιγµή υπάρξει ένα τέτοιο πλωτό µέσο θα είναι του Λιµενικού και
υπό προϋποθέσεις θα εκτελεί και χρέη διακοµιδής ασθενών προς
την Ηπειρωτική Μαγνησία. 

Μπορείτε να µας ενηµερώσετε για το τι ισχύει για να ξέρουµε
και εµείς τι µέλλει γενέσθαι; Εάν ολοκληρωθεί, σύµφωνα µε τις
ηµεροµηνίες που δίνει ο Γενικός Γραµµατέας Οικονοµικής Πολι-

τικής την 1η Νοεµβρίου να το χειροκροτήσουµε. Αν ισχύει αυτό
που λέτε εσείς, νοµίζω ότι εµπαίζονται για άλλοι µια φορά οι κά-
τοικοι των Βορείων Σποράδων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μεϊκόπουλε.
Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μεϊκόπουλε, η διαχείριση του κορωνοϊού, κατ’ αρχάς

επιτρέψτε µου να πω, δεν είναι θέµα ISOBOX, αν έχει δηλαδή
ISOBOX ένα κέντρο υγείας και κάποιο άλλο δεν έχει. Είναι θέµα
χώρου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα παράδειγµα…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Μπο-

ρεί κάποιο κέντρο υγείας να έχει χώρο για να υποδεχτεί ένα ύπο-
πτο κρούσµα και κάποιο άλλο να µην έχει γι’ αυτό και
τοποθετούµε ISOBOX. 

Σας είπα στην πρωτολογία µου ότι υλοποιήσαµε, αναπτύξαµε
συγκεκριµένο σχέδιο ενίσχυσης της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και κάθε µέρα που περνούσε την περίοδο της πανδηµίας
κερδίζαµε χρόνο προκειµένου να προετοιµαστούµε ακόµη καλύ-
τερα και να είµαστε σήµερα, που έχει ξεκινήσει η τουριστική πε-
ρίοδος, ακόµη πιο έτοιµοι, περισσότερο επαρκείς και αποτελε-
σµατικοί προκειµένου να αντιµετωπίσουµε τυχόν ύποπτα κρού-
σµατα κορωνοϊού. 

Επειδή αναφερθήκατε στην ιχνηλάτηση, τα κρούσµατα και την
επάρκεια του υλικού, επιτρέψτε µου να σας πω ότι χάρη σε αυτές
τις ενέργειες τα κατάφερε η χώρα µας, διότι είχαµε επάρκεια υγει-
ονοµικού υλικού, καταφέραµε και διαχειριστήκαµε κατόπιν συγ-
κεκριµένων οδηγιών τόσο τα ύποπτα όσο και τα επιβεβαιωµένα
κρούσµατα και το σύστηµα ιχνηλάτησης, το οποίο υλοποιήσαµε
ήταν πάρα πολύ αποτελεσµατικό. Γι’ αυτό επαναλαµβάνω ότι κα-
ταφέραµε και είχαµε τα αποτελέσµατα τα οποία βλέπουµε σή-
µερα.

Στις υγειονοµικές δοµές της Μαγνησίας υπάρχουν προβλή-
µατα και ελλείψεις και προσπαθούµε να τις καλύψουµε. Βρίσκον-
ται, όµως, σε ετοιµότητα και γνωρίζουµε τις απαιτούµενες
διαδικασίες που πρέπει να ακολουθήσουµε σε περίπτωση εντο-
πισµού κρουσµάτων. Αντιλαµβανόµαστε, βεβαίως, ότι είναι µια
περιοχή όπου υπάρχει και τουριστική κίνηση την περίοδο αυτή
και αυτό µας κάνει δύο φορές πιο προσεκτικούς και φροντίζουµε
ακόµα περισσότερο για την επάρκεια σε υλικά και για την ετοι-
µότητα των υγειονοµικών σχηµατισµών.

Δεν καθησυχάζουµε. Βρισκόµαστε σε ετοιµότητα και πιστεύω
ότι σε κάθε περίπτωση, όπως τα έχουµε καταφέρει µέχρι τώρα
να αντιµετωπίσουµε οποιοδήποτε περιστατικό, αυτό θα συµβεί
και τις επόµενες ηµέρες.

Και επειδή αναφέρθηκε ο κ. Μεϊκόπουλος στα πλωτά µέσα και
σε µια συνάντηση που είχα µε Βουλευτές του Νοµού Μαγνησίας,
πράγµατι το πλωτό αυτό µέσο ανήκει, είναι στη δικαιοδοσία του
Λιµενικού Σώµατος. Πρέπει να ακολουθήσουµε συγκεκριµένες
ενέργειες, προκειµένου να συνεργαστεί το Λιµενικό Σώµα µε το
ΕΚΑΒ, έτσι ώστε το πλωτό αυτό µέσο να έχει τη δυνατότητα να
κάνει και διακοµιδές. Εποµένως, προς αυτή την κατεύθυνση κι-
νούµαστε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. Αποδεσµεύεστε κιόλας, καθώς δεν
έχετε να απαντήσετε σε άλλη επίκαιρη ερώτηση.

Καλό σας βράδυ, καλή ξεκούραση! Η Παναγιά µαζί σας!
Προχωρούµε στη συζήτηση της επόµενης ερώτησης, της πρώ-

της µε αριθµό 889/3-7-2020 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου
του Γ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττι-
κής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιου Μπούρα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Σύσταση αστυνοµι-
κού τµήµατος στην Τοπική Κοινότητα Κινέττας του Δήµου Μεγα-
ρέων».

Κύριε Μπούρα, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα! Έχετε δύο
λεπτά στη διάθεσή σας.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αν-
τεύχοµαι, κύριε Πρόεδρε.

Ξεκινάω µε µια γενική παρατήρηση, κύριε Υπουργέ, αφού σας
ευχαριστήσω που σύντοµα ανταποκριθήκατε να απαντήσετε σε
αυτή την πολύ καίρια ερώτηση για µια περιοχή, όπως είναι η Κι-
νέττα.

Γνωρίζετε πολύ καλά εσείς, καλύτερα από κάθε άλλον, λόγω
της διαδροµής σας, αλλά το γνωρίζει και ο πιο απλός πολίτης, ότι
η εγκληµατικότητα στη δυτική Αττική στο σύνολό της είναι πολύ
µεγάλη, καταγράφει πρωτιά. Και αυτό το ξέρετε πολύ καλά.

Έρχοµαι τώρα ιδιαίτερα σε µια περιοχή, την Κινέττα, την οποία
πολλοί δεν γνωρίζουν λόγω της γεωµορφολογίας της περιοχής,
ότι είναι Δηµοτική Κοινότητα του Δήµου Μεγαρέων.

Όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ξέρετε -και το ξέρουν οι πολί-
τες- ότι απέχει από την έδρα του Δήµου, που είναι τα Μέγαρα,
πάνω από δεκαπέντε χιλιόµετρα, αλλά κυρίως είναι γεωµορφολο-
γικά, όπως προείπα, αποκοµµένη. Πολλοί δεν γνωρίζουν ότι είναι
Δηµοτική Κοινότητα του Δήµου Μεγαρέων. Αυτό καθιστά, εκτός
των άλλων, πολύ δύσκολο και το θέµα της ασφάλειας.

Πρέπει να σας πω ότι µε την απογραφή του 2011 -ξέρετε πού
και πώς απογράφονται πολλοί- η περιοχή έχει πάνω από δύο χι-
λιάδες εγγεγραµµένους κατοίκους, αλλά µόνιµους κατοίκους έχει
πάνω από πέντε χιλιάδες. Τα δε καλοκαίρια -και εννοώ από πολύ
νωρίς την άνοιξη έως πολύ αργά το φθινόπωρο- η περιοχή της Κι-
νέττας είναι ένας τουριστικός προορισµός από πολλά χρόνια και
έχει πάνω από είκοσι µε τριάντα χιλιάδες κατοίκους για πολλούς
µήνες.

Πρέπει να σας πω ότι η Κινέττα είναι µια περιοχή που έχει πληγεί
ανεπανόρθωτα τα τελευταία χρόνια. Θυµίζω επιγραµµατικά την
πυρκαγιά πριν από δύο χρόνια Κινέττα-Μάτι. Από την Κινέττα ξε-
κίνησε το πρόβληµα. Όχι ότι η Κινέττα έδωσε πυρ στο Μάτι, αλλά
θα θυµάστε ότι την ίδια µέρα ήταν µια καταστροφικότατη πυρκα-
γιά, οι συνέπειες της οποίας ακόµα δεν έχουν µαζευτεί.

Δεύτερον, πρέπει να σας θυµίσω ότι πέρυσι, πριν µερικούς
µήνες και συγκεκριµένα, στις 25 Νοεµβρίου, της Αγίας Αικατερί-
νης, µια πολύ µεγάλη καταιγίδα, η «Γηρυόνης» έπληξε την πε-
ριοχή. Είναι εδώ ο Υπουργός, ο κ. Καραµανλής, µε τον οποίον
πήγαµε και ξαναπήγαµε και ξαναπήγαµε. Οι καταστροφές ήταν
µεγάλες.

Να θυµίσω ότι η ευρύτερη περιοχή γειτνιάζει, άρα τα φαινόµενα
της Μάνδρας και της Νέας Περάµου έχουν περάσει ανεξίτηλα και
στην Κινέττα. Ταυτόχρονα είχαµε και τον περσινό σεισµό, µε επί-
κεντρο τη Μαγούλα, που έγινε τον περσινό Ιούλιο. Ούτε καν συµ-
πλήρωσε έναν χρόνο.

Όλα αυτά δηµιούργησαν επιπλέον προβλήµατα για να δηµιουρ-
γηθεί αυτό που λέµε στην κοινή γλώσσα, κύριε Υπουργέ, το πλιά-
τσικο. Ο κόσµος φοβάται, έχει τα σπίτια του ακόµα ανοχύρωτα,
φοβάται για τη ζωή του, για την περιουσία του.

Καταθέτω για τα Πρακτικά δύο οµόφωνες αποφάσεις από όλες
τις παρατάξεις τόσο του Τοπικού Συµβουλίου της Δηµοτικής Κοι-
νότητας Κινέττας όσο και του Δηµοτικού Συµβουλίου του Δήµου
Μεγαρέων.

(Στο σηµείο αυτό ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος
Μπούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες απο-
φάσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ταυτόχρονα, θέλω να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ -και το κατα-
θέτω στα Πρακτικά- το προεδρικό διάταγµα υπ’ αριθµόν 7, µε το
οποίο καταργείται ο Αστυνοµικός Σταθµός της Κινέττας, ο οποίος
λειτουργούσε όλα τα προηγούµενα χρόνια και καταργήθηκε το
2017 για λόγους, όπως το έζησα αυτό οικονοµικούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος
Μπούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν προεδρικό
διάταγµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρέπει να σας πω ότι εγώ προσωπικά και η παράταξή µας -και
το έδειξε, µάλιστα, µε την τελευταία περιπέτεια του κορωνοϊού-
ότι πριν και πάνω από όλα, βάζουµε τη ζωή, την υγεία και την πε-
ριουσία των πολιτών. Δηλαδή, δεν είναι παραδεκτό για λόγους οι-
κονοµικούς να διακινδυνεύει η ζωή και η περιουσία των
συµπολιτών µας.

Μετά από όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας υπενθυ-
µίσω τι συµβαίνει σε όλη την Ελλάδα -αν το ξεφυλλίσετε, θα το
δείτε, εγώ το ξεφύλλισα όλο το προεδρικό διάταγµα- αλλά και στη
δυτική Αττική, παραδείγµατος χάριν, τα Βίλια, τα οποία απέχουν
πολύ από την έδρα του δήµου, που είναι η Μάνδρα, έχουν δικό
τους αστυνοµικό σταθµό.

Έτσι, λοιπόν και αυτή η περιοχή, η Κινέττα, δοκιµάζεται τα τε-
λευταία χρόνια και είναι πολύς κόσµος έξω από τα σπίτια του και
δεν ξέρει τι θα γίνει και αν θα ξηµερώσει.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα σας παρακαλέσω θερµά να δείτε µε πολύ-
πολύ µεγάλη προσοχή και συµπάθεια τη δηµιουργία Αστυνοµικού
Τµήµατος στην περιοχή της Κινέττας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αντιπρόεδρε.
Θα απαντήσεις ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευ-

θέριος Οικονόµου.
Κύριε Οικονόµου, καλησπέρα σας, καλή σας εβδοµάδα! Έχετε

τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Καλησπέρα.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα αρχικά

να σας διαβεβαιώσω για τη διαρκή προσπάθεια της σηµερινής πο-
λιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, από κοι-
νού µε τη φυσική ηγεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε στόχο την
προσφορά βέλτιστων υπηρεσιών προς τους πολίτες και ειδικό-
τερα, στην περιοχή της δυτικής Αττικής που αναφέρατε, που
αναµφισβήτητα αντιµετωπίζει πολύ σοβαρά προβλήµατα, µεταξύ
των άλλων και από πλευράς δηµόσιας τάξης και ασφάλειας και ει-
δικότερα, για µια σειρά λόγων που είναι γνωστοί για την εγκληµα-
τικότητα.

Πλήθος ζητηµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη απασχολούν καθηµερινά όλους µας, των οποίων η επί-
λυση είναι αρκετά πιο περίπλοκη και χρονοβόρα από ένα µονολε-
κτικά «ναι» ή «όχι», µε το οποίο φαινοµενικά µπορεί κάποιος να
απαντήσει στο ερώτηµα που θέτετε ως προς την ίδρυση ή όχι
Αστυνοµικού Τµήµατος στην Κινέττα.

Ας γίνω λίγο πιο συγκεκριµένος: Με το προεδρικό διάταγµα του
7 του 2017 που µνηµονεύσατε, όπως αυτό τροποποιήθηκε και
ισχύει έως σήµερα, επιχειρήθηκε µεταξύ των άλλων ο εξορθολο-
γισµός των οικονοµικών πόρων της Ελληνικής Αστυνοµίας µέσα
από την αναδιοργάνωση των υφιστάµενων δοµών από την εξοικο-
νόµηση υλικοτεχνικών µέσων και την αναδιάταξη του ανθρώπινου
δυναµικού που στόχο είχε τη διατήρηση του επιπέδου των παρε-
χόµενων υπηρεσιών της αστυνόµευσης. Ως αποτέλεσµα αυτού η
αστυνόµευση της περιοχής της Τοπικής Κοινότητας Κινέττας του
Δήµου Μεγαρέων πραγµατοποιείται από το αστυνοµικό προσω-
πικό και µέσω του Αστυνοµικού Τµήµατος Μεγαρέων.

Παράλληλα, ήδη από το καλοκαίρι του 2019, έχει εκπονηθεί
νέο πρόγραµµα αντιεγκληµατικής πολιτικής 2020-2024 που βρί-
σκεται ήδη σε εφαρµογή βάσει του οποίου έχει πραγµατοποιηθεί
η χαρτογράφηση της εγκληµατικότητας κάθε περιοχής και των
ιδιαίτερων συνθηκών που εκεί επικρατούν.

Σε ότι αφορά ειδικότερα την ευρύτερη περιοχή της δυτικής
Αττικής όπου βρίσκεται και η Τοπική Κοινότητα της Κινέττας
έχουν ήδη ληφθεί πρωτοβουλίες για αυξηµένη εµφανή αστυνό-
µευση µέσω της πραγµατοποίησης εποχούµενων περιπολιών,
αλλά και τη διενέργεια επισταµένων ελέγχων µε στόχο την εµπέ-
δωση αισθήµατος ασφάλειας στους πολίτες της περιοχής. Πα-
ρακολουθούµε τα αποτελέσµατα αυτού του σχεδίου µέρα προς
µέρα και είµαστε σε έναν προβληµατισµό προκειµένου να δούµε
τι βελτιωτικές κινήσεις χρειάζεται να λάβουµε προς την κατεύ-
θυνση αυτή που υπαινιχθήκατε ως προς την ίδρυση τµηµάτων ή
άλλων αστυνοµικών σταθµών και ειδικότερα σε µία περιοχή που
όντως έχει ταλαιπωρηθεί από όλα αυτά τα συµβάντα, τα οποία
αναφέρατε.

Παρακολουθούµε µε προσοχή. Και ελπίζω ότι σε κάποιο σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα να µπορούµε να έχουµε συγκεκριµένες
ανακοινώσεις, αλλά σε κάθε περίπτωση όµως, µελετάµε για την
εκπόνηση και ενός ειδικού σχεδίου αυτή την περίοδο για την Κι-
νέττα.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, κατ’ αρχάς βλέπω θετική την απάντησή σας, γενική µεν,
αλλά θετική δε.

Και θέλω να γίνω πιο συγκεκριµένος για να σας βοηθήσω.
Επειδή πράγµατι είπατε ότι µελετάτε ιδιαίτερα την Κινέττα µε όλα
αυτά τα περιστατικά και τα χαρακτηριστικά που προηγήθηκαν και
σας ανέφερα. Θέλω να σας πω -επειδή εδώ ήρθα ως εντολέας του
λαού της περιοχής της Κινέττας δηλαδή και του Δήµου Μεγαρέων
συνολικότερα, αλλά και της δυτικής Αττικής την οποία υπηρετώ
για πάρα πολλά χρόνια και το γνωρίζετε καλά και από άλλη σας
ιδιότητα- ότι παρά τις οικονοµικές δυσκολίες ο δήµος προτίθεται
-γιατί ένα από τα εµπόδια µπορεί να είναι η κτηριακή φιλοξενία
του όποιου Αστυνοµικού Τµήµατος. Γι’ αυτό, λοιπόν, σας διαβε-
βαιώνω και θα είναι επίσηµα γραµµένο στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης ότι ο Δήµος Μεγαρέων προτίθεται- να δώσει
στέγαση εφόσον προχωρήσετε -και σύντοµα πιστεύω- στη δηµι-
ουργία Αστυνοµικού Τµήµατος.

Τώρα πρέπει να σας πω όµως και να λάβετε υπ’ όψιν -γιατί σας
είπα ότι είναι πολλά τα χρόνια που υπηρετώ την περιοχή και την
ξέρω απ’ άκρη σε άκρη- και πρέπει να σας πω ότι µετά το Δήµο
Σερρών -που παρίσταται δίπλα ο Υπουργός κατά σύµπτωση- µου
έτυχαν δύο περιστατικά που τον αγγίζουν. Είναι ο Δήµος Μεγα-
ρέων ο µεγαλύτερος σε έκταση δήµος. Δεν αντιµετωπίζεται, κύριε
Υπουργέ, ούτε µε αύξηση των περιπολιών. Γιατί όπως σας είπα,
ξέρετε για να πάµε στην Κινέττα πρέπει να πάµε τον Εθνικό δρόµο
και να φτάσουµε στους Αγίους Θεοδώρου, δηλαδή λίγο πριν την
Κόρινθο.

Δεύτερον, τόσο αυτός ο δήµος όσο και ο Δήµος Μάνδρας-Ει-
δυλλίας έχουν πολλούς οικισµούς. Που να πρωτοπάνε; Δηλαδή
δεν είναι γνωστό σε όλους το Αλεποχώρι που έχει και εκεί χιλιάδες
κόσµο; Που να πρωτοπάει το Αστυνοµικό Τµήµα ή γενικά η Αστυ-
νοµική Υπηρεσία των Μεγάρων;

Άρα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή είναι επιτακτική ανάγκη. Δεν υπάρ-
χει περίπτωση κάλυψης. Δεν υπάρχει περίπτωση µέσα από όποια
ενίσχυση του Αστυνοµικού Τµήµατος Μεγάρων να ανταποκριθεί
στο πρόβληµα, το οποίο αυτή τη στιγµή υπάρχει. Άρα η µόνη και
άµεση λύση -να σας αναφέρω και άλλους οικισµούς: Το Καντήλι-
είναι δηλαδή όλη η περιοχή κατοικούµενη και µάλιστα όχι µε διά-
σπαρτα σπίτια, αλλά µε συγκεκριµένα δηµοτικά διαµερίσµατα, δη-
µοτικές οντότητες, κοινοτικές οντότητες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι πράγµατι
εγώ κατανοώ τη δυσκολία. Προέχει η ασφάλεια των πολιτών και η
προστασία της περιουσίας τους. Να δείτε πολύ σύντοµα τη δηµι-
ουργία του Αστυνοµικού Τµήµατος.

Πιστεύω θα ανταποκριθείτε, έτσι ώστε και οι πολίτες της Δυτι-
κής Αττικής συνολικότερα να µην νιώθουν ότι είναι η πίσω αυλή
της Αθήνας, όπου δηλαδή εκεί συσσωρεύονται όλα τα προβλή-
µατα, τα οποία υπάρχουν: Δηλαδή εκεί είναι ο ένας και µοναδικός
χώρος υγειονοµικής ταφής -το γνωρίζουν όλοι οι Έλληνες. Εκεί
είναι και άλλα θέµατα, τα οποία ενοχλούν αλλού. Και κυρίως, εκεί
η πολύ βαριά βιοµηχανία, η οποία στηρίζει το 40% του εθνικού
πλούτου, αλλά δηµιουργεί πολλά προβλήµατα στους µόνιµους κα-
τοίκους και πολλά περιβαλλοντικά προβλήµατα. Γι’ αυτό πρέπει
να πάρουν κάποια ανταπόδοση αυτής της προσφοράς. Και η αν-
ταπόδοση γι’ αυτή τη µέρα που συζητάµε σήµερα είναι η άµεση
δηµιουργία Αστυνοµικού Τµήµατος στην Κινέττα.

Πιστεύω ότι στη δευτερολογία σας θα είστε λίγο πιο συγκεκρι-
µένος. Και θα περιµένω να βοηθήσουµε όλοι µαζί να γίνει αυτό
πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπούρα.
Κύριε Οικονόµου, έχετε και εσείς τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Μπούρα, γνωρίζω το ειλικρινές ενδιαφέρον σας
για ζητήµατα µεταξύ των άλλων και αστυνοµικής φύσεως στη δυ-
τική Αττική και την καθηµερινή αγωνία σας µε την οποία θα έλεγα

ότι σχεδόν καθηµερινά επικοινωνείτε µε το Υπουργείο, θέτετε θέ-
µατα, απαιτείτε λύσεις και πραγµατικά ζω και από κοντά την αγω-
νία σας.

Αποτελεί κοινή παραδοχή ότι κατά τη διάρκεια των τελευταίων
δέκα ετών οικονοµικής κρίσης το σύνολο των κρατικών δοµών και
φορέων δοκιµάστηκαν σε σηµαντικό βαθµό. Ως αποτέλεσµα
αυτού και η Ελληνική Αστυνοµία, όπως και το σύνολο των υπολοί-
πων Σωµάτων Ασφαλείας κλήθηκαν να ανταπεξέλθουν σε νέες,
πιο πολύπλοκες προκλήσεις πάταξης της εγκληµατικότητας, µέσα
σε ένα ασφυκτικό δηµοσιονοµικό πλαίσιο. Από το καλοκαίρι του
2019 όµως, έχουµε γυρίσει σελίδα έχοντας αφήσει πίσω αυτή την
περίοδο. 

Στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω ότι κάθε σχεδιασµός
αναδιάταξης και αναδιοργάνωσης των υπηρεσιακών µονάδων της
Ελληνικής Αστυνοµίας είναι µία δυναµική διαδικασία. Καθηµερινά
συλλέγονται στοιχεία, αξιολογούνται, αποτιµώνται και εξάγονται
χρήσιµα συµπεράσµατα. Ενηµερωνόµαστε για τυχόν νέες ανάγ-
κες και όταν και όπου κριθεί απαραίτητο επεµβαίνουµε στοχευ-
µένα επιφέροντας τις απαραίτητες τροποποιήσεις στον ήδη
υφιστάµενο σχεδιασµό µας.

Σε ότι αφορά ζητήµατα σύστασης Αστυνοµικού Τµήµατος ή
Αστυνοµικού Σταθµού, όπου αυτό κριθεί αναγκαίο, θα ήθελα να
υπογραµµίσω ότι κατά την αξιολόγηση του εκάστοτε αιτήµατος
εξετάζεται πλήθος παραµέτρων, µεταξύ των οποίων και οι δυνα-
τότητες στέγασης που υφίστανται κατά περίπτωση. Όπως λοιπόν,
είναι λογικό η ύπαρξη κτηριακού χώρου και η δυνατότητα αυτός
να διατεθεί για την Ελληνική Αστυνοµία δωρεάν, σαφώς και απο-
τελεί µία σηµαντική παράµετρο, η οποία λαµβάνεται σοβαρά υπ’
όψιν από τις αρµόδιες Υπηρεσίες του Αρχηγείου της Ελληνικής
Αστυνοµίας κατά την αξιολόγηση και τη λήψη της απόφασης περί
σύστασης ή µη, νέων Αστυνοµικών Τµηµάτων ή Σταθµών. 

Στόχος µας παραµένει η δηµιουργία δυναµικών και αποτελε-
σµατικότερων υπηρεσιακών µονάδων και η ορθολογικότερη και
αποδοτικότερη διαχείριση τόσο του ανθρώπινου δυναµικού όσο
και του υλικοτεχνικού τους εξοπλισµού. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι επιδίωξη της πολιτικής και φυσι-
κής ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη για το υπό
συζήτηση αλλά και άλλα παρεµφερή µε αυτό ζητήµατα είναι µία
και ξεκάθαρη: Να εξασφαλίσουµε όλες εκείνες τις απαραίτητες
προϋποθέσεις ποιοτικής αναβάθµισης του παραγόµενου αποτε-
λέσµατος από τα στελέχη µας και προσφοράς βέλτιστων υπηρε-
σιών από αυτά προς τους πολίτες.

Αναµφισβήτητα, όµως, αυτό που αναφέρατε ως προς τη δυνα-
τότητα κτηριακής υποδοµής για τη στέγαση δωρεάν αστυνοµικής
υπηρεσίας στην Κινέτα είναι κάτι που, όπως προανέφερα, εξετά-
ζεται πλέον σοβαρά. Το µεταφέρω και στο Αρχηγείο της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας και θα κάνουµε ό,τι είναι προσφορότερο για την
καλύτερη αστυνόµευση της Κινέτας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ και

τους δύο συναδέλφους.
Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 893/6-7-2020 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Αναίτια σύλληψη και απόπειρα τροµοκρά-
τησης µελών του περιβαλλοντικού κινήµατος».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στις 5 Ιουνίου είναι η Παγκόσµια Ηµέρα Πε-

ριβάλλοντος. Κατά τη φετινή Παγκόσµια Ηµέρα Περιβάλλοντος
υπήρχε µια µεγάλη διαδήλωση έξω από τη Βουλή, µια µεγάλη δια-
µαρτυρία απέναντι στον περιβαλλοντοκτόνο νόµο του κ. Χατζη-
δάκη και της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Οι άγρυπνοι πολίτες που είναι έξω από τη Βουλή διαµαρτυρό-
µενοι κάθε βράδυ γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, αποφάσισαν κι εκείνη
την ηµέρα να συνεχίσουν τη διαµαρτυρία τους ως το πρωί. Μετά
από δεκαέξι ώρες διαµαρτυρίας, στις 9.30’ το πρωί η Τροχαία
τούς αποµάκρυνε. Αποµάκρυνε δώδεκα άτοµα, έξι άντρες και έξι
γυναίκες, ένας από τους οποίους ήταν φωτορεπόρτερ που κάλυ-
πτε δηµοσιογραφικά το γεγονός. Τους µετέφεραν κυριολεκτικά
σηκωτούς σε υπηρεσιακά οχήµατα, χωρίς να σηµειωθεί η παρα-
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µικρή άσκηση αντίστασης ή σωµατικής βίας από τους διαµαρτυ-
ρόµενους. Κύριε Υφυπουργέ, υπάρχει βίντεο που καταγράφει όλο
το γεγονός. 

Από την πρώτη στιγµή της αποµάκρυνσης των διαµαρτυρόµε-
νων από το οδόστρωµα, άρχισαν αναρίθµητες παρατυπίες και
παραβιάσεις κανονισµών και δικαιωµάτων από τις αρχές µε ευ-
θύνη όχι των αστυνοµικών, αλλά µε πολιτική εντολή άνωθεν. 

Φτάνοντας στη ΓΑΔΑ, οι προσαχθέντες ενηµερώθηκαν ότι
απλά πρόκειται για µια εξακρίβωση στοιχείων. Παρ’ όλα αυτά
αφαιρέθηκαν τα κινητά τους, κάτι που απ’ ό,τι γνωρίζω δεν είναι
η νόµιµη διαδικασία. Δεν υπήρχε καµµία αναφορά σε σύλληψη.
Παρ’ όλα αυτά ενηµέρωσαν τους αστυνοµικούς που ήταν υπο-
χρεωµένοι να εκτελέσουν τις άνωθεν εντολές ότι υπάρχει µεταξύ
τους άτοµο µε επιληψία, κύριε Υφυπουργέ, και ότι χρειάζεται
φαρµακευτική αγωγή. Οι άνθρωποι ενηµερώθηκαν από τα αστυ-
νοµικά όργανα ότι δεν υπάρχει διαθέσιµο αυτό το φαρµακευτικό
σκεύασµα και ότι δεν είναι δυνατόν να το βρουν και ότι θα αφεθεί
άµεσα ελεύθερος.

Τελικά το συγκεκριµένο άτοµο αφέθηκε ελεύθερο µετά από
πεντέµισι ώρες, κύριε Υφυπουργέ. Μιλάµε για άτοµο µε επιληψία
χωρίς αγωγή. Μπορούσε να είχε πεθάνει. Μάλιστα υπήρξε και
κατηγορητήριο εναντίον του. 

Για τρεις ώρες µετά την αποµάκρυνσή τους από το Σύνταγµα
και την προσαγωγή τους στη ΓΑΔΑ δεν τους είχε επιτραπεί να
έχουν πρόσβαση σε δικηγόρο, αλλά και επαφή µε κανέναν άλλο,
καθώς δεν είχαν κινητά στα χέρια τους. Επίσης, δεν είχε ενηµε-
ρωθεί µέχρι το µεσηµέρι η οικογένεια της ανήλικης που συµµε-
τείχε στη διαδήλωση και είχε προσαχθεί στη ΓΑΔΑ. Για πέντε
ώρες δεν δόθηκε στους συλληφθέντες ούτε καν νερό, κύριε Υφυ-
πουργέ, παρά µόνο όταν, αφού ειδοποιήθηκε η δικηγόρος, το
απαίτησε πάρα πολύ έντονα η ίδια. 

Τελικά η δικογραφία σχηµατίστηκε µε κατηγορίες παρακώλυ-
σης συγκοινωνιών και απείθειας. Αλήθεια, κύριε Υφυπουργέ,
απείθεια σε τι; 

Υπάρχει βίντεο της διαδικασίας. Δεδοµένου ότι υπάρχει βίντεο
του περιστατικού που καταγράφει την αποµάκρυνσή τους και τον
ασύρµατο αστυνοµικού που δέχεται άνωθεν εντολές ότι θα σχη-
µατιστεί δικογραφία, δεδοµένου ότι δεν υπήρξε καµµία απολύ-
τως αντίσταση από τους διαµαρτυρόµενους και ότι υπήρξε
στέρηση των δικαιωµάτων τους κατά τη διάρκεια της σύλληψης
και πάντα µε άνωθεν εντολή, θέλουµε να µας πείτε ποιος έδωσε
την εντολή για προσαγωγή και συλλήψεις. Ήταν εις γνώσιν του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη; Ήταν κατ’ εντολή της πολι-
τικής ηγεσίας; Ήταν ενήµερος ο κ. Χατζηδάκης; Ήταν δική του
η παρότρυνση; Για ποιον λόγο διασύρετε και τα όργανα της
Αστυνοµίας, δίνοντας εντολές στους αστυνοµικούς να παραβιά-
ζουν τα δικαιώµατα των πολιτών; Έχει ασκηθεί ΕΔΕ και αν όχι
για ποιον λόγο; 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευ-

θέριος Οικονόµου.
Κύριε Οικονόµου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Αρσένη, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την
πρωτοβουλία σας να φέρετε ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας
το θέµα της διαµαρτυρίας ορισµένων πολιτών οι οποίοι ανήκουν
σε συλλογικότητες µε ενδιαφέρον σε θέµατα κλιµατικής αλλαγής.
Μου δίνετε για µια ακόµη φορά την ευκαιρία να παραθέσω τα
πραγµατικά περιστατικά που έλαβαν χώρα, χωρίς να υιοθετώ την
πάγια, όπως δυστυχώς διαπιστώνω, πλέον πρακτική σας να απο-
µονώνετε εκείνες τις πτυχές που ταιριάζουν στο αφήγηµα που
κάθε φορά επιχειρείτε να αναπτύξετε, ασκώντας το αναφαίρετο
δικαίωµα του κοινοβουλευτικού ελέγχου προς την Κυβέρνηση που
έχετε ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Ας δούµε, λοιπόν, πώς έχουν τα πραγµατικά περιστατικά. Τις
απογευµατινές ώρες της Παρασκευής 5 Ιουνίου πραγµατοποι-
ήθηκε συγκέντρωση στην πλατεία Συντάγµατος χιλίων τριακο-
σίων περίπου ατόµων, µελών διαφόρων συλλογικοτήτων µε
ενδιαφέρον σε θέµατα κλιµατικής αλλαγής. Κατά τη σταδιακή

αποχώρησή τους λίγες ώρες αργότερα διαπιστώθηκε ότι έντεκα
εξ αυτών άτοµα παρέµειναν επί του οδοστρώµατος της λεωφό-
ρου Βασιλίσσης Σοφίας, οι οποίοι, έχοντας τοποθετήσει µια ξύ-
λινη κατασκευή µε διάµετρο δύο περίπου µέτρων στη µέση του
δρόµου, πραγµατοποίησαν ολονύκτια καθιστική διαµαρτυρία. Τα
εν λόγω άτοµα δεν πτοήθηκαν ούτε από τη σοβαρή παρακώλυση
της κυκλοφορίας και την ταλαιπωρία που προκαλούσαν στους
συµπολίτες τους ούτε φυσικά από τις επανειληµµένες εκκλήσεις
των αστυνοµικών να αποχωρήσουν. 

Όπως ήταν φυσικό και όπως συµβαίνει σε κάθε ευνοµούµενη
πολιτεία όπου συνυπάρχουν αρµονικά δικαιώµατα αλλά και η
υποχρέωση τήρησης των νόµων, τα εν λόγω άτοµα τις πρωινές
ώρες της επόµενης µέρας, αφού ενηµερώθηκαν για τη διαδικα-
σία που θα ακολουθηθεί, συνελήφθησαν και οδηγήθηκαν στη Δι-
εύθυνση Ασφάλειας Αττικής, όπου και σχηµατίστηκε δικογραφία
για απείθεια και παρακώλυση συγκοινωνιών. Καθ’ όλη τη διάρ-
κεια αυτής της διαδικασίας και κατά πάγια πρακτική των υπηρε-
σιών της Ελληνικής Αστυνοµίας, ενήµερος ήταν ο αρµόδιος
εισαγγελικός λειτουργός, υπό τις κατευθύνσεις και εντολές του
οποίου ενήργησαν οι αστυνοµικοί. Έτσι, λοιπόν, αφού πρώτα
σχηµατίστηκε σε βάρος τους δικογραφία, οι συλληφθέντες αφέ-
θηκαν ελεύθεροι στις 17.15’.

Ολοκληρώνοντας την αρχική µου τοποθέτηση, οφείλω να υπο-
γραµµίσω το αυτονόητο, που καθιστά απαγορευµένη κάθε υπό-
νοια από εσάς περί του αντιθέτου: Δεν υπήρξε στέρηση κανενός
δικαιώµατος των συλληφθέντων, όπως επικοινωνία µε τους συ-
νηγόρους και τους οικείους, λήψη φαρµακευτικής αγωγής και
µέριµνα για τη χορήγηση νερού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Αρσένη, έχετε στη διάθεσή σας τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σ’ αυτή την επί-

καιρη ερώτηση έχουµε αγγίξει την καρδιά του προβλήµατος,
γιατί κάθε φορά στις απαντήσεις σας προσπαθούσατε να µας
φέρετε σε αντιπαράθεση µε τους εργαζόµενους στην Ελληνική
Αστυνοµία, όταν το πρόβληµα είναι ξεκάθαρα στην πολιτική ηγε-
σία. Αυτή τη φορά είδα ότι δεν τολµήσατε να το κάνετε. Όµως,
παραποιείτε για ακόµα µια φορά τα γεγονότα και το κάνετε
εσείς, ο πολιτικά προϊστάµενος, όχι η Αστυνοµία. 

Δεν δόθηκε φαρµακευτική αγωγή στον άνθρωπο που είχε επι-
ληψία, κύριε Υφυπουργέ, για πεντέµισι ώρες. Αυτή είναι η αλή-
θεια και είναι όνειδος. Δεν ειδοποιήθηκαν οι γονείς της ανήλικης
και είχε περάσει το µεσηµέρι. Μπείτε στη θέση των γονιών σαν
πατέρας που ψάχνει το παιδί του και δεν ξέρετε πού βρίσκεται
και έχει χαθεί και έχει περάσει το µεσηµέρι και παίρνετε τηλέ-
φωνο και δεν απαντάει κανείς. Μπείτε στη θέση τους.

Αλλά, αν µπαίνατε στη θέση των πολιτών, στη θέση των αν-
θρώπων, δεν θα δίνατε τέτοιες εντολές. Δεν δώσατε για πέντε
ώρες νερό σε δώδεκα ανθρώπους. Αυτό είναι βασανιστήριο. Και
δεν θα δίνατε, αν δεν σας το απαιτούσε πάρα πολύ έντονα η δι-
κηγόρος.

Αυτά, κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι γεγονότα που µπορώ εγώ
να συλλάβω ότι γίνονται στη χώρα µου. Ελπίζω να δεσµευτείτε
εντός ή εκτός γραπτού κειµένου να σταµατήσουν να συµβαίνουν
στη χώρα όλων µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Κύριε Οικονόµου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να διορθώσω κάτι. Εν τη ρύµη του λόγου αναφέρθηκα στη λε-

ωφόρο Βασιλίσσης Σοφίας, αντί για τη Βασιλίσσης Αµαλίας.
Είχαν αποκλείσει όλο το βράδυ, όπως είναι γνωστό, τη λεωφόρο
Βασιλίσσης Αµαλίας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω πολλές
φορές επισηµάνει από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής και προς
εσάς προσωπικά, κύριε Αρσένη, κατά τη διάρκεια του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου στο πρόσφατο παρελθόν το εξής: Η Ελληνική
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Αστυνοµία κινείται και ενεργεί αποκλειστικά εντός ξεκάθαρου νο-
µικού πλαισίου, το οποίο οριοθετείται σαφώς από το Σύνταγµα
και τους νόµους. Διαθέτει επίσης όλους εκείνους τους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς, οι οποίοι βρίσκονται σε διαρκή επαγρύπνηση
για τα όποια µεµονωµένα περιστατικά αστυνοµικών οι οποίοι εν-
τοπίζονται να ενεργούν εκτός του προαναφερθέντος σαφώς
προκαθορισµένου πλαισίου αρµοδιοτήτων και αποστολής.

Σε ό,τι αφορά ειδικότερα τις περιπτώσεις δηµοσίων συγκεν-
τρώσεων και πάσης φύσεως κινητοποιήσεων, ενεργεί κατά τον
πλέον πρόσφορο τρόπο, µε την απαιτούµενη για την περίσταση
αναλογικότητα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση και ειδικότερα η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη επα-
γρυπνούν διαρκώς και, όπως διαπιστώσατε πριν από λίγες
µέρες, δεν διστάζει να αναλάβει τις αναγκαίες νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες που θα εγγυώνται την ακώλυτη άσκηση του θεµελιώ-
δους δικαιώµατος του συνέρχεσθαι, αλλά και θα διασφαλίζουν
την ευταξία και τη δηµόσια ασφάλεια και την ελευθερία κίνησης
όλων των πολιτών, όπως το Σύνταγµα επιβάλλει.

Διότι για εµάς, κύριε Αρσένη, οι έννοιες αυτές δεν είναι αµοι-
βαίως αποκλειόµενες. Ενεργούµε πέρα από κάθε ιδεοληψία ή
πολιτική σκοπιµότητα, µε µοναδική πυξίδα µας την ευηµερία
όλων ανεξαιρέτως των πολιτών. 

Ολοκληρώνοντας, θα επιχειρήσω και πάλι να σας καλέσω να
αποφεύγετε την κοπή και συρραφή γεγονότων µε µοναδικό γνώ-
µονα τη δηµιουργία κάποιων εφήµερων εντυπώσεων. Σας καλώ
να αποφεύγετε επίσης όλες εκείνες τις κενού περιεχοµένου
ενέργειες που εκφεύγουν εντελώς από το ιερό και συνταγµατικά
κατοχυρωµένο πλέγµα των αρµοδιοτήτων σας ως Βουλευτή του
ελληνικού Κοινοβουλίου, κοµµάτι το οποίο είναι φυσικά και ο
αδιάκοπος κοινοβουλευτικός έλεγχος προς τις ενέργειες της Κυ-
βέρνησης. Είστε ένας αρκετά έµπειρος Βουλευτής, έχοντας θη-
τεύσει στα εθνικά αλλά και στα ευρωπαϊκά έδρανα. Είµαι
σίγουρος ότι γνωρίζετε σε βάθος ότι στο σύνολο των ευρύτατων
αρµοδιοτήτων σας δεν περιλαµβάνονται αυτές του εισαγγελικού
λειτουργού ή συνηγόρου προσαχθέντων συλληφθέντων πολιτών,
όπως επιχειρήσετε να κάνετε το βράδυ της 9ης Ιουλίου στη ΓΑΔΑ
και για το οποίο καταθέτω έγγραφο µε σχετική ανάρτηση σας
στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Εύχοµαι να αισθανθείτε περισσότερο ασφαλής µε το ιερό
αυτό αξίωµα του Βουλευτή και το ευρύτατο πλέγµα των αρµο-
διοτήτων που το συνοδεύουν και να µην αναζητάτε άλλους ρό-
λους και αρµοδιότητες, που ουδείς σάς έχει αναθέσει. Να έχετε
απόλυτη εµπιστοσύνη στην Ελληνική Αστυνοµία και να γνωρίζετε
ότι ενεργεί πάντα σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τους νόµους του
κράτους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και τους δύο.
Και πάµε στην επόµενη ερώτηση, τη δεύτερη µε αριθµό 885/3-

7-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Πέλ-
λας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Διάνοιξη νέας συνοριακής διάβασης και τελωνειακού σταθµού
στην Πέλλα».

Κυρία Τζάκρη, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, στις 2

Απριλίου του 2019 αποφασίστηκε η διάνοιξη συνοριακής διάβα-
σης και τελωνειακού σταθµού στην Πέλλα στο ύψος των Προµά-
χων - Μάιντεν, σε αυτή τη γραµµή, και µετά από λίγες µέρες, τον
Μάιο, επικυρώθηκε η διµερής συµφωνία από το ελληνικό Κοινο-
βούλιο που στην ουσία αποτελεί την πρώτη –ας το πω- διµερή
συµφωνία που υπογράφηκε µετά τη Συµφωνία των Πρεσπών και
υλοποιεί στην πράξη τη φιλία και συνεργασία µε τη γειτονική
χώρα.

Βάσει αυτής της συµφωνίας, συµφωνήθηκε η δηµιουργία ενός

λειτουργικού σηµείου διέλευσης από και προς την Πέλλα, που
αναµφίβολα προσδίδει προστιθέµενη αξία σε έναν νοµό που έχει
από µόνος του µεγάλη υπεραξία.

Κύριε Υπουργέ, όπως αντιλαµβάνεστε η Περιφερειακή Ενότητα
Πέλλας, η µοναδική περιφέρεια της χώρας η οποία δεν διαθέτει
συνοριακή διάβαση προς Βορρά, είναι ένας ιδιαίτερα παραγωγι-
κός και εξωστρεφής νοµός. Παράγει νωπά προϊόντα και οπωρο-
κηπευτικά και µεταποιηµένα τρόφιµα που εξάγονται σε όλες τις
χώρες, συνολικής αξίας των εξαγωγών περίπου 130 εκατοµµύρια
ευρώ κατ’ έτος. Επίσης, αποτελεί και έναν σηµαντικό τουριστικό
προορισµό, εφόσον αποτελεί πόλο έλξης τουριστών από τις
χώρες της Κεντρικής και της Βόρειας Ευρώπης σε σηµαντικούς
τουριστικούς προορισµούς, όπως είναι το Αρχαιολογικό Μουσείο
και ο αρχαιολογικός χώρος της Πέλλας, η Έδεσσα και οι καταρ-
ράκτες και τα λουτρά του Πόζαρ, εκεί στα βόρεια της Αλµωπίας,
που τα επισκέπτονται ετησίως ακόµη και κατά τη διάρκεια της κρί-
σης ενάµισι εκατοµµύριο τουρίστες και αποτελούν σηµαντικό διε-
θνή θερµαλιστικό –ας το πω κατ’ αυτή την έννοια- προορισµό στον
τοµέα του θερµαλιστικού τουρισµού.

Στην Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας εποµένως, µέσω αυτής
της νέας συνοριακής διέλευσης, δίνεται η δυνατότητα κατ’
αρχάς της άµεσης εξαγωγής των προϊόντων, των νωπών οπωρο-
κηπευτικών και φρούτων, καθώς επίσης και των µεταποιηµένων
τροφίµων που παράγονται εκεί, µε οτιδήποτε αυτό σηµαίνει σε
ό,τι αφορά τη µείωση του κόστους για τους Έλληνες παραγω-
γούς αλλά και δυνατότητα προσέλκυσης και άλλων τουριστών
από τις χώρες της Κεντρικής και της Βόρειας Ευρώπης και τις
χώρες της Βαλκανικής.

Σας υπενθυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι η προκαταρκτική µελέτη
χάραξης της οδικής αρτηρίας που θα συνδέσει τους Προµάχους
µε το Μάιντεν έχει πραγµατοποιηθεί ήδη παρουσία µου από τα
υπηρεσιακά στελέχη της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» τον Οκτώβριο του 2018
και για τη συνολική υλοποίηση του έργου από τότε να γίνουν ση-
µαντικές µελέτες, προκαταρκτικές µελέτες και οριστικές µελέ-
τες, καθώς επίσης και σηµαντικά έργα προϋπολογισµού των
µελετών περίπου 4 εκατοµµύρια ευρώ σύµφωνα µε την εκτίµηση
των στελεχών της «Εγνατίας» και του έργου του ιδίου περίπου
40 εκατοµµυρίων ευρώ.

Να σας πω ότι στις 7 Μαρτίου του 2019, πέρσι δηλαδή, πέρασε
από το Δ.Σ. της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» η πρόταση να χρηµατοδοτηθούν
τόσο οι µελέτες όσο και τα έργα για την υλοποίηση του σηµαν-
τικού αυτού έργου της συνοριακής διάβασης και του τελωνείου
από τα αποθεµατικά της «ΕΓΝΑΤΙΑ», τα οποία προσδιορίζονταν
τότε περί τα 140 εκατοµµύρια ευρώ. Στις 7 Μαΐου έγινε µεγάλη
σύσκεψη στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, παρουσία
του Διευθύνοντα Συµβούλου της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» αλλά και του
Διευθυντή Ανάπτυξης, του κ. Τσιτότα, όπου αποφασίστηκε να
γίνει προκήρυξη διαγωνισµού για την πρόσληψη µελετητών για
τη διενέργεια των µελετών και µάλιστα σε δύο στάδια: πρώτα οι
προµελέτες και στη συνέχεια οι οριστικές µελέτες και µελέτες
εφαρµογής, µε περίοδο υλοποίησης περίπου ενάµισι-δύο χρόνια
για τις µελέτες και στη συνέχεια να ξεκινήσει η υλοποίηση του
έργου. Πλην, όµως, γνωρίζετε ότι στις 25 Μαΐου, που έγιναν οι
δηµοτικές εκλογές παράλληλα µε τις ευρωεκλογές, αποφασί-
στηκε η διενέργεια πρόωρων εκλογών και η χώρα µπήκε σε προ-
εκλογική περίοδο.

Να σας πω τώρα ότι κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρ-
νησης είχα την ευκαιρία να συναντήσω τον Υπουργό Εξωτερικών,
τον κ. Δένδια, ο οποίος δεσµεύτηκε προσωπικά σε µένα ότι η
συµφωνία µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Βόρειας Μακεδονίας που υπογράφηκε στις 2 Απριλίου
του 2019 στα Σκόπια και έχει ως αντικείµενο τη δηµιουργία αυτού
του νέου σηµείου διέλευσης στην Πέλλα, στη γραµµή Πρόµαχοι
- Μάιντεν θα ολοκληρωθεί εξολοκλήρου και από τη µια κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και µάλιστα µου ανακοίνωσε ότι 23
Ιανουαρίου εξέδωσε υπουργική απόφαση, µε την οποία όρισε το
ελληνικό τµήµα που συµµετέχει στην κοινή επιτροπή εµπειρο-
γνωµόνων, µε µοναδικό αντικείµενο την υλοποίηση και της σύ-
στασης του σηµείου διέλευσης αλλά και της υλοποίησης του
συνοριακού σταθµού και της οδικής αρτηρίας που θα συνδέσει
τους Προµάχους µε το Μάιντεν.
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Να σας πω βέβαια, κύριε Υπουργέ, ότι µέχρι τώρα µε ενηµέ-
ρωσε το Υπουργείο Εξωτερικών, λόγω του κορωνοϊού, δεν έχει
γίνει κοινή συνάντηση της κοινής επιτροπής εµπειρογνωµόνων
από τις δύο πλευρές -από τη δική µας πλευρά µετέχουν εννέα
µέλη- και ότι επίκειται να γίνει στο άµεσο µέλλον. Και βεβαίως
πρόσφατα είχα συνάντηση και µε την καινούργια -αν θέλετε- ηγε-
σία της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.», τον Πρόεδρο και τον Διευθύνοντα Σύµ-
βουλο, τον κ. Κωνσταντόπουλο, και τον Διευθύνοντα Σύµβουλο,
τον κ. Κουτσούκο. Η συνάντηση διεξήχθη σε πολύ καλό κλίµα,
στο πνεύµα του αναπτυξιακού χαρακτήρα του έργου αυτού, όχι
µόνο για την Πέλλα, αλλά γενικότερα για την Κεντρική Μακεδο-
νία, εφόσον θα τονωθεί και η εξαγωγική δραστηριότητα στην ευ-
ρύτερη περιοχή αλλά και η τουριστική κίνηση.

Θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι, όπως αντιλαµβανόσαστε, το
έργο αυτό είναι πολύ σηµαντικό για την Πέλλα, γιατί θα τη βγάλει
από τη συγκοινωνιακή αποµόνωση η οποία τη διέπει και θα της
δώσει τη δυνατότητα να ολοκληρωθούν και τα άλλα έργα. Αν
ολοκληρωθεί κυρίως η εθνική οδός Θεσσαλονίκης - Έδεσσας θα
µπει σε µια νέα εποχή και θα αξιοποιήσει και τη νέα δυναµική που
της προσδίδει η γεωγραφική της θέση αλλά και το τεράστιο πο-
λιτιστικό της κεφάλαιο.

Κατέθεσα εποµένως αυτή την επίκαιρη ερώτηση, κύριε
Υπουργέ, για να σας ρωτήσω ποια είναι η πολιτική βούληση του
δικού σας Υπουργείου αναφορικά µε το συγκεκριµένο έργο και
αν προβλέπετε κάποιο χρονοδιάγραµµα για την υλοποίησή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Τζάκρη. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-
σταντίνος Καραµανλής.

Κύριε Καραµανλή, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία λεπτά στη διάθεσή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία Τζάκρη, στις 15 Οκτωβρίου 2018 όντως όπως είπατε
πραγµατοποιήθηκε αυτοψία από τα στελέχη της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.»
στην οποία µάλιστα συµµετείχατε και η ίδια, µε σκοπό τη διερεύ-
νηση των πιθανών θέσεων για τη δηµιουργία του νέου τελωνια-
κού σταθµού. Ο σταθµός αυτός, όπως πολύ σωστά είπατε, θα
συνδέεται µε το υφιστάµενο οδικό δίκτυο και συγκεκριµένα στα
βόρεια του Νοµού Πέλλας και στην ευρύτερη περιοχή του όρους
Πίνοβο. Ακολούθως εξετάστηκαν τρεις πιθανές θέσεις για την
κατασκευή του. Κρίσιµη παράµετρος για την επιλογή της κατάλ-
ληλης θέσης θα πρέπει να είναι η προσβασιµότητα και η σύνδεση
µε το υφιστάµενο οδικό δίκτυο, τόσο της χώρας µας όσο και της
γείτονος. Ας δούµε τώρα τις επιλογές που υπήρχαν και ποια επε-
λέγη επί δικών σας ηµερών, επί δικής σας κυβερνήσεως. 

Η πρώτη επιλογή ήταν η θέση Περίκλεια - Ούµα. Η εν λόγω
θέση βρίσκεται σε απόσταση µόλις οκτώ χιλιοµέτρων από το υφι-
στάµενο οδικό δίκτυο στην περιοχή βορείως του οικισµού Περί-
κλεια. Στη θέση Ούµα βρίσκεται ήδη από το παρελθόν υπάρχουσα
κτηριακή υποδοµή, ενώ από την πλευρά των Σκοπίων υπάρχει αν-
τίστοιχα δασική οδός, που θα χρειαζόταν απλά µια βελτίωση. 

Η δεύτερη επιλογή ήταν στη θέση Βορεινό Περιστέρι. Η θέση
αυτή βρίσκεται σε απόσταση τριάντα ενός χιλιοµέτρων και όχι
οκτώ από το υφιστάµενο οδικό δίκτυο και διέρχεται µέσα από
πυκνή και δύσβατη δασική έκταση. 

Και τέλος η τρίτη επιλογή, δηλαδή οι Πρόµαχοι - Αλσάρ προς
Μάιντεν βρίσκεται σε απόσταση είκοσι χιλιοµέτρων από το υφι-
στάµενο οδικό δίκτυο στην περιοχή βόρεια του οικισµού Πρόµα-
χοι και διέρχεται από πολύ πυκνή και δύσβατη δασική περιοχή. 

Τον Απρίλιο 2019, επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, επελέγη η τρίτη
επιλογή. Το ζήτηµα έγκειται στο γεγονός ότι και από τις δύο
πλευρές, όπως σας εξήγησα, παρουσιάζονται πάρα πολλά προ-
βλήµατα. Από την πλευρά της χώρας µας, για την πρόσβαση
στον τελωνειακό σταθµό, υπάρχει διακηρυγµένη βασική οδός µε
πολύ κακή βατότητα. Εκτιµάται δε πως για να βελτιωθεί η εν
λόγω πρόσβαση απαιτούνται πολύ µεγάλα έργα και δύσκολα τε-
χνικά. Αλλά και από την πλευρά της γείτονος υπάρχει αντίστοιχα
δύσβατη δασική οδός. Στη συνέχεια υπάρχει ασφαλτοστρωµένη
οδός, που εξυπηρετεί τα ορυχεία της περιοχής Αλσάρ, η οποία
µε τη σειρά της συνδέεται µε το Μάιντεν. 

Για να κάνουµε, λοιπόν, τα πράγµατα πιο σαφή, για να έχουµε
µια εικόνα, οι απαιτούµενες µελέτες που χρειάζονται είναι οι
εξής: µελέτη τοπογραφίας και κτηµατολογίου, µελέτη οδοποιίας,
προκαταρκτική προµελέτη και οριστική -τρεις φάσεις µελετών,
δηλαδή- µελέτη αποχέτευσης, περιβαλλοντική µελέτη, επειδή
είναι ζώνη «NATURA», µελέτη αποκατάστασης τοπίου, γεωλογική
µελέτη, στατικές µελέτες και αρχιτεκτονική µελέτη. O προϋπο-
λογισµός, όπως πολύ σωστά είπατε, για τις µελέτες είναι 4 εκα-
τοµµύρια. O προϋπολογισµός κατασκευής, σύµφωνα µε µερικές
προµελέτες που έχουµε είναι 90 εκατοµµύρια και όχι 40 ή 50 εκα-
τοµµύρια, όπως είπατε. 

Αντιλαµβανόµαστε ότι δεν µιλάµε για ένα έργο που µπορεί να
πραγµατοποιηθεί από τη µία µέρα στην άλλη. Μάλιστα για την
ωρίµανση του έργου χρειαζόµαστε δύο χρόνια, ενώ για την κα-
τασκευή θα χρειαστούµε άλλα τρία χρόνια. Επίσης, η χρηµατο-
δότηση δεν είναι εξασφαλισµένη. Αναφερθήκατε στα διαθέσιµα
που έχει η «ΕΓΝΑΤΙΑ A.Ε.», αλλά µπορούµε να βρούµε από συγ-
χρηµατοδοτούµενα εργαλεία. Η καθυστέρηση που υπάρχει δεν
οφείλεται στη δική µας πλευρά. Όπως πολύ σωστά είπατε, ο κ.
Δένδιας, ο Υπουργός Εξωτερικών, έχει ήδη θεσπίσει εννεαµελή
επιτροπή. 

Δυστυχώς όµως δεν έχει κάνει το ίδιο η αντίστοιχη κυβέρνηση
της γείτονος. Όπως ξέρετε έχουν περιέλθει σε µία κυβερνητική
κρίση. Η κυβέρνηση Ζάεφ αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε µία αναµ-
πουµπούλα. Υπάρχουν εκλογές. Εποµένως θα πρέπει και οι δύο
χώρες να έχουν τις επιτροπές, έτσι ώστε από κοινού να προχω-
ρήσουν αυτό το πολύ σηµαντικό έργο, για το οποίο σας διαβε-
βαιώ, όπως σας διαβεβαίωσε και ο Υπουργός Εξωτερικών,
υπάρχει πολιτική βούληση να συνεχίσει και η δική µας Κυβέρ-
νηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρία Τζάκρη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, εγώ χαίροµαι πολύ που

εκφράζετε τουλάχιστον σε επίπεδο πολιτικής βούλησης τη διά-
θεση του Υπουργείου Υποδοµών να προχωρήσει το έργο αυτό.
Αποδεικνύεται στην προκειµένη περίπτωση ότι το κράτος έχει
συνέχεια. Είναι πραγµατικά σηµαντικό αυτό που λέτε σήµερα και
θα ενηµερώσω τον λαό της Πέλλας για τη δέσµευσή σας να
πραγµατοποιηθεί το συγκεκριµένο έργο. Είναι η δεύτερη φορά
που ένα συναρµόδιο Υπουργείο αναλαµβάνει, δεσµεύεται δη-
λαδή ρητά, ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου και των πολιτών
του Νοµού Πέλλας ότι αυτό το έργο θα υλοποιηθεί. Η πρώτη
φορά ήταν από το Υπουργείο Εξωτερικών διά στόµατος του κ.
Δένδια.

Κύριε Υπουργέ, έχει χαθεί όπως είπατε ήδη και εσείς πολύτιµος
χρόνος. Επιτρέψτε µου να πω ότι οι ενέργειες που πρέπει να γί-
νουν, δυστυχώς, από τις δύο πλευρές δεν είναι ίδιες. Εδώ αντι-
λαµβάνεστε ότι η επιλογή που έχει γίνει είναι για να προσφέρεται
πραγµατικά µια εναλλακτική διέξοδος. Τα άλλα σηµεία της Ούµας
και του Πίνοβου, τα οποία όπως είπατε διερευνήσαµε παρουσία
µου -ήµουνα παρούσα και στις αυτοψίες που πραγµατοποιήθηκαν
µέσα από δύσβατες πραγµατικά διελεύσεις-, απορρίφθηκαν, διότι
δεν έδιναν την πραγµατική εναλλακτική δίοδο έναντι της διόδου
για παράδειγµα των Ευζώνων, που από την Ούµα είναι µόλις δέκα
χιλιόµετρα. Αντιλαµβάνεστε ότι θέλουµε να κάνουµε ένα έργο το
οποίο θα δίνει µια διαφορετική δυναµική στην ίδια την περιοχή. 

Από κει και πέρα όµως, κύριε Υπουργέ, επειδή αυτός ο δρό-
µος, η οδική αρτηρία των είκοσι χιλιοµέτρων, όπως χαρακτηρι-
στικά είπατε, διέρχεται από πυκνή και δύσβατη δασική βλάστηση,
ουσιαστικά θα ακολουθήσει έναν υφιστάµενο δασικό δρόµο ο
οποίος θα πρέπει να διαπλατυνθεί και να βελτιωθεί. Περί αυτού
πρόκειται. Είναι ήδη διανοιγµένος. Θα πρέπει να γίνουν σηµαντι-
κότερες ενέργειες από τη δική µας πλευρά. Το κοµµάτι κατ’ αυτή
την έννοια της Βόρειας Μακεδονίας είναι πολύ πιο εύκολο. Είναι
ένα παλιό µονοπάτι που ουσιαστικά το είχαν φτιάξει οι Έλληνες.
Είναι ένας στρατιωτικός δρόµος µόλις επτά χιλιοµέτρων, που
κουµπώνει, αν θέλετε, σε έναν ήδη υφιστάµενο δηµόσιο δρόµο
στον δήµο Καβαντάρσκι. Έχω δει και το συγκεκριµένο εκείνο κοµ-
µάτι.
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Εποµένως σηµαντικές ενέργειες θα πρέπει να γίνουν από τη
δική µας πλευρά. Θα πρέπει, δηλαδή, εσείς να δώσετε εξουσιο-
δότηση, πολιτική εντολή στα στελέχη της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.», στον
Πρόεδρο και στον Διευθύνοντα Σύµβουλο, στον κ. Κωνσταντό-
πουλο και στον κ. Κουτσούκο, να κινητοποιήσουν το δυναµικό της
«ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.», να διενεργηθούν σε πρώτη φάση οι προµελέτες,
που είναι και αυτές πολύ σηµαντικές για την ωρίµανση του έργου.
Έχουν ένα στάδιο υλοποίησης ενάµισι-δύο ετών. Πρέπει, εποµέ-
νως, να δοθεί εντολή για να γίνουν αυτά, για να αρχίσουν να τρέ-
χουν και οι οριστικές µελέτες και οι µελέτες εφαρµογής, και στη
συνέχεια να προχωρήσουµε, µετά την ολοκλήρωση των µελετών,
και στην υλοποίηση του έργου. Αντιλαµβάνεστε πως αυτός είναι
πολύς χρόνος. Εγώ δεν έχω την πλάνη ότι τα δηµόσια έργα στη
χώρα µας και δη τα πολύ σηµαντικά και τα δύσκολα γίνονται από
τη µια στιγµή στην άλλη. Όµως είναι πολύ σηµαντικό, κύριε
Υπουργέ, να υπάρξει το εναρκτήριο λάκτισµα. 

Όπως σας είπα προηγουµένως, θα το παρακολουθώ και στη
συνέχεια. Θα ενηµερώσω τον λαό της Πέλλας γι’ αυτή την πολύ
σηµαντική απόφαση που εκφράστηκε διά στόµατος δικού σας και
σήµερα εδώ ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου. Θα ήθελα, πα-
ρακαλώ, να δώσετε µια εντολή προς τις υπηρεσίες που είναι αρ-
µόδιες και δη στην «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» και στα στελέχη της -έχει
αποφασιστεί και υπάρχει αυτή η συνέχεια να είναι το επισπεύδον
όργανο µέσω της οποίας θα υλοποιηθεί το πολύ σηµαντικό αυτό
έργο- να προχωρήσουν στις απαιτούµενες ενέργειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Τζάκρη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Όπως πολύ σωστά είπατε, η δική µας Κυβέρ-
νηση σέβεται τις διεθνείς συµφωνίες. Μπορεί να διαφωνήσαµε και
να καταψηφίσαµε τη Συµφωνία των Πρεσπών, την οποία θεω-
ρούµε εθνικά επικίνδυνη, αλλά εδώ µιλάµε για µια άλλη πτυχή
αυτής της συµφωνίας. Και αυτή η πτυχή έχει να κάνει µε ένα ανα-
πτυξιακό έργο µεταξύ δύο χωρών. 

Θα µου επιτρέψετε, χωρίς να είµαι ούτε µελετητής ούτε µηχα-
νικός, να σας µιλήσω για τις ανησυχίες που υπάρχουν για τον µελ-
λοντικό δρόµο. Πριν έρθω να απαντήσω στην ερώτησή σας έκανα
και µια µικρή έρευνα, πέρα από τις υπηρεσίες του Υπουργείου και
της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.». Η επιλογή που έχει τελικά καθοριστεί και µε
δική σας συµβουλή δηµιουργεί αρκετές τεχνικές δυσκολίες. Αυτό
βέβαια δεν σηµαίνει ότι τα τεχνικά δύσκολα έργα δεν µπορούν να
πραγµατοποιηθούν. 

Επίσης, θέλω να πω ότι η καθυστέρηση από την πλευρά των
Σκοπίων σήµερα είναι δεδοµένη. Όπως και σε πολλές πτυχές της
Συµφωνίας των Πρεσπών, βλέπουµε τη γείτονα να µην κάνει αυτά
που έχει συµφωνήσει, είτε στα βασικά και ουσιώδη και τα εθνικά
επικίνδυνα –αν θέλετε- για εµάς είτε και στα αναπτυξιακά και στα
δευτερεύοντα ζητήµατα, όπως είναι αυτό, η δηµιουργία ενός νέου
τελωνειακού σταθµού.

Εποµένως εµείς έχουµε κάθε καλή διάθεση να τηρήσουµε τους
όρους της συγκεκριµένης συµφωνίας για τη δηµιουργία αυτού
του έργου. Αυτό, όµως, προϋποθέτει κάτι πολύ απλό. Προϋποθέ-
τει να βρούµε χρηµατοδότηση και εµείς και η γείτονα. Εµείς θα
βρούµε τη χρηµατοδότηση, είµαστε µέλος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. Και, όπως πολύ σωστά είπατε, υπάρχουν διαθέσιµα στην
«ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.». Όµως, καλό είναι αυτά τα διαθέσιµα -γιατί δεν
είναι 40 εκατοµµύρια το έργο, αλλά είναι 90- να µην πάνε όλα, εξ
ολοκλήρου, στην κατασκευή του συγκεκριµένου έργου.

Αυτό όµως που δείχνει και το γεγονός ότι η γείτονα, τα Σκόπια,
έχουν περιέλθει σε µια πολιτική κατάσταση αρκετά προβληµατική,
λόγω της κυβερνητικής κρίσης, είναι ότι ακόµα δεν έχουν κάνει το
βασικό. Δηλαδή οι ίδιοι δεν έχουν µπει στη διαδικασία να κάνουν
πραγµατικότητα µια εννεαµελή επιτροπή. Γιατί στην ερώτησή σας,
κυρία Τζάκρη, αν µου επιτρέπετε, έχετε µια ανακρίβεια. Λέτε: «Ενώ
σε αντίστοιχες ενέργειες προς υλοποίηση της διµερούς και δε-
σµευτικής συµφωνίας έχει προχωρήσει και η δική τους κυβέρ-
νηση.». Δυστυχώς, δεν είναι έτσι. Μέχρι και την Παρασκευή που
ήρθαµε σε επικοινωνία µε το Υπουργείο Εξωτερικών υπάρχουν τε-
ράστιες καθυστερήσεις από τη δική τους πλευρά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Είναι σε προεκλογική περίοδο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ναι, αλλά επειδή είναι αυτοί σε προεκλογική
περίοδο…

Παρ’ όλα αυτά εµείς, όπως πολύ σωστά λέτε, θα µπούµε σε
µια διαδικασία να κάνουµε τις προµελέτες και, όπως πολύ σωστά
είπατε, το έργο αυτό έχει πολλά στάδια. Εµείς θα δώσουµε εν-
τολή στην «ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟ» να ξεκινήσει τη σύνταξη των µελετών,
αλλά πολύ φοβάµαι ότι στην κατάσταση που βρίσκεται αυτή τη
στιγµή η συγκεκριµένη χώρα θα πρέπει να κάνει εκλογές, να µπει
η διαδικασία της εννεαµελούς επιτροπής από τη δική της
πλευρά, έτσι ώστε πραγµατικά τα δύο µέρη να µπορέσουν να
συµφωνήσουν στα προκείµενα.

Εγώ θα είµαι στη διάθεσή σας πάντως για να σας ενηµερώσω,
τόσο ο οµιλών όσο και η «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.», για τις όποιες εξελίξεις
υπάρξουν.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 899/6-7-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Άµεσες παρεµβάσεις και
µηχανισµός αντιµετώπισης των προβληµάτων που αναδύονται
από την κατασκευή του αεροδροµίου».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, µε τη σύµβαση η οποία ισχύει

για το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλι προβλέπεται και η αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων που προκύπτουν από την κατασκευή του
έργου, είτε για έργα που δεν προβλέφθηκαν είτε για αναγκαία
έργα τα οποία θα χρειαστούν, προκειµένου να εξυπηρετηθεί πλή-
ρως όχι µόνο το αεροδρόµιο και οι λειτουργίες του, αλλά και οι
κάτοικοι της περιοχής και η οικονοµική και η κοινωνική δραστη-
ριότητα.

Ξεκίνησε το έργο και συγκεκριµένα ο οδικός άξονας για την
πρόσβαση στο αεροδρόµιο, προκειµένου να εξυπηρετηθεί η κα-
τασκευή του, και αµέσως αναδείχτηκε η χρησιµότητα µιας διά-
ταξης που υπάρχει στη σύµβαση να µπορούν να προστίθενται
αυτά τα έργα, γιατί πράγµατι προέκυψαν µικρά προβλήµατα,
αλλά πολύ σηµαντικά για την οικονοµική και κοινωνική ζωή.

Συγκεκριµένα, επειδή ο δρόµος αυτός των πεντέµισι χιλιοµέ-
τρων κόβει κάθετα επαρχιακό δρόµο, δηµοτικό δρόµο και αγροτι-
κούς δρόµους, υπάρχει ανάγκη της συνέχειας αυτών των οδικών
αξόνων, να µην είναι δηλαδή πλέον «τυφλοί» αυτοί οι δρόµοι. Ήδη
έχουµε συζητήσει και έχουµε προχωρήσει κατ’ αρχάς στην έγ-
κριση για τη δηµιουργία κόµβου στη συνάντηση µε τον επαρχιακό
δρόµο. Εδώ βεβαίως θέλω να επισηµάνω πως θεωρώ ότι δεν είναι
ορθή, από πλευράς ασφάλειας, η επιλογή ισόπεδου κόµβου,
όµως, πάµε παρακάτω.

Υπάρχουν δηµοτικοί δρόµοι και κύριοι αγροτικοί που πρέπει
να έχουν προσπέλαση από την άλλη πλευρά, να µην υπάρχει τοί-
χος µπροστά τους λόγω του δρόµου. Αυτό είναι η πιο σωστή επι-
λογή. Βεβαίως πρέπει να δούµε, τώρα που είναι νωρίς, τους
παράπλευρους δρόµους και τις διαστάσεις τους, ούτως ώστε να
εξυπηρετείται καλύτερα η κυκλοφορία. Και βεβαίως τεχνικά έργα
που έχουν σχέση µε αγωγούς νερού υγρών αποβλήτων, οι οποίοι
διέρχονται κάθετα από την οδό η οποία κατασκευάζεται.

Βέβαια υπάρχουν και µελέτες για µελλοντικά έργα, που πρέπει
να αφήσουµε τις λεγόµενες αναµονές. Δεν χρειάζεται δηλαδή να
ξανασκάβουµε, ενώ µπορεί να τοποθετηθεί τώρα µια υποδοµή η
οποία να δεχτεί µελλοντικά έργα.

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω δυο πράγµατα µε αυτή την κοι-
νοβουλευτική παρέµβαση: Το πρώτο είναι, επειδή προέκυψαν
αυτά τα προβλήµατα, η υπηρεσία του Υπουργείου και το Υπουρ-
γείο να ασχοληθεί και να συνεργαστεί µε τον παραχωρησιούχο
προκειµένου να αντιµετωπιστούν. Και, δεύτερον, το πιο σηµαντικό,
επειδή στα πέντε χρόνια θα προκύψουν αριθµητικά πολλαπλάσια
προβλήµατα και πιθανόν κρισιµότερα, θα έλεγα ότι πρέπει να δη-
µιουργηθεί ένας µηχανισµός, ένα σηµείο επεξεργασίας όλων
αυτών των προβληµάτων, ούτως ώστε να φτάνει το µήνυµα και
στις αντίστοιχες υπηρεσίες του Υπουργείου και στον παραχωρη-
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σιούχο και βέβαια σε σχέση µε την τοπική κοινωνία ή τον δήµο. Το
θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. Και επειδή τώρα κατασκευάζεται ο
δρόµος των πεντέµισι χιλιοµέτρων, πρέπει να δούµε άµεσα πώς
αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα που έχουν προκύψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Κεγκέρογλου.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-
σταντίνος Καραµανλής. Έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί επανερχόµαστε
πάλι στο ευρύτερο θέµα του Καστελίου και αυτή τη φορά εστιά-
ζεστε στα συνοδά έργα που σχετίζονται µε την κατασκευή του αε-
ροδροµίου.

Ξεκινώ, λοιπόν, από τον επαρχιακό δρόµο Αρκαλοχώρι - Γαζέπι
Μύλος. Όπως έχουµε ήδη πει και σύµφωνα µε την προµελέτη που
υπάρχει, το νότιο τµήµα οδοποιίας του έργου, το τµήµα, λοιπόν,
που θα συνδέει το Καστέλι µε την οδό Ηράκλειο - Βιάννος, προ-
βλέπεται να συνδέεται µε την επαρχιακή οδό Αρκαλοχώρι - Γαζέπι
Μύλος. Αυτή η σύνδεση θα γίνει µέσω ισόπεδου κόµβου. Άκουσα
αυτό που είπατε, ότι υπάρχει ένα πρόβληµα εκεί. Νοµίζω ότι τε-
χνικά θα πειστείτε κι εσείς ότι είναι η σωστή τεχνική λύση.

Πάµε τώρα στην επαρχιακή οδό Αρκαλοχώρι - Γαζέπι Μύλος.
Θα συνδέεται σε δύο σηµεία, και αυτά µέσω ισόπεδων κόµβων,
µε την περιµετρική οδό που θα καταλήγει και στο αεροδρόµιο. Σε
κάθε περίπτωση, οριστικές µελέτες έχουν υποβληθεί µετά την
έναρξη παραχώρησης, που ήταν 6 Φεβρουαρίου του 2020. 

Όπως έχει υπογραµµιστεί και το είπατε κι εσείς, ο παραχωρη-
σιούχος είναι υποχρεωµένος µέσα σε εξήντα µήνες και νωρίτερα
από τον Μάιο του 2024 να έχει ολοκληρώσει τη διαδικασία, δη-
λαδή να έχει ολοκληρώσει την κατασκευή των οδικών αρτηριών
που συζητάµε.

Αυτό που θα πρέπει όµως να γίνει αντιληπτό είναι πως τόσο για
τον ανισόπεδο κόµβο, που θα συνδέει το νότιο τµήµα µε το Ηρά-
κλειο - Βιάννος, όσο και για τις τρεις θέσεις της οδού Αρκαλοχώρι
- Γαζέπι Μύλος έχουµε τις προµελέτες και αναµένουµε την υπο-
βολή οριστικών µελετών. 

Τώρα, σχετικά µε τις τοπικές οδικές συνδέσεις και τους παρά-
πλευρους δρόµους, θα ήθελα να πω πως προβλέπεται και έχετε
δίκιο ότι πρέπει να εξεταστούν και να µελετηθούν, ώστε να εξα-
σφαλιστεί η αποκατάσταση των τοπικών µετακινήσεων στην πε-
ριοχή του αεροδροµίου.

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, στο άρθρο 6 της Ειδικής Συγ-
γραφής Υποχρεώσεων της Σύµβασης Παραχώρησης περιγράφον-
ται πολύ αναλυτικά οι οδοί σύνδεσης του αεροδροµίου και τα
λοιπά οδικά έργα.

Όσον αφορά τις ερωτήσεις για την αποκατάσταση του δικτύου
άρδευσης, ύδρευσης, αποχέτευσης, θα ήθελα να ενηµερώσω ότι
ήδη έχει γίνει τους τελευταίους δέκα µήνες η καταγραφή των υφι-
στάµενων δικτύων, πάντα σε συνεργασία µε τον Δήµο Μινώα Πε-
διάδας, καθώς και µε άλλους εµπλεκόµενους φορείς. Επίσης, τα
εν λόγω θέµατα µελετώνται ήδη και αντιµετωπίζονται, σύµφωνα
µε τα προβλεπόµενα της σύµβασης παραχώρησης. 

Όσον αφορά την επίβλεψη και την εκπόνηση των µελετών, τον
ποιοτικό έλεγχο και την επίβλεψη των κατασκευών του έργου, έχει
προσληφθεί µε διεθνή διαγωνισµό ανεξάρτητος µηχανικός, που
βλέπει αυτά τα ζητήµατα. 

Κλείνοντας -θα έχω χρόνο να αναφερθώ και σε άλλα ζητήµατα
στη δευτερολογία µου- οι υπηρεσίες του Υπουργείου είναι εκεί για
να αντιµετωπίσουν όλα αυτά τα προβλήµατα, κύριε Κεγκέρογλου.
Είµαστε σε επαφή µε τις τοπικές αρχές και βρισκόµαστε εδώ, για
να επιλύουµε τα ζητήµατα που προκύπτουν και ανακύπτουν. Διότι
εδώ πέρα έχουµε έναν διπλό στόχο. 

Ο πρώτος στόχος είναι να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε µία
οδική αρτηρία που θα εξυπηρετεί το αεροδρόµιο. Από την άλλη,
όµως, όπως πολύ σωστά αναφερθήκατε και εσείς, θα πρέπει να
διευκολύνουµε και τους χρήστες του αεροδροµίου, αλλά θα πρέ-
πει να διευκολύνουµε και τους κατοίκους της ευρύτερης περιο-
χής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δράττοµαι της ευκαιρίας που µου απαντάτε εσείς, για να σας

καταθέσω ένα σχέδιο τροπολογίας που υπάρχει και είναι σε
γνώση των υπηρεσιών. Θα έλεγα ότι από εκεί έχει προκύψει ου-
σιαστικά, δηλαδή από τη Γενική Γραµµατεία Υποδοµών και άλλες
υπηρεσίες του δηµοσίου, προκειµένου να λυθεί το πρόβληµα που
έχει να κάνει µε τις απαλλοτριώσεις. 

Θα σας την καταθέσω, για να την έχετε υπ’ όψιν σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κεγκέρογλου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε συνεργαστεί και µε τον Μάξιµο Σενετάκη µε τις δια-
βουλεύσεις που κάνουµε, γιατί φαίνεται ότι δεν µπορεί να ολο-
κληρωθεί η διαδικασία των απαλλοτριώσεων, αν ο Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης, που φέρεται ως αρµόδιος, δεν αποδεχθεί
αυτή την τροπολογία. 

Όσον αφορά το οδικό τµήµα, είναι πεντέµισι χιλιόµετρα, µέρος
του συνολικού, βέβαια, των δεκαέξι χιλιοµέτρων που θα συνδέει
τον βόρειο οδικό άξονα µε το αεροδρόµιο. Όµως, πρέπει να σας
πω ότι τέµνεται αυτό το οδικό τµήµα µε το Αρκαλοχώρι - Γαζέπι
Μύλος σε ένα µόνο σηµείο. Άρα ένας κόµβος θα γίνει στη σύν-
δεσή τους και όχι παραπάνω. 

Όσον αφορά τον κόµβο, λοιπόν, θα έλεγα να δούµε περισσό-
τερο τα στοιχεία και τις προδιαγραφές για την ασφάλειά του. Δεν
µπορεί εκεί που πηγαίνεις σε µια εθνική οδό, γιατί ουσιαστικά για
εθνική οδό πρόκειται, µια στιγµή να έχεις είτε φανάρια -δεν ξέρω
τι σηµαίνει ισόπεδος κόµβος- είτε κυκλικό κόµβο. Να δούµε, λοι-
πόν, τις καλύτερες προδιαγραφές. 

Το δεύτερο στοιχείο που θέλω να επισηµάνω και να τονίσω
είναι ότι, όσον αφορά τους δηµοτικούς δρόµους που κόβονται,
δεν µπορείς να κάνεις έναν κύκλο δέκα χιλιοµέτρων για να συν-
δεθείς στο άλλο σηµείο και να προχωρήσεις. 

Αναφέρω ενδεικτικά το παράδειγµα Αρκαλοχώρι - Αυγή, έναν
δηµοτικό δρόµο, ο οποίος τέµνεται µε το οδικό τµήµα που ξεκί-
νησε η κατασκευή του. Δεν λέµε να γίνει κόµβος. Προς Θεού! Να
υπάρχει πρόσβαση από την άλλη πλευρά µε ένα τεχνικό έργο,
το οποίο είναι εύκολο να γίνει. 

Αν ολοκληρωθεί το έργο, βέβαια, είναι πολύ δύσκολο να γίνει,
γιατί πρέπει να κοπεί ο δρόµος κ.λπ.. Τώρα που κατασκευάζεται
ο δρόµος, αν κριθεί τεχνικά, πρέπει να γίνει. Το ίδιο και µε τους
κύριους αγροτικούς δρόµους. Όχι όλους προφανώς, αλλά τους
κύριους αγροτικούς δρόµους. 

Για να καταλάβετε, αυτό το τµήµα του δρόµου των πεντέµισι
χιλιοµέτρων λειτουργεί ως τοίχος που χωρίζει δύο πλευρές. Οι
δύο πλευρές έχουν ιδιοκτησίες των ίδιων ανθρώπων και από τη
µια και από την άλλη πλευρά. Κάνει, λοιπόν, από τη µια µέρα
στην άλλη διαφορετική τη ζωή των ανθρώπων, που θα πρέπει να
κάνουν δέκα χιλιόµετρα για να πάνε στην άλλη µεριά του χωρα-
φιού τους, που έτυχε να τέµνεται από τον δρόµο. 

Νοµίζω ότι γίνεται κατανοητό ότι κάποιες διαβάσεις πρέπει να
υπάρχουν στα πεντέµισι χιλιόµετρα. Δεν µπορεί να µην υπάρχει
καµµιά. Γιατί, τώρα δεν έχει καµµία. Πέρα από τον ανισόπεδο
κόµβο που θα γίνει στο τµήµα του επαρχιακού, δεν υπάρχει καµ-
µία πρόσβαση από την άλλη πλευρά. 

Το πιο σηµαντικό, βέβαια, εκτός από αυτά τα προβλήµατα που
ανέκυψαν από το οδικό αυτό τµήµα, είναι να δούµε τον µηχανικό.
Μου λέτε για τον ανεξάρτητο µηχανικό. 

Θέλω να µας ενηµερώσετε πού εδρεύει, πώς µπορούν να απευ-
θύνονται οι πολίτες και οι φορείς στον ανεξάρτητο µηχανικό. Είναι
εδώ στην Αθήνα; Είναι ηλεκτρονική η επαφή µαζί του; Ποιος είναι
συγκεκριµένα; Υποθέτω ότι είναι γραφείο, είναι να σύνολο ανθρώ-
πων που αποτελούν οµάδα, η οποία ασχολείται µε το έργο. 

Επίσης, να γίνει η ανάλογη δηµοσιοποίηση, ούτως ώστε, πράγ-
µατι, να φτάνουν οι πληροφορίες σε αυτόν τον ανεξάρτητο τεχνικό
σύµβουλο, τον ανεξάρτητο µηχανικό. Διότι θα βοηθήσει πάρα
πολύ στο να αντιµετωπίζονται πολύ έγκαιρα αυτά τα προβλήµατα
που υπάρχουν. 

Σας διαβεβαιώ ότι τα υπόλοιπα χρόνια, υγεία να έχουµε εδώ,
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θα ασχοληθούµε µε πάρα πολλές ερωτήσεις και πολλά ζητήµατα
που θα προκύψουν από το αεροδρόµιο. 

Να είστε καλά και περιµένω τις απαντήσεις σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, αντιλαµβάνοµαι την ευαι-
σθησία που έχετε για την περιοχή. 

Ξέρετε καλύτερα από µένα, γιατί είστε παλαιότερος εµού κοι-
νοβουλευτικά, ότι αυτό το έργο είναι ένα έργο σαν το γεφύρι της
Άρτας. Έχει ξεκινήσει από το 2003 η σύλληψή του. Φτάσαµε, λοι-
πόν, τώρα να έχει θεµελιωθεί και να ξεκινάει η κατασκευή του. 

Όσον αφορά τα τρία ζητήµατα στα οποία αναφερθήκατε, θα
απαντήσω πρώτα για τις απαλλοτριώσεις. Εγώ µε πολύ µεγάλη
χαρά θα δω την τροπολογία σας, αλλά να ξέρετε ότι το ζήτηµα
των απαλλοτριώσεων είναι ένα ζήτηµα το οποίο δηµιουργεί πάντα
σε αυτή τη χώρα τεράστιες καθυστερήσεις σε έργα υποδοµών,
ακόµα και σε αυτά τα οποία είναι εθνικής σηµασίας. 

Για τον λόγο αυτό, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας χρησι-
µοποιεί πάρα πολλές φορές -και το έχουµε κάνει ήδη τρεις φορές-
µία διαδικασία που λέγεται 7Α, που σηµαίνει ότι γίνεται πολύ πιο
γρήγορα η διαδικασία των απαλλοτριώσεων και εγκρίνεται κατευ-
θείαν από το Υπουργικό Συµβούλιο. Με αυτόν τον τρόπο µπο-
ρούµε να ξεπεράσουµε τα προβλήµατα. 

Όσον αφορά το ζήτηµα µε τις αγροτικές εκτάσεις, µε µεγάλη
χαρά να δω την τροπολογία σας και να το συνεννοηθούµε µε τον
κ. Βορίδη. 

Κάθε µεγάλο έργο που γίνεται είναι φυσιολογικό πολλές φορές
να δηµιουργεί προβλήµατα σε τοπικές κοινωνίες. Για να το πούµε
πιο απλά, κόβονται και χωριά στη µέση καµµιά φορά, όπως είπατε,
και πρέπει να βρούµε τι αλλαγές πρέπει να κάνουµε για να µην
υπάρχουν αυτά τα προβλήµατα. 

Βέβαια, να πω ότι η σύµβαση παραχώρησης είναι σαφέστατη
και οι µελέτες έχουν υπάρξει και έχουν ψηφιστεί. Αυτό, βέβαια,
δεν σηµαίνει ότι αυτές είναι οι «πλάκες του Μωυσή» και δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε µερικές αλλαγές. Αλλά, πρέπει να κάνουµε µε-
ρικές αλλαγές λελογισµένες. 

Όταν µιλάµε, λοιπόν, για ισόπεδο κόµβο, αυτό δηµιουργεί µια
λύση στο πρόβληµα. Δεν µπορεί να δηµιουργούµε εισόδους και
εξόδους σε όλους στον δρόµο. Θα πρέπει να δηµιουργηθούν εκεί
που πρέπει. 

Θα σας πω ότι από τον κόµβο Χερσονήσου µέχρι την είσοδο
του αεροδροµίου ο δρόµος θα είναι τετράιχνος, όπως προβλέπε-
ται από τη σύµβαση παραχώρησης. Εκεί είναι, ούτως η άλλως, η
επιβαρυµένη τουριστικά κίνηση. Και από την είσοδο από το αερο-
δρόµιο µέχρι το Αρκαλοχώρι εκεί θα είναι, σύµφωνα µε τη µελέτη,
δίιχνος ο δρόµος, δηλαδή µέχρι δώδεκα µέτρα. 

Ο ανεξάρτητος µηχανικός είναι κάτι το οποίο συµβαίνει σε όλες
τις συµβάσεις παραχώρησης. Είναι αυτός που επιβλέπει το έργο.
Εποµένως ο ανεξάρτητος µηχανικός είναι ένας θεσµός που υπάρ-
χει σε όλη την Ευρώπη και αυτός είναι που κάνει την επίβλεψη του
έργου. 

Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, ότι οι υπηρεσίες του Υπουργείου και
της ΕΥΔΕ, η οποία είναι κάτω στην Κρήτη, δεν θα είναι παρούσες,
έτσι ώστε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα. 

Εποµένως να ξέρετε ότι και η Γενική Γραµµατεία Υποδοµών και
το Υπουργείο και οι φορείς κάτω από το Υπουργείο είναι στη διά-
θεση, πόσω µάλλον των Βουλευτών, αλλά και των δήµων εκεί, για
να αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα. Βέβαια, πάντα στο πλαί-
σιο κάποιας λογικής. 

Εδώ είµαστε, λοιπόν, να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται και µε έναν σοβαρό διάλογο να βρίσκουµε λύσεις
και για τους χρήστες του αεροδροµίου αλλά και για τους κατοί-
κους της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Και φτάσαµε στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση.

Είναι η τρίτη µε αριθµό 882/1-7-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νο-
τίου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς τον

Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα «Καθυστέρηση κα-
ταβολής εφάπαξ ενίσχυσης στους σεισµοπαθείς της Ζακύνθου».

Κυρία Σακοράφα, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αντεύχο-

µαι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, κοντεύουν να συµπληρωθούν δύο χρόνια από τον
ισχυρό σεισµό που έπληξε τη Ζάκυνθο στις 26 Οκτωβρίου του
2018 και προκάλεσε σηµαντικές και µεγάλες ζηµιές. Εκδόθηκε ει-
δική κοινή υπουργική απόφαση για τη χορήγηση έκτακτης εφάπαξ
ενίσχυσης µε τη µορφή επιδόµατος σε όσους διέµεναν ή σε όσους
είχαν επαγγελµατική στέγη και ακίνητα που επλήγησαν από τον
σεισµό. Ορίστηκε αυτό το ποσό σε 5.000 ευρώ ανά ακίνητο και πε-
ρίπου 1.000 ευρώ ανά χώρο βοηθητικής χρήσης. 

Η απόφαση αυτή προέβλεπε τις προϋποθέσεις για την ενίσχυση
για την όλη διαδικασία, ενώ ανέθετε την καταβολή στη Διεύθυνση
Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών. Η υποβολή των αιτήσεων από τους δικαιούχους έχει ολοκλη-
ρωθεί ήδη από τον προηγούµενο Δεκέµβριο. Έγινε επίσης γνωστό
ότι αυτές έχουν ήδη ελεγχθεί από την αρµόδια Διεύθυνση Αποκα-
τάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών Κεντρικής Ελλά-
δος του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Δυστυχώς όµως
µετά από τόσους µήνες η Κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει στην
καταβολή των ενισχύσεων στους σεισµοπαθείς. Νοµίζω ότι αυτή
η καθυστέρηση είναι απαράδεκτη για ένα κράτος που πραγµατικά
θέλει να λέγεται ευνοµούµενο και θα πρέπει, πιστεύω, να ανακου-
φιστούν οι πληγέντες, βάσει της ΚΥΑ, η οποία ήδη έχει εκδοθεί. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ρωτήσω τι σκέπτεστε
να κάνετε, πότε η Κυβέρνηση θα καταβάλει τις οφειλόµενες αυτές
ενισχύσεις στους σεισµοπαθείς της Ζακύνθου. Το καταλαβαίνετε
ότι είναι ένα κρίσιµο θέµα για όλους τους επαγγελµατίες, γιατί
περνούν πάρα πολύ δύσκολα, εξαιτίας και της κρίσης που προ-
έκυψε, εκτός των άλλων, από τον κορωνοϊό. Νοµίζω ότι αυτή η
βοήθεια ήδη έπρεπε να έχει έρθει. Θα ήταν ευλογία, θα έλεγα, αν
µπορούσατε αυτή τη στιγµή να εκπληρώσετε τις υποχρεώσεις σας
ως κράτος απέναντι στους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Σακοράφα.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-

σταντίνος Αχ. Καραµανλής.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητή κυρία Σακοράφα, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω πολύ

για την ερώτησή σας, γιατί νοµίζω ότι δίδεται εδώ η ευκαιρία να
ξεκαθαρίσουµε από τη Βουλή πώς έχει η πραγµατικότητα, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία τα οποία εγώ παίρνω επισήµως από τις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου, µια υπηρεσία η οποία έχει πραγµατικά
κάνει πολύ σοβαρή δουλειά σε πολλές φυσικές καταστροφές και
φηµίζεται για την ταχύτητά της, όχι µόνο επί ηµερών δικών µας,
αλλά γενικότερα η ΔΑΕΦΚ είναι µια υπηρεσία η οποία αποτελεί
πρότυπο. 

Η πραγµατικότητα, κυρία Σακοράφα, είναι ότι δεν εκκρεµεί καµ-
µία πληρωµή ενίσχυσης από το Υπουργείο προς τους δικαιού-
χους. Και εξηγούµαι. Το έτος 2019 για την έκτακτη εφάπαξ
ενίσχυση που επλήγησαν από τον σεισµό, όπως είπατε, της 26ης

Οκτωβρίου εγγράφηκαν στον προϋπολογισµό του Υπουργείου
500.000 ευρώ. Η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου, η ΔΕΑΦΚ,
διαβίβασε σε πρώτη φάση προς πληρωµή δικαιολογητικά εξήντα
πέντε δικαιούχων. Το συνολικό ποσό ήταν 250.500 ευρώ, το οποίο
δόθηκε άµεσα στους εν λόγω δικαιούχους. Εποµένως µιλάµε για
εξήντα πέντε δικαιούχους, οι οποίοι πληρώθηκαν άµεσα. 

Κατά το 2020 δεσµεύσαµε πίστωση επιπλέον 90.000 ευρώ,
ώστε να καλυφθούν και άλλες ενισχύσεις. Και όντως η ΔΕΑΦΚ
διαβίβασε δικαιολογητικά για έντεκα δικαιούχους, ύψους 42.000
ευρώ. Με άλλα λόγια, κατατέθηκαν δικαιολογητικά σε εβδοµήντα
έξι δικαιούχους που επλήγησαν από τον σεισµό. Το συνολικό
ποσό, λοιπόν, που έχει δοθεί µέχρι στιγµής είναι 292.500 ευρώ
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και έχει καταβληθεί στο σύνολό του. Δεν εκκρεµεί, λοιπόν, αυτή
τη στιγµή καµµία πληρωµή. 

Πέρα όµως από τον τακτικό προϋπολογισµό, επιτρέψτε µου
να σας πω και τι ενέργειες κάναµε µέσω του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων. Έχουµε δηµιουργήσει στο ΠΔΕ πλέον συγ-
κεκριµένο κωδικό αναφορικά µε την κρατική αρωγή για την
επισκευή ή για την ανακατασκευή των σεισµόπληκτων κτηρίων
της Ζακύνθου. Μέσω, λοιπόν, αυτού του κωδικού έχουν δοθεί
14.000 ευρώ περίπου για κρατικές αρωγές, ενώ για το 2020 και
µε απόφαση του περασµένου Απριλίου εγκρίθηκε και άλλο ένα
ποσό για επιδότηση ενοικίου. Διαπιστώνουµε, λοιπόν, ότι από
πλευράς της αρµόδιας υπηρεσίας αυτή τη στιγµή δεν εκκρεµεί
κάποια πληρωµή. 

Κλείνοντας, θα µου επιτρέψετε να σας πω και κάτι άλλο.
Επειδή γνωρίζω τη διαδικασία και αντίστοιχη εµπειρία έχουµε και
από τις καταστροφές σε άλλες περιοχές, η διαδικασία που προ-
βλέπεται είναι απαιτητική και έχει συγκεκριµένες προϋποθέσεις.
Πολλές φορές, λοιπόν, έρχεται κάποιος και λέει ότι είναι δικαιού-
χος, αλλά στην ουσία δεν είναι δικαιούχος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δηλαδή υπάρχουν µερικές προϋποθέσεις για
να πάρεις τα χρήµατα και αυτά λέει ο νόµος. Πρώτ’ απ’ όλα, πρέ-
πει να δηλώνεται στην Εφορία, ή στο Ε1 ή στο Ε9, το ακίνητο το
οποίο έχει πάθει ζηµιές ,να είναι χαρακτηρισµένο ως µη κατοική-
σιµο για να πάρεις τη συνδροµή των 5.000 ευρώ και ή να το δη-
λώνεις ως µόνιµη κατοικία ή να το δηλώνεις ως δευτερεύουσα
κατοικία. 

Πολλές φορές λοιπόν, κυρία Σακοράφα, έχουµε το φαινόµενο,
όχι µόνο στη Ζάκυνθο, αλλά και σε άλλες περιοχές, άνθρωποι να
έρχονται και να ζητάνε χρήµατα, ενώ δεν πληρούν τις προϋποθέ-
σεις. Εάν έχετε, λοιπόν, συγκεκριµένες περιπτώσεις τέτοιες, εγώ
και το γραφείο µου αλλά και η αρµόδια υπηρεσία είµαστε στη διά-
θεση τη δική σας και όλων των ενδιαφεροµένων να τα δούµε αυτά
µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο. Απ’ ό,τι ενηµερώθηκα, έχουµε µόνο
τέσσερις ενστάσεις οι οποίες έχουν γίνει. Από τους εβδοµήντα έξι
δικαιούχους, δηλαδή, µόνο τέσσερις άνθρωποι θεωρούν ότι
έπρεπε να έχουν πληρωθεί, ενώ δεν έχουν πληρωθεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ίσως και

να µη χρειαστώ τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά µε ξαφνιάζετε, να πω ευχάριστα, από

τη στιγµή που µου λέτε ότι ήδη έχει εκπληρωθεί η υποχρέωση
αυτή της πολιτείας απέναντι στους σεισµοπαθείς και δεν θα αµ-
φισβητήσω καθόλου τα δικά σας στοιχεία, διότι τα δικά µου στοι-
χεία άλλα λέγανε και ήµουν υποχρεωµένη ως Βουλευτής να
έρθω εδώ και να κάνω αυτόν τον έλεγχο. Δεν έχω καµµιά αµφι-
βολία γι’ αυτό. 

Επειδή έχω ζήσει όχι προσωπικά ως σεισµόπληκτη, αλλά έχω
ζήσει σεισµό, καταλαβαίνω πάρα πολύ καλά τον οποιονδήποτε
έχει πάθει ζηµιά το σπίτι του, η επιχείρησή του και θέλει να απο-
κατασταθεί και µάλιστα να αποκατασταθεί όσο το δυνατόν συν-
τοµότερα, για να µπορέσει να ζήσει τη φυσιολογική του ζωή. 

Εγώ θα ελέγξω τα στοιχεία που µου δώσατε, θα ελέγξω και
αυτές τις τέσσερις ενστάσεις που µου είπατε και εδώ είµαστε,
θα ξανακάνω ερώτηση γιατί, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, είστε πολύ
δεκτικός στο να απαντήσετε στις ερωτήσεις των Βουλευτών. Δεν
έχετε αρνηθεί ποτέ. 

Θέλω να ελπίζω και να πιστεύω ότι όντως δεν υπάρχει καµµία
εκκρεµότητα σε σχέση µε τους πολίτες της Ζακύνθου, οι οποίοι

πραγµατικά επλήγησαν και πραγµατικά έγιναν πάρα πολύ µεγά-
λες ζηµιές στην περιοχή. 

Δεν έχω να πω κάτι άλλο αυτή τη στιγµή. Θέλω να πιστεύω,
λοιπόν, ότι τα στοιχεία που µου δώσατε είναι έτσι όπως µου τα
δώσατε. Δεν έχω να αµφισβητήσω αυτά που µου λέτε εσείς ως
Υπουργός σήµερα. Εγώ ήξερα ότι υπάρχει αυτή η ΚΥΑ, αυτή την
ενηµέρωση είχα τουλάχιστον, ότι καθυστέρησε πάρα πολύ. Δύο
χρόνια είναι πάρα πολλά να βγαίνει µια υπουργική απόφαση και
να µην εκπληρώνονται οι υποχρεώσεις του κράτους απέναντι
στους πολίτες. Είναι το ελάχιστο που µπορεί να κάνει το κράτος
απέναντι στους πολίτες, αλλά από τη στιγµή που το λέει ο
Υπουργός, εγώ αυτό που έχω να κάνω απλά είναι να ελέγξω αν
ο Υπουργός µου έχει έρθει εδώ και τα στοιχεία που µου έχει
δώσει είναι τα σωστά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.

Αυτό είναι κλίµα µεταξύ συναδέλφων!
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Εγώ θα σας προτείνω κάτι ακόµα καλύτερο,
κυρία Σακοράφα, να µου δώσετε, όποτε θέλετε, τα στοιχεία των
ανθρώπων αυτών, για να δούµε αν πραγµατικά είναι δικαιούχοι
ή όχι. Δυστυχώς ή ευτυχώς έχετε απόλυτο δίκιο. Η διαδικασία
καµµιά φορά, λόγω της ελληνικής τρέλας στη γραφειοκρατία,
είναι αργή και δεν αφορά µόνο ένα Υπουργείο πολλές φορές,
αφορά πολλά Υπουργεία. 

Εδώ νοµίζω ότι έχει γίνει η εξής παρανόηση: Μπορεί κάποιοι
όντως σεισµόπληκτοι να θεωρούν ότι είναι δικαιούχοι, αλλά να
µην πληρούν τις προϋποθέσεις. Αυτό συµβαίνει σε πολλές περι-
πτώσεις. Όπως καταλαβαίνετε, όταν γίνεται µια φυσική κατα-
στροφή, έρχονται πολλοί άνθρωποι οι οποίοι έχουν πληγεί από
τον σεισµό και ζητάνε αρωγή από το κράτος. Πολλές φορές
όµως δεν δικαιούνται όλοι αρωγή, γιατί οι προϋποθέσεις είναι
πολύ σαφείς. Αν θέλετε, πολύ ευχαρίστως να συζητήσουµε σε
µια άλλη ερώτηση ποιες είναι οι προϋποθέσεις αυτές και αν πρέ-
πει να αλλάξουν. 

Να σας πω, όµως, ένα παράδειγµα. Παλαιότερα έπρεπε να
είναι όλοι µόνιµοι κάτοικοι, κάτι το οποίο δεν ισχύει τώρα και
αυτό έχει αλλάξει εδώ και αρκετό καιρό. Δηλαδή τις 5.000 ευρώ
τις δικαιούται αυτός που είναι µόνιµος κάτοικος και αυτός ο
οποίος δηλώνει το σπίτι που έπαθε ζηµιά ως δευτερεύουσα κα-
τοικία στο Ε1. Θα πρέπει να δηλώνεται και στο Ε9. Επίσης θα
πρέπει -και αυτό είναι το πιο βασικό- να έχει έρθει κάποιος µη-
χανικός είτε του Υπουργείου είτε της περιφέρειας είτε του δήµου
και να το έχει χαρακτηρισµένο ως µη κατοικήσιµο. Τότε δικαιού-
ται κάποιος χρήµατα.

Πολλές φορές, λοιπόν, υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι δεν
έχουν πάθει τόσο µεγάλη ζηµιά και δεν τυγχάνουν των ευεργετι-
κών προνοµίων που έχει ο συγκεκριµένος νόµος. 

Παρ’ όλα αυτά εγώ είµαι στη διάθεσή σας -όποτε θέλετε- να
µου δώσετε συγκεκριµένα στοιχεία συγκεκριµένων σεισµόπλη-
κτων ανθρώπων και να δούµε, εάν και εφόσον δεν τους δόθηκαν
τα χρήµατα αυτά, για ποιον λόγο δεν τους δόθηκαν. Σας ευχαρι-
στώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. Ευχαριστώ και τους δύο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21:20’λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 14 Ιουλίου 2020 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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